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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

Τις προσπάθειες για αλλαγή του πλαισίου
εκποιήσεων, σχολιάζουν ο υπ. Οικονομι-
κών, ο διοικητής της Κεντρικής και ο γ.δ.
του Συνδέσμου Τραπεζών. Ο Κ. Πετρίδης
επεσήμανε ότι ενδεχόμενες τροποποιήσεις
στο πλαίσιο των εκποιήσεων θα δυναμί-
τιζαν την προσπάθεια για αποτελεσματική
αντιμετώπιση των ΜΕΔ. Ο Κωνσταντίνος

Ηροδότου ανέφερε ότι οι προσπάθειες
τροποποίησης του νόμου των εκποιήσεων
δεν εξυπηρετούν τη χρηματοοικονομική
σταθερότητα. Ο Μ. Καμμάς ανέφερε ότι
η σταθερότητα και η αποτελεσματικότητα
του νομικού πλαισίου αποτελούν πυλώνες
στους οποίους βασίζεται η χρηματοπι-
στωτική σταθερότητα. Οικονομική, σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Στη Γενεύη
με σύνεση

Η εβδομάδα που μπαίνει προβλέπεται
να είναι δύσκολη, τόσο επειδή η χώρα
μπαίνει για τρίτη φορά σε σκληρό
λοκ ντάουν, όσο και επειδή σε μερικές
μόνο ημέρες θα αναχωρήσει για τη
Γενεύη ο πρόεδρος Αναστασιάδης με
την ομάδα του για την άτυπη πεντα-
μερή διάσκεψη. Οπωσδήποτε ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας θα πρέπει να
έχει στραμμένη όλη την προσοχή του
στις διαπραγματεύσεις, με στόχο να
διατηρήσει ζωντανή την ελπίδα επα-
νένωσης της Κύπρου και να αποφύγει
με μαεστρία τυχόν διπλωματικά προ-
σκόμματα που θα τεθούν από το δί-
δυμο Τσαβούσογλου – Τατάρ. Όπως
και να έχει, άπαν το πολιτικό προσω-
πικό θα πρέπει να δείξει ότι σε ώρες
κρίσιμες μπορεί να αρθεί στο ύψος
των περιστάσεων, μακριά από μικρο-
πολιτικά παίγνια. 

Εκποιήσεις και επόμενη ημέρα
Ανησυχίες κυβέρνησης, Κεντρικής, τραπεζών από αλλαγές

Η Κομισιόν κλείνει την πόρτα σε έργα υπο-
δομής στο ψευδοκράτος, που εμπίπτουν
εμμέσως στη σφαίρα του λεγόμενου «υπουρ-
γείου οικονομίας και ενέργειας» του κατο-
χικού καθεστώτος και του «προϊσταμένου»
του. Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν ότι
η αποστασιοποίηση της Κομισιόν και η
απόφασή της να βάλει στο ψυγείο έργα

υποδομής είναι άρρηκτα συνδεδεμένη με
τη «δράση» του Ερχάν Αρικλί και την εμ-
πλοκή του ούτω καλούμενου «υπουργού
οικονομίας-ενέργειας» και «αναπληρωτή
πρωθυπουργού» του ψευδοκράτους, στη
δολοφονία του Τάσου Ισαάκ. Κίνηση μεν
σημειολογική, που δεν παύει ωστόσο να
στέλνει μηνύματα. Σελ. 5

Φρένο Κομισιόν σε έργα Αρικλί
Η «Κ» αποκαλύπτει ποιοι είναι οι λόγοι αυτής  της απόφασης

ΑΝΑΣΤΑΣΗ

Ο θρίαμβος 
της ζωής

Ο ιστορικός Τζον Ντόμινικ Κρό-
σαν, εξηγεί στην «Κ» πώς η ανα-
τολική χριστιανοσύνη διατήρησε
το βαθύ νόημα του θριάμβου της
ζωής και λέει ότι η τελευταία
εβδομάδα του Ιησού είναι και η
αντίστασή του κατά της κανονικό-
τητας του 1ου αιώνα. Ζωή, σελ. 1

ΜΟΥΣΕΙΑ

Η Αθήνα αλλάζει
πολιτιστικά

Εμβληματικά ιστορικά οικοδομήμα-
τα της Αθήνας αναστηλώνονται και
αναπαλαιώνονται για να στεγά-
σουν χώρους πολιτισμού. Δημιουρ-
γούνται πολιτιστικοί πυρήνες που
βοηθούν το city branding της Αθή-
νας – την προβολή του κέντρου και
άλλων δράσεων. Ζωή, σελ. 8-9

ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ «ΣΕ ΤΡΕΙΣ ΓΡΑΜΜΕΣ» Σελ. 17-18

ΞΕΝΙΑ
ΚΩΝ/ΝΤΙΝΟΥ

Ο ΔΗΣΥ
δεν ήταν ποτέ
ανεύθυνος 

ΜΑΡΙΝΟΣ
ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ

Η ΔΗΠΑ θα
είναι μεγάλος
νικητής

ΓΙΩΡΓΟΣ
ΣΟΛΩΜΟΥ

Επιτακτική
ανάγκη
η αλλάγή

ΧΡΥΣΑΝΘΟΣ
ΖΑΝΝΕΤΟΣ

Ελπιδοφόρα 
η συνεπής 
Αριστερά

Γεμάτη υποκρισία
η πολιτική
Ψυχογράφημα Αν. Κυπριανού

«Υπάρχει πολλή υποκρισία
στην πολιτική και αν δεν
ήμουν στο ΑΚΕΛ δεν θα έμενα
ούτε μία μέρα στην πολιτική

έτσι όπως κατάντησε» λέει ο γ.γ. του ΑΚΕΛ,
σημειώνοντας πως η πολιτική όφειλε να
υπηρετεί τον κόσμο. Σελ. 9

Ολοι μαζί για μία
ευρωπαϊκή κοινωνία
Βραβείο Ευρωπαίου Πολίτη 2020

Ο ηθοποιός Κώστας Βήχας για την κοινω-
νική του δράση και ο κερδοσκοπικός ορ-
γανισμός Κοινωνική Διαμεσολάβηση στην
Πράξη (ICLAIM), ο οποίος ενισχύει τη δι-
κοινοτική συνεργασία, έλαβαν το Βραβείο
Ευρωπαίου Πολίτη για το 2020 που απο-
νέμει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Σελ. 19

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΝΙΚΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗ

Μήνυμα ΗΠΑ
ότι δεν δέχονται
λύση δύο κρατών
Η Ε.Ε. μπορεί να παίξει καθοριστικό ρόλο 

ΠΑΝΔΗΜΙΑ 

Πώς ακυρώθηκαν 
οι εορταστικές 
εξορμήσεις  
Το παρασκήνιο του μετέωρου βήματος 

Ο ιός δεν παύει να εκπλήσσει
Πιο ισχυρό πλέον το οπλοστάσιο των θεραπειών

Η Ευρώπη διαθέτει το καλύτερο πλαίσιο για την προστασία  κητωδών,
ωστόσο, αυτά απειλούνται πολύ περισσότερο από όσο αντίστοιχα είδη
σε άλλες περιοχές του πλανήτη. Εν τω μεταξύ, ο Tζo Μπάιντεν φιλοξέ-
νησε διαδικτυακή Διάσκεψη Κορυφής για το Κλίμα, για να ενθαρρύνει
τις μεγάλες οικονομίες του κόσμου να δεσμευθούν με πιο φιλόδοξους
στόχους για την κλιματική δράση. Σελ. 23

Περιβάλλον και κλίμα σε κίνδυνο

Την ώρα που τα κρούσματα αυξά-
νονταν ανησυχητικά και το ιατρικό
προσωπικό σήμαινε στα ΜΜΕ σήμα
κινδύνου για λήψη αυστηρών μέ-
τρων αμέσως, η κυβέρνηση παρα-
κολουθούσε αμήχανη την κατά-
σταση. Από την απόφαση της Δευ-
τέρας, να μη ληφθούν αυστηρότερα
μέτρα, μέχρι και το πρωί της Πα-

ρασκευής που ανακοινώθηκε λοκ
ντάουν, υπήρξε σειρά αναβολών,
διαφωνιών εντός του Υπουργικού
Συμβουλίου και εντάσεων. Οι γιορ-
τές του Πάσχα, οι οικονομικές προ-
εκτάσεις, σε συνδυασμό με την
προεκλογική περίοδο, ήταν οι κύριες
αιτίες για δεύτερες σκέψεις για
λήψη μέτρων. Σελ. 10

Από τα «αχαρτογράφητα νερά» του
πρώτου κύματος, έως αυτή την εν
εξελίξει έξαρση της πανδημίας οι
επιστήμονες έμαθαν πολλά: δηλώ-
νουν «εξοικειωμένοι» με την ασθέ-
νεια, με καλύτερη γνώση της πα-
θοφυσιολογίας της, φάρμακα που

τεκμηριωμένα μπορούν να βοηθή-
σουν κάποιους ασθενείς, και εργα-
λεία τα οποία αν και φοβήθηκαν να
χρησιμοποιήσουν στην αρχή, τώρα
έχουν οδηγήσει στην καλύτερη δια-
χείριση ασθενών και στην αποτροπή
της εισαγωγής σε ΜΕΘ. Σελ. 21

Το τελικό τεστ στη Γενεύη 
Με τρεις αξιωματούχους στο περιθώριο η Ε.Ε.

Με προσεκτικά περιορισμένες προσ-
δοκίες από την ελληνοκυπριακή
πλευρά και τα Η.E. και επιμονή σε
νέες ιδέες από την τουρκική πλευρά,
η άτυπη συνάντηση της ερχόμενης
εβδομάδας στη Γενεύη δύσκολα

θα αποτελέσει την έναρξη μιας
νέας διαδικασίας. Σελ. 3

Ερσίν Τατάρ στην «Κ»: Με την
Τουρκία έχουμε κοινό αγώνα
και συμφέροντα. Σελ. 7

Μία αποτυχία θα είναι
κάτι αρνητικό για
όλους του συμμετέ-
χοντες, λέει, λίγο πριν
από την άτυπη διάσκε-

ψη στη Γενεύη, αποκλειστικά στην
«Κ» ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος
Χριστοδουλίδης, αποκαλύπτοντας
ότι όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η Λευκωσία, η νέα αμερικανική

διοίκηση έχει διαβιβάσει στην
Τουρκία ότι δεν μπορεί να είναι
αποδεκτή η λύση δύο κρατών. O
υπουργός Εξωτερικών ξεκαθαρίζει
πως η Λευκωσία είναι έτοιμη για
όλα τα σενάρια. Σελ. 4

Συνομοσπονδία στο βάθος της
πενταμερούς άτυπης διάσκε-
ψης. Σελ. 6
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΘΡΑΚΗ: Καθ’ α μετέδω-
κε το ημιεπίσημον γερ-
μανικόν πρακτορείον τα
βουλγαρικά στρατεύμα-
τα έχουν ήδη καταλάβει
ολόκληρον σχεδόν την
Θράκην μεταξύ των πο-
ταμών Εβρου προς ανα-
τολάς επί των τουρκι-
κών συνόρων και Στρυ-
μόνος προς δυσμάς.

ΔΙΑΝΟΜΗ ΤΡΟΦΙΜΩΝ: To Υφυπουργείον Αγορανομίας ανακοινοί ότι
υπό οιασδήποτε συνθήκας και αν ευρεθή το Κράτος, ο ρυθμός της
διατροφής του πληθυσμού δεν πρόκειται να διαταραχθή. Παρίσταται
όμως ανάγκη όπως άπαντες συμβάλλομεν εις την τήρησιν της τάξε-
ως. Επιβάλλεται πειθαρχία προς τους νόμους και διαταγάς και σεβα-
σμός προς την ξένην ιδιοκτησίαν. Ο ελληνικός λαός πάντοτε υπερή-
φανος δεν πρέπει να δείξη σημεία υστερισμού. Προσπάθεια αποταμι-
εύσεως τροφίμων παρ’ οιουδήποτε εις ουδέν ήθελε συμβάλλει. Του-
ναντίον ήθελε παρουσιάζει τους αποταμιεύοντας ότι παραγνωρίζουσι
τας ανάγκας του πλησίον των. Επιβάλλεται τα υπάρχοντα τρόφιμα να
διανεμηθώσι μεταξύ του πληθυσμού εν ίσοις όροις, με απόλυτον τά-
ξιν και εις τα καθωρισμένα χρονικά όρια. Η προσπάθεια του Υφυπουρ-
γείου Αγορανομίας εις αυτό θα τείνη και θα επιτύχη μόνον όταν ο λα-
ός πειθαρχή εις τας εκάστοτε εκδιδομένας διαταγάς. Εις το βαρύ τού-
το έργον καλεί τους πάντας όπως συνδράμωσιν εν τω μέτρω των δυ-
νάμεών των και η μεγαλυτέρα συνδρομή είναι η αποφυγή ασκόπων
συνωστισμών εις τα καταστήματα.

ΒΟΜΒΑΡΔΙΣΜΟΙ: Πολυάριθμα γερμανικά αεροπλάνα επέδραμον κα-
τά της περιοχής Πειραιώς, Αιγίνης, Ελευσίνος, Μεγάρων. Εκ των ρι-
φθεισών βομβών επλήγη και ανεφλέγη το επιβατικόν ατμόπλοιον
«Ελλάς» με επιβάτας διά τας νήσους μεταξύ των οποίων και πολλά γυ-
ναικόπαιδα. [...] Ομοίως έτερον σμήνος γερμανικών αεροπλάνων
εβομβάρδισεν εις Μέθανα το πλωτόν Νοσοκομείον «Πολικός» το
οποίον και εβυθίσθη άνευ θυμάτων. Εις Λουτράκιον εβλήθη υπό γερ-
μανικών αεροπλάνων το πλωτόν νοσοκομείον «Ανδρος» […].

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
25.4.1941

Κυριακή 25 Απριλίου 2021

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Η αίσθηση που προκάλεσε η είσο-
δος της Καλαμαρούς στο Pralina
της οδού Στασικράτους μπορεί να
συγκριθεί μόνο με την ανάρτηση
της Ζωζώς τον περασμένο Φε-
βρουάριο. Πώς είχε γίνει τότε talk
of the town το πορτρέτο με τις αν-
θοδέσμες - υπερπαραγωγές; Αυτό
να φανταστείτε, αλλά σε καπέλο!

Ψάθινο καπέλο, με τεράστιο μπορ,
διακοσμημένο με ροζ, γαλάζιες και
μωβ ορτανσίες. Ένα ανθοκομικό
αριστούργημα, που θα ζήλευε και
αυτός ακόμα ο κορυφαίος σχεδια-
στής καπέλων Φίλιπ Τρέισι. Η Ευγε-
νία το υποστήριξε με φούξια ταγέρ,
μπλε γόβες και ασορτί τσάντα. «Ζε-
νιάλ» ψιθύρισαν οι κυρίες στα γύρω
τραπέζια, καθώς η Καλαμαρού διέ-
σχιζε τη βεράντα τού καφέ, ξυ-
πνώντας μνήμες από τους στιλιστι-
κούς ακροβατισμούς των ιπποδρο-
μιών του Royal Ascot. «Γιατί φόρε-
σες, μάνα μου, την Άρτα με τα Γιάν-
νενα;» τη ρώτησε η Ιουλία, η μόνη
που τόλμησε ν’ αναμετρηθεί στα
ίσα με το παράλογο. «Αφού μας
κράζουν που μας κράζουν, ας ζή-
σουμε, αν μη τι άλλο, τον Τιτανικό
με ένα κάποιο στιλ» απάντησε η
συνταξιούχος φιλόλογος και οι φι-
λενάδες της κατάλαβαν φυσικά σε
ποιο κράξιμο αναφερόταν.

Αβέρωφ, ο γητευτής των αλόγων!
Καβάλησε το άλογο με αγγλοσαξο-
νική χάρη και στέναξαν τα social
media! Καπέλο τζόκεϊ, λευκό
μπλουζάκι και σκούρο τζιν. «Ιδού τι
βγάζει η λεβεντογέννα Αργάκα»
κόρδωνε η Καλαμαρού, σε μια
απέλπιδα προσπάθεια να δικαιολο-
γήσει την επικοινωνιακή εξωστρέ-
φεια του αρχηγού. «Αυτό το κόλλη-
μα με τα φερσίματα της αγγλικής
αριστοκρατίας μήπως πρέπει να το
δείτε κάποια στιγμή στον Συναγερ-
μό;» σχολίασε η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού.
Γιατί βεβαίως δεν πρέπει να ξεχνά-
με ότι προηγήθηκε ο Χάρης Γεωρ-

γιάδης το 2018, όταν φωτογραφή-
θηκε σαν Άγγλος ευγενής στο κυνή-
γι της αλεπούς. «Ο Δημοκρατικός
Συναγερμός βιώνει τη συλλογική
φαντασίωση ότι η χώρα είναι ένα
απέραντο Ντάουντον Άμπεϊ» σχο-
λίασε η Ιουλία και όλες βεβαίως αν-
τιλήφθηκαν πού ακριβώς στόχευε ο
σαρκασμός.

Ο Κυριάκος Κούσιος, αποκαλούμε-
νος και «Λόρδος» στους κύκλους
της αστικής Λευκωσίας, εξελίσσε-
ται σε ρόλο. Σε κάθε περίπτωση,
καταφέρνει να παραμένει τραγικά
αποστασιοποιημένος από τον ρόλο
του. Είτε τον χαρακτηρίσει κανείς
«μπλαζέ», είτε «αλλού γι’ αλλού»,

το γεγονός είναι ότι ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος διατηρεί μια παγερή
ψυχραιμία, όταν βρίσκεται ενώπιος
ενωπίω με το πολιτικό σύστριγγλο.
Τελευταίο παράδειγμα το πόρισμα
Νικολάτου, στο οποίο αποκαλύφθη-
κε πως το 52% των πολιτογραφήσε-
ων ήταν παράνομες, και ο Λόρδος
Γκράνθαμ της κυβέρνησης Αναστα-
σιάδη απάντησε: «Μην το αναγά-
γουμε σε μείζον θέμα». «Στο δρόμο
που χάραξε ο Σπύρος!» σχολίασαν
οι κυρίες, καθώς θυμήθηκαν την
επική ατάκα του προέδρου Κυπρια-
νού, όταν τον προκάλεσε η αντιπο-
λίτευση να παραιτηθεί: «Προς τι και
διατί;», ήταν η ιστορική πλέον απάν-
τησή του. «Εποχή παντοκρατορίας

ΔΗΚΟ. Ωραία χρόνια!» ομοφώνησε
το καρέ.

Με τούτα και με κείνα, η συζήτηση
μοιραίο ήταν να καταλήξει στο
Πριγκιπάτο της Στράκκας, τον διά-
δοχο και την πορεία προς τον λαό
εν όψει εκλογών. Η πάντα ενημε-
ρωμένη Ιουλία έδειξε στο καρέ
ανάρτηση της περασμένης εβδομά-
δας με τον Νικόλα, τη Γιώτα, μερι-
κές… τσουρούδες και τίτλο εργα-
σίας «επιστροφή στη φύση» «Φαί-
νεται ο πολιτικός από τζάκι, μάνα
μου. Δεν το φοβάται το τσαλάκω-
μα» σχολίασε η χήρα, ενώ ακούγον-
ταν επιφωνήματα επιδοκιμασίας
από τα διπλανά τραπέζια.

«Επιστροφή στη φύση έκανε και η
Ελπίδα» σχολίασε λακωνικά η Ιου-
λία, αφού το φιλοθεάμον κοινό της
ήταν ήδη ενήμερο. Ο λόγος για την
τηλεπαρουσιάστρια του ΡΙΚ, με τον
πλούσιο εξωτερικό κόσμο, Ελπίδα
Ιακωβίδου. «Η Ελπίδα είναι ένα κο-
ρίτσι που δεν θα ανοιγόταν ποτέ στο
φουρτουνιασμένο πέλαγο του πολι-
τισμού, πλην όμως τα καταφέρνει
θαυμάσια στα ξέβαθα του εγχώρι-
ου lifestyle. Εξ ου και η φωτογρα-
φία της με το ολόσωμο σέξι μαγιό
και την εύγλωττη λεζάντα “με 34
βαθμούς σήμερα δεν γινόταν να
μην ανταμώσουμε θαλασσίτσα
μου”. Το νόστιμο βεβαίως της
άχρηστης πληροφορίας της ημέρας

βρίσκεται αλλού». «Τουτέστιν;»
αναφώνησαν εν χορώ οι κυρίες.
«Στο σχόλιο που έγραψε κάτω από
την ανάρτηση ο πληθωρικός υπο-
ψήφιος του ΑΚΕΛ Ρολάνδος Σκέτ-
τος: “Ζηλεύω τη θάλασσα που σε
φιλοξένησε στα καταγάλανα νερά
της Ελπίδα μου. Μπήκε το καλοκαί-
ρι, θεάθηκε η Ελπίδα στην πλαζ,
σήμανε συναγερμός”». «Βροντάει
ο Όλυμπος, αστράφτει η Γκιώνα»
σχολίασε η Καλαμαρού, καθώς
απωθημένο το είχε να μπει και κά-
ποιος ΑΚΕΛικός υποψήφιος στο μι-
κροσκόπιο του καρέ.

Πλήρωσαν τον λογαριασμό και εκεί
που ήταν έτοιμες να αναχωρήσουν
εμφανίζεται φουριόζα η Λευκή
Φάσσα Κυνηγού – όνομα και πράγ-
μα – με αξιοπρόσεχτο μιλιτέρ λουκ
και σε εντελώς έξαλλη κατάσταση
με την Άννα Θεολόγου. Δεν πρόλα-
βε να πάρει ανάσα και όλο το Prali-
na άκουσε πράγματα, που αν η στή-
λη τα δημοσιεύσει θα τρίζουν τα
κόκκαλα της Ελένης Βλάχου. Θα πε-
ριοριστούμε σε κάτι πιο ήπιο, όπως
αυτό που ανάρτησε στο Facebook ο
Στέλιος Παπαγεωργίου του Κινήμα-
τος Ενωμένων Κυνηγών Κύπρου:
«Δυστυχώς αυτά που έλεγε ξέχασε
και για αυτά που φώναζε είναι!
“Εγελάστημαν τζαι εφάμε κλάπα”
στην κυπριακή διάλεκτο».

Δεν είναι βέβαιο αν αυτό που προ-
κάλεσε γέλιο στην Ιουλία ήταν το
«εγελάστημαν» ή η παπαγαλία της
ατάκας του αντιπροέδρου των Κυ-
νηγών Άριστου Αριστείδου: «Δεν
είμαστε προς πώληση – ΟΧΙ κυρία
μου!». Το σίγουρο είναι ότι η πίεση
της Λευκής Φάσσα Κυνηγού ανέβη-
κε στο 18. «Γέλα κυρία μου, γέλα
μαζί μου. Γέλα κυρία μου, γέλα κα-
λή μου!» κατάφερε να ψελλίσει
συντετριμμένη η ηγερία των θη-
ρευτών της βραχονησίδας και απο-
χώρησε με το κεφάλι ψηλά.

Γέλα κυρία μου, γέλα καλή μου

Η εξτραβαγκάντζα, με τον αενάως ευρηματικό Αβέρωφ καβάλα στο άλογο, ξύπνησε στο καρέ μνήμες από τις ιπποδρομίες του Royal Ascot. 

stavros.christodoulou@gmail.com

Με ρωτάς ή μου απαντάς
Είναι με πολύ μεγάλο ενδιαφέρον
που βλέπω και χαζεύω και διασκε-
δάζω –ενίοτε– με τις προεκλογικές
αφίσες των υποψήφιων βουλευ-
τών. Κατ’ αρχάς θα πρέπει να πω ότι
δεν θα έπρεπε λογικά να θέτουν
ερωτήματα οι βουλευτές και τα
κόμματα. Θα πρέπει να δίνουν
απαντήσεις. Επίσης, τι σημαίνει η
επιλογή είναι ξεκάθαρη, αλλά μετά
ρωτάς: Ανεύθυνος λαϊκισμός ή σο-
βαρότητα. Αν κάποιος επιλέξει τον
ανεύθυνο λαϊκισμό δεν θα έχει κά-
νει την ξεκάθαρη επιλογή; Ρωτάνε
ή το παίζουν τουίν παρολί και ό,τι
κάτσει; Βέβαια, και το άλλο το
ωραίο, που είδα με έκανε να κοντο-
σταθώ, αυτό με τον «γνήσιο Κερυ-
νειώτη, τον έμπειρο», αυτό που λέ-
με τον καλό, το τίμιο, όπως το λάδι,
που αν είναι από ελιά το λέμε καλό
λάδι, αν είναι τίποτα καλαμπόκι ή
σπόρια είναι μπασκλασαρία. Παι-
διά, λίγο κράτει με τις βαρύγδου-
πες, γιατί όταν πέσουν κάνουν θό-
ρυβο, πολύ θόρυβο.

Τι σήμερα, τι αύριο…
Κλείνει η Βουλή, και το νομοσχέδιο
για το υφυπουργείο Πολιτισμού πά-
ει για την επόμενη σύνοδο. Δεν
πρόλαβαν να το συζητήσουν στις
Επιτροπές, δεν κατέστη δυνατόν και
ελπίζουμε ότι οι βουλευτές και οι
βουλεύτριες που θα προκύψουν τον
Μάιο να το πάρουν ζεστά και να
απαιτήσουν να αυτό να συζητηθεί
και να ψηφιστεί. Μακάρι, να έχουν
αναδειχθεί και πρόσωπα από τον
χώρο του πολιτισμού, ώστε να
ασκήσουν πίεση. Δεν θα πρέπει να
το παραπέμψουμε στις ελληνικές
καλένδες, διότι τραβάει μακριά το

πράγμα. Η χώρα έχει ανάγκη από
μακροπρόθεσμο πολιτιστικό πλάνο,
έχει ανάγκη για πολιτιστικό σχεδια-
σμό, διότι τα πράγματα δεν είναι ρό-
δινα στον πολιτισμό. Η πολυμέρεια,
οι διάσπαρτες υπηρεσίες και τμήμα-
τα-βασίλεια δεν βοηθάνε στην προ-
ώθηση της υπόθεσης πολιτισμός.
Έχουμε υφυπουργείο Τουρισμού
που θα μπορούσε να συμπράξει με
το υφυπουργείο Πολιτισμού, μπας
και διαφημίσουμε το έρμο τον πολι-
τισμό μας λίγο παραπάνω. 

Πολιτισμός στα ψηφοδέλτια
Επειδή το σωστό πρέπει να λέγεται
και να γίνεται παράδειγμα για τους
άλλους, θα πρέπει να πω ότι το
ΑΚΕΛ έχει πάρει ζεστά τα ζητήματα
του πολιτισμού. Έτσι, εδώ και κάμ-
ποσο καιρό έχει ανοίξει αρκετές
δημόσιες συζητήσεις για θέματα
που αφορούν τους ανθρώπους του
πολιτισμού. Μήπως και τα υπόλοιπα

κόμματα θα ήταν καλό να αρχίσουν
να βλέπουν εν όψει και των εκλο-
γών και αυτόν τον τομέα; Τα περισ-
σότερα κόμματα έχουν βάλει στα
ψηφοδέλτιά τους ανθρώπους που
ασχολούνται και θα μπορούσαν να
τους ζητήσουν να πουν δημόσια
την άποψή τους για τα θέματα που
τους απασχολούν ως επαγγελμα-
τίες. Αξιόλογοι άνθρωποι υπάρχουν
πολλοί σε όλους τους πολιτικούς
χώρους –καλά, όχι από όλους, που
έχουν όραμα και θέλουν να δουν τη
χώρα τους να προάγει τον πολιτι-
σμό της. Πεδίον δόξης λαμπρόν,
λοιπόν, για τα κόμματα και τους εκ-
προσώπους τους. Άντεστε!

Τάγκιασε το Olivewood
Φεύγουν οι κινηματογραφικές πα-
ραγωγές, πυροβολώντας από την
Κύπρο, το Jiu Jitsu έφερε λεφτά,
λέγεται, και τώρα οι παραγωγοί του
στρέφονται εναντίον του γενικού

ελεγκτή και του κράτους και ζητάνε
αποζημιώσεις. Μαντέψτε, αν τις
κερδίσουν, ποιος θα πληρώσει; Σω-
στά απαντήσατε, εμείς οι φορολο-
γούμενοι. Και γιατί όλα αυτά; Διότι,
για ακόμη μία φορά, ενώ είχαμε
μια καλή ιδέα, βάλαμε ιδιώτες και
οικονομολόγους να φτιάξουν κινη-
ματογραφικό πλάνο. Νομίζαμε ότι
το να φτιάξουμε το Olivewood είναι
εύκολο, εδώ οι άλλοι έφτιαξαν Hol-
lywood, και δεν ήταν καν η Νήσος
των Αγίων. Έτσι, δημιουργήθηκε το
Olivewood, και έως τώρα όχι μόνο
δεν δείξαμε την Κύπρο, εκτός από
τα κάκκαφα στο Μάμμαρι, αλλά θα
πληρώσουμε και απανωπροίκια,
διότι όλα έγιναν στο πόδι, χωρίς σο-
βαρό σχεδιασμό και στόχευση.
Απλώς είπαμε να φτιάξουμε το Oli-
vewood, τα άλλα θα έρχονταν από
μόνα τους… Ραχήλ, πού είσαι;

Ες αύριον… τα σπουδαία για το υφυπουργείο Πολιτισμού. Ράφτες και ράφτριες, τις βελόνες κάτω προς ώρας!

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Το τελικό τεστ θα δοθεί στη Γενεύη 
Περιορισμένες οι προσδοκίες ενώ τρεις αξιωματούχοι της Ε.Ε. θα βρίσκονται στους διαδρόμους της διάσκεψης 

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ 

Με προσεκτικάπεριορισμένες προσ-
δοκίες από την ε/κ πλευρά και τα
Ηνωμένα Έθνη, επιμονή σε νέες
ιδέες από την τ/κ και τουρκική πλευ-
ρά και με την Ε.Ε. στο περιθώριο
των συναντήσεων, η άτυπη συνάν-
τηση της ερχόμενης εβδομάδας
στη Γενεύη δύσκολα θα αποτελέσει
την έναρξη μιας νέας διαδικασίας.
Το πιο ρεαλιστικό ενδεχόμενο είναι
πως πρόκειται για τεστ για το κατά
πόσο μπορεί να υπάρξει την ερχό-
μενη περίοδο μια σοβαρή προσπά-
θεια για διευθέτηση του Κυπρια-
κού.Τη διάγνωση για το κατά πόσο
υπάρχει περιθώριο οι θέσεις των
δύο πλευρών να συγκεραστούν σε
ένα κοινό πλαίσιο για διαπραγμά-
τευση, θα την ανακοινώσει ο γ.γ.
του ΟΗΕ μετά τις συναντήσεις που
θα έχει με όλους τους εμπλεκόμε-
νους και τις συζητήσεις που θα γί-
νουν. Αν και κρίνεται ενδεικτικό
της σημασίας που δίνεται από τα
Ηνωμένα Έθνη το γεγονός πως
πρόκειται για την πρώτη τέτοια σύ-
νοδο, άτυπη ή μη, στην οποία συμ-
μετέχει ο Αντόνιο Γκουτιέρες εν
μέσω πανδημίας, αυτό δεν σημαίνει
πως η συνέχιση της διαδικασίας εί-
ναι δεδομένη.

Σύμφωνα με διπλωματικές πηγές
που γνωρίζουν τις προθέσεις των
εμπλεκόμενων πλευρών και τα πε-
ριθώρια συνεννόησης που πρακτικά
υπάρχουν, το πιο πιθανό σενάριο
είναι να υπάρξει διαπίστωση πως
υπάρχει περιθώριο για περαιτέρω
άτυπες συναντήσεις προετοιμασίας
για μια μελλοντική διαδικασία.Το
ενδεχόμενο κήρυξης έναρξης επί-
σημης διαδικασίας στη βάση των
συγκλίσεων του Κραν Μοντάνα και
του Πλαισίου Γκουτιέρες θεωρείται

σε αυτή τη φάση απομακρυσμένο,
καθώς η Τουρκία δεν δείχνει δια-
τεθειμένη να παραδώσει τόσο εύ-
κολα το διαπραγματευτικό έδαφος,
το οποίο κέρδισε τα τελευταία τρία
χρόνια, η τ/κ ηγεσία αυτοδεσμεύεται
με ακραίες και ανέφικτες δηλώσεις
για δύο κράτη, και η ε/κ πλευρά επι-
μένει στη ΔΔΟ και στη σύζευξη πο-
λιτικής ισότητας - εγγυήσεων, αφή-
νοντας παράλληλα ανοιχτή την πι-
θανή συζήτηση αποκέντρωσης των
εξουσιών του κεντρικού κράτους.

Ξανά Ιούνιο;
Η μέγιστη θετική προσδοκία

όπως παρουσιάζεται από ε/κ διπλω-
ματικές πηγές είναι να ληφθεί από-
φαση για έναρξη νέας διαδικασίας
ουσιαστικής διαπραγμάτευσης, με
την ε/κ πλευρά να δηλώνει έτοιμη
να προσέλθει σε αυτή ακόμα και
εντός δύο εβδομάδων. Λόγω όμως
της απόστασης μεταξύ των διακη-
ρυγμένων θέσεων των δύο πλευρών,
του πολωμένου εθνικιστικά κλίματος
στην Τουρκία και του γεγονότος
πως η Άγκυρα γνωρίζει πως τα ελ-
ληνο-τουρκικά και τα ευρωτουρκικά

μπορούν να προχωρήσουν απλά
και μόνο με το να μένει το Κυπριακό
να σιγοβράζει σε χαμηλή φωτιά χω-
ρίς κρίσεις και εξάρσεις, πολύ πιο
πιθανόν, αν και όχι βέβαιο, εμφα-
νίζεται το σενάριο να αποφασιστεί
συνέχεια των προετοιμασιών και
των συζητήσεων σε νέα άτυπη συ-
νάντηση.Για την ε/κ πλευρά, αυτό
το προκρίνει η Άγκυρα, μιλώντας
για νέα άτυπη συνάντηση εντός
Ιουνίου ή Ιουλίου ώστε να αφεθεί
να προχωρήσει η συζήτηση για τα
ευρωτουρκικά στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο στις 24-25/6. Ωστόσο, από
πρακτικής άποψης και δεδομένων
των συνθηκών, αν δεν συγκερα-
στούν οι θέσεις των δύο πλευρών,
συνομιλητές της «Κ» που παρακο-
λουθούν τη διαδικασία δεν απο-
κλείουν παράταση της προσπάθειας
προετοιμασίας, αν φυσικά το δι-
καιολογούν οι προοπτικές που θα

διαπιστωθούν.Υπάρχουν δύο σε-
νάρια για το πώς θα γίνει αυτό: είτε
με τη σύγκληση νέας άτυπης διά-
σκεψης για κλείδωμα των διαδικα-
στικών και της ουσίας μιας νέας
διαδικασίας, ή συνέχιση της άτυπης
διαβούλευσης στη Λευκωσία μέσω
νέων επισκέψεων της Τζειν Χολ
Λουτ. Το ενδεχόμενο ορισμού συ-
ναντήσεων διαπραγματευτών θα
διαφανεί μόνο αν τα πράγματα προ-
χωρήσουν προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.

Τώρα είναι αλλιώς
Το κλισέ περί κομβικών σημείων

στο Κυπριακό ισχύει αυτή τη φορά
περισσότερο από ποτέ, καθώς όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ», η
ηγεσία των Η.Ε. στη Νέα Υόρκη θε-
ωρεί πως αυτή η συνάντηση είναι
διαφορετική από τις άλλες, καθώς
σε αυτή θα διαφανεί αν υπάρχει

περιθώριο συνεννόησης ή αν έφτα-
σε η ώρα για τέλος εποχής στο Κυ-
πριακό.Τα Ηνωμένα Έθνη αποφεύ-
γουν φυσικά επιμελώς να υποθέ-
σουν τι θα συμβεί σε περίπτωση
αδιεξόδου, όμως οι τάσεις είναι ορα-
τές για όποιον παρακολουθεί τις
εκθέσεις, τα ψηφίσματα και τις το-
ποθετήσεις. Ήδη, οι σκέψεις για
δημιουργία απ’ ευθείας διόδων επι-
κοινωνίας μεταξύ της Ε.Φ. και του
στρατού κατοχής που πριν από με-
ρικά χρόνια ήταν αντικείμενο ρε-
πορτάζ, πλέον είναι αντικείμενο
συζήτησης. Πάντως, μια μικρή πα-
ράταση της προσπάθειας για επα-
νέναρξη θα βόλευε τη Λευκωσία
για λόγους τακτικής (καθώς δίνει
περισσότερο χρόνο για ενεργοποί-
ηση της Ε.Ε. και των ΗΠΑ, αλλά και
χρόνο στην κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη ακόμα και να εξαντλήσει τη
θητεία) αλλά και ουσίας (μια και η
εναλλακτική είναι η κατάρρευση
που θα ξεκλειδώσει δυναμικές επι-
δείνωσης του στάτους κβο). Η συ-
νέχιση της προσπάθειας βολεύει
και τους άλλους εμπλεκόμενους,
με Ελλάδα, Τουρκία και Ε.Ε. να είναι
έτοιμες να συνεχίσουν τις προσπά-
θειες μεταξύ τους εξομάλυνσης των
σχέσεων χωρίς συνεχείς κρίσεις
γύρω από την Κύπρο. 

Αυτό δεν σημαίνει πως αποκλεί-
εται η Τουρκία να υποκύψει στον
πειρασμό οριακά παράνομων ή προ-
κλητικών κινήσεων για εσωτερικούς
λόγους, αναλόγως του πολιτικού
κεφαλαίου που θα αποκομίσει με
τη συμπεριφορά της στη Γενεύη.
Άλλωστε σύνθετα ζητήματα στα
ευρωτουρκικά, όπως η Τελωνειακή
Ένωση δεν εξαρτώνται μόνο από
το Κυπριακό, ενώ τα κονδύλια για
το μεταναστευτικό είναι ένα πρα-
κτικό ζήτημα, το οποίο είναι πιο
πιθανό να εμποδιστεί από το ερώ-

τημα του πού θα βρεθούν νέοι πόροι
παρά από την κατάσταση στην Κύ-
προ.Το σενάριο νέας κατάρρευσης
της προσπάθειας για νέα διαδικασία
πριν καν αυτή ξεκινήσει είναι ένα
σενάριο το οποίο δεν βολεύει κα-
νέναν, το οποίο όμως η Τουρκία
έχει περισσότερα περιθώρια να δια-
χειριστεί, καθώς οι σχεδιασμοί και
οι προετοιμασίες για αλλαγή του
στάτους κβο συνεχίζονται τη στιγμή
που η ε/κ πλευρά εξακολουθεί να
βρίσκεται σε στάση άμυνας.

Τρεις από Ε.Ε.
Εν τω μεταξύ, με αρμόδιους αξιω-

ματούχους, γνώστες του Κυπριακού,
θα βρίσκεται τελικά στην Γενεύη
η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά δεν θα
συμμετέχει στην άτυπη συνάντηση.
Οι τρεις αξιωματούχοι, που προέρ-
χονται από την Ευρωπαϊκή Υπη-
ρεσία Εξωτερικής Δράσης (ΕΥΕΔ)
και από τη Γενική Διεύθυνση Στή-
ριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμί-
σεων (DGREFORM) θα βρίσκονται
στο κτήριο του Παλατιού των
Εθνών, δεν θα συμμετέχουν στις
συναντήσεις των 5+1, όμως θα
έχουν διμερείς συναντήσεις με τα
μέρη εκεί που χρειάζεται. Σύμφωνα
με ασφαλείς πληροφορίες πρόκειται
για την Ανγκελίνα Άικχορστ, διευ-
θύντρια στην ΕΥΕΔ στον τομέα για
θέματα Δυτικής Ευρώπης, Δυτικών
Βαλκανίων, Τουρκίας και Ηνωμένου
Βασιλείου, η Ελέν Χολμ Πέντερσεν
από το γραφείο του αναπληρωτή
γενικού γραμματέα πολιτικών υπο-
θέσεων της ΕΥΕΔ, η οποία έχει συ-
νεργαστεί με τον τότε Επίτροπο
Όλι Ρεν σε θέματα διεύρυνσης ως
ειδικός μεταξύ άλλων για την Κύπρο,
καθώς και ο Κιάρταν Μπγιόρνσον,
επικεφαλής της Μονάδας Στήριξης
για την Επίλυση του Κυπριακού
στην DGREFORM.

<<<<<<

Η μέγιστη θετική προσ-
δοκία, όπως παρουσιάζε-
ται από ε/κ διπλωματικές
πηγές, είναι να ληφθεί
απόφαση για έναρξη νέ-
ας διαδικασίας ουσιαστι-
κής διαπραγμάτευσης, με
την ε/κ πλευρά να δηλώ-
νει έτοιμη να προσέλθει
σε αυτή ακόμα και εντός
δύο εβδομάδων.

Είναι η πρώτη διάσκεψη που συμμετέχει ο Αντόνιο Γκουτιέρες εν μέσω παν-
δημίας και αυτό για κάποιους έχει τη δική του σημασία.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Μία αποτυχία της άτυπης διάσκεψης
θα είναι κάτι αρνητικό για όλους
τους συμμετέχοντες, λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» λίγο πριν
από την άτυπη διάσκεψη στη Γε-
νεύη, ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος
Χριστοδουλίδης, αποκαλύπτοντας
ότι, όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η Λευκωσία, η νέα αμερικανική δι-
οίκηση έχει διαβιβάσει στην Τουρ-
κία ότι δεν μπορεί να είναι αποδεκτή
η λύση δύο κρατών. Μετά από μία
μεγάλη συζήτηση για το ποιος θα
είναι τελικά ο ρόλος της Ε.Ε. στην
άτυπη διάσκεψη, ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης ξεκαθαρίζει πως δεν θα
είναι επίσημα στην άτυπη διάσκε-
ψη. «Διεθνείς δρώντες» αναφέρει,
ωστόσο, «που μπορεί να μην πα-
ρευρίσκονται επίσημα στη άτυπη
διάσκεψη της Γενεύης, μπορούν
στην παρούσα συγκυρία να δια-
δραματίσουν καθοριστικό ρόλο
στο να υπάρξουν θετικές εξελίξεις». 

–Να υποθέσουμε πως πάμε σε
μία άτυπη διάσκεψη καταδικα-
σμένη να αποτύχει; 

–Λαμβάνοντας υπόψη τις δη-
μόσιες δηλώσεις που γίνονται για
λύση δυο κρατών, και την απαρά-
δεκτη συμπεριφορά της Τουρκίας
ακόμα και έναντι των Τουρκοκυ-
πρίων, όπως για παράδειγμα την
είδαμε πολύ πρόσφατα να εκδη-
λώνεται με αφορμή το θέμα της δι-
δασκαλίας του μαθήματος του Κο-
ρανίου στα σχολεία στις κατεχό-
μενες περιοχές, είναι δικαιολογη-
μένο να επικρατεί απαισιοδοξία σε
σχέση με το ενδεχόμενο αποτέλε-
σμα της άτυπης διάσκεψης για το
Κυπριακό στη Γενεύη. Παρόλα αυ-
τά, θεωρώ ότι είναι λάθος να με-
ταβούμε στη Γενεύη με μια προ-
σέγγιση ότι σίγουρα θα υπάρξει
αποτυχία…

–Υπάρχουν όμως περιθώρια αι-
σιοδοξίας; 

–Μια στοιχειώδης ανασκόπηση
των διαπραγματεύσεων για το Κυ-
πριακό από το 1976 που ξεκίνησαν,
μας οδηγεί εύκολα στο συμπέρασμα
ότι σε πολλές των περιπτώσεων
παρευρεθήκαμε σε τέτοιου είδους
συναντήσεις έχοντας στο πίσω μέ-
ρος του μυαλού μας ότι θα υπάρξει
αποτυχία λόγω της τουρκικής στά-
σης, και στην πορεία των συζητή-
σεων αναγκαστήκαμε να αναδι-
πλωθούμε, αφού η τουρκική πλευρά
προσήλθε στις συζητήσεις με δια-
φορετική θεώρηση από αυτή που
εκδήλωνε δημόσια. Άρα, ναι, τα
δεδομένα δεν προκαλούν αισιοδο-
ξία, αλλά σε καμία απολύτως περί-

πτωση δεν θα πρέπει να προδικά-
σουμε το αποτέλεσμα της άτυπης
διάσκεψης, αφού μια αποτυχία,
έχω την πεποίθηση, θα είναι κάτι
αρνητικό για όλους τους συμμετέ-
χοντες. Την ίδια στιγμή, χωρίς το
θέμα της επίρριψης ευθυνών για
μια ενδεχόμενη αποτυχία να απο-
τελεί προτεραιότητα για τη δική
μας πλευρά, εμείς οφείλουμε να
πράξουμε ό,τι είναι δυνατόν, εντός
του πλαισίου των θέσεών μας έτσι
ώστε να προκύψει ένα θετικό απο-
τέλεσμα. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο,
μπορώ να σας αναφέρω ότι η δική
μας πλευρά έχει επεξεργαστεί αριθ-
μό σεναρίων που δύναται να προ-
κύψουν μέσα από την άτυπη διά-
σκεψη.

–Στα σενάρια που έχετε επε-
ξεργαστεί, να υποθέσουμε πως
υπάρχει και το ενδεχόμενο να
κάνει η Τουρκία την έκπληξη; 

–Όπως προανέφερα, δεν απο-
κλείω ένα τέτοιο ενδεχόμενο και
εξέφρασα την ανάγκη να είμαστε
έτοιμοι για όλα τα σενάρια. Σίγουρα,
όμως, δεν μπορώ να γνωρίζω πώς
θα κινηθεί η Τουρκία. Εκείνο που
με ενδιαφέρει περισσότερο, ειδικά
στην παρούσα συγκυρία, είναι το
πώς θα κινηθεί η δική μας πλευρά
και η αναγκαιότητα ναείμαστε έτοι-

μοι για το όποιο σενάριο ενδεχομένως
προκύψει στην άτυπη διάσκεψη.

–Τα γεγονότα φαίνεται πάντως
να μην είναι υπέρ μας. Είδαμε
την επεισοδιακή συνέντευξη
Τύπου του Έλληνα ΥΠΕΞ με τον
Τούρκο ομόλογό του και στη
συνέχεια τις νουθεσίες Τσαβού-
σογλου στα Κατεχόμενα για
πλήρη σύμπλευση στη λύση
δύο κρατών, βλέπουμε και τις
δηλώσεις Τατάρ περί αλλαγής
μοντέλου λύσης... Όλα αυτά
πώς τυγχάνουν διαχείρισης; 

–Σίγουρα όλα αυτά που αναφέ-
ρατε δεν είναι θετικές εξελίξεις και
αναμφίβολα μας ανησυχούν και
μας προβληματίζουν. Ταυτόχρονα,
δεν πρέπει να παραγνωρίζουμε,
ανάμεσα και σε άλλα δεδομένα,
και τις φωνές αντίδρασης στις κα-
τεχόμενες περιοχές που αυξάνονται
συνεχώς, τόσο για την πολιτική
της Τουρκίας έναντι των Τουρκο-
κυπρίων όσο και για την προσέγ-
γιση του κ. Τατάρ σε σχέση με την
επίλυση του Κυπριακού. Ούτε θα
παραγνώριζα την ξεκάθαρη τοπο-
θέτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
έναντι της λύσης δύο κρατών στην
Κύπρο, αλλά και τη σαφή θέση ότι
οι όποιες αποφάσεις για μια ενδε-
χόμενη θετική ατζέντα της Τουρ-

κίας με την Ευρωπαϊκή Ένωση
περνούν μέσα και από τις εξελίξεις
στο Κυπριακό. Στο ίδιο πλαίσιο δεν
θα υποβάθμιζα επίσης την κοινή
θέση του Συμβουλίου Ασφαλείας
των Ηνωμένων Εθνών σε σχέση
με τον επιδιωκόμενο στόχο και ει-
δικότερα τη θέση της νέας αμερι-
κανικής διοίκησης, η οποία γνω-
ρίζουμε ότι έχει διαβιβαστεί στην
Τουρκία και συνοψίζεται στο ότι
δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή η λύ-
ση δύο κρατών στην Κύπρο.

–Αυτό θεωρείτε πως είναι αρ-
κετό για να υπάρξουν θετικές
εξελίξεις στην επίλυση του Κυ-
πριακού; 

–Επισήμανα ότι μια αποτυχία της
άτυπης διάσκεψης θα είναι κάτι αρ-
νητικό για όλους του συμμετέχοντες,
πραγματικά πιστεύω ότι το Κυπριακό
δύναται να λυθεί μόνο εάν όλα τα
εμπλεκόμενα μέρη αντιληφθούν ότι
μια τέτοια εξέλιξη εξυπηρετεί τα
συμφέροντά τους περισσότερο από
ό,τι εξυπηρετούνται σήμερα με την
απαράδεκτη κατάσταση πραγμάτων.
Και πιστεύω ότι αν όλοι σκεφτούν
ορθολογικά και λάβουν υπόψη το
απρόβλεπτο της υφιστάμενης κα-
τάστασης, αλλά και πώς ικανοποι-
ούνται καλύτερα γενικότερες επι-
διώξεις, εύκολα μπορούν να κατα-

λήξουν στο συμπέρασμα ότι είναι
προς το συμφέρον όλων των εμπλε-
κομένων η επίλυση του Κυπριακού.

–Να υποθέσουμε πως εναποθέ-
τουμε τις ελπίδες μας αποκλει-
στικά στα Ηνωμένα Έθνη;

–Σίγουρα ο ρόλος των Ηνωμένων
Εθνών είναι καθοριστικής σημα-
σίας, αφού είναι ο θεματοφύλακας
του πλαισίου της συζήτησης που
θα διεξαχθεί στη Γενεύη και δεν
μπορεί να είναι οτιδήποτε άλλο
από τις σχετικές με το Κυπριακό
αποφάσεις.Ταυτόχρονα, το γεγονός
ότι μέσω της πρωτόγνωρης παν-
δημίας ο γενικός γραμματέας των
Ηνωμένων Εθνών επιλέγει να συγ-
καλέσει μια τέτοια διάσκεψη, που
μάλιστα είναι η πρώτη του τέτοια
πολυμερής συνάντησης εν μέσω
κορωνοϊού, δείχνει την ετοιμότητα
και τη δέσμευσή του στην επίλυση
του Κυπριακού. Από εκεί και πέρα,
όμως, τα Ηνωμένα Έθνη, από μόνα
τους, δεν μπορούν να επιβάλουν
τις όποιες εξελίξεις, ενώ θεωρώ ότι
διεθνείς δρώντες που μπορεί να
μην παρευρίσκονται επίσημα στη
άτυπη διάσκεψη της Γενεύης, μπο-
ρούν στην παρούσα ιδιαίτερη συγ-
κυρία να διαδραματίσουν καθορι-
στικό ρόλο και να συμβάλουν στο
να υπάρξουν θετικές εξελίξεις.

Ο ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Δεν συμφέρει σε κανέναν
το ναυάγιο στη Γενεύη

Έχουμε ήδη επεξεργαστεί διάφορα σενάρια και είμαστε έτοιμοι για οτιδήποτε συμβεί, λέει ο υπουργός Εξωτερικών

–Δώσαμε, βεβαίως, ιδιαίτερη
έμφαση στον ρόλο που θα δια-
δραματίσει η Ε.Ε. και στο ότι
θα αποτελέσει ασπίδα στα περί
λύσης δύο κρατών που θα θέσει
η Άγκυρα. Τελικά, ποιος θα είναι
ο ρόλος της στην άτυπη διά-
σκεψη; 

–Όντως δώσαμε ιδιαίτερη έμ-
φαση στον ρόλο που δύναται να
διαδραματίσει η Ε.Ε. όχι μόνο γιατί
η Κυπριακή Δημοκρατία είναι και
θα συνεχίσει να είναι κράτος-μέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης μετά από
μια ενδεχόμενη λύση του Κυπρια-
κού, όχι μόνο γιατί η εμπειρία της
τελευταίας διαπραγματευτικής δια-
δικασίας απέδειξε ότι ουσιαστική
εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ήταν καθοριστικής σημασίας για
να προκύψουν για πρώτη φορά ση-
μαντικότατες συγκλίσεις προς όφε-
λος του συνόλου του Κυπριακού
λαού, όχι γιατί η υπόθεση του χαλ-
λουμιού απέδειξε τη δύναμη του

κοινοτικού κεκτημένου ως εργα-
λείου που μπορεί να φέρει κοντά
τις δύο κοινότητες και να ανοίξει
δρόμους αμοιβαίας επωφελούς συ-
νεργασίας και συνύπαρξης, αλλά
και γιατί στην παρούσα συγκυρία
γνωρίζουμε πολύ καλά την επιθυμία
και ανάγκη της Τουρκίας για έναρξη
της διαδικασίας διαπραγματεύσεων
για εκσυγχρονισμό της τελωνειακής
της ένωσης με την Ε.Ε. Λαμβάνον-
ται υπόψη όλα αυτά τα δεδομένα,
όπως επίσης και το γεγονός ότι αρ-
κετά κράτη-μέλη της Ε.Ε. επιθυ-
μούν, για εξυπηρέτηση και δικών
τους εθνικών στόχων, την ενίσχυση
των ευρωτουρκικών σχέσεων που
αναμφίβολα περνάει μέσα και από
την επίλυση του Κυπριακού, είναι
θεωρώ ξεκάθαρο ότι η Ε.Ε., ανάμεσα
σε άλλα, μπορεί με τη συμβολή της
να βοηθήσει όλα τα εμπλεκόμενα
μέρη να αντιληφθούν τα οφέλη
που μπορούν να προκύψουν από
την επίλυση του Κυπριακού, κάτι

το οποίο, όπως σας προανέφερα,
αποτελεί προϋπόθεση για να υπάρ-
ξει θετικό αποτέλεσμα. Συνεπώς,
ασχέτως της φυσικής παρουσίας
ή όχι της Ε.Ε. στο τραπέζι των συ-
ζητήσεων στη Γενεύη, ο ρόλος της
στην παρούσα συγκυρία είναι ιδι-
αίτερης σημασίας. Ήταν και την
Ε.Ε. που είχα στο μυαλό μου, όταν
σας απάντησα ότι θεωρώ ότι διε-
θνείς δρώντες που μπορεί να μην
παρευρίσκονται επίσημα στη άτυπη
διάσκεψη της Γενεύης, μπορούν
στην παρούσα συγκυρία να δια-
δραματίσουν καθοριστικό ρόλο
στο να υπάρξουν θετικές εξελίξεις.

–Μετά από δεκαετίες διαπραγ-
ματεύσεων και συνομιλιών αυτή
τη φορά δίνουμε ιδιαίτερη έμ-
φαση στο θέμα της εξουσίας.
Τα περί αποκεντρωμένης ομο-
σπονδίας που υποστηρίζουμε
ως συμβιβαστική λύση, τι εξου-
σίες μεταφέρει στις πολιτείες;

–Το θέμα των εξουσιών και των
αρμοδιοτήτων της κεντρικής κυ-
βέρνησης και των συνιστωσών πο-
λιτειών είναι αναμφίβολα ένα ση-
μαντικό κεφάλαιο στην προσπάθεια
επίλυσης του Κυπριακού, αφού
άπτεται και της λειτουργικότητας
του κράτους, αλλά σίγουρα δεν
αποτελεί το μοναδικό, και πιστεύω
ότι δεν μπορεί από μόνο του να
καθορίσει αν θα υπάρξουν θετικές
εξελίξεις ή όχι στη Γενεύη. Για πα-
ράδειγμα, το θέμα των εδαφικών
αναπροσαρμογών, όπως επίσης το
κεφάλαιο των εγγυήσεων, είναι ιδι-
αίτερης σημασίας και θα έλεγα ότι
θα είναι πιο καθοριστικά σε σχέση
με το αποτέλεσμα που θα προκύψει.
Να σας θυμίσω ότι ο γενικός γραμ-
ματέας των Ηνωμένων Εθνών στις
4 Ιουνίου 2017 στη Νέα Υόρκη,
μετά από κοινή συνάντηση που
είχε με τον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας και τον Τουρκοκύπριο ηγέτη,
είχε δημόσια εκφράσει την άποψη,

με την οποία συμφωνούμε απόλυτα,
ότι η εξέλιξη της συζήτησης στο
κεφάλαιο της ασφάλειας και των
εγγυήσεων είναι εκείνο που θα κρί-
νει σε μεγάλο βαθμό κατά πόσο θα
φτάσουμε σε συνολική επίλυση
του Κυπριακού. Σε σχέση με το
ερώτημά σας καθαυτό, για ποιες
εξουσίες μπορούν να μεταφερθούν
στις πολιτείες, αντιλαμβάνεστε ότι
δεν θα ήταν υπεύθυνο εκ μέρους
μου να μιλήσω συγκεκριμένα, δη-
μόσια μάλιστα, πριν από τη συνάν-
τηση της Γενεύης. Μπορώ, όμως,
να σας πω ότι ο πρόεδρος είναι
έτοιμος να το πράξει μέσα στο πλαί-
σιο των διαπραγματεύσεων που
θα γίνουν τη Γενεύη, ενώ ως γενι-
κότερη σχετικά με το ερώτημά σας
φιλοσοφία, εκείνο που θα ήθελα
να επισημάνω είναι ότι η εν λόγω
προσέγγιση δεν ξεφεύγει του συμ-
φωνημένου πλαισίου λύσης που
είναι η διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία.

Δεν θα παρευρίσκεται επίσημα στη διάσκεψη η Ε.Ε. αλλά...

Το θέμα των εδαφικών
αναπροσαρμογών,
όπως επίσης το κεφά-
λαιο των εγγυήσεων,
είναι ιδιαίτερης σημα-
σίας και θα έλεγα ότι θα
είναι πιο καθοριστικά
σε σχέση με το αποτέλε-
σμα που θα προκύψει. 

Πάντα μιλάμε
για ΔΔΟ…

–Υπάρχει μία μερίδα κύκλων που
θεωρεί πως η συμβιβαστική λύση
της πλευράς μας είναι χαλαρή
ομοσπονδία στα όρια της συνο-
μοσπονδίας. Η συνομοσπονδία
είναι κόκκινη γραμμή; 
–Υπάρχει μια σαφής διαφορά
ανάμεσα στην ομοσπονδία γε-
νικότερα και τη συνομοσπον-
δία. Η συνομοσπονδία προ-
ϋποθέτει αναγνώριση ξεχωρι-
στού κράτους στις κατεχόμε-
νες περιοχές, και, κατ’ επέκτα-
ση, αποαναγνώριση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Αντι-
λαμβάνεστε ότι κάτι τέτοιο δεν
μπορεί να γίνει αποδεκτό,
όπως επίσης η επίλυση του
Κυπριακού στη βάση των δύο
κρατών. Η πρόταση του προ-
έδρου της Δημοκρατίας για
αποκεντρωμένη ομοσπονδία
έγινε, ανάμεσα σε άλλους λό-
γους, για να διασφαλιστεί από
τη μία η λειτουργικότητα του
κράτους, αλλά και να αντιμε-
τωπιστούν κάποιες ανησυχίες
των Τουρκοκυπρίων που σχε-
τίζονται με ενδεχόμενη δήθεν
προσπάθεια των Ελληνοκυ-
πρίων σε ένα ομοσπονδιακό
κράτος να τους επιβάλουν τις
απόψεις τους σε θέματα που
τους αφορούν. Πάντα, όμως,
μιλάμε για διζωνική, δικοινοτι-
κή ομοσπονδία.

–Τι θα αποτελέσει επιτυχία από
δικής μας πλευράς; Μία νέα διά-
σκεψη εντός καλοκαιριού ή το
ξεκαθάρισμα ότι συζητούμε στο
πλαίσιο διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας;
–Το επιθυμητό για μας αποτέ-
λεσμα από τη Διάσκεψη της
Γενεύης θα ήταν μια συμφωνία
για επανέναρξη των συνομι-
λιών από εκεί που έμειναν στο
Κραν Μοντάνα, με στόχο την
επίλυση του Κυπριακού στη
βάση του συμφωνημένου
πλαισίου λύσης. Κάτι τέτοιο θα
μπορούσε να γίνει με την
πραγματοποίηση μιας διάσκε-
ψης για την Κύπρο στη μορφή
του Κραν Μοντάνα, συνεχίζον-
τας από εκεί που τερματίστη-
καν οι συζητήσεις το καλοκαίρι
του 2017 και λαμβάνοντας υπό-
ψη και τα αποτελέσματα της
συνάντησης του γενικού γραμ-
ματέα των Ηνωμένων Εθνών
με τους δύο ηγέτες τον Νοέμ-
βριο του 2019 στο Βερολίνο.

Γνωρίζουμε ότι έχει δια-
βιβαστεί στην Τουρκία η
θέση της νέας αμερικα-
νικής διοίκησης και συ-
νοψίζεται στο ότι δεν
μπορεί να γίνει αποδε-
κτή η λύση δύο κρατών
στην Κύπρο.

Αν όλοι σκεφτούν ορθο-
λογικά, εύκολα μπορούν
να καταλήξουν στο συμ-
πέρασμα ότι είναι προς
το συμφέρον όλων των
εμπλεκομένων η επίλυ-
ση του Κυπριακού.

Η συνομοσπονδία προϋποθέτει αναγνώριση ξεχωριστού κράτους στις κατεχόμενες περιοχές, και, κατ’ επέκταση,
αποαναγνώριση της Κυπριακής Δημοκρατίας. Αντιλαμβάνεστε ότι κάτι τέτοιο δεν μπορεί να γίνει αποδεκτό, λέει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος Χριστοδουλίδης.
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Αντιμετωπίζει:

Εβαλε φρένο η Ε.Ε. στα έργα Ερχάν Αρικλί 
Η «Κ» αποκαλύπτει πώς η Κομισιόν αποστασιοποιείται από τον «αν. πρωθυπουργό» που καταζητείται για τη δολοφονία Ισαάκ

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η Κομισιόν κλείνει τηνπόρτα σε έργα υπο-
δομής/προγράμματαστο ψευδοκράτος, τα
οποία εμπίπτουν εμμέσως στη σφαίρα του
λεγόμενου «υπουργείου οικονομίας και
ενέργειας»του κατοχικού καθεστώτοςκαι
του «προϊστάμενού» του. Πληροφορίες της
«Κ», οι οποίες δεν επιδέχονται αμφισβήτη-
σης, αναφέρουν ότι η αποστασιοποίηση
της Κομισιόν και η απόφασή της να βάλει
στο ψυγείο έργα υποδομής, είναι άρρηκτα
συνδεδεμένη με τη «δράση» του Ερχάν
Αρικλί και την εμπλοκή του ούτω καλού-

μενου «υπουργού οικονομίας-ενέργειας»
και «αναπληρωτή πρωθυπουργού»του ψευ-
δοκράτους, στη δολοφονία του ΤάσουΙσαάκ.
Οι ίδιες πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι η Κομισιόν είχε ενημερωθεί από τις
Αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας ανα-
φορικά με την πρόσφατη «υπουργοποίηση»
του Ερχάν Αρικλί, σε συνδυασμό με την
έκδοση διεθνούς εντάλματος σύλληψής
τουαπό την Interpol, για τη δολοφονία του
Τάσου Ισαάκ, στις 11 Αυγούστου 1996. Στο
πλαίσιο αυτό, και δεδομένου ότι οι ενέργειες
της Κομισιόν είθισται να καθοδηγούνται
από τη διεθνή νομιμότητα, κρίθηκε απα-
ραίτητο όπως οι Βρυξέλλες βάλουν στο ψυ-
γείο οποιαδήποτε έργα υποδομήςκαι προ-
γράμματα, στο πλαίσιο του χρηματοδοτικού
Κανονισμού για την τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα, τα οποία δύναται να θεωρηθεί ότι
σχετίζονται με οποιονδήποτε τρόπο με το
λεγόμενο «υπουργείο οικονομικών και ενέρ-
γειας» του κατοχικού μορφώματος. 

Σημειώνεται ότι η Κομισιόν δεν έχει κα-
μιά σχέση με τις δομές της παράνομης ον-

τότητας (ούτω καλούμενα «υπουργεία»
κ.λπ.) και η δρομολόγηση έργων υποδομής
και προγραμμάτων γίνεται απευθείας και
χωρίς την οποιαδήποτε εμπλοκή του ψευ-
δοκράτους. Εντούτοις, η Κομισιόν έκρινε
ως απαραίτητη την πλήρη αποστασιοποί-
ησή της από έργα που θα μπορούσαν με
τον ένα ή τον άλλο τρόπο να εκληφθούν
ότι εμπίπτουν έστω και εμμέσως στη σφαίρα
επιρροής του λεγόμενου «υπουργού οικο-
νομίας και ενέργειας» και «αναπληρωτή
πρωθυπουργού», λόγω της εμπλοκής του
σε φόνο και της έκδοσης διεθνούς εντάλ-
ματος σύλληψης εναντίον του. Με άλλα
λόγια, η κίνηση της Κομισιόν είναι μεν ση-
μειολογική, αλλά δεν παύει να στέλνει τα
απαραίτητα πολιτικά μηνύματα προς όλες
τις κατευθύνσειςκαι συνεπώς δεν στερείται
ουσίας. Ο κ. Αρικλί, για τον οποίο η Interpol
έχει εκδώσει «red notice» και καταζητείται
(όπως και για άλλα εννέα πρόσωπα για τις
δολοφονίες Ισαάκ και Σολωμού–βλέπε πιο
κάτω), είναι έποικος, διαμένει από το 1986
στο ψευδοκράτος και ηγείται του κόμματος

των εποίκων «Αναγέννηση». Ως αποτέλεσμα
του διεθνούς εντάλματος σύλληψης που
εκδόθηκε εναντίον του κατόπιν ενεργειών
της Κυπριακής Δημοκρατίας, είχε τεθεί
υπό κράτηση στο Κιργιστάν το 2012, οπότε
και αναμενόταν η εκτέλεση του εντάλματος
της Interpol. Ωστόσο, μετά από παρέμβαση
της Άγκυρας προς τις Αρχές του Κιργιστάν,
δεδομένων και των σχέσεων των «δύο», ο
Ερχάν Αρικλί αφέθηκε ελεύθερος…

Ο Ερχάν Αρικλί, που ακολουθεί σκληρή
γραμμή στο Κυπριακό, κινείται στη λογική
λύσης δύο κρατώνκαι θεωρεί ότι ένα ΜΟΕ,
το οποίο θα μπορούσε να οικοδομήσει εμ-
πιστοσύνη μεταξύ των δύο πλευρών θα
ήταν η «πώληση ηλεκτρικού ρεύματος»
από το ψευδοκράτος προς τις ελεύθερες
περιοχές… και όχι βέβαια η επιστροφή
της περίκλειστης Αμμοχώστου στους νο-
μίμους κατοίκους της. Σημειώνεται ότι 25
σχεδόν χρόνια μετά τις δολοφονίες του
Τάσου Ισαάκκαι Σολωμού Σολωμού, κανείς
δεν έχει συλληφθεί και προσαχθεί ενώπιον
της δικαιοσύνης. Παρά το γεγονός ότι από

τον Νοέμβριο 1996, κατόπιν ενεργειών του
τότε γενικού εισαγγελέα Αλέκου Μαρκίδη,
εκδόθηκαν δέκα συνολικά εντάλματα σύλ-
ληψης από την Interpol, πέντε για τη δο-
λοφονία του Τάσου Ισαάκ και πέντε για τη
δολοφονία του Σολωμού Σολωμού: 

Αριθμός καταζητούμενων
Για τη δολοφονία του Τάσου Ισαάκ κα-

ταζητούνται οι:
Ερχάν Αρικλί: Έποικος από την πρώην

Σοβιετική Ένωση, μόνιμος κάτοικος Κα-
τεχομένων από το 1986. Σήμερα «υπουργός
οικονομίας και ενέργειας» και «αναπληρωτής
πρωθυπουργός» του ψευδοκράτους. 

Μεχμέτ Μουσταφά Αρσλάν: Τούρκος
έποικος 41 ετών (το 1996) αρχηγός των
Γκρίζων Λύκων στα κατεχόμενα. Κάτοικος
τότε της κατεχόμενης πλευράς της Λευ-
κωσίας.

Χασίμ Γιλμάζ:Τούρκος έποικος και πρώην
μέλος της ΜΙΤ, των τουρκικών μυστικών
υπηρεσιών, ο οποίος το 1996, είχεκαφενείο
στην πόλη της Κερύνειας.

Νεϊφέλ Μουσταφά Εργκούν: Τούρκος
έποικος, 26 ετών (το 1996) και μέλος της
παράνομης τουρκοκυπριακής αστυνομίας,
που έφτασε στις κατεχόμενες περιοχές
όταν ήταν παιδί.

Πολάτ Φικρέτ Κορελί: Τουρκοκύπριος,
17 ετών (το 1996) και κάτοικος της κατε-
χόμενης Αμμοχώστου.

Για τη δολοφονία του Σολωμού Σολωμού,
καταζητούνται: 

Κενάν Ακίν: Ούτως καλούμενος «υπουρ-
γός» γεωργίας και δασών του ψευδοκράτους
(το 1996).

Ερτάλ Χατζιαλί Εμανέτ: Υπηρετούσε (το
1996) ως διοικητής των «ειδικών
δυνάμεων»του κατοχικού ψευδοκράτους.

Χασάν Κοντακσί: Πρώην διοικητής του
κατοχικού στρατού.

Αττίλα Σαβ: Υπηρετούσε (1996) ως «αρ-
χηγός» της λεγόμενης «αστυνομίας» του
παράνομου μορφώματος.

Μεχμέτ Καρλί: Ήταν (το 1996) στρατηγός
του κατοχικού στρατού.

<<<<<<

Θετικό πολιτικό μήνυμα από
τις Βρυξέλλες - Καμία σχέση με
πρόσωπο για το οποίο εκκρεμεί
διεθνές ένταλμα σύλληψης.

Δύσκολη εξίσωση
λέει ο Γκουτιέρες 
«Δύσκολη» χαρακτήρισε την εξίσωση του
Κυπριακού, ο γενικός γραμματέας Αντόνιο
Γκουτιέρες, στο πλαίσιο τηλεφωνικής επι-
κοινωνίας με τον ύπατο εκπρόσωπο της
Ε.Ε., Γιοσέπ Μπορέλ. Πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι ο κ. Γκουτιέρες ήταν προ-
βληματισμένος αναφορικά με τις προοπτικές
των διαβουλεύσεων, δεδομένης της δια-
φοροποίησης της τουρκικής πλευράς και
της δεδηλωμένης επιδίωξης μιας λύσης
δύο κρατών. Ο κ. Γκουτιέρες ανέφερε, μά-
λιστα, στον ύπατο εκπρόσωπο της Ε.Ε. ότι
ο ΟΗΕ δεν δύναται να εξετάσει μια τέτοια
προοπτική λύσης δύο κρατών, καθώς εκ-
φεύγει των όρων εντολής του διεθνούς ορ-
γανισμού. Εξήγησε ότι μια νέα ενδεχόμενη
εντολή θα μπορούσε να δοθεί μόνο εάν
και εφόσον συμφωνούσαν όλα τα μέρη.
Σημείωσε, μάλιστα, ότι θα πρέπει να κα-
ταβληθούν προσπάθειες για να αποφευχθεί
το ενδεχόμενο κατάρρευσης της διαδικα-
σίας. Σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες
της «Κ», ο ύπατος εκπρόσωπος Γιοσέπ
Μπορέλ εξέφρασε την πρόθεση να προ-
σκαλέσει τον Ερσίν Τατάρ στις Βρυξέλ-
λες… για να του εξηγήσει γιατί η Ε.Ε. αν-
τιτίθεται σε λύση δύο κρατών. Η εν λόγω
«ιδέα» του κ. Μπορέλ προκαλεί εύλογα
ερωτηματικά, καθώς ο ύπατος εκπρόσωπος
έχει ήδη γνωστοποιήσει και αναλύσει προς
τον κ. Τατάρ την αντίθεση της Ε.Ε. σε λύση
δύο κρατών, στο πλαίσιο της πρόσφατης
επίσκεψής του στηνΚύπρο. Όπως εξάλλου
πληροφορούμαστε, ο κ. Μπορέλ επανέλαβε
την επιθυμία της Ε.Ε. να συμμετάσχει στη
διαδικασία των συνομιλιών, με καθεστώς
παρατηρητή, προσθέτοντας, μάλιστα, ότι
εάν αυτό δεν είναι δυνατόν άμεσα, θα μπο-
ρούσε να γίνει σε μεταγενέστερο στάδιο.
Επεσήμανε ακόμη ότι η Ε.Ε. μπορεί να
συμβάλει υποστηρικτικά στη διαδικασία
των συνομιλιών. 

Η απόφασή της Κομισιόν να βάλει στο ψυγείο έργα υποδομής είναι άρρηκτα συνδεδεμένη
με τη «δράση» του Ερχάν Αρικλί και την εμπλοκή του «υπουργού οικονομίας-ενέργειας» και
«αναπληρωτή πρωθυπουργού» του ψευδοκράτους στη δολοφονία του Τάσου Ισαάκ.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Η επίσκεψη του Έλληνα Υπουργού
Εξωτερικών στην Άγκυρα ενίσχυσε
το κλίμα απαισιοδοξίας που επι-
κρατεί το τελευταίο διάστημα στην
τουρκική πλευρά για τα ζητήματα
της Ανατολικής Μεσογείου και του
Αιγαίου. Βασιζόμενη στην υποστή-
ριξη ορισμένων ξένων παραγόντων,
η Ελλάδα τηρεί αδιάλλακτη στάση
στις σχέσεις της με την Τουρκία.
Αυτή η επιλογή της Αθήνας τρο-
φοδοτεί την αδιαλλαξία της ε/κ
πλευράς. Παρόλα αυτά πρέπει να
αναμένουμε το αποτέλεσμα της
Γενεύης. Δεν αποκλείεται να έχουμε
ενδιαφέρουσες εξελίξεις στο τέλος
της ημέρας». Η παραπάνω εκτίμηση
έφτασε στην «Κ» στις αρχές της
προηγούμενης εβδομάδας, μόλις
λίγο πριν από την έναρξη της κρί-
σιμης, άτυπης διάσκεψης για το
Κυπριακό. Η πηγή της «Κ», που δεν
επιθυμεί να κατονομαστεί και ει-
δικεύεται σε θέματα της τουρκικής
εξωτερικής πολιτικής, κατάθεσε
τις απόψεις της, σε μια στιγμή που
στην Άγκυρα κύκλοι της κυβέρνη-
σης του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
αναρωτιόντουσαν αν στο Κυπριακό
ακόμη υπάρχουν περιθώρια συ-
νεννόησης με την Ελλάδα και την
ε/κ πλευρά, πάντα πάνω σε μια νέα
βάση συμφωνίας. 

Την ώρα που στην Άγκυρα δι-
πλωματικοί και δημοσιογραφικοί
κύκλοι αναμένουν το αποτέλεσμα
της άτυπης διάσκεψης, εστιάζοντας

την προσοχή τους κυρίως στον αν-
τίκτυπο τωνεξελίξεωντης επόμενης
εβδομάδας στις σχέσεις της Τουρ-
κίας με την Ε.Ε. και τις ΗΠΑ, στα
Κατεχόμενα ο ηγέτης των Τουρ-
κοκυπρίων επιμένει στη ρητορική
της λύσης των δύο κρατών. Ο Ερσίν
Τατάρ συζητάει τη συγκεκριμένη
ιδέα τις τελευταίες ημέρες με τον
Τούρκο υπουργό Εξωτερικών. Ο κ.
Τατάρ και οι συνεργάτες του ισχυ-
ρίζονται ότι η ε/κ πλευρά στο Κραν
Μοντάνα απέδειξε ότι δεν επιθυμεί
να μοιραστεί την εξουσία και τον
πλούτο. Με βάση αυτήν τη θεωρία,
ο κ. Τατάρ εισηγείται την έναρξη
της συζήτησης για την κυριαρχική
ισότητα. Εφόσον κατοχυρωθεί αυτή
η αρχή, οι εμπλεκόμενες πλευρές
θα μπορούσαν να ξεκινήσουν τη
συζήτηση για το μελλοντικό πλαίσιο
συνεργασίας των δύουποτιθέμενων
ξεχωριστών κρατών της Κύπρου.
Την προηγούμενη Παρασκευή, τη
ρητορική της ηγεσίας Τατάρ υπο-
στήριξε στα Κατεχόμενα ο Μεβλούτ
Τσαβούσογλου, ο οποίος πρόσθεσε
ότι για την τουρκική πλευρά στο
Κραν Μοντάνα έκλεισε το κεφάλαιο
της ομοσπονδίας μια και για πάντα.
Και με βάση αυτήν την υπόθεση,
η τουρκική πλευρά πηγαίνει στη
Γενεύη για να διαπιστώσει αν οι
πλευρές μπορούν να καταλήξουν
σε μια νέα βάση συνεννόησης στο
Κυπριακό ή όχι. 

Πηγές της «Κ», μόλις λίγα εικο-
σιτετράωρα πριν από την έναρξη
των συνομιλιών στη Γενεύη, πρό-
βαλλαν μια ενδιαφέρουσα άποψη
σχετικά με τη στάση που θα τηρή-
σει η τουρκική πλευρά στην άτυπη
διάσκεψη. Σύμφωνα με την άποψή
τους, στη Γενεύη θα ξεκινήσει μια
νέα διαδικασία λύσης στο Κυπριακό,
στην αρχή της οποίας η τουρκική
πλευρά θα προβάλει την λύση των
δύο κρατών. Στην πορεία, όταν την
πρώτη άτυπη διάσκεψη θα ακο-
λουθήσουν νέες διασκέψεις και
συναντήσεις των εμπλεκόμενων
πλευρών και φυσικά αναδυθεί ένα
κλίμα συνεννόησης για τελική δι-
ευθέτηση του Κυπριακού, η τουρ-
κική πλευρά δεν αποκλείειη ιδέα
των δύο ξεχωριστών κρατών να
καταλήξει στη συνομοσπονδιακή
φόρμουλα ως μια «γέφυρα επικοι-
νωνίας» με την ε/κ πλευρά και την
Ελλάδα. 

Τα υπόλοιπα σενάρια
Σε τι αναφέρεται η Άγκυρα με

τον όρο «συνομοσπονδία»; Η απάν-
τηση του συγκεκριμένου κρίσιμου
ερωτήματος έρχεται από έναν σύμ-
βουλο του προέδρου της Τουρκίας.
Ο διεθνολόγος Τσαγρί Ερχάν, ο
οποίος είναι της εθνικιστικής σχο-
λής σκέψης, την τελευταία περίοδο
είναι μέλος του Συμβουλίου Ασφά-
λειας και Εξωτερικής Πολιτικής της
Προεδρίας της Τουρκίας. Ο κ. Ερχάν,
με τη συγκεκριμένη ιδιότητα του,
αρθρογραφεί στον συντηρητικό
φιλοκυβερνητικό τύπο της Τουρ-
κίας, εστιάζοντας την προσοχή του
σε ζητήματα που απασχολούν την
τουρκική διπλωματία. Ο κ. Ερχάν,
πριν από σύντομο χρονικό διάστη-
μα, άφησε να εννοηθεί στον τουρ-
κικό Τύπο ότι η χώρα του στο Κυ-
πριακό το επόμενο διάστημα θα
καταλήξει από τη φόρμουλα των
δύο κρατών σε αυτήν της ομοσπον-
δίας. Σύμφωνα με τον Τούρκο διε-
θνολόγο η συγκεκριμένη φόρμουλα
δεν είναι άλλη παρά αυτή που εφαρ-
μόζεται σήμερα στη Βοσνία. Στη
βαλκανική χώρα την εξουσία, τη
γη και τον πλούτο τον μοιράζονται
τρεις ξεχωριστοί λαοί, με ξεχωριστά
δικαιώματα αυτοδιάθεσης. Στην
κορυφή της πολιτικής εξουσίας συ-
ναντάμε ένα Προεδρικό Συμβούλιο,
στο οποίο συμμετέχουν όλες οι
εθνικές και θρησκευτικές ομάδες
της Βοσνίας.

Η συνομοσπονδία στο βάθος της Διάσκεψης
Οι παρούσες πραγματικότητες στα Κατεχόμενα δεν αποκλείεται να ανοίξουν τον δρόμο για την προσάρτηση στην Τουρκία

<<<<<<<

Σύμφωνα με τον διεθνο-
λόγο Τσαγρί Ερχάν, η
φόρμουλα της ομοσπον-
δίας δεν είναι άλλη παρά
αυτή που εφαρμόζεται
στη Βοσνία. Την εξου-
σία, τη γη και τον πλούτο
τον μοιράζονται τρεις λα-
οί, με ξεχωριστά δικαιώ-
ματα αυτοδιάθεσης.

Δύο ξεχωριστά κράτη, με ισχυρές εξουσίες
Στην Aγκυρα οι πηγές της «Κ», προ-
σαρμόζοντας το μοντέλο της Βοσ-
νίας στις υφιστάμενες πραγματι-
κότητες της Κύπρου, οραματίζον-
ται την ανάδυση μιας κεντρικής
διοίκησης με περιορισμένες εξου-
σίες, κυρίως το καθήκον να εκ-
προσωπεί την Κύπρο στη διεθνή
κοινότητα. Στο εσωτερικό της Κύ-
πρου, με βάση το μοντέλο της συ-
νομοσπονδίας, θα υπάρχουν δύο
ξεχωριστά κρατίδια, με ενισχυμέ-
νες εξουσίες και αρμοδιότητες.
Και στον βορρά της Κύπρου η τ/κ
πλευρά θα εξακολουθήσει μετά
τη λύση να αποτελεί την πλειοψη-
φία και να ελέγχει τον πλούτο, τη
γη και τη διοίκηση. Επίσης, το τ/κ
κράτος θα μπορεί να συνάψει συμ-
φωνίες με το εξωτερικό σε συγ-
κεκριμένα πεδία, τα οποία θα πα-
ραμένουν εκτός της αρμοδιότητας
της κεντρικής διοίκησης. 

Ο κίνδυνος προσάρτησης
Σύμφωνα πάντα με την τουρ-

κική οπτική γωνία, σε περίπτωση
που στο άμεσο μέλλον η ε/κ πλευ-
ρά, η Αθήνα και η διεθνής κοινό-
τητα δεν αποδεχθούν το προανα-
φερόμενο πλαίσιο συνεννόησης,
τότε στο προσκήνιο θα μπορούσε
να έρθει το μοντέλο των δύο ξε-
χωριστών κρατών υπό την σκέπη

της Ε.Ε. Σε αυτήν την περίπτωση,
οι δύο κοινότητες της Κύπρου θα
«συναντιόντουσαν» εκ νέου στην
Ε.Ε., οι μηχανισμοί και κανονισμοί
της οποίας θα άνοιγαν τον δρόμο
για την έμμεση κατοχύρωση των
αρχών της ελεύθερης διακίνησης,
εγκατάστασης και εργασίας. Και
όπως στην περίπτωση του συνο-
μοσπονδιακού μοντέλου, έτσι στην
περίπτωση του συγκεκριμένου
μοντέλου, η Τουρκία θα μπορούσε
να παραμείνει ως εγγυήτρια δύ-
ναμη της τ/κ πλευράς, στο βόρειο
κομμάτι της Κύπρου. Σημειώνεται
ότι στην Άγκυρα, οι διπλωματικοί
και δημοσιογραφικοί κύκλοι που
ασχολούνται με το Κυπριακό και
τα ζητήματα της Ανατολικής Με-
σογείου δεν θεωρούν δεδομένη
την επικράτηση των μοντέλων
της συνομοσπονδίας και των δύο
ξεχωριστών κρατών υπό την σκέ-
πη της Ε.Ε. κατά τη νέα διαδικασία
που ξεκινά την επόμενη εβδομάδα
στην Ε.Ε. Ομόφωνα οι πηγές δεν
αποκλείουν το ενδεχόμενο της
απόρριψης των παραπάνω μον-
τέλων από την ε/κ πλευρά. Με βά-
ση αυτή την υπόθεση, οι πηγές
επισημαίνουν ότι στο τέλος της
νέας διαδικασίας η τ/κ πλευρά δεν
αποκλείεται να παραμείνει απο-
κλεισμένη από το διεθνές σκηνικό

–στην καλύτερη περίπτωση ανα-
γνωρισμένη από ορισμένα κράτη
που διατηρούν φιλικές σχέσεις με
την Τουρκία. Σε αυτήν την περί-
πτωση, η πολιτική και η οικονο-
μική πραγματικότητα που υφί-
σταται στο βόρειο κομμάτι της
Κύπρου και στις σχέσεις Τ/κ-Άγ-
κυρας, αργά ή γρήγορα δεν απο-
κλείεται να ανοίξει τον δρόμο για
την προσάρτηση των Κατεχομέ-
νων στην Τουρκία. «Θα το βαπτί-
σουν μοντέλο αυτόνομου τ/κ κρά-
τους και θα υπογράψουν συμφω-
νίες εξωτερικής πολιτικής και άμυ-
νας με την Τουρκία. Στην ουσία
θα σφραγίσουν την προσάρτηση
της τ/κ πλευράς στην Τουρκία»,
καταλήγει τουρκική δημοσιογρα-
φική πηγή για το συγκεκριμένο
απαισιόδοξο σενάριο στο Κυπρια-
κό. Σύμφωνα με την πηγή μας, για
να αποφευχθεί αυτός ο κίνδυνος,
οι πλευρές θα μπορούσαν να εστιά-
σουν στην προηγούμενη πρόταση
του πρώην Τ/κ διαπραγματευτή,
Κουντρέτ Οζερσάι. Με το μοντέλο
της εξελικτικής συνεργασίας, οι
εμπλεκόμενες πλευρές θα μπο-
ρούσαν να επιχειρήσουν να οικο-
δομήσουν σταδιακά κλίμα οικο-
δόμησης εμπιστοσύνης, αναβάλ-
λοντας για ένα χρονικό διάστημα
την τελική λύση του Κυπριακού.

Οι Τουρκοκύπριοι
στο πάρα πέντε 
της Γενεύης

Στην τουρκοκυπριακή κοινό-
τητα, λίγα εικοσιτετράωρα πριν
από την έναρξη της άτυπης διά-
σκεψης, επικρατεί κλίμα έντο-
νης πολιτικής πόλωσης και αν-
τιπαράθεσης. Η Άγκυρα και οι
συνεργάτες της στην τ/κ κοινό-
τητα, η Δεξιά και η ηγεσία Τα-
τάρ επιμένουν στη σημασία της
κατοχύρωσης της αρχής της κυ-
ριαρχικής ισότητας. Από τη δική
τους σκοπιά, στη Γενεύη δεν
πρόκειται να ξεκινήσει νέα συ-
ζήτηση για την ομοσπονδία. Η
Αριστερά απορρίπτει την παρα-
πάνω εισήγηση. Και με αφορμή
τις τελευταίες εξελίξεις στον
άξονα Τουρκίας-τ/κ κοινότη-
τας, τη νέα παρέμβαση της Άγ-
κυρας στην τ/κ δικαιοσύνη, οι
δυνάμεις της τ/κ Αριστεράς
επιμένουν στη σημασία της
ομοσπονδιακής λύσης, ως μο-
ναδική βιώσιμη φόρμουλα λύ-
σης. Στο πλαίσιο αυτής της το-
ποθέτησης, τη στιγμή που γρα-
φόταν το συγκεκριμένο δημο-
σίευμα στα τέλη της προηγού-
μενης εβδομάδας, ταυτόχρονα
με διάφορες ε/κ ομάδες, οι Τ/κ
ακτιβιστές ετοιμαζόντουσαν να
κατέβουν στους δρόμους της
Λευκωσίας, και να διαδηλώ-
σουν το απόγευμα του Σαββά-
του για την ομοσπονδία. Υπεν-
θυμίζεται ότι εδώ και λίγες
ημέρες, οι σχέσεις τ/κ κοινότη-
τας-Τουρκίας χαρακτηρίζονται
από νέα ένταση και κλίμα αντι-
παράθεσης. Η Άγκυρα ζητάει
από το «Συνταγματικό Δικαστή-
ριο» την απόσυρση πρόσφατης
απόφασης για τον έλεγχο των
φροντιστηρίων θρησκευτικών.
Η συγκεκριμένη «εντολή» που
έρχεται διά στόματος της τουρ-
κικής κυβέρνησης έχει προκα-
λέσει θύελλα αντιδράσεων
στην τ/κ κοινότητα. Η όλη δια-
μάχη, μόλις λίγες ημέρες πριν
από την άτυπη διάσκεψη, δίνει
νέες διαστάσεις στον αγώνα
των τ/κ δυνάμεων της λύσης
και της ομοσπονδίας.

Η Αγκυρα μόλις λίγες ημέρες πριν από την άτυπη διάσκεψη ζητάει από το «Συνταγματικό Δικαστήριο» την απόσυρση πρόσφατης απόφασης για τον έλεγχο των φροντιστηρίων θρησκευτικών, κάτι
που έχει προκαλέσει θύελλα αντιδράσεων στην τουρκοκυπριακή  κοινότητα.

Μια, ενιαία διεθνής ταυτότητα, κεντρική διοίκηση με περιορισμένες εξουσίες και κρατίδια με ενισχυμένες αρμο-
διότητες, εισηγείται η Άγκυρα. Υψώνουν την φωνή τους οι Τ/κ υποστηρικτές της ομοσπονδιακής λύσης. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Κώδικας «Κυπριακό»

Σ την εισβολή, το 1974, ήμουν
2 μόλις ετών και ασφαλώς
λίγα πράγματα θυμάμαι. Αυτό

που δεν μπορεί όμως να ξεχάσει
κανείς από όσους γεννηθήκαμε
από εκείνη την εποχή και μετά
είναι ότι όλη η ζωή μας, η παιδεία
μας, οι δραστηριότητές μας, η πο-
λιτική ζωή του τόπου μας, η οικο-
νομία, οι δουλειές μας, οι παρέες
και οι φίλοι μας, όλα μα όλα, κάποια
άμεση ή έμμεση σχέση έχουν με
το εθνικό πρόβλημα.

Σε όλη μας τη ζωή έρχονται νέες
πρωτοβουλίες που κατά κάποιους
θα λύσουν το πρόβλημα και κατ’
άλλους θα ξεπουλήσουν τον τόπο.
Στο τέλος κάθε διαδικασίας και την
ώρα της απόφασης του εκάστοτε
νέου αδιεξόδου, πέραν των πολι-
τικών τοποθετήσεων, πρωταγωνι-
στούν πολλές φορές ο λαϊκισμός
και άλλες σκοπιμότητες. Με λίγα
λόγια, το Κυπριακό, για εμάς τους

νεότερους, είναι όπως ήταν παλαι-
ότερα τα Windows. Όλο έβγαιναν
νέες εκδόσεις («πάτσιες» πάνω στις
προηγούμενες) που διαφήμιζαν ότι
έλυσαν τα προβλήματα και όλο και
περισσότερο ή ιό θα έπιαναν ή θα
κολλούσαν (crash-αραν). Από την
άλλη, όμως, κανένας μας δεν μπο-
ρούσε να ζει χωρίς αυτά. Τα πιο
πάνω δεν γράφονται για να υπο-
βαθμίσουν το πρόβλημα. Κάθε άλλο.
Σημειώνονται για να υπερτονίσουν
ότι κανένας μας δεν μπορεί να ζει
χωρίς πατρίδα. Και ασφαλώς το να
ζει σε μισή πατρίδα είναι ημίμετρο,
δεν είναι λύση που αντέχει στον
χρόνο. Το ζητούμενο είναι ακριβώς
ένα σταθερό «λειτουργικό σύστη-
μα» για ολόκληρη την πατρίδα μας.

Το δυστύχημα για την Κύπρο
και για το εθνικό της πρόβλημα
είναι ότι καταντά πολλές φορές το
Κυπριακό το πέπλο κάτω από το
οποίο κρύβονται ένα σωρό αδυνα-

μίες και προβλήματα του κράτους
και της καθημερινότητας των πο-
λιτών.Πραγματοποιούνται μακρό-
συρτες συζητήσεις, απλά για να
διαπραγματευόμαστε μεταξύ μας.
Ο πολίτης νιώθει να παραμένει στο
σκότος, σε ό,τι αφορά την πραγ-
ματική ουσία του εθνικού μας ζη-
τήματος. Στο όνομα του Κυπριακού
κτίζονται εργολαβικά πολιτικές κα-
ριέρες, που το μόνο που έχουν να

προσφέρουν είναι λαϊκισμό, κιν-
δυνολογία και εύηχα συνθήματα.

Σήμερα, ενόψει της διάσκεψης
της Γενεύης, τα πράγματα μοιάζουν
πιο δύσκολα από ποτέ. Αναμφίβολα
η Τουρκία έχει σκληρύνει σε βαθμό
που η αισιοδοξία για μία καλή εξέ-
λιξη είναι αισθητά περιορισμένη.
Στόχος μας είναι να δώσουμε στη
διαδικασία, που αφέθηκε ανενεργή
για καιρό, το φιλί της ζωής. Μια τε-
λευταία ευκαιρία. Και να αναδεί-
ξουμε και πάλι τα οφέλη που θα
φέρει, όχι μόνο σε εμάς, μία λύση.

Διότι μια λύση στο Κυπριακό θα
φέρει πολλές νίκες και για πολλούς.
Είναι η ανάγκη ενός στιβαρού πα-
ραδείγματος κράτους που να συ-
ναποτελείται από χριστιανούς και
μουσουλμάνους, έστω και αν το
Κυπριακό δεν ήταν ποτέ θρησκευ-
τική διαφορά. Είναι η ανάγκη της
Ευρώπης για σταθερότητα, ενερ-
γειακή ασφάλεια και για αναζωο-

γόνηση της σχέσης ΝΑΤΟ – Ε.Ε.
Είναι η ανάγκη της περιοχής να
αποκτήσει έναν πυλώνα ειρήνης,
σταθερότητας και πολιτικής και
οικονομικής συνεργασίας, ο οποίος
θα έχει απεριόριστες δυνατότητες
συνεννόησης και με τον αραβικό
και με τον εβραϊκό κόσμο. Είναι η
επιθυμία της νέας κυβέρνησης
Μπάιντεν να έχει μια τέτοια επι-
τυχία στην εξωτερική της πολιτική.
Είναι η ανάγκη όληςτης δύσης να
οριοθετήσει μία νέα σχέση με την
Τουρκία. Και είναι οι προοπτικές
της ίδιας της Κύπρου που παραμέ-
νουν καθηλωμένες λόγω της ύπαρ-
ξης του Κυπριακού. Προοπτικές,
οικονομικές, ιστορικές και πολιτικές
για τις οποίες ελάχιστα έχουμε μι-
λήσει όλες αυτές τις δεκαετίες.

Την ουσιαστική συζήτηση για
το τι πραγματικά θέλουμε στο Κυ-
πριακό είναι προφανές ότι δεν την
έχουμε κάνει στ’ αλήθεια. Από τη

στιγμή που εμείς δεν είμαστε σαφείς,
ούτε ο διεθνής παράγοντας μπορεί
να είναι. Και από την ώρα που στην
Κύπρο παρατηρείται κούραση, αυτή
φυσιολογικά είναι πολύ μεγαλύτερη
στο εξωτερικό. Από την άλλη, όμως,
πρέπει κάποια στιγμή να αναγνω-
ρίσουμε ότι δεν υπάρχει ζωή στην
Κύπρο, ακόμη και ένα παιδί που
σήμερα θα γεννηθεί, η ζωή του
οποίου δεν θα είναι επηρεασμένη
σε όλο το φάσμα της από το εθνικό
πρόβλημα. Ακόμη και αν αυτό το
παιδί δεν το συζητήσει ως θέμα
ποτέ στη ζωή του. Αυτό να το έχουμε
πάντα υπόψη μας. Διότι, το χειρό-
τερο σενάριο για την Κύπρο στη
Γενεύη δεν είναι να μας κάνει κά-
ποιος κάτι. Είναι να μη γίνει απο-
λύτως τίποτα και να μπει το Κυ-
πριακό και οι ζωές μας στο ράφι.  

Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους είναι βουλευ-
τής του ΔΗΣΥ Λευκωσίας.

Συνέντευξη στον
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Λίγο πριν από την άτυπη διάσκεψη
στη Γενεύη ο Τ/κ ηγέτης μιλάει
στην «Κ» και ξεκαθαρίζει πως ο
ίδιος κινείται στη γραμμή Ντενκτάς.
Επιμένει στη λύση των δύο κυρίαρ-
χων κρατών, αφήνει ανοιχτό το εν-
δεχόμενο επιστροφής περιουσιών
στους Ελληνοκύπριους κατοίκους
των Βαρωσίων, επιμένει στην πα-
ραμονή εγγυήσεων στην Κύπρο,
όπως και των στρατευμάτων, αφή-
νει όμως ένα μικρό παράθυρο στο
ζήτημα αυτό. Κληθείς ο κ. Τατάρ
να σχολιάσει τους λόγους που επι-
μένει σε δύο κυρίαρχα κράτη, ενώ
όλες οι προηγούμενες προσπάθειες
έγιναν στο πλαίσιο της ομοσπον-
δίας, απαντά πως «πρέπει να δούμε
την πραγματικότητα. Απέτυχαν
όλες οι συνομιλίες που είχαν ως
βάση την ομοσπονδία. Το πιο ση-
μαντικό σχέδιο από αυτά, στο οποίο
συμμετείχε όλος ο κόσμος, ήταν
το Σχέδιο Ανάν και για το σχέδιο
αυτό το 65% των Τουρκοκυπρίων
είπε «Ναι». 

Όμως, το 75% των Ελληνοκυ-
πρίων είπε «Όχι». Κι αμέσως μετά
τους έβαλαν στην Ε.Ε. Οι Ελληνο-
κύπριοι πήραν μαζί τους την Ε.Ε.
και άρχισαν να προκύπτουν δυ-
σκολίες με την Τουρκία και έφτασε
το θέμα μέχρι το Κραν Μοντάνα.
Κι εκεί δεν υπήρξε συμφωνία». Στη
συνομιλία μας ο ίδιος έδειξε την
επιμονή του στο ζήτημα της κυ-
ριαρχίας και ανέφερε πως «για 60
χρόνια οι Τουρκοκύπριοι διοικούν
το δικό τους κράτος. Άρα πρέπει
να γίνει σεβαστή αυτή η κατάστα-
ση. Διότι στο ομοσπονδιακό κράτος
υπάρχουν κοινοί μηχανισμοί διοί-
κησης και το 1960 ήταν έτσι, όμως
δεν άντεξε ούτε 2-3 χρόνια. Η ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά εκείνο τον
τρόπο τον είδε ως σανίδα για την
«Ένωση». Οι Τουρκοκύπριοι έκαναν
μεγάλες προσπάθειες και έζησαν
μεγάλες δυσκολίες. Ως αποτέλεσμα
υπάρχουν όσα συνέβησαν στην
Κύπρο, δεν είναι δυνατόν οι Τουρ-
κοκύπριοι να τα ξεχάσουν αυτά.
Υπήρξε η επέμβαση της Τουρκίας
το 1974 ως εγγυήτρια χώρα και από
τότε οριστικοποιήθηκαν οι δύο πε-
ριοχές. Ως αποτέλεσμα, σήμερα
στο νησί υπάρχουν δύο ξεχωριστές
περιοχές, δύο ξεχωριστά κράτη».

Του υπενθυμίζουμε πως την
«Τουρκική Δημοκρατία της Βόρειας
Κύπρου» δεν την αναγνωρίζει κα-
νένα κράτος στον κόσμο εκτός από
την Τουρκία, πως τη θεωρούν πα-
ράνομη, και τον ρωτάμε αν όλοι οι
Τουρκοκύπριοι υποστηρίζουν την

άποψή του, καθώς το Σχέδιο Ανάν
το είχε υποστηρίξει μεγάλη πλει-
οψηφία των Τουρκοκυπρίων.«Να
ξεκαθαρίσω πως ήρθαμε με εκλογές.
Φυσικά υπάρχουν άνθρωποι δικοί
μας που υποστηρίζουν την ομο-
σπονδία, κι εκείνοι γνωρίζουν τις
δυσκολίες της ομοσπονδίας. Με
την ομοσπονδία όμως δεν πήραν
τίποτα, δεν κέρδισαν τίποτα. Όμως
λένε “ας ξαναδοκιμάσουμε”. Σας
το λέω ξεκάθαρα, είναι διαφορετική
η αντίληψη της ομοσπονδίας για
τους Ελληνοκυπρίους και διαφο-
ρετική για τους Τουρκοκυπρίους.
Εγώ υποστηρίζω το κράτος μου.
Ενώ στην ομοσπονδία υπάρχει ένα
κράτος, μία κυριαρχία, στο οποίο
οι Ελληνοκύπριοι έχουν την πλει-
οψηφία, θα είναι πιο ισχυροί και
μέσα στην Ε.Ε. θα προσπαθήσουν
να κυβερνήσουν τους Τουρκοκυ-
πρίους», μας αναφέρει.

Τον ρωτήσαμε αν αυτές οι σκλη-
ρές θέσεις του ενδέχεται να αλλά-
ξουν κατά τη διάρκεια των δια-
πραγματεύσεων. «Εμείς σε κάθε
πλευρά θα εξηγήσουμε τις δικές
μας θέσεις. Όπως και η Τουρκία.
Με ελεύθερο τρόπο, δίχως παρεμ-
βάσεις και πιέσεις θα εξηγήσουμε
τον τρόπο προσέγγισης στο Κυ-
πριακό. Στο σημείο που βρισκόμα-
στε σήμερα και το πώς μπορούμε
να προχωρήσουμε καλύτερα. Θα
το κάνω με έναν έντιμο τρόπο. Γεν-
νήθηκα το 1960 σε αυτή την πα-
τρίδα και έδωσα αγώνα και κουρά-
στηκα. Ως εκλεγμένος πρόεδρος
θα εκφράσω τις απόψεις μου μαζί
με το επιτελείο μου», τονίζει.

Ο κ. Τατάρ εξέφρασε την έντονη
αντίρρησή του στην παρουσία της
Ε.Ε. στη Γενεύη. «Η Ε.Ε. δεν είναι
ενδιαφερόμενο μέρος. Και οι Ελ-
ληνοκύπριοι και η Ελλάδα είναι
μέλη της Ε.Ε. και επηρεάζουν τους
μηχανισμούς λήψης αποφάσεων
στην Ε.Ε. Και μας ενοχλούν σε διά-
φορα ζητήματα, μέχρι και στο ζή-
τημα με το χαλούμι! Διότι η ουσία
του Κυπριακού είναι ο διαμοιρασμός
της κυριαρχίας. Κανένας δεν μπορεί

και δεν πρέπει να επιβάλλει την
κυριαρχία του στην άλλη πλευρά,
ούτε την εξουσία του. Η κάθε πλευ-
ρά έχει το δικαίωμα να κυβερνάει
τον εαυτό της. Η Ε.Ε. δεν μας κα-
ταλαβαίνει, διότι η ελληνοκυπριακή
διοίκηση είναι μέλος της. Δεν μπο-
ρούν να είναι αντικειμενικοί», το-
νίζει. Ωστόσο, αφήνει ανοιχτό το
ενδεχόμενο να συναντηθεί με τους
εκπροσώπους των Βρυξελλών εκτός
της διάσκεψης.

Ο Αναστασιάδης
Κληθείς να σχολιάσει τις σχέσεις

του με τον πρόεδρο της Κυπριακής
Δημοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη,
απάντησε : «Όπως κάθε άνθρωπο
σέβομαι και τον Αναστασιάδη. Κι
εκείνος είναι ηγέτης της δικής του
κοινότητας και κάνει το καθήκον
του. Μιλήσαμε δυο-τρεις φορές τη-
λεφωνικά. Γνωριζόμαστε και από
τα παλιά. Στη Γενεύη θα συναντη-
θούμε και θα εξετάσουμε τις θέσεις
μας. Εγώ προσπαθώ να τους κατα-
λάβω και εκείνοι πρέπει να προ-
σπαθήσουν να με καταλάβουν, όπως
και τις θέσεις των Τουρκοκυπρίων».
Η συζήτησή μας οδηγήθηκε και
στο θέμα του φυσικού αερίου της
Κύπρου, αν η σκληρή του στάση
έχει σχέση και με το ζήτημα και αν
μπορεί να βρεθεί λύση έστω στο
θέμα αυτό, δίχως να έχουν βρεθεί
λύσεις στα υπόλοιπα ζητήματα. «Η
ελληνοκυπριακή πλευρά κάνει συμ-
φωνίες μόνη της», τονίζει. Και προ-
σθέτει : «Και ισχυρίζονται πως είναι
κυρίαρχοι της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και πως δεν πρέπει να ρω-
τούν τους Τουρκοκυπρίους. Αυτό
δεν μπορούμε να το αποδεχθούμε.
Εμείς τους προτείναμε να δημιουρ-
γήσουμε επιτροπές, το ίδιο πρότεινε
και η Τουρκία. Δεν μπορεί να υπάρ-
χει συμφωνία με αυτούς τουςόρους».

Στην ερώτησή μας αν πηγαίνει
με κάποια ελπίδα λύσης ή οδηγή-
θηκε στη Γενεύη υπό πίεση, ο Ερσίν
Τατάρ είναι ξεκάθαρος στις θέσεις
που διατυπώνει. «Εγώ πηγαίνω για
να εκφράσω τις νέες θέσεις μου
και η Τουρκία με υποστηρίζει, το
είδαμε και στην επίσκεψη Τσαβού-
σογλου. Μπορώ να σας πω πως δεν
μπορεί να υπάρξει συμφωνία με
τη μορφή ομοσπονδίας. Όμως, αν
υπάρχει μια συμφωνία ισότιμης
κυριαρχίας στοπλαίσιοαυτό, μπορεί
να επιτευχθεί μια συμφωνία και
όλοι μπορούν να κερδίσουν. Και η
Τουρκία και η Ελλάδα και η Ανα-
τολική Μεσόγειος. Είναι μια πρα-
κτική λύση, καθώς ήδη στην Κύπρο
υπάρχουν δύο κυρίαρχα κράτη.
Αυτό πρέπει να το δουν», μας δή-
λωσε.

Με την Τουρκία
εχουμε κοινό αγώνα
και συμφέροντα
Ο Ερσίν Τατάρ μιλάει στην «Κ» λίγο πριν την άτυπη πενταμερή

Όλες οι συνομιλίες με βάση την ομοσπονδία έχουν αποτύχει λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Τ/κ ηγέτης Ερσίν
Τατάρ, κληθείς να απαντήσει γιατί επιμένει σε δύο κυρίαρχα κράτη.

<<<<<<

Η ελληνοκυπριακή
πλευρά κάνει συμφωνίες
μόνη της και συνεχίζει.
Ισχυρίζονται πως δεν
πρέπει να ρωτούν
τους Τουρκοκυπρίους.
Αυτό δεν μπορούμε 
α το αποδεχθούμε.

Ο Ερσίν Τατάρ, μόλις αναδείχθηκε
ηγέτης των Τ/κ, άνοιξε την περί-
κλειστη πόλη της Αμμοχώστου
παρά την αντίθετη απόφαση του
Συμβουλίου Ασφαλείας. Τον ρω-
τήσαμε τους λόγους της αλλαγής
της πολιτικής σε σχέση με τους
προηγούμενους Τουρκοκύπριους
ηγέτες. Στο παρελθόν κανένας
δεν άγγιξε τα Βαρώσια. Γιατί νιώ-
σατε την ανάγκη να το κάνετε αυ-
τό; «Σε 46 χρόνια έγινε πόλη-φάν-
τασμα, με ποντίκια και φίδια. Σκε-
φτήκαμε πως δεν είναι σωστό να
συνεχιστεί αυτό. Πράγματι πολλοί
Ελληνοκύπριοι επιθυμούν να επι-
στρέψουν στις ιδιοκτησίες τους.
Αυτό που κάναμε είναι να ανοί-
ξουμε προς επίσκεψη την παραλία,
τα πάρκα και τους κοινόχρηστους
χώρους. Η ιδιοκτησία του καθενός
είναι δική του. Σε όσους αποτά-
θηκαν στην Επιτροπή των Ακι-
νήτων που αναγνωρίζεται από
την Ε.Ε. και τη διεθνή κοινότητα,
με τη βοήθεια του Θεού, βάσει της
απόφασης, θα τους επιστραφεί το
ακίνητό τους. Αυτό που κάναμε
είναι ένα βήμα, καθώς ήταν κλει-
στή η πόλη για 46 χρόνια και βρί-
σκεται εντός της “ΤΔΒΚ”. Σύμφωνα
με τις αποφάσεις που θα δώσει η
επιτροπή, οι Ελληνοκύπριοι, οι
Βρετανοί ή οι Αμερικανοί ιδιοκτή-
τες των ακινήτων θα μπορούν να

πάρουν το ακίνητό τους και να
επιστρέψουν».

Ο κ. Τατάρ στη φάση αυτή της
συνομιλίας μας εξηγεί το πώς βλέ-
πει ο ίδιος τις σχέσεις με την Άγ-
κυρα. «Το Κυπριακό ζήτημα είναι
κοινό. Οι Τουρκοκύπριοι πάντα
υποστήριζαν το ζήτημα του Κυ-
πριακού μαζί με την Τουρκία. Η
Τουρκία πάντα ήταν δίπλα μας

και όταν υπήρξε ανάγκη έστειλε
και τον στρατό της και τα αερο-
σκάφη της, πάντα στάθηκε δίπλα
στους Τουρκοκυπρίους. Σε αυτό
τον κοινό αγώνα υπάρχουν και
κοινά συμφέροντα».

Του υπενθυμίσαμε δηλώσεις
του, όταν ο ίδιος έλεγε πως υπο-
στηρίζει και τα δικαιώματα της
Τουρκίας. «Πάντα ήταν έτσι. Και
ο Ντενκτάς ήταν έτσι. Και η Τουρ-
κία υποστηρίζει τα δικά μας δι-

καιώματα». Όταν εκφράσαμε την
απορία μας, αν αυτό σημαίνει επι-
στροφή στη γραμμή Ντενκτάς,
χωρίς δισταγμό μάς ξεκαθάρισε:
«Ναι, εγώ είμαι στη γραμμή Ντεν-
κτάς. Η Τουρκία κάποιες φορές
έρχεται αντιμέτωπη με όλο τον
κόσμο και δηλώνει πως δεν θα
επιτρέψει την καταπάτηση των
δικαιωμάτων των Τουρκοκυπρίων,
όπως δηλώνει πως στην Ανατολική
Μεσόγειο μαζί με τα δικαιώματα
της Τουρκίας υποστηρίζει και τα
δικαιώματα των Τουρκοκυπρίων.
Έχουμε πολλά κοινά συμφέροντα.
Άρα, όταν υποστηρίζουμε τον αγώ-
να αυτόν, όπως και με τα δικαιώ-
ματα των Τουρκοκυπρίων, εμφα-
νίζομαι πως υποστηρίζω και τα
δικαιώματα της Τουρκίας. Αυτό
δεν με ενοχλεί. Εγώ δηλώνω πως
η Τουρκία είναι πολύ σημαντική
για την ασφάλεια των Τουρκοκυ-
πρίων. Όπως η Τουρκία είναι ση-
μαντική για εμάς, και το βόρειο
μέτωπο αυτού του νησιού, της Κύ-
πρου, είναι σημαντικό για την
ασφάλεια της Τουρκίας. Η Τουρκία
είναι μια μεγάλη χώρα, είναι εγ-
γυήτρια δύναμη, είναι η μητέρα
πατρίδα. Έχει λόγο η Τουρκία
στην περιοχή, καθώς απέχει μόλις
40 μίλια από εδώ. Η Κύπρος δεν
είναι η παλιά Κύπρος, όπως και η
Ανατολική Μεσόγειος».

Ο στρατός της Τουρκίας είναι
εδώ για άμυνα και όχι για επίθεση

<<<<<<

Οι Ελληνοκύπριοι,
οι Βρετανοί ή οι Αμερι-
κανοί ιδιοκτήτες των
ακινήτων θα μπορούν
να πάρουν το ακίνητό
τους και να επιστρέ-
ψουν στα Βαρώσια.

<<<<<<<

Είναι η ανάγκη ενός
στιβαρού παραδείγμα-
τος κράτους που να συ-
ναποτελείται από χρι-
στιανούς και μουσουλ-
μάνους, έστω και αν το
Κυπριακό δεν ήταν ποτέ
θρησκευτική διαφορά. 
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Μ ε βάση τα σημερινά δεδο-
μένα, στη Γενεύη τα πράγ-
ματα μπορούν να κινηθούν

κατά κύριο λόγο προς τέσσερα
εναλλακτικά σενάρια. Το πρώτο
σενάριο είναι το αισιόδοξο και υιο-
θετείται κατά το πλείστον από
τους υποστηρικτές λύσεων τύπου
σχεδίου Ανάν. Εκείνοι που το υπο-
στηρίζουν αναμένουν πως η Τουρ-
κία θα μας εκπλήξει ευχάριστα
όπως και τον Φεβρουάριο του 2004
που αποδέχθηκε χρονοδιαγράμ-
ματα και επιδιαιτησία. Αυτή τη
φορά θα δεχθεί να επανέλθει εκεί
που μείναμε στο Κραν Μοντάνα.
Αυτό θα το κάνει αφού διασφαλίσει
πρώτα την πολιτική ισότητα και
την αποτελεσματική συμμετοχή
των Τ/κ επί όλων των θεμάτων. Οι
υποστηρικτές αυτού του σεναρίου

το συνοδεύουν και με τη θέση ότι
βολεύει πολύ τον Ερντογάν, αφού
θα του επιτρέψει στη συνέχεια να
πάρει τη θετική ατζέντα στο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο του Ιουνίου
την οποία έχει μεγάλη ανάγκη. 

Το δεύτερο και σχετικά διαχει-
ρίσιμο σενάριο είναι εκείνο του
καθορισμού από τον γ.γ. μιας δεύ-
τερης άτυπης πενταμερούς όπου
θα συνεχιστεί η ανταλλαγή από-
ψεων. Αυτό βολεύει σχεδόν όλους
και ιδιαίτερα την Τουρκία. Η τε-
λευταία θεωρεί πως έτσι θα μπο-
ρέσει να πάει τον Ιούνιο και να
διεκδικήσει τα καρότα τής Ε.Ε. χω-
ρίς να δώσει τα όποια ανταλλάγ-
ματα στο Κυπριακό. Σε μία τέτοια
περίπτωση η ε/κ πλευρά θα ζητούσε
η δεύτερη άτυπη να γίνει εντός
του Μάιου και πριν από το Ευρω-

παϊκό Συμβούλιο του Ιουνίου. Εναλ-
λακτικά, αν αυτό δεν ήταν εφικτό,
θα ζητούσε τη μετάθεση της θε-
τικής  ατζέντας για το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο του Οκτωβρίου. 

Το τρίτο και προβληματικό σε-
νάριο είναι εκείνο του ναυαγίου
λόγω του χάσματος στο όραμα της
λύσης που οι δύο πλευρές επιδιώ-
κουν. Αυτό θα αποτελούσε πλήγμα
για τις προοπτικές μιας ομοσπον-
διακής διευθέτησης και θα έπληττε
το κύρος του γ.γ. του ΟΗΕ. Σε μία
τέτοια περίπτωση δεν αποκλείω
ο γ.γ. να ζητήσει από τις δύο πλευ-
ρές τη στήριξή τους για να απευ-
θυνθεί στο Συμβούλιο Ασφαλείας
και να ζητήσει νέα εντολή. Αν συμ-
βεί κάτι τέτοιο, θα οδηγηθούμε
σε αχαρτογράφητα νερά.   

Το τέταρτο και επικίνδυνο σε-

νάριο είναι ο γ.γ. αφού ακούσει
τις δύο πλευρές, την μεν ε/κ να
μιλάει για ΔΔΟ με αποκεντρωμένες
εξουσίες και αρμοδιότητες και την
τ/κ για λύση δύο χωριστών κρατών
με κυριαρχική ισότητα, να προ-
χωρήσει σε παρουσίαση μιας γε-
φυρωτικής πρότασης με τη μορφή
ενός πλαισίου Γκουτιέρες 2 όπως
έπραξε και στο Κραν Μοντάνα.
Εκείνο που κάνει τα πράγματα επι-
κίνδυνα είναι ότι ένα τέτοιο πλαί-
σιο αναμένεται να κινηθεί στη λο-
γική των προσφάτως παρουσια-
σθεισών βρετανικών ιδεών που
κατ’ όνομα αναφέρονται σε ομο-
σπονδία αλλά επί της ουσίας εμ-
περιέχουν ισχυρά συνομοσπον-
διακά στοιχεία. Η απουσία των
ΗΠΑ και της Ε.Ε., καθώς και ο δια-
χρονικός ρόλος των Βρετανών και

η πρακτική του Κραν Μοντάνα δί-
νουν αυξημένες πιθανότητες σε
ένα τέτοιο σενάριο. 

Ούτως εχόντων των πραγμά-
των, πάμε στην άτυπη πενταμερή
για να αντιμετωπίσουμε μία πολύ
δύσκολη κατάσταση στην οποία
μας οδήγησαν οι αποτυχημένοι
χειρισμοί του προέδρου Αναστα-
σιάδη τα τελευταία οκτώ χρόνια.
Σε αυτούς πέραν των βολιδοσκο-
πήσεων για λύση δύο κρατών συγ-
καταλέγουμε και την αποδοχή
απαράδεκτων και προβληματικών
ρυθμίσεων όπως η απόδοση υπη-
κοότητας σε 120.000 εποίκους,
τον πρώτο λόγο για τις περιουσίες
μας στη βόρεια πολιτεία να έχουν
οι έποικοι κ.λπ. Ως ΔΗΚΟ θα στα-
θούμε με υπευθυνότητα δίπλα
στον πρόεδρο της Δημοκρατίας

χάριν της προάσπισης της Κ.Δ.
και των εθνικών μας συμφερόντων.
Θα επιμείνουμε σε μία λύση που
να προβλέπει τη μετεξέλιξη της
Κ.Δ. σε μία λειτουργική ομοσπον-
δία χωρίς βέτο και με πολιτική ισό-
τητα όπως αυτή προβλέπεται στο
ψήφισμα 716 (1991) του Συμβου-
λίου Ασφαλείας, την πλήρη και
χωρίς μόνιμες εξαιρέσεις εφαρμογή
του ευρωπαϊκού κεκτημένου σε
ολόκληρη την Κύπρο και την κα-
τάργηση των εγγυήσεων και την
πλήρη και ταχεία αποχώρηση όλων
των τουρκικών κατοχικών στρα-
τευμάτων.

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολό-
γος και υποψήφιος βουλευτής του
Δημοκρατικού Κόμματος (ΔΗΚΟ) στη
Λάρνακα.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Στην πρόσφατή του συνέντευξη στον
τηλεοπτικό σταθμό AlphaTV ο πρό-
εδρος Αναστασιάδης, ερωτηθείς
αν θα είναι εύκολο το έργο του ως
προς το blame game στη Γενεύη
λόγω του χάσματος των δύο πλευ-
ρών (ΔΔΟ της ΚΔ vs δύο κράτη της
Τουρκίας) απάντησε ως εξής: «Αυτό
μπορεί να αποτελεί, όπως έχετε
επισημάνει, ή να ευκολύνει τη δική
μου θέση. Το ζητούμενο δεν είναι
εάν ο πρόεδρος θα είναι αρκούντως
αιτιολογημένος να απορρίψει τα
όσα η Τουρκία θα προβάλει. Το
πρόβλημα είναι τι θα γίνει με το
στάτους κβο, τις αξιώσεις και τις

απειλές της Τουρκίας και συνεπώς
αυτό που με ενδιαφέρει περισσό-
τερο είναι πώς να βρεθεί κοινό έδα-
φος προκειμένου να συνεχίσουμε
ένα δημιουργικό διάλογο που να
μας οδηγεί σε λύση». Μια απάντηση
που δείχνει να κρύβει μέσα της με-
γάλη δόση ειλικρίνειας ως προς
την επίγνωση της πραγματικής,
δυσχερούς, αλλαγής του στάτους
κβο, χωρίς επίλυση του Κυπριακού.
Και μια απάντηση που δείχνει και
την τακτική πρόσληψη της άτυπης
πενταμερούς από τον πολύπειρο
κ. Αναστασιάδη, αλλά και κάθε Ελ-

ληνοκύπριο ηγέτη στη θέση του:
Δεν αρκεί να κερδίσει κανείς το
blame game σε μια αντιπαράθεση
με την Τουρκία όπου δεν θα βρεθεί
κοινό έδαφος και η τελευταία θα
χρεωθεί την αποτυχία. Χρειάζεται
να μην υποπέσεις και σε μια κα-
τάσταση όπου οι «συνθήκες επί
του εδάφους» δεν θα σου επιτρέ-
πουν να εστιάζεις πέραν του παι-
χνιδιού επίρριψης ευθυνών. Στο
εσωτερικό κι εξωτερικό επίπεδο.
Ιστορικά, για πρώτη φορά μετά το
2004 αλλά και μετά το Κραν Μον-
τάνα το 2017, η ελληνοκυπριακή
πλευρά προσέρχεται σε μια διαδι-
κασία συνομιλιών στο Κυπριακό
υπό το βάρος μιας δραματικής αλ-
λαγής του στάτους κβο, οι συνέπειες
της οποίας όχι μόνο αλλάζουν το
άλυτο πρόβλημα, όπως το γνωρί-
σαμε, αλλά δείχνουν να δημιουρ-
γούν περαιτέρω επιπλοκές. 

Το γκάζι 
Η Τουρκία προχώρησε απρό-

σκοπτα, όπως είχε δημοσίως προ-
αναγγείλει, με κινήσεις που αλλά-
ζουν άρδην τον χάρτη του Κυπρια-
κού «επί του εδάφους». Από τον
Φεβρουάριο του 2018, όταν το τουρ-
κικό πολεμικό ναυτικό παρεμπόδισε
το τρυπάνι Saipem 3000 της ΕΝΙ
να σταθεροποιηθεί επί του γεω-
τρητικού στόχου στο τεμάχιο «3»
της κυπριακής ΑΟΖ, μέχρι το περ-
σινό καλοκαίρι (Ιούλιος του 2020)
η Άγκυρα ανήγαγε το ζήτημα των
υδρογονανθράκων –στην κυπριακή
ΑΟΖ και την ανατολική Μεσόγειο–
σε ένα περιφερειακό ζήτημα, αλλά
και σε ένα «κεφάλαιο του Κυπρια-
κού» που από τον Μάιο του 2019
μέχρι τον Ιούλιο του 2020, τα τρυ-
πάνια «Φατίχ»και «Γιαβούζ»προ-
έβησαν σε έξι γεωτρήσεις πέριξ
της Κύπρου –οι τρεις εκ των οποίων
έγιναν στα, αδειοδοτημένα στην
ευρωπαϊκή κοινοπραξία της ENI-

TOTAL, τεμάχια «6», «7» και «8»
της κυπριακής Αποκλειστικής Οι-
κονομικής Ζώνης. Παράλληλα, η
Τουρκία δείχνει να μην πτοείται
από τη «θετική ατζέντα» στο πλαί-
σιο των ευρωτουρκικών διαπραγ-
ματεύσεων ως προς τους ενεργει-
ακούς της σχεδιασμούς, έχοντας,
ήδη, κατά την πάγια τακτική της,
προαναγγείλει δημοσίως την επά-
νοδο των ερευνητικών και γεωτρη-
τικών της πλοίων στην Ανατολική
Μεσόγειο, φωτογραφίζοντας μά-
λιστα και την κυπριακή ΑΟΖ με
την αγορά ενός τέταρτου γεωτρύ-
πανου που τεχνικά καθίσταται ευέ-
λικτο στο να επιχειρεί στο γεωμορ-
φολογικό περιβάλλον της κυπριακής
ΑΟΖ. Είναι προφανές πως στόχος
της Τουρκίας, ιδίως στην απουσία
διευθέτησης του Κυπριακού ή αλ-
λαγής των όρων του, όπως το γνω-

ρίζουμε ιστορικά, είναι η δημιουργία
ισχυρού τετελεσμένου σε αυτό το
επίπεδο με την ανεύρεση ποσοτή-
των φυσικού αερίου για την ίδια ή
«για λογαριασμό των Τουρκοκυ-
πρίων» προκειμένου σε κάθε πε-
ρίπτωση ή να προχωρήσει με το
επιχείρημά της για τον καθορισμό
θαλάσσιων ζωνών στην περιοχή ή
να προσδώσει, στην λεγόμενη ΤΔΒΚ
περαιτέρω βάθος. Οι έκνομες γε-
ωτρητικές ενέργειες της Τουρκίας
στην κυπριακή ΑΟΖ φαίνεται πως
άλλαξαν το στάτους κβο διότι δεν
δημιούργησαν ιδιαίτερο κόστος
στην Τουρκία με τις προσπάθειες
της Κ.Δ. για επιβολή κυρώσεων σε
στελέχη της TPAO ή παρεμπόδισή
τους να μην καθίστανται αποτελε-
σματικές, δεν επέσυραν τη διεθνή
καταδίκη της Τουρκίας, σε ευρω-
παϊκό ή διεθνές επίπεδο, για την

παραβίαση των κυριαρχικών δι-
καιωμάτων της Κ.Δ. Τουναντίον,
οι διατυπώσεις έκαναν λόγο για έν-
ταση στην Ανατολική Μεσόγειο
και τέλος κατέστησαν το κεφάλαιο
της ενέργειας σε ένα επιχείρημα-
σπουδή της τουρκικής ρητορικής
περί πολιτικής ισότητας και κατ’
επέκταση το κομμάτι των υδρογο-
νανθράκων σε κεφάλαιο του Κυ-
πριακού. 

Η αμμοχωστοποίηση 
Το «πικνίκ», προ μηνών, του

Ερντογάν στο Βαρώσι δεν εργα-
λειοποίησε μόνο το τεράστιο κε-
φάλαιο της Αμμοχώστου αλλά απο-
τέλεσε και μια πρόβα-τζενεράλε
για το πώς οι εξελίξεις στα Κατε-
χόμενα, πολιτικά αλλά και ως γε-
ωγραφικό χώρο, αλλάζουν για λο-
γαριασμό της Άγκυρας το στάτους
κβο στο Κυπριακό. Η ανάπτυξη της
Αμμοχώστου από τις κατοχικές αρ-
χές αποτελεί ένα κεφάλαιο με επι-
πτώσεις όχι μόνο στο περιουσιακό
και το εδαφικό αλλά και επί του πε-
δίου ως προς τη μελλοντική του-
ριστική ανάπτυξη της περιοχής
από την Τουρκία. Συνάμα αποτελεί
ένα κεφάλαιο που δημιουργεί έν-
τονους τριγμούς μεταξύ όχι μόνο
των Αμμοχωστιανών αλλά και επί
του συνόλου της ελληνοκυπριακής
κοινότητας. Σημαντικότερα όμως
δείχνει πως η επόμενη ημέρα, χωρίς
Κυπριακό, θα εντείνει όχι μόνο το
χάσμα μεταξύ των δύο κοινοτήτων
αλλά και τον τρόπο με τον οποίο
τα Κατεχόμενα θα λειτουργούν

εφεξής. Τρεις δυναμικές επί αξόνων
εδώ υποδεικνύουν πως στα επόμενα
χρόνια η κατάσταση επί του εδά-
φους θα έχει αλλάξει οριστικά: 

Η περαιτέρω εξάρτηση της λε-
γόμενης ΤΔΒΚ από τουρκικά έργα
υποδομής (υδροδότηση, ηλεκτρι-
σμός, πιθανή έλευση φυσικού αε-
ρίου από έκνομη εξόρυξη στην
ΑΟΖ της Κ.Δ.), δυναμική που θα
επεκταθεί και στην ανάπτυξη γης
σε περιοχές που μέχρι το 2017
θεωρούνταν δεδομένες σε μια δι-
ευθέτηση του Κυπριακού (π.χ.
Μόρφου).

Η ενδυνάμωση της θρησκευτι-
κής και οικονομικής πίεσης της
Τουρκίας –πτυχή που διαφάνηκε
έντονα από την πρόσφατη αντι-
παράθεση Τουρκίας-Τουρκοκυ-
πρίων για την κορανική διδασκαλία,
την παρατεταμένη κρίση Άγκυ-
ρας-Τουρκοκυπρίων για τα οικο-
νομικά πρωτόκολλα των τελευταίων
ετών και τη συζήτηση για την αλ-
λαγή πολιτεύματος. Ως εκ τούτου,
το «προεδρικό σύστημα» αποτελεί,
για τις στρατηγικές επιδιώξεις της
Άγκυρας, και εργαλείο ελέγχου των
«απείθαρχων» προς τη μητέρα-πα-
τρίδα Τουρκοκύπριων.

Η ισορροπία μεταξύ Τουρκοκυ-
πρίων-εποίκων αλλά και Ε/κ-Τ/κ
την επομένη χωρίς λύση. Η μετά-
βαση σημαντικού αριθμού Τουρ-
κοκυπρίων στα εδάφη της Κ.Δ. ή
μια δυναμική εξόδου τους από τα
εδάφη της «ΤΔΒΚ» θα δημιουργού-
σε, σε κάθε περίπτωση, πολύ ση-
μαντικές κοινωνικές δυναμικές.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Τα 4 σενάρια της άτυπης στη Γενεύη

Πώς αλλάζει
καθοριστικά
αυτή τη φορά 
τo στάτους κβο
Η Λευκωσία οδηγείται στην άτυπη 
πενταμερή χωρίς μαξιλάρι ασφαλείας 

<<<<<<<

Ιστορικά, για πρώτη φο-
ρά μετά το 2004 αλλά και
μετά το Κραν Μοντάνα το
2017, η ε/κ πλευρά προ-
σέρχεται σε μια διαδικα-
σία συνομιλιών στο Κυ-
πριακό υπό το βάρος
μιας δραματικής αλλα-
γής του στάτους κβο.

Ο Μεβλούτ Τσαβούσογλου από τα Κατεχόμενα την περασμένη εβδομάδα επέμεινε σε λύση δύο κρατών.

Δύσκολη εξίσωση
«Το πρόβλημα είναι τι θα γίνει με το στάτους κβο, τις αξιώσεις και τις
απειλές της Τουρκίας και συνεπώς αυτό που με ενδιαφέρει περισσό-
τερο είναι πώς να βρεθεί κοινό έδαφος προκειμένου να συνεχίσουμε
ένα δημιουργικό διάλογο που να μας οδηγεί σε λύση», ανέφερε χα-
ρακτηριστικά ο πρόεδρος Αναστασιάδης στην συνέντευξή του. Κι όν-
τως μια αλλαγή στο στάτους κβο τα επόμενα χρόνια δεν πρέπει να
αποσυνδεθεί από τα διλήμματα ασφάλειας που η ίδια θα δημιουργή-
σει. Μια δύσκολη εξίσωση που ξεκινά από τους όρους εντολής του
ΟΗΕ και το μέλλον της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στην Κύπρο και καταλήγει στον
έλεγχο πολλών χιλιομέτρων πράσινης γραμμής, τον ανταγωνισμό με-
ταξύ ντε γιούρε και ντε φάκτο κράτους –με νέους, δυσμενείς όρους
μέχρι και το ζήτημα της τύχης της λεγόμενης ΤΔΒΚ –από την αναγνώ-
ρισή της μέχρι την προσάρτησή της, μελλοντικά, από την Τουρκία. 
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Συνέντευξη στην ΕΛΕΝΗ ΞΕΝΟΥ

Δέκα το πρωί στο γραφείο του. Μου
ομολογεί πώς δεν του αρέσει να μι-
λάει πολύ για τον εαυτό του. Εσω-
στρεφής; Ανέκαθεν. Από μικρός
προτιμούσε να περνάει απαρατή-
ρητος, λέει. Η πολιτική όμως δεν
του το επέτρεψε. Κι αυτή είναι μια
ενδιαφέρουσα αντίφαση, προς συ-
ζήτηση.

–Είναι αλήθεια ότι προτιμούσατε
στη ζωή σας να περνάτε απαρα-
τήρητος;

–Ναι δεν μου άρεσε να γίνεται
φασαρία γύρω από το όνομά μου.
–Μεγάλη αντίφαση με αυτό που
ζείτε σήμερα.

–Πράγματι, αλλά δυστυχώς δεν
γίνεται αλλιώς.
–Κάποτε είχατε πει πως γεννη-
θήκατε μεγάλος.

–Έτσι μου έλεγαν όλοι, πως γεν-
νήθηκα σοβαρός.
–Μια πρώιμη ωριμότητα να υπο-
θέσω;

–Μάλλον εσωστρέφεια ήταν.
Δεν εκφράζομαι εύκολα, ούτε και
συνηθίζω να μοιράζομαι τα προ-
βλήματά μου. Ακόμα και η Σοφία
που είμαστε μαζί τόσα χρόνια, πολ-
λές φορές μου λέει πως δεν μπορεί
να καταλάβει τι σκέφτομαι. 
–Καμιά φορά όμως μας χρειάζεται
και μια άλλη οπτική.

–Στην πολιτική ναι. Εκεί δεν
μπορείς να παίρνεις αποφάσεις αν
δεν ακούσεις πολλές απόψεις. Στα
προσωπικά ζητήματα όμως, νομίζω
ότι ο καθένας πρέπει να τα χειρίζεται
μόνος του. Εγώ τουλάχιστον έτσι
έμαθα, έτσι μεγάλωσα.
–Πολλές ερμηνείες των πράξεών
μας έχουν βάση στα παιδικά μας
χρόνια, σωστά;

-Δεν ξέρω αν όντως είναι έτσι,
αλλά αν με ρωτάτε για το μεγάλωμά
μου θα σας πω πως μεγάλωσα σε
μια φτωχή οικογένεια με δύο γονιούς
που έδιναν τα πάντα για τα παιδιά
τους. Ο πατέρας μου ουδέποτε ύψω-
σε τον τόνο της φωνής του. Και
αυτό είναι κάτι που με χαρακτηρίζει
και μένα. Ειδικά προτού ασχοληθώ
με την πολιτική ήμουν πολύ ήρεμος
άνθρωπος. Αντιθέτως με τον πατέρα
μου, η μητέρα μου ήταν το αυστηρό
πρόσωπο. 
–Τι θυμάστε πιο έντονα από τα
παιδικά σας χρόνια;

–Θυμούμαι μια γειτονιά ήσυχη,
έξω από τον Στρόβολο, που την πα-
ρομοίαζα με τη Δραπετσώνα, γιατί
ήμασταν απομονωμένοι. Ήταν πολ-
λές οι δυσκολίες, μέναμε συχνά χω-
ρίς ρεύμα, χωρίς νερό… Αυτά χά-
ραξαν τη μνήμη μου. Και το άλλο
που με επηρέασε ήταν η πλούσια
βιβλιοθήκη του πατέρα μου, ο οποίος
παρόλο που δεν τέλειωσε το δημο-
τικό, διάβαζε πάρα πολύ. Ήταν εκεί-
νη η βιβλιοθήκη, πιστεύω, που δια-
μόρφωσε τις αντιλήψεις και τον χα-
ρακτήρα μου.
–Τι είδους βιβλία υπήρχαν;

–Κυρίως πολιτικά διηγήματα και
μυθιστορήματα. 
–Εσάς ποια συγκεκριμένα σας
επηρέασαν;

–Όταν ήμουν γύρω στα 16 με
εντυπωσίαζαν βιβλία του Καζαν-
τζάκη και του Λουντέμη. Σε πιο με-
γάλη ηλικία μου άρεσε πολύ η τρι-
λογία του Χορχέ Αμάντο. Αισθάνο-
μαι ότι χάρη σε αυτά τα διαβάσματα
καλλιεργήθηκε μέσα μου το αίσθημα
της κοινωνικής δικαιοσύνης. Το να
μη δέχομαι την αδικία και να υπε-
ρασπίζομαι τους αδυνάτους.
–Υπήρχε κάτι που σας έλεγαν οι
γονείς σας που επίσης σας επη-
ρέασε;

–Ο πατέρας μου, όπως σας είπα,
ήταν λιγομίλητος. Η γενικότερή
του όμως συμπεριφορά ήταν πα-
ράδειγμα. Παρόλο που ήταν τοπο-
θετημένος κομματικά στον χώρο
της Αριστεράς ποτέ του δεν μας
είπε ποιο δρόμο να επιλέξουμε. Δεν
προσπάθησε να επιδράσει πάνω
μας. Επέδρασαν όμως τα βιβλία που
διάβαζε και το γεγονός ότι η «Χα-
ραυγή» ήταν κάθε μέρα στο σπίτι
μας. Η μητέρα μου από την άλλη
ήταν άνθρωπος της Εκκλησίας.

Κάθε Κυριακή τσακωνόμαστε, γιατί
επέμενε να σηκωθούμε για να πάμε
εκκλησία. Εγώ ποτέ δεν πειθαρ-
χούσα.
–Αλλά πιστεύατε;

–Θεωρώ ότι ο χριστιανισμός πε-
ριέχει πολλές καλές αρχές. Από κει
και πέρα δεν δέχομαι τον τρόπο
που ερμηνεύεται από την Εκκλησία
μας. 
–Είναι αλήθεια πως όταν είπατε
στον πατέρα σας ότι θα αναμειχ-
θείτε με την πολιτική, σας είπε
πως η πολιτική δεν είναι αυτό
που φαντάζεστε;

–Ναι, έτσι μου είπε. Είχε διατε-
λέσει και ο ίδιος συνδικαλιστής και
βίωσε πολλές καταστάσεις. 
–Τι εννοούσε;

–Υπάρχει πολλή υποκρισία στην
πολιτική. Και δεν σας κρύβω πως
αν δεν ήμουν στο ΑΚΕΛ δεν θα έμε-
να ούτε μία μέρα στην πολιτική
έτσι όπως κατάντησε. Η πολιτική
θα έπρεπε να υπηρετεί τον κόσμο
κι αυτό δεν συμβαίνει. Και το χει-
ρότερο είναι ότι πολλές φορές ενώ

ξέρεις ότι έχεις δίκαιο, επειδή κά-
ποιοι έχουν την δυνατότητα είτε
να χειραγωγούν τα ΜΜΕ, είτε να
λένε το ψέμα με την μεγαλύτερη
ευκολία, δεν καταφέρνεις να πείσεις
για το δίκαιο της θέσης σου. 
–Εσείς πώς το είχατε στο μυαλό
σας, όταν αποφασίζατε να μπείτε
στην πολιτική;

–Είχα μια ιδανική εικόνα. Ότι
στην πολιτική συμμετέχεις για να
βοηθήσεις τους συνανθρώπους σου
και να δημιουργήσεις τις προϋπο-
θέσεις για να ζήσουν μια καλύτερη
ζωή. Με προσγείωσε η πραγματι-
κότητα.
–Ποια είναι η πραγματικότητα;

–Χρειάζεται τεράστια προσπά-
θεια για να κάνεις ελάχιστα βήματα
μπροστά και πολλές φορές υπάρ-

χουν και πισωγυρίσματα. Πρέπει
συνεχώς να πιέζεις τον εαυτό σου
να μην χάσεις τον προσανατολισμό
σου και να μην ξεχάσεις γιατί μπήκες
στην πολιτική. Και πρέπει να έχεις
ανθρώπους δίπλα σου, οι οποίοι να
σου κάνουν κριτική.
–Με λίγα λόγια φθείρει η πολι-
τική;

–Ναι, φθείρει. Και το γεγονός
ότι υπάρχει τόση στρέβλωση και
τόση λάσπη σε καταπονεί ως άν-
θρωπο. Αυτά είναι που με σκοτώ-
νουν. Και αυτά συνήθως συμβαίνουν
σε προεκλογικές περιόδους, όπου
τα πολιτικά πρόσωπα αντί να προ-
σπαθήσουν να πείσουν για τις θέσεις
τους, επιλέγουν να ρίχνουν λάσπη
στον πολιτικό τους αντίπαλο. Όποτε
υπάρχουν εκλογικές αναμετρήσεις

βιώνω την χειρότερη φάση της ζωής
μου.
–Και πώς το διαχειρίζεστε;

–Με πολλή υπομονή. Και πολύ
πείσμα. Αυτά είναι που με συντη-
ρούν.
–Εσείς δεν αναγκαστήκατε ποτέ
να κάνετε κάτι το οποίο ήταν
έξω από τις αρχές σας επειδή
έτσι λειτουργεί το παιχνίδι;

–Τα πρώτα χρόνια πριν ωριμάσω
πολιτικά μπορεί να έκανα λάθη αυ-
τού του είδους. Αλλά από την στιγμή
που ωρίμασα, είμαι απόλυτος ότι
δεν καταδέχομαι να πω ψέματα για
να υποσκάψω τον άλλο, ούτε να
χρησιμοποιήσω μεθόδους που χρη-
σιμοποιούν άλλοι. Προσπαθώ να
είμαι έντιμος. Θεωρώ ότι αν θέλουμε
πραγματικά να κερδίσουμε την εμ-

πιστοσύνη του κόσμου πρέπει να
αποφεύγουμε τα ψέματα και τις
κούφιες υποσχέσεις. Και οι συνερ-
γάτες μου το ξέρουν πολύ καλά ότι
είμαι άνθρωπος που δεν δίνω κού-
φιες υποσχέσεις. 
–Πρέπει να διαθέτει ένα ιδιαίτερο
ταλέντο κάποιος για να είναι πο-
λιτικός; 

–Πρώτο και κύριο να είναι έντι-
μος. Και να θέλει πραγματικά να
υπηρετήσει τον κόσμο. Αν το μόνο
που τον ενδιαφέρει είναι η φιλοδοξία
να φτάσει ψηλά, τότε θα γίνει ένας
κακός πολιτικός και θα δυσφημεί
την πολιτική όπως είναι δυσφημι-
σμένη σήμερα. Και δυστυχώς η αν-
τίληψη που υπάρχει είναι ότι είμαστε
όλοι το ίδιο. Νομίζω πως όταν μας
γνωρίσει κάποιος δεν θα δυσκο-

λευτεί να διαπιστώσει πως δεν εί-
μαστε όλοι το ίδιο.
–Εσείς γιατί νομίζετε πως η πο-
λιτική κατάντησε να ταυτίζεται
με το κυνήγι της εξουσίας;

–Διότι το σύστημα έμαθε τους
ανθρώπους να θέλουν περισσότερη
εξουσία για να αποκτήσουν περισ-
σότερα λεφτά. Η αντίληψη που προ-
ωθείται είναι ο εύκολος πλουτισμός.
Και αυτό θεωρώ ότι έκανε μεγάλη
ζημιά στην κυπριακή κοινωνία. Πε-
τυχημένος θεωρείται όποιος κατα-
φέρει να κάνει πολλά λεφτά. Όταν
σκέφτεσαι ότι για χάρη του να πε-
τύχεις εύκολο πλουτισμό μπορεί
να μετέλθεις τις όποιες μεθόδους
τότε ισοπεδώνονται οι αξίες και οι
αρχές και αυτό διαβρώνει και την
ίδια την κοινωνία. 
–Ακριβώς γι’ αυτό δεν θα έπρεπε
οι πολιτικοί να έχουν και ρόλο
παιδαγωγού; 

–Συμφωνώ ότι θα έπρεπε με το
παράδειγμα τους να διαμορφώνουν
αντιλήψεις στην κοινωνία. Δεν συμ-
βαίνει όμως. Απέχουμε πολύ από
το να είμαστε έτσι.
–Εσάς είναι επιδίωξή σας να είστε
πολιτικός-παιδαγωγός; 

–Άλλο το τι επιδιώκεις και άλλο
το πώς είσαι και το πώς είμαι πρέπει
να το πουν οι άλλοι, όχι εγώ. 
–Να το θέσω διαφορετικά. Αν
κάποιος πολιτικός έχει αυτή την
επιδίωξη μπορεί να την πετύχει;

–Δεν είναι καθόλου εύκολο διότι
η πίεση που δέχεται είναι τεράστια
και μπορεί πολλές φορές να υπο-
χρεώνεται να αντιδρά με λανθα-
σμένους τρόπους. Αυτό είναι το
ένα. Και το άλλο είναι ότι υπάρχει
μεγάλη στρέβλωση για το ποιος
πραγματικά είναι ο καθένας. Δεν
παρουσιάζεται ο καθένας όπως
πραγματικά είναι, αλλά όπως θέλουν
να τον παρουσιάζουν τα ΜΜΕ, οι
πολιτικοί του αντίπαλοι κτλ. Κι αυτό
δεν επιτρέπει να λειτουργήσουν
κάποιοι ως πρότυπα.
–Εσείς παρουσιάζεστε όπως εί-
στε;

–Θεωρώ ότι στις πλείστες των
περιπτώσεων είμαι όπως πραγμα-
τικά είμαι. Κάτω από την πίεση πολ-
λές φορές μπορεί να αντιδράσω με
τρόπο που δεν θα ήθελα και μετά
νιώθω άσχημα. Από κει και πέρα
νομίζω ότι πόρρω απέχει το ποιος
είμαι από εκείνο που παρουσιάζεται
από τα ΜΜΕ. 
–Αυτό γιατί νομίζετε πως συμ-
βαίνει;

–Νομίζω ότι υπάρχουν σοβαρά
ζητήματα, τα οποία είναι ενώπιον
της κοινωνίας και στα οποία πρέπει
να πάρουν θέση και τα πολιτικά
κόμματα και ο κόσμος. Το Κυπριακό,
το μεταναστευτικό, η οικονομία.
Και οι θέσεις που υπερασπίζεται το
ΑΚΕΛ, και εγώ ως ένας από τους
εκφραστές του, είναι, για μια μεγάλη
μερίδα του λαού, αντιδημοφιλείς.
Ο τρόπος που άλλα κόμματα αλλά
και ΜΜΕ προβάλλουν αυτά τα ζη-
τήματα διαμορφώνουν λανθασμένες
αντιλήψεις στην κοινωνία. Και γι’αυ-
τό είναι σημαντικό να δούμε τι πρέ-
πει να γίνει για να είναι ιδεολογία
μας ξανά ο άνθρωπος. 
–Τι πιστεύετε ότι πρέπει να γί-
νει;

–Να αλλάξουν οι προτεραιότητες
των πολιτικών. Αν δεν αλλάξουν
και αν δεν μετακινήσουν το κέντρο
βάρους σε μια ανθρωποκεντρική
κατεύθυνση, δύσκολα μπορεί να
αλλάξει από τα κάτω μια κοινωνία.
Με τα δεδομένα που υπάρχουν, με
τον έλεγχο που ασκείται από τους
πολιτικούς, από τα ΜΜΕ και από
τα οικονομικά συμφέροντα, αν δεν
συγκρουστείς με τα κατεστημένα
δεν είναι εύκολο να αλλάξουν πράγ-
ματα.
–Εσείς ήρθατε ποτέ αντιμέτωπος
με τη συνείδησή σας;

–Αν σας πει κάποιος που είναι
στην πολιτική ότι δεν ήρθε αντι-
μέτωπος με τη συνείδησή του θα
σας πει ψέματα. Πολλές φορές έρ-
χεσαι αντιμέτωπος με τη συνείδησή
σου. Το θέμα είναι να καταφέρνεις
να κρατάς ισορροπίες και να βρί-
σκεις τη δύναμη να διορθώνεις
λάθη που κάνεις. 

Συζητήσεις περί πολιτικής, ηθικής, αισθητικής και άλλων… «δεινών»

Α Ν Τ Ρ Ο Σ  Κ Υ Π Ρ Ι Α Ν ΟΥ

Δεν καταδέχομαι να πω ψέματα
Είχα μία ιδανική εικόνα για την πολιτική, με προσγείωσε η πραγματικότητα, όταν μπήκα στην αρένα 

Θα ζήσουμε αλλαγές οι οποίες θα πάρει χρόνια για να εξισορροπηθούν. Και πολύ φοβούμαι ότι κάποιοι που μπορεί
να εμφανιστούν ως μεσσίες στην εξέλιξη των πραγμάτων θα απογοητεύσουν τελικά τον κόσμο, λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο Άντρος Κυπριανού.

Ήταν πολλές οι δυσκο-
λίες, μέναμε συχνά χω-
ρίς ρεύμα, χωρίς νερό…
Αυτά χάραξαν τη μνήμη
μου. Και το άλλο που με
επηρέασε ήταν η πλού-
σια βιβλιοθήκη του πα-
τέρα μου, ο οποίος πα-
ρόλο που δεν τέλειωσε το
δημοτικό, διάβαζε πολύ.
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–Ποιες ήταν οι πιο δύσκολες
συνειδησιακά περίοδοι που ζή-
σατε;

–Πιο δύσκολες ήταν η περίοδος
πριν από το 2004 με τον φανατισμό
που καλλιεργήθηκε στην κοινωνία.
Δεν είμαι καθόλου φανατικός άν-
θρωπος, αντιθέτως προσπαθώ να
λειτουργώ πάντα με τη λογική και
ποτέ με το συναίσθημα. Ίσως να
μην τα καταφέρνω πάντα, αλλά
προσπαθώ. Το 2004 ήταν εξαιρε-
τικά δύσκολη περίοδος για μένα
και πολύ δύσκολη περίοδος ήταν
μετά το 2011, μετά το Μαρί. Και
βέβαια θεωρώ ως την πιο καθο-
ριστική φάση της ζωής μου το ’74. 
–Πώς σας καθόρισε;

–Ήμουν 18 χρονών τότε. Βίωσα
την περίοδο της ΕΟΚΑ Β, ήμουν
έφηβος, τοποθετημένος κομματικά
και θυμάμαι ότι το σωματείο μας
στον Στρόβολο ήρθαν οι πραξι-
κοπηματίες και το κατάστρεψαν
ολοσχερώς. Το στήσαμε ξανά από
την αρχή εγώ και ένας ηλικιωμένος
πρόσφυγας. Τότε ήταν που έγινε
η μεγάλη στροφή μέσα μου και
είπα ότι πρέπει να ασχοληθώ πε-
ρισσότερο με την πολιτική. Έγινα
μέλος του ΑΚΕΛ στα 18 μου χρόνια

μετά το πραξικόπημα. Και από
τότε ήμουν δραστήριος αρχικά
σε τοπικό επίπεδο και μετά και
επαγγελματικά. Το ΑΚΕΛ θα έλεγα
ότι για εμένα ήταν το μεγαλύτερο
πανεπιστήμιο.
–Το ΑΚΕΛ και όχι γενικά η πο-
λιτική;

–Το ΑΚΕΛ. Διότι εκεί μαθαίνεις
να σκέφτεσαι πιο διαλεκτικά, πιο
συλλογικά, πιο ορθολογικά.
–Η πολιτική δεν είχε τίποτα να
σας διδάξει;

–Με δίδαξε πολλά, τα οποία
δεν ήταν θετικά.
–Πέστε μου ένα.

–Την υποκρισία που υπάρχει. 
–Κατά τη γνώμη σας τι ξεχω-
ρίζει έναν απλό πολιτικό από
έναν ηγέτη;

–Η διορατικότητα, η δύναμη
ψυχής, η δύναμη να αντισταθεί
σε πράγματα, το ενδιαφέρον του
να υπηρετεί τον κόσμο.
–Δεν ρωτώ αν τα διαθέτετε,
γιατί θα μου πείτε πως…

–Πως είναι οι άλλοι που πρέπει
να μιλήσουν για μένα.
–Για σας ήθος τι σημαίνει κ.
Κυπριανού;

–Το ήθος έχει να κάνει με την

ποιότητα χαρακτήρα. Με τον σε-
βασμό που δείχνεις στο συνάν-
θρωπό σου. Κάτι που δεν θέλεις
να το κάνουν σε σένα δεν πρέπει
να το κάνεις εσύ σε άλλους. Να
έχεις αρχές και αξίες στον τρόπο
που ζεις και όχι μόνο στα λόγια. 
–Εσείς ασκείτε την πολιτική
με ήθος;

–Με εντιμότητα, ειλικρίνεια
και ήθος. Αυτός είναι ο στόχος
μου.
–Τα καταφέρνετε;

–Αν τα καταφέρνω πρέπει να
το πουν άλλοι. Εκείνο που μπορώ
να πω εγώ είναι ότι δεν θα κατα-
δεχτώ να χρησιμοποιήσω μεθό-
δους που δεν είναι συμβατές με
το τι είναι ανεκτό στην πολιτική.
Και επειδή ακούω κάποιοι να λένε
ότι αδικώ τον κ. Αναστασιάδη
όταν μιλώ για τα θέματα της δια-
φθοράς επιμένω ότι αυτά που λέω
είναι τα αυτονόητα. Θα μπορούσα
να πω πολύ περισσότερα εάν συμ-
περιφερόμουν όπως εκείνοι. 
–Διαφωνείτε ότι η διαφθορά
είναι μια παθογένεια του τόπου
από την ανεξαρτησία;

–Όχι, δεν διαφωνώ αλλά η σύγ-
χρονη εποχή και το γεγονός ότι

κυνηγάμε τον πλούτο με τον εύ-
κολο τρόπο έφερε τα πράγματα
εδώ που βρίσκονται σήμερα, σε
μια έκρηξη άνευ προηγουμένου.
Δεν είναι μόνο χαρακτηριστικό
της Κύπρου είναι η γενικότερη
αντίληψη που καλλιεργήθηκε σε
παγκόσμια κλίμακα. Νομίζω ότι
θα έρθει μια στιγμή που τα πράγ-
ματα θα ανατραπούν. Θα διεκδι-
κήσει ο κόσμος διαφορετικές αξίες,
διαφορετικές αρχές και οι απαι-
τήσεις του θα είναι πολύ διαφο-
ρετικές από τους πολιτικούς. 
–Ζούμε δηλαδή σε μια μεταβα-
τική περίοδο;

–Ναι, και θα χρειαστεί μια χρο-
νική περίοδος για να υπάρξει εξι-
σορρόπηση. Θα ζήσουμε αλλαγές
οι οποίες θα πάρει χρόνια για να
εξισορροπηθούν. Και πολύ φο-
βούμαι ότι κάποιοι που μπορεί να
εμφανιστούν ως μεσσίες στην εξέ-
λιξη των πραγμάτων θα απογοη-
τεύσουν τελικά τον κόσμο. 
–Εσείς αλήθεια πώς θα θέλατε
να σας καταγράψει η ιστορία;

–Ως ένα έντιμο άνθρωπο που
προσπάθησε να βοηθήσει στον
βαθμό που μπορούσε τους συναν-
θρώπους του.

Το Μαρί, το 1974 και η ΕΟΚΑ Β΄…
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η απόφαση του Υπουργικού Συμ-
βουλίου το μεσημέρι περασμένης
Παρασκευής, με την οποία η Κύπρος
οδηγήθηκε στο τρίτο λοκ ντάουν,
μπορεί να χαρακτηρισθεί και ως
κεραυνός εν αιθρία, όχι τόσο για
την επιλογή του σκληρού μοντέλου,
αλλά κυρίως για τη στροφή 180 μοι-
ρών του Προεδρικού Μεγάρου την
τελευταία στιγμή. Μια εξέλιξη που
αιφνιδίασε τους πάντες ακόμα και
αυτά τα μέλη του Υπουργικού Συμ-
βουλίου, λένε οι πληροφορίες του
πολιτικού παρασκηνίου. Η υιοθέ-
τηση ενός πακέτου σκληρών μέτρων
υπό τις παρούσες περιστάσεις ήταν
η αναμενόμενη εξέλιξη των πραγ-
μάτων, ωστόσο, έχουν ενδιαφέρον
τα όσα φαίνεται να διημείφθησαν
πριν από τις τελικές αποφάσεις.
Από την περασμένη Κυριακή, όπου
τέθηκε επί τάπητος τι μέλλει γενέ-
σθαι με τα μέτρα κατά της πανδη-
μίας μέσα στην περίοδο του Πάσχα,
το τοπίο παρουσιαζόταν ομιχλώδες.
Αιτία, από τη μία ο αρχικός πολιτικός
προσανατολισμός της κυβέρνησης
να προχωρήσει με ένα χαλαρό πλαί-
σιο μέτρων μέσα στην εορταστική
περίοδο και από την άλλη οι ασφυ-
κτικές πιέσεις που ασκεί το σύστημα
υγείας λόγω των περιορισμένων
αντοχών του. Δύο ζητήματα αλλη-
λοσυγκρουόμενα, τα οποία εν μέρει
οδήγησαν στις ανατροπές που ση-
μειώθηκαν την τελευταία ώρα. Οι
διεργασίες στο παρασκήνιο ανέ-
δειξαν και ένα επιπλέον θέμα. Την
ύπαρξη δύο διαφορετικών σχολών
σκέψης ως προς τη διαχείριση της
πανδημίας. Αυτής των υποστηρι-
κτών ενός αυστηροποιημένου πλαι-
σίου μέτρων, η διαμόρφωση του
οποίου επηρεαζόταν από τις επερ-
χόμενες βουλευτικές εκλογές και
αυτής των υποστηριχτών του λοκ
ντάουν ως εργαλείου εκτόνωσης
των πιέσεων στα νοσοκομεία.

Το χρονικό
Η κυβέρνηση εισήλθε σε διαδι-

κασία αντίστροφης μέτρησης για
το πασχαλινό επιδημιολογικό πε-
ριβάλλον την περασμένη Κυριακή,
όταν ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
Νίκος Αναστασιάδης πραγματοποί-
ησε την πρώτη συνάντηση με τους
επιδημιολόγους. Στη σύσκεψη υπήρ-
ξαν δύο τοποθετήσεις. Αυτή του

Υπουργείου Υγείας που προέκρινε
τη λήψη σκληρών μέτρων μέσα στο
Πάσχα και αυτή των επιδημιολόγων
που ήταν αντίθετοι σε ένα ενδεχό-
μενο λοκ ντάουν, προτείνοντας να
δοθεί χρόνος για μια εμπεριστατω-
μένη αξιολόγηση των επιδημιολο-
γικών δεδομένων. Το σκηνικό, με
βάση την πληροφόρηση που έχει
στη διάθεσή της η «Κ», φάνηκε πως
ξεκαθάρισε στο Υπουργικό Συμ-
βούλιο στα μέσα της περασμένης
εβδομάδας. Στην κατ’ ιδίαν συνάν-
τηση που είχε με τον υπουργό Υγεί-
ας ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
παρουσία και του κυβερνητικού
εκπροσώπου Κυριάκου Κούσιου,
άκουσε τον Κωνσταντίνο Ιωάννου
να του περιγράφει με τα πλέον με-
λανά χρώματα τις αντοχές του συ-
στήματος υγείας και την επιτακτική
ανάγκη για λήψη αυστηρών μέτρων
εδώ και τώρα. 

Στην κατ’ ιδίαν συνάντηση, οι
πληροφορίες φέρουν τον πρόεδρο

της Δημοκρατίας να εμφανίστηκε
δισταχτικός στα όσα του πρότεινε
ο υπουργός Υγείας. Κάτι που έγινε
ξεκάθαρο στο Υπουργικό Συμβούλιο
που ακολούθησε. Όπως είμαστε
σε θέση να γνωρίζουμε, δυο υπουρ-
γοί, ο Οικονομικών και ο Εργασίας,
τάχθηκαν κατά της λήψης σκληρών
μέτρων που προϋποθέτουν το κλεί-
σιμο της εστίασης και του λιανεμ-
πορίου. Πέρα από την οικονομική
πτυχή, στα τραπέζι τέθηκαν και οι
πολιτικές προεκτάσεις ενός τρίτου
λοκ ντάουν τόσο για την κυβέρνηση
όσο και για τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό. Οι πληροφορίες που διέρ-
ρευσαν μετά τη συνεδρία του κυ-
βερνητικού σχήματος, προέκριναν
ένα ήπιο μοντέλο μέτρων, με τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας να παίρ-
νει πάνω του τη συγκεκριμένη επι-
λογή. Μάλιστα οι πληροφορίες επέ-
μεναν πως ετοιμάσθηκε και το πα-
κέτο μέτρων το οποίο κινείτο στη
λογική της αυστηροποίησης του
υφιστάμενου πλαισίου μέτρων. Στη
συνεδρία ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας φαίνεται να επικαλέστηκε
τη θέση των επιδημιολόγων, που
δεν προέκριναν τη λήψη αυστηρών
μέτρων.

Οι επιδημιολόγοι
Το επόμενο ραντεβού ήταν με

τους επιδημιολόγους, το βράδυ πε-
ρασμένης Πέμπτης. Στην τετράωρη
σύσκεψη το σκηνικό δεν φάνηκε

να αλλάζει. Με βάση τις πληροφο-
ρίες μας, οι επιδημιολόγοι , δύο
κατά κάποιες πηγές και πέντε κατά
κάποιες άλλες, υποστήριξαν την
εισήγηση του υπουργού Υγείας.
Μετά το πέρας της σύσκεψης στο
Προεδρικό Μέγαρο παρέμειναν οι
υπουργοί που συμμετείχαν, από
τους οποίους ο Νίκος Αναστασιάδης
απαίτησε να ξεχάσουν το λοκ ντά-
ουν, με το σκεπτικό ότι τα μέτρα
δεν θα αποδώσουν και η κυβέρνηση
θα εισπράξει τη λαϊκή δυσαρέσκεια.
Το ήπιο πακέτο μέτρων έμεινε στο
τραπέζι μέχρι την έναρξη της συ-
νεδρίας του έκτακτου Υπουργικού
Συμβουλίου την επομένη. Ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας ενώπιον
του Εθνικού Συμβουλίου που προ-
ηγήθηκε, ερωτηθείς αν το λοκ ντά-
ουν είναι η επιλογή της κυβέρνη-
σης, απάντησε αρνητικά.

Η ανατροπή
Το σκηνικό διαφοροποιήθηκε

άρδην στο Υπουργικό Συμβούλιο
που ακολούθησε, με τους υπουρ-
γούς να ακούν έκπληκτοι τον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας να τους ανα-
κοινώνει πως η επιδημιολογική κα-
τάσταση είναι σοβαρή και η μόνη
επιλογή που υπάρχει είναι η υιο-
θέτηση ενός σκληρού πακέτου μέ-
τρων, κάτι το οποίο και έγινε. Το
ερώτημα που προκύπτει είναι τι
μεσολάβησε στο μεσοδιάστημα
Εθνικού και Υπουργικού Συμβου-

λίου με τον Νίκο Αναστασιάδη να
υιοθετεί την εισήγηση του υπουρ-
γού Υγείας. Μια απάντηση μπορεί
να δώσει η αναφορά του προέδρου
της Δημοκρατίας στους υπουργούς
του ότι δέχθηκε κάποια τηλεφω-
νήματα χωρίς να προσδιορίσει την
πηγή τους. Πληροφορίες θέλουν
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας να
έχει θορυβηθεί από την επιδημιο-
λογική αξιολόγηση της Κύπρου
από τον ECDC. Μια δεύτερη απάν-
τηση έχει να κάνει με τον Δημο-
κρατικό Συναγερμό και το αποτύ-
πωμα των αυξημένων επιδημιολο-
γικών δεικτών κατά τις επικείμενες
βουλευτικές εκλογές. Ζήτημα που
φαίνεται να τέθηκε από την Πιν-
δάρου. Σύμφωνα με το ρεπορτάζ
της «Κ» ο πρόεδρος της Βουλής
Αδάμος Αδάμου φέρεται να τηλε-
φώνησε στον Νίκο Αναστασιάδη
και να τον προειδοποίησε πως εάν
δεν παρθούν μέτρα «θα γίνουμε
Ιταλία». Οι ίδιες πληροφορίες φέ-
ρουν τον ΟΚΥπΥ να σήκωσε τα χέ-
ρια ψηλά στο ενδεχόμενο επιδεί-
νωσης της πανδημίας. Στο κλίμα
αυτό οι πληροφορίες της «Κ» λένε
που κάμφθηκαν οι όποιες ενστάσεις
είχαν εκφραστεί αρχικά από τον
υπουργό Οικονομικών. Πληροφο-
ρίες φέρουν και τον υπουργό Εσω-
τερικών Νίκο Νουρή να είπε στο
Υπουργικό Συμβούλιο πως δεν μπο-
ρούν να στηθούν κάλπες με 1.000
και πλέον κρούσματα COVID.

Με «καισαρική» το πασχαλιάτικο lockdown
Η κακή επιδημιολογική εικόνας της χώρας σε επίπεδο Ε.Ε. και οι εκλογές πίσω από την ανατροπή της τελευταίας στιγμής 

Βγαίνουν μπροστά
οι γιατροί 
των νοσοκομείων

Το σκηνικό που δημιουργήθη-
κε ως προς τις πολιτικές απο-
φάσεις υποδαυλίστηκε από τις
φωνές αγωνίας για τις αντοχές
του συστήματος υγείας των και
γιατρών των νοσοκομείων. Η
απουσία ανθρώπινου δυναμι-
κού ικανού να στελεχώσει τις
κλινικές COVID έχει φέρει σε
δεινή θέση τα νοσοκομεία, κά-
τι που επιβεβαίωσε την προ-
ηγούμενη εβδομάδα η διευ-
θύντρια του γραφείου του
υπουργού Υγείας, Αναστασία
Ανθούση αλλά και το ιατρικό
προσωπικό στα κοινωνικά δί-
κτυα. Η κατάσταση εμφανίζε-
ται οριακή σύμφωνα με εργα-
ζόμενους γιατρούς σε νοσοκο-
μεία που περιθάλπουν ασθε-
νείς COVID. Η κατάσταση είναι
σε τέτοιο σημείο που γιατροί
νοσοκομείων ετοιμάζονται να
βγουν δημόσια σε μια προσπά-
θεια να πιέσουν για λήψη απο-
τελεσματικών μέτρων. Ενδει-
κτικά της κατάστασης που επι-
κρατεί, είναι τα όσα μετέφερε
στην «Κ» γιατρός που εργάζε-
ται σε μονάδες φροντίδας
ασθενών COVID. Με έκδηλη
την αγωνία του, εξέφρασε την
ανησυχία του πως το επόμενο
διάστημα, αν δεν υπάρξει ανά-
σχεση, η Κύπρος θα βιώσει
τραγικά φαινόμενα που πα-
ρουσιάσθηκαν σε νοσοκομεία
άλλων ευρωπαϊκών χωρών. Η
φωνή αγωνίας των γιατρών
εστιάζει στην έλλειψη εξειδι-
κευμένου προσωπικού στις
μονάδες COVID και επισημαί-
νει πως οι ανάγκες δεν μπο-
ρούν να καλυφθούν με το κλεί-
σιμο κλινικών άλλων ειδικοτή-
των και τη μετακίνηση προσω-
πικού. Οι γιατροί θεωρούν πως
πέρα από τις όποιες αποφά-
σεις ληφθούν σε πολιτικό επί-
πεδο, θα πρέπει άμεσα να ενι-
σχυθούν οι μονάδες COVID με
ιατρικό προσωπικό από νοση-
λευτήρια του ιδιωτικού τομέα.

<<<<<<<

Κατά τη συνεδρία του
Εθνικού ο πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, 
ερωτηθείς για τα μέτρα
κατά της πανδημίας,
απάντησε αρνητικά 
για ένα νέο lockdown.

Η μεγάλη ανατροπή αναφορικά με το μοντέλο μέτρων κατά την πασχαλινή περίοδο σημειώθηκε στο έκτακτο Υπουργικό Συμβούλιο της περασμένης Παρα-
σκευής, όπου τα μέλη του άκουσαν τον Νίκο Αναστασιάδη να τους ανακοινώνει τη λήψη σκληρών μέτρων για δύο εβδομάδες.

Στροφή των πολιτών υπέρ του εμβολιασμού
Μέσω μηνυμάτων, τηλεοπτικών σποτ και βίντεο στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης επιχειρείται η αναστροφή του κλίματος 

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Ο υπουργός Υγείας δήλωσε την Πα-
ρασκευή ότι το lockdown θα δώσει
χρόνο στον εμβολιασμό να κερδίσει
έδαφος. Ο απόηχος του θορύβου
γύρω από τον εμβολιασμό ακόμα
είναι αισθητός, ωστόσο υπάρχουν
κάποιες ενδείξεις ότι οι πολίτες
έχουν αρχίσει να στρέφονται ξανά
προς αυτόν, ακόμα και προς το εμ-
βόλιο της AstraZeneca. Σημαντικό
ρόλο στην στροφή των Κυπρίων
προς τον εμβολιασμό φαίνεται ότι
έχει διαδραματίσει και η επιδημιο-
λογική εικόνα της χώρας μας και ο
κίνδυνος που είναι περισσότερο
από εμφανής. Οι επιστημονικές
γνωματεύσεις που φτάνουν από
την Ευρώπη και άλλες χώρες, σε
συνάρτηση με τα κίνητρα που δί-
δονται στους πολίτες και αφορούν
στον εμβολιασμό, φαίνονται, εκ
πρώτης όψεως, ικανά να διαφορο-
ποιήσουν το κλίμα προς όφελος της
μεγάλης προσπάθειας που κατα-
βάλλεται, για να επιτευχθεί το συν-
τομότερο δυνατόν η επιστροφή
στην κανονικότητα.

Με «πράσινο πάσο»
Όσο προχωρούν οι εμβολιασμοί

και αφορούν άτομα νεαρότερης
ηλικίας, πλέον, το Υπουργείο Υγείας
έχει θέσει ως στόχο να διαφυλάξει,
έναντι στην παραπληροφόρηση,
την προθυμία του κόσμου να εμ-
βολιαστεί. Καθώς οι νεαρότεροι
έχουν ευκολότερη πρόσβαση στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, θεω-
ρούνται πιο ευάλωτοι. Είναι, επίσης,

κατανοητό ότι οι νεαρότεροι πολίτες
είναι αυτοί που δραστηριοποιούνται
περισσότερο και τους οποίους αφο-
ρούν εκδηλώσεις όπως οι γάμοι και
οι βαφτίσεις, η εργασία, η προσέ-
λευση σε αγωνιστικούς χώρους, σε
επιχειρήσεις εστίασης, σε μεγάλα
γεγονότα όπως οι συναυλίες, αλλά
και τα ταξίδια. Προς αυτή την κα-
τεύθυνση, στους τηλεοπτικούς μας
δέκτες, αλλά και μέσω των κοινω-
νικών δικτύων, προβάλλονται τις
τελευταίες μέρες βίντεο τα οποία
καλούν τους πολίτες να εμβολια-
στούν, προκειμένου να ανακτήσουν
την πρότερη κατάσταση.

Tο Υπουργείο Υγείας, τις προ-
ηγούμενες μέρες, ανακοίνωσε ότι
τα άτομα που έχουν συμπληρώσει
τον εμβολιασμό τους, απαλλάσσον-
ται από τον υποχρεωτικό αυτοπε-
ριορισμό σε περίπτωση που θεω-
ρηθούν στενές επαφές κρούσματος,
αφού παρέλθει διάστημα 14 ημερών
από τη λήψη της τελευταίας δόσης
του εμβολίου. Στο ίδιο πνεύμα ήταν
και η ανακοίνωση του ECDC, που
ανέφερε την Πέμπτη ότι τα κράτη
μέλη μπορούν να εξετάσουν το εν-
δεχόμενο χαλάρωσης των μη φαρ-
μακευτικών μέτρων προστασίας
κατά την συνάντηση πλήρως εμ-
βολιασμένων ατόμων. Επιπλέον,
ζητάειαπό τις αρχές δημόσιας υγείας
να εξετάσουν το ενδεχόμενο εξαί-
ρεσης πλήρως εμβολιασμένων ατό-
μων από το να υποβάλλονται συ-
νεχώς σε διαγνωστικούς ελέγχους
στην εργασία και άλλους χώρους.
Εξάλλου, στη συζήτηση μεταξύ επι-
στημόνων και προέδρου της Δη-

μοκρατίας, τέθηκε η πρόταση, που
τελικά υιοθετήθηκε, οι πολίτες να
έχουν πρόσβαση σε χώρους εστία-
σης και άλλους κλειστούς χώρους,
μόνο με την επίδειξη «πράσινου
πάσου», ο κάτοχος του οποίου θα
έχει ολοκληρώσει τον εμβολιασμό
του και θα έχουν παρέλθει δεκα-
τέσσερις ημέρες από τη λήψη της
δεύτερης δόσης. Υπενθυμίζεται,
παράλληλα, ότι τις προηγούμενες
μέρες τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊ-

κής Ένωσης ενέκριναν το «Πράσινο
Διαβατήριο», το οποίο θα ξεκλει-
δώσει τα ταξίδια στο άμεσο μέλλον
και ο στόχος του είναι να αποτελέσει
ακόμη ένα κίνητρο για τους νέους
να εμβολιαστούν και να ενισχύσει
τον τουρισμό.

Αναστροφή του κλίματος
Η τρέχουσα και ιδιαίτερα βεβα-

ρημένη επιδημιολογική εικόνα της
Κύπρου,εκτιμούν οι Φαρμακευτικές
Υπηρεσίες, φαίνεται ότι συμβάλλει
στην αλλαγή της στάσης των πο-
λιτών απέναντι στον εμβολιασμό.
Σύμφωνα με την Εθνική Αναφορά,
στα πολύ θετικά καταγράφεται η
σταθερή τάση που φαίνεται στην
αθροιστική επίπτωση δεκατεσσά-
ρων ημερών στις ηλικίες 70 ετών
και άνω σε αντιδιαστολή με τις πιο
μικρές ηλικιακές ομάδες που δεί-
χνουν αύξηση, ενώ οι εισαγωγές

εξακολουθούν να εντοπίζονται κυ-
ρίως στα άτομα κάτω των 60 ετών.

Βάσει των στοιχείων που έδωσε
στην δημοσιότητα το Υπουργείο
Υγείας, την Πέμπτη διευθετήθηκαν
10.150 ραντεβού για εμβολιασμό
από τα 13.900 που διατέθηκαν. Το
πρωί της Παρασκευής, από 13.830
διαθέσιμα ραντεβού, διευθετήθηκαν
σε μόλις μία ώρα 8.355 ραντεβού,
εκ των οποίων τα 5.413 αφορούσαν
το σκεύασμα της Pfizer/BioNTech,
τα 1.214 της AstraZeneca και τα
1.735 της Johnson&Johnson.

Υπολογίζεται ότι στην κάθε ηλι-
κιακή ομάδα εμπίπτουν περίπου
10 με 12 χιλιάδες πολίτες. Ως εκ
τούτου, βάσει των δεδομένων, τις
προηγούμενες μέρες, διευθετούσαν
ραντεβού περίπου 5-6 χιλιάδες πο-
λίτες, που αφορά ένα ποσοστό γύρω
στο 40%-50%. Το εν λόγω ποσοστό,
αν και δεν αποτελεί την επιθυμητή
επίδοση, θεωρείται ενθαρρυντικό
από το Υπουργείο Υγείας, που πε-
ριμένει ότι θα επιτευχθεί ακόμα με-
γαλύτερη κάλυψη, με την παραχώ-
ρηση δεύτερης ευκαιρίας στους πο-
λίτες που δεν διευθέτησαν τον εμ-
βολιασμό τους όταν είχε έρθει η
σειρά τους βάσει ηλικιακής ομάδας.
Στη σύσκεψη προέδρου της Δημο-
κρατίας και επιστημόνων, αναφέρ-
θηκε ότι η εμβολιαστική κάλυψη
του 30% του πληθυσμού, τουλάχι-
στον με την πρώτη δόση, θα επι-
τευχθεί περί τα μέσα Μαΐου. Η κά-
λυψη του 60%του πληθυσμού, του-
λάχιστον με την πρώτη δόση, ανα-
μένεται ότι θα επιτευχθεί περί τα
τέλη Ιουνίου. Σημαντική βοήθεια

αναμένεται να δώσει και η μείωση,
η οποία πρέπει να θεωρείται δεδο-
μένη, του χρόνου ανάμεσα στις δό-
σεις του εμβολίου της AstraZeneca,
στις 8, αντί στις 12 εβδομάδες, κάτι
που επίσης συζητήθηκε στο Προ-
εδρικό. Ωστόσο, δεν πρέπει να πα-
ραβλέπεται το γεγονός ότι η πλει-
οψηφία των διαθέσιμων εμβολίων,
πλέον, είναι της Pfizer/BioNTech,
παράγοντας που θα αποτελέσει
πόλο έλξης για το κοινό.

Με βάση τους αριθμούς, μέχρι
την προηγούμενη Τετάρτη, στην
Κύπρο διενεργήθηκαν συνολικά
229.471 εμβολιασμοί, εκ των οποίων
οι 170.664 αφορούν στη χορήγηση
της πρώτης δόσης και οι 58.807 σε
άτομα που έχουν ολοκληρώσει το
εμβολιαστικό τους σχήμα.

Ήδη, οι αρμόδιοι και μέλη της
Συμβουλευτικής Επιστημονικής
Επιτροπής λαμβάνουν συνεχώς μη-
νύματα από πολίτες, οι οποίοι δεν
διευθέτησαν τον εμβολιασμό τους
το προηγούμενο διάστημα και τώρα
έχουν αλλάξει γνώμη και το ζητούν
επιτακτικά. Για τον σκοπό αυτό, το
Υπουργείο Υγείας έδωσε την ευ-
καιρία στους προσωπικούς ιατρούς
να διενεργούν, όσοι επιθυμούν, εμ-
βολιασμούς με το σκεύασμα της
AstraZeneca, σε άτομα από 30 ετών
και άνω, προσπαθώντας να βοηθή-
σει άτομα τα οποία έχασαν τησειρά
τους. Μάλιστα, έχει υπάρξει μια ει-
σήγηση να δοθεί η δυνατότητα σε
αυτά τα άτομα να διευθετούν τα
ραντεβού τους τηλεφωνικώς, μέσω
της γραμμής 1474, αντί να περιμέ-
νουν τη σειρά τους.

<<<<<<<

Τη χρήση του «πράσινου
πάσου» για είσοδο 
σε κλειστούς χώρους 
συζήτησαν τα μέλη της
επιστημονικής ομάδας
μαζί με τον πρόεδρο.

Tο κλίμα απέναντι στον εμβολιασμό έχει αρχίσει να βελτιώνεται, αφού πολ-
λοί ζητούν επιτακτικά δεύτερη ευκαιρία για να διευθετήσουν ραντεβού.
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Η ιστορία ως φάρσα
Κάποτε όταν ο υπουργός Οικονομικών της
διακυβέρνησης Χριστόφια Βάσος Σιαρλής
εν μέσω βαθιάς οικονομικής κρίσης πήγε
στον τότε πρόεδρο και υποστήριξε ενώ-
πιόν του την άμεση λήψη μέτρων και την
ένταξη της χώρας σε μνημόνιο διάσωσης
της οικονομίας, λέγεται πως ο μακαρίτης
Χριστόφιας του απάντησε : «Βάσο, είσαι
καλός τεχνοκράτης αλλά δεν ξέρεις από
πολιτική…». Η ιστορία επαναλήφθηκε τις
τελευταίες μέρες όταν τέθηκε ενώπιον
του προέδρου Αναστασιάδη η έντονη άπο-
ψη των τεχνοκρατών πως πρέπει να πάμε
σε λοκ ντάουν, με τον πρόεδρο να φέρεται
να έγινε… Χριστόφιας κάνοντας μαθήματα
πολιτικής σοφίας απέναντι στα στοιχεία
των τεχνοκρατών. Η διαφορά όμως του
νυν προέδρου από τον μακαρίτη Χριστό-
φια είναι πως δεν φοβάται να αλλάξει
γνώμη στο παρά ένα λεπτό. 

••••
Big Brother
Τα περί ηχογράφησης του Νίκου Αναστα-
σιάδη, προφανώς από την τουρκική πλευ-
ρά, στο δημοσιογραφικό παζάρι κυκλοφο-
ρούσαν ως φήμη εδώ και ένα χρόνο. Μάλι-
στα, οι ίδιες φήμες ήθελαν το περιεχόμε-
νο της συνομιλίας του προέδρου της Δημο-
κρατίας με τον υπουργό Εξωτερικών της
Τουρκίας για λύση δύο κρατών, ως τον άσο
της τουρκικής πλευράς. Ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας είναι παλιά καραβάνα στο
πολιτικό κουρμπέτι και φρόντισε να κάψει
τον τουρκικό «άσσο», μερικές μέρες πριν
από τη Γενεύη. Γνωρίζοντας κάποιες λε-
πτομέρειες του παρασκηνίου των προ-
ηγούμενων συνομιλιών στην Ελβετία, και
στη Γενεύη οι κοριοί θα πάρουν φωτιά.
Τουλάχιστον τότε επιβεβαιώθηκε η λαϊκή
ρήση πως οι καλοί φίλοι στα δύσκολα φαί-
νονται. Και ο κ. Νίκος, όπως φαίνεται, έχει
καλούς φίλους στην περιοχή. 

••••
Αρνητές
Η αντίδραση των προσωπικών γιατρών να
βάλουν και αυτοί πλάτη, στην προσπάθεια
εμβολιασμού του πληθυσμού δεν μπορεί
παρά να καταγραφεί στα αρνητικά του
κλάδου. Τα επιχειρήματα τα οποία προ-
βάλλουν και έχουν δει το φως της δημο-
σιότητας, δεν είναι ισχυρά. Τα όσα βιώνει
και η Κύπρος είναι μια έκτακτη κατάσταση
και δικαιολογίες του τύπου, τους φορτώ-
νουν επιπλέον εργασία μου μυρίζει προ-
σπάθεια να δημιουργήσουν συνθήκες για
έξτρα αμοιβή, που εδώ που τα λέμε δεν

τους συμφέρει να ανοίξει αυτό το κεφά-
λαιο. Τα περί μεγάλου όγκου εργασίας τα
αντιπαρέρχομαι, τι να πουν άραγε και οι
συνάδελφοί τους στα νοσοκομεία; Αν
πραγματικά θέλουν να συνδράμουν την
προσπάθεια που γίνεται, υπάρχουν τρόποι
να οργανωθεί ο εμβολιασμός ενός κομμα-
τιού του πληθυσμού χωρίς να υπάρξουν
προβλήματα. Αρκεί να υπάρχει θέληση και
καλή καρδιά.

••••
Ετοιμάζεται απάντηση
Η απόφαση της Βουλής να παρέμβει με
απόφασή της, στο έργο της Νομικής Υπη-
ρεσίας για το πόρισμα της Ερευνητικής για
τις πολιτογραφήσεις, μπορεί να θεωρηθεί
και ως θεσμική εκτροπή. Με βάση νομι-
κούς, αν το πόρισμα δοθεί στη δημοσιότη-
τα αυτό μπορεί να αποφασισθεί μόνο από
τον γενικό εισαγγελέα, ο οποίος διόρισε
την Επιτροπή. Την ίδια ώρα αυτό που προ-
καλεί έκπληξη είναι οι δημόσιες τοποθε-

τήσεις πολιτικών προσώπων, δικηγόρων
στο επάγγελμα, οι οποίοι συνεχίζουν να
καλούν δημόσια τον γενικό εισαγγελέα να
δημοσιοποιήσει το πόρισμα, αγνοώντας
ενδεχόμενα προβλήματα που θα προκλη-
θούν αν κάποιες περιπτώσεις οδηγηθούν
ενώπιον της Δικαιοσύνης. Για όλα τα θέμα-
τα που έχουν προκύψει με το πόρισμα, η
Νομική Υπηρεσία ετοιμάζεται να βγει
μπροστά, ενδεχομένως αρχές της επόμε-
νης εβδομάδας.

••••
Με φαντασία
Η παλιά φρουρά φεύγει και η νέα σύνθε-
ση έρχεται από τον Μάιο στη βουλή. Δεν
ήταν μία εύκολη θητεία, καθώς τα κύρια
ζητήματα που επικράτησαν ήταν η πανδη-
μία και σίγουρα η ηχηρή παραίτηση του
Προέδρου της Βουλής Δημήτρη Συλλούρη,
μετά και την εμπλοκή του στο βίντεο του Al
Jazeera. Ο Αδάμος Αδάμου ο οποίος απο-
χωρεί πλέον από τις κοινοβουλευτικές

δραστηριότητες, κατάφερε με την εντιμό-
τητα και την ακεραιότητα που τον διακατέ-
χει, να σώσει την ήδη τρωθείσα αξιοπιστία
της βουλής. Να τα θυμούνται αυτά τα κόμ-
ματα, όταν θα κάνουν παρασκήνιο για τον
επόμενο πρόεδρο της βουλής. 

••••
Τα αυτονόητα 
Η Ξένια Κωνσταντίνου, σε συνέντευξή της
στην «Κ» είπε τα αυτονόητα που θα έπρε-
πε να τολμήσουν να πουν κι άλλοι συνα-
γερμικοί οι οποίοι ανήκουν στην φιλελεύ-
θερη τάση. «Κανένας δεν είναι ανεκτό να
διώκεται για τα φρονήματά του. Ο Δημο-
κρατικός Συναγερμός κτίστηκε με τον κό-
πο και με τους μόχθους ανθρώπων που για
την εποχή τους είχαν διαφορετικά πολιτι-
κά φρονήματα από τα κυρίαρχα της τότε
εποχής» ανέφερε διαφωνώντας με την
απόφαση του υπουργείου Παιδείας να
διώξει έρευνα εναντίον του εκπαιδευτι-
κού Γιώργου Γαβριήλ. Στα θετικά και η αν-

τίδρασή της με το αντιμεταναστευτικό ντε-
λίριο του ΔΗΣΥ περί ασφάλειας στη χώρα. 

••••
Το κρύψαν στο ντουλάπι
Εδώ που τα λέμε, που ακριβώς βρίσκεται
το περιβόητο σποτάκι του ΔΗΣΥ με το «θέ-
λω να νιώθω ασφαλής στη χώρα μου;»
Όπως μαθαίνουμε αποσύρθηκε από την
προεκλογική καθώς εκτός από την κακή
χρονική συγκυρία που το λάνσαραν, προ-
κάλεσε περισσότερη ζημιά παρά όφελος. 

••••
Περί καλλιτεχνών…
Πηγαίνοντας πίσω όμως στους υποψήφι-
ους του ΔΗΣΥ, έχουμε να πούμε πως οι γυ-
ναίκες υποψήφιες, φαίνονται έτοιμες για
τομές και δραστικά μέτρα που θα βελτιώ-
σουν την κοινωνία. Ενδεικτικό παράδειγμα
και η Μαρίνα Χατζημανώλη Γλυκή η οποία
έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στο να κατοχυ-
ρωθεί το επάγγελμα του καλλιτέχνη με το
σύνθημα «κανένας καλλιτέχνης χωρίς
σκηνή».  Καλό θα ήταν και η ίδια η κυβέρ-
νηση, να δείξει την ανάλογη ευαισθησία
σε ο,τι αφορά τον καλλιτεχνικό χώρο. 

Ένα τηλεφώνημα διά πάσαν νόσον...

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Τα μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου το ξέρουν καλύτερα από τον καθένα πόσο απρόβλεπτος είναι ο Νίκος Αναστασιάδης. Η πιο πρόσφα-
τη επιβεβαίωση είναι η τούμπα με το τρίτο λοκ ντάουν. Όλοι ψάχνουν να μάθουν ποιος ήταν αυτός που του τηλεφώνησε μεταξύ ήπιων και
σκληρών μέτρων.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ

Ο υπουργός Υγείας προσπάθησε για
το αυτονόητο που επιτάσσουν οι επι-
δημιολογικοί δείκτες. Προσπάθησε
και πέτυχε, ασχέτως ποιοι ήταν οι λό-
γοι, που την Πέμπτη το βράδυ η Κύ-
προς πήγε για ύπνο με «αυστηροποί-
ηση» και ξύπνησε με λοκ ντάουν.

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Οι Βρετανοί και οι ευθύνες
Την Τουρκία και τους Τουρκοκύ-
πριους σιγοντάρει κανονικά η Βρε-
τανία στην Πενταμερή, αφού απο-
δείχθηκε ότι συμπαρατάχθηκε μαζί
τους και αποτέλεσε το τρίτο μέρος
που δεν ήθελε συμμετοχή της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στη Γενεύη. Η
αποκάλυψη έγινε από πηγή των
Ηνωμένων Εθνών, αλλά και δημό-
σια από τον ίδιο τον ΥΠΕΞ Χριστο-
δουλίδη, ο οποίος προσπάθησε με
διπλωματικό τρόπο να κρύψει τη
δυσφορία της κυβέρνησης. Ωστό-
σο, η απόδοση της βρετανικής στά-
σης στις κακές σχέσεις της Βρετα-
νίας με την Ε.Ε. μετά το Brexit, δεν
πείθει πολλούς.

Όπως μου έλεγε διπλωμάτης που
γνωρίζει, με τον οριστικό εξοβελι-
σμό της Ε.Ε. από την Πενταμερή η
κατάσταση καθίσταται πολύ πιο δύ-
σκολη για μας, αφού από τα πέντε
μέρη τα τρία φαίνεται να ομονοούν.

«Εκείνο που μπορεί να μας σώσει
είναι η επιμονή μας στα ψηφίσμα-
τα του ίδιου του ΟΗΕ και τις δε-
σμεύσεις που έχει ο γ.γ. απέναντι
στο Συμβούλιο Ασφαλείας και τα
ψηφίσματά του», ανέφερε, σημει-
ώνοντας πως επιτέλους η πολιτική
ηγεσία θα πρέπει να αντιληφθεί ότι
το ταξίδι στη Γενεύη δεν θα έχει
κανένα ποσοστό ψυχαγωγίας και
τουρισμού παρά τεράστιο βάρος
ευθύνης, γιατί θα κριθεί το μέλλον
του τόπου.

«Σύντομα θα ανακαλύψουμε ότι
αυτά που ο Αντόνιο Γκουτιέρες
έλεγε ότι αυτή η φορά δεν πρόκει-
ται να είναι όπως τις άλλες είχαν
βάση και θα πρέπει να είμαστε

έτοιμοι για όλα. Στη Γενεύη δεν θα
δοκιμαστεί μόνο ο Αναστασιάδης,
ο ΥΠΕΞ και η διαπραγματευτική
ομάδα αλλά και ολόκληρη η πολιτι-
κή ηγεσία», κατέληξε.   

Τρόμος για μια δίκη 
Σε ένα μεγάλο κόμμα τρέμουν μή-
πως και οδηγηθεί στο δικαστήριο
πριν από τις εκλογές σοβαρότατη

υπόθεση που αφορά στέλεχός
τους. Όπως πληροφορούμαι, έγινε
τις προηγούμενες ημέρες ειδική
σύσκεψη για να συζητηθούν τα σε-
νάρια που πιθανόν να ακολουθη-
θούν σε περίπτωση που η υπόθεση
ξεσπάσει στην κορύφωση του προ-
εκλογικού. Όπως μου λέχθηκε
ήταν η θέση όλων πως ό,τι και να
αποφασιστεί μόνο μία είναι η σω-

τηρία: να μην οδηγηθεί η υπόθεση
στο δικαστήριο πριν από τις εκλο-
γές. Διαφορετικά οι συνέπειες θα
είναι ανυπολόγιστες. 

H Τετραμερής...
Στα ψιλά των ΜΜΕ της Κύπρου πέ-
ρασε η Τετραμερής της Πάφου που
έγινε στις 16 Απριλίου με συμμετο-
χή των ΥΠΕΞ της Κύπρου, της Ελλά-

δας, του Ισραήλ και των Ηνωμένων
Αραβικών Εμιράτων (ΗΑΕ). Πρόκει-
ται, όμως, σύμφωνα για μια άκρως
αξιοσημείωτη σύσκεψη στην οποία
δόθηκε μεγάλη προβολή από τα
εθνικά δίκτυα και των άλλων συμ-
μετεχουσών χωρών αλλά και από
το Γαλλικό Πρακτορείο και άλλα δί-
κτυα του Ισραήλ και των ΗΑΕ. Στο
εξωτερικό η τετραμερής αξιολογή-

θηκε ως πολύ σημαντική όχι μόνο
για τα οφέλη που θα έχει για την
Κύπρο και τις σχέσεις μεταξύ των
τεσσάρων χωρών αλλά για την διε-
θνή της διάσταση.

Μεταξύ αυτών που αξιολογούν ως
πολύ σημαντική την τετραμερή εί-
ναι και η Τουρκία αλλά και οι ΗΠΑ,
για εντελώς διαφορετικούς λό-
γους. Η Τουρκία φαίνεται να θορυ-
βήθηκε για τη σύγκλιση Ισραήλ-
ΗΑΕ και μάλιστα σε κυπριακό έδα-
φος. Αντίθετα οι ΗΠΑ φαίνονται
ιδιαίτερα ευτυχείς από τη νέα προ-
σέγγιση των δύο στενών και ιδιαί-
τερα σημαντικών τους συμμάχων
στην περιοχή μας. Δεν αποκλείεται
στη συνέχεια που θα δοθεί στην
τετραμερή να δούμε ακόμα πιο έν-
τονο το αμερικανικό ενδιαφέρον.
Υπενθυμίζω πως η Τετραμερής
προώθησε εκτός από τη φιλία και
τη θετική προσέγγιση μεταξύ των
χωρών και την ασφάλεια της πε-
ριοχής. Δεν ήταν καθόλου τυχαία η
αναφορά του Χριστοδουλίδη σε
νέα εποχή για την περιοχή και η
προοπτική για μετατροπή της τε-
τραμερούς σε περιφερειακό φό-
ρουμ συνεργασίας και ασφάλειας.

ΚΟΥΙΖ: Ποιος πολιτικός αρχηγός
που ετοιμάζει βαλίτσες για τη Γε-
νεύη άφησε σαφέστατες εντολές
και οδηγίες σε δύο υποψήφιους
βουλευτές του κόμματός του για το
πώς να χειριστούν τις όποιες απο-
φάσεις του γενικού εισαγγελέα για
το πόρισμα της επιτροπής Νικολά-
του, όσο αυτός θα λείπει; Αληθεύει
η πληροφορία ότι έδωσε ξεκάθα-
ρες οδηγίες για παρεμβάσεις είτε
αντιδράσει είτε όχι ο γενικός ει-
σαγγελέας; 

Μία Πενταμερής, μία Τετραμερής και κάμποσες ευθύνες 

- Λες να χρειαστούμε και ηρεμιστικά; 
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Το ερώτημαδεν είναι γιατί χάλασε το προξενιό
μεταξύ των Ανεξαρτήτων και των Κυνηγών,
αλλά γιατί άργησε τόσο πολύ αυτό να συμβεί.
Από την περασμένη εβδομάδα κυκλοφορούσε
έντονα η φήμη, χωρίς όμως να είναι ξεκάθαρες
οι αιτίες. Όταν πλέον έσκασε η είδηση μία

από τις εικασίες που ξεχώρισαν είναι ότι όλα έγιναν για τη
μοιρασιά της κρατικής χορηγίας,την οποία ανέμεναν να
λάβουν, εάν τελικά επιβεβαιώνονταν τα δημοσκοπικά τους
ποσοστά. Θέλω να προλάβω όποιους βιαστούν να μιλήσουν
για υποβάθμιση του επιπέδου, καθώς το επίπεδο σε αυτή
την μάλλον φαιδρή πολιτική ιστορία κυλιέται ήδη στα πα-
τώματα. Ιδού λαμπρό δείγμα γραφής, από τον αντιπρόεδρο
του ΚΕΚΚ Άριστο Αριστείδου για τη μέχρι προχθές πολιτικό
συνεταίρο του Άννα Θεολόγου: «Μας ξεγέλασες και δουλεύαμε
για σένα για μήνες τώρα, ξοδεύοντας αμέτρητες ώρες και
χιλιάδες ευρώ για να στηρίξουμε την συνεργασία και την
“πούλησες” για τα δικά σου συμφέροντα και φιλοδοξίες.
Από το υστέρημά μας και από την ζήση της οικογένειας
μας δουλεύαμε αφιλοκερδώς και δεν το σεβάστηκες. Μάθε
όμως ένα πράγμα που δεν ξέρεις. Δεν είμαστε πολιτικοί και
ούτε θα γίνουμε ποτέ όπως και του λόγου σου. Είσαι χειρότερη
από αυτούς που κατηγορείς κάθε μέρα».

Κι ενώ οι Κυνηγοί ξεσπάθωναν στα social media με αμε-
τροεπείς συναισθηματικές αναρτήσεις, η ωραία Άννα
συνέχιζε να ψαρεύει στα θολά νερά που την ανέβασαν στον
αφρό. Ιδού ένα λαμπρό επίσης δείγμα γραφής της Πασιονάριας
των Αγανακτισμένων: «Ο κυπριακός λαός μας εμπιστεύεται
λόγω της επιμονής μας για ανανέωση του πολιτικού προ-
σωπικού της χώρας μας. Αλλαγή και ανανέωση με καθαρούς
και έντιμους συμπολίτες, άνδρες και γυναίκες, που είναι
απόλυτα ξεκομμένοι από πολιτικές και κομματικές εξαρτήσεις
ενός σαθρού και διεφθαρμένου πολιτικού συστήματος που
αποδεδειγμένα είναι διαπλεκόμενο με οικονομικά και τρα-
πεζικά συμφέροντα».

Μετά απ’ όλα αυτά και αφού συμφωνήσουμε ότι ομοίως
με τα όμορφα χωριά, όμορφα καίγονται και οι υβριδικοί πο-
λιτικοί σχηματισμοί, επιβάλλεται να ξανασυστηθούμε. Για
τους Κυνηγούς δεν έχω να πω πολλά, καθώς το γεγονός και
μόνο ότι κάποιοι μετατρέπουν το χόμπι τους σε πολιτική
πλατφόρμα με ξεπερνά. Για την Άννα Θεολόγου όμως έχουμε
να πούμε πολλά και ενδιαφέροντα, αφού η νεαρή βουλευτής
που μάχεται το «σαθρό και διεφθαρμένο πολιτικό σύστημα»
είναι παλιά γνώριμη του συστήματος.

Το ντεμπούτο της στην πολιτική έγινε ως ιδρυτικό
στέλεχος της Αλληλεγγύης, οι περισσότεροι όμως τη γνω-
ρίσαμε ως το πουλέν της «Συμμαχίας Πολιτών» την οποία
επίσης δεν άργησε να εγκαταλείψει. Όταν είχε εξασφαλίσει
πια την πολυπόθητη έδρα στη Βουλή αισθάνθηκε αρκετά
δυνατή ώστε να τολμήσει μια αυτόνομη πορεία. Η Άννα
είχε γκελ και το ένιωθε. Έγραφε καλά στην κάμερα, είχε
ευχέρεια λόγου και κυρίως είχε την ικανότητα να αντιλαμ-
βάνεται τι είναι αυτό που θέλουν να ακούσουν οι απογοη-
τευμένοι από τα παραδοσιακά κόμματα ψηφοφόροι. Έκανε
λοιπόν μια τελευταία προσπάθεια να εξαργυρώσει το πολιτικό
της κεφάλαιο (είναι γνωστό ότι φλέρταρε και με το ΑΚΕΛ)
και όταν δεν το κατάφερε αποφάσισε το μεγάλο βήμα: Να
ηγηθεί ενός κινήματος διαμαρτυρίας, το οποίο θα απευθυνόταν
κυρίως στο θυμικό των πολιτών. Δεν είναι τυχαίο ότι το ψη-
φοδέλτιο της συμμαχίας Ανεξαρτήτων και Κυνηγών ήταν
ένα συνονθύλευμα αριστερόστροφης ρητορικής και εθνι-
κιστικών αποκλίσεων. Ως κερασάκι στην άνοστη τούρτα,
προστέθηκαν αλλοπρόσαλλες θέσεις, οι οποίες γειτνίαζαν
επικίνδυνα με τη γραφικότητα. Όπως μου υπέδειξε χαρα-
κτηριστικά πολιτικό πρόσωπο που παρακολουθεί τις δηλώσεις
κρότου λάμψης της Θεολόγου, ενώ για παράδειγμα ζητούσε
να αφαιρεθεί η εξουσία από τον υπουργό Υγείας να εκδίδει
διατάγματα για τα περιοριστικά μέτρα αντιμετώπισης της
πανδημίας ώστε να τερματιστεί η κυβερνητική αυθαιρεσία,
λίγο μετά πρότεινε να κηρυχθεί η χώρα σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης και ν’ ανασταλούν μια σειρά από δικαιώματα
- ελευθερίες των πολιτών.

Το έχω γράψει ξανά και θα το επαναλάβω με κίνδυνο να
γίνω βαρετός: κατανοητή η οργή εκεί έξω, όμως ας προσέξουμε
επάνω στη φουρτούνα να μην επιπλεύσουν οι φελλοί. Να
το θυμόμαστε αυτό, ειδικά τώρα που οι κάθε λογής «αντι-
συστημικοί» προσπαθούν να κερδίσουν ψήφους πουλώντας
φτηνό λαϊκισμό.

Τα όμορφα υβρίδια
όμορφα καίγονται

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Προφανώς δεν είμαστε σε θέση να κα-
τανοήσουμε τη συνθήκη μέσα στην οποία
μας έλαχε να ζήσουμε. Όχι μόνο εμάς
αλλά ολόκληρου του πλανήτη. Διότι, αν
την κατανοούσαμε, θα ψάχναμε τη βα-
θύτερη ουσία των όσων ζούμε, η οποία

προφανώς και δεν εξαντλείται στα μέτρα αντιμετώπισης
της πανδημίας, αλλά επεκτείνεται στην ανάγκη να
υπερβούμε εαυτούς και να συμπεριφερθούμε προς αλ-
λήλους. Δηλαδή υπεύθυνα και συλλογικά. Να έχουμε
συναίσθηση ότι αυτός που νοσηλεύεται με covid δεν
είναι απλώς ένας αριθμός –όπως αρέσκονται να τον
παρουσιάζουν οι τηλεοράσεις– αλλά έχει όνομα και
μια ιστορία ζωής και δικούς του ανθρώπους που δεν
μπορούν να είναι στο πλάι του. Να αντιληφθούμε ότι
εδώ και ένα χρόνο εκατοντάδες επαγγελματίες υγείας
δεν έχουν καν τον χρόνο να σκεφτούν όλα εκείνα που
εμείς θεωρούμε πως μας κούρασαν και πως έπληξαν
τα όποια δικαιώματα και ελευθερίες μας. Και κυρίως
να συνειδητοποιήσουμε πως το παιχνίδι που παίζουν
όλοι οι πολιτικοί εις βάρος της κοινωνικής συνοχής
είναι λαϊκίστικο και απροκάλυπτα συμφεροντολογικό.
Διότι αν δεν ήταν μικροκομματικός λαϊκισμός θα φρόν-
τιζαν να ενώσουν δυνάμεις προκειμένου να αντιμετω-
πίσουν συλλογικά την πανδημία, όπως τα δεδομένα
υπαγόρευαν από την πρώτη μέρα.

Αντ’αυτού, όχι μόνο δεν υπερέβησαν εαυτούς (και
κόμματα) αλλά έκαναν ό,τι περνούσε από το χέρι τους
για να οξύνουν το κλίμα, οδηγώντας το σε επικίνδυνα
τοξικές ατραπούς. Μέχρι και κινητή κάλπη εμπνεύστηκαν
προκειμένου να μην αναβάλουν αυτό που ξέρουν να
κάνουν καλύτερα. Να ελίσσονται και να ανελίσσονται
σε ένα κυνήγι εξουσίας. Και όλα αυτά σε μια περίοδο
που οι άνθρωποι πεθαίνουν μόνοι τους και που στα νο-
σοκομεία εξαφανίζονται οι κλίνες. Και δεν επιρρίπτω
ευθύνη μόνο στους κομματάρχες, οι οποίοι αποδεικνύονται
καθημερινά πλέον τραγικά κατώτεροι των περιστάσεων
αλλά και σε μας τους ίδιους. Που προκειμένου να μην
αντιμετωπίσουμε τις πραγματικότητες μας, επιλέξαμε
να παραμείνουμε κλεισμένοι ο καθένας στον δικό του
θυμό, χωρίς καν να μπούμε στον κόπο να συνειδητο-
ποιήσουμε τη μεγάλη εικόνα ώστε να κατανοήσουμε
πως εκείνο που προέχει είναι η επιτακτική ανάγκη να
προστατεύσουμε την υγεία μας συλλογικά και όλα τ’
άλλα έπονται. Πέσαμε τόσο εύκολα θύματα της λαϊκίστικης
χειραγώγησης των πολιτικάντηδων και αντί να απαιτή-
σουμε να μη γινόμαστε αριθμοί στις τηλεοράσεις, αντί
να ενθαρρύνουμε ο ένας τον άλλο να αντέξει τους πε-
ριορισμούς σεβόμενος όλους όσοι πεθαίνουν μόνοι, αντί
να παρακινούμε ο ένας τον άλλο να εμβολιαστεί, κάναμε
ακριβώς το αντίθετο. Συνυπογράφαμε την τοξικότητα
για το κάθε «ως δαμέ» που μας θύμωνε, αντί να το πα-
ραμερίζουμε επί του παρόντος προκειμένου να υποδεί-
ξουμε εμείς στους πολιτικούς πως αυτό που επείγει είναι
η εθνική ενότητα και πως μόνο μέσα από αυτήν υπάρχει
μια ελπίδα να επανακτήσουν την εμπιστοσύνη μας. Και
όσο για τα υπόλοιπα «ως δαμέ» θα ερχόταν η ώρα να τα
προτάξουμε, όταν πλέον θα είχαμε θωρακίσει όλοι μαζί
την υγεία μας.

Διότι, αν δεν είμαστε ικανοί να αντιληφθούμε πως
το μεγαλύτερο μάθημα που μας δίνει η πανδημία είναι
η ευθραυστότητα της ανθρώπινης ζωής, τότε τι ακριβώς
μας καθιστά ικανούς να διεκδικούμε την όποια βελτίωση
της ποιότητας αυτής της ζωής, απαιτώντας διαφορετικό
τρόπο άσκησης της πολιτικής; Φτάσαμε στο σημείο οι
ασθενείς να λαμβάνουν θεραπεία πάνω στις καρέκλες
των νοσοκομείων ή μέσα στους διαδρόμους ή ακόμα
και μέσα στα ασθενοφόρα και εμείς εξακολουθούμε να
μιλάμε για άλλα αντί άλλων, αντί να απαιτήσουμε συλ-
λογικά να αναβληθούν οι εκλογές μέχρι ότου εμβολιαστεί
ένας μεγάλος αριθμός ατόμων και να παρθούν επειγόντως
όλα τα μέτρα που πρέπει ώστε να μην καταρρεύσει το
σύστημα υγείας. Και αν οι πολιτικοί μας είναι αυτοί που
είναι, εμείς άραγε τι είμαστε όταν, ακόμα και τώρα, μετά
από τόσα κρούσματα και τόσους θανάτους, δεν επεκτεί-
νουμε το βλέμμα μας στη μεγάλη εικόνα αλλά επιμένουμε
να κοιτάμε μόνο το κάδρο που κρέμεται πάνω στον δικό
μας τοίχο;

Κατώτεροι
των περιστάσεων

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Οι αναφορές και τοποθετή-
σεις του υφυπουργού Ευρω-
παϊκών Υποθέσεων της Βρε-
τανίας, Άλαν Ντάνκαν, στο
βιβλίο του «In the thick of it»
καταδεικνύουν τον ρόλο του

Φόρεϊν Όφις και την ταύτισή του με την
Τουρκία, καθώς και την αποικιοκρατική
του νοοτροπία, έναντι στην Κυπριακή Δη-
μοκρατία. Ο κ. Ντάνκαν αναφέρεται και
στη δήλωση της 14ης Μαΐου 2019, στο πλαί-
σιο της οποίας γκρίζαρε την κυπριακή ΑΟΖ,
αποφεύγοντας να καταδικάσει τις τουρκικές
ενέργειες και σημειώνοντας ότι «…οι διε-
ρευνητικές γεωτρήσεις δεν πρέπει να προ-
χωρήσουν σε περιοχές όπου η κυριαρχία
αμφισβητείται».

Κυριαρχία Κυπριακής Δημοκρατίας «γιοκ»
μας είχε πει σε άπταιστα αγγλικά ο κ. Ντάν-
καν, αμφισβητώντας τμήμα της κυπριακής
ΑΟΖ και τραβώντας το χαλί κάτω από τα
πόδια της Λευκωσίας. Εν συνεχεία ο κ. Ντάν-
καν ανέφερε ότι ενημερώθηκε πως ξεσπά-
θωσαν εναντίον του ο πρόεδρος Αναστα-

σιάδης και ο ΥΠΕΞ Νίκος Χριστοδουλίδης
και ότι τον καταδίκασαν δημοσίως. Κάτι
που όπως απεκάλυψε, τον είχε οδηγήσει
να καλέσει στο Foreign Office τον τότε
ύπατο αρμοστή της Κύπρου, Ευριπίδη Ευ-
ρυβιάδη. «Κατσάδιασα» τον Κύπριο Πρέσβη
και «τον πέταξα έξω μετά από δύο λεπτά»,
χωρίς καν να του επιτρέψω να τοποθετηθεί
και να εξηγήσει τη θέση της Λευκωσίας,
ανέφερε στο βιβλίο του ο Άλαν Ντάνκαν,
τοποθετώντας στον γύψο τα διπλωματικά
θέσμια. Ένα ακόμη ενδεικτικό ενδεχομένως
στοιχείο που παρέθεσε ο κ. Ντάνκαν, αφορά
και αυτά που σκέφτηκε πατώντας για πρώτη
φορά πόδι στο προεδρικό μέγαρο, στη Λευ-
κωσία, σημειώνοντας το βρετανικό παρελθόν
του κτηρίου, την πέτρινη μορφή του λιον-
ταριού, τον θυρεό του Ηνωμένου Βασιλείου
και διατυπώνοντας με εμφανή πικρία την
εξής θέση: «Ό,τι ήταν δικό μας, τώρα είναι
δικό τους»… 

Υπάρχουν όμως και πράγματα που προ-
φανώς παρέλειψε να αναλύσει ο κ. Ντάνκαν
και θα επιχειρήσω να τα θυμίσω… 

Ως υφυπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων
της Βρετανίας, ήταν ο πρώτος αξιωματούχος
κράτους-μέλους της Ε.Ε. που έσπευσε στην
Τουρκία να στηρίξει τον Ερντογάν, τέσσερα
μόλις εικοσιτετράωρα μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα του 2016. Ενώ το συντεταγμένο
κράτος της Άγκυρας ασελγούσε επί των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων, ενεργοποιώντας
ένα άνευ προηγούμενου πογκρόμ. Ο κ.
Ντάνκαν και η Βρετανία συνέχισαν το βιολί
τους και αργότερα, στηρίζοντας τον Ερν-
τογάν. Ακόμη και μετά τη γνωστοποίηση
από την οργάνωση Human Rights Watch
(HRW) στοιχείων και πληροφοριών για κρα-
τουμένους που βρίσκονταν γυμνοί στις
τουρκικές φυλακές και «απειλήθηκαν με
σεξουαλική επίθεση ή υπέστησαν σεξουα-
λική επίθεση». Κάτι που επεσήμανε και η
Διεθνής Αμνηστία.

Επιστρέφοντας στη Βρετανία από την
Τουρκία, ο Άλαν Ντάνκαν διαβεβαίωσε τη
Βουλή των Κοινοτήτων ότι παρότρυνε την
κυβέρνηση Ερντογάν να μην επαναφέρει
τη θανατική ποινή, ως συνέπεια της από-

πειρας πραξικοπήματος. Επεσήμανε χαρα-
κτηριστικά ότι μια τέτοια εξέλιξη θα προ-
καλούσε «ανυπολόγιστη ζημιά» στην Τουρ-
κία, «σε μια περίοδο κατά την οποία είναι
σημαντικό να την αγκαλιάσουμε εντός της
παγκόσμιας κοινωνίας και να μην τη δούμε
να καθίσταται περισσότερο απομονωμένη»... 

Ο κ. Ντάνκαν και η χώρα του ήταν οι
μόνοι που συνέχισαν τους εναγκαλισμούς
με την Τουρκία και τον κ. Ερντογάν εν μέσω
διώξεων, συλλήψεων και όσων εκτυλίσσον-
ταν στις τουρκικές φυλακές. Και δεν είναι
τυχαίο ότι ο τότε υπουργός Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων της Τουρκίας, Ομέρ Τσελίκ, συ-
νεχάρη τη Βρετανία ως τη «μόνη χώρα»
της Ε.Ε.(σ.σ. πριν από το Brexit) που επέδειξε
την αλληλεγγύη της στην Άγκυρα, διά του
Άλαν Ντάνκαν. Και ειρωνεύτηκε τους λοι-
πούς ευρωπαίους επισήμους, υποδεικνύον-
τας ότι η απόπειρα πραξικοπήματος δεν
είναι παιγνίδι Πόκεμον. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η Βρετανία
του κ. Ντάνκαν είναι η ίδια με αυτή του
Ντόμινικ Ράαμπ και του Μπόρις Τζόνσον.

Είναι η ίδια χώρα που έσπρωξε τις Βρυξέλλες
για ταϊβανοποίηση του ψευδοκράτους και
για απευθείας εμπόριο από τα κατεχόμενα
λιμάνια της Κύπρου. Που ηγήθηκε προσπά-
θειας κλεισίματος της υπόθεσης της Τιτίνας
Λοϊζίδου στο Συμβούλιο της Ευρώπης. Που
προσφάτως έβαλε τρικλοποδιές στη συμ-
μετοχή της Ε.Ε. στην άτυπη πενταμερή.
Που κατευθύνει τις εξελίξεις σε μια συνο-
μοσπονδιακή λύση, της κυριαρχικής ισό-
τητας δύο συνιστώντων κρατιδίων, στο
πλαίσιο μιας λύσης, ραμμένης στα μέτρα
της Τουρκίας. Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», αυτές οι πρόσφατες ενέργειες της
Βρετανίας στο Κυπριακό έχουν πυροδοτήσει
αντιδράσεις και προειδοποιήσεις, οι οποίες
άγγιξαν και το θέμα των βάσεων. Μήπως
τελικά έφτασε η ώρα; 

Σημ: Ξένη πηγή ανέφερε στην «Κ» ότι η
Τουρκία προεξοφλεί στήριξη της Βρετανίας
στην άτυπη πενταμερή… 

Βρετανία, Ντάνκαν και βάσεις
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Ο Ισπανός βασιλιάς με τη βασίλισσα Letizia της Ισπανίας αποκαλύπτουν αναμνηστική πλάκα στο Ινστι-
τούτο Θερβάντες στη Μαδρίτη επί τη ευκαιρία της διεθνούς ημέρας βιβλίου.
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xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ηγέτης, έλεγε ο Νίκος Δήμου, είναι
αυτός που πάνω από τον εαυτό
του βάζει τους άλλους. Που υπάρχει
για τους άλλους! Αυτός που δεν
θέλει μόνο να κερδίσει, αλλά να
προσφέρει. Αυτός που περισσότερο

και από την εξουσία, νοιάζεται για την υστερο-
φημία. Βλέπει μακριά για τον τόπο του και από
τον εαυτό του. Πόσοι άραγε να νιώθουν ότι γρά-
φτηκε γι’ αυτούς; Λίγοι ωστόσο μετουσίωσαν
με την πορεία τους σε πράξη τον ορισμό αυτό.
Στην Κύπρο τουλάχιστον, ανέκαθεν ευδοκιμούσε
ο τακτικισμός. Οι πραγματικοί ηγέτες, όχι. 

Όλο αυτό επιβεβαιώθηκε, όταν την περα-
σμένη βδομάδα τα κρούσματα αυξάνονταν ανη-
συχητικά και το ιατρικό προσωπικό κτυπούσε
καμπανάκι για την κατάσταση στα νοσοκομεία,
το Προεδρικό παρακολουθούσε εν πολλοίς αμή-
χανο την κατάσταση να ξεφεύγει από τον έλεγχο.
Ουδεμία όμως ανάγκη ανησυχίας υπήρχε, έλεγαν.
Είχαν πλάνο εμβολιασμού, έλεγαν. Και αυτό
αρκούσε. Δεν  τίθεται ζήτημα lockdown επα-
ναλάμβανε με βεβαιότητα ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος Κυριάκος Κούσιος στην αρχή της
βδομάδας, ενώ δημοσιεύματα μιλούσαν ακόμη
και για χαλάρωση μέτρων λόγω των εορτών
του Πάσχα. 

Λίγο πριν να φτάσουμε τα 1.000 κρούσματα,
κοιμηθήκαμε με το lockdown, που τόλμησε να
βάλει δημοσίως στο τραπέζι ο Κωνσταντίνος
Ιωάννου, για να ξυπνήσουμε με συντηρητικά
μέτρα, να παρακολουθήσουμε λίγες ώρες αρ-
γότερα ανατροπές σκληρού lockdown και να
καταλήξουμε σε χαλαρώσεις που βολεύουν την
Εκκλησία. 

Ποιος κυβερνά τελικά αυτό τον τόπο;Τα μι-
κροσυμφέροντα; Τα εθνικόφρονα σωματεία,
τα δικηγορικά γραφεία, τα focus group, οι δη-
μοσκοπήσεις, ο οικογενειακός περίγυρος ή η
Εκκλησία;  Από τους χειρισμούς των χρυσών
διαβατηρίων, την ατολμία λήψης σκληρών μέ-
τρων για διάσωση της εικόνας μας διεθνώς, το
Κυπριακό, μέχρι την πανδημία, παρακολουθούμε
το ένα λάθος μετά το άλλο. 

Και προφανώς η πανδημία δεν έχει έρθει με
εγχειρίδιο διαχείρισης. Λάθη έγιναν, λάθη θα
γίνουν και άλλα σε αυτή τη μεγάλη κρίση που
βιώνουμε. Όμως για να τύχει διαχείρισης η κα-
τάσταση θα πρέπει πρώτα από όλα να αποκα-

τασταθεί η εμπιστοσύνη μεταξύ πολιτών και
ηγεσίας.  Αυτό λοιπόν είναι πρώτα από όλα δου-
λειά της κυβέρνησης. 

Προς το παρόν προχειρότητα, συναισθημα-
τισμοί, απουσία οράματος και ατολμία είναι τα
κύρια χαρακτηριστικά διακυβέρνησης ενός
ηγέτη που όταν εξελέγη είχε περάσει το μήνυμα
πως είναι καταδικασμένος να πετύχει και να
πάρει τον τόπο μπροστά. Στο μεσοδιάστημα,
αυτός ο τόπος πέρασε πολλά και παρακολουθεί
μία κυβέρνηση να ασθμαίνει για να βγάλει τη
μέρα. Σε μία δύσκολη λοιπόν συγκυρία, ο Νίκος
Αναστασιάδης θα κληθεί να χειριστεί δύο από
τις μεγαλύτερες κρίσεις, μέχρι το τέλος της θη-
τείας του : Την πανδημία και το Κυπριακό. Στο
θέμα της διαπλοκής πέρασε ήδη κάτω από τον
πήχη. Στο Κυπριακό κάτι τέτοιο δεν του επι-
τρέπεται. Σε αυτή την κρίσιμη καμπή απαιτείται
η επανάκτηση της εμπιστοσύνης μεταξύ πολιτών
και ηγεσίας. Αυτό αποτελεί το εθνικό στοίχημα,
είτε αυτό αφορά τη διαχείριση της πανδημίας
είτε αφορά το Κυπριακό.

Να αποδείξει λοιπόν στη Γενεύη πως αυτός
τελικά κυβερνά τον τόπο. Αύριο ξεκινά μία ση-
μαντική βδομάδα για την ιστορία του Κυπριακού
με τα όσα διαρρέονται να μη μας προκαλούν
αισιοδοξία. 

Είναι το κρίσιμο ραντεβού με την ιστορία
και για τον Νίκο Αναστασιάδη αλλά και για μας.
Σε αυτό απαιτείται σοβαρότητα και κυρίως βού-
ληση για λύση. Τα περί ηχογραφήσεων λίγο
πριν από τη διάσκεψη, τα ναι μεν αλλά για την
πολιτική ισότητα, αποτελούν κακούς χειρισμούς
ενός τακτικιστή που προσπαθεί να αποφύγει
την ευθύνη του ναυαγίου. Δεν είναι χειρισμοί
αυτοί ενός ηγέτη που θα έπρεπε ήδη να έχει
προετοιμάσει και πλάνο και σενάριο για την
αποφυγή αλλαγής μοντέλου λύσης. Κυρίως
όμως θα έπρεπε να είχε ήδη πείσει τη διεθνή
κοινότητα και το εσωτερικό για την ετοιμότητά
του να λύσει το Κυπριακό. 

Ας βρει, λοιπόν, τον παλιό του εαυτό, όταν
θα αναχωρήσει για τη Γενεύη. Και αν δεν το
κάνει για το μέλλον αυτού του τόπου, ας το
κάνει για τη δική του υστεροφημία. Να μην
είναι το μοιραίο πρόσωπο της ιστορίας, που
κλήθηκε να διαχειριστεί τη διχοτόμηση. 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τελικά ποιος κυβερνά; 

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Η εβδομάδαπου πέρα-
σε επιβεβαίωσε ότι η
πολιτική του Ερντο-
γάν –της «επίθεσης
σε όλα τα μέτωπα»–
έχει οδηγήσει σε πολ-

λαπλά αδιέξοδα. Η τουρκική κυβέρ-
νηση αντιμετωπίζει πολύπλοκα προ-
βλήματα με ολοένα λιγότερα εφόδια.
Η συγκυρία ευνοεί την Ελλάδα, η
οποία έχει κινηθεί δυναμικά για να
ενισχύσει τις σχέσεις της με άλλες
χώρες, για να εντάξει την τουρκική
επιθετικότητα σε ευρωπαϊκό πλαίσιο
και για να δείξει πολιτική και στρα-
τιωτική αποφασιστικότητα. Καθώς
εντείνονται τα προβλήματα της Τουρ-
κίας, θα ήταν πολύ χρήσιμο για τις
μελλοντικές σχέσεις των δύο χωρών
να επιδείξει η Ελλάδα και την «ήπια
δύναμη» που δεν επέτρεπε η αυξα-
νόμενη τουρκική προκλητικότητα.
Κάποια στιγμή ο Ερντογάν θα βρεθεί
εκτός εξουσίας· όμως, ο έντονος ισ-
λαμοεθνικισμός που υπέθαλψε θα
παραμείνει ισχυρός παράγοντας
στην τουρκική κοινωνία, και η Τουρ-
κία θα παραμείνει γείτονας της Ελ-
λάδας. Γι’ αυτό είναι σημαντικό η
Ελλάδα να δείξει ότι στηρίζει τη δη-
μοκρατία και τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα στην Τουρκία, ότι προσβλέπει
σε ειρηνική σχέση στη βάση του

διεθνούς δικαίου και του αμοιβαίου
συμφέροντος. Εάν η αλαζονεία του
Ερντογάν δεν του το επιτρέπει, υπάρ-
χουν αρκετοί προοδευτικοί άνθρωποι
στην Τουρκία που θα θελήσουν να
απαλλαγούν από τις καθηλώσεις του
παρελθόντος. Και αυτοί που σήμερα
βρίσκονται στη φυλακή ή στην εξο-
ρία, κάποια στιγμή θα επανέλθουν.

Τα κύρια γεγονότα των τελευταί-
ων ημερών δείχνουν το μέγεθος των
προβλημάτων της Τουρκίας. Χθες
αναμενόταν ο πρόεδρος Τζο Μπάιν-
τεν να ανακοινώσει ότι οι ΗΠΑ ανα-
γνωρίζουν τη γενοκτονία των Αρ-
μενίων. Οσο συμβολική και αν φαί-
νεται αυτή η κίνηση, είναι βαρύτατο
πλήγμα για την Τουρκία, η οποία
αρνείται την ευθύνη για πάνω από
έναν αιώνα. Η ήττα χρεώνεται στον
Ερντογάν και στη συγκρουσιακή
πολιτική του. Ουσιαστικό πλήγμα
για το μέλλον της χώρας του, όμως,
είναι η αποκοπή από το πρόγραμμα
ανάπτυξης των αεροσκαφών F-35,
η οποία ανακοινώθηκε επισήμως
από τις ΗΠΑ αυτή την εβδομάδα.
Καθώς η συνεργασία στο πρόγραμμα
των F-16 οδήγησε στην ενίσχυση
των πολιτικών και στρατιωτικών δε-
σμών μεταξύ των δύο χωρών, η ζημία
στην Τουρκία είναι σαφέστατη. Η
πολυεθνική άσκηση «Ηνίοχος» στην

Ελλάδα, με τη συμμετοχή αεροσκα-
φών των ΗΠΑ, Ισραήλ, Γαλλίας, Ηνω-
μένων Αραβικών Εμιράτων κ.ά., ενι-
σχύει αυτή την αίσθηση. Επίσης, η
δίκη της κρατικής Halkbank για την
παραβίαση των κυρώσεων εναντίον
του Ιράν αναμένεται να αρχίσει στη
Νέα Υόρκη στις 3 Μαΐου· είναι πιθανό
να αποκαλυφθεί η ανάμειξη του στε-
νού κύκλου του Ερντογάν, ο οποίος
θεωρεί τον κίνδυνο τόσο μεγάλο
που είχε πιέσει επανειλημμένως τον
Τραμπ να βρει τρόπο να σταματήσει
τη δικαστική έρευνα. Η εκτόνωση
στα σύνορα Ρωσίας - Ουκρανίας
αφαιρεί και ένα χαρτί με το οποίο ο
Ερντογάν θα μπορούσε να ζητήσει
ανταλλάγματα από τις ΗΠΑ, υπο-
σχόμενος στήριξη στην Ουκρανία,
με την οποία η Τουρκία ήδη διατηρεί
καλές σχέσεις.

Πιθανώς όλα αυτά να συζητήθη-
καν στο τηλεφώνημα μεταξύ Μπάιν-
τεν και Ερντογάν την Παρασκευή.
Το γεγονός ότι ήταν η πρώτη τους
επαφή αφότου ορκίστηκε ο Μπάιν-
τεν, πριν από τρεις μήνες, δείχνει
το επίπεδο των σχέσεων, κάτι που
δεν περνάει απαρατήρητο στην
τουρκική κοινή γνώμη. Μέσα στην
ίδια εβδομάδα, η τουρκική λίρα συ-
νέχισε να χάνει αξία, ενώ ο πληθω-
ρισμός συνέχισε να ανεβαίνει και

εντείνονταν οι επικρίσεις εναντίον
του Ερντογάν για την αυταρχική
πολιτική που προκαλεί και επιδει-
νώνει τα προβλήματα. «Πού είναι
τα 128 δισ. δολάρια;» απαιτεί η αν-
τιπολίτευση, αναφερόμενη στο κό-
στος της μάταιης προσπάθειας στή-
ριξης της λίρας. Δημοσκόπηση έδειξε
ότι η πλειοψηφία διαφωνεί με την
απόσυρση της χώρας από τη Συν-
θήκη της Κωνσταντινούπολης για
την προστασία των γυναικών. Τα
κόμματα της αντιπολίτευσης συ-
σπειρώνονται εναντίον του Ερντο-
γάν. Την Παρασκευή, η Επιτροπή
Εξωτερικών Υποθέσεων του Ευρω-
κοινοβουλίου προειδοποίησε ότι οι
σχέσεις Ε.Ε. - Τουρκίας βρίσκονται
«σε ιστορικά χαμηλό σημείο». Ζήτησε
«να αποφασιστεί η επίσημη διακοπή
των ενταξιακών διαπραγματεύσεων
εάν δεν ανατραπεί το αρνητικό κλί-
μα». Σε αυτό το κλίμα θα διεξαχθεί
η πενταμερής συζήτηση για το Κυ-
πριακό αυτή την εβδομάδα. Εάν η
ελληνική πλευρά δείξει εδώ και σε
κάθε φόρουμ ότι, πέρα από τα συμ-
φέροντα του ελληνισμού, στηρίζει
και τον πόθο των Τουρκοκυπρίων
και των Τούρκων για δημοκρατία
και ευημερία, θα κάνει μια σοβαρή
επένδυση στο μέλλον των Ελλήνων
και των Τούρκων.

Για μια επένδυση στο μέλλον
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Στη διάρκεια της μα-
κράς πολιτικής στα-
διοδρομίας του, ο
Αμερικανός πρό-
εδρος Τζο Μπάιν-
τεν απέδειξε πως

εμφορείται από φιλελληνικά αι-
σθήματα. Τα τελευταία χρόνια,
επί της προεδρίας του Ντόναλντ
Τραμπ, υπήρξε ιδιαίτερα επικρι-
τικός προς τον πρόεδρο Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν. Το ελληνικό πο-
λιτικό σύστημα, και ειδικότερα η
κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, αναθάρρησε με την ανά-
δειξή του σε πρόεδρο των ΗΠΑ.

Με άλλα λόγια, τουλάχιστον
«ατμοσφαιρικά» πάμε καλά. Ο εχ-

θρός του αντιπάλου μας είναι εξ
ορισμού σύμμαχος, θα υποστη-
ρίξουν ορισμένοι, αλλά υπό την
προϋπόθεση ότι η υποστήριξη
του ισχυρότατου εταίρου μας θα
είναι διαρκής. Ωστόσο, αυτό δεν
είναι βέβαιο, διότι στόχος του κ.
Μπάιντεν δεν είναι η Τουρκία,
αλλά ο ατίθασος πρόεδρός της.

Είναι αλήθεια ότι ουδέποτε με-
ταπολεμικώς η στάση της Ουά-
σιγκτον υπήρξε τόσο ανοικτά επι-
κριτική έναντι της Αγκυρας. Η
κοινοποίηση της αποφάσεως των
ΗΠΑ, που θέτει την Τουρκία εκτός
προγράμματος συμπαραγωγής
των μαχητικών F-35, είναι μονα-
δική με βάση τα ισχύοντα στις
σχέσεις δύο συμμάχων κρατών,
και έχει ως στόχο τη βίαιη εναρ-
μόνιση της Αγκυρας με τα ισχύον-
τα στο ΝΑΤΟ.

Το «μήνυμα» του κ. Μπάιντεν
προς την Τουρκία, που έχει προ-

μηθευτεί αντιαεροπορικούς πυ-
ραύλους S-400 από τη Μόσχα,
είναι ότι οι σύμμαχοι της Ουάσιγ-
κτον οφείλουν να απομονώσουν
πλήρως τη Ρωσία, τον πρόεδρο
της οποίας, Βλαντιμίρ Πούτιν, έχει
χαρακτηρίσει «φονιά». Το δόγμα
της περιστολής ή αναδιπλώσεως
της σοβιετικής επιρροής, που είχε
διατυπώσει ο Τζορτζ Κέναν την
εποχή του Ψυχρού Πολέμου, τί-
θεται εκ νέου σε ισχύ. Μόνο που
η σημερινή Αμερική δεν είναι η
Αμερική των πρώτων μεταπολε-
μικών ετών.

Η Αγκυρα ενοχλήθηκε σαφώς
με τη σχετική απόφαση, αλλά πέ-
ραν των τυπικών αντιδράσεων
θα αναμείνει την εξέλιξη που θα
έχει η αντιπαράθεση της Ουάσιγ-
κτον με τη Μόσχα στο θέμα της
Ουκρανίας, στο οποίο και μόνον
η γειτνίαση της Τουρκίας με αυτήν
τη χώρα δίδει τη δυνατότητα στον
κ. Ερντογάν να διαδραματίσει
ρόλο ουσιαστικό.

Η αναγνώριση της Γενοκτονίας
των Αρμενίων, κατά τα έτη 1914-
15, που αναμενόταν να ανακοι-
νωθεί από τον κ. Μπάιντεν χθες,
θα είναι –εάν τελικώς συμβεί– ένα
άλλο σοβαρό πλήγμα στις σχέσεις
της Τουρκίας με τις ΗΠΑ. Πριν
από ένα χρόνο ακριβώς, ο κ.
Μπάιντεν είχε αναλάβει τη σχε-
τική δέσμευση στο πλαίσιο της
πολιτικής του «να καταστήσει
υψίστη προτεραιότητα τον σεβα-
σμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων
σε επίπεδο παγκόσμιο».

Η αναγνώριση της Γενοκτονίας
αποτελεί δικαίωση των αγώνων
που έδωσε η διασπορά των Αρ-
μενίων, επί έτη. Αλλά δεν ήρθε
το τέλος του κόσμου, ούτε και του
κ. Ερντογάν βεβαίως, καθώς σύμ-
πασα η εθνικιστική αντιπολίτευση
θα επικρίνει τον πρόεδρο των
ΗΠΑ. Και ούτε κατά κεραία αυτές
οι εξελίξεις θα έχουν θετική επί-
πτωση στις σχέσεις της Τουρκίας
με την Ελλάδα και την Κύπρο. Η
διάχυση της κρίσεως επιβαρύνει
επιπλέον την ατμόσφαιρα.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Η εξουσίαστη σημερινή Ελλάδα είναι
συγκεντρωτική, αν θέλουμε να κυ-
ριολεκτούμε: απολυταρχική. Ο πρω-
θυπουργός που θα συμπέσει με τη
λήξη της πενταετούς θητείας του
Προέδρου της Δημοκρατίας, «διο-
ρίζει» τον επόμενο Πρόεδρο. Κάθε
πρωθυπουργός διορίζει, το ίδιο αυ-
θαίρετα, και τον πρόεδρο της Βουλής,
την ηγεσία των Ενόπλων Δυνάμεων,
τους προέδρους των Ανώτατων Δι-
καστηρίων, τα στελέχη της κρατικής
τηλεόρασης – κάθε πρόσωπο με κρί-
σιμες αρμοδιότητες για τη λειτουργία
του δημόσιου βίου είναι αυθαίρετη
επιλογή του πρωθυπουργού. Ακόμα
κι αν ήταν προικισμένος ο πρωθυ-
πουργός με ανιδιοτέλεια «απαρνητού
των εγκοσμίων», η συγκέντρωση
τόσο απόλυτης εξουσίας στη δική
του και μόνο δικαιοδοσία συνιστά
οπωσδήποτε ρίσκο, μέγιστη διακιν-
δύνευση – ζήσαμε, π.χ., την αυθαί-
ρετη ακύρωση δημοψηφίσματος
(τον Ιούλιο του 2015) από τον Αλέξη
Τσίπρα, «χωρίς περίσκεψιν, χωρίς
λύπην, χωρίς αιδώ». Και γίνεται οδυ-
νηρό το ερώτημα που λογικά γεν-
νιέται: σε τι διαφέρει η «δημοκρατία»
μας από την αυταρχία, την «ενός
ανδρός αρχή»;

Δεν είναι τόσο η απειλή της αυ-
θαιρεσίας που παραμονεύει στις
υπερεξουσίες του κάθε πρωθυπουρ-
γού μας όσο η αχαλίνωτη δυναμική
της απληστίας που συνοδεύει την
«περί τας τιμάς ευφροσύνην». Μεθάει
τον άνθρωπο η ηδονή της εξουσίας,
γι’ αυτό και πρώτο μέλημα για τους
επαγγελματίες ηγεμόνες γίνεται η
παράταση της ηγεμονίας, με οποι-
οδήποτε τίμημα. Σήμερα λέμε: «γάν-
τζωμα στην εξουσία» την πρωτεύου-

σα έγνοια της «επανεκλογής». Γίνεται
η επανεκλογή έμμονη ιδέα, ψυχο-
λογική απαίτηση πιεστική, κυριαρχεί
στο θυμικό με τη δυναμική της μο-
νομανίας. Εχουν οι πρωθυπουργοί
προσλάβει όλες τις εξουσίες και δεν
είναι ικανοποιημένοι – δεν τους εν-
διαφέρει να τις αξιοποιήσουν, θέλουν
τη σιγουριά ότι θα τις ξανακερδίσουν
στις επόμενες εκλογές και, ανομο-
λόγητα, στο διηνεκές. Είναι αυτό
ένα σύνδρομο του κοινοβουλευτι-
σμού, κάτι ανάλογο με τη βασανι-
στική μέθη του χαρτοπαίκτη, του
αλκοολικού, του ποδοσφαιρομανούς
και κάθε τζογαδόρου. Αλλά είναι και
μια πτυχή ή ιδίωμα του «συστήματος»
που επιτρέπει στον ανώνυμο, γυμνόν
από κάθε άλλη εξουσία ψηφοφόρο
να εκβιάσει το «σύστημα»: Να πετύχει
ανταλλαγή της ψήφου του με «ρου-
σφέτι», δημοσιοϋπαλληλική μονι-
μότητα – ισόβια εξασφάλιση δια-
τροφής του από το κράτος.

Από το 1875, ο Εμμανουήλ Ροΐδης
πιστοποιούσε, με την καυστική του
πέννα, ότι στο ελληνώνυμο κρατίδιο
ο ψηφοφόρος πουλάει την ψήφο του
στον πολιτευτή, με αντίτιμο να τρέ-
φεται ισόβια από το δημόσιο χρήμα
– να παρέχει το κράτος στους εξω-
νημένους ψηφοφόρους «τα μέσα να
ζώσι χωρίς να σκάπτωσι». Εκατόν
σαράντα έξι χρόνια μετά, η πιστο-
ποίηση έχει πια δραματικό χαρα-
κτήρα, έχει οδηγήσει το κράτος σε
οριστική και ανίατη, ολοσχερή πτώ-
χευση. Επιβιώνει το κράτος μόνο με
τους όρους που επιτάσσει ο διεθνής
υπόκοσμος των δανειστών του.

Κανείς ποτέ δεν διανοήθηκε να
καταμετρήσει, ποιο ποσοστό του
πληθυσμού απολαμβάνει, ποιο ύψος

συντάξεων, για πόσων χρόνων προ-
σφορά, πόσο ωφέλιμης για το «Δη-
μόσιο» εργασίας. Μάλλον δεν κα-
ταγγέλθηκε ποτέ τεκμηριωμένα το
όργιο των διορισμών στο Δημόσιο
(κυρίως στις προεκλογικές περιόδους)
με κατονομασία των αυτουργών.
Μοιάζει να μη θέλει η νεοελληνική
κοινωνία να ιαθεί από αυτή τη λοι-
μική της παρασιτικής δημοσιοϋπαλ-
ληλίας, να αποκτήσει όχι μόνο δίκαιες
αμοιβές εργασίας στο Δημόσιο, αλλά
και δίκαιη ποινική μεταχείριση της
εξουσιολαγνείας των πολιτικών, που
εξαγοράζουν ψηφοφόρους αντιπρο-
σφέροντας αργοσχολία.

Το άθλιο αυτό αλισβερίσι «νομι-
μοποιεί» αυτονόητα την ακρισία
και αναξιοκρατία σε κάθε πτυχή
του ελλαδικού δημόσιου βίου. Μόλις
ένα κόμμα κερδίσει τις εκλογές και
σχηματίσει κυβέρνηση, θα ξηλώσει
αμέσως τις διοικήσεις των οργανι-
σμών κοινής ωφέλειας (όσων δεν
έχουν ακόμα ξεπουληθεί σε ιδιώτες),
για να διορίσει - αμείψει «δικούς»
της κομματανθρώπους. Ο παλιμ-
βαρβαρισμός της αναξιοκρατίας ει-
σάγεται έγκαιρα, από το Δημοτικό
κιόλας σχολείο: Καταργήθηκε η
αξιολόγηση των μαθητών, διαγρά-
φτηκε από το λεξιλόγιο η λέξη «αρι-
στεία», ο έλεγχος των επιδόσεων
χλευάστηκε σαν απειλή καταπίεσης,
η βαθμολογία απόμεινε μια γραφι-
κότητα άσχετη με τον κόπο και την
ευσυνειδησία του μαθητή, τα χα-
ρίσματά του, τη δημιουργικότητά
του. Οι «προοδευτικές δυνάμεις»,
το πιο αντικοινωνικό σύμπτωμα μι-
κρονοϊκής θρασύτητας που γνώρισε
η ελλαδική κοινωνία, καπηλεύτηκαν
αδιάντροπα την Αριστερά και εκ-

βίασαν την ασπόνδυλη Δεξιά, στο
άγριο παιχνίδι της κυβερνητικής
«επανεκλογής»: της αρρωστημένης
εξουσιολαγνείας μετριοτήτων.

Η συγκέντρωση όλων των εξου-
σιών στον πρωθυπουργό - κομμα-
τάρχη αποδείχνεται αλλοτριωτική
όλων των δομών και λειτουργιών
του κοινωνικού σώματος – αποσυν-
τίθεται η κρατική μηχανή, εξαρθρώ-
νεται η λογική της κοινωνικής συ-
νοχής. Οι εκλογικές προτιμήσεις δεν
εκφράζουν τη συνισταμένη της καλ-
λιέργειας στην ελλαδική κοινωνία,
αλλά μόνο την επιδεξιότητα μαστό-
ρων του παιχνιδιού των εντυπώσεων.
Οι αξιολογήσεις ηγετικών προσόντων
υπακούνε στη λογική των κατανα-
λωτικών επαγγελιών και αυτές στον
εντυπωσιασμό που θα κατορθώσει
η διαφήμιση.

Αν θέλει κανείς να κατανοήσει
πώς λειτουργεί ο πολιτικός βίος
στην Ελλάδα σήμερα, ποιοι και πώς
αναλαμβάνουν αξιώματα, εκλέγον-
ται μέλη ή ηγήτορες περιώνυμων
θεσμών, σε ποιους απονέμονται
βραβεία, διακρίσεις, παράσημα, κοι-
νωνική ευαρέσκεια, για να τα κα-
ταλάβει όλα αυτά, πρέπει να σπου-
δάσει τη λογική των τηλεοπτικών
στη χώρα μας καναλιών. Τα κανάλια
καθρεφτίζουν (και διαμορφώνουν)
τη νοο-τροπία (τρόπο-του-νοείν)
της ελλαδικής  κοινωνίας. Δεν έχουν
την παραμικρή σχέση με την ευθύνη
πληροφόρησης, αισθητικών απαι-
τήσεων, συλλογικών στοχεύσεων,
κριτικής ανάλυσης, εγγυήσεων εγ-
κυρότητας. Θέλουν μόνο να που-
λήσουν ψευδαισθήσεις. Οπως κάθε
πρωθυπουργός θέλει μόνο να επα-
νεκλεγεί.

Η ψύχωση της επανεκλογής

Διάχυση της κρίσεως

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Οι σχέσεις ΗΠΑ - Τουρκίας
και η Ελλάδα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οι σχέσεις ΗΠΑ -
Τουρκίας διανύουν
τη χειρότερη περίο-
δό τους. Η οριστική
αποπομπή από το
πρόγραμμα των F-

35 και το ζήτημα της Γενοκτονίας
των Αρμενίων τις έχουν ήδη δυ-
ναμιτίσει αρκετά. Το «κερασάκι»
θα είναι η εξέλιξη της υπόθεσης
Halkbank, που αγγίζει προσωπικά
τον Τούρκο πρόεδρο, ο οποίος
δεν μπορεί να καταλάβει ότι στις
ΗΠΑ ανάλογες έρευνες δεν στα-
ματούν με ένα τηλεφώνημα από
τον Λευκό Οίκο. Αν γινόταν θα

το είχε δοκιμάσει, για λογαριασμό
του Τούρκου προέδρου, ο Τραμπ.

Η δυσπιστία απέναντι στην
Τουρκία, αλλά και προσωπικά
στον Ερντογάν, έχει βαθύνει πολύ
στην Ουάσιγκτον. Αξιωματούχοι
και αναλυτές που ήταν φανατικοί
υποστηρικτές του δόγματος «να
μη χάσουμε ποτέ την Τουρκία»
είτε έχουν αλλάξει γνώμη είτε
δεν δίνουν καμία μάχη υπέρ των
συμφερόντων της Αγκυρας.

Το Κογκρέσο έχει χαθεί εδώ
και μερικά χρόνια. Το φιλοϊσραη-
λινό λόμπι, το οποίο στήριζε επί
δεκαετίες την Τουρκία, έχει αλ-
λάξει στάση λόγω των άγαρμπων
κινήσεων του Ερντογάν απέναντι
στο Ισραήλ. Η γραφειοκρατία

του Στέιτ Ντιπάρτμεντ επιμένει
στην ανάγκη διατήρησης καλών
σχέσεων με την Αγκυρα και δεν
θέλει να «τη χαρίσει στη Μόσχα».
Στην πράξη, όμως, θεωρεί πολλές
από τις κινήσεις της Τουρκίας
πίσω από τις «κουρτίνες» αδι-
καιολόγητα εχθρικές, είτε αφο-
ρούν τη Χαμάς και τη Μουσουλ-
μανική Αδελφότητα είτε άλλα θέ-
ματα. Κορυφαία στελέχη της κυ-
βέρνησης Μπάιντεν δίνουν τε-
ράστια έμφαση στα ανθρώπινα
δικαιώματα, γεγονός που δεν κα-
ταπίνει εύκολα ο Τούρκος ηγέ-
της.

Με άλλα λόγια, η Τουρκία έχει
χάσει τους βασικούς φίλους της
στις ΗΠΑ. Ακόμη και το Πεντά-
γωνο, που ήταν πάντοτε το τε-
λευταίο και ισχυρό ανάχωμα στην
υπεράσπιση των τουρκικών θέ-
σεων, έχει διχαστεί.

Αυτό δεν σημαίνει πως η Ουά-
σιγκτον θα ξεγράψει την Τουρκία.
Κάποιοι αναλυτές ποντάρουν
στην αναζωογόνηση της σχέσης
μετά το τέλος της «εποχής Ερν-
τογάν». Ισως και η κυβέρνηση
Μπάιντεν να αποβλέπει σε μία
τέτοια έκβαση.

Για τα ελληνικά συμφέροντα,
ο «πάγος» ανάμεσα σε Ουάσιγκτον
και Αγκυρα εγκυμονεί ευκαιρίες
και ρίσκα. Μια Τουρκία εντελώς
αποκομμένη από τις ΗΠΑ δεν θα
έχει κανένα «χαλινάρι» εάν συμβεί
κάτι στο Αιγαίο. Από την άλλη, η
Ελλάδα μπορεί να αναλάβει νέους
ρόλους και να διεκδικήσει κάποιου
τύπου άτυπες ή πρακτικές εγγυή-
σεις ασφαλείας.

Θα πρέπει, ωστόσο, να θυμό-
μαστε ότι η Ουάσιγκτον δύσκολα
θα «ξεπεράσει» κάποιες κόκκινες
γραμμές στη στρατηγική συνερ-
γασία με την Ελλάδα ενόσω η
σχέση με την Τουρκία θα βρί-
σκεται μεταξύ φθοράς και αφθαρ-
σίας.
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Η Ουάσιγκτον δύσκολα
θα «ξεπεράσει» κάποιες
κόκκινες γραμμές στη
στρατηγική συνεργασία
με την Ελλάδα όσο η
σχέση με την Αγκυρα
θα βρίσκεται μεταξύ
φθοράς και αφθαρσίας.

<<<<<<

Στόχος του Αμερικανού
προέδρου Τζο Μπάιν-
τεν δεν είναι η Τουρκία,
αλλά ο ατίθασος 
πρόεδρός της Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν. 
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Η πρόσφατη κόντρα Τσαβού-
σογλου-Δένδια έφερε στην
επικαιρότητα όλο το πλέγμα

των διαφορετικών προσεγγίσεων
ανάμεσα στην Αθήνα και την Άγ-
κυρα. Σύμφωνα με την ελληνική
κυβέρνηση, «διεθνώς προβάλλουμε
τις θέσεις μας, που βασίζονται στις
ευρωπαϊκές αξίες και στο διεθνές
δίκαιο». Ποιος, όμως, αποφάσισε
ότι οι ελληνικές θέσεις είναι εξ ορι-
σμού ταυτόσημες με το διεθνές δί-
καιο; Επιχειρώ μια πυκνή σύνοψη,
η οποία δείχνει πως τα πράγματα
είναι πολύ πιο σύνθετα: Σε μη οριο-
θετημένες θαλάσσιες ζώνες απο-
φεύγεται η υποθαλάσσια έρευνα.  

Συνεπώς, η Άγκυρα έπραξε λά-
θος, στέλνοντας το «Ορούτς Ρέις»
για έρευνες. Ήταν σε ελληνική
υφαλοκρηπίδα; Προφανώς όχι! Θα-
λάσσια δικαιοδοσία προκύπτει
μόνο με οριοθέτηση μετά από δι-
μερή συμφωνία ή με μεσολάβηση
του Διεθνούς Δικαστηρίου στη Χά-
γη. Χωρικά ύδατα. Ρεπορτάζ Β. Νέ-
δος: «Η Ελλάδα τασσόταν υπέρ
μιας κλιμακωτής επέκτασης (6, 8,
9 και 12), ώστε να μην εμποδίζεται
η διεθνής ναυσιπλοΐα, ενώ η τουρ-
κική πλευρά είχε μια διαφορετική
ερμηνεία, καθώς εξέφραζε ενστά-
σεις για την κλιμακωτή επέκταση,
τασσόμενη αλλού υπέρ των 6 και
αλλού υπέρ των 12 ν.μ. Σε περί-
πτωση συμφωνίας, αναλόγως θα
προσαρμοζόταν και ο εναέριος χώ-
ρος (ως γνωστόν η Ελλάδα έχει
παντού εναέριο χώρο 10 ν.μ.). Παρά
τις διαφορές που υπήρχαν, το 2003
είχε διαμορφωθεί μια εικόνα πι-
θανής συμφωνίας, ώστε να κλείσει
για τα χωρικά ύδατα, αλλά και να
γίνει από κοινού προσφυγή στο
Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης»,

Πηγή: «Το χρονικό της αθόρυβης
διπλωματίας για το Αιγαίο. Οι συ-
ζητήσεις με την Άγκυρα από το
2002». «Καθημερινή»,16 Ιουνίου
2019. Σύμφωνα με τη Συνθήκη της
Λοζάνης, άρθρο 13, «καμία ναυτική
βάση και κανένα οχυρό δεν θα εγ-
καθιδρυθεί στα νησιά Μυτιλήνη,
Χίο, Σάμο και Ικαρία. Ελληνικά πο-
λεμικά δεν θα πετούν πάνω από
τις ακτές της Ανατολίας. Αντίστοιχα
η τουρκική κυβέρνηση θα απαγο-
ρεύσει σε στρατιωτικά της αερο-
σκάφη να πετούν πάνω από τα
προαναφερθέντα νησιά». (Πηγή
«Ίδρυση του νέου ελληνικού κρά-
τους. Κυριώτερες συμφωνίες και
συμβάσεις» σελ. 130 - έκδοση ελ-
ληνικού ΥΠΕΞ, Τμήμα Ιστορικών
Αρχείων» εκδόσεις, Καστανιώτης,
1999). Η Ελλάδα, μετά την εισβολή
στην Κύπρο, ορθά πράττοντας,
στρατιωτικοποίησε τα νησιά, επι-
καλούμενη το υπέρτερο δικαίωμα
στην άμυνα. Σήμερα, δεν μπορεί
να αντιμετωπιστεί ως ένα απομο-
νωμένο ζήτημα, αλλά μόνο μετά
από προηγούμενη επίλυση στα
μείζονος σημασίας κεφάλαια. Η
Συνθήκη της Λοζάνης αναφέρεται
σε «μουσουλμανική μειονότητα»
στη Δ. Θράκη. Η μειονότητα αυτή
συντίθεται από Τούρκους, Πομά-
κους και Ρομά. Όλοι έχουν το δι-
καίωμα στον αυτοπροσδιορισμό.
Το ΕΔΑΔ έχει καταδικάσει την Ελ-
λάδα για τον τρόπο που χειρίζεται
πτυχές του ζητήματος. Η Λοζάνη
δεν αλλάζει, αλλά τις σύγχρονες
λύσεις τις οριοθετούν οι «γραμμές»
που διαμορφώνει το ΕΔΑΔ, συν η
δυνατότητα εκλογής μουφτή από
τους ίδιους και όχι με επιλογή από
το ελληνικό ΥΠΕΞ. Η Ελλάδα είναι
μέλος της Ε.Ε. από το 1981 και αυτό

το δεδομένο μπορούσε να ενισχύ-
σει την γενικότερη αντίληψή της
για τα μειονοτικά δικαιώματα και
το κράτος δικαίου. Μια είναι η δια-
φορά στο Αιγαίο, όπως λέει ο Δέν-
διας ή μήπως δεν διάβασε καλά
τις δηλώσεις που ο ίδιος έκανε
μπροστά στον Τσαβούσογλου; Διά-
βασε σημεία από μια κανονική λί-
στα! Για να οριοθετήσεις την υφα-
λοκρηπίδα, πρώτα οριοθετείς τα
χωρικά ύδατα για να γνωρίζεις από
πού ξεκινά η έκτασή της. Λύσεις
υπάρχουν, αν, βέβαια, το επιδιώκεις
και αν δεν λες «θέλω Χάγη» αλλά
πράττεις οτιδήποτε είναι δυνατό
να τη σαμποτάρεις.

Η κατεύθυνση του 2003 παρα-
μένει σημαντική, «παρά τις δια-
φορές που υπήρχαν, το 2003 είχε
διαμορφωθεί μια εικόνα πιθανής
συμφωνίας για να γίνει από κοινού
προσφυγή στο Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης». Οι σχέσεις Ελλάδας-
Τουρκίας συχνά διέρχονται μέσα
από τις εξελίξεις στο Κυπριακό ή
τις μη εξελίξεις του.Τελευταίο πα-
ράδειγμα η ουσιαστικά μη συμμε-
τοχή της Ε.Ε. στην άτυπη διάσκεψη
για την Κύπρο στις 27 Απριλίου.
Την Ε.Ε. θα εκπροσωπήσει η An-
gelinaEichhorst, διευθύντρια στην
Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής
Δράσης (ΕΥΕΔ) αλλά δεν θα είναι
μέρος της άτυπης, ούτε θα λάβει
μέρος στην εναρκτήρια δεξίωση,
ούτε στο δείπνο! Σημειώνω ότι
στη Σύνοδο για την Κύπρο στη Γε-
νεύη (1/2017) ήταν παρών ο ίδιος
ο πρόεδρος της Επιτροπής  Ζαν-
Κλοντ Γιούνκερ (ανακοίνωσε 3 δισ.
στήριξη της λύσης), ενώ στο Κραν
Μοντάνα ο αντιπρόεδρος Τίμμερ-
μανς και η ΥΠΕΞ Μογκερίνι (6/17).
Προφανώς, σήμερα η Τουρκία αρ-

νείται τη συμμετοχή της Ε.Ε. στην
άτυπη, θεωρώντας τη γενικότερη
στάση της ως «μονομερή». Συμ-
μετοχή δεν σημαίνει να είναι η
Ε.Ε.«θεατής» ή «τιμωρός», αλλά
πρωταγωνιστής σε ένα πολυδιά-
στατο πρότζεκτ ειρήνης. Συμμε-
τοχή της Ε.Ε.σημαίνει πρόοδο στο
Κυπριακό με ταυτόχρονη πρόοδο
στις ευρωτουρκικές και ελληνο-
τουρκικές σχέσεις. Χωρίς αυτή τη
«τριπλή» διασύνδεση τα πράγματα
δεν πάνε πουθενά. Ευρωπαϊκές
πολιτικές που έχουν αποτέλεσμα
συνιστούν οι πολιτικές που προ-
ωθούν αμοιβαία συμφέροντα, πα-
ρέχουν κίνητρα και οφέλη, μέσα
από την άσκηση της διπλωματίας
των διασυνδέσεων.

Ευρωπαϊκές πολιτικές που δεν
έχουν αποτέλεσμα συνιστούν οι
πολιτικές που θέλουν «κυρώσεις»
και κυνηγούν το blame game για
να γράψουν πρωτοσέλιδα στον εγ-
χώριο Τύπο. Με τη μη συμμετοχή
της Ε.Ε. στην άτυπη, έχουμε ένα
ακόμα αρνητικό αποτέλεσμα της
άσκησης της στρεβλής διπλωμα-
τίας. Σε όλα αυτά, αντιπαρατίθεται
η σκέψη του Γιάννου Κρανιδιώτη.
Σε ομιλία του στην Ειδική Σύνοδο
της Κ.Ε.του ΠΑΣΟΚ για την εξω-
τερική πολιτική στις 20 Σεπτεμ-
βρίου 1997 ανέλυσε τις πολιτικές
που αλλάζουν τα δεδομένα:«Οι
στρατηγικοί στόχοι δεν προωθούν-
ται με ρητορική, βερμπαλισμούς
και αφορισμούς. Η εσωστρέφεια,
η αυτάρεσκη περιχαράκωση οδη-
γούν σε απομονωτισμό. Απαιτείται
συνεχής παρακολούθηση, αντιμε-
τώπιση των θεμάτων, πρωτοβου-
λίες και πρόγραμμα». 

Λοζάνη , Χάγη, Γενεύη...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Στο έργο του «Ο Πο-
λιτισμός Πηγή Δυ-
στυχίας» ο Φρόυντ
γράφει ότι ο πολιτι-
σμός δεν μπορεί να
οικοδομηθεί παρά

μόνο αν απομακρυνθεί κάποιος από
την πρωτογενή ικανοποίηση των
ενστίκτων. Κι όντως ο σύγχρονος
δυτικός πολιτισμός, μέρος του οποί-
ου είναι και η Κύπρος, ξεπήδησε
μέσα από την οδυνηρή εμπειρία
του 20ού αιώνα. Μιας χρονολογικής
περιόδου κατά την οποία συντελέ-
στηκαν, ιστορικά, τα δύο βασικά
γεγονότα με τα οποία καταπιάνεται
ο κορυφαίος ψυχαναλυτής: η πρό-
οδος του πολιτισμού σε βάρος της
ανθρώπινης ευτυχίας και το πώς η
θρησκεία –συνήθως αναποτελε-
σματικά– προσέφερε, στον άνθρω-
πο, κάποιας μορφής ευτυχία ή για
τους επικριτές της μια απατηλή εκ-
δοχή της. Στην Κύπρο τα τελευταία
χρόνια η ευτυχία των ανθρώπων
δείχνει να περιστρέφεται γύρω από
μια κυνική, στα όρια της μη στοι-
χειοθετημένης με κοινωνιολογικούς
όρους, παραδοχή ως προς τον εύ-
κολο πλουτισμό. Από τον φτωχο-
διάβολο του χωριού μέχρι τον τοπ
white-collar εγκληματία ο average
Κυπραίος δείχνει να μην μπορεί να
απομακρυνθεί από την πρωτογενή
αυτή ικανοποίηση των ενστίκτων
του –όπως ο Φρόυντ την ορίζει. Και
δεν διστάζει να γίνει ολίγον «πρω-
τόγονος» προκειμένου να επιτύχει
τον στόχο του συχνά παραβιάζοντας
τον νόμο ή κινούμενος στα πορώδη
σύνορά του. 

Ο εύκολος πλουτισμός στην Κύ-
προ, με συχνά αμφιλεγόμενους ή
έκνομους τρόπους, τείνει να απο-
δειχθεί ένα ιδιότυπο εθνικό σπορ
μέσα από το οποίο όχι μόνο επι-
καθορίζεται η διεθνής εικόνα της
Κύπρου ως ενός τόπου απατεώνων
αλλά, παράλληλα, χάνεται και η
όποια εικόνα της υψηλού επιπέδου
παροχής υπηρεσιών –που παρα-
δοσιακά η νήσος προσέφερε και
προσφέρει σε νομικό και χρημα-
τοοικονομικό επίπεδο. Η πρόσφα-
τη, μάλιστα, δημόσια συζήτηση
για τα διαβόητα «χρυσά διαβατή-
ρια», το γνωστό Κυπριακό Επεν-
δυτικό Πρόγραμμα ανέδειξε, σε
επίπεδο δημόσιας σφαίρας, μια
πολύ ενδιαφέρουσα, με όρους
φροϋδικής ψυχανάλυσης, δυνα-
μική: Η όποια κριτική ασκούνταν
στον τρόπο λειτουργίας του προ-
γράμματος από ειδικούς (ακαδη-
μαϊκούς και μη), δημοσιογράφους
ή ενεργούς πολίτες αντιμετωπί-
ζονταν με πολιτιστικούς όρους:
Αυτός που διαφωνούσε στο να πα-
ραχωρηθεί η κυπριακή υπηκοό-
τητα σε απατεώνες (το 51,8% των
πολιτογραφήσεων κρίθηκαν πα-
ράνομες επί του συνόλου του προ-
γράμματος σύμφωνα με το σχετικό
πόρισμα) αντιμετωπίζονταν, κυ-
ριολεκτικά, σαν κάποιος που «αν-
τιτίθεται στον πλουτισμό», «που
δεν βλέπει το καλό για την οικο-
νομία του τόπου», και που «δεν

είναι φιλελεύθερος». Η συζήτηση
εδώ θυμίζει ακριβώς τον τρόπο με
τον οποίο, κατά τον Φρόυντ, ο μη
θρησκευόμενος πολίτης κριτικάρει
τα όρια της ευτυχίας του θρη-
σκευόμενου –αλλά δυστυχούς στην
ουσία– συμπολίτη του. Ο βαθιά
θρησκευόμενος πολίτης αντιμε-
τωπίζει την κριτική του κοσμικού
συμπολίτη του όπως ο δικηγοράκος
– introducer την κριτική ενός οι-
κονομολόγου με έδρα σε Πανεπι-
στήμιο. Τα πολλά χρήματα φαίνεται
να αποτελούν το βασικό στοιχείο
για να αισθάνεται ευτυχισμένος ο
μέσος Κύπριος σήμερα. Και η συν-
θήκη αυτή, στην κοινωνιολογική
και ανθρωπολογική της διάσταση,
δείχνει να επικρατεί χωρίς ουσια-
στικό αντίλογο για τα κρίσιμα ερω-
τήματα: Πώς κερδίζει κανείς τα
χρήματά του και πώς ορίζει, σε σχέ-
ση με αυτά, την ευτυχία; Δύο κρί-
σιμα ερωτήματα που αν επιχειρήσει
κανείς να απαντήσει, με απλότητα
ή πιο φιλοσοφικά θα μπορούσε να
δώσει και απάντηση και για μια άλ-
λη συνθήκη που δείχνει να κυριαρ-
χεί στην Κύπρο –σε πολλαπλά επί-
πεδα : τη διαφθορά!

Η ανάλυση για τη διαφθορά
στην Κύπρο έχει πάντα τη θρη-
σκευτική διάσταση της σιμωνίας.
Προσεγγίζεται σε θεσμικό, οικο-
νομικό ή νομικό επίπεδο ως προς
τα αίτιά της ή την αντιμετώπιση /
πάταξή της και ιδεολογικά με σχε-
δόν κανέναν να μην αναρωτιέται
πώς ένας δικηγόρος με Χ εισοδή-
ματα μέχρι ενός δεδομένου σημείου
ξαφνικά, αν πουλήσει 10 διαβατή-
ρια σε 10 απατεώνες, θα δει τον
εαυτό του να πλουτίζει; Γιατί ένας
λογιστής αν ξαφνικά εγγράψει με-
ρικές εταιρείες που νομιμοποιούν
έσοδα από παράνομες δραστηριό-
τητες ξαφνικά θα δει τα εισοδήματά
του να δεκαπλασιάζονται; Γιατί
ένας πολιτικός, αν εμπλακεί στο
σύστημα εξουσίας ξαφνικά θα εξέλ-
θει από την πολιτική αργότερα
πλουσιότερος; Κοντολογίς κανείς
δεν προσεγγίζει, ψυχαναλυτικά,
το τι μεταμορφώνει τον μέσο Κύ-
πριο από σκληρά εργαζόμενο σε
κοινό απατεώνα. Το αποτέλεσμα
είναι συνήθως μια ηθικολογία περί
αξιακού συστήματος και κρίσης
αξιών αντί να βάλει κάποιος, τον
μέσο απατεώνα, στο ανάκλιντρο
του ψυχαναλυτή – και να εξετάσει
γιατί κατέληξε τέτοιος. 

Το οικονομικό μοντέλο του εύ-
κολου πλουτισμού, ανεξαρτήτως
αν αυτό ήταν το Χρηματιστήριο
το 1999 ή τα γεγονότα που οδή-
γησαν στον Μάρτιο του 2013 ή τα
χρυσά διαβατήρια το 2021, θα απο-
τελέσει, μελλοντικά, την πηγή της
δυστυχίας της πατρίδας μας. Γιατί
η πρόοδος και η ευημερία, στην
Κύπρο, δεν συντελείται με την
απαραίτητη, συνοδευτικά, πολι-
τιστική εξέλιξη. Γίνεται σε βάρος
της ευτυχίας και επιβεβαιώνει τον
Φρόυντ.

Δυστυχισμένοι
με λεφτά
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Στον καφενέ του χω-
ριού, παππούλης με
βαθιά ρυτιδωμένο
πρόσωπο, με ροζια-
σμένα χέρια και ολό-
λευκα απομεινάρια

μαλλιών, πληγωμένος και προδο-
μένος το 1974, κουβαλώντας τη
σοφία του πόνου και του κόπου
μιας ζωής, μεταξύ ζιβανίας και πο-
ρικών, μονολογούσε ότι οι πρόεδροί
μας, θέλουν να μας «παντρέψουν
με άδρωπο». Εδώ και 47 χρόνια,
μας περιπαίζουν ότι θα επιστρέ-
ψουμε στα χωριά μας, ότι θα πάμε
στο Βαρώσι, στη Μόρφου και την
Κερύνεια και ένα σωρό άλλες
«μπούρδες». Όλοι τούτοι οι ξένοι
που πάνε και έρχονται στην Κύπρο,
μάς κάνουν «προξένια» και θέλουν
να παντρευτούμε με τους Τούρκους
και εμείς «σαν μωρές παρθένες»,
τους περιπαίζομε και τους λέμε ότι
τάχα καιγόμαστε για τον «γάμο».
Την ώρα τη δύσκολη, την ώρα που
έπρεπε να αλλάξουμε δακτυλίδι

ααρραβώνων, την ώρα των ιδεών
Γκάλι, του σχεδίου Ανάν, των συ-
νομιλιών στο Κραν Μοντάνα, την
ώρα της υπογραφής συμφωνιών,
οι ηγέτες μας «κλωτσούν την καρ-
δάρα και χύνεται το γάλα».

Το κυπριακό πρόβλημα, όπως το
ξέρουμε σήμερα, υφίσταται από το
1963 κατά τους Τουρκοκύπριους
και από το 1974 για τους Ελληνο-
κυπρίους. Από το 1977 συμφωνή-
θηκε η λύση ομοσπονδίας, αλλά χω-
ρίς αποτέλεσμα. Η νέα γενιά, η οποία
δεν την χωρίζει πλέον αίμα, μοιραία
άρχισε και σκέφτεται διαφορετικά
και με βάση τις πραγματικότητες.
Τα συνθήματα περί ευκταίου και
εφικτού, μετατρέπονται μοιραία σε
συμφωνίες τύπου win-win, δηλαδή
νικητές και οι δύο πλευρές. Μοιραία
έρχεται στο προσκήνιο ο παγκόσμιος
κανόνας, ο οποίος θέλει να επιλύον-
ται οι πολεμικές διαφορές, με συμ-
φωνία για την επιστροφή εδαφών
έναντι αναγνώρισης. Μοιραία και
εξ ανάγκης θα αρχίσει η συζήτηση

για άλλες μορφές λύσης του Κυπρια-
κού, οι οποίες να στηρίζονται, στα
ιστορικά δεδομένα και την πραγ-
ματική ιδιοσυγκρασία των Κυπρίων.
Το κυπριακό πρόβλημα, σε λίγες
μέρες, θα βρεθεί και πάλι στη δίνη
συνομιλιών στη Γενεύη της Ελβετίας.
Στο μυαλό μας έρχεται ο Ιωάννης
Καποδίστριας, ο μέγιστος αυτός δι-
πλωμάτης, ο οποίος καθόρισε το
μέλλον της Ελβετίας από τον 18ο
αιώνα. Χώρισε την Ελβετία σε 19

αυτόνομα καντόνια και καθιέρωσε
την ουδετερότητατης χωράς με συν-
ταγματική βούλα. Στην Ελλάδα,
όπως κανένας προφήτης δεν είναι
αγαπητός στην πατρίδα του, έτσι
και ο Ιωάννης Καποδίστριας, ο πρώ-
τος κυβερνήτης της ελεύθερης Ελ-
λάδας, μετά την επανάσταση του
1821, όχι μόνο δεν αφέθηκε να βάλει
τις βάσεις για ένα νέο σύγχρονο και
πλούσιο κράτος, αλλά δολοφονήθηκε
για μικροσυμφέροντα «αστείων»
ηγετίσκων. Ο Ιωάννης Καποδίστριας
ήταν ουσιαστικά ο άνθρωπος, ο
οποίος κατάλαβε ότι η εξουσία διέρ-
χεται από την ψυχολογία και τα
πάθη εξουσίας των ανθρώπων και
κυρίως από το ισοζύγιο δυνάμεων.

Τα μεγάλα και ισχυρά κράτη
στον κόσμο, μετά την καθιέρωση
του θεσμού των εθνών-κρατών,
στηρίζονται κυρίως σε ομοσπον-
διακά συστήματα διακυβέρνησης.
Δηλαδή, όπως υπήρχε από τα αρχαία
χρόνια, το σύστημα των βασιλείων
και των τσιφλικιών, έτσι και τους

τελευταίους αιώνες, μια νέα εξέλιξη
του συστήματος εξουσίας, είναι τα
ομοσπονδιακά συστήματα. Οι Ηνω-
μένες Πολιτείες έχουν 50 πολιτείες,
η Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει ένα ιδιό-
τυπο σύστημα με 27 σήμερα κράτη,
η Ρωσία έχει 85 επαρχίες, η Κίνα
έχει 23 επαρχίες και η Γερμανία 16
κρατίδια. Για την ιστορία στην αρ-
χαιότητα η Κύπρος ήταν χωρισμένη
σε δέκα πόλεις-βασίλεια: Πάφος,
Σαλαμίνα, Σόλοι, Κούριο, Χύτροι,
Κίτιο, Αμαθούντα, Ιδάλιον, Λήδρα,
Ταμασσός, Κερύνεια, Λάπηθος και
Μάριο. Ιστορικοί και αναλυτές υπο-
στηρίζουν, μετά την καταστροφή
του 1974, η αρχική σκέψη ήταν να
δημιουργηθεί μια πολυ-περιφερει-
ακή ομοσπονδία στην Κύπρο, δη-
λαδή να χωριστεί το νησί σε πολλές
πολιτείες ή κρατίδια. Ωστόσο, στη
διαδρομή οι νομικισμοί υπερίσχυ-
σαν των πολιτικών, άρα και λογικών
αποφάσεων και οδηγηθήκαμε σε
πρωτοφανείς έννοιες, όπως η δι-
ζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία,

με πολιτική ισότητα και άλλα ακα-
τανόητα. Σήμερα το σκηνικό στη
Γενεύη, φαίνεται και πάλι καταθλι-
πτικό και οι συγκυρίες στην Τουρκία,
φαίνεται ότι δεν αφήνουν και πολλές
ελπίδες, χωρίς να αποκλείονται και
εκπλήξεις. Από τώρα πρέπει να γί-
νονται σκέψεις και για άλλες μορφές
λύσεις του Κυπριακού, οι οποίες να
στηρίζονται σε αυτό το οποίο κα-
λείται αληθινά πραγματικότητες
στο νησί.

Γιατί όχι, να γίνουν σοβαρές
σκέψεις, όχι για τον παραλογισμό
των δύο κρατών, αλλά για δέκα
κρατίδια ή πολιτείες. Με τον τρόπο
αυτό θα είναι όλοι ευχαριστημένοι
με τη συμμετοχή στην εξουσία και
το καλύτερο θα υπάρχουν συνθήκες
ανταγωνισμού, άρα και ισορροπίας
στην εξουσία. Και ποιος ξέρει ίσως
αυτό να αποτελέσει και το επόμενο
θαύμα, στο νησί των Αγίων, αλλά
και των αγυρτών. 

Όχι δύο, αλλά πολλά κράτη στην Κύπρο
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ
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Εθελοντές της οργάνωσης «Covid χωρίς  πείνα»(Covid sem Fome) μοιράζουν τρόφιμα σε πολίτες του Ρίο ντε Τζανέιρο, της Βραζιλίας, που δεν μπορούν να
αντεπεξέλθουν οικονομικά εξαιτίας της πανδημίας και όχι μόνο.

ioannoug@kathimerini.com.cy www.larkoslarkou.org.cy

kaparispan@yahoo.gr
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Οι ΗΠΑ έχουν 50 πολι-
τείες, η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, έχει ένα ιδιότυπο σύ-
στημα με 27 σήμερα
κράτη, η Ρωσία έχει 85
επαρχίες, η Κίνα έχει 23
επαρχίες και η Γερμανία
16 κρατίδια. 
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Ο φιλόδοξος στόχος που έθε-
σε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
μέσω της Πράσινης Συμ-

φωνίας για κλιματική ουδετερό-
τητα μέχρι το 2050, θα περάσει
μέσα από τις τοπικές αρχές και
θα διαφανεί κατά πόσο αυτές αλλά
και οι πολίτες είναι έτοιμοι να
συμβάλουν στην προστασία του
περιβάλλοντος.

Η εφαρμογή της Πράσινης
Συμφωνίας θα εξαρτηθεί από το
έργο των τοπικών αρχών, οι οποί-
ες, όπως αναφέρθηκε πρόσφατα
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή των
Περιφερειών (ΕΕτΠ), είναι άμεσα
υπεύθυνες για την εφαρμογή του
70% της συνολικής νομοθεσίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του
70% των μέτρων μετριασμού της
κλιματικής αλλαγής, του 90% των
πολιτικών προσαρμογής στην
κλιματική αλλαγή και του 65%
των Στόχων Βιώσιμης Ανάπτυξης.
Στις αρχές Μαρτίου του 2020 η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή δημοσίευσε
έρευνα που αφορά το Σύμφωνο
για το Κλίμα, στην οποία ζητούν-
ται οι απόψεις των εμπλεκόμενων
φορέων, όπως επίσης και των με-
λών της ΕΕτΠ.

Οι στόχοι του Συμφώνου για
το Κλίμα αφορούν την ανταλλαγή
απόψεων και την πληροφόρηση
των πολιτών για τις επιπτώσεις
της κλιματικής αλλαγής, τη συ-
νεργασία των πολιτών μέσα από
συγκεκριμένες δράσεις για το κλί-
μα και την ανάπτυξη ικανοτήτων
για διευκόλυνση πρωτοβουλιών
με αφετηρία τη βάση της κοινω-
νικής πυραμίδας.

Ως τοπικές αρχές καλούμαστε
να μιλήσουμε ανοικτά για την
κλιματική αλλαγή, γιατί ο πλανή-
της είναι τόσο μολυσμένος και
βεβαρημένος που απειλεί τη δη-
μόσια υγεία αλλά και την ανθρώ-
πινη ύπαρξη. Η αύξηση της θερ-
μοκρασίας του πλανήτη οφείλεται
κυρίως στην ανθρώπινη δραστη-
ριότητα και μια πιθανή αύξηση
της θερμοκρασίας κατά 3 βαθμούς
Κελσίου θα θέσει σε κίνδυνο το
ανθρώπινο είδος.

Οι τοπικές αρχές θα πρέπει
να ενθαρρύνουν τους πολίτες να
αναλάβουν πρωτοβουλίες για
προστασία του περιβάλλοντος
μέσα από ένα δομημένο διάλογο,
εκστρατείες πληροφόρησης, συ-
νεργασίες και πρωτοβουλίες τόσο
σε προσωπικό όσο και σε κοινω-
νικό επίπεδο. Άμεσες δράσεις
όπως δεντροφυτεύσεις, αναπλά-
σεις φυσικού τοπίου, δημιουργία
και αναβάθμιση χώρων πρασίνου,
θα μπορούσαν να αποτελέσουν
την αρχή μιας σειράς πρωτοβου-
λιών, προσελκύοντας αρκετούς

εθελοντές αλλά και ειδικούς επι-
στήμονες. Επιπλέον θα μπορού-
σαμε να εστιάσουμε στην ανάγκη
ανακαίνισης των δημοτικών κτη-
ρίων, προωθώντας την ενεργει-
ακή αναβάθμιση και την απόδο-
ση τους. Άλλες δράσεις αφορούν
την προώθηση των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας, την κυκλική
οικονομία και τη βελτίωση των
συστημάτων ύδρευσης για πε-
ριορισμό των απωλειών νερού.
Η συνεχής ροή ανθρώπων από
τις απόκεντρες περιοχές προς
τα αστικά κέντρα συμβάλλει επί-
σης στην αύξηση της θερμοκρα-
σίας, αφού αυξάνεται η ανάγκη
χρήσης του ιδιωτικού οχήματος,
των δημόσιων μεταφορών και
των συστημάτων ψύξης και θέρ-
μανσης.

Η κατασκευή οδικού δικτύου
και η αλόγιστη χρήση ασφάλτου
και τσιμέντου, όπως και άλλων
υλικών στον κατασκευαστικό το-
μέα, οδηγεί στην απορρόφηση
ζέστης από την ατμόσφαιρα, η
οποία αποθηκεύεται για μεγάλο
χρονικό διάστημα, με αποτέλεσμα
η θερμότητα να αποβάλλεται τα
βράδια προκαλώντας αύξηση της
θερμοκρασίας μετά τη δύση του
ηλίου.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει
θέσει τον μεγαλεπήβολο στόχο
να καταστεί η Ευρώπη κλιματικά
ουδέτερη μέχρι το 2050, κάτι που
θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό
από τη συνεργασία και συμμόρ-
φωση όλων μας, πολιτών, τοπικών
αρχών και κρατών. Τα Ηνωμένα
Έθνη, όμως, προειδοποιούν ότι
μέχρι το 2050 τα 2/3 του συνολι-
κού πληθυσμού του πλανήτη θα
κατοικούν και θα εργάζονται σε
πόλεις, όπου η αστικοποίηση θα
καταστεί επικίνδυνη για εκατομ-
μύρια ανθρώπους που θα υποφέ-
ρουν από τους καύσωνες και τα
ακραία καιρικά φαινόμενα.

Η κλιματική αλλαγή έχει ει-
σβάλει για καλά στην καθημερι-
νότητα των πολιτών. Οι τοπικές
αρχές δεν μπορούν από μόνες
τους να σώσουν τον πλανήτη,
γιατί χρειάζονται την απαιτούμενη
επιχορήγηση, όχι μόνο για ανά-
ληψη πρωτοβουλιών, αλλά και
για εφαρμογή αποτελεσματικών
δράσεων προστασίας του περι-
βάλλοντος. Η σπίθα της κλιματι-
κής αλλαγής έχει ανάψει και απει-
λεί να καταστρέψει τον ανθρώπινο
παράγοντα. Όσο καθυστερούμε,
η φωτιά θα γίνεται μεγαλύτερη
απειλώντας τον πλανήτη και την
κοινωνία γενικότερα.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας. 

Η ρθε κάποτε και το πλήρωμα
του χρόνου, που το οσμα-
νικό δοβλέτι θα διαλυόταν

κάτω από το βάρος της εσωτερικής
του αποσύνθεσης. Και αμέσως είδε
η Δύση τότε τον νέο κίνδυνο: Να
αφυπνιστεί η ρωμιοσύνη πολιτι-
στικά! Άρχισαν τότε οι Ουμανιστές
της Ευρώπης έγκαιρα να καλλιερ-
γούν στους Έλληνες λόγιους την
ιδέα της αναβίωσης του αρχαίου
ελληνικού πολιτισμού «στην αρ-
χική του κοιτίδα».

Το πίστεψαν αυτό και οι λόγιοί
μας και άρχισε έτσι να παγιδεύεται
το έθνος σε αδιέξοδους δρόμους,
άγονους και έρημους, που μόνο
περιπλάνησή του προετοίμαζαν.
Κι όλα αυτά απ’ τους «διαφωτι-
σμένους» δασκάλους του, που με
αρχηγό τον Κοραή, μας επαγγέλ-
λονταν τη διάλυση των σκοταδιών
απ’ τα φώτα της Ευρώπης, που θα
μας οδηγούσαν με αριθμητική
ακρίβεια, στην αρχαιοελληνική
μας καταγωγή, και δόξα, φτάνει
ν’ αποστραφούμε οτιδήποτε θύμιζε
Βυζάντιο (ο ακαδημαϊκός δάσκαλος
–Κύπριος μάλιστα στην καταγω-
γή– Νικόλαος Σαρίπολος, διάσημη
αυθεντία της νομικής επιστήμης,
έλεγε ασύστολα, «ημείς είμεθα
απόγονοι των αρχαίων Ελλήνων,
και αποστρέφομεν τους οφθαλμούς
από του ανάμεσου διαστήματος»,

όπου ανάμεσο διάστημα ήτανε
βεβαίως τα 1.500 χρόνια ζωής του
Βυζαντίου...). Μας διέφευγε αλήθεια
ότι σαν σύστησαν οι Ευρωπαίοι
προστάτες μας στον Κολοκοτρώνη
να παραδοθεί στις υπέρτερες δυ-
νάμεις του Ιμπραήμ, εκείνος δεν
τους είπε ότι ο Λεωνίδας δεν πα-
ραδόθηκε στις Θερμοπύλες, αλλά
τους είπε ότι «ο βασιλιάς μας δεν
παράδωσε την Πόλη στον Μωάμεθ
το 1453, και μου ζητάτε να παρα-
δώσω τώρα εγώ τον Μοριά στον
Ιμπραήμ;» αλλά ο Κολοκοτρώνης
δεν ήταν διαφωτισμένος…

Στον υστερικό τους οίστρο δεν
συγκρατήθηκαν, και μέχρι και-
νούργια γλώσσα «καθαρή» σκά-
ρωσαν οι λόγιοί μας εκεί στα ξένα,
στα Παρίσια! για να απαλλαγούν

οι καινούργιοι Έλληνες από τις
«βάρβαρες γλωσσικές αλλοιώσεις»
του Βυζαντίου. Και έτσι ακόμα και
γλωσσικά αλλοτριωμένος ο λαός,
μπήκε στην πιο τραγική του πε-
ριπλάνηση. Διότι ένας λαός και
γλωσσικά μασκαρεμένος ήταν εύ-
κολο να χάσει τον σύνδεσμό του
με τις φυσικές του ρίζες, και οι-
κειοθελώς πια να παραδοθεί στην
προστασία της πεφωτισμένης
Εσπερίας.

Αυτό και έκανε η πάλαι ποτέ
ατίθαση, ελληνική ορθόδοξη ανα-
τολή, στα 200 χρόνια του ελευθέ-
ρου βίου της. Φυσικό άλλωστε επα-
κόλουθο, για έναν λαό που σκό-
τωσε τον σύνδεσμό του με τις ρίζες
του, την ώρα ακριβώς που πιο πολύ
τις χρειαζόταν, όπως σκότωσε τον
Καποδίστρια στην πόρτα, πριν
προλάβει να μπει στην εκκλησία.

Τώρα είχε η Δύση ένα προστα-
τευόμενο και τιθασευμένο ελλαδικό
κράτος. Αλλά έμενε έξω απ’ τα γε-
ωγραφικά του όρια, άλλη τόση ρω-
μιοσύνη, ζωντανός πάντα κίνδυνος
αφυπνισμού. Αλλά και απ’ αυτόν
σύντομα απαλλάχτηκε, γιατί τον
έπνιξαν στις ακτές της Μικρασίας
οι ίδιοι οι Έλληνες, εύκολα πιόνια
όπως οι ίδιοι κατάντησαν τον εαυτό
τους, στα ακροδάχτυλα της Δύσης.
Αφού, λοιπόν, και η Κύπρος, τε-
λευταία ελπίδα, δεν κατόρθωσε να

δει τον κοσμογονικό ρόλο που μπο-
ρούσε ν’ αναλάβει στο δράμα αυτό
του νέου ελληνισμού χάθηκε και
αυτή, απόμεινε για τη Δύση ο δρό-
μος πια ελεύθερος: Να απορροφή-
σει την ασπόνδυλη ελληνική ανα-
τολή. Να την εντάξει στην «Ενω-
μένη Ευρώπη». Η εκδίκηση της
Δύσης συντελέστηκε! Μετά από
1.100 χρόνια, το έτος 1979. Σαράντα
δύο χρόνια αργότερα το 2021, με
εξουθενωμένο και οικονομικά το
ελληνικό κρατίδιο, οι Ευρωπαίοι
μάς εμπαίζουν και από πάνω...

Αυτή, λοιπόν, είναι, φίλε ανα-
γνώστη, η Ιστορία, που μια ρο-
μαντική έξαρση προκάλεσε την
εμφάνισή της σε μια γωνιά εφη-
μερίδας. Δεν έχει, το βλέπεις, καμιά
σχέση με τη σοβαρή πολιτική δια-
νόηση του κράτους μας. Και δεν
έχει βάρος περισσότερο, απ’ το να
κρατήσει την προσοχή τόσο,
ώσπου να γυρίσεις τη σελίδα και
να διαβάσεις το επόμενο θέμα.
Τότε τι σκοπό έχει που γράφτηκε;
Τώρα πια ίσως τίποτα. Ας πούμε
είναι μόνο μια ύστατη κραυγή.
Ίσως ούτε καν κραυγή. Διότι και
η κραυγή προϋποθέτει μια ελπίδα:
ότι υπάρχει ίσως κάποιος που θ’
ακούσει...

Ο κ. Χάρης Φεραίος είναι διδάκτωρ του
ΕΜΠ.

Το πλήρωμα του χρόνου
Του ΧΑΡΗ ΦΕΡΑΙΟΥ

Ευρωπαϊκή συμφωνία
για την κλιματική αλλαγή

Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Π οιο θα είναι το μέλλον της
Ευρώπης μετά τη Μέρκελ;
Καθώς πλησιάζει το τέλος

της θητείας της σιδηράς κυρίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ερώ-
τημα αποκτά καίρια σημασία. Όλοι
ανεξαιρέτως οι πολιτικοί αναλυτές
συμφωνούν ότι τα παραδοσιακά
πολιτικά στρατόπεδα έχουν πλέον
ξεπεραστεί. Χαρακτηριστικά πα-
ραδείγματα κατάρρευσης αποτε-
λούν τόσο τα «αριστερά», «προ-
οδευτικά» κόμματα όσο και τα «δε-
ξιά», «συντηρητικά» στη Γαλλία
και τη Γερμανία. Στον νέο ιδεολο-
γικό χάρτη διακρίνονται πλέον ξε-
κάθαρα τρεις πόλοι που θα καθο-
ρίσουν την ιδεολογία και την πο-
λιτική στράτευση των παλαιών και
νέων κομματικών παρατάξεων: ο
φιλελευθερισμός, ο ταυτοτισμός
(identitarianism) και η οικολογία.
Οι τρεις αυτοί πόλοι συνδέονται
με τα αντίστοιχα θεμελιώδη αιτή-
ματα των ευρωπαϊκών εθνών και
των πολιτών τους: το κράτος δι-
καίου, την εθνική ή εθνοτική ταυ-
τότητα και το περιβάλλον. 

Οι βασικές αρχές που διέπουν
τον φιλελευθερισμό, το κράτος δι-
καίου και τα ανθρώπινα δικαιώματα,
θα συνεχίσουν να ασκούν σημαν-
τική επιρροή στα ευρωπαϊκά πράγ-
ματα, κυρίως στον βαθμό που θα

ενσωματώνουν τα ουσιώδη κοινω-
νικά δικαιώματα που κατέκτησε η
σοσιαλδημοκρατία στην Ευρώπη
και τα νέα οικολογικά αιτήματα.
Εξάλλου, ο φιλελευθερισμός, βασική
πολιτική κοσμοθεωρία των Νεότε-
ρων Χρόνων, έβγαλε την Ευρώπη
από τη φεουδαρχία του μεσαίωνα,
άλλαξε ριζικά τα μέσα παραγωγής,
δημιούργησε το κράτος δικαίου
και ικανοποίησε σε μεγάλο βαθμό
το αίτημα των ευρωπαϊκών λαών
για αυτονομία και κοινωνική δι-
καιοσύνη. Δημιούργησε και συνε-
χίζει να δημιουργεί τις απαραίτητες
πολιτικές συνθήκες για κοινωνική
κινητικότητα και βελτίωση των
ατομικών και συλλογικών συνθη-
κών ζωής. Κάτι αντίστοιχο ισχύει
και για τη νέα μεγάλη ευρωπαϊκή
πολιτική δύναμη, τους «Πράσινους».
Με βασικό πολιτικό ιδεολογικό
στίγμα το ζήτημα της οικολογικής
συνείδησης και νομοθεσίας, οι
«πράσινες» δυνάμεις στην Ευρώπη
έχουν ήδη ενσωματώσει στα ιδε-
ολογικά τους προγράμματα τα κε-
κτημένα της κοινωνικής οικονομίας
της αγοράς και της σοσιαλδημο-
κρατίας. Η διαφορά στα δύο αυτά
στρατόπεδα θα παιχτεί μάλλον στις
αναλογίες των συστατικών του μίγ-
ματος παρά σε αυτά καθαυτά τα
ιδεολογικά συστατικά τους. Για τον

λόγο αυτό είναι πολύ πιθανές και
οι μεταξύ τους συμμαχίες ενάντια
στον τρίτο πόλο, σφοδρό τους πο-
λέμιο και αντίπαλο της ενωμένης
Ευρώπης, τους «ταυτοτικούς».  

Οι «ταυτοτικοί» θα μπορούσαν
κάλλιστα να θεωρηθούν συνέχεια
της παλαιάς δεξιάς πατριωτικής
παράταξης, παρουσιάζουν όμως
τέτοιες μεταλλάξεις που δύσκολα
οι παραδοσιακά δεξιοί ψηφοφόροι
θα μπορούσαν να συμπλεύσουν
μαζί τους. Η σημαντικότερη από
αυτές τις μεταλλάξεις συνίσταται
στο ότι η ταυτότητα καθορίζεται
εφεξής με όρους περισσότερο το-
πικιστικούς παρά εθνικούς, ακόμη
και όταν το διακύβευμα είναι εθνικό.
Η βασική διαφορά εθνικισμού και
ταυτοτισμού έγκειται στο γεγονός

ότι στην πρώτη περίπτωση η εθνική
ταυτότητα είναι τόσο ενισχυμένη
και βέβαιη για το «εγώ» της, που
θέλει να επιβληθεί και στους άλλους.
Πρόκειται για ένα είδος αλαζονείας
των εθνών. Στη δεύτερη περίπτωση,
η εθνική ή η τοπική συλλογική ταυ-
τότητα έχει κατά κάποιον τρόπο
πληγεί, δεν είναι πλέον κραταιά,
καθώς απειλείται από μια άλλη ταυ-
τότητα που τείνει να την αφομοι-
ώσει και να την εξαλείψει. Ανάλογα
τραύματα σε συλλογικές συνειδή-
σεις δημιούργησε η υπαγωγή το-
πικών εθνοτήτων, όπως οι Βάσκοι
ή οι Καταλανοί, στα μεγάλα εθνικά
κράτη, αρχικώς βασίλεια, κατόπιν
έθνη-κράτη. Σύμφωνα με τον πε-
ρίφημο ορισμό του Λόρδου Acton
(Περί εθνικότητας, 1862), τα βασί-
λεια ή οι αυτοκρατορίες συγκρο-
τούνται από «πολλά έθνη υπό ένα
κράτος». Αντίθετα, η αρχή του εθνι-
κισμού έγκειται στην εξίσωση ενός
έθνους με ένα κράτος. Η μετατροπή
των μεγάλων πολιτικών οντοτήτων
σε έθνη κράτη μέσω της ομοιογε-
νοποίησης, πολιτισμικής και φυ-
λετικής, αποτέλεσε το απόγειο των
εθνικισμών κατά τον 19ο και τον
20ό αιώνα. Ο εθνικισμός κινήθηκε
έτσι με αλαζονική επιθετικότητα
προκειμένου να επιβάλει εντός και
εκτός των συνόρων του έθνους-

κράτους την ιδεώδη για αυτόν εθνι-
κή ταυτότητα, η οποία, σύμφωνα
πάντα με τον Acton, είναι καθαρή
μυθοπλασία. Η πολιτική του εθνι-
κισμού είναι επεκτατική, ιμπερια-
λιστική. Ενσωματώνει, αφομοιώνει
και εξαλείφει τη διαφορετικότητα,
ενώ ο ταυτοτισμός είναι στην ουσία
απομονωτισμός που απορρίπτει
και αποκλείει τον άλλο.   

Αντίθετα, λοιπόν, με την εγγενή
επιθετικότητα του εθνικισμού, ο
ταυτοτισμός είναι η εθνοτική ή η
εθνική ταυτότητα που αμύνεται,
αντιστέκεται και αντεπιτίθεται. Είναι
εξίσου και ίσως πιο επικίνδυνος από
τον εθνικισμό, όπως ένα πληγωμένο
θηρίο είναι πολύ πιο επικίνδυνο
από ένα υγιές και χορτάτο. Τα ταυ-
τοτικά αντανακλαστικά των ευρω-
παίων ψηφοφόρων ενεργοποιούνται
από δύο παράλληλες διαδικασίες
που απειλούν την εθνική αυτοτέλεια.
Σύμφωνα με τις ιδεολογικές προ-
κείμενες των κινημάτων αυτών, η
παγκοσμιοποίηση κατηγορείται για
την απώλεια της πολιτισμικής ταυ-
τότητας των εθνών. Αλλοιώνει τα
υγιή χαρακτηριστικά των λαών σε
ένα κράμα ακραίου ωφελιμισμού
των μεγάλων συμφερόντων και πο-
λιτισμικού χυλού της παγκόσμιας
βιομηχανίας του θεάματος. Ανάλογες
κατηγορίες επιρρίπτονται και στην

Ευρωπαϊκή Ένωση. Η ευρωπαϊκή
ολοκλήρωση κατηγορείται για την
απώλεια της πολιτικής αυτονομίας
των ευρωπαϊκών εθνών, η οποία
οδηγεί στην υποδούλωση των ευ-
ρωπαίων πολιτών στο γραφειοκρα-
τικό τέρας των Βρυξελλών. Στα μάτια
των ταυτοτικών δυνάμεων, η Ευ-
ρώπη καθίσταται απλό όργανο εκ-
μηδένισης της εθνικής ταυτότητας
και αυτονομίας στην υπηρεσία της
παγκοσμιοποίησης. 

Οι δύο μεγάλες εκλογικές ανα-
μετρήσεις σε Γερμανία και Γαλλία
τον Σεπτέμβριο του 2021 και τον
Απρίλιο του 2022 αντίστοιχα, σε
λιγότερο δηλαδή από έναν χρόνο,
θα καθορίσουν ουσιαστικά τη νέα
ευρωπαϊκή πραγματικότητα.Το αν
θα καταφέρουν να προσανατολι-
στούν οι παραδοσιακές και οι νέες
πολιτικές παρατάξεις στον νέο ιδε-
ολογικό πολιτικό χάρτη θα κρίνει
τελικά κάτι παραπάνω από το απο-
τέλεσμα δύο εκλογικών αναμετρή-
σεων. Θα κρίνει το όραμα με το
οποίο θα πορευτεί στο μέλλον η
Ευρώπη. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Ο νέος ιδεολογικός χάρτης της Ευρώπης (Ι)
ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

<<<<<<

Η μετατροπή των μεγά-
λων πολιτικών οντοτή-
των σε έθνη κράτη μέσω
της ομοιογενοποίησης,
πολιτισμικής και φυλετι-
κής, αποτέλεσε το από-
γειο των εθνικισμών κα-
τά τον 19ο και  20ό αιώνα.

<<<<<<

Μέχρι καινούργια
γλώσσα «καθαρή» σκά-
ρωσαν οι λόγιοί μας
εκεί στα ξένα, στα Παρί-
σια! για να απαλλαγούν
οι καινούργιοι Έλληνες
από τις «βάρβαρες
γλωσσικές αλλοιώσεις»
του Βυζαντίου.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κάθε άλλο από χαμόγελα ανακού-
φισης προκαλούν σε Εζεκία Πα-
παϊωάννου και Πινδάρου τα δη-
μοσκοπικά ευρήματα. Τα δύο κόμ-
ματα μπορεί να βρίσκονται κοντά,
μπορεί ο ΔΗΣΥ να διατηρεί σε
όλες την πρωτιά, ωστόσο το δια-
κύβευμα από το ενδεχόμενο πτώ-
σης και απώλειας ποσοστών είναι
κάτι που θα προκαλέσει νέα ζη-
τήματα την επομένη των εκλογών.
Μέχρι και την κάλπη, ο ΔΗΣΥ επι-
χειρεί να επαναφέρει τα αστικά
κέντρα, τα οποία βλέπουν αμή-
χανα τον αντιμεταναστευτικό
λόγο και το θολό των θέσεων στο
Κυπριακό. Το ΑΚΕΛ θέλει να απεγ-
κλωβιστεί από τον χαρακτηρισμό
του κόμματος με δυσκαμψία και
αγκυλώσεις και επιχειρεί διά της
εύσχημης αποκατάστασης, την
επαναφορά της ευρύτερης Αρι-
στεράς στο κόμμα.

Στη συνείδηση
των αστικών κέντρων

Όταν πριν από λίγο καιρό άρ-
χισε η Πινδάρου να επεξεργάζεται
τα αποτελέσματα των δημοσκο-
πήσεων, κατέληξε στο συμπέρα-
σμα πως το κύριο πρόβλημα για
το κόμμα είναι τα αστικά κέντρα.
Τα αστικά κέντρα και οι παραγω-
γικές ηλικίες, όμως, που εγκατα-
λείπουν τον ΔΗΣΥ, θέλουν συγ-
κεκριμένες θέσεις για το Κυπριακό,
προτάσεις για διάσωση της οικο-
νομίας και μία σαφή πρόταση για
την πάταξη της διαφθοράς. Και
ενώ αυτά θα έπρεπε να είναι το
ζητούμενο, για κάποιο ανεξήγητο
λόγο, ο ΔΗΣΥ επέλεξε να ξεκινήσει
την προεκλογική του καμπάνια
με το αμφιλεγόμενο σύνθημα «Θέ-
λω να είμαι ασφαλής στη χώρα
μου». Ένα σύνθημα που εκτός της
ατυχούς χρονικής συγκυρίας που
προβλήθηκε –την επέτειο των δύο
χρόνων από την σύλληψη του Νι-
κόλα Μεταξά για την κατά συρροή
δολοφονία αλλοδαπών γυναικών–
δεν μπορούσε να πείσει κανέναν,
για μία σειρά από λόγους, συμπε-
ριλαμβανομένου ότι το μετανα-
στευτικό, βάσει και δημοσκοπή-
σεων, αποδεικνύεται ένα ζήτημα
που δεν απασχολεί ιδιαίτερα την
κυπριακή κοινωνία. «Το είδατε να
παίζει στην τηλεόραση;» ήταν η
ερώτηση πρωτοκλασάτων στελε-
χών που παραδέχτηκαν ότι ήταν
άτυχο προεκλογικό σποτ που κρύ-
φτηκε τελικώς στο συρτάρι. 

Άλλο Ελλάδα, άλλο Κύπρος
Όλο αυτό περί ανασφάλειας

δεν ξεκίνησε βεβαίως τυχαία. Η
παρουσία του Έλληνα υπουργού
Μετανάστευσης και Ασύλου Νότη
Μηταράκη τον προηγούμενο μή-
να, σηματοδοτούσε την απαρχή
μιας προεκλογικής με έντονη δόση
αντιμεταναστευτικού αφηγήμα-
τος. Άλλο Ελλάδα, άλλο Κύπρος,
άλλο Νέα Δημοκρατία και άλλο
βεβαίως το ακροατήριο του ΔΗΣΥ.
Ήταν, όπως φαίνεται, μία από-
πειρα να μαζέψουν τη λαϊκή Δεξιά
που ρέπει στο ΕΛΑΜ και στα πα-
ρόμοιας φύσης κινήματα. Στο να
γίνει σημαία, λοιπόν, το μετανα-
στευτικό συναίνεσαν οι Αβέρωφ
Νεοφύτου, Χάρης Γεωργιάδης που
είχε πάρει πάνω του και το ζήτημα
του συρματοπλέγματος, βοηθών-
τας έτσι και τον Νίκο Νουρή, αλλά
και οι σύμβουλοι επικοινωνίας
του κόμματος. Η απόσυρσή του
δείχνει όχι μόνο την κακή αντί-
ληψη του τι θέλει η κοινωνία της
Κύπρου, αλλά και την αποτυχία
του να πείσει για το σύνθημα.
Ένας ψηφοφόρος με έντονο το
αίσθημα της ξενοφοβίας δεν θα
αποταθεί προφανώς στο «κακέ-
κτυπο» αλλά στο κόμμα που πρε-
σβεύει με συνέπεια την ξενοφο-
βική ρητορική και σε αυτή την
περίπτωση δεν είναι άλλο από το
ΕΛΑΜ. Το ίδιο βεβαίως ισχύει και
για την αντιπαλότητα Δεξιάς -
Αριστεράς. Μπορεί στον ελλαδικό
χώρο, όλη αυτή η ιδεολογική πάλη
να ευδοκιμεί αυτή τη χρονική πε-
ρίοδο, όμως στην κυπριακή κοι-
νωνία αυτό πλέον δεν αποτελεί
προτεραιότητα. Για παράδειγμα,
ο ΔΗΣΥ, μέσω στελεχών του, προ-
σπάθησε να παρουσιάσει ως αναρ-

χικούς, αντιεξουσιαστές και επι-
κίνδυνους για την επιβίωση του
ελληνισμού στην Κύπρο μία με-
γάλη μερίδα πολιτών που διαδή-
λωσαν εναντίον της διαφθοράς.
Την ίδια στιγμή που πολλοί από
αυτούς μάλιστα ανήκαν και στο
ακροατήριο του ΔΗΣΥ.

Όπως στις ευρωεκλογές;
Ήταν λοιπόν ένα ντεζαβού της

προεκλογικής που ακολουθήθηκε
στις ευρωεκλογές. Απουσία ορά-
ματος, αστοχίες, έλλειψη συγκε-
κριμένης στρατηγικής και αφη-
γήματος που στόχο είχε την ενί-
σχυση του φόβου, το «εμείς και
οι άλλοι» παρά την παρουσίαση
συγκροτημένης πρότασης. Σε
αυτό το πλέγμα της ισορροπίας
μεταξύ ξενοφοβίας και φιλελευ-
θερισμού, ο ΔΗΣΥ αποξένωσε,
όπως όλα δείχνουν, το φιλελεύ-
θερο ακροατήριο των αστικών
κυρίως κέντρων. Έστω και αργο-
πορημένα, στο επίκεντρο μπαίνει
σοβαρά το θέμα των αστικών κέν-
τρων. Δεν είναι καθόλου τυχαίο
που δόθηκε πλέον έμφαση στο
έργο της Βουλής. Ο ΔΗΣΥ νιώθει
πως υπερέχει σε αυτό και αυτό
επιβεβαιώνεται και από τη δημο-
σκόπηση του ΣΙΓΜΑ την περα-
σμένη Πέμπτη, όπου συγκεντρώ-
νει τα μεγαλύτερα ποσοστά σε
ό,τι αφορά τη δουλειά που κάνει
στη Βουλή. Εδώ εντάσσεται και
η αρνητική εν πολλοίς διαφήμιση
που ακολουθεί, ότι η αντιπολί-
τευση προσπαθεί να σταθεί ανά-
χωμα εντός του κοινοβουλίου για
τις μεγάλες μεταρρυθμίσεις του
τόπου. Καθόλου τυχαίο, λοιπόν,
και το έστω και ασύντακτο σύν-
θημα «η επιλογή είναι ξεκάθαρη:
λαϊκισμός ή υπευθυνότητα;». Στό-
χος του ΔΗΣΥ λοιπόν είναι να κερ-
δίσει εκείνο το ακροατήριο που
ανησυχεί για την οικονομία, εχ-
θρεύεται τον λαϊκισμό και επιδιώ-
κει οικονομική σταθερότητα. Ένα
ακροατήριο που ακολουθούσε τον
ΔΗΣΥ από την οικονομική κρίση
και μετά θεωρώντας τον φωνή
αξιοπιστίας.

Έκανε κάλεσμα
στην ευρύτερη Αριστερά

Πριν από λίγα χρόνια, ο τέως
δήμαρχος Λεμεσού και πρωτο-
κλασάτο στέλεχος του ΑΚΕΛ Αν-
δρέας Χρίστου αναλάμβανε την
πρωτοβουλία να ανασύρει από τα
υπόγεια, την προτομή του πρώην
δημάρχου και ιδρυτικού στελέχους
του ΑΚΕΛ Πλουτή Σέρβα και να

την τοποθετήσει σε περίοπτη θέ-
ση στη Λεμεσό. Αυτό προκάλεσε
σχετική αμηχανία στους διαδρό-
μους του κόμματος, ιδιαίτερα αν
λάβει κανείς τα όσα αφήνονταν
να νοηθούν για τη δράση Σέρβα
στη «Διασκεπτική» του Ρολάνδου
Κατσιαούνη. Όλο αυτό εντάθηκε,
βεβαίως, όταν πέρασε από την
επαρχιακή γραμματεία του ΑΚΕΛ
Λεμεσού η απόφαση τοποθέτησης
της φωτογραφίας του μαζί με τους
υπόλοιπους επαρχιακούς γραμ-
ματείς στον τοίχο του οικήματος.
Ήταν ένα πράγμα η συνάντηση
Χριστόφια με Πλουτή Σέρβα μετά
τη ρήξη και άλλο η αίσθηση απο-
κατάστασής του ως μέλους του
κόμματος. 

Το ΑΚΕΛ, βέβαια, δεν πέρασε
ποτέ μία κατάσταση που να θυ-
μίζει για παράδειγμα την κομμου-
νιστική Πράγα, όταν ο Γκότβαλντ
εξαφάνισε από όλες τις φωτογρα-
φίες τον άλλοτε πιστό του σύν-
τροφο Κλεμεντίς, όσο και αν τα
κεφάλαια Σέρβας και τα γεγονότα
του 1988 είχαν στιγματίσει για
χρόνια το κόμμα. Όσο όμως και
αν το κόμμα δεν επιχειρεί μία ορ-

γουελική λήθη, από τότε μέχρι
σήμερα μπήκε πολύ νερό στο αυ-
λάκι. Τόσο νερό, ώστε το «μέλος
της φράξιας» και κυβερνητικός
εκπρόσωπος του Κληρίδη, Μιχά-
λης Παπαπέτρου, να παρακάθεται
στην πρώτη σειρά της διάσκεψης
του ΑΚΕΛ για τα 80 χρόνια του
κόμματος, και να ακούει τον Άντρο
Κυπριανού να χαρακτηρίζει εσω-
κομματική κρίση τα γεγονότα του
1988 και όχι προδοσία, όπως άλ-
λωστε έκανε ο προκάτοχός του
μέχρι το τέλος. 

Μία τοποθέτηση που έχει τη
δική της σημασία για τρεις λόγους.
Πρώτο, ο Άντρος Κυπριανού επι-
χειρεί να επουλώσει τις πληγές
της Αριστεράς από κόντρες που
ανήκουν σε μία άλλη εποχή και
δεν αφορούν πολλούς πέραν του
σκληρούς ΑΚΕΛικούς, να κάνει
άνοιγμα στην ευρύτερη Αριστερά
και να δώσει για πρώτη ίσως φορά
το σημάδι της διαφοροποίησης
από τον Δημήτρη Χριστόφια. Η
αλήθεια είναι πως η επούλωση
των πληγών του παρελθόντος έχει
ξεκινήσει δειλά εδώ και λίγο καιρό.
Δεν ήταν μόνο οι πρωτοβουλίες
Χρίστου στη Λεμεσό για τον Σέρ-
βα. Όταν για παράδειγμα το 2017,
ο γ.γ. της ΠΕΟ Πάμπης Κυρίτσης,
είχε παρευρεθεί στην εκδήλωση
μνήμης των 20 χρόνων από τον
θάνατο του πρώην γ.γ. της ΠΕΟ
Ανδρέα Ζιαρτίδη για πολλούς θε-
ωρήθηκε μία κίνηση αποκατά-
στασής του, όπως επίσης και η
ανακοίνωση του κόμματος μετά
τον θάνατο του βετεράνου πολι-
τικού της Αριστεράς Παύλου Δίγ-
κλη. Για κάποιους σκληρούς ΑΚΕ-
Λικούς αποτελούσε σοβαρό συμ-
βιβασμό και έκπτωση. Δεν είναι
άλλωστε τυχαίο ότι για δεκαετίες
υπήρχε η αντιπαλότητα περί φρά-
ξιας και προδοσίας, που ανέθρεψε
μία ολόκληρη γενιά ΑΚΕΛικών
και ενίοτε λειτουργούσε πολωτικά
για το κόμμα λίγο πριν από τις
εκλογές. 

Αλλες οι προτεραιότητες
Άλλοι καιροί, άλλα δεδομένα

θα πει κάποιος. Από τη διάσπαση
του 1988 έχουν περάσει και 35
χρόνια και από τη δημιουργία του
ΑΚΕΛ 80 χρόνια. Πλέον οι προ-
τεραιότητες είναι άλλες και σί-
γουρα το ΑΚΕΛ θα έπρεπε να αν-
τιλαμβάνεται πως δεν έχει την
ευχέρεια επιλογών να διώχνει κό-
σμο, ο οποίος δεν συμμορφώνεται
σε κανόνες και ρήτρες άλλης επο-
χής. Η προτεραιότητα, όπως λένε

στελέχη, είναι να γίνει πράξη το
σύνθημα της αλλαγής και αυτό
μπορεί να γίνει μόνο στο ενδεχό-
μενο που η ευρύτερη Αριστερά
και η Κεντροαριστερά συνασπι-
στεί. Στόχος είναι η συλλογή κι-
νημάτων, κάποιων με ταξικό χα-
ρακτήρα, άλλων με περιβαλλον-
τική δράση και άλλων που εργά-
ζονται για την επανένωση. Όλοι
αυτοί δεν θυμούνται, δεν έζησαν
ή αδιαφορούν για «φράξιες» και
δηλωσίες. Καθόλου τυχαία η ομιλία
του Άντρου Κυπριανού που απευ-
θύνει έκκληση σε όλες τις κοινω-
νικές ομάδες και ανακαλεί τους
αγώνες και την ιστορία του ΑΚΕΛ.
Ήδη το κόμμα έχει, βάσει δημο-
σκοπήσεων, εισροές από την
ΕΔΕΚ και τη Συμμαχία Πολιτών,
ωστόσο, το μεγάλο στοίχημα είναι
να κερδίσει την ευρύτερη Αρι-
στερά. Υπενθυμίζεται ότι από το
2016, 42.000 πολίτες που ψήφισαν
το ΑΚΕΛ το 2011, του γύρισαν
την πλάτη. Εκείνοι οι ψηφοφόροι
που απογοητεύτηκαν από τη δια-
χείριση της κυβέρνησης Χριστό-
φια ή τις πολιτικές που ακολού-
θησε την τελευταία δεκαετία το
κόμμα. Ανάμεσα σε αυτούς είναι
πρόσωπα που βγήκαν στους δρό-
μους και διαδήλωσαν κατά της
διαφθοράς με ένα καθαρά ταξικό
αφήγημα. Οι «Ως Δαμέ» και οι υπο-
στηρικτές τους είναι μία μεγάλη
μερίδα ψηφοφόρων, τους οποίους
θέλει είτε να επαναπατρίσει, είτε
να φέρει κοντά το ΑΚΕΛ. Ιδιαίτερα
σε μία περίοδο που πολλά ακού-
γονται περί διάσπασης της Αρι-
στεράς και δημιουργίας του Κομ-
μουνιστικού Κόμματος Κύπρου,
την ώρα που το ΑΚΕΛ έχει διαρ-
ροές προς τους Οικολόγους και
την Άννα Θεολόγου. Μία τέτοια
αποκατάσταση προσώπων της
Αριστεράς, που έχουν αφήσει το
αποτύπωμά τους, είτε στον συν-
δικαλισμό είτε στη Λεμεσό, θεω-
ρείται πως θα απαλείψει την ει-
κόνα του αγκυλωμένου στο πα-
ρελθόν κόμματος. Το κατά πόσο
θα τα καταφέρει να κερδίσει το
στοίχημα επανάκτησης της εμ-
πιστοσύνης των απογοητευμένων
προσώπων είναι ένα ζήτημα ανοι-
κτό. Το σίγουρο είναι πως πολλά
διακυβεύονται από αυτή τη μάχη.
Το γεγονός για παράδειγμα ότι το
καλύτερο σενάριο για το ΑΚΕΛ
είναι να λάβει τα ποσοστά του
2016, της χρονιάς που είχε το χα-
μηλότερο ποσοστό είναι από μόνο
του κάτι που πρέπει να προβλη-
ματίσει. 

Σε ποιους απευθύνονται ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ; 
Αβέρωφ Νεοφύτου και Άντρος Κυπριανού επιχειρούν την υστάτη να «επαναπατρίσουν» διαφορετικές ομάδες ψηφοφόρων

Πού το πάει
ο Αβέρωφ; 

Οι διεθνείς γνωριμίες, επι-
σκέψεις και επαφές θεωρεί-
ται πως βοηθούν ώστε να έρ-
θει κοντά εκείνο το ακροατή-
ριο της φιλελεύθερης σχολής
σκέψης που βλέπει με ανησυ-
χία τα όσα τεκταίνονται στο
Κυπριακό. Αυτό το ακροατήριο
επιχειρεί να προσελκύσει ο
πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ
Νεοφύτου. Καθόλου τυχαίες
οι συναντήσεις του, λίγο πριν
από την άτυπη διάσκεψη, σε
Βρυξέλλες και Βερολίνο, περ-
νώντας το μήνυμα πως ο ίδιος
μπορεί να κινήσει τα νήματα
για ευνοϊκότερη αντιμετώπιση
της χώρας από τους διεθνείς
παράγοντες. Μία κίνηση που
επιχείρησε και ο Νίκος Ανα-
στασιάδης στον προεκλογικό
του 2013, μαζεύοντας στη Λε-
μεσό το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόμμα. Το αν θα πετύχει βε-
βαίως, είναι ένα ζήτημα ανοι-
κτό. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου
πάντως φαίνεται έτοιμος, ακό-
μη και να διαφοροποιηθεί από
τον πρόεδρο, αν χρειαστεί,
μετά και την άτυπη πενταμε-
ρή. Έχει ήδη κάνει δηλώσεις
περί πολιτικής ισότητας και
άλλων τινών, που παραπέμ-
πουν σε διαφοροποίηση από
τον πρόεδρο. Κάτι τέτοιο θεω-
ρείται πως θα φέρει κοντά
τους Φιλελεύθερους που κα-
λοβλέπουν το Κίνημα Οικολό-
γων. Ανοικτό είναι πώς θα φέ-
ρουν πίσω εκείνο το ακροατή-
ριο που έχει αποστασιοποι-
ηθεί λόγω των χρυσών διαβα-
τηρίων και βάσει δημοσκοπή-
σεων, βλέπει θετικά το ΔΗΚΟ. 

Το μοιραίο
πρόσωπο

Προβληματίζει παράλληλα
την Εζεκία Παπαϊωάννου το
χαμηλό ποσοστό που καταγρά-
φει ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος
Κυπριανού στις δημοσκοπή-
σεις. Η απάντηση στελεχών
είναι πως μαζί με τα ξερά καί-
γονται και τα χλωρά σε μία πε-
ρίοδο καθολικής απαξίωσης
του πολιτικού συστήματος.
Ωστόσο, είναι απορίας άξιο
πως το κόμμα και ο ηγέτης του
δεν κατάφερε να κεφαλαι-
οποιήσει, όπως άλλωστε έκα-
νε ο ΔΗΣΥ και ο Αναστασιάδης
επί διακυβέρνησης Χριστό-
φια. Οι απαντήσεις ποικίλ-
λουν. Ο Άντρος Κυπριανού θα
μπορούσε να χαρακτηριστεί
και άτυχος. Ήταν ένας ιδιαίτε-
ρα δημοφιλής πολιτικός το
2008, όταν ανέλαβε το πηδά-
λιο του κόμματος επί διακυ-
βέρνησης Χριστόφια, όμως η
μία κρίση μετά την άλλη τον
έφθειρε, αν κρίνει κανείς τα
σημερινά δημοσκοπικά αποτε-
λέσματα. Ήδη κάποιοι του
προσάπτουν πως η μετριοπά-
θειά του είναι καλή, ωστόσο,
δεν κατάφερε να φύγει από
τη σκιά του Δημήτρη Χριστό-
φια. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λό-
γο, για πολλούς θεωρείται εγ-
κλωβισμένος σε μία προσπά-
θεια αναγνώρισης του πολιτι-
κού του έργου. Είτε αυτό αφο-
ρά το Κυπριακό με την τολμη-
ρή του απόφαση να στηρίξει
τη διαχείριση Αναστασιάδη το
2017, είτε αυτό αφορά τους
χειρισμούς του εντός του κόμ-
ματος. Σήμερα, είναι η πρώτη
φορά που δίνει το δικό του
στίγμα με την αποκατάσταση
προσώπων της Αριστεράς που
χαρακτηρίζονταν για χρόνια
προδότες. Θα διαφανεί, ωστό-
σο, στην πορεία αν όλο αυτό
μπορεί να πείσει πως το κόμ-
μα απεγκλωβίζεται από εμμο-
νές του παρελθόντος και πως
λειτουργεί ως ένα κόμμα προ-
οδευτικό και διαλεκτικό.

Ο Άντρος Κυπριανού είχε να διαχειριστεί τη φθορά της διακυβέρνησης Χριστόφια και πλέον ο Αβέρωφ Νεοφύτου καλείται να κάνει το ίδιο για την διακυ-
βέρνηση Αναστασιάδη.

Η Κύπρος δεν έχει σχέ-
ση με την πολιτική ζωή
της Ελλάδας και αυτό
θα έπρεπε να είναι κα-
τανοητό στην προεκλο-
γική στρατηγική του
ΔΗΣΥ, αποφεύγοντας
τον μιμητισμό της Νέας
Δημοκρατίας.

Το ΑΚΕΛ ελπίζει στα
ποσοστά του 2016, όμως
αυτό δεν φαίνεται να
παίρνει το κόμμα μα-
κριά, ούτε καν σε θέση
ισχύος για το 2023. 
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Κανένας δεν είναι ανεκτό να διώ-
κεται για τα φρονήματά του. Ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός κτίστηκε
με τον κόπο και με τους μόχθους
ανθρώπων που για την εποχή τους
είχαν διαφορετικά πολιτικά φρονή-
ματα από τα κυρίαρχα της τότε επο-
χής. Τα φρονήματα του κάθε εκπαι-
δευτικού, όπως και κάθε δημόσιου
λειτουργού, είναι απόλυτα σεβαστά»
λέει η Ξένια Κωνσταντίνου στην
«Κ», διαφωνώντας με τη δίωξη του
εκπαιδευτικού Γιώργου Γαβριήλ.
Διαχωρίζει τη θέση της και από το
αμφιλεγόμενο προεκλογικό σποτ
του ΔΗΣΥ για το μεταναστευτικό,
σημειώνοντας με νόημα πως όσοι
εργαλειοποιούν το μεταναστευτικό
για ψηφοθηρικούς λόγους προσφέ-
ρουν κακή υπηρεσία στον τόπο.
Κληθείσα να σχολιάσει αν ο ΔΗΣΥ
κόλλησε το μικρόβιο του λαϊκισμού,
αναφέρει πως ουδέποτε υπήρξε
ανεύθυνος εντός της Βουλής. 

–Σε τρεις γραμμές τι είναι ο ΔΗΣΥ;
Διάφορες τάσεις που εφάπτονται
και ο καθένας λέει τα δικά του
αναλόγως ακροατηρίου; 

–Σε τρεις γραμμές, ο ΔΗΣΥ είναι
η παράταξη που τη χαρακτηρίζει
η ελεύθερη οικονομία και η προ-
ώθηση της επιχειρηματικότητας,
η συνέπεια στην ανάγκη επίλυσης
του Κυπριακού και η προώθηση
του κοινωνικού κράτος με στοχευ-
μένα μέτρα για τους πλέον αδύνα-
μους.
–Για ποιο λόγο τα νέα στελέχη
του ΔΗΣΥ νιώθετε την ανάγκη
να επικαλείστε τον Γλαύκο Κλη-
ρίδη; Αυτό θα μπορούσε να ση-
μαίνει για πολλούς ως έλλειψη
ηγεσίας σήμερα...

–Ο Γλαύκος Κληρίδης ήταν και
αποτελεί και για όλα τα στελέχη
την απαρχή και τη βάση του κόμ-
ματός μας. Αποτελεί οδοδείκτη μας

το ήθος και οι παρακαταθήκες του
για την εδραίωση της δημοκρατίας
στη χώρα μας και κυρίως η προ-
σπάθειά του για επίλυση του Κυ-
πριακού. 
–Φέρεστε να ανήκετε στους εκ-
συγχρονιστές και φιλελεύθερους
του ΔΗΣΥ. Συμφωνείτε με τη δίω-
ξη του Γιώργου Γαβριήλ και την
έρευνα για να διαπιστωθούν τα
εθνικά του φρονήματα;

–Όχι. Κανένας δεν είναι ανεκτό
να διώκεται για τα φρονήματά του.
Ο Δημοκρατικός Συναγερμός κτί-
στηκε με τον κόπο και με τους μόχ-
θους ανθρώπων που για την εποχή
τους είχαν διαφορετικά πολιτικά
φρονήματα από τα κυρίαρχα της
τότε εποχής. Τα φρονήματα του
κάθε εκπαιδευτικού, όπως και κάθε
δημόσιου λειτουργού, είναι απόλυτα
σεβαστά. Εννοείται επίσης ότι κα-
νένας δεν πρέπει να εργαλειοποιεί
το αξίωμα που του έδωσε η δημο-
κρατία για να τα προβάλλει. Ο στό-
χος της δημόσιας εκπαίδευσης είναι
να κτίσει ελεύθερους και δημοκρα-
τικούς αυριανούς πολίτες με τα ερ-
γαλεία να κρίνουν και να αποφα-
σίζουν ελεύθερα.
–Έχει προκαλέσει αίσθηση σε
πολλούς η καμπάνια του κόμμα-
τος για το μεταναστευτικό. Εσείς
έχετε νιώσει ποτέ ανασφάλεια

όταν κυκλοφορείτε σε περιοχές
όπου βρίσκονται αλλοδαποί;

–Όχι, δεν έχω νιώσει. Θεωρώ
ότι το μεταναστευτικό είναι ένα
πολιτικό ζήτημα το οποίο χρήζει
πολιτικής αντιμετώπισης. Είναι
ένα ζήτημα σύνθετο περίπλοκο και
ευαίσθητο μαζί. Θεωρώ πως δεν
χρήζει καμίας λαϊκίστικης αντιμε-
τώπισης καθώς επίσης και πως όσοι
το εργαλειοποιούν προς άγρα ψή-
φων με αποτέλεσμα να καλλιεργούν
τη μισαλλοδοξία και τον ρατσισμό
προσφέρουν κακή υπηρεσία στον

τόπο και στην κοινωνική συνοχή.
Με τους ανθρώπους που τους εκ-
μεταλλεύτηκαν απατεώνες για να
τους πωλήσουν ελπίδες για μια κα-
λύτερη ζωή και βρέθηκαν με χίλιες
θυσίες, ξεπουλώντας ό,τι είχαν και
δεν είχαν στην πατρίδα μας δεν
μας χωρίζει τίποτα. Χρειάζεται πο-
λιτική διαχείριση, έλεγχος και βε-
βαίως αλληλεγγύη από όλες τις ευ-
ρωπαϊκές χώρες για την αντιμετώ-
πιση του θέματος.
–Με όσα παρατηρούνται το τε-
λευταίο διάστημα στο Κυπριακό,

να υποθέσουμε πως το τρένο της
λύσης έχει φύγει; 

–Προσωπικά θεωρούσα ότι έφυ-
γε το 2004. Στην πορεία έχω γίνει
πιο ελαστική βλέποντας τον δρόμο
που έχει καλύψει ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης και ο Μουσταφά Ακιντζί
και γι’ αυτό δεν εγκαταλείπω έτσι
εύκολα την ελπίδα. Θέλω να δω
τον πρόεδρο να προχωρά να κα-
λύψει αυτό το τελευταίο μίλι πα-
ρόλες τις αντικειμενικά μεγάλες
δυσκολίες και αντίσταση που πα-
ρουσιάζεται σήμερα από τουρκικής
πλευράς.
–Έχετε θέσει ως κύριο διακύ-
βευμα στις επικείμενες εκλογές,
τη σοβαρότητα έναντι του λαϊ-
κισμού. Σε τρεις γραμμές, πώς
ορίζετε τον λαϊκισμό στην πολι-
τική; 

–Λαϊκισμός είναι να βάζεις το
κομματικό καλό πάνω από το συλ-
λογικό. Λαϊκισμός είναι να πολι-
τεύεσαι στη βάση της λαοφιλίας
αντί των αντικειμενικών δεδομένων
που έχεις ενώπιόν σου. Λαϊκισμός
είναι να μη σκέφτεσαι τις ευρύτερες
επιπτώσεις των πολιτικών σου πάρα
μόνο το πρόσκαιρο εκλογικό όφε-
λος. Αυτό είναι ο λαϊκισμός.
–Με το χέρι στην καρδιά, ο ΔΗΣΥ
δεν κόλλησε ποτέ, όλη αυτή την
περίοδο το μικρόβιο του λαϊκι-
σμού, ούτε συμπεριφέρθηκε ποτέ
ανεύθυνα; 

–Με το χέρι στην καρδιά εντός
της Βουλής ο ΔΗΣΥ δεν συμπερι-
φέρθηκε ποτέ ανεύθυνα. Δεν υπερ-
ψήφισε ούτε καταψήφισε κάτι για
εκλογικά οφέλη. 
–Το ενδιάμεσο πόρισμα του Μύ-
ρωνα Νικολάτου καταδεικνύει
πως οι μισές πολιτογραφήσεις
είναι προβληματικές. Τελικά οι
πολιτογραφήσεις είναι το Μαρί
αυτής της κυβέρνησης;

–Οι κυβερνήσεις κρίνονται και
αξιολογούνται από την κοινωνία
και από τους πολίτες, για τις πολι-
τικές που επιλέγουν να εφαρμόζουν.

Και είμαι βέβαιη ότι η αξιολόγηση
της παρούσας κυβέρνησης είναι
σαφώς ανώτερη από αυτή της προ-
ηγούμενης. Όσον αφορά στο πό-
ρισμα, έχω εμπιστοσύνη στην Επι-
τροπή και στη Γενική Εισαγγελία
για να αποδώσει ευθύνες οπουδή-
ποτε εντοπίζονται. Αυτό είναι το
ορθό πολιτικά και θεσμικά κι αυτό
στηρίζουμε.
–Ποια γυναίκα αποτελεί το ελπι-
δοφόρο πρόσωπο στην πολιτική
σήμερα; Η Καμάλα Χάρις, η Τζα-
σίντα Άρντιν ή η Κατερίνα Σα-
κελλαροπούλου; 

–Όλες τους και η καθεμία με
τον τρόπο της. Θεωρώ ότι πλέον
πρέπει να κρίνουμε αξιοκρατικά.
Φτάνει πλέον το στερεότυπο τύπου
«και μια γυναίκα». Δεν είμαστε πλέ-
ον στην εποχή που οι γυναίκες
είναι η εξαίρεση. Οι γυναίκες είναι
εξίσου ικανές και άριστες για να
αναλαμβάνουν αξιώματα και για
να εκλέγονται, το έχουν αποδείξει
παγκοσμίως και με το παραπάνω.
–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε συ-
χνά; 

–Στο βιβλίο του Νίκου Δήμου
«Ασκήσεις ελευθερίας». Μία συλ-
λογή άρθρων όπου αναστοχάζεται
τα δύσκολα διλήμματα της ατομικής
ελευθερίας έναντι σε κάθε μορφής
στερεότυπα και πουριτανισμό. 
–Ποια είναι η τελευταία θεατρική
παράσταση που παρακολουθή-
σατε; 

–Στο θέατρο Ανεμώνα το έργο
«Η κοιμωμένη του Χαλεπά». Η επι-
κράτηση του «θέλω και μπορώ»
κόντρα σε κάθε λογής καταπίεση
εμπνέει.
–Ποια θα είναι η πρώτη πολιτική
σας πράξη στο ενδεχόμενο επα-
νεκλογής σας; 

–Η κατοχύρωση της κατάρτισης
των νέων μέσα από αναγνωρισμένα
internships, με πλαίσιο και ανα-
γνώριση. Για να τερματιστεί η εκ-
μετάλλευση των νέων και ειδικά
των νέων αποφοίτων μας. 

Ο ΔΗΣΥ δεν ήταν ποτέ ανεύθυνος εντός Bουλής 
Η υποψήφια βουλεύτρια Ξένια Κωνσταντίνου απαντά αν ο Συναγερμός έχει πλέον κολλήσει το μικρόβιο του λαϊκισμού 

Προσωπικά θεωρούσα ότι το τρένο λύσης έφυγε το 2004. Στην πορεία έχω
γίνει πιο ελαστική, βλέποντας τον δρόμο που έχει καλύψει ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης και ο Μουσταφά Ακιντζί και γι’ αυτό δεν εγκαταλείπω έτσι εύκολα
την ελπίδα, λέει στην «Κ» η Ξένια Κωνσταντίνου.

Όσοι εργαλειοποιούν το
μεταναστευτικό προς
άγρα ψήφων με αποτέλε-
σμα να καλλιεργούν τη
μισαλλοδοξία και τον ρα-
τσισμό προσφέρουν κα-
κή υπηρεσία στον τόπο.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Εκεί που η Αριστερά υπηρετεί με
συνέπεια τις αρχές και τις αξίες της
είναι ελπιδοφόρα», λέει στη συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο επαρχιακός
γραμματέας Αμμοχώστου ΑΚΕΛ και
υποψήφιος βουλευτής Χρύσανθος
Ζαννέτος. Μιλάει για το κατά πόσο
το επώνυμό του αποτελεί βαρίδι και
απαντά στην αντίληψη ότι Τζιοβάνης
και Δρομολαξιά έπληξαν με τον ίδιο
τρόπο το κόμμα. 

–Σε τρεις γραμμές, ποιος θα έπρε-
πε να είναι ο ρόλος ενός αριστερού
κόμματος; 

–Να είναι μαζί με τον λαό. Να
εκφράζει και να υπερασπίζεται τα
συμφέροντα των πολλών και ιδιαί-
τερα των αδύνατων. Να υπηρετεί
το δίκαιο και την αλήθεια. Ταυτό-
χρονα, πατριωτικό, πρωτοπόρο στον
αγώνα για λύση και επανένωση.
Πάντα συνεπές στις αρχές και τις
αξίες της Αριστεράς, με ήθος και
καθαρότητα. Ασυμβίβαστο σε θέ-
ματα διαπλοκής και διαφθοράς. Και
πάντα ριζοσπαστικό για να βοηθά
την κοινωνία να εξελίσσεται προ-
οδευτικά.
–Κατά την άποψή σας το έχει πε-
τύχει το ΑΚΕΛ; 

–Ναι, σε μεγάλο βαθμό. Φυσικά
με τα λάθη και τις αδυναμίες του,
γι’ αυτό πάντα υπάρχουν περιθώρια
βελτίωσης.
–Το ΑΚΕΛ θα έπρεπε να είναι πιο
κοντά στον τρόπο λειτουργίας
του ΚΚΕ ή του ΣΥΡΙΖΑ; 

–Το ΑΚΕΛ δεν θα έπρεπε ούτε
να αντιγράψει, ούτε να είναι πιο
κοντά στον τρόπο που λειτουργούν
τα κόμματα της Αριστεράς στην Ελ-
λάδα. Το ΑΚΕΛ έχει μια ιστορία ενός
αιώνα. Έχει τον δικό του τρόπο λει-
τουργίας τον οποίο εξέλιξε και εκ-
συγχρόνισε, ανταποκρινόμενο στις
ανάγκες και τις συνθήκες της κάθε

εποχής, στην κυπριακή πραγματι-
κότητα. Αυτό πρέπει να συνεχίσει
να κάνει. Να είναι το ΑΚΕΛ της Κύ-
πρου. 
–Ποιο είναι το ελπιδοφόρο πρό-
σωπο της Αριστεράς; Η Τζασίντα
Άρντεν, ο Ούγκο Τσάβες ή ο Αλέ-
ξης Τσίπρας ως πρωθυπουργός; 

–Στην κάθε χώρα του πλανήτη,
ελπιδοφόρα πρέπει να είναι η Αρι-
στερά. Και εκεί που η Αριστερά υπη-
ρετεί με συνέπεια τις αρχές και τις
αξίες της, είναι ελπιδοφόρα. Σήμερα,
ίσως να εκφράζεται περισσότερο
μέσω της Νεοζηλανδής πρωθυπουρ-
γού Τζασίντα Άρντεν.
–Το επίθετό σας αποτελεί βαρίδιο
ή εισιτήριο για την πολιτική σας
ανέλιξη; 

–Έχω ένα επίθετο όπως όλοι οι
πολίτες. Θεωρώ πως ούτε βαρίδιο
είναι, ούτε φυσικά αποτελεί εισιτήριο
για την όποια πολιτική ανέλιξη. Δια-
γράφω μία πορεία εντελώς ανεξάρ-
τητη και αυτόφωτη.
–Ο νεποτισμός, ιδιαίτερα στην
Αριστερά, θεωρείται ένα από τα

θανάσιμα αμαρτήματα. Στο ΑΚΕΛ
πώς προέκυψαν τόσοι γόνοι στο
ψηφοδέλτιο και στην πρώτη γραμ-
μή του κόμματος; 

–Σε κάθε επαγγελματικό χώρο
υπάρχουν παιδιά που ακολουθούν
τους γονείς τους και παιδιά που δεν
τους ακολουθούν. Το ίδιο συμβαίνει
και στην πολιτική. Νεποτισμός δεν
υπάρχει, γιατί η όποια κομματική
ή πολιτική ανέλιξη, γίνεται στη βάση
αξιολόγησης είτε από τον λαό, είτε
από τα συλλογικά κομματικά όργανα,
με μοναδικό κριτήριο τις ικανότητες
και την προσφορά και όχι το όνομα. 

–Υπάρχει η αντίληψη πως Δρο-
μολαξιά και Τζοβάνης έπληξαν
με τον ίδιο τρόπο το ηθικό πλεο-
νέκτημα της Αριστεράς. Το υιο-
θετείτε; 

–Το έπληξαν, γιατί και στις δύο
περιπτώσεις χρησιμοποιήθηκαν
από την κυβέρνηση και τον ΔΗΣΥ,
με διαστρέβλωση και παραποίηση
της αλήθειας και με τη βοήθεια αρ-
κετών ΜΜΕ πρέπει να πω, επί τού-
του. Και σε μεγάλο βαθμό τα κατά-
φεραν. Αντί να είναι υπόλογοι για
τα συστημικά σκάνδαλα, στα οποία
εμπλέκονται ο πρόεδρος και μέλη

της οικογένειάς του, νυν και πρώην
υπουργοί του, κατάφεραν να δημι-
ουργήσουν τη στρεβλή εικόνα ότι
όλοι είναι το ίδιο διεφθαρμένοι.
–Αν η τουρκική πλευρά εξαγγείλει
αύριο άνοιγμα των Βαρωσίων υπό
τ/κυπριακή διοίκηση, τι θα συμ-
βουλεύσετε τους Βαρωσιώτες;

–Ενόσω η διαδικασία επίλυσης
του Κυπριακού εξακολουθεί να είναι
ανοιχτή, βασικός μας στόχος πρέπει
να είναι η επιστροφή στην Αμμό-
χωστο, είτε υπό τον ΟΗΕ, όπως προ-
βλέπουν τα σχετικά ψηφίσματα,
είτε στο πλαίσιο της συνολικής λύ-
σης. Επιστροφή υπό τουρκοκυπρια-
κή διοίκηση, δυστυχώς, θα συμβάλει
στην οριστικοποίηση της διχοτό-
μησης.
–Λέμε για τις ευθύνες της κυβέρ-
νησης για τις εξελίξεις στην πε-
ρίκλειστη πόλη της Αμμοχώστου.
Ο Δήμος και κατ’ επέκταση εσείς
ως αντιδήμαρχος, κάνατε όλα όσα
έπρεπε για να αποφευχθεί η κα-
τάσταση; 

–Μα η ευθύνη της διαχείρισης
του Κυπριακού δεν είναι στα χέρια
του Δήμου Αμμοχώστου, αλλά στα
χέρια της κυβέρνησης. Ο ρόλος ενός
κατεχόμενου Δήμου όπως της Αμ-
μοχώστου, περιορίζεται βασικά στον
τομέα της διαφώτισης και της δια-
τήρησης του κοινωνικού ιστού της
πόλης. Σε αυτά, κάναμε και κάνουμε
αρκετά, χωρίς να λέω πως και εδώ
δεν υπάρχουν πολλά περιθώρια βελ-
τίωσης. Η διαχείριση, όμως, του Κυ-
πριακού είναι αποκλειστικά στα χέ-
ρια του προέδρου, και, ναι, θεωρώ
πως έχει σοβαρές ευθύνες για τις
αρνητικές εξελίξεις στην περίκλειστη
περιοχή της Αμμοχώστου.
–Για ποιο λόγο κατά την άποψή
σας δημιουργήθηκε τόσο θέμα
για το αν πρέπει να είναι υποψή-
φιοι οι επαρχιακοί γραμματείς
του ΑΚΕΛ; 

–Θεωρώ πως ήταν απόρροια της
πρακτικής που ίσχυσε στο παρελθόν.

Οι συνθήκες και οι ανάγκες αλλά-
ζουν. Στις σημερινές συνθήκες κρί-
θηκε ως αναγκαία αυτή η αλλαγή,
η οποία εφαρμόστηκε και στις βου-
λευτικές του 2016. 
–Είναι καιρός να αναλάβει η νέα
γενιά στο ΑΚΕΛ; Επειδή οι δημο-
σκοπήσεις δείχνουν ανάγκη ανα-
νέωσης…

–Η ανανέωση στο ΑΚΕΛ είναι
μια συνεχής διαδικασία. Εφαρμό-
ζουμε όριο θητειών για πολιτειακά
αξιώματα, όπως επίσης εφαρμόζουμε
ηλικιακό όριο στα κομματικά αξιώ-
ματα. Είμαστε το μοναδικό κόμμα
στο οποίο η ανανέωση συντελείται
νομοτελειακά.
–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε συ-
χνά; 

–Από ιστορικά – επιστημονικά
βιβλία, ανατρέχω συχνά στο σύγ-
γραμμα του αείμνηστου Ρολάνδου
Κατσιαούνη «Η Διασκεπτική 1946-
1948». Από μυθιστορήματα, στο «Η
γη που μας εγέννησε» του Αμμο-
χωστιανού συγγραφέα Ανδρέα Ονου-
φρίου. Μια φανταστική αλλά αλη-
θινή ιστορία για το πώς έζησαν οι
Αμμοχωστιανοί την προδοσία, τον
πόλεμο και τον ξεριζωμό του 1974.
–Ποια ήταν η τελευταία θεατρική
παράσταση που παρακολουθή-
σατε; 

–«Επάγγελμα Πόρνη» της Λιλής
Ζωγράφου, από το Θέατρο Αντίλο-
γος.
–Στο ενδεχόμενο εκλογής σας
ποια θα είναι η πρώτη πολιτική
σας πράξη; 

–Υπάρχουν ζητήματα που εκ των
πραγμάτων αποτελούν προτεραι-
ότητα, τα οποία προκύπτουν από
τη διαχείριση της πανδημίας και
της οικονομικής κρίσης που έφερε
μαζί της. Υπάρχει άμεση ανάγκη
για μέτρα που θα στηρίξουν τόσο
τους εργαζόμενους που επηρεάζον-
ται, όσο και τις μικρομεσαίες επι-
χειρήσεις που βρίσκονται στο χείλος
του γκρεμού.

Ελπιδοφόρα είναι η συνεπής Αριστερά 
Ο υποψήφιος βουλευτής Χρύσανθος Ζαννέτος απαντάει για το κατά πόσο ο νεποτισμός αποτελεί θανάσιμο αμάρτημα 

Επιστροφή υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση, δυστυχώς, θα συμβάλει στην
οριστικοποίηση της διχοτόμησης, λέει στην «Κ» ο Χρύσανθος Ζαννέτος.

Δρομολαξιά και Τζιοβά-
νης έπληξαν το ηθικό
πλεονέκτημα της Αρι-
στεράς, γιατί και στις
δύο περιπτώσεις χρησι-
μοποιήθηκαν από την
κυβέρνηση και τον ΔΗ-
ΣΥ, με διαστρέβλωση και
παραποίηση της αλήθει-
ας και με τη βοήθεια αρ-
κετών ΜΜΕ.



18 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Ε  Τ Ρ Ε Ι Σ  Γ Ρ Α Μ Μ Ε Σ Kυριακή 25 Απριλίου 2021

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

« Όσοι εκμεταλλεύονται το σύστη-
μα, παρανομούν ή αποτελούν μέρος
της διαφθοράς πρέπει να έρχονται
αντιμέτωποι με τις ευθύνες τους
και τη δικαιοσύνη. Αυτή είναι η
θέση μας, ανεξαρτήτως χρώματος
και πολιτικής ιδεολογίας. Με αυτές
τις αρχές ως προμετωπίδα δεν νιώ-
θουμε ότι ζούμε σε γυάλινο σπίτι»,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο πρώην διευθυντής του γραφείου
του Νικόλα Παπαδόπουλου και υπο-
ψήφιος βουλευτής του ΔΗΚΟ Κε-
ρύνειας, κληθείς να απαντήσει αν
με τα σκάνδαλα του παρελθόντος
που εμπλέκουν στελέχη του ΔΗΚΟ,
μπορεί το κόμμα να οικειοποιείται
την πάταξη της διαπλοκής. Απαντά
για τη σχέση με τον γενικό ελεγκτή,
για ποιο λόγο παραιτήθηκε από δι-
ευθυντής του γραφείου του Νικόλα
Παπαδόπουλου και για ποιο λόγο
νιώθουν την ανάγκη να επικαλούν-
ται τον Τάσσο Παπαδόπουλο.

–Ποιο πολιτικό πρόσωπο αποτε-
λεί τον κύριο εκφραστή του Κέν-
τρου; Ο Σπύρος Κυπριανού ή ο
Τάσσος Παπαδόπουλος; 

–Ο καθένας με τον δικό του τρό-
πο και τη δική του έντονη προσω-
πικότητα, σε διαφορετικές χρονικές
περιόδους, υπήρξαν οι κύριοι εκ-
φραστές τόσο του Κέντρου αλλά
και της γραμμής διεκδίκησης της
σωστής λύσης. Αποτελεί μέγιστη
τιμή για το Δημοκρατικό Κόμμα,
η ιστορία του να γράφεται από  τέ-
τοιους ηγέτες. 
–Για ποιο λόγο η νέα κατάσταση
πραγμάτων στο ΔΗΚΟ νιώθει την
ανάγκη να επικαλείται συχνά τον
Τάσσο Παπαδόπουλο; Αυτό δεν
θα μπορούσε να ερμηνευθεί και
ως απουσία ηγεσίας που να εμ-
πνέει στον χώρο σας σήμερα; 

–Τόσο ο Τάσσος Παπαδόπουλος
όσο και ο Σπύρος Κυπριανού θα
αποτελούν για εμάς φάρο καθοδή-
γησης, μια βαριά παρακαταθήκη.

Συνεπώς, η επίκληση τους ουδεμία
σχέση έχει με τον παντελώς ανυ-
πόστατο ισχυρισμό των πολέμιων
του Δημοκρατικού Κόμματος, περί
δήθεν απουσίας ηγεσίας, παρά
μόνο ιστορική αναφορά σε διαχρο-
νικές αξίες. Όσο για την αναφορά
σας δε σε νέα τάξη πραγμάτων,
δεν τη συμμερίζομαι.
–ΞΕΚΤΕ, Ντίνος Μιχαηλίδης, Σάβ-
βας Βέργας. Κάποιος θα πει πως
δεν μπορείτε να πετροβολείτε
περί διαφθοράς τη στιγμή που
ζείτε κι εσείς σε γυάλινο σπίτι.  

–Το Δημοκρατικό Κόμμα ποτέ
δεν συγκάλυψε και ούτε προσπάθησε
να συγκαλύψει τον οποιονδήποτε.
Όσοι κρίνονται ένοχοι πρέπει να τι-
μωρούνται, όπως άλλωστε έγινε στις
πιο πάνω περιπτώσεις. Όσοι εκμε-
ταλλεύονται το σύστημα, παρανο-
μούν ή αποτελούν μέρος της δια-
φθοράς πρέπει να έρχονται αντιμέ-
τωποι με τις ευθύνες τους και τη δι-
καιοσύνη. Αυτή είναι η θέση μας,
ανεξαρτήτως χρώματος και πολιτικής
ιδεολογίας. Με αυτές τις αρχές ως
προμετωπίδα δεν νιώθουμε ότι ζούμε
σε γυάλινο σπίτι. Παράλληλα, το
αφήγημα ότι όλοι τα έκαναν είναι
καιρός να τερματιστεί. Θέλουμε επι-
τέλους να γίνει ουσιαστική αρχή
στην πάταξη της διαφθοράς. 
–Θεωρείτε πως το δικηγορικό
γραφείο που φέρει το όνομα του
Νίκου Αναστασιάδη δεν θα έπρε-

πε να εμπλέκεται σε δοσοληψίες
που σχετίζονται με κυβερνητικές
αποφάσεις. Το ίδιο δεν θα έπρεπε
να ισχύει και για το δικηγορικό
γραφείο Τάσσος Παπαδόπουλος; 

–Το πρόβλημα δεν είναι τα δι-
κηγορικά γραφεία, αλλά ο τρόπος
με τον οποίο αφήνονται να γίνονται
οι διαδικασίες. Δικηγορικά γραφεία
υπάρχουν πολλά, Υπουργικό Συμ-
βούλιο όμως μόνο ένα και στην πα-
ρούσα κυβέρνηση είναι διορισμένο
από τον Νίκο Αναστασιάδη.  Θεωρώ,
λοιπόν, ότι το ζήτημα δεν είναι αυ-
τές καθ’ αυτές οι δοσοληψίες αλλά
το κατά πόσο το δικηγορικό γραφείο
του ΠτΔ έτυχε προνομιακής μετα-

χείρισης σε σχέση μ’ αυτές, από
το Υπουργικό Συμβούλιο που διό-
ρισε ο ίδιος. 
–Παρουσιάζετε ως αιχμή του δό-
ρατος της προεκλογικής σας τον
γενικό ελεγκτή. Κάποιος θα πει
πως είναι λαϊκισμός να προσπα-
θείτε να οικειοποιηθείτε τη δου-
λειά ενός ανεξάρτητου θεσμού
του κράτους…

–Δεν προσπαθούμε να οικειο-
ποιηθούμε τη δουλειά κανενός. Ο
γενικός ελεγκτής είναι ο θεσμός
που έμπρακτα μάχεται για την εμ-
πέδωση της διαφάνειας. Είμαστε
ταγμένοι υπέρ της διαφάνειας και
της κάθαρσης και το έχουμε απο-

δείξει επανειλημμένα από την πρώ-
τη μέρα που αναλάβαμε την ηγεσία
του ΔΗΚΟ. Έχουμε  να κάνουμε
με την πλέον διεφθαρμένη κυβέρ-
νηση, η οποία επιχειρεί να συγκα-
λύψει τα σκάνδαλα και τις ευθύνες
της. Το ΔΗΚΟ παλεύει για έλεγχο
και διαφάνεια. Δεν είναι δυνατόν
η κοινή επιδίωξη για κάθαρση  να
ερμηνεύεται ως οικειοποίηση.
–Παραδοσιακά στελέχη του ΔΗ-
ΚΟ αποχωρούν και μπαίνουν
πρόσωπα με αντιομοσπονδιακές
θέσεις στο Κυπριακό. Τελικά,
ποια είναι η ταυτότητα του κόμ-
ματος;

–Το Δημοκρατικό Κόμμα σε λίγες
μέρες κλείνει 47 χρόνια ζωής. Σε
όλο αυτό το διάστημα πολλοί συ-
ναγωνιστές ήρθαν κοντά και κά-
ποιοι όντως έφυγαν. Αποστάτες
πάντα θα υπάρχουν. Δεδομένο είναι
ότι το Δημοκρατικό Κόμμα παρα-
μένει ισχυρό και δυνατό, γιατί στη-
ρίζεται σε διαχρονικές και αμετά-
κλητες αρχές, αξίες και θέσεις. Το
Δημοκρατικό Κόμμα είναι ο κόσμος
του που διεκδικεί τα δίκαια του
λαού μας με σταθερές και ξεκάθαρες
θέσεις στο εθνικό μας θέμα, από
την ημέρα ίδρυσής του. 
–Κατέρχεστε υποψήφιος στην
επαρχία Κερύνειας. Αν και δεν
ζήσατε εκεί, σε ένα ενδεχόμενο
λύσης του Κυπριακού θα επιλέ-
γατε την Κερύνεια ως τόπο δια-
μονής σας; 

–Σε μια ενδεχόμενη λύση, που
θα περιλάμβανε σεβασμό στα αν-
θρώπινα δικαιώματα, αποχώρηση
του τουρκικού στρατού και των
εποίκων, άρση των εγγυήσεων και
συνθήκες ασφάλειας και σωστής
διαβίωσης, φυσικά και θα επέλεγα
την Κερύνεια ως τόπο διαμονής
μου. 
–Για ποιο λόγο παραιτηθήκατε
από την θέση του διευθυντή του
γραφείου του –Προέδρου; 

Για να επικεντρωθώ εξ ολοκλή-
ρου στην πολύ μεγάλη προσπάθεια
που κάνει το Δημοκρατικό Κόμμα
για την επαναφορά της βουλευτικής

έδρας της Κερύνειας. Στην διάρκεια
της 20χρονης παρουσίας μου έδωσα
πολλούς αγώνες, αυτός όμως απο-
τελεί ιδιαίτερη τιμή. 
–Ανήκετε στον στενό πυρήνα
του προέδρου του ΔΗΚΟ. Ισχύει
αυτό που λένε πως όποιος δεν
συμφωνεί μαζί με τον κλειστό
κύκλο του Νικόλα Παπαδόπουλου
δεν έχει μέλλον εντός του κόμ-
ματος;  

–Είναι ένα παραμύθι από αυτούς
που θέλουν να πλήξουν το Δημο-
κρατικό Κόμμα. Ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος, όπως κάθε πρόεδρος
κόμματος, έχει έναν πυρήνα συ-
νεργατών. Αυτό δεν υποκαθιστά
επ’ ουδενί λόγω τα συλλογικά όρ-
γανα και τη λειτουργία της απόλυ-
της δημοκρατίας εντός του κόμ-
ματος. Για όποιον θέλει να προ-
σφέρει και όχι μόνο να λάβει και
να επωφεληθεί, οι πόρτες ήταν, εί-
ναι και θα είναι πάντα ανοικτές. 
–Τελικά το ΔΗΚΟ για τις προ-
εδρικές εκλογές του 2023 έχει
μόνο μία επιλογή; Το ΑΚΕΛ; 

–Οι επιλογές είναι πολλές και
όχι μία, θα τις μελετήσουμε όλες
και την καθεμιά ξεχωριστά στην
ώρα τους. Τώρα δεν είναι η κατάλ-
ληλη στιγμή. Μπροστά μας, σήμερα,
έχουμε τις βουλευτικές εκλογές
του ερχόμενου Μαΐου. Η μοναδική
επιλογή τη δεδομένη στιγμή είναι
η επιτακτική ανάγκη για αλλαγή.
–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε; 

–Στην «Ασκητική» του Νίκου
Καζαντζάκη. «Μην καταδέχεσαι
να ρωτάς: Θα νικήσουμε; Θα νικη-
θούμε; Πολέμα!».
–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
εκλογής σας; 

–Να δώσω ξανά δυνατή φωνή
και μαζί ελπίδα στους Κερυνειώτες,
που σχεδόν όλοι τους ξέχασαν,
ωσάν να είναι πολίτες δεύτερης
κατηγορίας. Μέχρι την πολυπόθητη
μέρα της απελευθέρωσης, οι πρό-
σφυγες και όχι μόνο, χρειάζονται
επιπλέον στήριξη και αυτό θα πρά-
ξω εκεί και όπου μπορώ.

Aνοικτό το ΔΗΚΟ σε όσους θέλουν να προσφέρουν
Ο υποψήφιος βουλευτής Γιώργος Σολωμού απαντά αν θα κατοικήσει στην Κερύνεια σε ένα ενδεχόμενο λύσης του Κυπριακού

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος, όπως κάθε πρόεδρος κόμματος, έχει έναν πυρή-
να συνεργατών. Αυτό δεν υποκαθιστά επ’ ουδενί λόγω τα συλλογικά όργανα
και τη λειτουργία της απόλυτης δημοκρατίας εντός του κόμματος, λέει για τα
περί στενού περίγυρου ο Γιώργος Σολωμού.

Δικηγορικά γραφεία
υπάρχουν πολλά,
Υπουργικό Συμβούλιο
όμως μόνο ένα και στην
παρούσα κυβέρνηση εί-
ναι διορισμένο από τον
Νίκο Αναστασιάδη.  

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Με βεβαιότητα θα πω ότι η ΔΗ-
ΠΑ – Συνεργασία Δημοκρατικών
Δυνάμεων θα είναι ο μεγάλος νι-
κητής των εκλογών. Αν και απο-
φεύγω τις δημόσιες εκτιμήσεις απο-
τελεσμάτων θα πω πως ο αριθμός
των βουλευτών μας θα υπερβεί τον
σημερινό των τριών και ο νοών νο-
είτω» λέει στη συνέντευξή του στην
«Κ» ο Μαρίνος Μουσιούττας, ση-
μειώνοντας πως θα εκπλαγούν όλοι
με το αποτέλεσμα. Κληθείς να απαν-
τήσει αν θα μπορούσε να συνερ-
γαστεί με το ΔΗΚΟ σημειώνει πως
«αλλοίμονο εάν δεν μπορούμε να
συνεργαστούμε με άτομα που με
αρκετά από αυτά για σειρά ετών
δώσαμε κοινούς αγώνες. Κριτήριο
πάντα το κοινό καλό».

–Γνήσιος εκφραστήςτου κεν-
τρώου χώρου είναι ο Σπύρος Κυ-
πριανού, ο Τάσσος Παπαδόπου-
λος ή είναι καιρός για ένα νέο ελ-
πιδοφόρο πρόσωπο; 

–Ο Σπύρος Κυπριανού ήταν ο
ιστορικός και αδιαμφισβήτητος
ηγέτης του Κέντρου και ο Τάσσος
Παπαδόπουλος ο φυσικός συνεχι-
στής αυτής της πορείας. Σήμερα ο
κεντρώος ψηφοφόρος αναζητεί
κάτι που να συνδυάζει το χθες με
το αύριο. Το ιδεολογικό υπόβαθρο
του ιστορικού κέντρου σε συνδυα-
σμό με τον εκσυγχρονισμό του σή-
μερα. Έφτασε ο καιρός για ένα νέο
ελπιδοφόρο σχηματισμό στο χώρο
του Κέντρου.
–Ποια θα έπρεπε να είναι η πεμ-
πτουσία του κεντρώου χώρου; 

–Επιτρέψετε μου να δανειστώ
τα διαχρονικά λόγια του Σπύρου
Κυπριανού…. «Δεν φτάνει να λέει
κανείς ότι είναι Κέντρο, αλλά να
συμπεριφέρεται σαν κεντρώος. Το

κέντρο δεν είναι αφηρημένη έννοια,
είναι τρόπος ζωής». Το γνήσιο Κέν-
τρο είναι ο χώρος της σύνεσης, της
μετριοπάθειας, της διαλλακτικό-
τητας. Ο χώρος της κοινωνικής δι-
καιοσύνης, με τον άνθρωπο πάντα
στο επίκεντρο.
–Την καλύπτει αυτή την πεμ-
πτουσία κάποιο από τα υφιστά-
μενα κόμματα του χώρου; 

–Αυτό προσδοκούμε να κάνουμε
με την παρουσία στο πολιτικό σκη-
νικό της ΔΗΠΑ - Συνεργασίας Δη-
μοκρατικών Δυνάμεων, τον αυθεν-
τικό εκφραστή, του κεντρώου χώ-
ρου.
–Τον περασμένο Δεκέμβριο η
εκτίμησή σας ήταν πως η συνερ-
γασία σας με τη ΔΗΠΑ θα ξεπε-
ράσει κατά πολύ το 3,6%. Οι δη-
μοσκοπήσεις δεν φαίνεται να
συμμερίζονται την αισιοδοξία
σας… Πέσατε τελικά έξω στις
εκτιμήσεις σας; 

–Εάν οι δημοσκοπήσεις έβγαζαν
από μόνες τους βουλευτές τότε δεν
θα κάναμε εκλογές. Σημασία δεν
έχει ποιος προηγείτο τον Δεκέμβριο
αλλά ποιος και πώς θα τερματίσει
τον Μάιο. Όχι μόνο θα υπερβούμε
το 3,6% αλλά θα εκπλαγούν όλοι

με το αποτέλεσμα που θα κατα-
γράψουμε. Με βεβαιότητα θα πω
ότι η ΔΗΠΑ – Συνεργασία Δημο-
κρατικών Δυνάμεων θα είναι ο με-
γάλος νικητής των εκλογών. Αν και
αποφεύγω τις δημόσιες εκτιμήσεις
αποτελεσμάτων θα πως πώς ο αριθ-
μός των βουλευτών μας θα υπερβεί
τον σημερινό των τριών και ο νοών
νοείτω.
–Το ΔΗΚΟ από την άλλη φαίνεται

να διατηρεί τα ποσοστά του παρά
το ότι υπήρξε διάσπαση του κόμ-
ματος από το 2016 μέχρι σήμερα.
Πώς εξηγείται; 

–Το ΔΗΚΟ μακάρι να πάει καλά
και να βρει τον δρόμο του. Ο κυ-
ρίαρχος λαός αποφασίζει για όλους,
στο τέλος της ημέρας. Όμως ας
επικεντρωθούμε στο σήμερα και
στο αύριο και όχι σε κάτι που για
εμάς αποτελεί παρελθόν.

–Η ιστορία του πολιτικού συστή-
ματος βρίθει περιπτώσεων όπου
κόμματα δημιουργήθηκαν και
χάθηκαν από το προσκήνιο πολύ
σύντομα. Για ποιο λόγο να μη
συμβεί το ίδιο και με τη ΔΗΠΑ-
Συνεργασία Δημοκρατικών;

–…και για κόμματα που ήρθαν
και έμειναν. Το πολιτικό σύστημα
χαρακτηρίζεται από παραδοξότη-
τες. Για παράδειγμα, όταν εγώ υπη-
ρετούσα το ΔΗΚΟ, κάποιοι που σή-
μερα αποτελούν μέρος της ηγεσίας
του, ούτε που γνώριζαν πού βρι-
σκόταν η είσοδος του κόμματος.
Η ιστορία στο τέλος θα δείξει. Η
παρουσία των εκατοντάδων στε-
λεχών που πλαισιώνουν την ΔΗΠΑ
- Συνεργασία Δημοκρατικών Δυ-
νάμεων θα διαψεύσει τις Κασσάν-
δρες. Ήρθαμε για να μείνουμε.
–Πώς απαντάτε σε όλους αυτούς
που θεωρούν τη ΔΗΠΑ - Συνερ-
γασία Δημοκρατικών συγκυβέρ-
νηση; 

–Προφανώς μας έχουν συγχύσει
με κάποιους άλλους που τα τελευ-
ταία χρόνια αντιπολιτεύονταν λε-
κτικά την κυβέρνηση αλλά αποτε-
λούσαν τον μεγάλο και πιστό σύμ-
μαχό της στο κοινοβούλιο. 
–Κάποιοι λένε πως έχετε βλέψεις
για τη δημαρχία Λευκωσίας.
Ισχύει κάτι τέτοιο;

–Γεννήθηκα, μεγάλωσα και κα-
τοικώ στο Καϊμακλί. Είμαι υπερή-
φανος γι’ αυτό. Υπηρέτησα τον
Δήμο Λευκωσίας ως δημοτικός γραμ-
ματέας και υπερασπίζομαι τον Δήμο
μου από κάθε μετερίζι. Όπως όλοι
οι συνδημότες μου έτσι και εγώ νοι-
άζομαι για το μέλλον της πόλης μας.
Τώρα έχουμε βουλευτικές εκλογές
και θα επικεντρωθούμε σε αυτό.
–Είστε από τα στελέχη που το
επώνυμό τους συνδέεται άρρηκτα
με το ΔΗΚΟ. Με το χέρι στην
καρδιά, μετανιώσατε ποτέ για

την απόφασή σας να αποχωρή-
σετε; 

Το όνομα Μουσιούττας βαρύ με
τη δική του πολιτική ιστορία και
αντιλαμβάνομαι το βάρος που κου-
βαλώ στους ώμους μου. Είμαι υπε-
ρήφανος για την καταγωγή και την
πολιτική δράση της οικογένειάς
μου. Αναγκάστηκα να πάρω αυτή
την απόφαση –όχι αβασάνιστα–
λόγω των ενεργειών της ηγεσίας
του κόμματος και της μικρής ομάδας
που την περιβάλλει. Έχω τη συ-
νείδησή μου καθαρή, γιατί δεν μπο-
ρώ ως άτομο να κάνω εκπτώσεις
στις αξίες και τα πιστεύω μου
–Θα μπορούσατε να βρεθείτε στο
ίδιο στρατόπεδο με το ΔΗΚΟ στις
προεδρικές εκλογές ή οι διαφορές
είναι αγεφύρωτες; 

–Οι πολιτικές συνεργασίες γί-
νονται με γνώμονα το καλό του τό-
που και μόνο. Αλλοίμονο εάν δεν
μπορούμε να συνεργαστούμε με
άτομα που με αρκετά από αυτά για
σειρά ετών δώσαμε κοινούς αγώνες.
Κριτήριο πάντα το κοινό καλό.
–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε συ-
χνά; 

–Στην «Πολιτεία» του Πλάτω-
να.
–Ποια ήταν η τελευταία θεατρική
παράσταση που παρακολουθή-
σατε; 

–Χαριτολογώντας θα έλεγα το
θέατρο του παραλόγου που βιώ-
νουμε τα τελευταία χρόνια στο πο-
λιτικό μας σκηνικό, κάτι που εμένα
δεν με εκφράζει καθόλου.
–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
επανεκλογής σας; 

–Θα συνεχίσω ό,τι έκανα ώς τώ-
ρα, δηλαδή θα τηρήσω κάθε λέξη,
γράμμα και κόμμα του κειμένου
ορκωμοσίας στην πρώτη συνεδρία
της Βουλής. Με εντιμότητα και κα-
θαρότητα.

Η ΔΗΠΑ θα είναι ο μεγάλος νικητής των εκλογών
Αν οι δημοσκοπήσεις έβγαζαν βουλευτές, δεν θα κάναμε εκλογές τον Μάιο, λέει ο υποψήφιος βουλευτής Μαρίνος Μουσιούττας

Είμαι υπερήφανος για την καταγωγή και την πολιτική δράση της οικογένειάς
μου, λέει στην «Κ» ο Μαρίνος Μουσιούττας, σημειώνοντας πως αναγκάστηκε
να αποχωρήσει από το ΔΗΚΟ, ωστόσο έχει τη συνείδησή του καθαρή.

Όταν εγώ υπηρετούσα
το ΔΗΚΟ, κάποιοι που
σήμερα αποτελούν
μέρος της ηγεσίας του,
ούτε που γνώριζαν
πού βρισκόταν η είσοδος
του κόμματος.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το Βραβείο του Ευρωπαίου Πολίτη
για το 2020 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου απονεμήθηκε στον ηθο-
ποιό Κώστα Βήχα και στο πρόγραμ-
μα Social Mediation in Practice
(ICLAIM), βραβεύοντας στην ουσία
την κοινωνία των ενεργών πολιτών,
όπως φαίνεται από τις δηλώσεις
του Κώστα Βήχα, αλλά και της Ste-
phanie Laulhe Shaelou στην «Κ»,
που λένε ότι μαζί τους βραβεύονται
και πολλοί άλλοι και αυτό είναι ση-
μαντικό. Η φετινή βράβευση είναι
σημαντική και για ακόμη έναν λόγο,
αφού είναι η πρώτη φορά που το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αξιολόγησε
προτάσεις που προέρχονται και
από την κοινωνία των πολιτών, ενώ

τα προηγούμενα χρόνια οι προτά-
σεις προέρχονταν από τους ευρω-
βουλευτές. Το βραβείο Ευρωπαίου
Πολίτη απονέμεται από το 2008 ως
επιβράβευση για εξαιρετικά επι-
τεύγματα πολιτών, ομάδων, σωμα-
τείων ή οργανώσεων από τα 27 κρά-
τη μέλη της Ε.Ε. Το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο επιβραβεύει πρόσωπα ή
οργανισμούς/φορείς που αποδε-
δειγμένα προάγουν την ευρωπαϊκή
πολιτότητα, ενισχύουν την ευρω-
παϊκή ολοκλήρωση, και προωθούν
τις ευρωπαϊκές αξίες όπως διατυ-
πώνονται στον Χάρτη των Ανθρω-
πίνων Δικαιωμάτων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Στην Κύπρο το βραβείο
για πρώτη φορά απονεμήθηκε το
2012 στους Πέτρο Σουππουρή και
Huseyin Ankansoy, μέλη της Δι-
κοινοτικής Πρωτοβουλίας Συγγενών
Αγνοουμένων, Δολοφονηθέντων
και άλλων Θυμάτων των γεγονότων
1963-1974. Έκτοτε, το βραβείο απο-
νέμεται σε ανθρώπους της Κύπρου
που με τις ενέργειές τους προωθούν
τις ευρωπαϊκές αξίες, την ιδέα της
Ενωμένης Ευρώπης, όπως τις ορίζει
ο Χάρτης των Θεμελιωδών Δικαιω-
μάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ολοι μαζί μπορούμε
Ο ηθοποιός Κώστας Βήχας, ο

οποίος έλαβε το βραβείο είπε στην

«Κ» ότι αυτή βράβευση είναι μια
αναγνώριση όλης της προσπάθειας
που γίνεται εδώ και πολλά χρόνια,
από την άλλη όμως είναι και ανα-
γνώριση του προβλήματος, «υπάρ-
χουν άνθρωποι δυστυχισμένοι,
πεινασμένοι, που χωρίς τη δική
μας βοήθεια δεν μπορούν να επι-
βιώσουν. Ελάτε εσείς οι υπόλοιποι
που μπορείτε να βοηθήσετε» λέει
ο κ. Βήχας, συνεχίζοντας «υπάρ-
χουν άστεγοι, αλλά και οικογένειες
με οικονομικά προβλήματα, ζουν
σε μία εξαθλίωση. Μεταξύ αυτών
θα πρέπει να πούμε ότι υπάρχουν
και καλλιτέχνες οι οποίοι έχουν
έναν ακόμη περιορισμό, δεν θέ-
λουν να σταθούν σε μια ουρά για
να πάρουν τρόφιμα, και εκεί η δυ-

σκολία για εμάς μεγαλώνει… Αυτό
που προσπαθούμε να κάνουμε εί-
ναι να δώσουμε χέρι βοηθείας, να
είμαστε ο ένας για τον άλλο». Η
προσπάθεια αυτή του Κώστα Βήχα
ξεκίνησε πριν από πολλά χρόνια…
«με τα χρόνια συνεργάστηκα με
πολλούς, ώσπου ιδρύθηκε και η
Κίτρινη Γραμμή, μαζί με τον πρό-
εδρο της ΑΕΛ Ανδρέα Σοφοκλέους
και προσπαθούμε μαζί να βοηθάμε
όσο μπορούμε. Είναι πολλοί που
με βοηθάνε, συνάδελφοι ηθοποιοί,
δημοσιογράφοι, αλλά και ο απλός
κόσμος. Στο πρόσωπό μου βρα-
βεύτηκε πολύς κόσμος». Ο κ. Βήχας
λέει ότι η αναγνώριση της προ-
σπάθειάς του από το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο είναι μια ευκαιρία,

ένα παράσημο, «άρχισα να πιέζω
τώρα που είναι ευκαιρία. Αυτό
είναι το ουσιαστικό κέρδος από
τη βράβευση». Ο κ. Βήχας τόνισε
«βοηθάμε κόσμο από παντού, δεν
με ενδιαφέρει από πού κατάγεται
το πρόσωπο που χρειάζεται βοή-
θεια και θα έπρεπε και τα κονδύλια
που υπάρχουν από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για την ανάπτυξη δομών
για ανθρώπους που έχουν ανάγκη
να τα αξιοποιήσουν η Πολιτεία
και οι τοπικές αρχές». 

Κοινωνία των πολιτών
Ο κερδοσκοπικός οργανισμός

Κοινωνικής Διαμεσολάβησης στην
Πράξη ([Interdisciplinary Centre
for Law, Alternative and Innovative

Methods] ICLAIM) δημιουργήθηκε
από την καθηγήτρια Stephanie
Laulhe Shaelou το 2018 και το
2019-2020 έγινε δικοινοτικό απο-
τελεί ανεξάρτητο, μη-κερδοσκο-
πικό οργανισμό που δουλεύει σε
στενή συνεργασία με τη Νομική
Σχολή του Πανεπιστημίου UCLan
Cyprus. 

Η κα Shaelou είπε στην «Κ»
πως η βράβευση από το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο είναι σημαντική γιατί,
όπως είπε, μιλάμε για ένα μικρό
εθελοντικό έργο από μία μικρή
κοινωνία, αυτή της Κύπρου, που
βρίσκεται στην άκρη της Ευρώπης,
«αυτή η προσπάθεια αναγνωρί-
στηκε, πήρε φως και μας δίνει κου-
ράγιο, μας ενθαρρύνει να συνεχί-
σουμε τη δουλειά μας και να με-
γαλώσουμε το δίκτυό μας, ώστε
να αυξηθεί το ενδιαφέρον για αυτό
που κάνουμε». Η κα Shaelou πρό-
σθεσε πως «Ελπίζουμε ότι η βρά-
βευση θα μας φέρει υποστήριξη
από φορείς και να έλθουν διεθνείς
συνεργασίες και σίγουρα μας εν-
θαρρύνει να συνεχίσουμε». Ο επό-
μενος στόχος, όπως λέει η κα Sh-
aelu, είναι να μεγαλώσει ακόμη
περισσότερο το πρόγραμμα «θα
ήθελα να είχαμε περισσότερους
εθελοντές και να μεγαλώσει το δί-
κτυο αυτού του έργου. Να εφαρ-
μοστεί η κοινωνική διαμεσολάβη-
ση σε πολύ περισσότερους χώρους,
σε σχολεία, σε δημαρχεία κ.α.».

Στο πλαίσιο του ICLAIM συντάχ-
θηκε ένα εγχειρίδιο για την κοι-
νωνική διαμεσολάβηση, στο οποίο
εμπλέκονται ενεργοί πολίτες, φοι-
τητές, ακαδημαϊκοί, ερευνητές
που προσπαθούσαν να σκεφτούν
τι μπορούσαν να κάνουν ώστε να
κάνουν τη διαφορά εντός της κοι-
νωνίας που ζούμε. 

Όπως είπε η κα Shaelou «το εγ-
χειρίδιο είναι βασισμένο στην εμ-
πειρία της Ισπανίας και της Γαλλίας
και άλλων χωρών, οι οποίες έχουν
μεγάλη παράδοση στην κοινωνική
διαμεσολάβηση. Φυσικά έχει προ-
σαρμοστεί στα δικά μας κυπριακά
προβλήματα. Πρόκειται για ένα
εγχειρίδιο που ενθαρρύνει κάθε
πολίτη να πάρει στα χέρια του ένα
κοινωνικό πρόβλημα και να προ-
σπαθήσει να το λύσει μέσω δια-
λόγου και αμοιβαίου σεβασμού».
Η κα Shaelou μάς λέει πως η κοι-
νωνική διαμεσολάβηση είναι ανε-
πτυγμένη σε όλο τον κόσμο και
τονίζει πως δεν χρειάζεται να είσαι
ειδικός, ή νομικός, «ο καθένας μπο-
ρεί να βοηθήσει και να επωφεληθεί
από την κοινωνική διαμεσολάβη-
ση». Από τον Ιούλιο του 2018, το
περιεχόμενο του Εγχειριδίου και
οι γνώσεις του ICLAIM επί του θέ-
ματος έχουν διαδοθεί ευρέως μέσα
από μια σειρά εκπαιδευτικών ερ-
γαστηρίων που προωθούν τη χρή-
ση της κοινωνικής διαμεσολάβησης
(www.social-mediation.org/). 

Κοινές αξίες και συνεργασίες στο βάθρο
Ο ηθοποιός Κώστας Βήχας και το πρόγραμμα ICLAIM έλαβαν το Βραβείο Ευρωπαίου Πολίτη που απονέμει το Ευρωκοινοβούλιο

ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΕΤΡΟΥ Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Πρέπει να διασώσουμε την Κ.Δ. από τον κίνδυνο της Πενταμερούς

Μ
ε τη σύγκληση της πεντα-
μερούς διάσκεψης η Κ.Δ.
αντιμετωπίζει τον θανάσιμο

κίνδυνο της κατάργησής της και
της αντικατάστασής της με το ελ-
ληνοκυπριακό κρατίδιο που μαζί
με το νομιμοποιημένο και τώρα
παράνομο και μη αναγνωρισμένο
τουρκοκυπριακό κράτος, με κυ-
ριαρχική ισότητα θα αποτελέσουν
τη Δ.Δ.Ο. Αλλά με τις υποχωρήσεις
που κατοχύρωσαν, στην ουσία θα
είναι συνομοσπονδία. Τη λύση αυτή
οι θιασώτες της την αποκαλούν
απελευθέρωση και επανένωση. Οι
απορρίπτοντες αυτή τη λύση την
αποκαλούμε μόνιμη διχοτόμηση
και νομιμοποίηση της κατοχής και
των αποτελεσμάτων της εισβολής.

Όσοι απεργάζονται αυτή τη λύ-
ση και οι εν Κύπρω θιασώτες της
γνωρίζουν πολύ καλά ότι τέτοια

λύση δεν μπορεί να περάσει σε δη-
μοψήφισμα. Είναι σίγουροι ότι ο
ελληνισμός της Κύπρου θα την
απορρίψει με ένα ηχηρό «Όχι»,
όπως έπραξε το 2004. Το δημοψή-
φισμα είναι η έπαλξη από την οποία
ο ελληνισμός της Κύπρου θα δώσει
την ειρηνική μάχη για αποτροπή
της καταστροφικής λύσης και της
κατάργησης της Κ.Δ. Στον αγώνα
αυτό ο ελληνισμός της Κύπρου έχει
την απόλυτη υπεροχή. Η τεράστια
πλειοψηφία θα ψηφίσει «Όχι» σε
λύση που θα καταργεί την Κ.Δ. και
θα διχοτομεί την Κύπρο. Αυτό θα
είναι το σίγουρο αποτέλεσμα, ακόμα
και αν υποστηρίξουν τη λύση οι
ηγεσίες του ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ.
Εμείς έχουμε εμπιστοσύνη στην
κρίση και το αισθητήριο του λαού,
όπως και το 2004. Αυτή τη ρεαλι-
στική πραγματικότητα αναγνωρί-

ζουν και φοβούνται οι οργανωτές
και οι θιασώτες της όποιας λύσης,
που την ονομάζουν επανένωση.
Για τούτο και προετοιμάζονται να
αντιμετωπίσουν τη θέληση του λα-
ού. Είναι βέβαιο πως θα εντατικο-
ποιήσουν και θα πολλαπλασιάσουν

τις προσπάθειες και τις μεθοδεύσεις
του 2004, για να κάμψουν την αν-
τίσταση και να μεταβάλουν την
απόφαση του κυπριακού λαού. Θα
ξοδέψουν και πάλι εκατομμύρια
και χιλιάδες φόβητρα. Τη Μικρα-
σιατική Καταστροφή τη χρησιμο-
ποίησαν, αλλά απέτυχε. Τις χιλιάδες
κεραμίδια που θα έπεφταν πάνω
στα κεφάλια μας, τα είδαν να πέ-
φτουν πάνω στα κεφάλια τους.
Όμως σήκωσαν και πάλι κεφάλι
και μεθοδεύουν επιβολή της λύσης.
Θέλουν να παρακάμψουν το δημο-
ψήφισμα με μια ενδιάμεση στρα-
τηγική συμφωνία. Μια συμφωνία
που θα φέρει το Κυπριακό σε σημείο
χωρίς επιστροφή και θα αχρηστέψει
το δημοψήφισμα. 

Ο λαός έχει υποχρέωση να απαι-
τήσει να μην του στερήσουν το δι-
καίωμα να αποφασίσει ο ίδιος στο

δημοψήφισμα για το μέλλον του
και για τη λύση του Κυπριακού.
Πρέπει να απαιτήσει να μην υπο-
γραφεί ενδιάμεση στρατηγική συμ-
φωνία. Να συμφωνηθούν όλα και
τότε να παρουσιαστούν στον λαό
με δημοψήφισμα και αν η λύση
είναι λειτουργική και βιώσιμη και
ομοσπονδία με αναγνώριση των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και την
εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτη-
μένου σε όλη την Κύπρο, η πλει-
οψηφία θα την αποδεχτεί. Πρέπει
με κάθε νόμιμο τρόπο να ζητήσουμε
από τον εκπρόσωπο της ελληνο-
κυπριακής κοινότητας να μην υπο-
γράψει ενδιάμεση στρατηγική συμ-
φωνία και αν υπάρχει τρόπος να
του απαγορεύσουμε να υπογράψει
ως εκπρόσωπός μας τέτοια συμφω-
νία. Έχω άποψη για το θέμα. Δεν
είμαι, όμως, νομικός για να εκφέρω

άποψη για τα νομικά εμπόδια που
μπορεί η κοινότητά μας να θέσει
στον εκπρόσωπό μας, που είναι ο
ΠτΔ, ώστε να αποτρέψουμε μια τέ-
τοια εξέλιξη. Γιατί οι συνθήκες σή-
μερα είναι τέτοιες, που δίνουν την
ευκαιρία σε πολλούς να εκβιάσουν
και να πειθαναγκάσουν τον σημε-
ρινό ΠτΔ να υπογράψει μια ενδιά-
μεση στρατηγική συμφωνία. Και
τότε δεν υπάρχει τρόπος επιστροφής
ή αναίρεσης. Η Κ.Δ. θα καταργηθεί
και θα δώσει τη θέση της σε ένα
νέο κράτος, που θα έχει χαρακτη-
ριστικά, όλες τις υποχωρήσεις των
δέκα τελευταίων χρόνων. Και τότε,
χωρίς κρατική υπόσταση, μάταια
θα αναζητούμε κηδεμόνα για να
αποτρέψουμε την καταστροφή.
Γιατί η Κ.Δ. θα έχει υποβιβαστεί σε
κρατίδιο της ΔΔΟ, στην οποία το
πάνω χέρι θα έχει η Τουρκία.

2012
Στον Πέτρο

Σουππουρή και στον
Huseyin Ankansoy,

μέλη της Δικοινοτικής
Πρωτοβουλίας

Συγγενών
Αγνοουμένων,

Δολοφονηθέντων και
άλλων Θυμάτων των

γεγονότων 1963-1974.

2013
Στην Άντρια

Κυπριανού και στον
Mehmet Emin

Eminoglu, ιδρυτές του
δικοινοτικού
χορευτικού

προγράμματος 
«Dance for

Peace». 

2014
Στη δημοσιογράφο

Sevgul Uludag
και στον 

ποιητή Μιχάλη
Χριστοφίδη.

2015
Στους Τάκη

Χατζηδημητρίου και
Ali Tuncay, μέλη της

Δικοινοτικής
Επιτροπής για την

Πολιτιστική
Κληρονομιά.

2016
Στον εκπαιδευτικό
Sener Elcil και στο

Περιφερειακό 
Λύκειο 

Αποστόλου
Λουκά 

Κολοσσίου.

2017
Στον Δρ Αμερίκο

Αργυρίου.

2018
Στον εκδότη -

δημοσιογράφο Σενέρ
Λεβέντ και στη

Δικοινοτική
Πρωτοβουλία 

για την Αμμόχωστο
(Αντρέα Μάτση
και Okan Dugli). 

2019
Δεν απονεμήθηκε

λόγω
ευρωεκλογών

2020
Στον ηθοποιό 
Κώστα Βήχα
και στον μη

κερδοσκοπικό
οργανισμό Κοινωνική
Διαμεσολάβηση στην

Πράξη (ICLAIM)

Βραβείο Ευρωπαίου Πολίτη 

<<<<<<<

Το βραβείο απονέμεται
από το 2008 σε 
πρόσωπα και φορείς 
που αναδεικνύουν και 
προωθούν τις αξίες 
που πρεσβεύει η Ε.Ε.

Βραβείο 
Ευρωπαίου 
Πολίτη

Κάθε έτος, το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο απονέμει το «Βρα-
βείο του Ευρωπαίου Πολίτη».
Το βραβείο αυτό βραβεύει (α)
έργα για την προαγωγή καλύτε-
ρης αμοιβαίας κατανόησης και
στενότερης σύνδεσης μεταξύ
των πολιτών των κρατών μελών
ή για τη διευκόλυνση της δια-
συνοριακής ή διεθνικής συνερ-
γασίας εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, (β) έργα ή δράσεις πο-
λιτών που εμπλέκονται σε μα-
κροπρόθεσμη, διασυνοριακή ή
διεθνική πολιτιστική συνεργα-
σία που συμβάλλει στην ενί-
σχυση ενός ευρωπαϊκού πνεύ-
ματος, (γ) έργα που συνδέονται
με το τρέχον Ευρωπαϊκό Έτος
και (δ) έργα που εκφράζουν
συγκεκριμένα τις αξίες που
απορρέουν από τον Χάρτη των
Θεμελιωδών Δικαιωμάτων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αίτηση
για το Βραβείο του Ευρωπαίου
Πολίτη μπορούν να υποβάλουν
πολίτες, ομάδες πολιτών, ενώ-
σεις ή οργανώσεις για έργα
που έχουν πραγματοποιήσει, ή
μπορούν να προτείνουν έναν
άλλο πολίτη, ομάδα πολιτών,
ένωση ή οργάνωση για το Βρα-
βείο του Ευρωπαίου Πολίτη.
Επίσης, οι βουλευτές του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου δι-
καιούνται να προτείνουν υπο-
ψηφιότητες - μία ανά βουλευτή
κάθε έτος.«Η προσπάθεια του ICLAIM αναγνωρίστηκε, πήρε φως και μας δίνει κουρά-

γιο να συνεχίσουμε τη δουλειά μας και να μεγαλώσουμε το δίκτυό μας».

Αυτό που προσπαθούμε να κάνουμε είναι να δώσουμε χέρι βοηθείας, να εί-
μαστε ο ένας για τον άλλο», λέει ο Κώστας Βήχας.

<<<<<<<

Θέλουν να παρακάμ-
ψουν το δημοψήφισμα
με μια ενδιάμεση 
στρατηγική συμφωνία.
Μια συμφωνία που 
θα φέρει το Κυπριακό 
σε σημείο χωρίς επι-
στροφή και θα αχρηστέ-
ψει το δημοψήφισμα. 
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Περίοδος δύσκολων ισορροπιών, με 
έναν ολοένα και εσωτερικά αστα-
θέστερο γείτονα, προμηνύεται η 
ερχόμενη για τα ελληνοτουρκικά. 
Η κυβέρνηση έχει αποφασίσει να 
ακολουθήσει μια διττή στρατηγι-
κή, που από τη μια θα καθίσταται 
σαφές ότι είναι απαραίτητη η δια-
τήρηση διαύλων επικοινωνίας και 
από την άλλη ότι οι θέσεις της Ελλά-
δας είναι αδιαπραγμάτευτες. Παρά 
τις επιμέρους διαφωνίες οι οποίες 
πηγάζουν πολλές φορές από αιτί-
ες που συνδέονται περισσότερο με 
την εσωτερική και πολύ λιγότερο 
με την εξωτερική πολιτική, υπάρ-
χει μια συγκλίνουσα αντίληψη ότι 
η αλλαγή κυβέρνησης στις ΗΠΑ 
οδήγησε σε μια δραματική αλλα-
γή συμπεριφοράς που καθιστά τον 
εκτροχιασμό των ελληνοτουρκικών, 
πέρα από ένα σημείο, μάλλον δύ-
σκολο για το ορατό μέλλον. 

Αυτό, βεβαίως, δεν σημαίνει ότι 
η Αθήνα παρακολουθεί τη ρευστό-
τητα της κατάστασης στην Τουρ-
κία καθησυχασμένη. Κάθε άλλο, γι’ 
αυτό και γίνονται επαφές για την 
επιτάχυνση των επαφών σε ανώτα-
το επίπεδο, με μια συνάντηση του 
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη και του προέδρου της Τουρ-
κίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν που 
κατά πάσα πιθανότητα θα πραγ-
ματοποιηθεί στο περιθώριο της 
συνόδου κορυφής του ΝΑΤΟ στις 
14 Ιουνίου στις Βρυξέλλες. Είναι 
ιδιαιτέρως σημαντικό ότι ο πρό-
εδρος των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν θα 
πραγματοποιεί και το πρώτο ταξίδι 
του στην Ευρώπη, σε μια προσπά-
θεια να ενισχύσει συμβολικά την 
έννοια της διατλαντικής ενότητας 
που είχε διαρραγεί την περίοδο της 
προεδρίας του Ντόναλντ Τραμπ.

Είναι εύλογο να υποτεθεί ότι 
άπαντες οι ηγέτες που θα βρεθούν 
στις Βρυξέλλες θα επιχειρήσουν 
τετ α τετ με τον κ. Μπάιντεν, και 
στην Αθήνα εκτιμούν ότι, βάσει 
τουλάχιστον του θερμού κλίμα-
τος του τηλεφωνήματος που είχαν 
με τον κ. Μητσοτάκη, η ελληνική 
πλευρά συγκεντρώνει αρκετά κα-
λές πιθανότητες για μια συνάντη-
ση με τον Αμερικανό πρόεδρο. ∆ε-
δομένου, μάλιστα, ότι μια διμερής 
συνάντηση του κ. Μπάιντεν με τον 
κ. Ερντογάν έχει ήδη αναγγελθεί, 
το τετ α τετ Μητσοτάκη με τον 
πρόεδρο των ΗΠΑ θεωρείται πο-
λύ πιθανό, αν όχι δεδομένο. Η ελ-

ληνοαμερικανική διάσταση είναι 
σημαντική όχι μόνο για την πορεία 
των ελληνοτουρκικών αλλά και για 
τις συνολικότερες συζητήσεις που 
αφορούν τη στρατηγική συνεργα-
σία Αθήνας και Ουάσιγκτον. 

Παρά το θετικό κλίμα, πάντως, 
οι συζητήσεις για την ανανέωση 
της Συμφωνίας Αμοιβαίας Αμυ-
ντικής Συνεργασίας (MDCA) κα-
λά κρατούν, δίχως κάποιο ορατό 
αποτέλεσμα. Φαίνεται ότι η αμε-
ρικανική πλευρά είναι ιδιαιτέρως 
διστακτική στο να εγκρίνει τις 
μετασταθμεύσεις δυνάμεων στις 
εναλλακτικές τοποθεσίες που προ-

τείνει η ελληνική, κυρίως σε νησιά 
και νευραλγικού χαρακτήρα ση-
μεία ανά την επικράτεια. Καλά πλη-
ροφορημένες πηγές επισημαίνουν 
ότι οι διαπραγματεύσεις βρίσκο-
νται σε νέο στάδιο, ήτοι, η Αθήνα 
έχει επανέλθει με νέες προτάσεις, 
που περιλαμβάνουν χρηματοδότη-
ση των Ενόπλων ∆υνάμεων μέσω 
των υφιστάμενων δυνατοτήτων 
του αμερικανικού Πενταγώνου.

H διπλωματία

Η Αθήνα, επιπλέον, έχει κινη-
θεί εξαιρετικώς αποτελεσματικά 
στο ζήτημα των συμμαχιών στην 
ευρύτερη περιοχή, σε μια περίοδο 
κατά την οποία καταφανέστατα η 
Αγκυρα δυσκολεύεται ακόμα και να 
αποκτήσει πρόσβαση. Η επίσκεψη 
του κ. Μητσοτάκη στη Λιβύη, αλλά 
και η υποδοχή του Λίβυου μεταβα-
τικού προέδρου στην Αθήνα, ήταν 
πολύ πιο σημαντική απ’ όσο έχει 
έως τώρα φανεί, καθώς οι ελληνι-
κές απόψεις και προειδοποιήσεις 
έγιναν ιδιαιτέρως ευκρινείς. Επι-
πλέον, το μπαράζ συναντήσεων 
που είχε ο υπουργός Εξωτερικών 
Νίκος ∆ένδιας στη Βεγγάζη και 
στην Κύπρο με τους ομολόγους 

του από το Ισραήλ και τα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα, αλλά και στη συ-
νέχεια στη Σαουδική Αραβία όπου 
μετέβη μαζί με τον υπουργό Εθνι-
κής Αμυνας Νίκο Παναγιωτόπου-
λο για την ολοκλήρωση της συμ-
φωνίας μεταφοράς των πυραύλων 
Patriot της Πολεμικής Αεροπορίας 
στη μεγάλη αραβική χώρα, συνι-
στά μια ευρύτερη ένδειξη της συ-
νέχειας που έχει το διπλωματικό 
άνοιγμα της Αθήνας στην περιο-
χή. ∆εν θα πρέπει να υποτιμάται 
και η συμβολική σημασία της με-
γάλης άσκησης «Ηνίοχος ’21», στο 
πλαίσιο της οποίας επί σχεδόν δύο 
εβδομάδες πετούσαν μαζί αερο-
σκάφη της αεροπορίας του Ισρα-
ήλ, των ΗΠΑ και των ΗΑΕ.

Αυτή η σημαντική διπλωματι-
κή προσπάθεια της Αθήνας δεν 
θα πρέπει να αποπροσανατολί-
ζει, ωστόσο, από την επιμονή με 
την οποία η Αγκυρα προωθεί τους 
στόχους της. Παρά τα υφιστάμενα 
προβλήματα, η Αγκυρα συνεχίζει 
τις εντατικές διπλωματικές πιέσεις 
επιχειρώντας να ανοίξει εκ νέου δι-
αύλους με τις κυβερνήσεις των χω-
ρών που συνδέονται περισσότερο 
με τα άμεσα συμφέροντα Ελλάδας 

και Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως 
η Αίγυπτος και το Ισραήλ. Μόλις 
πριν από λίγες ημέρες ο κ. Ερντο-
γάν έκανε ένα προεκλογικό δώρο 
στον πρωθυπουργό της Αλβανί-
ας Εντι Ράμα, εγκαινιάζοντας (εξ 
αποστάσεως) ένα νοσοκομείο στα 
Τίρανα που ανεγέρθηκε με τουρ-
κικά κεφάλαια. 

Πολύ περισσότερο, η Τουρκία 
εμφανίζεται πρόθυμη να δράσει 
και στο πεδίο, ακόμα και σε περι-
πτώσεις οι οποίες δεν ενδείκνυ-
νται. Η δράση του τουρκικού ναυ-
τικού κατά τον πλου ενός γαλλικού 
ωκεανογραφικού το οποίο κινού-
νταν σε διεθνή ύδατα νότια και 
ανατολικά της Κρήτης (το παρα-
σκήνιο αποκάλυψε η «Κ» της Πέ-
μπτης), με μοναδική αιτιολογία την 
αρμοδιότητα έκδοσης NAVTEX, εί-
ναι μια ένδειξη ότι ο κ. Ερντογάν 
δεν εγκαταλείπει το τουρκολιβυκό 
μνημόνιο. Στην Αθήνα, αναμένουν, 
επίσης, ότι η άτυπη πενταμερής 
που αρχίζει τη Τρίτη για το Κυπρι-
ακό θα είναι μια περίσταση στην 
οποία η τουρκική πλευρά θα μπο-
ρέσει να κάνει μια εύκολη επίδειξη 
αδιαλλαξίας, πατώντας πάνω στην 
απειλή «διχοτόμησης».

Ο Μπάιντεν αλλάζει τις ισορροπίες
Σε κρίσιμη περίοδο περνούν τα ελληνοτουρκικά – Καθοριστικός παράγων η στάση του Αμερικανού προέδρου έναντι της Αγκυρας
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ιδιαίτερα σημαντικές εί-
ναι οι εξελίξεις σχετικά με 
την ανανέωση των φρε-
γατών. Το Πολεμικό Ναυ-
τικό (Π.Ν.) αναμένεται ότι 
περί τα μέσα προς τέλη 
Μαΐου θα είναι σε θέση 
να καταθέσει την τελική 
αξιολόγησή του προς την 
πολιτική ηγεσία. Ενδιαφέ-
ρουσες είναι οι συζητή-
σεις με τους Ολλανδούς. 
Μετά το Πάσχα, αναχωρεί 
για τις Κάτω Χώρες κλι-
μάκιο του Π.Ν., το οποίο 
θα εξετάσει την κατάστα-
ση των φρεγατών τύπου 
«Μ» του ολλανδικού και 
βελγικού ναυτικού, που 
προσφέρονται ως πιθα-
νή ενδιάμεση λύση. Το 
κλιμάκιο θα εξετάσει και 
ναρκοθηρευτικά κλάσης 
«Alkmaar». Το εύρος των 
συνομιλιών με τους Ολ-
λανδούς υποδηλώνει ότι 
αποτελούν έναν σημα-
ντικό ανταγωνιστή, όπως 
άλλωστε και οι Γάλλοι. 
Μετά το Πάσχα αναμένε-
ται και ένα δεύτερο κύμα 
προτάσεων ή βελτίωσης 
των υφισταμένων. Σε αυτό 
ίσως υπάρξει και η οριστι-
κή πρόταση των Γερμα-
νών, οι οποίοι δεν έχουν 
πει ακόμη την τελευταία 
λέξη. Επίσης, από τις ΗΠΑ 
αναμένεται η νέα πρόταση 
ενδιάμεσης λύσης, καθώς 
η προηγούμενη ενδιάμεση 
λύση περί Oliver Hazard 
Perry και περιπολικά της 
αμερικανικής ακτοφυλα-
κής είναι εκτός συζήτησης 
για την Αθήνα. Αναμένε-
ται, επιπλέον, να γίνουν 
πιο ολοκληρωμένες και οι 
προτάσεις Ισπανίας, Ιτα-
λίας και Ηνωμένου Βασι-
λείου. Τις προηγούμενες 
ημέρες καταγράφηκε και 
ενδιαφέρον από την Κο-
ρέα, συγκεκριμένα από τη 
Hyundai, για ναυπήγηση 
της τοπικής εκδοχής των 
αντιτορπιλικών Arleigh 
Burke, βέβαια σε κορεατι-
κά ναυπηγεία. 

Οι φρεγάτες

Στο κενό φαίνεται να πέφτουν οι 
εντατικές, το τελευταίο διάστημα, 
προσπάθειες του Ταγίπ Ερντογάν 
να εξομαλύνει τις σχέσεις του με 
τις ΗΠΑ και βασικούς συμμάχους 
τους στην Ευρώπη και στη Μέση 
Ανατολή, ώστε να δώσει ανάσες 
στην αποσταθεροποιημένη τουρ-
κική οικονομία. 

Η πρώτη ψυχρολουσία ήρθε την 
Τετάρτη, όταν το Πεντάγωνο ενη-
μέρωσε την Τουρκία για την τελε-
σίδικη απόφαση των Αμερικανών 
να την αποκλείσουν από το πρό-
γραμμα συμπαραγωγής των μαχη-
τικών αεροσκαφών F-35 λόγω της 
άρνησης της Αγκυρας να αναθεω-
ρήσει την εγκατάσταση και ενερ-
γοποίηση των ρωσικών πυραύλων 
S-400. Το μήνυμα ήταν σαφές: οι 
ΗΠΑ δεν εννοούν να ανεχθούν 
μια Τουρκία που θα είναι με το ένα 
πόδι στο ΝΑΤΟ και με το άλλο σε 
μια λυκοσυμμαχία με τη Ρωσία και 
απαιτούν από τον Ερντογάν να δια-
λέξει με ποιους θα πάει και ποιους 
θα αφήσει. Σήμερα. Τώρα. 

Την επομένη είδαν το φως της 
δημοσιότητας ταυτόσημα ρεπορ-
τάζ αμερικανικών και τουρκικών 
μέσων ενημέρωσης, σύμφωνα με 
τα οποία ο Τζο Μπάιντεν επρόκειτο 
να χαρακτηρίσει δημοσίως «γενο-
κτονία» τη μαζική σφαγή Αρμενί-
ων από στρατεύματα της Οθωμα-
νικής Αυτοκρατορίας, το 1915. Αν 
και το Κογκρέσο έχει ψηφίσει από 
το 2019 μη δεσμευτική απόφαση 
περί αναγνώρισης της γενοκτονί-
ας, ουδείς Αμερικανός πρόεδρος 

έχει πράξει το ίδιο για να μη δια-
ταράξει τις σχέσεις με έναν γεω-
πολιτικά σημαντικό σύμμαχο των 
ΗΠΑ. (Μοναδική εξαίρεση ήταν ο 
Ρόναλντ Ρίγκαν, το 1981, ο οποί-
ος όμως αναθεώρησε τη στάση 
του στη συνέχεια υπό την πίεση 
του υπουργού Εξωτερικών Τζορτζ 
Σουλτς και του υπουργού Αμυνας 
Κάσπερ Ουαϊνμπέργκερ).

Οταν γράφονταν αυτές οι γραμ-
μές, ήταν ακόμη ανοιχτό το ενδε-
χόμενο να αλλάξει την τελευταία 
στιγμή τα σχέδιά του ο Τζο Μπάι-
ντεν σχετικά με την αναγνώριση 
της γενοκτονίας, μετά και την τη-
λεφωνική επικοινωνία με τον Τούρ-
κο πρόεδρο την Παρασκευή. Οσο 
κι αν ο ∆ημοκρατικός πρόεδρος 
υψώνει τη σημαία των ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων στις εκστρατείες 
του κατά της Κίνας και της Ρωσί-
ας, στην πρακτική εφαρμογή τους 
είναι τόσο επιλεκτικός όσο και οι 
προκάτοχοί του – απόδειξη ότι δεν 
επέβαλε καμία κύρωση στον Οίκο 
των Σαούντ, παρά το συντριπτικό 
πόρισμα των αμερικανικών μυ-
στικών υπηρεσιών για την απο-
τρόπαιη δολοφονία του Τζαμάλ 
Κασόγκι. Γεγονός είναι όμως ότι 
ο Μπάιντεν έχει λιγότερους λό-
γους να φοβάται σοβαρά αντίποινα 
από τον Ερντογάν, όπως θα ήταν 
η αναστολή χρήσης της βάσης 
του Ιντσιρλίκ από τα αμερικανι-
κά στρατεύματα, απειλή που είχε 
αναγκάσει τον Μπαράκ Ομπάμα να 
υιοθετήσει ανεκτική στάση έναντι 
της Τουρκίας. Οι περισσότεροι ανα-
λυτές στην Ουάσιγκτον πιστεύουν 
ότι τα πολλά ανοιχτά μέτωπα του 

Ερντογάν και κυρίως η κατάστα-
ση της τουρκικής οικονομίας δεν 
του αφήνουν περιθώρια, σε αυτή 
τη συγκυρία, για μεγάλους παλι-
καρισμούς.

Σε κάθε περίπτωση, οι εξελίξεις 
της περασμένης εβδομάδας επη-
ρέασαν δυσμενώς την ατμόσφαι-
ρα, με τη λίρα να καταγράφει νέα, 
σημαντική πτώση για δύο συνεχό-
μενες ημέρες. Το πλήγμα είναι ση-

μαντικό για τον Ταγίπ Ερντογάν, 
τη στιγμή που η κυβέρνησή του 
αναγκάζεται να μοιράζει δωρεάν 
πατάτες και κρεμμύδια στα διευ-
ρυνόμενα στρώματα των απόρων. 
Οι σκηνές ντροπής που εκτυλίχθη-
καν σε πόλεις της νοτιοανατολικής 
Τουρκίας, όταν απελπισμένοι άν-
θρωποι έκαναν έφοδο στα φορτία 
με τις δωρεάν πατάτες, «μιλούν» 
για την εκρηκτικότητα του κοι-
νωνικού προβλήματος. Οι δημο-
σκοπήσεις, που καταγράφουν την 
ακατάσχετη εκλογική αιμορραγία 
του κυβερνώντος κόμματος, είναι 
ένας ακόμη ανησυχητικός οιωνός.

Τα πράγματα έγιναν ακόμη χει-
ρότερα όταν ξέσπασε το πολύκρο-
το σκάνδαλο Thodex. Γύρω στις 
500.000 Τούρκοι, οι οποίοι είχαν 

εμπιστευθεί τις λίρες τους στην 
πλατφόρμα ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών κρυπτονομισμάτων για να 
προστατεύσουν τις αποταμιεύσεις 
τους από τον αχαλίνωτο πληθωρι-
σμό, βρέθηκαν ξαφνικά «κλειδωμέ-
νοι» έξω από τους ηλεκτρονικούς 
λογαριασμούς τους, ενώ ο αετο-
νύχης ιδιοκτήτης της πλατφόρ-
μας είχε προλάβει να αναχωρήσει 
στο εξωτερικό με μια λεία της τά-
ξεως των δύο δισ. δολαρίων. Την 
ίδια στιγμή, σε κεντρικά σημεία 
μεγάλων πόλεων αιωρούνταν τε-
ράστια πανό των Κεμαλικών με 
το ερώτημα-σύνθημα «Πού είναι 
τα 128 δισ.;» Το κόμμα της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης αναφε-
ρόταν στα 128 δισ. των κρατικών 
αποθεμάτων συναλλάγματος που 
διασπάθισε ο Μεράτ Αλμπαϊράκ, 
πρώην υπουργός Οικονομικών και 
γαμπρός του Ερντογάν, στην όχι 
και τόσο αποτελεσματική, τελικά, 
προσπάθεια στήριξης της λίρας. Οι 
τοξικές υπόνοιες περί σκανδάλων 
δηλητηρίασαν την πολιτική ατμό-
σφαιρα, η οποία έφτασε στο όριο 
της ανάφλεξης όταν ο αντιπρόε-
δρος της κοινοβουλευτικής ομάδας 
των Κεμαλικών, Ενγκίν Αλτάι, προ-
ειδοποίησε ανοιχτά τον Ερντογάν 
ότι, έτσι όπως πάει, κινδυνεύει να 
έχει την τύχη του (απαγχονισθέ-
ντος από τους πραξικοπηματίες 
στρατηγούς) πρώην πρωθυπουρ-
γού Αντνάν Μεντερές.

Σε μεγάλο βαθμό, τα πιεστικά 
εσωτερικά προβλήματα του Ερ-
ντογάν προέρχονται ή τουλάχι-
στον επιδεινώνονται από τον υπερ-
φίαλο μεγαλοϊδεατισμό του στην 

εξωτερική πολιτική. Η ανάμειξη 
της Τουρκίας σε πολλαπλά θερμά 
μέτωπα, από τον Καύκασο και τη 
Μαύρη Θάλασσα μέχρι τη Συρία 
και τη Λιβύη, κι από την Ερυθρά 
Θάλασσα μέχρι την υποσαχάρια 
Αφρική, συσσώρευσαν μεγάλο οι-
κονομικό κόστος, κλόνισαν την 
εμπιστοσύνη διεθνών επενδυτών 
και προκάλεσαν την αντίδραση με-
γάλων δυνάμεων απέναντι σ’ αυ-
τόν τον φιλόδοξο και απρόβλεπτο 
εισβολέα στις παραδοσιακές τους 
σφαίρες επιρροής. Τελευταίο κρί-
κος στην αλυσίδα ήταν η απόφα-
ση του προέδρου Πούτιν να απα-
γορεύσει επ’ αόριστον τα ταξίδια 
προς την Τουρκία με πρόφαση την 
ανεξέλεγκτη πορεία της πανδημί-
ας και πραγματική αιτία την πολι-
τική και στρατιωτική στήριξη της 
Ουκρανίας από τον Ερντογάν. Μια 
απόφαση που αναμένεται να στοι-
χίσει στην Τουρκία εκατοντάδες 
χιλιάδες Ρώσους τουρίστες, στην 
αρχή της σεζόν.

Σε τελευταία ανάλυση, ο Τούρ-
κος πρόεδρος υιοθέτησε μια στρα-
τηγική υψηλού ρίσκου, πιστεύο-
ντας ότι μπορεί να ισορροπήσει 
πάνω σε δύο βάρκες, τις ΗΠΑ και 
τη Ρωσία, για να αναδείξει την 
Τουρκία ως αυτόνομη και μεγά-
λη περιφερειακή δύναμη. Κάποια 
στιγμή η πραγματικότητα στέλ-
νει με σκληρό τρόπο το μήνυμα 
σε όσους ανέλαβαν πολύ μεγαλύ-
τερο ρόλο από το μπόι τους: όταν 
οι δύο βάρκες τίθενται σε τροχιά 
σύγκρουσης, όποιος βρεθεί ξαφ-
νικά ανάμεσά τους δεν πρόκειται 
να έχει καλή τύχη. 

Στις συμπληγάδες ΗΠΑ - Ρωσίας ο Ερντογάν

Διπλό πλήγμα 
από Μπάιντεν, 
προειδοποιητικά πυρά 
από Πούτιν για τη στάση 
του στο Ουκρανικό.

Εικόνα από τη μεγάλη διαδήλωση στη μνήμη των θυμάτων της Γενοκτονίας 
των Αρμενίων, που έγινε την Πέμπτη στο Ερεβάν.
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Η Αθήνα έχει 
κινηθεί εξαιρετικώς 
αποτελεσματικά στο 
ζήτημα των συμμαχιών 
στην ευρύτερη περιοχή, 
την ώρα που η Αγκυρα 
δυσκολεύεται ακόμη 
και να αποκτήσει 
πρόσβαση.

Η συνάντηση του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και του προέδρου της Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν κατά πάσα πιθανότητα θα πραγματοποιηθεί 
στο περιθώριο της Συνόδου Κορυφής του ΝΑΤΟ, στις 14 Ιουνίου, στις Βρυξέλλες (φωτ., από τη συνάντησή τους  στο Λονδίνο, τον ∆εκέμβριο του 2019).

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
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Με πιο ισχυρό οπλοστάσιο θερα-
πειών, τεκμηριωμένη γνώση και 
εμπειρία ενός και πλέον έτους 
στην αντιμετώπιση των ασθενών 
με COVID-19, γιατροί και λοιπό 
υγειονομικό προσωπικό συνεχί-
ζουν την αδιάλειπτη μάχη απέ-
ναντι στον επίμονο και ύπουλο 
αντίπαλο, έχοντας πλέον έναν 
πολύ δυνατό σύμμαχο: τους εμβο-
λιασμούς έναντι της νόσου. Από 
τα «αχαρτογράφητα νερά» του 
πρώτου κύματος, έως αυτή την 
εν εξελίξει έξαρση της πανδημί-
ας οι επιστήμονες έμαθαν πολλά: 
δηλώνουν «εξοικειωμένοι» με την 
ασθένεια, με καλύτερη γνώση της 
παθοφυσιολογίας της, φάρμακα 
που τεκμηριωμένα μπορούν να 
βοηθήσουν κάποιους ασθενείς, 
και εργαλεία τα οποία αν και –
όπως δηλώνουν– φοβήθηκαν να 
χρησιμοποιήσουν στην αρχή, τώ-
ρα έχουν οδηγήσει στην καλύτε-
ρη διαχείριση των ασθενών και 
στην αποτροπή της εισαγωγής 
σε ΜΕΘ σε ποσοστό που με βά-
ση την κλινική εμπειρία μπορεί 
να φτάνει και το 30%. Τονίζουν 
ωστόσο ότι δεκατέσσερις μήνες 
μετά την έναρξη της πανδημίας 
«φάρμακο που να θεραπεύει την 
COVID-19 δεν υπάρχει» και δηλώ-
νουν «ο ιός αυτός δεν παύει να 
μας εκπλήσσει».

Προς το παρόν, η κατάστα-
ση στα νοσοκομεία παραμένει 
οριακή. «Γεμάτες μονάδες, βα-
ριά ασθενείς, μικρότερες ηλικίες. 
Στις ΜΕΘ, την όποια αποκλιμά-
κωση αυτού του κύματος θα τη 
δούμε τελευταίοι. 

Ακόμα είναι πολύ νωρίς», επι-
σημαίνει στην «Κ» η καθηγήτρια 
ΕΚΠΑ, πνευμονολόγος - εντατι-
κολόγος και υπεύθυνη λειτουργί-
ας της ΜΕΘ της Α΄ Πανεπιστημι-
ακής Πνευμονολογικής κλινικής 
ΕΚΠΑ στο «Σωτηρία», Αντωνία 
Κουτσούκου. Οπως σημειώνει, 
«είμαστε εξοικειωμένοι πλέον με 
την ασθένεια. Σίγουρα δεν είμα-
στε όπως τον Μάρτιο του 2020, 
που η νόσος ήταν καινούργια 
και δεν ξέραμε τι θα αντιμετω-
πίσουμε. Εχουμε την εμπειρία 
ενός έτους στο πώς θα χειριστού-

με τους ασθενείς και για το πώς 
αυτοί “απαντούν” στους χειρι-
σμούς μας. Αν και δεν παύει να 
μας εκπλήσσει αυτός ο ιός, με 
τις εκδηλώσεις του, την αντί-
δραση των ασθενών στη νόσο 
και κυρίως την αδυναμία μας 
να προβλέψουμε ποιοι ασθενείς 
θα πάνε καλά και ποιοι είναι αυ-
τοί που θα κάνουν τις σοβαρές 
επιπλοκές. 

Και ακόμα δεν έχουμε κάτι που 
να αποτρέπει την εξέλιξη της ήπι-
ας νόσου σε βαριά». Η κ. Κου-
τσούκου διευκρινίζει, «φάρμακο 
που να θεραπεύει την COVID-19 
δεν έχουμε», σημειώνει ωστόσο 
ότι υπάρχουν πλέον δεδομένα για 
θεραπείες που τεκμηριωμένα βο-
ηθούν τους ασθενείς.

«Γνωρίζουμε τεκμηριωμένα 
ότι η κορτιζόνη, ένα γνωστό και 
φθηνό φάρμακο, βοηθάει στην 
επιβίωση των ασθενών. Η ρεμντε-
σιβίρη, ένα αντιιικό φάρμακο, 
μπορεί να μειώσει τη διάρκεια 
των συμπτωμάτων, χωρίς όμως να 
επηρεάζει την έκβαση της νόσου, 
και κάποιοι αναστολείς του υπο-
δοχέα της ιντελευκίνης 6 μάλλον 

βελτιώνουν την έκβαση σε ορι-
σμένους ασθενείς. 

Ολα τα υπόλοιπα φάρμακα εί-
ναι ακόμα σε έρευνα. Υπάρχει 
πάντα η αγωνία να υιοθετήσεις 
θεραπείες με βάση μικρές μελέ-
τες, που αποδεικνύεται σε κα-
λά σχεδιασμένες μελέτες με δύο 
ομάδες ασθενών ότι μάλλον κακό 
έκαναν και όχι καλό».

«Στο πρώτο πανδημικό κύμα 
δουλεύαμε σε αχαρτογράφητα 
νερά. Στην πορεία όμως μάθαμε 

πολλά για την COVID-19», επι-
σημαίνει στην «Κ» ο καθηγητής 
Πνευμονολογίας του ΕΚΠΑ στη 
Β΄ Πανεπιστημιακή Πνευμονολο-
γική Κλινική στο «Αττικόν» και η 
πρόεδρος της Ελληνικής Πνευ-
μονολογικής Εταιρείας Στέλιος 
Λουκίδης. Και τονίζει: «Μάθαμε 
την αξία της αξονικής τομογρα-
φίας στον έγκαιρο εντοπισμό των 
αλλοιώσεων στον πνεύμονα λόγω 
της λοίμωξης. Μάθαμε την αξία 
του οξύμετρου στη διαχείριση 

των ασθενών στο σπίτι και την 
πρώιμη αναγνώριση της επιδεί-
νωσης από την πτώση του κορε-
σμού του οξυγόνου στο αίμα, πριν 
από την εκδήλωση δύσπνοιας. 

Εχουμε κατασταλάξει σε κά-
ποια θεραπευτικά πρωτόκολλα 
περισσότερο αποτελεσματικά –
αν και όχι ιδανικά– σε σχέση με 
το πρώτο κύμα. Παραδείγματος 
χάριν, στην αρχή χορηγούσαμε 
στους ασθενείς υδροξυχλωροκί-
νη σε συνδυασμό με αζιθρομυ-

κίνη που αποδείχθηκε εντελώς 
αναποτελεσματικό. Σταματήσαμε 
τις πρώιμες διασωληνώσεις, κα-
θώς γίνεται αναχαίτιση της εξέ-
λιξης της νόσου με τη χρήση των 
συσκευών χορήγησης οξυγόνου 
υψηλής ροής, που είναι και το 
μεγαλύτερο κέρδος, αφού εκτι-
μώ με βάση την κλινική εμπειρία 
ότι έχει μειώσει την πιθανότητα 
εισαγωγής σε μονάδα εντατικής 
θεραπείας κατά 30%. 

Και τέλος, αποσαφηνίσαμε κα-
λύτερα τις ομάδες υψηλού κιν-
δύνου, που είναι η ηλικία και τα 
συνοδά νοσήματα αλλά και το 
υπερβάλλον σωματικό βάρος ανε-
ξαρτήτως ηλικίας. Ολα αυτά μας 
βοήθησαν για την καλύτερη δι-
αχείριση των ασθενών».

«Σίγουρα έχουμε πολύ καλύ-
τερη γνώση για την παθοφυσιο-
λογία της νόσου», αναφέρει στην 
«Κ» ο καθηγητής Ιατρικής και 
πρύτανης του ΕΚΠΑ Αθανάσιος 
∆ημόπουλος. «Γνωρίζουμε ότι δεν 
είναι απλά μία πνευμονία αλλά 
μία συστηματική νόσος που μπο-
ρεί να προσβάλει πολλά όργανα. 

Γνωρίζουμε πολύ καλύτερα 
πώς να χρησιμοποιούμε το οξυ-
γόνο ως θεραπευτικό μέσο, δεδο-
μένου ότι το χρειάζονται όλοι οι 
ασθενείς που εισάγονται για νο-
σηλεία. Εχουμε τη δυνατότητα 
να χορηγούμε οξυγόνο με ρινική 
κάνουλα σε υψηλή ροή, κάτι που 

έχει βοηθήσει πολλούς ασθενείς 
να αποφύγουν τη διασωλήνωση 
και τη μηχανική υποστήριξη της 
αναπνοής». Σύμφωνα με τον κ. 
∆ημόπουλο, έχει γίνει πλέον σα-
φές και ποια φάρμακα μπορεί να 
βοηθήσουν κάποιους ασθενείς, 
ενώ υπάρχει καλύτερη γνώση για 
την υποστηρικτική αγωγή στους 
ασθενείς, όπως η χορήγηση αντι-
βίωσης όπου απαιτείται για την 
αντιμετώπιση συμπτωμάτων. 

«Γνωρίζουμε να χρησιμοποιού-
με τα κορτικοειδή και συνήθως με 
τη δεξαμεθαζόνη που ενδείκνυται 
σε ασθενείς που λαμβάνουν οξυ-
γόνο και παρουσιάζουν πυρετό. 

Γνωρίζουμε τη σημασία της 
χορήγησης αντιπηκτικής αγω-
γής σε πολλούς ασθενείς, αφού 
η λοίμωξη αυτή αυξάνει τον κίν-
δυνο θρόμβωσης. Εχουμε τη ρε-
μντεσιβίρη, για την αναστολή 
του πολλαπλασιασμού του ιού 
που είναι σχετικά αποτελεσματι-
κή σε μερικούς ασθενείς εφόσον 
χορηγηθεί νωρίς. 

Σε κάποιους ασθενείς χορη-
γούμε μονοκλωνικά αντισώματα 
για να προλάβουμε ή να εμπο-
δίσουμε την έντονη φλεγμονή 
που δημιουργεί ο ιός. Και φυσικά 
έχουμε πιο κατάλληλη υποστηρι-
κτική αγωγή για τους ασθενείς. 
Ετσι η πρόγνωση των ασθενών 
είναι σήμερα πολύ καλύτερη από 
ό,τι ένα χρόνο πριν».

«Πιο ισχυρό
το οπλοστάσιο
θεραπειών» 
Γιατροί της πρώτης γραμμής μιλούν

στην «Κ» για τα θεραπευτικά πρωτόκολλα

«Είμαστε 
εξοικειωμένοι πλέον 
με την ασθένεια. 
Σίγουρα δεν είμαστε 
όπως τον Μάρτιο 
του 2020, που η νόσος 
ήταν καινούργια 
και δεν ξέραμε 
τι θα αντιμετωπίσουμε».

Tης ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

Η COVID-19 έχει φέρει στα όριά τους προσωπικό και υποδομές του 
ΕΣΥ, ωστόσο αρκετές χιλιάδες είναι οι ασθενείς που αναρρώνουν στο 
σπίτι τους. Για την καλύτερη διαχείριση των ασθενών με νοσηλεία 
κατ’ οίκον, ο ΕΟ∆Υ έχει εκδώσει συγκεκριμένες οδηγίες οι οποίες επι-
καιροποιούνται με βάση τα νεότερα δεδομένα. Από την αμηχανία του 
περασμένου Μαρτίου και το «μείνε σπίτι και επικοινώνησε με τον για-
τρό σου», υπάρχουν πλέον συστάσεις για τον τρόπο παρακολούθησης 
συγκεκριμένων δεικτών, όπως ο κορεσμός του οξυγόνου και η θερμο-
κρασία, αλλά και για καθημερινή επικοινωνία του θεράποντα γιατρού 
με τον ασθενή, η οποία γίνεται όλο και πιο συχνά με βιντεοκλήσεις 
μέσω εφαρμογών μηνυμάτων όπως Messenger, Viber, WhatsApp κ.ά. 
Οπως αναφέρει στην «Κ» ο καθηγητής Πνευμονολογίας και πρόεδρος 
της Ελληνικής Πνευμονολογικής Εταιρείας Στέλιος Λουκίδης, «η καθη-
μερινή παρακολούθηση των ασθενών είναι κρίσιμη, καθώς εάν καθυ-
στερήσει η αναγνώριση συμπτωμάτων επιδείνωσης της νόσου, η πρό-
γνωση είναι δυσμενέστερη. Και στην πρωτοβάθμια φροντίδα υγείας 
θα πρέπει οι γιατροί να είναι προσεκτικοί ως προς τη φαρμακευτική 
αντιμετώπιση, αφού η πολυφαρμακία δεν είναι ό,τι καλύτερο σε αυ-
τόν τον ιό».

Νοσηλεία κατ’ οίκον 

Χρειάζεται μια αλλαγή στη φιλοσο-
φία και στη στρατηγική του εμβο-
λιασμού στη χώρα μας. Η σημερι-
νή προσέγγιση αντιμετωπίζει κάθε 
εμβόλιο ξεχωριστά, ακόμα και τα 
εμβολιαστικά κέντρα χαρακτηρίζο-
νται από το εμβόλιο που χορηγούν. 
Οι πολίτες δεν έχουν δυνατότητα 
επιλογής εμβολίου. Ακόμη όμως 
και αν την είχαν, το πιθανότερο 
είναι ότι οι περισσότεροι δεν θα 
μπορούσαν να την αξιοποιήσουν 
με τον καλύτερο για αυτούς τρό-
πο. Οι λόγοι είναι πολλοί:
• Ο αριθμός των εμβολίων που 
έχουν πάρει έγκριση αυξάνεται. 
Αυτή τη στιγμή είναι τέσσερα 
και μέσα στις επόμενες εβδομά-
δες αναμένεται η έγκριση του-
λάχιστον τριών ακόμα (Sputnik, 
CureVac, Novavax).
• Οι πληροφορίες για καθένα από 
αυτά τα εμβόλια συνεχώς αυξά-
νονται, ιδιαιτέρως με την ευρεία 
χρήση τους σε εκατομμύρια αν-
θρώπους. Αυτό είναι αναμενόμε-
νο καθώς καθένα έχει τα δικά του 
ιδιαίτερα χαρακτηριστικά ως προς 
τον μηχανισμό δράσης, την απο-
τελεσματικότητα και το προφίλ 
ασφάλειας.

Τα δεδομένα που έχουν προκύψει 
για πιθανή σύνδεση ενός σπάνι-
ου τύπου θρόμβωσης με τη λήψη 
κάποιων εμβολίων σε καμία περί-
πτωση δεν πρέπει να αποτελέσουν 
λόγο για να απορρίψουμε οποιοδή-
ποτε εμβόλιο. ∆εν έχουμε την πο-
λυτέλεια να αχρηστεύουμε κανένα 
εμβόλιο που έχει αποδειχθεί ότι εί-
ναι αποτελεσματικό και ασφαλές, 
ιδιαιτέρως αν αυτό συνδυάζει και 
άλλα πλεονεκτήματα όπως χαμηλή 
τιμή, ανθεκτικότητα εκτός ψυγείου, 
πρόκληση ικανοποιητικής ανοσίας 
με μία δόση κ.ά. Αύριο μπορεί να 
προκύψουν κάποια άλλα δεδομένα 
που να διαφοροποιούν την ασφά-
λεια ή/και την αποτελεσματικότητα 
κάποιου άλλου από τα εμβόλια. Η 
πολυπλοκότητα της πληροφορίας 
συνεχώς θα αυξάνεται. Η εξατομι-
κευμένη ιατρική ή ιατρική ακριβεί-

ας αποτελεί τη μεγάλη ελπίδα και 
υπόσχεση για να περάσει η φαρμα-
κοθεραπευτική από την εμπειρική 
προσέγγιση, οι κανόνες της οποί-
ας διαμορφώθηκαν στις αρχές του 
20ού αιώνα, στην εξατομικευμένη 
φαρμακοθεραπεία που αντιμετωπί-
ζει τον κάθε ασθενή ως μια ξεχωρι-
στή οντότητα και στοχεύει στο να 
βρει το πλέον κατάλληλο φάρμακο 
για τον καθένα. Η εξατομικευμένη 
ιατρική είναι μια συνεχώς εξελισ-
σόμενη διαδικασία, όπου οι νέες 
πληροφορίες που προκύπτουν για 
κάθε φάρμακο ενσωματώνονται 
στο συνολικό προφίλ του και κα-
θορίζουν τις υποομάδες του πλη-
θυσμού στις οποίες μπορεί (ή δεν 
πρέπει) να χορηγηθεί.

 
Η προσέγγιση αυτή βρίσκει πληθώ-
ρα εφαρμογών στην ογκολογική 
θεραπεία αλλά και στην αντιμε-
τώπιση διάφορων χρόνιων νόσων. 
∆εν υπάρχει κανένας λόγος να μην 
προσεγγίσουμε και τους εμβολια-
σμούς με τον ίδιο τρόπο. Παρότι 
έχουμε σχεδόν ταυτίσει την εξατο-
μικευμένη ιατρική με τη γενετική 
ποικιλομορφία των ατόμων, αυτή 
περιλαμβάνει κάθε δεδομένο που 
μπορεί να διαφοροποιεί τον πλη-
θυσμό. Η φυλή, το φύλο, η ηλικία, 

οι συνοδές παθήσεις και μια σειρά 
από άλλες παραμέτρους συμβάλ-
λουν στην εξατομίκευση. Σύντο-
μα, χρησιμοποιώντας τις τεράστι-
ες δυνατότητες των εργαλείων της 
μοριακής βιολογίας, θα γνωρίζουμε 
ποια γενετική ή άλλη ιδιαιτερότητα 
έχουν τα άτομα στα οποία κάποια 
εμβόλια προκαλούν το σπάνιο εί-
δος θρόμβωσης που μας απασχολεί 
αυτή την εποχή. Εχουμε όμως ήδη 
κάποια πρώτα στοιχεία. Οι θρομβώ-
σεις αυτές φαίνεται να συσχετίζο-
νται σε μεγάλο βαθμό με την ηλι-
κία και το φύλο. Αυτά τα δεδομένα 
μπορούν ήδη να χρησιμοποιηθούν 
για εξατομίκευση.

 
Τι σημαίνουν όλα αυτά για τη διαχεί-
ριση του θέματος των εμβολιασμών 
στην Ελλάδα σήμερα; Η σημερινή 
προσέγγιση είναι ότι όλα τα εμβό-
λια είναι καλά για (σχεδόν) όλους 
και ο καθορισμός τού ποιος κάνει 
ποιο εμβόλιο γίνεται κυρίως με δια-
χειριστικά κριτήρια. Πρότασή μου 
είναι να οργανωθεί ο εμβολιασμός 
έτσι ώστε να χορηγείται στον καθέ-
να το βέλτιστο εμβόλιο για αυτόν. 
Θα μου πείτε, μα έχουμε σήμερα 
δεδομένα εξατομίκευσης; Βεβαίως. 
Για το εμβόλιο της ΑstraΖeneca εί-
ναι γνωστό ότι τα σπάνια θρομβω-

τικά περιστατικά έχουν προκύψει 
σε άτομα κάτω των 60 ετών. Το ίδιο 
εμβόλιο φαίνεται ότι είναι εξαιρετι-
κά αποτελεσματικό και απολύτως 
ασφαλές στους ηλικιωμένους. Για 
το εμβόλιο της Johnson & Johnson, 
τα ελάχιστα θρομβωτικά επεισόδια 
έχουν προκύψει σχεδόν αποκλειστι-
κά σε γυναίκες κάτω των 50 ετών. 
Αντί να προσπαθούμε να πείσουμε 
τους πολίτες που ανήκουν σε αυτές 
τις κατηγορίες να πάρουν το όποιο 
μικρό ρίσκο και να εμβολιαστούν 
με αυτά τα εμβόλια, θα ήταν πιο δό-
κιμο να σεβαστούμε τους φόβους 
τους, να ενσωματώσουμε αυτά τα 
δεδομένα στην προσέγγισή μας 
και να κατευθύνουμε τον καθένα 
στο καλύτερο εμβόλιο για αυτόν/
αυτήν. Αυτή η διαδικασία θα πρέ-
πει να είναι συνεχής, ενδελεχής, 
να αξιολογεί τάχιστα και με αμιγή 

επιστημονικά κριτήρια τα δεδομέ-
να και να προσαρμόζει την εμβολι-
αστική στρατηγική ανάλογα.

 
Μπορεί ένα τέτοιο σύστημα να απο-
βεί πιο αποτελεσματικό; Πιστεύω 
ότι μπορεί, και η λέξη-κλειδί για την 
επιτυχία του είναι «εμπιστοσύνη». 
Ο φορέας που θα αποφασίζει για τη 
στρατηγική αυτή χρειάζεται να κερ-
δίσει την εμπιστοσύνη του κόσμου. 
Ποιος μπορεί να παίξει αυτόν το 
ρόλο; Προφανώς μια επιστημονική 
επιτροπή που να έχει την απαιτού-
μενη σύνθεση επιστημόνων ώστε 
να μπορεί να αποτιμήσει γρήγορα 
και σε βάθος τα δεδομένα που συ-
νεχώς προκύπτουν μέσα από την 
οπτική της εξατομικευμένης ιατρι-
κής. Η παρούσα Εθνική Επιτροπή 
Εμβολιασμών, εμπλουτισμένη με 
επιστήμονες εξοικειωμένους με την 
πολύπλοκες πτυχές της Ιατρικής 
Ακριβείας, θα μπορούσε να αποτελέ-
σει τη βάση για την επιτροπή αυτή.

 
* O κ. Ευάγγελος Μανωλόπουλος 
είναι καθηγητής Φαρμακολογίας, 
Φαρμακογονιδιωματικής και Ιατρικής 
Ακριβείας στο Ιατρικό Τμήμα του 
Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου Θράκης, 
πρόεδρος της Ελληνικής Εταιρείας 
Φαρμακολογίας.

Να οργανωθεί 
ο εμβολιασμός 
έτσι ώστε 
να χορηγείται στον 
καθένα το βέλτιστο 
εμβόλιο για αυτόν.

Δεν έχουμε την πολυτέ-
λεια να αχρηστεύουμε 
κανένα εμβόλιο 
που έχει αποδειχθεί 
ότι είναι αποτελεσματικό 
και ασφαλές.

Α Π Ο Ψ Η

Η εξατομικευμένη ιατρική για μια ανανεωμένη στρατηγική εμβολιασμού 
Του ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΜΑΝΩΛΟΠΟΥΛΟΥ*
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«Οταν μια ομάδα θέλει να κερδίσει, 
δεν αφήνει τον καλύτερο στον 
πάγκο. Και είμαι σίγουρη ότι η 
Μπάγερν δεν θα έφευγε από το 
Τσάμπιονς Λιγκ εάν είχε τον Ρό-
μπερτ Λεβαντόφσκι». Η Ντοροτέ 
Μπερ, στέλεχος των Χριστιανο-
κοινωνιστών της Γερμανίας, περι-
έγραψε με ποδοσφαιρικούς όρους 
την απόφαση στο δίλημμα της συ-
ντηρητικής παράταξης που έληξε, 
έπειτα από πολύωρη συνεδρίαση 
τα ξημερώματα της περασμένης 
Τρίτης, χρίζοντας υποψήφιο κα-
γκελάριο της Ενωσης Χριστιανο-
δημοκρατών/Χριστιανοκοινωνι-
στών (CDU/CSU) τον ηγέτη του 
μεγαλύτερου κόμματος και όχι 
του μικρότερου: τον επικεφαλής 
του CDU Αρμιν Λάσετ αντί εκεί-
νου του CSU Μάρκους Ζέντερ με 
πλειοψηφία δύο τρίτων. 

(∆ύο φορές κατέβηκε η Ενωση 
με υποψήφιο από τους Χριστια-
νοκοινωνιστές, το 1980 με τον 
Φραντς Γιόζεφ Στράους και το 
2002 με τον Εντμουντ Στόιμπερ, 
και τις δύο απέτυχε.) 

Μια ενδιαφέρουσα λεπτομέ-
ρεια: λέγεται ότι οι Χριστιανοδη-

μοκράτες τράβηξαν μέχρι πολύ 
αργά τη συνεδρίαση στις 19 Απρι-
λίου, για να μην υποχρεωθούν να 
την επαναλάβουν στις 20 του μη-
νός. Θα ήταν άκομψος ο συμβο-
λισμός ανάδειξης του υποψήφιου 
καγκελαρίου τους, την ημέρα των 
γενεθλίων του Αδόλφου Χίτλερ. 

Ο Λάσετ, πρωθυπουργός του 
μεγαλύτερου κρατιδίου της χώ-
ρας, της Βόρειας Ρηνανίας-Βε-
στφαλίας, δύσκολα θα μπορούσε 
να υποχωρήσει εθελοντικά και να 
παραχωρήσει τη θέση του στον 
ηγέτη του μικρότερου κόμματος 
αλλά και ομολόγου του στο μικρό-

τερο πληθυσμιακά κρατίδιο, τη 
Βαυαρία. Μια τέτοια κίνηση θα 
ισοδυναμούσε με πολιτική αυτο-
χειρία όχι μόνο του ίδιου αλλά 
και του ιστορικού κόμματος των 
Χριστιανοδημοκρατών. 

Η προειδοποίηση Σόιμπλε

Την παραμονή της κρίσιμης 
ψηφοφορίας, στα ηγετικά κλι-
μάκια του κόμματος, ο πρόεδρος 
της Βουλής, Βόλφγκανγκ Σόιμπλε, 
τον προειδοποίησε: Αν εκχωρή-
σεις την υποψηφιότητα για την 
καγκελαρία, θα πρέπει αμέσως να 
παραιτηθείς από την ηγεσία του 

CDU. Αντιθέτως, η καγκελάριος 
Αγκελα Μέρκελ έπαιξε ρόλο Πό-
ντιου Πιλάτου, νίπτοντας δημο-
σίως τας χείρας της, μια στάση 
που εξόργισε πολλούς. Ο Λάσετ 
πάντως άντεξε, παρά τις ασφυ-
κτικές πιέσεις. 

Κατά την πολύωρη συνεδρία-
ση του κόμματός του, ένα ένα τα 
στελέχη του κόμματός του επα-
ναλάμβαναν μεν τη στήριξή τους 
στο πρόσωπό του, προσέθεταν 
όμως έναν αστερίσκο ότι «η βάση 
θέλει τον Ζέντερ». Τα μηνύματα 
από όλη τη Γερμανία, αλλά και 
τις τελευταίες δημοσκοπήσεις, 

ήταν σαφή: η δημοτικότητα του 
Βαυαρού πολιτικού παραμένει 
υπερδιπλάσια του ηγέτη του CDU. 

Ουσιαστικά το κόμμα κλήθη-
κε να διαλέξει μεταξύ κομματι-
κών μηχανισμών και δημοσκοπή-
σεων, χωρίς ωστόσο να υπάρχει 
ένας καταστατικός μπούσουλας 
για την εκλογή υποψηφίου κα-
γκελαρίου. 

Η απογοήτευση της κοινής 
γνώμης μόλις ανακοινώθηκε τε-
λικά το όνομα του Λάσετ ήταν τέ-
τοια, ώστε οι Πράσινοι πέρασαν 
πρώτοι στις δημοσκοπήσεις. Εί-
χε προηγηθεί η ανάδειξη της δι-

κής τους υποψήφιας, της 40χρο-
νης Αναλένα Μπέρμποκ, σε μια 
ασυνήθιστα συγκροτημένη δια-
δικασία, που ήρθε σε πλήρη αντι-
διαστολή με τη σφαγή στη συντη-
ρητική παράταξη. 

Οι Πράσινοι, ένα ριζοσπαστι-
κό κόμμα που δημιουργήθηκε το 
1980 για να ταράξει τα νερά του 
γερμανικού κοινοβουλευτισμού, 
μετεξελίχθηκε, 41 χρόνια αργό-
τερα, σε ένα αστικό κόμμα που 
διεκδικεί με σοβαρές πιθανότη-
τες την πρωτιά και την καγκε-
λαρία. Η παλιά διαμάχη μεταξύ 
ριζοσπαστών και ρεαλιστών έχει 
κοπάσει, η νέα γενιά προέρχεται 
κυρίως από τη δεύτερη πτέρυγα 
– τόσο η Μπέρμποκ όσο και ο 
εσωκομματικός της αντίπαλος, 
Ρόμπερτ Χάμπεκ, ανήκαν στους 
πραγματιστές. Παρόλο που ο Χά-
μπεκ είχε κυβερνητική εμπειρία 
και ήταν πιο δημοφιλής από την 
Μπέρμποκ, τελικά το φύλο ήταν 
αυτό που έπαιξε ρόλο στην επι-
λογή της. Ο φόβος μήπως κατη-
γορηθεί το προοδευτικό κόμμα 
για σεξισμό και αναπαραγωγή 
των πατριαρχικών, εξουσιαστι-
κών δομών, αλλά και η εικόνα 
της Μπέρμποκ, μιας νέας γυναί-
κας εν μέσω μεσήλικων ανδρών, 
μέτρησαν τελικά υπέρ της.

Το σκηνικό 

Το προεκλογικό σκηνικό που 
διαμορφώνεται αυτήν τη στιγμή 
είναι αυτό της Μπέρμποκ, ανάμε-
σα στον Λάσετ και στον Σοσιαλ-
δημοκράτη υποψήφιο και πρώην 
δήμαρχο του Αμβούργου, Ολαφ 
Σολτς. Πρόκειται για τρεις επιλο-
γές, που διασφαλίζουν μελλοντικά 
μια σταθερά φιλοευρωπαϊκή πα-
ρουσία του Βερολίνου στις Βρυ-
ξέλλες στη μετά Μέρκελ εποχή. 

Για την Ελλάδα τα νέα είναι 
ακόμη καλύτερα. Η διαφαινόμε-
νη –σύμφωνα με όλες τις ενδεί-
ξεις– συμμετοχή των Πρασίνων 
στην επόμενη γερμανική κυβέρ-
νηση αναβαθμίζει το πλέον φι-
λελληνικό κόμμα στη γερμανική 
πρωτεύουσα. 

Από την κρίση χρέους, οπό-
τε είχε ταχθεί σταθερά υπέρ των 
πακέτων βοήθειας προς τη χώ-
ρα μας, μέχρι το μεταναστευτικό, 
τις γερμανικές επανορθώσεις και 
τις κυρώσεις προς την Τουρκία, η 
Αθήνα δεν θα μπορούσε να βρει 
καλύτερο σύμμαχο στο γερμανι-
κό κομματικό σύστημα. 

Χωρίς... Λεβαντόφσκι οι Συντηρητικοί
Οι Χριστιανοδημοκράτες/Χριστιανοκοινωνιστές έχρισαν υποψήφιο καγκελάριο όχι τον δημοφιλέστερο Ζέντερ, αλλά τον Λάσετ

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

O Σοσιαλδημοκράτης 
υποψήφιος καγκελάριος 
Ολαφ Σολτς έχει μια εξαι-
ρετικά δύσκολη, διττή απο-
στολή. Να οδηγήσει στις 
κάλπες ένα κεντροαριστε-
ρό κόμμα σε διαρκή κρίση, 
που υφίσταται τη φθορά 
της συγκυβέρνησης με τη 
συντηρητική παράταξη, 
αλλά και τον διεμβολισμό 
της ατζέντας του από τη 
Μέρκελ. Και ταυτόχρονα 
να αποσείσει την πολιτική, 
αλλά και προσωπική ευθύ-
νη του για την εμπλοκή της 
κυβέρνησης στο σκάνδαλο 
Wirecard, ύψους πολλών 
δισ. ευρώ. Ως υπουργός Οι-
κονομικών ο Σολτς αρνήθη-
κε, καταθέτοντας ενώπιον 
της εξεταστικής επιτροπής 
της Βουλής, οποιαδήποτε 
ενοχή δική του κι έδειξε 
με το δάχτυλο την εταιρεία 
και τις εποπτικές αρχές. 
Επί μία δεκαετία, πολιτικά 
κόμματα και πολιτικοί στη 
Γερμανία εθελοτυφλούσαν 
μπροστά στην οσμή σκαν-
δάλου, αποφεύγοντας να 
αναλάβουν δράση για να 
σταματήσουν τη μεγαλύτε-
ρη, μεταπολεμικά, υπόθε-
ση απάτης στη χώρα, που 
θεωρείται το γερμανικό 
ισοδύναμο του σκανδάλου 
Enron στις ΗΠΑ. H αντιπο-
λίτευση αλλά και η Ενωση 
CDU/CSU έχουν διατυπώ-
σει σαφή ερωτήματα για 
τον ρόλο του Σολτς στο 
σκάνδαλο. Τον κατηγορούν 
για ελλιπή διαφάνεια και 
ειδικά οι Πράσινοι διατεί-
νονται πως επιχειρεί να 
κρύψει τις ευθύνες του κά-
τω από το χαλί. Ο εκπρό-
σωπος της Ενωσης, Ματίας 
Χάουερ, τον κατηγόρησε 
ότι έκανε τα στραβά μάτια 
όσο οι εποπτικές αρχές 
αποτύγχαναν να διαλευ-
κάνουν την υπόθεση. Τον 
κάλεσε, μάλιστα, να αναλά-
βει την πολιτική ευθύνη για 
τις ζημίες που υπέστησαν 
πολλοί μικροεπενδυτές. 

Το σκάνδαλο
Wirecard

O νέος Ιταλός πρωθυπουργός, Μά-
ριο Ντράγκι, πήρε την κατάστα-
ση στα χέρια του τη στιγμή που 
η Ε.Ε. στροβιλιζόταν στη δίνη της 
έλλειψης εμβολίων και της ολιγω-
ρίας στην προμήθειά τους. Οταν 
κατάσχεσε φορτίο εμβολίων με 
προορισμό την Αυστραλία, έκανε 
αισθητή την παρουσία μιας νέας, 
ισχυρής και επιθετικής δύναμης 
στην Ευρώπη των «27». Η ενέρ-
γειά του διατάραξε τον «ύπνο του 
δικαίου» της ευρωπαϊκής ηγεσίας. 
Ταυτόχρονα, όμως, απέδειξε ότι ο 
πρώην πρόεδρος της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας ήταν έτοιμος 
να καθοδηγήσει την Ευρώπη εκ 
των μετόπισθεν, όπου επί χρόνια 
παρέμενε η Ιταλία, υστερώντας σε 
οικονομικό δυναμισμό και μεταρ-
ρυθμιστικές πολιτικές. 

Αμέσως μετά την ανάληψη των 
καθηκόντων του, τον Φεβρουάριο, 
ο Ντράγκι αξιοποίησε τις ευρωπα-
ϊκές σχέσεις του, την ικανότητα 
πλοήγησης στους ευρωπαϊκούς 
θεσμούς και τη φήμη ότι θα με-
τέτρεπε την Ιταλία σε σημαντικό 
παράγοντα στο ευρωπαϊκό γίγνε-
σθαι. Ανέλαβε να καλύψει το κενό 
εξουσίας τη στιγμή που η Γερμα-
νίδα καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ 
ετοιμάζεται να αποχαιρετήσει την 
εξουσία τον Σεπτέμβριο, ο Γάλλος 
πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν αντι-

μετωπίζει, την επόμενη χρονιά, 
μια δύσκολη εκλογική αναμέτρη-
ση και η πρόεδρος της Κομισιόν 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν μάχεται 
να αποδείξει τις ικανότητές της. Ο 
«σούπερ Μάριο» πλέον μιλάει στο 
όνομα όλης της Ευρώπης.

Η κατάσχεση των εμβολίων, τον 
Μάρτιο, ικανοποίησε τους Ιταλούς 
που αγωνιούσαν για μία δόση και 
ταυτόχρονα ενίσχυσε την πυγμή 
της Ε.Ε. Στην πρώτη επίσκεψή του 

στη Λιβύη, ο Ιταλός πρωθυπουργός 
προσπάθησε να αποκαταστήσει τη 
φθίνουσα επιρροή της χώρας του 
στην πρώην αποικία της, η οποία 
έχει κομβική σημασία για την κά-
λυψη των ιταλικών ενεργειακών 
αναγκών και τον περιορισμό των 
ροών παράτυπων μεταναστών από 
την Αφρική. Επίσης, δεν δίστασε 
να «στήσει καβγά» με τον απολυ-
ταρχικό Τούρκο ηγέτη Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν. «Με αυτούς τους δι-
κτάτορες, ας πούμε τα πράγματα 

με το όνομά τους, πρέπει να είμα-
στε ειλικρινείς στην έκφραση της 
διαφορετικότητας των απόψεών 
μας και των οραμάτων που έχου-
με για την κοινωνία», δήλωσε κά-
νοντας πυρ και μανία τον Τούρκο 
πρόεδρο. Η ηγετική θέση που προ-
σέδωσε στην Ιταλία είναι ιδιαίτερα 
αισθητή στην Ε.Ε.

Εκτός από τις ενέργειές του στο 
εσωτερικό της Ιταλίας, άσκησε πι-
έσεις στις Βρυξέλλες για «πάγωμα» 
των εξαγωγών εμβολίων. Ταυτό-

χρονα, ελάττωσε τους τόνους της 
κριτικής του έναντι της Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν και την υποστήριξε 
όταν ο Ερντογάν τής στέρησε μία 
θέση δίπλα του, κατά την επίσκε-
ψή της στην Τουρκία, εκφράζοντας 
τη λύπη του για την απρέπεια. Ο 
Ιταλός πρωθυπουργός εξαρχής κα-
τέστησε  σαφές ότι δεν επρόκειτο 
να γίνει «χειροκροτητής» των ευ-
ρωπαϊκών πολιτικών. Το περιβάλ-
λον του γνωρίζει άριστα ότι προ-
τεραιότητά του είναι η βελτίωση 

της ευρωπαϊκής διαχείρισης της 
πανδημίας. Το γεγονός ότι η σύ-
ναψη των συμβολαίων προμήθει-
ας εμβολίων έγινε προτού αναλά-
βει τα καθήκοντά του τού έδωσε 
ελευθερία κινήσεων. ∆εν δίστασε, 
μάλιστα, να πει ότι η AstraZeneca 
παραπλάνησε την Ε.Ε. για τη δυ-
νατότητά της να την εφοδιάσει 
με εμβόλια, πωλώντας της δύο και 
τρεις φορές τις ίδιες δόσεις. Στη 
συνέχεια εστίασε τα επιχειρήμα-
τά του στην ανάγκη απαγόρευσης 
των εξαγωγών.

Η τηλεδιάσκεψη

Οταν, στις 25 Φεβρουαρίου, σε 
τηλεδιάσκεψη του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, η πρόεδρος της Κο-
μισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 
παρουσίασε κάτι άκρως αισιόδοξες 
διαφάνειες σχετικά με την εξέλι-
ξη του ευρωπαϊκού εμβολιαστικού 
προγράμματος, ο Ντράγκι αμέσως 
σχολίασε ότι οι προβλέψεις της δεν 
ήταν καθόλου καθησυχαστικές 
και ότι ο ίδιος αμφισβητούσε τις 
υποσχέσεις της ΑstraZeneca για 
μαζική διάθεση εμβολίων. Ταυ-
τόχρονα, κάλεσε τις Βρυξέλλες να 
επιδείξουν αυστηρότητα και να 
προχωρήσουν ταχύτερα το έργο 
τους, στάση που υιοθέτησαν και 
άλλοι Ευρωπαίοι ηγέτες, όπως η 
καγκελάριος Μέρκελ και ο πρόε-
δρος Μακρόν. Με την ξεκάθαρη 
τοποθέτησή του, ο Μάριο Ντράγκι 
ενίσχυσε τις πιέσεις για απαγόρευ-

ση των εξαγωγών εμβολίων. Παρα-
σκηνιακά, όμως, τροποποίησε τη 
σκληρή δημόσια εικόνα του εξα-
πολύοντας επίθεση γοητείας προς 
την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. 
Παρότι τη γνώριζε λιγότερο από 
τους υπόλοιπους «παίκτες» στην 
Ευρώπη, θέλησε να την πλησιάσει 
ώστε να μην αισθάνεται απομονω-
μένη. Στις αρχές Μαρτίου, όταν οι 
ελλείψεις σε εμβολιαστικές δόσεις 
της AstraZeneca εξακολουθούσαν 
να συνιστούν τροχοπέδη για την 
ευρωπαϊκή εμβολιαστική εκστρα-
τεία, αυξάνοντας την ανησυχία 
των πολιτών και τις πολιτικές πιέ-
σεις, ο Ιταλός πρωθυπουργός βρή-
κε το τέλειο δώρο για την πρόεδρο 
της Κομισιόν: 250.000 εμβολιαστι-
κές δόσεις της AstraZeneca που 
κατάσχεσε προτού προωθηθούν 
στην Αυστραλία. Στην (τηλε)Σύ-
νοδο Κορυφής στις 25 Μαρτίου, 
η Φον ντερ Λάιεν εμφανίστηκε 
να έχει πειστεί για τα πολιτικά, 
και πραγματικά, πλεονεκτήματα 
της απαγόρευσης εξαγωγής εμβο-
λίων που παρασκευάζονται στην 
Ε.Ε. Πάλι παρουσίασε διαφάνει-
ες, αλλά αυτή τη φορά ενέκρινε 
ένα ευρύτερο «πάγωμα» των εξα-
γωγών εμβολίων από την Ε.Ε. Ο 
Ντράγκι σε αυτή την περίπτωση 
διαδραμάτισε υποστηρικτικό ρό-
λο, αλλά μετά τη διάσκεψη έδωσε 
τα εύσημα στην Ιταλία, και τελικά 
στον εαυτό του, για την εφαρμογή 
της απαγόρευσης.

Σούπερ Μάριο: ο νέος ισχυρός άνδρας της Ε.Ε.
Ο τέως πρόεδρος της ΕΚΤ είναι έτοιμος να καθοδηγήσει την Ευρώπη εκ των μετόπισθεν, όπου επί χρόνια παρέμενε η Ιταλία

Εχει όλα τα προσόντα 
για να καλύψει το κενό 
που αφήνουν η έξοδος 
της Μέρκελ και 
η ενασχόληση του Μα-
κρόν με τις προεδρικές 
εκλογές του 2022.

Ο νέος Ιταλός πρωθυπουργός εξαρχής κατέστησε σαφές ότι δεν επρόκειτο 
να γίνει «χειροκροτητής» των ευρωπαϊκών πολιτικών.
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Η διαφαινόμενη 
–σύμφωνα με όλες 
τις ενδείξεις– συμμετοχή 
των Πρασίνων στην 
επόμενη γερμανική 
κυβέρνηση αναβαθμίζει 
το πλέον φιλελληνικό 
κόμμα στη γερμανική 
πρωτεύουσα.

Του JASON HOROWITZ
THE NEW YORK TIMES
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Τα κητώδη (φάλαινες, δελφίνια, φώ-
καινες) των ευρωπαϊκών θαλασ-
σών απειλούνται πολύ περισσό-
τερο από όσο αντίστοιχα είδη σε 
άλλες περιοχές του πλανήτη. Την 
ίδια στιγμή, η Ευρώπη διαθέτει το 
πιο προχωρημένο και ολοκληρω-
μένο ρυθμιστικό πλαίσιο για την 
προστασία τους. Αυτό το παράδο-
ξο διερευνά η τελευταία αναλυτι-
κή έκθεση με τίτλο «Υπό πίεση» 
που συνέταξε η διεθνής οργάνωση 
για την προστασία των θαλάσσι-
ων οικοσυστημάτων Ocean Care. 

Στο παρελθόν οι θάλασσες 
έσφυζαν από ζωή, κοπάδια πολ-
λών εκατοντάδων δελφινιών πα-
ρουσιάζονταν τακτικά στους ναυ-
τικούς, ήταν ορατά από τις ακτές 
και έβρισκαν τον δρόμο τους στις 
καλλιτεχνικές απεικονίσεις των 
αρχαίων πολιτισμών. Το πώς φθά-
σαμε από αυτή την εικόνα στη ζο-
φερή πραγματικότητα του να κιν-
δυνεύει με εξαφάνιση ακόμη και το 
κοινό δελφίνι και κυρίως, το πού 
θα βρισκόμαστε σε λίγα χρόνια, αν 
δεν αλλάξει κάτι, είναι μία ιστορία 
που γεννά έντονους προβληματι-
σμούς. Κάποιες από τις απειλές 
είναι εύκολα διαχειρίσιμες. Τη δε-
καετία 2010-2020, φαλαινοθήρες 
στη Νορβηγία, τα Νησιά Φερόες, 
την Ισλανδία και τη Γροιλανδία 
σκότωσαν 52.966 κητώδη, μεταξύ 
άλλων κοινές φάλαινες, πτεροφά-
λαινες, σταχτοδέλφινα, φώκαινες, 
ναρβάλ, μπελούγκες, όρκες. Το κυ-
νήγι έχει ξεφύγει από το πλαίσιο 
της παραδοσιακής δραστηριότη-
τας που ήταν θεμελιώδης για την 
επιβίωση των κατοίκων του αρκτι-
κού κύκλου και διεξάγεται κυρίως 
για εμπορικούς λόγους. Τα περισ-
σότερα κητώδη εξάγονται στην Ια-
πωνία, όπου υπάρχει ακόμη ζήτη-
ση για το κρέας της φάλαινας, ή 
σερβίρονται στους τουρίστες, ενώ 
το λίπος τους και ο σκελετός τους 
γίνονται πρώτες ύλες για πολλές 
χρήσεις, ακόμα και για σουβενίρ. 
«Οι επιστημονικές έρευνες που 
θα εκτιμούσαν κατά πόσον αυτό 
το κυνήγι διεξάγεται με βιώσιμο 
τρόπο απουσιάζουν», αναφέρει η 
έρευνα της Ocean Care, η οποία 
πάντως υποστηρίζει ότι ο δραστι-
κός περιορισμός του κυνηγιού των 

κητωδών είναι το πιο απλό από τα 
μέτρα που μπορούν να ληφθούν 
για την προστασία τους. 

Σε άλλες περιπτώσεις, οι απει-
λές είναι πολύ πιο σύνθετες. Ο πιο 
αξιόπιστος οδηγός για την κατά-
σταση των ειδών εκπονείται από 
την IUCN, τη ∆ιεθνή Ενωση για 
τη Βιολογία ∆ιατήρησης των Ει-
δών. Σε τακτά χρονικά διαστήμα-
τα, επιστήμονες ειδικοί σε κάθε 
τομέα, εξετάζουν όλες τις διαθέ-
σιμες μελέτες και κατατάσσουν τα 
είδη σε ένα φάσμα που κυμαίνε-

ται από το «δεν μας ανησυχεί» ώς 
το «εξαφανίστηκε». ∆ιατρέχοντας 
την κόκκινη λίστα της IUCN για 
τα κητώδη στην Ευρώπη, διαπι-
στώνουμε ότι κινδυνεύουν δεκά-
δες είδη, ενώ από τους τρεις πλη-
θυσμούς και υποπληθυσμούς που 
βρίσκονται στο τελευταίο σκαλί, 
ένα βήμα πριν από την εξαφάνιση 
(Critically Endangered Status), ο 
ένας ζει στην Ελλάδα. Πρόκειται 
για το κοινό δελφίνι (delphinus 
delphis) του Κορινθιακού Κόλπου. 
Τα άλλα δύο είδη που διατρέχουν 
άμεσο κίνδυνο εξαφάνισης στην 
Ευρώπη είναι οι όρκες στα στε-
νά του Γιβραλτάρ και οι φώκαινες 
(porpoise - μικρά κητώδη που συ-
χνά συγχέονται με δελφίνια) στη 
Βαλτική θάλασσα. 

∆ιαφορετικά είδη δελφινιών 
επιλέγουν άλλη τροφή και επιδει-
κνύουν διαφορετική συμπεριφορά. 
Ετσι, την ίδια στιγμή που στον Κο-
ρινθιακό Κόλπο υπάρχει ένας με-

γάλος και υγιής πληθυσμός περί-
που 1.300 ζωνοδέλφινων (και ένας 
μικρότερος πληθυσμός μετακινού-
μενων ρινοδέλφινων), δεν έχουν 
απομείνει παρά 22 κοινά δελφίνια, 
καθώς τα είδη αντιδρούν εντελώς 
διαφορετικά στις περιβαλλοντικές 
πιέσεις. Προκειμένου να επιβιώ-
σουν, τα κοινά δελφίνια του Κο-
ρινθιακού έχουν εγκαταλείψει τα 
ρηχά, όπου κανονικά γευματίζουν 
με σαρδέλες και γάβρους, τροφή 
που έχει λιγοστέψει εξαιτίας της 
υπεραλίευσης. Αναγκάζονται να 
ζουν στα βαθιά, σχηματίζοντας 
κοινά κοπάδια με τα ζωνοδέλφι-
να και ζευγαρώνοντας μαζί τους. 
Το περίγραμμα του πτερυγίου κά-
θε δελφινιού και οι χρωματισμοί 
στο σώμα του διαφέρουν, έτσι αν 
κανείς περάσει αρκετό χρόνο πα-
ρατηρώντας και φωτογραφίζοντας 
όλα τα δελφίνια μιας περιοχής, 
μπορεί να τα αναγνωρίσει σχεδόν 
ένα προς ένα. 

Ο επιστήμονας που το έκανε 
αυτό, αφιερώνοντας 21 χρόνια 
στην μελέτη των δελφινιών της 
Ελλάδας, πρώτα στο Ιόνιο και εν 
συνεχεία στον Κορινθιακό είναι 
ο Ιταλός θαλάσσιος βιολόγος Τζο-
βάνι Μπεάρτσι. Τα μοντέλα που 
προέκυψαν από τη δουλειά του 
Μπεάρτσι, της Νίνα Λουίζα Σα-
ντοστάζι, ειδικής στη μελέτη πλη-
θυσμών ζώων στο πανεπιστήμιο 
Σαπιέντσα της Ρώμης και του Γάλ-
λου ειδικού στη δημογραφία ζώ-
ων, Ολιβιέ Ζιμενέ είναι άκρως ανη-
συχητικά. Στην τελευταία έρευνα 
(Santostazi et al, 2020 στην επι-
θεώρηση Ecological Modeling), οι 
επιστήμονες εκτιμούν ότι οι πιθα-
νότητες εξαφάνισης του πληθυ-
σμού των κοινών δελφινιών στον 
Κορινθιακό μέσα στα επόμενα 16 
χρόνια είναι πολύ μεγάλες. Η εξα-
φάνιση θα προέλθει μέσα από την 
επικράτηση υβριδίων ζωνοδέλφι-
νων-κοινών δελφινιών, ενώ ήδη 

τα υβρίδια είναι διπλάσια από τα 
εναπομείναντα κοινά δελφίνια. 
«Είναι πολύ πιθανό τα κοινά δελ-
φίνια να εξαφανιστούν», εκτιμά ο 
Μπεάρτσι. «Τα υβρίδια δεν είναι 
κάτι καλό για ένα είδος, σίγουρα 
όχι στην έκταση που συμβαίνει». 

Η επιστημονική πρόβλεψη 
ισχύει «αν δεν αλλάξει τίποτα». 
Συνολικά, ο Μπεάρτσι παρατηρεί 
με θλίψη ότι τα ζώα που επιβιώ-
νουν είναι τελικά αυτά που προ-
σαρμόζονται στον άνθρωπο, τα 
περιστέρια, οι αρουραίοι, οι αλε-
πούδες ή, αν μιλάμε για δελφίνια, 
τα ρινοδέλφινα, που έχουν την ευ-
χέρεια να μπαινοβγαίνουν στον 
Κορινθιακό και να τρέφονται με 
ψάρια που ξεφεύγουν από τις ιχθυ-
οκαλλιέργειες.

Η υπεραλίευση 

Επειτα από επισταμένες προ-
σπάθειες του Ινστιτούτου Κητολο-
γικών Ερευνών «Πέλαγος» και άλ-
λων οργανώσεων, ο Κορινθιακός 
κηρύχθηκε προστατευόμενη περι-
οχή «Natura 2000» το 2018, αλλά 
η υπεραλίευση από μηχανότρατες 
και γρι γρι δεν έχει σταματήσει. Ο 
διευθυντής του ινστιτούτου Αλέ-
ξανδρος Φραντζής επισημαίνει 
ότι, πέρα από τα κοινά δελφίνια 
του Κορινθιακού, σε κίνδυνο βρί-
σκονται οι φυσητήρες στην ελλη-
νική τάφρο και οι φώκαινες στο 
Θρακικό πέλαγος. 

Πολύ πρόσφατα, η ελληνική 
πολιτεία αναγνώρισε επιτέλους 
ότι υπάρχει πρόβλημα πρόσκρου-
σης των φυσητήρων σε πλοία, χω-
ρίς όμως να κάνει το απαραίτητο 
βήμα, που είναι να συστήσει στα 
πλοία την αποφυγή των περιοχών 
στις οποίες ζουν τα μεγάλα και 
εντυπωσιακά αυτά κητώδη. Αλ-
λα μέτρα προστασίας κητωδών 
θα ήταν η μείωση του ανθρωπο-
γενούς θορύβου, με τη ελάττωση 
της ταχύτητας των σκαφών, όπως 
προτείνεται αναλυτικά στην έκθε-
ση της Ocean Care. 

Σε κάθε περίπτωση, τα μέτρα 
πρέπει να είναι ουσιαστικά, όχι 
θεωρητικά. «Η προστασία πρέπει 
να είναι τέτοια που να την αντι-
λαμβάνονται και τα δελφίνια», 
επισημαίνει ο Μπεάρτσι. Είναι 
έξυπνα ζώα, δεν τα κοροϊδεύει 
κανείς εύκολα.

Καθώς η αμερικανική κυβέρνηση 
επανέρχεται στην παγκόσμια μάχη 
για την κλιματική αλλαγή, ο πρόε-
δρος Tζo Μπάιντεν φιλοξένησε το 
διήμερο Πέμπτης-Παρασκευής δια-
δικτυακή ∆ιάσκεψη Κορυφής για το 
Κλίμα, η οποία είχε προαναγγελθεί 
από την πρώτη κιόλας εβδομάδα 
που ανέλαβε τα καθήκοντά του, τον 
Ιανουάριο. Ο Τζο Μπάιντεν προσκά-
λεσε 40 ηγέτες για να ενθαρρύνει 
τις μεγάλες οικονομίες του κόσμου, 
και ειδικά τα αρχικά μέλη του Φό-
ρουμ των Μεγάλων Οικονομιών για 
το Κλίμα και την Ενέργεια, που από 
κοινού αντιπροσωπεύουν το 80% 
των παγκόσμιων εκπομπών διοξει-
δίου του άνθρακα, να δεσμευθούν 
με πιο φιλόδοξους στόχους για την 
κλιματική δράση. 

Κύριος σκοπός της κυβέρνη-
σης Μπάιντεν ήταν να ενισχύσει 
τη φιλοδοξία να διατηρηθεί ο στό-
χος περιορισμού της ανόδου της 
θερμοκρασίας του πλανήτη κατά 
1,5 βαθμό Κελσίου. Επειτα από 
τέσσερα χρόνια αδιαφορίας για 
την κλιματική κρίση υπό τον τέως 
πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ, η Σύ-
νοδος Κορυφής ήταν η κατάλληλη 
ευκαιρία όχι μόνο για να υπογραμ-
μίσει η κυβέρνηση Μπάιντεν ότι 
παίρνει στα σοβαρά την υπόθεση 
της κλιματικής αλλαγής, αλλά και 
για να στείλει ένα γενικότερο μή-
νυμα, ότι επιστρέφει στη λογική 

των πολυμερών συνεργασιών και 
των συμμαχιών για την από κοι-
νού αντιμετώπιση των διεθνών 
προκλήσεων.

Ηδη, πριν από τη διάσκεψη, ο 
ειδικός απεσταλμένος για το κλί-
μα Τζον Κέρι ταξίδεψε στις τέσ-
σερις γωνιές του πλανήτη για να 
ενισχύσει την υποστήριξη για τη 
Σύνοδο Κορυφής και να ενθαρρύ-
νει τα κράτη να θέσουν ανώτερους 
στόχους για τη μείωση των εκπο-
μπών. Η Ιαπωνία, η Νότια Κορέα 
και ο Καναδάς έδειξαν προθυμία 
να δεσμευθούν για βαθύτερες μει-
ώσεις των εκπομπών, ενώ η Κίνα 
και οι ΗΠΑ δεσμεύθηκαν να συ-
νεργαστούν για την αντιμετώπιση 
της κλιματικής αλλαγής παρά τις 
πρόσφατες εντάσεις μεταξύ τους. 
Ωστόσο, ο Κέρι αντιμετώπισε έντο-
νες επιφυλάξεις από την Ινδία, η 
οποία φοβάται, μάλλον βάσιμα, 
ότι η υιοθέτηση τόσο φιλόδοξων 
στόχων σε αυτή τη φάση απειλεί 
να τη θέσει σε τροχιά αποανάπτυ-
ξης. Πρόβλημα υπήρξε και με τη 
Βραζιλία, καθώς δεν επιτεύχθηκε 
συμφωνία για την αναστολή της 
αποψίλωσης του Αμαζονίου, καθώς 
η κυβέρνηση Μπολσονάρο απαιτεί 
χρηματοδότηση ύψους 1 δισ. δολα-
ρίων ώστε να μειώσει την αποψί-
λωση των τροπικών δασών –ενός 
από τους μεγαλύτερους πνεύμονες 
του πλανήτη– κατά 40%. Στην τη-

λεδιάσκεψη Κορυφής, ο πρόεδρος 
Μπάιντεν παρουσίασε τον πολυα-
ναμενόμενο, εξαιρετικά φιλόδοξο 
στόχο των ΗΠΑ να μειώσουν τις 
εκπομπές τους κατά 50% έως το 
2030, σε σύγκριση με τα επίπε-
δα του 2005, δηλώνοντας πως η 
Αμερική «αποφάσισε να αναλά-
βει δράση», καθώς «δεν έχουμε 
άλλη επιλογή». Παρά τη διεθνή 
φύση της συνόδου, ο Μπάιντεν 
απευθύνθηκε και στον αμερικα-

νικό λαό τονίζοντας πως η πολιτι-
κή αυτή θα προσφέρει νέες θέσεις 
εργασίας καθαρής ενέργειας και 
θα ενισχύσει την εσωτερική οι-
κονομία της χώρας, κάτι που αμ-
φισβητείται από την πλευρά των 
Ρεπουμπλικανών.  

Ο νέος φιλόδοξος στόχος των 
ΗΠΑ απαιτεί την άμεση μείωση 
της χρήσης ορυκτών καυσίμων σε 
σχεδόν κάθε τομέα της αμερικανι-
κής οικονομίας και συνιστά σημα-
ντική αναβάθμιση σε σύγκριση με 
την προηγούμενη δέσμευση από 
την κυβέρνηση Ομπάμα για μείω-
ση των εκπομπών κατά 25%-28% 
έως το 2025. Παράλληλα, ο στόχος 
τους να διπλασιάσουν την ετή-
σια χρηματοδότηση για το κλίμα 
και να τριπλασιάσουν τη συμβο-
λή τους στην προσαρμογή έως το 
2024 σκοπεύει να απομακρύνει τα 
δημόσια χρήματα από τα ορυκτά 
καύσιμα και να υποστηρίξουν τις 

πιο ευάλωτες χώρες του κόσμου, 
που χρειάζονται τη χρηματοδότη-
ση για να υιοθετήσουν πιο «πρά-
σινες» πολιτικές.

Η διήμερη Σύνοδος Κορυφής 
και η παρουσίαση των στόχων 
τόσο της Αμερικής όσο και των 
υπόλοιπων κρατών είναι το πρώ-
το βήμα που κάνουν οι κυβερνή-
σεις, καθώς λαμβάνουν αποφασι-
στικά μέτρα για να αποτρέψουν 
την αύξηση της θερμοκρασίας 
του πλανήτη. Κατά τους επιστή-
μονες, οι συνέπειες της υπέρβα-
σης του ορίου περιλαμβάνουν μα-
ζικές εξαφανίσεις ειδών, έλλειψη 
νερού και ακραία καιρικά φαινό-
μενα που θα είναι πιο καταστρο-
φικά για τις φτωχότερες χώρες, οι 
οποίες είναι περισσότερο ευάλω-
τες απέναντι στις επιπτώσεις από 
την υπερθέρμανση του πλανήτη. 

 
REUTERS, A.P.

Παρά την κλιμάκωση των 
εντάσεων με την Κίνα και 
τη Ρωσία από τη στιγμή κα-
τά την οποία ανέλαβε την 
εξουσία ο Τζο Μπάιντεν, τό-
σο ο Σι Τζινπίνγκ όσο και ο 
Βλαντιμίρ Πούτιν συμμετεί-
χαν στη ∆ιάσκεψη Κορυφής, 
όπου μίλησαν αποκλειστικά 
για την κλιματική αλλαγή, 
αποφεύγοντας να επιβα-
ρύνουν την ατμόσφαιρα με 
αναφορές στην αμερικανι-
κή εξωτερική πολιτική. Οι 
δύο μεγάλες δυνάμεις της 
Ανατολής εμφανίστηκαν δε-
κτικές στις εκκλήσεις για 
πιο αποφασιστικά μέτρα. 
Μία ημέρα νωρίτερα ο Βλα-
ντιμίρ Πούτιν, στην ετήσια 
ομιλία του ενώπιον των δύο 
σωμάτων του Κοινοβου-
λίου, έθεσε τον φιλόδοξο 
στόχο να εκπέμπει η χώρα 
του λιγότερους ρύπους από 
την Ε.Ε. σε ορίζοντα τριάντα 
χρόνων. Μιλώντας πρώτος 
στην τηλεδιάσκεψη, ο Σι 
περιέγραψε το σχέδιο της 
Κίνας να αγγίξει το μέγιστο 
των εκπομπών έως το 2030, 
για να ακολουθήσει σταθερή 
μείωση και να φτάσει στην 
ουδετερότητα άνθρακα έως 
το 2060, εξηγώντας πως θα 
γίνει αυστηρός έλεγχος στα 
έργα παραγωγής ενέργειας 
με καύση άνθρακα. H πρόε-
δρος της Ε.Ε. Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν ανέφερε τον νέο 
ευρωπαϊκό νόμο για το κλί-
μα, με στόχο την ουδετε-
ρότητα έως το 2050 και τη 
μείωση των εκπομπών κατά 
55% έως το 2030.

Ρωσία και Κίνα 

Σε κίνδυνο τα δελφίνια και οι φάλαινες

Δυναμική επιστροφή 
της Αμερικής
στη μάχη για το κλίμα

Δραματική μείωση του πληθυσμού δεκάδων ειδών που ζουν στις ευρωπαϊκές θάλασσες – Η έκθεση της οργάνωσης Ocean Care

Η διήμερη τηλεδιάσκεψη Κορυφής

Ο πληθυσμός κοινών 
δελφινιών του 
Κορινθιακού Κόλπου 
περιλαμβάνεται σε 
αυτούς που απειλούνται 
με εξαφάνιση.

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ 
Τζο Μπάιντεν δεσμεύ-
θηκε για πολύ φιλό-
δοξους στόχους: 50% 
μείωση των εκπομπών 
διοξειδίου του άνθρακα 
έως το 2030.

Στη διαδικτυακή ∆ιάσκεψη Κορυφής για το Κλίμα, ο Τζο Μπάιντεν προσκάλεσε 40 ηγέτες (στη φωτ. η Αγκελα 
Μέρκελ) για να ενθαρρύνει τις μεγάλες οικονομίες του κόσμου να δεσμευθούν με πιο φιλόδοξους στόχους. 
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Η απομυθοποίηση 
των ισχυρών

Η δύσκολη 
επόμενη μέρα

Άπληστους, κυνικούς, ανειδίκευτους, υπο-
κριτές… πολλά γράφτηκαν και πολύ πε-
ρισσότερα ακούστηκαν για τους συμμετέ-
χοντες στο «πραξικόπημα» του ποδοσφαίρου
όπως χαρακτηρίστηκε  κατά κάποιο τρόπο,
η απόφαση των 12 ομάδων να αποχωρήσουν
από το μαντρί της ΟΥΕΦΑ μήπως και βρουν
άλλα κοπάδια, πολύ πιο ανθηρά και κατα-
πράσινα μάλλον από δολάρια. Ομολογου-
μένως, οι εν λόγω περιγραφές δεν πολύ

απέχουν από την πραγματικότητα αφού οι ηγέτες των ισχυ-
ρότερων ομάδων του πλανήτη φρόντισαν μέσα από την
πρωτοβουλία τους να επιβεβαιώσουν όλους αυτούς που
ισχυριζόντουσαν ότι το ποδόσφαιρο πια βρίσκεται στα
χέρια αδίστακτων επιχειρηματιών που δεν κουβαλούν
κανένα συναίσθημα μήτε για το παιγνίδι, πολύ περισσότερο
για τον κόσμο που το παρακολουθεί.

Επί του συγκεκριμένου θέματος, για την κυνικότητα δη-
λαδή που επικρατεί στα διοικητικά δώματα του ποδοσφαίρου,
έχουν γραφτεί και ειπωθεί εκατομμύρια λέξεις και έχει απα-
σχολήσει τους σημαντικότερους δημοσιογραφικούς οργα-
νισμούς ανά τον πλανήτη. Αυτό που πραγματικά εκπλήσσει
περισσότερο απ’ όλα δεν είναι απαραίτητα η «λαιμαργία»
ή η «ψυχρότητα» στις επιδιώξεις κάποιων μεγαλό-επιχει-
ρηματιών που στο κάτω, κάτω δρουν και κινούνται σ’ ένα
χώρο αμιγώς καπιταλιστικό που το οικονομικό κέρδος είναι
ο απώτερος στόχος. Αυτό που πραγματικά εκπλήσσει είναι
η προχειρότητα που χειρίστηκαν το όλο θέμα, αφού με
τους χειρισμούς τους απομυθοποιήθηκαν πλήρως. 

Ξαφνιάζει πραγματικά πως μια δράκα επιχειρηματιών
πανίσχυρων ατόμων που επηρεάζουν πράγματα και κατα-
στάσεις στον παγκόσμιο επιχειρηματικό γίγνεσθαι, που
χειρίζονται δισεκατομμύρια μέσα από τις επιχειρήσεις τους
και που κουμαντάρουν ομάδες- θρύλους- κολοσσούς  απο-
δεικνύονται τόσο ερασιτέχνες ενδεχομένως και ανίκανοι
να υλοποιήσουν μια απόφαση που οι ίδιοι έλαβαν και ακο-
λούθως κοινοποίησαν. Το γεγονός ότι προχώρησαν σε μια
τέτοια απόφαση χωρίς να λάβουν υπόψη τις αντιδράσεις
του κόσμου- πελατών τους, τ’ ότι αναίρεσαν εντός 48 ωρών
την απόφαση τους και ότι κατά κάποιο τρόπο αλληλό - προ-
δόθηκαν  ενδεχομένως να αποδεικνύει ότι δεν είναι μονάχα
άπληστοι, κυνικοί, ανειδίκευτοι ή υποκριτές αλλά πολύ πι-
θανόν και ανίκανοι. Aμα κιόλας ληφθεί υπόψη ότι οι πε-
ρισσότερες εκ των 12 ομάδων είναι βουτηγμένες στα χρέη,
τότε η πιθανότητα να είναι ανεπαρκείς, αυξάνεται.  Η  απο-
μυθοποίηση τους πάντως εκατό τοις εκατό. 

Χωρίς τίτλο μετά από εννέα χρόνια και
χωρίς θέση στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις
μετά από είκοσι χρόνια. Και όμως δεν το
λες κεραυνό εν αιθρία για την ομάδα του
ΑΠΟΕΛ, με βάση τη φετινή αγωνιστική
της παρουσία, σε βαθμό μάλιστα που δια-
φορετική εξέλιξη, θα μπορούσε να ερμη-
νευθεί και ως έκπληξη. Το γεγονός πως η
μόνιμη πρωταθλήτρια των τελευταίων χρό-
νων αγωνίζεται στο δεύτερο όμιλο, διέτρεξε

σε κάποιο στάδιο και ως ένα βαθμό σοβαρό κίνδυνο, μένοντας
στην επικίνδυνη ζώνη και απέτυχε να… σώσει τη χρονιά
στο κύπελλο, παραπέμπει ξεκάθαρα σε σοβαρά λάθη και
παραλείψεις, τόσο στην κρίσιμη περίοδο του τελευταίου
καλοκαιριού, όσο και στη συνέχεια. Η ευθύνη σαφώς και
είναι τεράστια και δεν μπορεί να βαραίνει μόνο τον Μαρίνο
Ουζουνίδη. Κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει τον καθο-
ριστικό του ρόλο στις επιλογές ποδοσφαιριστών, γενικότερα
στο «κτίσιμο» του φετινού ρόστερ, όπως και στο κοουτσάρισμα
για μεγάλο χρονικό διάστημα. Ως το τέλειο άλλοθι, ωστόσο,
για τη διοίκηση και γενικότερα τους ανθρώπους με σημαντικό
ρόλο στον «Αρχάγγελο», δεν μπορεί να αποτελέσει το μερίδιο
που αναλογεί στον Έλληνα προπονητή. 

Πιο σκληρή, από την κατάντια της φετινής περιόδου και
πιο δύσκολη, η επόμενη μέρα. Με δεδομένη την ήδη πολύ
βεβαρημένη οικονομική κατάσταση της ποδοσφαιρικής
εταιρίας του ΑΠΟΕΛ, χωρίς υπολογιζόμενα έσοδα από την
ΟΥΕΦΑ και κυρίως με δεδομένη την ανάγκη για πολλές
αλλαγές στο ρόστερ, προκειμένου η ομάδα να επιστρέψει
σε πρωταγωνιστική πορεία. Πρωταγωνιστική πορεία διάκρισης
εξυπακούει ποιοτικές προσθήκες ποδοσφαιριστών το κα-
λοκαίρι, παράλληλα με αποδέσμευση, άρα και αποζημίωση,
αρκετών ποδοσφαιριστών, από τις πολλές αποτυχημένες
μεταγραφικές κινήσεις, κυρίως του προηγούμενου καλοκαιριού.
Όλα αυτά, αναγκαστικά, με πολύ χαμηλότερο προϋπολογισμό
και γενικότερα οικονομική δυνατότητα για οποιεσδήποτε
κινήσεις. Και όλα αυτά, κάτω από την έντονη αμφισβήτηση
από πολλούς, για τη διοίκηση Πρόδρομου Πετρίδη.

Είναι γι’ αυτό που θα πρέπει το σκηνικό να ξεκαθαρίσει
το συντομότερο, όσο και αν η πανδημία αποτελεί εμπόδιο.
Είναι γι’ αυτό που επιβάλλεται οι ενδιαφερόμενοι, όπως και
η παρούσα διοίκηση να ανοίξουν τα χαρτιά τους. Καθαρές
κουβέντες, τόσο για το μέγεθος του προβλήματος, όσο και
για το πλάνο αντιμετώπισης του. Είναι γι’ αυτό που θα
πρέπει να εξαντληθεί κάθε πιθανότητα μιας συναινετικής
λύσης, γιατί αντίδοτο σε τέτοιες δύσκολες καταστάσεις
αποτελεί η ενότητα. Γιατί υπάρχουν και χειρότερα, όταν
προκύπτουν είτε αδιέξοδα, είτε απροθυμία ανάληψης
ευθυνών ή πρωτοβουλιών…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

European Super League
Για την ώρα, το σχίσμα στο ευρωπαϊ-
κό ποδόσφαιρο αποφεύχθηκε. Μην
θεωρήσουμε, όμως, ότι ο κίνδυνος
έχει οριστικά παρέλθει. Το κίνητρο πί-
σω από το πλάνο των μεγάλων δυνά-
μεων του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου,
παραμένει ισχυρό και αν η ΟΥΕΦΑ
δεν βρει τον τρόπο να ικανοποιήσει
σε πολύ μεγαλύτερο βαθμό τις οικο-
νομικές τους απαιτήσεις, την ευρω-
παϊκή αυτή λίγκα, λογικά, θα την ξανα-
βρούμε μπροστά μας. Εκτός και αν κά-
ποιοι πιστεύουν πως οι αντιδράσεις
του κόσμου είναι ικανές να βάλουν
φρένο στα όποια σχέδια των μεγάλων
και κυρίως ικανές να διαγράψουν τα
πολλά εκατομμύρια ευρώ, στα οποία
στοχεύουν… 

* * * * *

Σωφρόνης Αυγουστή
Ακόμη και υπό τα αγωνιστικά δεδομέ-
να που υπήρχαν στην ΑΕΚ, η θητεία
Σωφρόνη Αυγουστή μπορούσε να
έδινε καλύτερα αποτελέσματα. Λογι-
κή όμως και η εκτίμηση, πως σχετικά

νωρίς η διοίκηση Άντρου Καραπατάκη
αποφάσισε τη μεγάλη αλλαγή. Γιατί η
σημαντική αυτή απόφαση, δεν ήταν η
πρόσφατη ανακοίνωση του τέλους
της συνεργασίας με τον Κύπριο προ-
πονητή, αλλά η γνωστοποίηση της
επιστροφής Τσάβι Ρόκα. Γιατί σαφώς
και γνώριζε η διοίκηση της ΑΕΚ, πως
η φιλοσοφία των δύο (προπονητή και
τεχνικού διευθυντή) δεν συμβάδιζε
και ούτε μπορούσε να βρεθεί η χρυσή
τομή…

* * * * *

Σταγόνες δύναμης
Η ΑΕΚ έκανε την περασμένη Τετάρτη
δεύτερο   «μπρέικ»  και κέρδισε τον
πέμπτο τελικό της ΟΠΑΠ Basket Lea-
gue. Επικράτησε στο στάδιο «Κώστας
Παπαέλληνας» του Κεραυνού με 72-
65 και στέφθηκε πρωταθλήτρια για τη
σεζόν 2020-21. Αυτό είναι το πέμπτο
πρωτάθλημα στην ιστορία της ομάδας
της Λάρνακας, η οποία «έσπασε» για
δεύτερη φορά την έδρα του αντιπά-
λου της κι έφθασε στην κατάκτηση
του τίτλου. Έτσι  η ΑΕΚ έκανε φέτος

το νταμπλ. Ήταν ένας συγκλονιστικός
τελικός σε μια συγκλονιστική σειρά
αγώνων.  Υπάρχουν  ακόμη πολλές
σταγόνες δύναμης στο μπασκετάκι.

* * * * *

Δημοκρατία έχουμε!
Ο Ντούσαν Κέρκεζ είπε ότι η ΑΕΛ εί-
ναι η καλύτερη ομάδα στην Κύπρο,
ενώ το ίδιο  είπε  και ο Χριστόφορος
Τορναρίτης για τον Ολυμπιακό. Δημο-
κρατία έχουμε! Ο καθένας μπορεί να
λέει ό,τι θέλει. Ποιος του το απαγο-
ρεύει;  Το θέμα είναι ποιος τον πι-
στεύει.

* * * * *

Κανείς δεν ελέγχει τίποτα  
Κοινό αίτημα από την ΚΟΠ και τις δυο
ομάδες που συμμετέχουν στον τελικό
του Κυπέλλου, την Ανόρθωση και τον
Ολυμπιακό,  στάλθηκε στις αρμόδιες
υπηρεσίες του κράτους, ώστε να επι-
τραπεί η παρουσία κόσμου, σε ποσο-
στό 30% της χωρητικότητας του ΓΣΠ,
στην αναμέτρηση που θα γίνει στις 15

Μαΐου. Εδώ που φθάσαμε με την παν-
δημία μάλλον ούτε οι ίδιοι οι επιδη-
μιολόγοι …ξέρουν τι  θα πρέπει να
αποφασίσουν. Μάλλον ξέρουν, αλλά
βλέπουν επίσης ότι δυστυχώς κανείς
δεν ελέγχει τίποτα…   

* * * * *

Μισός αιώνας και βάλε…
Ολυμπιακός και Ανόρθωση θα διεκδι-
κήσουν το φετινό κύπελλο Coca-Cola,
με τις δυο ομάδες να συναντούνται
για δεύτερη φορά στην ιστορία τους
σε τελικό της συγκεκριμένης διοργά-
νωσης. Οι δυο ομάδες είχαν βρεθεί
ξανά αντιμέτωπες στον τελικό κυπέλ-
λου τη σεζόν 1961-62. Ο τελικός διε-
ξήχθη στις 17 Ιουνίου 1962 στο Παλιό
Γ.Σ.Π. (το οποίο ήταν και έδρα του
Ολυμπιακού). Νικήτρια ήταν η Ανόρ-
θωση με σκορ 5-2 η οποία έκανε και
το νταμπλ. Μισός αιώνας και βάλε…
Πώς άλλαξαν τα πράγματα. Το παλιό
ΓΣΠ  ούτε καν… παλιό δεν είναι.  Δεν
υπάρχει.  Έχει μείνει ένας χώρος
στάθμευσης και κάποια απομεινάρια
του γηπέδου.

Ο Πέρεθ είναι πιο επικίνδυνος 
ως ηττημένος παρά ως νικητής
Ο πανούργος Ισπανός παράγοντας θέλει ουσιαστικά να γίνει χαλίφης στη θέση του χαλίφη

Του ΧΡΗΣΤΟΥ ΣΩΤΗΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ 

Υπάρχει ένας πολύ μεγάλος χαμένος
σε αυτή την ιστορία της European
Super League. Και λέγεται Φλορεντίνο
Πέρεθ. Όσο κι αν ακούγεται όμως
αλληγορικό, αυτός ο πανούργος Ισπα-
νός παράγοντας στα 74 του χρόνια,
που θέλει ουσιαστικά να γίνει χαλίφης
στη θέση του χαλίφη φτιάχνοντας
την δική του Λίγκα και αναγορεύοντας
εαυτόν σε «πρόεδρο της UEFA στη
θέση της ίδιας της UEFA» όπως έγρα-
ψαν εύστοχα οι Financial Times, πα-
ραμένει αυτός που φοβούνται όλοι
μέσα στην ευρωπαϊκή ομοσπονδία! 

Ο σύλλογος που διοικεί ο Πέρεθ
είναι αυτός που είναι. Τεράστιο κλαμπ
με 13 κατακτήσεις του Champions
League και ειδικό βάρος που ελάχιστοι
σύλλογοι έχουν. Έχει έσοδα περίπου
ένα δις ευρώ και για ποδοσφαιρικό
σύλλογο, το νούμερο παραμένει εκ-
κωφαντικό. Και όμως αυτός ο άνθρω-
πος λέει πως οι ομάδες θα καταρρεύ-
σουν εάν δεν γίνει νέα Λίγκα, αυτή

που ονειρεύτηκε και σχεδίασε ο ίδιος
εδώ και πάρα πολύ καιρό! Φυσικά
γιατί η δική του ομάδα, χρωστάει
σχεδόν 700 εκατομμύρια ενώ έχει τέ-
τοια έσοδα, όπως η Μπαρτσελόνα
χρωστάει σχεδόν 1,15 δισ. ευρώ ενώ
και αυτή έχει τεράστια έσοδα!

Οι εκλογές στην Μαδρίτη ήταν
Ιούνιο μήνα! Τις έφερε μήνες νωρί-
τερα, για λόγους πολύ κρίσιμους αφού
έπρεπε να βγει πάλι για να ηγηθεί
του πραξικοπήματος!  Ο Πέρεθ πήρε
τις εκλογές αλλά μεγάλωσε σε ηλικία
και πια στα 74 έβλεπε πως αυτό που
ο ίδιος ονειρεύεται ως μόνη μελλον-
τική λύση σωτηρίας των καταχρεω-
μένων γιγάντων της Ισπανίας και της
Ιταλίας στην εποχή του COVID 19
είναι η δημιουργία της European Su-
per League. Κάποτε είχε αντιπάλους
στις εκλογές και κέρδιζε με 90%! Τώρα
παίζει χωρίς αντίπαλο γιατί κάποτε
είχε καταφέρει να καθαρίσει τα χρέη
της Ρεάλ Μαδρίτης αναγκάζοντας
τον δήμο της πόλης να πάρει όλα τα
ποσά πάνω του και να αγοράσει το
προπονητικό κέντρο, το οποίο μετά
να το νοικιάσει ξανά και να το χρη-
σιμοποιεί! Κόλπο γκρόσο το οποίο
τελικά όμως πλήρωσαν οι φορολο-
γούμενοι! Για να κατέβαινε τώρα λοι-

πόν κάποιος απέναντι του, θα έπρεπε
να βρει προσωπικά περιουσιακά στοι-
χεία αξίας 125 εκατ. ευρώ και να τα
δεσμεύσει στο σύλλογο! Πολλοί τα
έχουν, λίγοι τολμούν. Αυτός και τα
έχει και τολμά.

Ο Φλορεντίνο Πέρεθ αποτελεί τον
ιδανικό ηγέτη για έναν σύλλογο σύμ-
φωνα με τη λογική των οπαδών! Είναι
Ισπανός πολίτης, πολλά χρόνια στο
σύλλογο, προσωπική εγγύηση 15%
του προϋπολογισμού, 125 εκατομμύ-
ρια. Τους παραδόπιστους Αμερικα-
νούς, τους σκοτεινούς Κινέζους, τους
Ρώσους, τους Ιταλούς και τους Σεΐ-

χηδες που πιστεύουν ότι με τα λεφτά
κυριαρχείς, ευελπιστώντας πως θα
του πάρουν τον θρόνο, τους άγει και
τους φέρει. Όπως φάνηκε στην πρό-
σφατη ιστορία άσχετο εάν ναυάγησε,
ο Πέρεθ είναι ο πιο ηγετικός παρά-
γοντας από τους πολέμιους και στην
UEFA ο μόνος που φοβούνται! Εάν
θα ήθελαν με κάποιο τρόπο να είναι
μαζί τους θα είχαν το κεφάλι τους
ήσυχο και τώρα κοιτούν πώς να τον
βγάλουν από τον χάρτη, γιατί φο-
βούνται πως όσο υπάρχει και είναι
εκεί κάποια στιγμή ο ασκός του Αιόλου
θα ανοίξει ξανά! Δεν φοβούνται τους

Αμερικανούς της Premier League,
ούτε τον Αμπράμοβιτς, εννοείται δεν
θέλουν να βλέπουν ζωγραφιστούς
τους Άραβες της Σίτι μετά την κόντρα
και την ήττα στο CAS. Τον Ανιέλι θα
τον ήθελαν μαζί τους αν δεν τους είχε
«ρίξει» ενώ ο Κελαΐφιείναι πια μεγάλος
σύμμαχός τους.Αυτός που πραγματικά
υπολογίζουν είναι ο Ρουμενίγκε και
οι καλές σχέσεις του Τσέφεριν και
του Θεοδωρίδη με την γερμανική
ομοσπονδία και προσωπικά με τον
πρόεδρο Φριτς Κέλερ, κράτησαν την
Μπάγερν από την εδώ πλευρά αλλά-
ζοντας τις ισορροπίες.

Ο Ντον Φλορεντίνο Πέρεθ, λοιπόν,
που για έκτη θητεία (2000, 2004, 2009,
2013, 2017, 2021) ηγείται της Ρεάλ
κατατάσσεται στις μυθικές προσω-
πικότητες της Ευρώπης και μη ξε-
χνάμε πως οι Αμερικανοί ως πρωτερ-
γάτες του καπιταλισμού, τον υμνούν,
οι Γερμανοί τον σέβονται οι Ιταλοί
τον εκτιμούν και οι Γάλλοι τον πε-
ριεργάζονται. Οι Άγγλοι ακόμα δεν
έχουν αποκωδικοποιήσει τι θα ήθελαν
να έχουν από αυτά που ως φυσιο-
γνωμία διαθέτει αλλά θα προτιμούσαν
οι οπαδοί σίγουρα έναν τέτοιο επι-
κεφαλής στις ομάδες τους από τους
άψυχους Αμερικανούς.

<<<<<<<

Ο πρόεδρος της Ρεάλ Μα-
δρίτης είναι ο πιο ηγετικός
παράγοντας από τους 
πολέμιους και στην UEFA 
ο μόνος που φοβούνται! 

H UEFA κέρδισε την πρώτη μάχη
Στην κόντρα που ολοκληρώθηκε, με το πραξικόπημα να τελειώνει, τους αγ-
γλικούς συλλόγους να φεύγουν και σιγά-σιγά και τους υπόλοιπους να δια-
λύουν, για αυτήν τουλάχιστον την χρονική στιγμή την ESL, ο Τσέφεριν πήρε
πόντους αλλά μαζί με αυτόν μεγάλος νικητής ήταν ο Ρουμενίγκε και ο Κε-
λαΐφι. Ωστόσο, ο Πέρεθ είναι πολύ πιο επικίνδυνος ως ηττημένος παρά ως
νικητής και αυτό το ξέρουν όλοι στη Νιόν. Αυτή η ιστορία που ξεκίνησε την
περασμένη Κυριακή (18/4) και μοιάζει να ολοκληρώθηκε σε 48 ώρες επί
της ουσίας είναι κάτι που υποβόσκει εδώ και 25 χρόνια και δεν πρόκειται να
χαθεί τόσο εύκολα από τον ορίζοντα γι’ αυτό και χρειάζονται μαζί με τα
όποια συναισθηματικά αναχώματα και νομικές διαδικασίες για να μην χρει-
αστεί να ξαναπιαστεί όμηρος η UEFA για να τρέχει και να μην φτάνει!

Ο Ντον Φλορεντίνο Πέρεθ, που για έκτη θητεία (2000, 2004, 2009, 2013, 2017, 2021) ηγείται της Ρεάλ Μαδρίτης, κατα-
τάσσεται στις μυθικές προσωπικότητες του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου.
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Μέχρι πριν από λίγα χρόνια, οι
διεθνείς οικονομικοί οργανισμοί
υποστήριζαν πολιτικές δημοσιο-
νομικής πειθαρχίας ως απαραί-
τητη προϋπόθεση για βιώσιμη
ανάπτυξη.

Το οικοδόμημα της ΕΕ στηρίχ-
θηκε σε αυτήν τη θεώρηση, υιο-
θετώντας πρόνοιες για δημοσιο-
νομικούς περιορισμούς π.χ. δια-
τήρηση δημόσιου χρέους <60%
του ΑΕΠ. H προσέγγιση της αυ-
στηρής λιτότητας εφαρμόστηκε
και στις περιπτώσεις των κρίσεων
της Ελλάδας και της Κύπρου.

Η χρηματοοικονομική κρίση
του 2008 και ιδιαίτερα η πανδημία
που βιώνουμε σήμερα σηματοδό-
τησαν στροφή. Οι κυβερνήσεις
ωθήθηκαν σε πρωτόγνωρες αυ-
ξήσεις δημόσιων δαπανών οι οποί-
ες οδήγησαν σε έξαρση του δη-
μόσιου χρέους, π.χ. για Ελλάδα

>200%, Ιταλία 160% και Κύπρο
>120% του ΑΕΠ. Στο παρελθόν,
οι αγορές ομολόγων θα παρουσία-
ζαν υψηλές αυξήσεις των δανει-
στικών επιτοκίων αντανακλώντας
τον ενισχυμένο δημοσιονομικό
κίνδυνο, ενώ οργανισμοί όπως το
ΔΝΤ θα προειδοποιούσαν για απρό-
βλεπτες συνέπειες.

Τίποτα από αυτά δε συμβαίνει.
Τα επιτόκια δανεισμού παραμέ-
νουν σε ιστορικά χαμηλά επίπεδα
ακόμη και για ευάλωτες οικονομίες,
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανέστειλε
την εφαρμογή του αυστηρού δη-
μοσιονομικού πλαισίου, η κυβέρ-
νηση Biden εξήγγειλε το πλέον
φιλόδοξο δημοσιονομικό πρόγραμ-
μα στην πρόσφατη ιστορία της,
ενώ οι Κεντρικές Τράπεζες εξα-
κολουθούν να προβαίνουν σε μα-
ζικές αγορές κυβερνητικών ομο-
λόγων.

Ο αντίλογος υπάρχει και εκ-
φράστηκε, μεταξύ άλλων, από τους
πρώην Υπουργούς Οικονομικών
των ΗΠΑ και της Γερμανίας Sum-
mersκαι Schäuble, επισημαίνοντας
ότι όταν γίνουν εμφανείς οι αρ-
νητικές συνέπειες, περιλαμβανο-
μένων παράπλευρων απωλειών,
όπως υπερμεγέθεις επενδύσεις
και υπερθέρμανση συγκεκριμένων
τομέων, θα είναι αργά για διορ-
θωτικές κινήσεις.

Πού βρίσκονται τα όρια της δη-
μοσιονομικής στήριξης; Εύλογο
ερώτημα, στο οποίο η απάντηση
δεν είναι εύκολη. Ωστόσο, κάποια
δεδομένα μπορούν να καθοδηγή-
σουν τις κυβερνήσεις.

Το υψηλό ποσοστό αποταμι-
εύσεων σε παγκόσμιο επίπεδο,
λόγω διαρθρωτικών παραγόντων
(τεχνολογία, γήρανση πληθυσμού,
κ.λπ) επιτρέπει στις κυβερνήσεις

να δανείζονται σε μεγαλύτερο
βαθμό χωρίς παρενέργειες για τα
δανειστικά επιτόκια και τις ιδιω-
τικές επενδύσεις. Αυτό ισχύει ιδι-
αίτερα όταν τα δανειακά κεφάλαια
διοχετεύονται σε ορθολογιστικές
επενδύσεις και στην ενίσχυση της
κοινωνικής συνοχής, δημιουρ-
γώντας ανάπτυξη και πόρους για
μελλοντική βιώσιμη εξυπηρέτηση
του χρέους.

Καθοριστικής σημασίας με βά-
ση τη νέα αντίληψη δεν είναι το
ύψος του δημόσιου χρέους, αλλά
(α) η συνεισφορά του στην μα-
κροπρόθεσμη οικονομική ανά-
πτυξη μέσω αποφυγής πολιτικών
πιέσεων που θα οδηγούσαν σε μη
στοχευμένες δημόσιες δαπάνες,
και (β) η πτωτική του τάση, που
διασφαλίζεται όταν η ανάπτυξη
είναι υψηλότερη από τις πληρωμές
για τόκους. Επιπλέον, το κόστος

δανεισμού πρέπει να διατηρείται
χαμηλότερα από τον ονομαστικό
ρυθμό ανάπτυξης του ΑΕΠ.

Οι εμπειρίες του παρελθόντος
δείχνουν ότι αλλαγές στο ύψος
των επιτοκίων μπορούν να επι-
συμβούν απότομα. Γι‘ αυτό οι κυ-
βερνήσεις πρέπει να χρησιμοποι-
ήσουν τη σημερινή ευκαιρία για
τη δημιουργία ‘’μαξιλαριού ασφα-
λείας’’ το οποίο θα ενισχύσει την
ευελιξία και την ικανότητα αντί-
δρασης. Όπως αναφέρει το ΔΝΤ
σε πρόσφατη έκθεσή του, τα όρια
δανεισμού διευρύνθηκαν αλλά,
προφανώς, δεν είναι απεριόριστα.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύνων
σύμβουλος της Pricewaterhouse Coo-
pers Investment Services.

Ορια της δημοσιονομικής πολιτικής 

Ευκαιρίες
για ποιοτική
αναβάθμιση
του τουρισμού
Πορίσματα συνεδρίου
Η κρίση της πανδημίας έχει δη-
μιουργήσει νέες ευκαιρίες για
την ποιοτική και αειφόρο ανα-
βάθμιση του τουριστικού προ-
ϊόντος. Αυτό τονίστηκε σε δια-
δικτυακό συνέδριο. Διαχείριση
των διαθέσιμων πόρων, διαχεί-
ριση προορισμού και ανάπτυξη
βιώσιμων προορισμών στις ει-
σηγήσεις του συνεδρίου. Σελ. 4

Το πιστωτικό
προφίλ θα κρίνει
το δάνειο με
κρατική εγγύηση
Η θέση των τραπεζών
Το νομοσχέδιο για τις κρατικές
εγγυήσεις είναι αχτίδα αισιοδο-
ξίας για δανεισμό. Οι τράπεζες
διευκρινίζουν ότι ο καταμερισμός
του ρίσκου δεν σημαίνει πως θα
δοθούν δάνεια ευκολότερα σε
δανειολήπτες ακόμα και να έχουν
ανάγκη, αν το πιστωτικό τους
προφίλ δεν το επιτρέπει. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

Εντονο ενδιαφέρον για
πολυτελή διαμερίσματα

Μεγάλη είναι η εμπιστοσύνη ξένων και
εγχώριων επενδυτών ακινήτων στις προ-
οπτικές της ελληνικής αγοράς. Οι ανα-
πτύξεις νέων ακινήτων συνεχίστηκαν
αδιαλείπτως κατά τη διάρκεια της πανδη-
μίας με στόχο την κατασκευή διαμερι-
σμάτων υψηλής ποιότητας σε περιοχές
υψηλής ζήτησης. Σελ. 12

ΠΡΟΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ

Εκτόξευση
του παγκόσμιου 
χρέους βλέπουν
ειδικοί του ΔΝΤ

Σελ. 11

Ανησυχίες από αλλαγές στις εκποιήσεις
Τοποθετήσεις του υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής και του Συνδέσμου Τραπεζών

Τις προσπάθειες για αλλαγή του
πλαισίου εκποιήσεων, σχολιάζουν
στην «Κ» ο υπουργός Οικονομι-
κών Κωνσταντίνος Πετρίδης, ο
διοικητής της Κεντρικής Τράπε-
ζας Κωνσταντίνος Ηροδότου και
ο γενικός διευθυντής του Συν-
δέσμου Τραπεζών, Μιχάλης Καμ-

μάς. Ο υπ. Οικονομικών επεσή-
μανε ότι δεν πρέπει να τεθεί σε
κίνδυνο το πλαίσιο των εκποι-
ήσεων, γιατί ενδεχόμενες τρο-
ποποιήσεις θα δυναμίτιζαν την
προσπάθεια της Κύπρου να αν-
τιμετωπίσει αποτελεσματικά το
πρόβλημα των μη εξυπηρετού-

μενων δανείων. Ο Διοικητής της
Κεντρικής Τράπεζας ανέφερε ότι
οι συχνές προσπάθειες τροπο-
ποίησης του νόμου των εκποι-
ήσεων δεν εξυπηρετεί τη χρη-
ματοοικονομική σταθερότητα
της χώρας. Πρόσθεσε ότι οι εκ-
ποιήσεις είναι ένα απαραίτητο

εργαλείο για να ενθαρρύνονται
οι τράπεζες και οι δανειολήπτες
να βρίσκουν ορθολογιστική λύση
αναδιάρθρωσης με ένα πρόγραμ-
μα αποπληρωμής δανείου το
οποίο θα μπορεί ο δανειολήπτης
να εξυπηρετεί. Ο γ.δ. του Συνδέ-
σμου Τραπεζών ανέφερε πως οι

διαρκείς παρεμβάσεις στο νομικό
πλαίσιο στέλνουν  λανθασμένα
μηνύματα. Πρόσθεσε ότι  η στα-
θερότητα και η αποτελεσματι-
κότητα του νομικού πλαισίου
αποτελούν πυλώνες στους οποί-
ους βασίζεται η χρηματοπιστω-
τική σταθερότητα. Σελ. 3

Αφθονη ρευστότητα θα εξακολουθήσει να παρέχει η ΕΚΤ στην οικονομία της Ευρωζώνης τουλάχιστον μέχρι τον Ιούνιο, συνεχίζοντας τις
αγορές ομολόγων, ενώ διατηρεί το κόστος δανεισμού στο ιστορικό χαμηλό του -0,5%. Το κατέστησε σαφές μετά τη συνεδρίαση της
Τράπεζας, η πρόεδρος, Κριστίν Λαγκάρντ, όταν τόνισε πως η ΕΚΤ δεν συζητά καν μια μείωση των αγορών ομολόγων και χαρακτήρισε
«πρόωρη» την ιδέα. Σελ. 10

Κύπρος 0,40% 0,02%

Γερμανία -0,25% 0,04%

Γαλλία 0,08% 0,08%

Ιταλία 0,75% 0,02%

Ισπανία 0,39% 0,02%

Ιρλανδία 0,10% 0,00%

Ελλάδα 0,88% -0,01%

Ην. Βασίλειο 0,73% 0,00%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΗΝΩΜΕΝΕΣ ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ

Το Κογκρέσο ερευνά
πάλι Apple και Google

Ερωτήματα σχετικά με τη δεσπόζουσα
θέση τους στην αγορά ψηφιακών εφαρ-
μογών σε κινητά και λοιπές συσκευές
απηύθυναν στα μέσα της εβδομάδας
προς τους εκπροσώπους των τεχνολογι-
κών κολοσσών Apple και Google μέλη
του Κογκρέσου.  Ωστόσο, οι απαντήσεις
δεν ήταν ικανοποιητικές. Σελ. 11

ΛΟΓΩ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ

Στο 205,6% του ΑΕΠ
το χρέος της Ελλάδας

Εκτίναξη χρέους, επιστροφή υψηλού
ελλείμματος και μεγάλη μείωση του ΑΕΠ
είναι η βαριά κληρονομιά που άφησε η
πανδημία στην ελληνική οικονομία το
2020.  Το χρέος ανήλθε στα 331,023 δισ.
και σκαρφάλωσε στο 205,6% του ΑΕΠ,
που μειώθηκε στα 165,8 δισ. από 183,4
δισ. το 2019. Σελ. 8

Ανοικτές έως τον Ιούνιο οι στρόφιγγες της ΕΚΤ
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Αν είχαμε
Οι προειδοποιητικές βολές του διοικητή της
ΚΤΚ για θέματα που βρίσκονται στη δικαιοδο-
σία του καταγράφονται στα θετικά της εποπτεί-
ας που ασκεί ο Κωσταντίνος Ηροδότου. Ενδει-
κτική είναι η προχθεσινή αναφορά του για τον
κίνδυνο σχηματισμού νέων ΜΕΧ από οικονομι-
κούς κλάδους που έχουν επηρεαστεί από την
πανδημία. Στο ίδιο ύφος και παλαιότερη δήλω-
ση του κ. Ηροδότου, με την οποία ζητούσε από
τις τράπεζες να προσαρμόσουν τα επιχειρημα-
τικά τους μοντέλα για να ταιριάξουν στην νέα
εποχή. Δεν θα ήταν υπερβολή να σκεφτούμε
ότι, αν είχαμε την τύχη ως χώρα να έχουμε τέ-
τοιου είδους προειδοποιήσεις, και όχι εκ των
υστέρων σχολιασμούς από τους επόπτες, ίσως
να προλαβαίναμε κάποιες τραπεζικές κατα-
στροφές της νεότερης κυπριακής ιστορίας. 

••••
Νομική οδός 
Διπλωματικές πηγές στις Βρυξέλλες σημει-
ώνουν ότι η Κομισιόν ετοιμάζει νομικά μέτρα
κατά της AstraZeneca για μη συμμόρφωση της
τελευταίας με τις πρόνοιες της συμφωνίας
που έχει υπογράψει. Ενστάσεις σε ένα τέτοιο
ενδεχόμενο εκφράζουν εκπρόσωποι της Γαλ-
λίας και της Γερμανίας, οι οποίοι τονίζουν ότι
αυτή η ενέργεια δεν πρόκειται να λύσει κανέ-
να πρόβλημα παρά μόνο θα συσσωρεύσει πε-
ρισσότερα θέματα δυσπιστίας των πολιτών
προς την εταιρεία, σε μια κρίσιμη περίοδο, κα-
τά την οποία στόχος είναι να επιταχυνθούν οι
εμβολιασμοί. Η εταιρεία έχει μέχρι στιγμής
ανταποκριθεί στο 30% της συμφωνίας για 100
εκατομμύρια εμβόλια εντός του πρώτου τρι-
μήνου του 2021. Aν και οι τελικές αποφάσεις
είναι ακόμη πρώιμο να προσδιοριστούν, η Κο-
μισιόν άφησε ανεκμετάλλευτη τη ρήτρα του
συμβολαίου για επέκταση της συμφωνίας με
100 εκατομμύρια επιπλέον εμβόλια. 

••••
Νέοι στόχοι 
Νέους, πιο φιλόδοξους στόχους, ανακοίνωσε
ο Αμερικανός πρόεδρος σε σχέση με τη κλιμα-
τική αλλαγή αυξάνοντας τον στόχο του 2030
σε μείωση κατά 50% των εκπομπών  καυσαε-
ρίου σε σχέση με τις τιμές του 2005. Ο αναθε-
ωρημένος στόχος βρίσκεται στα ίδια επίπεδα
με τον αντίστοιχο από πλευράς ΕΕ. Κίνα και Ιν-
δία, που περιλαμβάνονται μεταξύ των πιο ρυ-
πογόνων χωρών παγκοσμίως, δεν προχώρη-
σαν σε νέες δεσμεύσεις σε σχέση με τους
στόχους τους. Σύμφωνα με τον Τζο Μπάιντεν,
αυτή η δεκαετία είναι η πλέον κρίσιμη για να
δοθεί ένα τέλος στο πρόβλημα της κλιματικής
αλλαγής το οποίο επιφέρει κοινωνικό κόστος

κάθε φορά που ακραία καιρικά φαινόμενα κά-
νουν την εμφάνισή τους. 

••••
Αναμονή 
Αναλλοίωτη άφησε την κατάσταση η ΕΚΤ
στη νομισματική συνάντηση του Απρίλιου

ενώ τα βλέμματα είναι πλέον στραμμένα στη
συνάντηση του Ιουνίου, οπότε αναμένεται οι
αποφάσεις να είναι πιο «τολμηρές», εφόσον
επιτευχθούν οι στόχοι εμβολιασμού που
έθεσαν τα κράτη μέλη. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία των γερμανικών τραπεζών, η  ΕΚΤ συ-
νέχισε τις αγορές ομολόγων με πιο εντατικό
ρυθμό τον Μάρτιο πλησιάζοντας στο σύνολο
τα €74 δισ. μια αύξηση ύψους 40% σε σχέ-
ση με έναν μήνα πριν. Αύξηση παρουσίασε
και ο πληθωρισμός τον μήνα Μάρτιο, ως
αποτέλεσμα αυξήσεων στις τιμές των καυσί-
μων ενώ τα δάνεια προς τα νοικοκυριά δια-
τήρησαν τηναυξητική τάση του 3% σε ετή-
σια βάση. 

••••
Αεροδρόμια 
Η πανδημία επηρέασε το δίχως άλλο την αε-
ροπορική κίνηση, καθιστώντας ιδιαίτερα εν-
διαφέρουσα την τελευταία έκθεση με τα
πλέον πολυσύχναστα αεροδρόμια στον κό-
σμο για το 2020. Σύμφωνα με τα προκαταρ-
κτικά στοιχεία μεταξύ των δέκα πρώτων σε
αεροπορική κίνηση αεροδρομίων το 2020,
τα εφτά βρίσκονται στην Κίνα. Στην ίδια πε-
ρίοδο που η παγκόσμια αεροπορική κίνηση
υπολογίζεται να μειώθηκε κατά 65%, η μεί-
ωση στα δέκα πιο πολυσύχναστα αεροδρό-
μια του κόσμου περιορίστηκε στο 45%.
Αξιοσημείωτο είναι και το γεγονός ότι στη λί-
στα με τα δέκα πρώτα αεροδρόμια δεν περι-
λαμβάνεται κανένα ευρωπαϊκό αεροδρόμιο.
Η έκθεση συνοδεύεται και από την εκτίμηση
ότι η αεροπορική κίνηση δεν αναμένεται να
επανέλθει στα προ πανδημίας επίπεδα πριν
το 2024. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του HOLGER SCHMIEDING* 

Η ΕΚΤ δεν άλλαξε
πολιτική και αυτό 

είναι καλό

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Μεσοπρόθεσμη
οικονομική στρατηγική 

Οικονομική πολιτική που
εισηγήθηκε το κράτος του
Ηνωμένου Βασιλείου το
1980 και που έθεσε ένα
πεδίο στόχων για την αύ-
ξηση της ολικής ποσότη-
τας του κυκλοφορούντος

χρήματος και στοχευμένες αξίες για την
ανάγκη δανεισμού στο δημόσιο τομέα, η
οποία εκφράζεται ως εκατοστιαία ποσό-
τητα του ακαθάριστου εγχώριου προϊόν-
τος. Η πρώτη μεσοπρόθεσμη οικονομική
στρατηγική κάλυπτε μια περίοδο πέντε
ετών μπροστά και αναθεωρήθηκε και
επεκτάθηκε σε ετήσια διαστήματα για τη
δημιουργία ενός συνόλου προγραμματι-
σμών για την οικονομία.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Η Ευρωζώνη ακολουθεί την πορεία
προς μία στέρεη ανάκαμψη από
την πανδημία του κορωνοϊού, η
οποία τοποθετείται από τον Μάιο
και μετά λόγω της αρωγής των
επιθετικών μέτρων νομισματικής
πολιτικής και των επαρκών δη-
μοσιονομικών πρωτοβουλιών. Οι
εκτιμήσεις μας δεν έχουν σημαν-
τικά τροποποιηθεί από τις αρχές
Μαρτίου. 

Η δυναμική ζήτηση από το
εξωτερικό φαίνεται πως κατά τον
ένα ή τον άλλο τρόπο αντισταθ-
μίζει την προσωρινή δυσπραγία
από την καθυστερημένη άρση
των περιορισμών – κι αυτό διότι
μερικά τμήματα της Ευρωζώνης
παλεύουν με νέο κύμα του ιού.

Οπότε και η ΕΚΤ δεν προέβη
χθες σε αλλαγές ως προς τη νο-
μισματική της πολιτική, διατη-
ρώντας ως έχουν τα επιτόκια και
μη αναφερόμενη στις κατευθυν-
τήριες γραμμές για το πρόγραμμα
αγοράς τίτλων. 

Αντ’ αυτών επισήμανε ότι η
ροή των πληροφοριών έρχεται
προς επιβεβαίωση των εκτιμή-
σεών της για τις συνθήκες στο
κόστος δανεισμού και τις προ-
οπτικές του πληθωρισμού, οι οποί-
ες και την οδήγησαν τον Μάρτιο
να επισπεύσει τον ρυθμό αγοράς
περιουσιακών στοιχείων στο πλαί-
σιο του ιδιαιτέρως ευέλικτου προ-
γράμματος για την αντιμετώπιση
της πανδημίας (PEPP).

Η ΕΚΤ έδωσε έμφαση στην
αβεβαιότητα αναφορικά με την
πανδημία και το πρόγραμμα των
εμβολιασμών, παράγοντες οι οποί-

οι σκιάζουν τις βραχυπρόθεσμες
προοπτικές. Παράλληλα, δεν τρο-
ποποίησε την πρόβλεψή της για
σταθερή ανάκαμψη στην οικο-
νομική δραστηριότητα διαρκούν-
τος του 2021.

Στην προσεχή της συνεδρίαση
της 10ης Ιουνίου, η ΕΚΤ αλλά και
οι αγορές φαίνεται πως θα έχουν
διαμορφώσει μία καλύτερη γνώμη
για το πόσο δριμύ είναι το κύμα
νέων κρουσμάτων αλλά και για
την πορεία των εμβολιαστικών
προγραμμάτων. 

Υπό το πρίσμα αυτό αναμέ-
νουμε πως η εκτίμησή της για
ανάπτυξη της Ευρωζώνης στο
4% φέτος και 4,1% το 2022 δεν
θα μεταβληθεί, ενώ οι δικές μας
προβλέψεις είναι 4,2% και 4,5%
αντιστοίχως. Αναφορικά με τον
πληθωρισμό, διαβλέπουμε μία
αναθεώρηση προς τα άνω από
το 1,5% και 1,2% για το 2021 και
το 2022 αντιστοίχως, πιο κοντά
στις προβλέψεις μας για 2% και
1,6%. Παράλληλα, τον Ιούνιο θα
δώσει ένα στίγμα ως προς το ότι
σταδιακά θα επανέλθει στον ρυθ-
μό αγοράς ομολόγων προ Μαρ-
τίου, αρχής γενομένης από τον
Ιούλιο και μετά, εάν οι διεθνείς
κεφαλαιαγορές τελούν εν ηρε-
μία.

Επιπλέον, τα στελέχη της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
θα υπογραμμίσουν ότι μπορούν
να προσαρμόσουν τον ρυθμό και
τη δομή της αγοράς τίτλων ως
ανάχωμα σε μια μη επιθυμητή
σκλήρυνση των συνθηκών χρη-
ματοδότησης. 

Τέλος, πέραν τούτου, αναμέ-
νουμε η ΕΚΤ φέτος τον Δεκέμβριο
να ανακοινώσει σταδιακή ανα-
δίπλωση ως προς το επείγον πρό-
γραμμα της πανδημίας, από τον
Μάρτιο του 2022, όπως το έχει
σχεδιάσει, αλλά και να αυξήσει
τις μηνιαίες αγορές τίτλων από
20 δισ. ευρώ σε 30 δισ. ευρώ από
τον Απρίλιο του 2022 και μετά.

* Ο κ. Holger Schmieding είναι οικονο-
μολόγος της Berenberg Βank.

Σενάρια τρόμου επανάφερε η συζήτηση στη Βουλή για το πλαίσιο των εκποιήσεων
φλερτάροντας με νέες τραπεζικές περιπέτειες.

Μαθήματα στην ύπαιθρο,
η μόνη λύση
ΒΕΡΟΛΙΝΟ. Διακομματική φαίνεται
ότι είναι η συναίνεση στη Γερμανία
πάνω στην πρόταση για διεξαγωγή
σχολικών μαθημάτων στην ύπαιθρο,
όπως ήδη συμβαίνει σε κάποιες χώ-
ρες. Στην πρωτοπορία βρίσκεται
ένα δημοτικό στη Μούρθια της νό-
τιας Ισπανίας, το οποίο έχει μετα-
θέσει τα μαθήματα στην παραλία,
προς μεγάλη ικανοποίηση μαθητών
και καθηγητών. Το σχολείο Φέλιξ
Ροδρίγεθ ντε λα Φουέντε «στήνεται»
κάθε πρωί στην παραλία και «ξε-
στήνεται» το βράδυ. «Είναι ασφαλές
και τα παιδιά περνούν πολύ καλά»,
είπε ο δάσκαλος Αγγλικών Χουάν
Φρανθίθκο Μαρτίνεθ. «Ο,τι μαθαί-
νουν εδώ δεν το ξεχνούν». Μία φορά
την εβδομάδα, τα μικρότερα παιδιά
πηγαίνουν στην προκυμαία για ανά-
γνωση λογοτεχνικών κειμένων, ενώ
τα μεγαλύτερα μαθαίνουν για τη
θάλασσα και για τη φύση της πε-
ριοχής από τοπικούς ψαράδες. 

Στη Γερμανία, όπου η παράδοση
των σχολείων του δάσους είναι πολύ

ζωντανή, υπάρχουν επίσης σχολεία
που έχουν μεταφέρει αυθορμήτως
το μάθημα σε εξωτερικούς χώρους.
Το ζήτημα τώρα είναι να γίνει αυτό
πιο συστηματικά. Με βάση τον νόμο
περί πανδημίας, που ψηφίζεται αύ-
ριο, η κεντρική κυβέρνηση αναλαμ-
βάνει κάποιες αρμοδιότητες που
ανήκαν στα κρατίδια, μεταξύ αυτών
και την αρμοδιότητα να κλείσει όλα
τα σχολεία όταν ο δείκτης μετάδοσης
ξεπεράσει τα 200 κρούσματα ανά
100.000 κατοίκους. 

Ενόψει της προοπτικής να κλεί-
σουν ξανά τα σχολεία, ο υπεύθυνος
οικογενειακής πολιτικής των Χρι-
στιανοδημοκρατών δήλωσε στην
εφημερίδα Bild ότι πρέπει πρώτα
να εξεταστεί το μάθημα στο ύπαιθρο
και η μείωση του μεγέθους των τά-
ξεων. Στο ίδιο δημοσίευμα, συμφω-
νούν με την τοποθέτηση αυτή εκ-
πρόσωποι των Σοσιαλδημοκρατών,
των Φιλελευθέρων και των Πρασί-
νων. Μένει, όπως φαίνεται, η μετα-
τροπή της σε πολιτική.

Ξανά στη μάχη για το κλίμα οι ΗΠΑ
Δέσμευση για μείωση εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου στο μισό έως το 2030

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ. Ο πρόεδρος των
ΗΠΑ, Τζο Μπάιντεν, ανακοίνωσε
ότι η χώρα του «αποφάσισε να
αναλάβει δράση» για την κλιμα-
τική αλλαγή και κάλεσε τους παγ-
κόσμιους ηγέτες να επιταχύνουν
τα σχέδιά τους για τη μείωση των
εκπομπών αερίων του θερμοκη-
πίου, κατά τη ομιλία του στη Σύ-
νοδο Κορυφής για το Κλίμα. Ο
Μπάιντεν δεσμεύθηκε επισήμως
ότι οι ΗΠΑ θα μειώσουν τις εκ-
πομπές τους κατά 50%-52% από
τα επίπεδα του 2005 έως το 2030
δηλώνοντας πως «τα σημάδια
είναι αδιαμφισβήτητα, η επιστήμη
είναι αδιαμφισβήτητη και το κό-
στος της αδράνειας εξακολουθεί
να αυξάνεται». Η τηλεδιάσκεψη
ήταν η πρώτη του είδους που συγ-
κλήθηκε από πρόεδρο των ΗΠΑ
και συμμετείχαν 40 παγκόσμιοι
ηγέτες, όπως ο πρόεδρος της Κίνας
Σι Τζινπίνγκ, ο Ρώσος πρόεδρος
Βλαντιμίρ Πούτιν και ο Βρετανός
πρωθυπουργός Μπόρις Τζόνσον,
για να ανακοινώσουν τους στό-
χους των χωρών τους. 

Η Κίνα επανέλαβε το σχέδιό
της να φθάσει στο μέγιστο των
εκπομπών έως το 2030 και στην
ουδετερότητα του άνθρακα έως
το 2060, εξηγώντας ότι θα γίνει
αυστηρός έλεγχος στα έργα πα-
ραγωγής ενέργειας με καύση άν-
θρακα. «Θα περιορίσουμε αυστηρά
την αύξηση της κατανάλωσης άν-
θρακα κατά τη 14η πενταετή πε-
ρίοδο προγραμματισμού και θα
τη σταματήσουμε κατά τη 15η
πενταετή περίοδο», δήλωσε ο πρό-
εδρος Σι Τζινπίνγκ. H πρόεδρος
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν, ανέφερε
τον νέο ευρωπαϊκό νόμο για το

κλίμα με στόχο την ουδετερότητα
άνθρακα έως το 2050 και τον στό-
χο μείωσης των εκπομπών κατά
55% έως το 2030. 

Ο Ινδός πρωθυπουργός Ναρέν-
τρα Μόντι δήλωσε ότι οι ΗΠΑ και
η Ινδία ξεκινούν μια συνεργασία
καθαρής ενέργειας για την κινη-
τοποίηση επενδύσεων, την επί-
δειξη καθαρών τεχνολογιών και
την έναρξη της «πράσινης» με-
τάβασης. Ο Μπόρις Τζόνσον έθεσε
τον νέο στόχο της Βρετανίας για
μείωση εκπομπών κατά 78% έως
το 2030, σε σύγκριση με τα επί-
πεδα του 1990. Η Ρωσία κάλεσε
τις χώρες να επενδύσουν σε ερευ-
νητικά έργα και νέες τεχνολογίες
χαμηλών εκπομπών, ενώ θα εξε-
τάσει τα οφέλη από αυτές τις επεν-
δύσεις. Ο Καναδάς δεσμεύθηκε
να μειώσει τα επίπεδα εκπομπών
του κατά 40%-45% από τα επίπεδα
του 2005, έως το 2030, σε σύγκρι-
ση με τον προηγούμενο στόχο
του, κατά 30%, ενώ η Νότια Κορέα
δεσμεύθηκε να τερματίσει τη χρη-
ματοδότηση οικονομιών άνθρακα
στο εξωτερικό. 

Ο νέος φιλόδοξος στόχος των
ΗΠΑ απαιτεί απότομη και ταχεία
μείωση της χρήσης ορυκτών καυ-
σίμων σε σχεδόν κάθε τομέα της
αμερικανικής οικονομίας και απο-
τελεί σημαντική αναβάθμιση από
τη δέσμευση της κυβέρνησης Ομ-
πάμα για μείωση κατά 25%-28%
έως το 2025. Η διήμερη Σύνοδος
Κορυφής έρχεται τη στιγμή κατά
την οποία οι επιστήμονες προει-
δοποιούν για λήψη αποφασιστι-
κών μέτρων, ώστε να αποτραπεί
η αύξηση της θερμοκρασίας του
πλανήτη πάνω από 1,5 βαθμό Κελ-
σίου. 

Aκτιβιστής κατά της κλιματικής αλλαγής ξεφορτώνει κοπριά από
αγελάδες έξω από τον Λευκό Οίκο, σε μία από τις εκατοντάδες
συμβολικές δράσεις που πραγματοποιήθηκαν παγκοσμίως χθες,
Ημέρα της Γης.

<<<<<<

Η Ευρωτράπεζα 
έδωσε έμφαση στην
αβεβαιότητα αναφορι-
κά με την πανδημία 
και το πρόγραμμα 
των εμβολιασμών.

Η διεξαγωγή μαθημάτων εκτός σχολικών κτιρίων εφαρμόζεται ήδη σε
αρκετές χώρες. Στη Γερμανία απομένει να αποφασιστεί και πολιτικά.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Από τη μίατο νομοσχέδιο για αλλαγές
στον περί δικαστηρίων νόμο απο-
σύρθηκε και από την άλλη τα 13
νομοσχέδια που τροποποιούν το
πλαίσιο των εκποιήσεων αφέθηκαν
για την επόμενη Βουλή. Νομοσχέδια
που έχουν δυναμιτίσει το κλίμα με-
ταξύ Βουλευτών, Υπουργείου Οικο-
νομικών, Κεντρικής Τράπεζας και
πιστωτικών ιδρυμάτων, κρούοντας
τον κώδωνα του κινδύνου τα τρία
τελευταία μέρη πως αλλαγές θα τρί-
ξουν τις βάσεις της χρηματοπιστω-
τικής σταθερότητας που έχουν τεθεί.
Την ίδια ώρα όμως, η Βουλή απο-
φάσισε την αναστολή εκποιήσεων
μέχρι το τέλος Ιουλίου 2021, εγκρί-
νοντας την πρόταση νόμου που συ-
νυπέγραψαν το ΑΚΕΛ και το ΔΗΚΟ,
απαγορεύοντας επί της ουσίας οποι-
αδήποτε εκποίησηκύριαςκατοικίας
μέχρι 500 χιλιάδων ευρώ αξίας και
αγροτεμαχίων 250 χιλιάδων ευρώ.
Συν τοις άλλοις, δεν θα γίνουν οποι-
εσδήποτε εκποιήσεις επαγγελμα-
τικής στέγης πολύ μικρής επιχεί-
ρησης που εργοδοτεί λιγότερα από
δέκα άτομα και έχει ετήσιο κύκλο
εργασιών που δεν υπερβαίνει τα 2
εκατ. ευρώ. Η προσπάθεια για αλ-
λαγές στο πλαίσιο των εκποιήσεων
από ότι αποδεικνύεται δεν πρόκειται
να σταματήσει εδώ, με ορατό τον
κίνδυνο –όπως έχουν επισημάνει
θεσμοί και τράπεζες- να μην γίνεται
ρεαλιστικά κατορθωτό να αντιμε-
τωπιστούν παλαιά και νέα μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια. Μην ξεχνάμε,
επίσης, ότι η Κύπρος παρόλο που
έχει κάνει μεγάλο άλμα μείωσης μη
εξυπηρετούμενων δανείων από το
υψηλό των 28 δισ. στα 5,1 δισ., εν-
τούτοις η πανδημία έχει φέρει προ
των πυλών τις τράπεζες σε ενδεχό-
μενες νέες περιπέτειες με νέα. Εξάλ-

λου η πανδημία έχει «δείξει τα δόν-
τια» της για τα καλά σε όλους τους
οικονομικούς τομείς, που είναι άμεσα
συνδεδεμένοι με την οικονομία. Το
πλαίσιο των εκποιήσεων αυστηρο-
ποιήθηκε το 2018 μαζί με τις απα-
ραίτητες εγκρίσεις που συνόδευαν
την πώληση του καλού μέρους του
Συνεργατισμού στη Βουλή (εγγυή-
σεις του κράτους προς την Ελληνική
Τράπεζα) ως πακέτο με τις υπόλοιπές
πολιτικές και νομοσχέδια για τη αν-
τιμετώπιση των προβληματικών
δανείων. Έκτοτε και συγκεκριμένα
το 2019 επήλθε νέα αλλαγή πάνω
στο πλαίσιο, ενώ το 2020 επί της
ουσίας πάγωσαν επι πολλούς μήνες
οποιεσδήποτε δράσεις για εκποι-
ήσεις λόγω πανδημίας. Πως σχο-
λιάζουν όμως στην «Κ» την επόμενη
ημέρα σχετικά με τις τροποποιήσεις

που άφησε η τελευταία ολομέλεια
της Βουλής πριν απότις βουλευτικές
εκλογές, οι Υπουργός Οικονομικών
Κωνσταντίνος Πετρίδης, Διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας Κωνσταν-
τίνος Ηροδότου και Γενικός Διευ-
θυντής του Συνδέσμου Τραπεζών,
Μιχάλης Καμμάς;

Υπάρχει πλαίσιο
Ερωτηθείς ο Υπουργός Οικονο-

μικών μετά τα ψηφισθέντα στην
Ολομέλεια της Πέμπτης αν θεωρεί
πως υπάρχει πλαίσιο εκποιήσεων
στην Κύπρο που θα το δουν θετικά
σε επόμενες εκδόσεις το επενδυτικό
κοινό, απάντησε στην «Κ» πως «ναι,
έχουμε πλαίσιο εκποιήσεωνκαι είναι
αυτό που δεν πρέπει να θέσουμε σε
κίνδυνο και για αυτό κάναμε έκκληση
και στη Βουλή. Ο κ. Πετρίδης ση-

μείωσε ότι είναι ικανοποιημένος
από το γεγονός ότι η πλειοψηφία
των κομμάτων συνειδητοποιώντας
τους κινδύνους δεν έχουν προχω-
ρήσει με την ψήφιση επικίνδυνων
τροπολογιών που θα δυναμίτιζαν
την προσπάθεια της Κύπρου να αν-
τιμετωπίσει αποτελεσματικά το πρό-
βλημα των μη εξυπηρετούμενων
δανείων.Η ερώτηση έγινε στο πλαί-
σιο της εξόδου της Τράπεζας Κύπρου
στις αγορές προ 10ημέρου, που απα-
σχολούσε τους επενδυτές για το τι
γίνεται με το πλαίσιο των εκποιήσεων
και αν θα παραμείνει αποτελεσμα-
τικό.

Συχνές προσπάθειες
Από πλευράς του ο Διοικητής

της Κεντρικής Τράπεζας, ερωτηθείς
αν έχει αποφευχθεί ο κίνδυνος να

έρθουν οι επόπτες και να βάλουν
παραπάνω προβλέψεις πάνω στις
τράπεζες δεδομένου αυτών που πέ-
ρασαν από την Ολομέλεια της Πέμ-
πτης αλλά και αυτά που πρόκειται
να συζητηθούν, είπε τα εξής: «Οι
εποπτικές αρχές δεν βλέπουν απο-
σπασματικά τις όποιες αλλαγές γί-
νονται στο πλαίσιο των εκποιήσεων.
Βλέπουν και λαμβάνουν σοβαρά
υπόψη επίσης τη σταθερότητα του
νομικού πλαισίου και ιδιαίτερα τη
δυναμική που επικρατεί μεταξύ χα-
λάρωσης ή συνέπειας. Παρόλο που
είναι δύσκολο σήμερα να εκτιμή-
σουμε το μέγεθος του άμεσου κιν-
δύνου από τις προχθεσινές αποφά-
σεις της Βουλής αναφορικά με το
πλαίσιο, εκείνο που προκύπτει πλέον
ξεκάθαρα, είναι ότι οι συχνές προ-
σπάθειες τροποποίησης του νόμου
των εκποιήσεων προς μια κατεύ-
θυνση δεν εξυπηρετεί ούτε τη χρη-
ματοοικονομική σταθερότητα της
χώρας. Επαναλαμβάνω ότι για την
ΚΤΚ οι εκποιήσεις δεν είναι αυτο-
σκοπός αλλά ένα απαραίτητο ερ-
γαλείο για να ενθαρρύνονται οι τρά-
πεζες και οι δανειολήπτες να βρί-

σκουν ορθολογιστική λύση ανα-
διάρθρωσης με ένα πρόγραμμα απο-
πληρωμής δανείου το οποίο θα μπο-
ρεί ο δανειολήπτης να εξυπηρετεί,
όπως δηλαδή λειτουργεί και σε άλλες
χώρες τις Ευρωζώνης.  Σε αντίθετη
περίπτωση προκύπτει κόστος για
την οικονομία της χώρας και για τη
χρηματοοικονομική σταθερότητα.
Αντιλαμβάνεστε, λοιπόν, πως οι
εποπτικές αρχές λαμβάνουν υπόψη
όποιες αλλαγές γίνονται στο Νόμο
τις οποίες προσμετρούν στις ανα-
λύσεις και τις αποφάσεις τους, σε
σχέση με τις ενδεχόμενες πρόσθετες
προβλέψεις που θα απαιτήσουν από
το κάθε πιστωτικό ίδρυμα να ανα-
γνωρίσει».

Λανθασμένα μηνύματα
Για το αν έχουν σταλεί λάθος

μηνύματα στους δανειολήπτες από
ότι ψηφίστηκε την Πέμπτη στην
Ολομέλεια, αλλά από τις συζητήσεις
για αλλαγή του Πλαισίου των εκ-
ποιήσεων επί αρκετές εβδομάδες
ερωτήθηκε ο γ.δ. του Συνδέσμου
Τραπεζών. Όπως ανέφερε στην «Κ»
ο κ. Καμμάς, «το βασικό μας μήνυμα,
που είναι πλέον μόνιμο σε κάθε αν-
τίστοιχη συζήτηση, είναι πως οι
διαρκείς παρεμβάσεις στο νομικό
πλαίσιο στέλνει λανθασμένα μη-
νύματα τόσο προς τους δανειολή-
πτες όσο και προς τους παρατηρητές
της οικονομίας μας και του τραπε-
ζικού συστήματος (εποπτικές αρχές,
ανεξάρτητοι οργανισμοί, οίκοι αξιο-
λόγησης)». Ερωτηθείς δε, πόσο ση-
μαντικό είναι να υπάρχει ένα στα-
θερό πλαίσιο, ο κ. Καμμάς συμπλή-
ρωσε ότι «η σταθερότητα και η απο-
τελεσματικότητα του νομικού πλαι-
σίου αποτελούν πυλώνες στους
οποίους βασίζεται η πολύτιμη για
το σύνολο της οικονομίας χρημα-
τοπιστωτική σταθερότητα».

Πλαίσιο εκποιήσεων και η επόμενη ημέρα
Τι αναφέρουν στην «Κ» ο Υπουργός Οικονομικών, ο Διοικητής της Κεντρικής και ο γ.δ. του Συνδέσμου Τραπεζών

<<<<<<

Η Κύπρος, παρόλο που
έχει κάνει μεγάλο άλμα
μείωσης κόκκινων
δανείων από 28 δισ. 
στα 5,1 δισ., εντούτοις 
η πανδημία έχει φέρει
προ των πυλών τις τρά-
πεζες σε ενδεχόμενες
νέες περιπέτειες με 
νέα ΜΕΔ.

Η Βουλή αποφάσισε την αναστολή εκποιήσεων μέχρι το τέλος Ιουλίου 2021, απαγορεύοντας επί της ουσίας οποιαδή-
ποτε εκποίηση κύριας κατοικίας μέχρι 500 χιλιάδων ευρώ.
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«Τρέξτε» τους εμβολιασμούς για να έρθουν τουρίστες στη Μεσόγειο
Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Η πορεία των εμβολιασμών αυτό
το τρίμηνο και η πρόοδος με τα
πράσινα διαβατήρια θα κρίνουν,
σύμφωνα με την Bank of America,
την τουριστική σεζόν σε Ελλάδα
και Ευρώπη.

Οι χώρες της Ευρωπαϊκής Eνω-
σης και ειδικά της Μεσογείου θα
έχουν σημαντικές μακροπρόθε-
σμες οικονομικές επιπτώσεις εάν
χαθεί και δεύτερη καλοκαιρινή
τουριστική σεζόν, όπως προειδο-
ποιεί, επισημαίνοντας πως ανα-
μένεται αύξηση των πτωχεύσεων
εταιρειών μετά την πανδημία.

Μια τέτοια εξέλιξη, όπως ση-
μειώνει, αποτελεί έναν σημαντικό
κίνδυνο για τις μικρές και μεσαίες
επιχειρήσεις, οι οποίες και τείνουν
να έχουν μικρότερη πρόσβαση σε
χρηματοδότηση. Καθώς η τουρι-
στική βιομηχανία στη Μεσόγειο
αλλά και συνολικά στην Ευρώπη
εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από
αυτές τις μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις, ο συγκεκριμένος κλάδος θα
μπορούσε να υποστεί μόνιμη ζημία
εάν η πανδημία διαρκέσει περισ-
σότερο, τονίζει η BofA.

Σε αυτό το πλαίσιο, για να «σω-
θεί» το καλοκαίρι σε χώρες όπως
η Ελλάδα, η Κύπρος, η Μάλτα, η

Πορτογαλία, η Ισπανία και πολλές
ακόμη, οι εμβολιασμοί από τώρα
έως και τον Ιούλιο θα πρέπει να
τριπλασιαστούν, ενώ σημαντικό
«όπλο» σε αυτή τη μάχη για τη
διάσωση του τουρισμού αποτελεί

η συμφωνία για το διαβατήριο εμ-
βολιασμού.

Η αμερικανική τράπεζα σημει-
ώνει πως η κατάσταση σίγουρα
έχει βελτιωθεί αυτό τον μήνα, μετά
το α΄ τρίμηνο και το αργό ξεκίνημα

της εκστρατείας του εμβολιασμού
στις αρχές του έτους. Σύμφωνα
με τους υπολογισμούς της BofA,
οι εμβολιασμοί στην Ευρώπη έχουν
διπλασιαστεί έως τώρα τον Απρίλιο,
σε σχέση με τον προηγούμενο μή-

να. Η επιτάχυνση των εμβολια-
σμών στηρίζει πλέον τις προοπτι-
κές της περιοχής, η οποία είχε μεί-
νει πίσω σε σχέση με τις ΗΠΑ, το
Ηνωμένο Βασίλειο και το Ισραήλ,
ωστόσο θα πρέπει να αυξηθούν
ακόμη περισσότερο και κατά του-
λάχιστον τρεις φορές σε σχέση με
τον ρυθμό που καταγράφηκε τον
Μάρτιο, έτσι ώστε να μπορέσει η
περιοχή να επιτύχει τους στόχους
που έχουν θέσει οι Αρχές όσον
αφορά τον τουρισμό και το άνοιγμα
του κλάδου τον Ιούλιο. Αυτό είναι
εφικτό, όπως τονίζει η BofA, αλλά
όχι δεδομένο. Η πρόοδος των εμ-
βολιασμών τις αμέσως επόμενες
εβδομάδες είναι συνεπώς κρίσιμη. 

Οι διμερείς συμφωνίες
Τα διαβατήρια εμβολιασμού,

στα οποία πολλές χώρες αντιτί-

θενται μέχρι τώρα, θα είναι θετικά
για την τουριστική βιομηχανία,
κατά την άποψη της Bank of Ame-
rica. H κατάργηση των υποχρεω-
τικών τεστ και της καραντίνας για
τους τουρίστες που έχουν εμβο-
λιαστεί είναι δεδομένο ότι θα δι-
ευκολύνουν τα ταξίδια αυτό το
καλοκαίρι. 

Οπως αναφέρει, η Ελλάδα έχει
κάνει ήδη σχετική συμφωνία με
το Ισραήλ και διαπραγματεύεται
μια παρόμοια συμφωνία με το Ηνω-
μένο Βασίλειο. Οι ελληνικές Αρχές
πιέζουν επίσης για διαβατήριο εμ-
βολιασμού σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ενωσης, κάτι που στηρίζουν και
άλλοι τουριστικοί προορισμοί στην
Ευρωζώνη.

Σε παγκόσμιο επίπεδο, τα δια-
βατήρια εμβολιασμού αποτελούν
μια αμφιλεγόμενη συζήτηση, ωστό-
σο η αμερικανική τράπεζα εκτιμά
ότι θα υπάρξει συμφωνία καθώς
όλο και περισσότεροι άνθρωποι
θα εμβολιάζονται. 

Ειδικά εάν οι ετήσιοι εμβολια-
σμοί για την COVID-19 καταστούν
απαραίτητοι, είναι αναπόφευκτο
να υπάρξει τελικά κάποιου είδους
πιστοποιητικό εμβολιασμού ώστε
να αποκατασταθεί η κανονικότητα
και να συνεχιστεί η οικονομική
ανάκαμψη.

Για να «σωθεί» το καλοκαίρι σε χώρες όπως η Ελλάδα, η Κύπρος, η Μάλτα, η Πορτογαλία, η Ισπανία και πολλές
ακόμη, οι εμβολιασμοί από τώρα έως και τον Ιούλιο θα πρέπει να τριπλασιαστούν, λέει η Bank of America.

<<<<<<

Η σεζόν θα κριθεί από
την πορεία των εμβο-
λιασμών και τα πράσινα
διαβατήρια, αναφέρει
έκθεση της Bank of
America.

Η κρίση φέρνει ευκαιρίες στον τουρισμό
Διαχείριση των διαθέσιμων πόρων, διαχείριση προορισμού και ανάπτυξη βιώσιμων προορισμών στις εισηγήσεις του συνεδρίου

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

«Τώρα είναι η ώρα να ξανασκε-
φτούμε τον τρόπο με τον οποίο θα
ξεκινήσει ξανά ο τουρισμός σε μια
πιο ορθολογιστική βάση», διαμη-
νύει ο πρόεδρος του Κυπριακού
Συνδέσμου Αειφόρου Τουρισμού
Φίλιππος Δρουσιώτης, τονίζοντας
ότι η κρίση της πανδημίας έχει δη-
μιουργήσει νέες ευκαιρίες για την
ποιοτική και αειφόρο αναβάθμιση
του τουριστικού προϊόντος της χώ-
ρας. Αυτό ήταν και το θέμα του
συνεδρίου Sustainable Future “in
every crisis the reisan opportunity”
το οποίο πραγματοποιήθηκε δια-
δικτυακά, με την συμμετοχή ξένων
φορέων του τουρισμού οι οποίοι
επιχείρησαν να αναλύσουν την
επόμενη μέρα στο τουριστικό πεδίο
το οποίο αλλάζει δραματικά και με
γρήγορους ρυθμούς λόγω πανδη-
μίας. Στην Κύπρο, από το 2006 ο

Σύνδεσμος Αειφόρου Τουρισμού
προωθεί σειρά ενεργειών για τη
βιωσιμότητα και την αειφορία του
τουριστικού προϊόντος, ωστόσο
καθίσταται σαφές ότι αυτό θα πρέ-
πει να είναι πλέον στις προτεραι-
ότητες της Κύπρου σε πολιτικό
επίπεδο. «Είμαστε υπέρ της επα-
νεκκίνησης της τουριστικής βιο-
μηχανίας και διεθνώς και παγκο-
σμίως και στην Κύπρο αλλά αυτή
να γίνει σωστά, πιο αειφόρα και
προσεκτικά και να λάβουμε υπόψη
και τους περιορισμούς που υπάρ-
χουν»,επισημαίνει ο κ. Δρουσιώ-
της.

Τρόποι αποθεραπείας
Την σειρά δράσεων που θα πρέ-

πει να εφαρμόσουν οι τουριστικοί
προορισμοί του μέλλοντος παρου-
σίασε στην κεντρική της ομιλία η
Megan Epler Wood, πρόεδρος και
ιδρύτρια του ιδρύματος Epler Wood
International με αντικείμενο την
καλλιέργεια αειφόρου τουρισμού.
Εξήρε την συνεισφορά του Κυ-
πριακού Συνδέσμου Αειφόρου Του-
ρισμού και παρουσίασε προτάσεις
για την αποθεραπεία του προορι-
σμού και εισηγήσεις για δημιουργία
νέου συστήματος διαχείρισης του.

Επισήμανε ότι η επόμενη μέρα για
τον τουρισμό χρειάζεται σχεδιασμό
με όραμα, τεκμηρίωση των τάσεων
ανάπτυξης, διαχείρισης και απο-
φυγής των απειλών, περιβαλλον-
τικές υπηρεσίες και αξιολόγηση
των υποδομών, της οικονομίας και
της κοινωνίας γενικότερα. Η λήψη
αποφάσεων ώστε ένας προορισμός
να γίνει πιο ανταγωνιστικός και
βιώσιμος δεν θα πρέπει να γίνεται
βάσει διαίσθησης, συνηθειών, εξω-
τερικών επιδράσεων και περιορι-
σμένων πληροφοριών. Είναι ση-
μαντικό να αξιοποιηθούν στοιχεία
επισημαίνει η κα Epler Wood, ώστε
να δοθεί καλύτερη εικόνα για τις
επιδράσεις που ο τουρισμός προ-
καλεί στην χώρα προορισμού. Κάτι
τέτοιο μπορεί να γίνει με πλατ-
φόρμες μέτρησης, διαχείρισης και
ανάλυσης των δεδομένων που
προκύπτουν από τις επιπτώσεις
του τουρισμού. Σημαντική είναι
επίσης και η παροχή  επιστημο-
νικών δεδομένων τα οποία μπο-
ρούν να ευθυγραμμιστούν με τις
εθνικές περιβαλλοντικές δεσμεύ-
σεις ώστε να διασφαλίζεται ότι τα
κράτη διαχειρίζονται στο μέγιστο
βαθμό το κόστος της τουριστικής
ανάπτυξης. 

Η μετάβαση στις ανανεώσιμες
πηγές ενέργειας θα είναι επίσης
μέρος του κόστους διαχείρισης της
Κύπρου, ώστε να συμπεριληφθεί
στους προορισμούς του μέλλοντος.
Ειδικότερα, θα πρέπει να γίνουν
επενδύσεις σε εναλλακτικές πηγές
ενέργειας, διαχείρισης αποβλήτων
και υγρών αποβλήτων, και σχεδια-
σμό των έξυπνων πόλεων. Οι υπο-
δομές θα πρέπει να είναι ζωτικής
σημασίας, και η τουριστική ανά-
πτυξη φιλική προς το περιβάλλον
και επωφελής για μικρότερες το-
πικές επιχειρήσεις. Επισημαίνει
την ανάγκη για αναθεώρηση των
μηχανισμών πολιτικής για ανά-
πτυξη βιώσιμων προορισμών και
συγκεκριμένων στόχων για την
Κύπρο εν γένει αλλά ειδικότερα
και για την κάθε περιοχή. Ένας
έξυπνος προορισμός, όπως ανέφε-
ρε, θα  πρέπει να προστατεύει τα
ιστορικά κέντρα της πόλης, τα πο-
λιτιστικά μνημεία, τα ζωτικά και
τα κοινωνικά/πολιτισμικά συστή-
ματα.

Η τουριστική επιβάρυνση
Η επιβάρυνση που προκύπτει

από τον τουρισμό στον προορισμό
συχνά δεν είναι αντιληπτή. Αυτή

αυξάνεται σε περιόδους υπερτου-
ρισμού. Όπως εξήγησε η κα. Eple
rWood, κάθε τουρίστας δημιουργεί
ένα αόρατο κόστος το οποίο θα
πρέπει να τύχει διαχείρισης σε
προγράμματα εθνικού επιπέδου.
Πώς προκύπτει όμως το κόστος
ανά τουρίστα; Για παράδειγμα ένας
τουρίστας χρησιμοποιώντας την
ενέργεια, τον ηλεκτρισμό, τις με-
ταφορές και το νερό δημιουργεί
το δικό του περιβαλλοντικό και
οικονομικό αποτύπωμα στην χώρα
την οποία επισκέπτεται, με έρευνες
να καταδεικνύουν ότι είναι μεγα-
λύτερο κατ’ αναλογία από αυτό
των μόνιμων κατοίκων του προ-
ορισμού. Το food waste στα του-
ριστικά καταλύματα είναι ένα άλλο
σοβαρό ζήτημα που ενισχύει ο
τουρισμός. Στο αόρατο τουριστικό
κόστος περιλαμβάνεται η δημι-
ουργία και η προσθήκη νέων ξε-
νοδοχειακών μονάδων και κλινών
για την κάλυψη των τουριστικών
αναγκών. Πρόκειται για φαινόμενο
το οποίο δεν είναι ξένο για την
Κύπρο. Τα τελευταία χρόνια, την
αύξηση των τουριστικών αφίξεων,
ακολούθησαν επενδύσεις εκατον-
τάδων εκατομμυρίων στον ξενο-
δοχειακό τομέα και βαθμιαία αύ-

ξηση κλινών οι οποίες για δεύτερη
συνεχή χρονιά θα παραμείνουν
χωρίς ενοίκους. Το τουριστικό
φορτίο συνδέεται και με την κλι-
ματική αλλαγή, κυρίως δε με την
αύξηση του παράκτιου τουρισμού
και της θαλάσσιας ρύπανσης.  

Τί πρέπει να γίνει
Για την εξάλειψη του αόρατου

φορτίου θα πρέπει να αναπτυχθούν
σαφείς μετρήσεις για την επίτευξη
των στόχων χρησιμοποιώντας λο-
γιστικούς μηχανισμούς. Θα πρέπει
επίσης να υπάρξει η δυνατότητα
σε τοπικό επίπεδο για διαχείριση
της μετάβασης σε μια βιώσιμη οι-
κονομία προορισμού. Στις επιση-
μάνσεις της κας Epler Wood και
η εμπλοκή των χρηματοπιστωτι-
κών ιδρυμάτων για ενσωμάτωση
σε σχέδια ανασυγκρότησης καθώς
και η δημιουργία βιώσιμης χρη-
ματοδότησης ώστε να γίνει η με-
τάβαση σε μια βιώσιμη οικονομία
προορισμού. Μιλώντας για το κό-
στος του τουρισμού ο υφυπουργός
Τουρισμού Σάββας Περδίος τόνισε
ότι η εξακρίβωση του κόστους
είναι στους στόχους του Υφυπουρ-
γείου, ώστε να εφαρμόσει τις ανά-
λογες πολιτικές προς περιορισμό

των ζημιών. Στα βήματα του Υφυ-
πουργείου, όπως ανέφερε, και η
εξακρίβωση των καθαρών επιπτώ-
σεων του τουρισμού στο ΑΕΠ κα-
θώς μπορεί να συνεισφέρει το 20%
ωστόσο χάνεται παράλληλα ένα
7% λόγω αγορών στο εξωτερικό.

Τι κάνει η Κύπρος
«Η Κύπρος μπορεί να άνοιξε

ως προορισμός, ωστόσο θα πρέπει
να έχουμε υπόψη μας το μέλλον
και να αντιληφθούμε ότι ο τουρι-
σμός δεν θα είναι ποτέ ξανά ο
ίδιος», επισήμανε ο Σάββας Περ-
δίος. Όπως ανακοίνωσε, η Κύπρος
είναι στη διαδικασία να λανσάρει
για πρώτη φορά το δικό της σύ-
στημα διαχείρισης προορισμού,
ενώ τρέχει παράλληλα και η εκ-
πόνηση της στρατηγικής μελέτης
περιβαλλοντικών επιπτώσεων και
φέρουσας ικανότητας ώστε να κα-
ταγραφούν οι ενδεχόμενες επι-
πτώσεις της υλοποίησης της στρα-
τηγικής τουρισμού 2020-2030 και
να υποδειχθούν μετριαστικές κι-
νήσεις. Επιπλέον ξεκίνησε μελέτη
στην οποία εξετάζεται η αποδοχή
του τουρισμού από την τοπική
κοινωνία, οι υποδομές, η οπτική
ρύπανση και η ηχορύπανση. 

Στην Κύπρο, από το 2006 ο Σύνδεσμος Αειφόρου Τουρισμού προωθεί σειρά ενεργειών για τη βιωσιμότητα και την αειφορία του τουριστικού προϊόντος.
Μεταξύ άλλων, διοργανώνει συνέδρια, εκστρατείες μείωσης πλαστικών μίας χρήσης και διαχείρισης αποβλήτων.

<<<<<<

Κάθε τουρίστας 
δημιουργεί ένα αόρατο
κόστος το οποίο θα 
πρέπει να τύχει διαχεί-
ρισης σε προγράμματα
εθνικού επιπέδου.

Από Κύπρο 
και εξωτερικό
Το συνέδριο πραγματοποιήθη-
κε συμβολικά την παραμονή
της Μέρας της Γης. Οργανωτής
του συνεδρίου ο Κυπριακός
Οργανισμός Αειφόρου Τουρι-
σμού. Στο πλαίσιο του, παρου-
σιάστηκαν βίντεογραφημένα
μηνύματα από  τον  πρίγκιπα
του Μονακό Αλβέρδο II του
οποίου οι δράσεις είναι γνω-
στές για τον καθαρισμό της Με-
σογείου από πλαστικά και τον
Dr. Dirk Glaesser, επικεφαλής
του οργανισμού αειφόρου ανά-
πτυξης του τουρισμού UNWTO.
Στη συζήτηση συμμετείχαν ο
υφυπουργός Τουρισμού Σάβ-
βας Περδίος, ο CEO της EasyJet
Jolidays Garry Wilson, ο Fabri-
zio Orlando Global Industry
Relations Associate Director
από το Tripadvisor, η Helen Ma-
rano επικεφαλής του ΔΣ του
Travel Foundation, oThomas
Ellerbeck επικεφαλής του ΔΣ
του TUI Care Foundation. Το
συνέδριο τελούσε υπό την αι-
γίδα του Υφυπουργείο Τουρι-
σμού. Χορηγός επικοινωνίας η
εφημερίδα «Η Καθημερινή».



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑΚυριακή 25 Απριλίου  2021

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των TAHSIN SAADI SEDIK ΚΑΙ JIAE YOO*

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ένα νομοσχέδιο που γράφτηκε το
Μάρτη του 2020 και έπειτα από
τρεις τροποποιήσεις επιτέλους ψη-
φίστηκε, δεν είναι άλλο από αυτό
των κρατικών εγγυήσεων που δίνει
τη δυνατότητα σε επιχειρήσεις να
λάβουν δάνειο με επιμερισμό του
ρίσκου από το κράτος. Αν και οι
τράπεζες δηλώνουν έτοιμες να πα-
ραχωρήσουν δάνεια υπό αυτό το
καθεστώς, ωστόσο το «πρώτο ευρώ»
θα μπορέσουν να το δώσουν όταν
η Κυβέρνηση εξασφαλίσει την έγ-
κριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
για το νομοσχέδιο που πέρασε στην
Ολομέλεια της Πέμπτης και με δια-

δικασίες που δίνουν και τώρα δά-
νεια. Αυτό είναι θέμα μερικών εβδο-
μάδων να γίνει, άλλα ρεαλιστικά,
από αρχές Ιουνίου οι τράπεζες θα
μπορούν να δίνουν δανεισμό με
επιμερισμό του ρίσκου στο κράτος.
Ο επιμερισμός του ρίσκου είναι
ένα μεγάλο ζήτημα που καλώς πέ-
ρασε, αν και καθυστερημένα διότι
ήταν ένα όπλο που έπρεπε να έχει
περάσει από τον Απρίλιο του 2020
και όσες επιχειρήσεις είχαν πρό-
βλημα ρευστότητας γίνεται αντι-
ληπτό πως δεν περίμεναν πότε θα

περάσει ένα νομοσχέδιο τον Απρίλη
του 2021. Κατά το 2020 οι τράπεζες
έδωσαν δανεισμό ύψους 2,5 δισε-
κατομμυρίων ευρώ (έχοντας δώσει
ώθηση η επιδότηση επιτοκίου για
στεγαστικά δάνεια) και το 2019 οι
τράπεζες έδωσαν λίγο παραπάνω,
στα 3 δισεκατομμύρια ευρώ περί-
που. Αν υποθέσουμε πως για το
2021 θα δώσουν ξανά 2 με 3 δισε-
κατομμύρια ευρώ δανεισμού, τότε
δεν αποκλείεται τα μισά να δοθούν
σε αυτό το πλαίσιο, δηλαδή 1,43
δισεκατομμύρια ευρώ. Το 1 δισε-

κατομμύριο ευρώ εγγύησης αντι-
στοιχεί σε 1,43 δισεκατομμύρια
δάνεια, αυτό προκύπτει από τη
συμφωνία. Όπως εξηγούν όμως
τραπεζικές πηγές στην «Κ» η δια-
δικασία παραχώρησης ενός δανείου
με κρατική εγγύηση δεν πρόκειται
να αλλάξει τις τραπεζικές πρακτικές
που ακολουθούν. Όπως μεταφέ-
ρουν, ο καταμερισμός του ρίσκου
δεν σημαίνει πως θα δοθούν δάνεια
χαλαρότερα ή ευνοϊκότερα σε δα-
νειολήπτες ακόμα και να έχουν
ανάγκη, αν το πιστωτικό τους προ-

φίλ δεν το επιτρέπει. Ο νόμος των
κρατικών εγγυήσεων δίνει τη δυ-
νατότητα σε περίπτωση που ένα
δάνειο γίνει μη εξυπηρετούμενο
να πληρώσουν 70% το κράτος και
30% οι τράπεζες. Για εκείνο το 30%
θα πρέπει να έχει γίνει η ανάλογη
ανάλυση ρίσκου από τις τράπεζες
(risk analysis) και δεν θα επιτραπεί
σε κάποιον να λάβει δανεισμό επει-
δή θα λάβει το 70% του ρίσκου το
κράτος. Η τράπεζα εποπτεύεται
και δεν μπορεί να δώσει δάνεια
επειδή υπάρχει κρατική εγγύηση,

απλά υπάρχει ένα μικρότερο ρίσκο
και δεν έχει να κάνει με την αξιο-
λόγηση του πελάτη. Η αξιολόγηση
του πελάτη θα γίνεται όπως παρα-
χωρείται τώρα ένα δάνειο, δίχως
κρατική εγγύηση.

Αισιοδοξία εκατέρωθεν
Ένα νομοσχέδιο όπως αυτό τον

κρατικών εγγυήσεων όπως και να
έχει, δίνει σιγουριά στο βαθμό που
επιτρέπει και σε τράπεζες και σε
δανειολήπτες. Οι μεγάλοι πελάτες
των τραπεζών έχουν προχωρήσει
ήδη σε δανεισμούς όπως προεί-
παμε και που είναι αξιόχρεοι, ωστό-
σο αυτό θα δώσει την ευκαιρία

και σε μικρότερους επιχειρηματίες
να δανειοδοτήσουν την ανάπτυξή
τους για την καλοκαιρινή περίοδο
και εντεύθεν (με την προϋπόθεση
να μην γίνει και άλλο Lockdown
όπως αποφασίστηκε για Μεγάλη
Εβδομάδα μέχρι και την 9η Μαΐου).
Το νομοσχέδιο ενισχύει την εμ-
πιστοσύνη μεταξύ των δύο πλευ-
ρών. Το νομοσχέδιο που ψηφίστη-
κε δίνει τη δυνατότητα για την
παραχώρηση κρατικών εγγυήσεων
ύψους 1 δισεκατομμυρίων για δά-
νεια προς επιχειρήσεις και αυτο-

εργοδοτούμενους, που έχουν πλη-
γεί από την πανδημία του κορω-
νοϊού. Σύμφωνα με την κατανομή
των ποσών των κρατικών εγγυή-
σεων, 300 εκατομμύρια ευρώ κα-
τανέμονται σε μικρές επιχειρήσεις
και αυτοεργοδοτούμενους, 550
εκατομμύρια ευρώ σε πολύ μικρές
και μικρομεσαίες επιχειρήσεις και
150 εκατομμύρια ευρώ σε μεγάλες
επιχειρήσεις. Οι κρατικές εγγυήσεις
προς τις τράπεζες ύψους 1 δισ. ευ-
ρώ προνοούν επιμερισμό του κιν-
δύνου σε 70% για το κράτος και
30% για τις τράπεζες σε περίπτωση
αθέτησης της υποχρέωσης. Έχουν
τεθεί επίσης κριτήρια βάσει του
αριθμού των εργαζομένων και του
κύκλου εργασιών της κάθε επιχεί-
ρησης. Οι επιλέξιμες επιχειρήσεις
και αυτοτελώς εργαζόμενοι δεν
θα πρέπει να προχωρούν σε οποι-
εσδήποτε απολύσεις προσωπικού,
εκτός για λόγους που αιτιολογείται
απόλυση άνευ προειδοποιήσεως,
για περίοδο μέχρι και έξι μηνών
από την ημερομηνία χορήγησης
του δανείου.

Με παρακολούθηση
Συγχρόνως, συστάθηκε Επιτρο-

πή Παρακολούθησης της εφαρμο-
γής του Νόμου, αλλά και συντονι-
σμού και αποτελεσματικής εφαρ-
μογής τους. Η επιτροπή θα συγ-
κροτείται από τον Γενικό Λογιστή
ή τον Βοηθό Γενικό Λογιστή, ο
οποίος ενεργεί ως πρόεδρος της
Επιτροπής, από ένα λειτουργό του
Υπουργείου Οικονομικών που ορί-
ζεται από τον Υπουργό και από δύο
λειτουργούς της Κεντρικής Τρά-
πεζας, οι οποίοι ορίζονται από τον
Υπουργό ύστερα από σύσταση του
Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας,
καθώς και από τον Γενικό Ελεγκτή
ή εκπρόσωπό του, ο οποίος συμ-
μετέχει ως παρατηρητής.

Εγγυήσεις ναι, χαλαρότητα όχι λένε τράπεζες
Αργησε το νομοσχέδιο να περάσει, ωστόσο είναι μια αχτίδα αισιοδοξίας για δανεισμό και στους μεν και στους δε

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Το φετινό φθινόπωρο αναμένεται
να ξεκινήσει η κατασκευή του ερ-
γοστασίου χαλουμιού της «Ελληνικά
Γαλακτοκομεία» (γνωστή ως «Ολυμ-
πος») στην Κύπρο, με στόχο οι ερ-
γασίες να έχουν τελειώσει σε δύο
χρόνια και να ξεκινήσει να λειτουρ-
γεί το 2023. Η πανδημία καθώς και
κάποιες καθυστερήσεις στην έκ-
δοση των σχετικών αδειών έχουν
πάει λίγο πίσω τις εργασίες για την
επένδυση της θεσσαλικής γαλα-
κτοβιομηχανίας.

Το εργοστάσιο πρόκειται να κα-
τασκευαστεί στην περιοχή Τσέρι,
έξω από τη Λευκωσία, και σύμφωνα
με τη διοίκηση της «Ελληνικά Γα-
λακτοκομεία» θα είναι το πλέον
σύγχρονο στην κατηγορία της πα-
ραγωγής χαλουμιού, με δυνατότητα
επεξεργασίας 250 τόνων γάλακτος
την ημέρα. Πρόκειται για επένδυση
ύψους περίπου 30 εκατ. ευρώ.

Η είσοδος της «Ελληνικά Γαλα-
κτοκομεία» και παραγωγικά –καθώς
εμπορικά δραστηριοποιείται εδώ
και πολλά χρόνια– γίνεται σε μια
περίοδο με ιδιαίτερη σημασία για
δύο λόγους: πρώτον, το χαλούμι
αποκτά ακόμη μεγαλύτερη προστι-
θέμενη αξία, καθώς πρόσφατα ανα-
γνωρίστηκε ως προϊόν προστατευό-
μενης ονομασίας προέλευσης (ΠΟΠ)
και από την 1η Οκτωβρίου 2021 το
εν λόγω τυρί θα επιτρέπεται να πα-
ρασκευάζεται μόνο στην Κύπρο και
δεύτερον, ο «πόλεμος» μεταξύ των
μεγαλύτερων ελληνικών γαλακτο-
βιομηχανιών μεταφέρεται και εκτός
Ελλάδας. Υπενθυμίζεται ότι η «Δω-
δώνη», την οποία πρόσφατα εξα-
γόρασε το fund CVC, που απέκτησε
και τη Vivartia, διαθέτει ήδη από
το 2016 μονάδα παραγωγής χαλου-
μιού στη Λεμεσό της Κύπρου.

To 2020, σύμφωνα με τα στοιχεία
της Στατιστικής Υπηρεσίας Κύπρου,
η αξία των εξαγωγών χαλουμιού
ανήλθε σε 266,49 εκατ. ευρώ έναντι
224,13 εκατ. ευρώ το 2019. Εντός
συνόρων, πάντως, ολοκληρώνεται
η επένδυση της «Ελληνικά Γαλα-
κτοκομεία» στην εταιρεία αναψυ-
κτικών «Κλιάφα», η οποία πέρασε
στον έλεγχο της πρώτης στις αρχές
του 2020. Η νέα, σύγχρονη γραμμή
παραγωγής αναμένεται να δώσει

νέα ώθηση στα γνωστά αναψυκτικά,
ενώ οι ενέργειες για την προώθηση
που έχουν ετοιμάσει οι Τρικαλινοί
επιχειρηματίες, σε συνδυασμό με
το γεγονός ότι έχουν ισχυρή πα-
ρουσία, μέσω των γαλακτοκομικών
και των χυμών, στο κανάλι του σού-
περ μάρκετ αλλά και της μικρής λια-
νικής, εκτιμάται ότι θα ενισχύσουν
σημαντικά τις πωλήσεις της κατη-
γορίας αυτής.

Συνολικά το επενδυτικό πλάνο
της «Ελληνικά Γαλακτοκομεία» για
το τρέχον έτος ανέρχεται σε περίπου
35 εκατ. ευρώ και περιλαμβάνει, με-
ταξύ άλλων, νέα γραμμή παραγωγής
φέτας στο εργοστάσιο της «ΤΥΡΑΣ»
στα Τρίκαλα, έτσι ώστε να έχει δυ-
νατότητες επεξεργασίας μεγαλύτε-
ρων ποσοτήτων γάλακτος, συστή-
ματα για τη διαχείριση των απο-
βλήτων, καθώς και τη δημιουργία
νέων αποθηκευτικών χώρων - ψυ-
γείων για το γιαούρτι.

Το 2020 ο κύκλος εργασιών της
«Ελληνικά Γαλακτοκομεία» διαμορ-
φώθηκε σε 404 εκατ. ευρώ έναντι
373 εκατ. ευρώ το 2019, καταγρά-
φοντας αύξηση 8,31%.

Αξίζει να σημειωθεί ότι το 50%
του τζίρου, ήτοι 202 εκατ. ευρώ,
αφορά πωλήσεις εκτός Ελλάδας, οι
οποίες οφείλονται αφενός σε εξα-
γωγές προϊόντων που παράγονται
στην Ελλάδα, αφετέρου σε πωλήσεις
προϊόντων του ομίλου που παρά-
γονται στις μονάδες της σε Ρουμανία
και Βουλγαρία. Μάλιστα οι πωλήσεις
εξωτερικού αυξήθηκαν το 2020 σε
σύγκριση με το 2019 κατά 18,13%.
Τα κέρδη προ φόρων διαμορφώθη-
καν σε 24 εκατ. ευρώ έναντι 23,6
εκατ. ευρώ το 2019, καταγράφοντας
αύξηση 1,69%. Αύξηση 6,12% ση-
μείωσαν τα κέρδη προ τόκων, φόρων
και αποσβέσεων, φτάνοντας στα
52 εκατ. ευρώ το 2020, από 49 εκατ.
ευρώ το 2019.

Επένδυση ύψους 30 εκατ. ευρώ 
από την «Ολυμπος» στην Κύπρο
Προχωρεί στην ανέγερση εργοστασίου παραγωγής χαλουμιού στο Τσέρι

Όπως μεταφέρουν οι τράπεζες, ο καταμερισμός του ρίσκου δεν σημαίνει πως θα δοθούν δάνεια ευκολότερα σε δα-
νειολήπτες ακόμα και να έχουν ανάγκη, αν το πιστωτικό τους προφίλ δεν το επιτρέπει.

<<<<<<

Αν υποθέσουμε πως για
το 2021 θα δώσουν ξανά
2 με 3 δισεκατομμύρια
ευρώ δανεισμού, τότε
δεν αποκλείεται τα μισά
να δοθούν σε αυτό το
πλαίσιο, των κρατικών
εγγυήσεων.

<<<<<<

Τα ποσά των κρατικών
εγγυήσεων κατανέμον-
ται: 300 εκατ. σε μικρές
επιχειρήσεις και αυτο-
εργοδοτούμενους, 
550 εκατ. σε μικρές και 
μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις και 150 εκατ. 
σε μεγάλες.

Με την είσοδό της στην κυπριακή αγορά παραγωγής χαλουμιού η «Ολυμπος» θα... συναντήσει τη «Δωδώνη», που
διαθέτει ήδη από το 2016 μονάδα παραγωγής στη Λεμεσό.

<<<<<<

Το χαλούμι αναγνωρί-
στηκε πρόσφατα ως
προϊόν ΠΟΠ και από τον
Οκτώβριο η παραγωγή
του θα επιτρέπεται μό-
νο στην Κύπρο.

Η πανδημία ευνοεί 
την αυτοματοποίηση 

και αυτή την ανισότητα
Από την κατασκευή αυτοκινήτων
έως τα αυτοεξυπηρετούμενα τα-
μεία, όλοι διαπιστώνουμε ότι ο
αυτοματισμός μπορεί να μετα-
μορφώσει τον κόσμο της εργα-
σίας: από τη μία πλευρά κατα-
τείνει στο μειωμένο κόστος και
την υψηλότερη παραγωγικότητα
και από την άλλη στην επισφα-
λέστερη απασχόληση. Η παν-
δημία όξυνε την κατάσταση. Η
αύξηση της τηλεργασίας, επί πα-
ραδείγματι, πλήττει τους εργα-
ζομένους με χαμηλούς μισθούς
και διευρύνει τις ανισότητες. Γε-
νικότερα, εάν η πανδημία επι-
ταχύνει τον ρυθμό αυτοματο-
ποίησης, τότε ενδέχεται να αν-
τιμετωπίσουμε αύξηση της ανερ-
γίας για όσους έχουν χαμηλή
εξειδίκευση. Οι ανησυχίες είναι
βάσιμες, όπως αποδεικνύει πρό-
σφατη έρευνα του ΔΝΤ, στο πλαί-
σιο της οποίας επικεντρωθήκαμε
σε μία μορφή αυτοματισμού, τα
βιομηχανικά ρομπότ, και ανα-
λύσαμε το πόσο επηρέασε την
υιοθέτησή τους μία σειρά πα-
λαιότερων σοβαρών πανδημιών:
του SARS (του oξέος αναπνευ-
στικού συνδρόμου) το 2003, της
H1N1 (της γρίππης των χοίρων)
το 2009, του MERS (του ανα-
πνευστικού συνδρόμου της Μέ-
σης Ανατολής) το 2012 και του
Εμπολα το 2014. Εξετάσαμε 18
βιομηχανίες σε 40 χώρες μεταξύ
των ετών 2000 και 2018.

Διαπιστώσαμε ότι η χρήση
των ρομπότ (μετρημένη με νέες
εγκαταστάσεις ρομπότ ανά 1.000
υπαλλήλους) αυξάνεται μετά ένα
πανδημικό συμβάν, ειδικά όταν
οι επιπτώσεις στην υγεία είναι
σοβαρές και όταν η πανδημία
σχετίζεται με δραστική οικονο-
μική ύφεση. Ποιοι είναι οι λόγοι:
Πρώτον, μετά μεγάλα σοκ, όπως
η ύφεση, οι εταιρείες αναδιορ-

γανώνουν τις δραστηριότητές
τους και προσαρμόζουν την πα-
ραγωγή σε τεχνολογίες, που μει-
ώνουν το κόστος εργασίας. Δεύ-
τερον, οι εταιρείες ίσως προτι-
μούν τα ρομπότ, επειδή είναι
απρόσβλητα από ασθένειες. Επι-
πλέον, η αβεβαιότητα λόγω παν-
δημίας ευνοεί την αυτοματοποί-
ηση, διότι οι επιχειρήσεις προ-
σπαθούν να διασφαλίσουν ότι
μπορούν να αντεπεξέλθουν και
στην επόμενη τέτοια κρίση. Οι
εργαζόμενοι με χαμηλή εξειδί-
κευση διατρέχουν μεγαλύτερο
κίνδυνο εκτοπισμού από τα ρομ-
πότ εν συγκρίσει με τους υψηλά
ειδικευμένους, εκτραχύνοντας
την υπάρχουσα δυναμική ανι-
σότητας. Η επιτάχυνση της ρομ-
ποτοποίησης είναι μία οδός, μέσω
της οποίας οι πανδημίες οξύνουν
την ανισότητα Καθώς ο αυτομα-
τισμός εντείνεται μετά την παν-
δημία, μετασχηματίζοντας τους
χώρους εργασίας, περισσότεροι
άνθρωποι θα κληθούν να βρουν
νέα εργασία, ειδικά οι λιγότερο
ειδικευμένοι. Οι πολιτικές για
τον μετριασμό της αυξανόμενης
ανισότητας περιλαμβάνουν την
αναβάθμιση της εκπαίδευσης
για την ικανοποίηση της ζήτησης,
παρέχοντας πιο ευέλικτες δεξιό-
τητες, τη διά βίου μάθηση και
την εκ νέου κατάρτιση.

Ενα καλό παράδειγμα είναι η
πρωτοβουλία SkillsFuture της
Σιγκαπούρης για τη διά βίου μά-
θηση σε όλα τα στάδια της ζωής,
ώστε να αντιμετωπιστούν οι προ-
κλήσεις από τις τεχνολογικές
αλλαγές. Αν και η ρομποτοποί-
ηση είναι αναπόφευκτη, το πώς
αυτή θα επιμεριστεί, θα εξαρτη-
θεί από τις πολιτικές. 

* Οι Tahsin Saadi Sedik και Jiae Yoo
είναι οικονομολόγοι του ΔΝΤ.



Ε Λ Λ Α Δ Α Κυριακή 25 Απριλίου 20216 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Εργασίες αναβάθμισης ακινήτου
με έκπτωση έως 6.400 ευρώ στην 3ετία

Ενα νέο πρόγραμμα για την επι-
δότηση εργασιών ενεργειακής, 
λειτουργικής ή αισθητικής ανα-
βάθμισης κτιρίων αποκλειστικά 
από φυσικά πρόσωπα τίθεται 
από φέτος σε εφαρμογή. Μέσω 
του προγράμματος, ο ιδιοκτήτης 
μπορεί να εξασφαλίσει έκπτωση 
έως 40% και με ανώτατο όριο τις 
6.400 ευρώ από τις δαπάνες ερ-
γασίας (όχι την αγορά υλικών), 
τα οποία θα τα καταβάλει και 
στη συνέχεια θα του αφαιρε-
θούν μοιρασμένα σε διάστημα 
τριών ετών από τον φόρο εισο-
δήματος. Προϋπόθεση, το ακί-
νητο να μην έχει επιδοτηθεί με 
άλλο τρόπο (λ.χ. μέσω του προ-
γράμματος «Εξοικονομώ»).

Το νέο κίνητρο, που έχει ως 
στόχο να τονώσει την «αγορά» 
της αναβάθμισης κτιρίων, προ-
βλέφθηκε πριν από δύο χρόνια 
στον ν. 4646/2019. Σύμφωνα με 
την κοινή απόφαση των υπουρ-
γείων Οικονομικών και Περιβάλ-
λοντος (ΦΕΚ 1636Β/21):
• Οσοι ενταχθούν στο πρόγραμ-
μα μπορούν να εξασφαλίσουν 
έκπτωση έως του 40% των δα-
πανών εργασίας. Ανώτατο όριο 
επιλέξιμης δαπάνης (για την ερ-
γασία) είναι οι 16.000 ευρώ, άρα 
η έκπτωση μπορεί να φθάσει το 
ανώτατο στις 6.400 ευρώ.
• Οι εργασίες πληρώνονται κα-
νονικά από τον ιδιοκτήτη και 
στη συνέχεια αφαιρούνται σε 
τρεις ισόποσες δόσεις από τη 
φορολογία εισοδήματος. Στις 
επιδοτούμενες εργασίες μπο-
ρούν να ενταχθούν αναδρομικά 
όσες πραγματοποιήθηκαν από 
1.1.20. Το πρόγραμμα λήγει στις 
31.12.2022. Τα ποσά των επιλέ-
ξιμων δαπανών θα κατατίθενται 
σε ειδικό κωδικό του Ε1.
• Για να ισχύει η έκπτωση, πρέ-
πει προφανώς να υπάρχουν νόμι-
μα παραστατικά για τις δαπάνες 
και εξόφληση με ηλεκτρονικά μέ-
σα (λ.χ. χρεωστική κάρτα). Επί-
σης, οι επιλέξιμες δαπάνες δεν 
θα πρέπει να έχουν εκπέσει ως 

δαπάνη από τα ακαθάριστα έσο-
δα επιχειρηματικής δραστηριό-
τητας. Τέλος, δεν επιτρέπεται να 
ενταχθούν εργασίες σε ακίνητα 
που έχουν ενταχθεί σε άλλα προ-
γράμματα επιχορήγησης.
• ∆ικαιούχοι της έκπτωσης εί-
ναι μόνο φυσικά πρόσωπα που 
έχουν πλήρη κυριότητα ή επι-
καρπία στο ακίνητο που γίνο-
νται οι εργασίες. Επιπλέον, όσοι 
έχουν ψιλή κυριότητα, εφόσον 
το χρησιμοποιούν ως πρώτη ή 
δεύτερη κατοικία, έδρα ή υπο-
κατάστημα της επαγγελματικής 
τους δραστηριότητας.

• Στην περίπτωση εργασιών σε 
κοινόχρηστο χώρο, ο διαχειρι-
στής εξοφλεί ηλεκτρονικά τις 
δαπάνες και αυτές αποπληρώ-
νονται σε καθέναν από τους ιδι-
οκτήτες ανάλογα με τα χιλιοστά 
ιδιοκτησίας του.

Οι εργασίες για τις οποίες πα-
ρέχεται έκπτωση μπορούν να 
αφορούν:
• Τοποθέτηση θερμομόνωσης.
• Αντικατάσταση κουφωμάτων, 
υαλοπινάκων και εξωτερικών 
προστατευτικών φύλλων.
• Εγκατάσταση ή αναβάθμιση συ-
στήματος θέρμανσης/ψύξης, κα-
θώς και των αναγκαίων υποδομών 
και στοιχείων, ώστε το κτίριο να 
καθίσταται πλήρως λειτουργικό.
• Εγκατάσταση διατάξεων αυ-
τόματου ελέγχου της λειτουρ-
γίας του συστήματος θέρμαν-
σης/ψύξης.
• Εγκατάσταση συστήματος αυ-
τοπαραγωγής ηλεκτρικού ρεύμα-
τος (με ενεργειακό συμψηφισμό), 
καθώς και συστημάτων ηλεκτρι-
κών συσσωρευτών (μπαταρίες) 
όταν συνδυάζονται με φωτοβολ-
ταϊκά συστήματα.
• Εγκατάσταση συστήματος πα-
ραγωγής ζεστού νερού με χρή-
ση ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας (ΑΠΕ).
• Εγκατάσταση συστήματος μη-
χανικού αερισμού με ανάκτηση 
θερμότητας.
• Αναβάθμιση φωτισμού των 
κοινόχρηστων χώρων πολυκα-
τοικίας.
• Τοποθέτηση/αντικατάσταση 
υδραυλικής εγκατάστασης.
• Τοποθέτηση/αντικατάσταση 
ηλεκτρολογικής εγκατάστασης.
• Συντήρηση/επισκευή στέγης.
• Επισκευή τοιχοποιίας/χρωμα-
τισμού εσωτερικά και εξωτερικά 
των κτιρίων.
• Τοποθέτηση σταθερών ή κι-
νητών συστημάτων σκίασης.
• Αναβάθμιση ή εγκατάσταση 
ανελκυστήρα.
• Εγκατάσταση οικιακών ση-
μείων επαναφόρτισης ηλεκτρο-
κίνητων οχημάτων.
• Αλλαγή ή επισκευή δαπέδων.

Ο ιδιοκτήτης πληρώ-
νει το σύνολο της δα-
πάνης και εν συνεχεία 
αυτή αφαιρείται από 
τον φόρο εισοδήματος 
των επόμενων 
τριών ετών.

Προϋπόθεση για τη συμμετοχή 
ιδιοκτητών στο πρόγραμμα είναι το 
ακίνητο να μην έχει επιδοτηθεί με 
άλλο τρόπο (λ.χ. μέσω του προγράμ-
ματος «Εξοικονομώ»).

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ

Εντονος προβληματισμός επικρατεί 
στον κλάδο της εστίασης για τον 
χρόνο και τον τρόπο με τον οποίο 
θα γίνει η επανεκκίνηση στις 3 Μα-
ΐου, ημερομηνία η οποία εξέπληξε 
τους επιχειρηματίες, με την έκπλη-
ξη μάλιστα, αν και μετά έξι μήνες 
αναστολής δραστηριότητας, να μη 
θεωρείται κατ’ ανάγκην ευχάριστη. 
Βασικά ζητήματα που τίθενται από 
τους επιχειρηματίες του κλάδου εί-
ναι ότι καλούνται να εφοδιάσουν 
τα καταστήματά τους εν μέσω αρ-
γιών, πριν ακόμη ανοίξει η πλατ-
φόρμα για την ενίσχυσή τους με 
κεφάλαια επανεκκίνησης, ενώ μέ-
νει να διευκρινισθούν τις επόμενες 
ημέρες τα υγειονομικά πρωτόκολλα 
βάσει των οποίων θα λειτουργούν 
εστιατόρια και καφέ.

Τα ζητήματα που τίθενται είναι 
τα ακόλουθα:
• Πώς θα γίνει ο εφοδιασμός των 
καταστημάτων, κυρίως των εστια-
τορίων, με φρέσκα προϊόντα προκει-
μένου να λειτουργήσουν τη ∆ευτέ-
ρα του Πάσχα, όταν η ∆ευτέρα του 
Πάσχα όπως, φυσικά, και η Κυρια-
κή του Πάσχα είναι αργίες; Τόσο 
δε η Μεγάλη Παρασκευή όσο και 
το Μεγάλο Σάββατο είναι ημέρες 
κατά τις οποίες οι επιχειρήσεις - 

προμηθευτές λειτουργούν με μειω-
μένο ωράριο. Κληθείς να σχολιάσει 
τον παραπάνω προβληματισμό, ο 
υπουργός Ανάπτυξης ανέφερε χα-
ρακτηριστικά χθες σε τηλεοπτική 
του συνέντευξη: «Η ημερομηνία 
ενάρξεως είναι η άδεια που δίνει το 
κράτος. Το ποιος θα ανοίξει στις 3, 
στις 4 ή στις 5 είναι στην ευχέρεια 
του κάθε επιχειρηματία».
• Με τι κεφάλαια θα γίνει η επα-
νεκκίνηση; Η πλατφόρμα για την 
ενίσχυση των επιχειρήσεων εστί-
ασης με κεφάλαια επανεκκίνησης 
προκειμένου να δεχθεί τις αιτήσεις 
των ενδιαφερομένων αναμένεται να 
ανοίξει στις 5 ή 6 Μαΐου, σύμφωνα 
με πληροφορίες της «Καθημερινής», 
βάσει των εκτιμήσεων που υπάρχουν 
για το χρονοδιάγραμμα έγκρισης 
της σχετικής δράσης από την Κομι-
σιόν. Σύμφωνα με αρμόδιες πηγές, η 
πλατφόρμα είναι έτοιμη και θα ανοί-
ξει μόλις δοθεί το πράσινο φως από 
τις Βρυξέλλες. Σε κάθε περίπτωση, 
ωστόσο, θα έχει προηγηθεί το άνοιγ-
μα των καταστημάτων, ενώ δεν εί-
ναι γνωστό πόσες ημέρες μετά την 
υποβολή των αιτήσεων θα μπορεί 
να γίνει η εκταμίευση των χρημά-
των. Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα 
με την τελευταία έρευνα της Γενι-
κής Συνομοσπονδίας Επαγγελματι-
ών Βιοτεχνών Εμπόρων Ελλάδας, το 

44,1% των επιχειρήσεων εστίασης 
δεν έχει καθόλου ταμειακά διαθέσι-
μα. «Ξέροντας οι επιχειρήσεις πόσα 
χρήματα είναι να πάρουν, μπορούν 
να κάνουν και τον προγραμματισμό 
τους. Να πάρουν τις προμήθειές τους 
και να πουν στον προμηθευτή τους 
ότι θα τον πληρώσουν σε δύο εβδο-
μάδες όταν θα πάρουν τα λεφτά», 
υποστήριξε χθες ο κ. Γεωργιάδης.
• Η λειτουργία των καταστημάτων 
μόνο σε εξωτερικούς χώρους και το 
γεγονός, βεβαίως, ότι θα λειτουργούν 
μέχρι τις 10 μ.μ., καθώς από τη ∆ευ-
τέρα του Πάσχα έχει ανακοινωθεί 
ότι η απαγόρευση κυκλοφορίας θα 
ξεκινάει στις 11 μ.μ., σημαίνει ότι 

ο τζίρος θα είναι πολύ περιορισμέ-
νος. Μάλιστα, δεν λείπουν ιδιοκτή-
τες εστιατορίων που θεωρούν ότι το 
άνοιγμα της εστίασης υπό αυτούς 
τους όρους καθιστά ασύμφορη τη 
λειτουργία των επιχειρήσεών τους.

Η πρωτοβουλία «Κύκλος Επαγ-
γελματιών Εστίασης» σε ανοιχτή 
επιστολή της προς τον πρωθυπουρ-
γό επισημαίνει ότι η επανεκκίνηση 
γίνεται χωρίς να έχει προηγηθεί κα-
μία διαβούλευση με τον κλάδο, ενώ 
δεν υπάρχει καμία περίπτωση βιωσι-
μότητας για αρκετές επιχειρήσεις με 
μικρούς εξωτερικούς χώρους, δεδο-
μένου μάλιστα ότι οφείλουν τα τέλη 
για τα τραπεζοκαθίσματα του 2020 
και μάλιστα με 100% προσαύξηση.

Αυστηροί όροι
Χωρίς sms, αλλά με αυστηρούς 

όρους σε ό,τι αφορά τις αποστάσεις 
μεταξύ των τραπεζιών και τον αριθ-
μό των ατόμων που θα επιτρέπεται 
να κάθονται σε κάθε τραπέζι, ανα-

μένεται να επαναλειτουργήσει ο 
κλάδος της εστίασης. Τα υγειονομι-
κά πρωτόκολλα αναμένεται να τε-
θούν στο επίκεντρο της συζήτησης 
που θα έχουν σήμερα ο υπουργός 
Ανάπτυξης με την Πανελλήνια Ομο-
σπονδία Εστιατορικών και Συναφών 
Επαγγελμάτων (ΠΟΕΣΕ).

Ειδικότερα, ερωτηθείς για το εάν 
όσοι θέλουν να επισκεφθούν ένα 
κατάστημα εστίασης θα πρέπει να 
αποστέλλουν sms στο 13033 ή σε 
κάποιον άλλο πενταψήφιο αριθμό, ο 
κ. Γεωργιάδης απάντησε: «∆εν έχει 
τεθεί ζήτημα sms για την εστίαση. 
Το sms είναι για το λιανικό εμπόριο. 
Είναι δύσκολο να μπει το sms, δε-
δομένου ότι κάποιος μπορεί να πάει 
να φάει φεύγοντας από το γραφείο 
του ή επιστρέφοντας στο σπίτι του».

Σε ό,τι αφορά τα υγειονομικά 
πρωτόκολλα, πέρα από το γεγονός 
ότι οι μάσκες θα είναι υποχρεωτικές 
για το προσωπικό των επιχειρήσεων, 
όπως και τα self tests, επί τάπητος 

βρίσκονται αυτά που είχαν ισχύσει 
και τον περυσινό Μάιο, όταν άνοιξε 
και πάλι η εστίαση. Υπενθυμίζεται 
ότι αρχικά είχε ανακοινωθεί ότι η 
απόσταση μεταξύ των τραπεζιών 
θα πρέπει να είναι 2 μέτρα, να κά-
θονται σε κάθε τραπέζι έως 4 άτομα 
και επίσης ο μέγιστος επιτρεπόμε-
νος αριθμός πελατών να καθορίζε-
ται βάσει του κανόνα 1 άτομο ανά 
3 τ.μ. Υστερα από έντονες αντιδρά-
σεις τελικώς αποφασίστηκε να επι-
τρέπεται να κάθονται σε ένα τραπέζι 
έως 6 άτομα, ο μέγιστος αριθμός πε-
λατών να καθορίζεται με βάση τον 
κανόνα 1 άτομο ανά 2 τ.μ., ενώ οι 
αποστάσεις μεταξύ των τραπεζιών 
κυμαίνονταν από 0,70 έως 1,10 μ., 
αναλόγως του εάν παρεμβαλλόταν 
καρέκλα ή όχι. Ετσι, αν και αρχικά 
τα καταστήματα επρόκειτο να λει-
τουργήσουν μόλις στο 30% της δυ-
ναμικότητάς τους, τα ελαστικότε-
ρα μέτρα οδήγησαν σε αύξηση της 
δυναμικότητας ακόμη και στο 80%.

Οι επιχειρηματίες κα-
λούνται να εφοδιάσουν 
τα καταστήματά τους 
εν μέσω αργιών.

Τα τρία «αγκάθια»
για το άνοιγμα
της εστίασης
στις 3 Μαΐου
Εφοδιασμός, κεφάλαια επανεκκίνησης,

λειτουργία στους εξωτερικούς χώρους

Η πλατφόρμα για τις αιτήσεις κεφαλαίων επανεκκίνησης αναμένεται να ανοίξει στις 5 ή 6 Μαΐου. ∆ηλαδή θα έχει προηγηθεί το άνοιγμα των καταστημά-
των, ενώ δεν είναι γνωστό πόσες ημέρες μετά την υποβολή των αιτήσεων θα μπορεί να γίνει η εκταμίευση των χρημάτων.
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Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Οι ικανοποιημένοι πελάτες ξοδεύουν 
140% περισσότερο σε σχέση με 
τους δυσαρεστημένους. Η βελτι-
στοποίηση της εμπειρίας του πε-
λάτη αποτελεί το νέο πεδίο αντα-
γωνισμού των επιχειρήσεων κατά 
την τέταρτη βιομηχανική επανά-
σταση, όπου κυριαρχούν οι εφαρ-
μογές τεχνητής νοημοσύνης και 
η ανάλυση μεγάλων δεδομένων 
(big data). Σύμφωνα με μελέτη του 
Παρατηρητηρίου Ψηφιακού Με-
τασχηματισμού του ΣΕΒ, που έχει 
εκπονηθεί σε συνεργασία με την 
εταιρεία συμβουλευτικών υπηρε-
σιών Deloitte, το συγκριτικό πλε-
ονέκτημα του επιχειρείν εντοπί-
ζεται στην παροχή εξαιρετικού 
επιπέδου εμπειρίας στον πελάτη.

Καθοριστικής σημασίας, κατά 
την ίδια έρευνα, είναι και η πα-
ροχή ποιοτικών υπηρεσιών προς 
τους εταιρικούς πελάτες (B2B), οι 
οποίοι επιλέγουν, σε πρώτη φάση, 
να αναζητούν πληροφορίες αυτό-
νομα. Σε δεύτερο στάδιο, αναμέ-
νουν από τον πωλητή να γνωρίζει 
ποιοι είναι, όπως και ποιος είναι 
ο εμπορικός στόχος της εταιρείας 
τους. Επίσης, η δέσμευση μετά την 
πώληση αποτελεί ένα ακόμη χα-
ρακτηριστικό που ζητούν οι εμπο-
ρικοί πελάτες.

Υπολογίζεται πως οι ικανοποι-
ημένοι πελάτες ξοδεύουν 140% 
περισσότερο σε σχέση με όσους 
δεν είχαν καλή εμπειρία και εν-
νέα στις δέκα φορές σχεδιάζουν 
επιπλέον αγορές. Με τη διαχωρι-
στική γραμμή ως προς το επίπε-
δο της παρεχόμενης υπηρεσίας 
μεταξύ ψηφιακών και φυσικών 
καναλιών να είναι πολύ μικρή, το 
40% των εταιρειών που παρέχει 
εξατομικευμένες υπηρεσίες ανα-
φέρει ότι η πρακτική αυτή έχει 
θετικό αντίκτυπο στις πωλήσεις, 
στο μέγεθος καλαθιού και στην 
κερδοφορία. 

Κατ’ επέκταση, το 90% των πε-
λατών που λαμβάνει εξατομικευμέ-
νο περιεχόμενο και επιβραβεύεται 
για την προτίμησή του «διαφημί-
ζει» το προϊόν. Επίσης, οι ικανο-

ποιημένοι πελάτες θα μιλήσουν 
για μία μάρκα σε περίπου 9 αν-
θρώπους και θα παραμείνουν πι-
στοί για πέντε χρόνια παραπάνω 
συγκριτικά με τους δυσαρεστημέ-
νους. Στον αντίποδα, πελάτες τεί-
νουν να μοιράζονται την αρνητική 
εμπειρία τους με 16 άτομα, ενώ η 
παροχή κακής ποιότητας υπηρεσι-
ών σημαίνει και αυξημένο κόστος, 
καθώς οι συστάσεις φέρνουν νέ-
ους πελάτες με μηδενικές δαπάνες 
προώθησης. Υπολογίζεται ακόμη 
ότι η παροχή εξαιρετικών εμπει-
ριών μειώνει το κόστος εξυπηρέ-
τησης έως και 33%.

Η μελέτη περιγράφει και καλές 
περιπτώσεις εταιρειών που παρέ-
χουν εξατομικευμένη εμπειρία. Σε 
αυτές ανήκουν η Amazon, που 
έχει δημιουργήσει φυσικά κατα-
στήματα χωρίς ταμείο (Amazon 
Go), επιτρέποντας την εξοικονό-
μηση χρόνου για τον πελάτη αλ-
λά και τη μείωση λειτουργικού 
κόστους για την εταιρεία. Αλλά 
και η Cosmote έχει σε εξέλιξη ένα 
ευρύ πρόγραμμα ψηφιακού μετα-
σχηματισμού, του οποίου η τρί-
τη φάση, που ολοκληρώνεται το 
2022, αποσκοπεί στη μετατροπή 
της εταιρείας σε ψηφιακό ηγέ-
τη. Υπολογίζεται ότι περισσότε-
ρα από τρία εκατομμύρια πελάτες 
της Cosmote χρησιμοποιούν την 
εφαρμογή κινητής που έχει ανα-
πτύξει ο πάροχος, με το Cosmote 
mobile app να διαθέτει το υψηλό-
τερο ποσοστό διείσδυσης στην 
Ελλάδα αλλά και στον όμιλο της 
Deutsche Telekom. Οσον αφορά 
τη συντήρηση του δικτύου, η εται-
ρεία επιδιώκει σχεδόν όλα τα συμ-
βάντα να επιλύονται μέσω εργα-
λείων τεχνητής νοημοσύνης (AI).

Ξοδεύουν 140% 
περισσότερο σε σχέση 
με όσους δεν είχαν 
καλή εμπειρία
και εννέα στις δέκα 
φορές σχεδιάζουν 
επιπλέον αγορές.

«Κλειδί» για τη μείωση του κόστους των 
επιχειρήσεων οι ικανοποιημένοι πελάτες

Σύμφωνα με το Παρατηρητήριο Ψηφιακού Μετασχηματισμού του ΣΕΒ, η πα-
ροχή εξαιρετικών εμπειριών μειώνει το κόστος εξυπηρέτησης έως και 33%.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ
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Tην εκτίναξη του ύψους του χρέ-
ους, την επανεμφάνιση υπερβολικά 
υψηλού ελλείμματος και την κατα-
βύθιση του ΑΕΠ απεικονίζουν τα 
δημοσιονομικά στοιχεία του 2020, 
που κοινοποίησε η ΕΛΣΤΑΤ στην 
Eurostat, στο πλαίσιο της διαδικα-
σίας του υπερβολικού ελλείμματος. 
Η Ελλάδα μάλιστα εμφανίζεται να 
έχει το τρίτο υψηλότερο έλλειμ-
μα στον προϋπολογισμό της μετα-
ξύ των κρατών-μελών της Ε.Ε., με 
ποσοστό 9,7% του ΑΕΠ, μετά την 
Ισπανία και τη Μάλτα.

Στο χρέος καταλαμβάνει φυσι-
κά την πρώτη θέση, με 205,6% του 
ΑΕΠ, δηλαδή αύξηση 25 ποσοστι-
αίων μονάδων έναντι της προη-
γούμενης χρονιάς, όταν κατά μέ-
σον όρο στην Ευρωζώνη η αύξηση 
ήταν 14 ποσοστιαίες μονάδες.

Τα στοιχεία δεν αποτέλεσαν έκ-
πληξη, αφού δεν αποκλίνουν σχε-
δόν καθόλου από τις προβλέψεις 
του προϋπολογισμού του 2021. Γε-
γονός που καταδεικνύει «αξιόπιστη 
δημοσιονομική διαχείριση», σύμ-
φωνα με χθεσινό σχετικό σημείω-
μα της Εθνικής Τράπεζας.

Πάντως, το 2019 η χώρα δεν 
έπιασε τελικά, για λίγα δέκατα της 
μονάδας, τον στόχο του πρωτογε-
νούς πλεονάσματος 3,5% του ΑΕΠ, 
όπως δείχνουν τα αναθεωρημένα 
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τα προη-
γούμενα χρόνια (έκλεισε στο 3,3% 
του  ΑΕΠ). Αλλά αυτό πλέον είναι 
ιστορία, που έχει ξεπεραστεί από 
τη νέα πραγματικότητα...

Αναλυτικότερα, τα αποτελέσμα-
τα του 2020 έχουν ως εξής:
• Το έλλειμμα της γενικής κυβέρ-
νησης ήταν 16,1 δισ. ευρώ ή 9,7% 
του ΑΕΠ από πλεόνασμα 2,1 δισ. 
ευρώ  ή 1,1% του ΑΕΠ την προ-
ηγούμενη χρονιά. Συνολικά, δη-
λαδή, έχουμε μια επιδείνωση 18,2 
δισ. ευρώ, ακριβώς όσο ήταν τα 
μέτρα στήριξης του προηγούμε-
νου χρόνου. Ο προϋπολογισμός 
του 2021 το υπολόγιζε στο 9,9%, 
ελαφρώς υψηλότερο. Η αλλαγή 
οφείλεται κυρίως στη χαμηλότε-

ρη από την αναμενόμενη ύφεση 
και συνεπώς στον υψηλότερο πα-
ρονομαστή.
• Το πρωτογενές έλλειμμα γενι-
κής κυβέρνησης ήταν 6,7% του 
ΑΕΠ από πλεόνασμα 4,1% του ΑΕΠ 
τον προηγούμενο χρόνο. Ο προϋ-
πολογισμός του 2021, τον περα-
σμένο Νοέμβριο, προέβλεπε 6,8% 
του ΑΕΠ.

• Το πρωτογενές έλλειμμα με βά-
ση τον ορισμό της ενισχυμένης 
εποπτείας, σύμφωνα με την εκτί-
μηση της Εθνικής Τράπεζας (η ΕΛ-
ΣΤΑΤ δεν κοινοποιεί το στοιχείο 
αυτό στην Eurostat), ήταν  7,1% 
του ΑΕΠ και έναντι πρόβλεψης 
του προϋπολογισμού για 7,2% του 
ΑΕΠ. Το 2019, σύμφωνα με την 
Εθνική, το πρωτογενές πλεόνα-
σμα ήταν 3,3% του ΑΕΠ, δηλαδή 
υστέρησε κατά τι έναντι του στό-
χου για 3,5% του ΑΕΠ και έναντι 
της εκτίμησης στον προϋπολογι-
σμό για 3,6% του ΑΕΠ.
• Το χρέος της γενικής κυβέρ-
νησης έκανε άλμα 10 δισ. ευρώ 
από 341,073 δισ. ευρώ το 2019 
στα 331,023 δισ. ευρώ. Ετσι, από 
180,5% του ΑΕΠ σκαρφάλωσε 
στο 205,6% του ΑΕΠ. Ο προϋπο-
λογισμός ωστόσο προέβλεπε άλμα 
στο 208,9%, επομένως το αποτέ-
λεσμα ήταν κατά τι καλύτερο, λό-

γω υψηλότερου από το προβλεπό-
μενο ΑΕΠ.
• Οι δαπάνες της γενικής κυβέρνη-
σης ήταν 100,6 δισ. ευρώ το 2020 
από 87,8 δισ. ευρώ το 2019, ανε-
βαίνοντας από το 47,8% του ΑΕΠ 
στο 60,7% του ΑΕΠ.
• Τα έσοδα της γενικής κυβέρνη-
σης ήταν 84,5 δισ. ευρώ από 89,9 
δισ. ευρώ το 2019, ήτοι 50,1% του 
ΑΕΠ από 49% του ΑΕΠ τον προ-
ηγούμενο χρόνο (δεδομένης της 
πτώσης του ΑΕΠ).
• Το ΑΕΠ υπολογίζεται σε 165,8 
δισ. ευρώ έναντι 183,4 δισ. ευρώ 
την προηγούμενη χρονιά, σημει-
ώνοντας απώλεια 17,5 δισ. ευρώ 
σε ένα χρόνο.
• Αρνητική, αν και μικρή επίδρα-
ση στο ισοζύγιο της γενικής κυ-
βέρνησης είχε η υποστήριξη των 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων 
από τον προϋπολογισμό. Συγκεκρι-
μένα, η επιβάρυνση ήταν 26 εκατ. 

ευρώ, 0,02% του ΑΕΠ. Αντίθετα, 
το 2019, η επίπτωση ήταν θετική, 
κατά 114 εκατ. ευρώ ή 0,1% του 
ΑΕΠ. Το αποτέλεσμα προκύπτει 
από τη διαφορά μεταξύ εσόδων 
του κράτους από προνομιούχες 
μετοχές των τραπεζών και δεδου-
λευμένων δαπανών.
• Τα δημοσιονομικά πλεονάσματα, 
με βάση τον ορισμό ESA 2010, που 
χρησιμοποιεί η Eurostat,  αναθε-
ωρήθηκαν ελαφρώς προς τα κάτω 
για τα έτη 2017, 2018, και 2019. 
Ετσι, τώρα εκτιμώνται για το 2017 
στο 3,7% του ΑΕΠ από 3,9% του 
ΑΕΠ, για το 2018 στο 4,3% του ΑΕΠ 
από 4,4% του ΑΕΠ και το 2019 στο 
4,1% του ΑΕΠ από 4,5% του ΑΕΠ.

Σύμφωνα με την ΕΛΣΤΑΤ, «οι 
αναθεωρήσεις οφείλονται κυρίως 
σε επικαιροποιημένα στοιχεία  και 
σε μεθοδολογικές αλλαγές στην 
ταξινόμηση κάποιων ειδικών συ-
ναλλαγών».

Διευθυντής πληροφοριών στον 
κλάδο της τεχνολογίας είναι η 
πιο καλοπληρωμένη θέση εργα-
σίας σήμερα στην Ελλάδα, με τον 
μισθό να ανέρχεται στις 12.000 
ευρώ μεικτά, επί 14 μισθούς τον 
χρόνο. Οπως και τον προηγού-
μενο χρόνο, υψηλοί μισθοί εξα-
κολουθούν να προσφέρονται σε 
επαγγέλματα του χρηματοοικο-
νομικού κλάδου, της λογιστικής 
και της τεχνολογίας, με τους ει-
δικούς να εκτιμούν πως η παν-
δημία του κορωνοϊού δεν επη-
ρέασε καθόλου τη διαμόρφωση 
της λίστας των επαγγελμάτων 
με τους υψηλότερους μισθούς 
στην Ελλάδα.

Τις ειδικότητες και τους κλά-
δους της οικονομίας όπου υπάρ-
χουν θέσεις με ιδιαίτερα υψη-
λούς μισθούς, καταγράφει για 
μια ακόμη χρονιά έρευνα της 
εταιρείας Randstad για το 2021. 
Στην έρευνα, που συμμετείχαν 
431 στελέχη με σημαντικό ρόλο 
στη λήψη αποφάσεων και ανώτα-
τα στελέχη ανθρώπινου δυναμι-
κού που δραστηριοποιούνται σε 
ποικίλους τομείς στην Ελλάδα, 
και διεξήχθη από τον Οκτώβριο 
2020 έως τον Ιανουάριο 2021, 
επιδιώκεται μια σύγκριση ανά-
μεσα στις προκλήσεις και στις 
προσδοκίες των εταιρειών πριν, 
κατά τη διάρκεια και μετά την 
υγειονομική κρίση του 2020, ενώ 
επισημαίνεται και ο αντίκτυπος 
στον κόσμο της εργασίας τους 
τελευταίους 12 μήνες.

Ετσι, διαπιστώνεται πως ένα 
χρόνο μετά το ξέσπασμα της 
πανδημίας, και ενώ οι εταιρεί-
ες κατάφεραν να αποκομίσουν 
σχετική εμπειρία στη διαχείριση 
και στην αντιμετώπιση κρίσε-

ων, οι κύριες προκλήσεις στρέ-
φονται πλέον στην προσέλκυση 
και στη διατήρηση του ανθρώ-
πινου δυναμικού, με το 42% των 
ερωτηθέντων να αναδεικνύει 
την προσέλκυση ταλέντων τη 
μεγαλύτερη πρόκληση για αυ-
τούς, συγκεντρώνοντας το υψη-
λότερο ποσοστό (σε σύγκριση 
με το αντίστοιχο 16% κατά την 
περίοδο της κρίσης).

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρου-
σιάζει το κεφάλαιο «μισθοί», με 
την πλειοψηφία των ερωτηθέ-
ντων να υποστηρίζει ότι οι μι-

σθοί που προσφέρουν βρίσκο-
νται στα ίδια επίπεδα με των 
ανταγωνιστών τους. Βέβαια, η 
επίδραση της πανδημίας άλλα-
ξε τον τύπο των παροχών που 
προσφέρονται από τις εταιρεί-
ες καθώς πλέον, παροχές ιατρι-
κής ασφάλισης ή προγραμμάτων 
υγείας και ευεξίας σημειώνουν 
αυξητική τάση, ενώ ο αριθμός 
των ερωτηθεισών εταιρειών που 
προσφέρουν ανταγωνιστικούς 
μισθούς ή ασφάλειες ζωής σημει-
ώνει σημαντική μείωση. Παρόλο 
που τα προγράμματα κατάρτισης 
και επαγγελματικής εξέλιξης εί-
ναι δύο από τις πιο συχνές πα-
ροχές, ο αριθμός των εταιρειών 
που προσφέρουν αυτά τα προ-

νόμια μειώθηκε σε σχέση με τα 
αποτελέσματα της έρευνας που 
διεξήχθη στις αρχές του 2020.

Σημειώνεται ότι οι θέσεις και 
οι μισθοί που αναφέρονται αφο-
ρούν τον κλάδο των πωλήσεων 
και του μάρκετινγκ, των υπο-
στηρικτικών υπαλλήλων, τον 
ασφαλιστικό κλάδο, τον κλάδο 
του ανθρώπινου δυναμικού, τον 
φαρμακευτικό κλάδο, τις νομι-
κές υπηρεσίες, τον κλάδο των 
χρηματοοικονομικών και της λο-
γιστικής, της τεχνολογίας, των 
μηχανικών και logistics και τον 
κλάδο της εξυπηρέτησης πε-
λατών. Μισθούς μεταξύ 12.000 
(υψηλότερη τιμή) και 6.000 (χα-
μηλότερη τιμή) ευρώ τον μήνα, 
σε 14μηνη βάση, προσφέρει η 
θέση CIO στον κλάδο της τεχνο-
λογίας, ενώ ακολουθούν η θέση 
του διαχειριστή Πληροφορικής 
(IT project/program manager) 
με μισθό μεταξύ 4.600 και 2.500 
ευρώ. Από τον κλάδο των χρη-
ματοοικονομικών - λογιστικής 
ακολουθεί η δεύτερη καλύτερα 
αμειβόμενη θέση εργασίας, με 
μισθό μεταξύ 10.000 και 5.000 
ευρώ, και έπεται ο επικεφαλής 
σχέσης (Head of relationship 
manager) με μισθό από 8.000 
έως 5.000 ευρώ.

Στον νομικό τομέα οι θέσεις 
διευθυντή εταιρικών και νομι-
κών υποθέσεων (corporate & 
legal affairs manager) και επι-
κεφαλής του νομικού τμήματος 
(head of legal department) αμεί-
βονται με έως 8.000 ευρώ, ενώ 
υψηλές είναι οι αποδοχές και 
στον ναυτιλιακό κλάδο, όπου η 
θέση του τεχνικού διευθυντή 
(technical manager) αμείβεται με 
έως 8.000 ευρώ, ενώ αυτή του δι-
ευθυντή στόχου (fleet manager) 
με έως 7.000 ευρώ.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η Ελλάδα έχει 
το τρίτο υψηλότερο 
έλλειμμα στον 
προϋπολογισμό της 
μεταξύ των κρατών-
μελών της Ε.Ε., 
μετά την Ισπανία 
και τη Μάλτα.

Εκτίναξη χρέους, υψηλό έλλειμμα και «βουτιά» ΑΕΠ

Ποιες είναι οι πιο ακριβοπληρωμένες
θέσεις εργασίας στην Ελλάδα

«Μαύρη» χρονιά για την ελληνική οικονομία το 2020 λόγω της πανδημίας – Τι δείχνουν τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Υψηλούς 
μισθούς προσφέρουν 
τα επαγγέλματα 
του χρηματοοικο-
νομικού κλάδου, 
της λογιστικής και 
της τεχνολογίας.

Ελλείμματα και χρέη σκαρ-
φάλωσαν σε όλες τις χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ενωσης, 
λόγω της πανδημίας. Κατά 
μέσον όρο στην Ευρωζώνη, 
το έλλειμμα αυξήθηκε από 
0,6% του ΑΕΠ το 2019 στο 
7,2% του ΑΕΠ το 2020 και 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση από 
0,5% του ΑΕΠ στο 6,9%. 
Το δε χρέος, στην Ευρωζώ-
νη αυξήθηκε από 83,9% 
του ΑΕΠ το 2019 σε 98% το 
2020 και στην Ευρωπαϊκή 
Ενωση από 77,5% του ΑΕΠ 
σε 90,7% του ΑΕΠ το 2020.
Η εικόνα όμως διαφέρει 
από χώρα σε χώρα. 
Ετσι, για παράδειγμα, η ∆α-
νία κατάφερε να μην έχει 
υπερβολικό έλλειμμα: το 
περιόρισε στο 1,1% του 
ΑΕΠ της, ξεκινώντας όμως 
από πλεόνασμα 3,8% τον 
προηγούμενο χρόνο. Ολα 
τα άλλα κράτη-μέλη είχαν 
ελλείμματα πάνω από 3% 
του ΑΕΠ τους, με πρωτα-
γωνίστρια την Ισπανία, με 
11% του ΑΕΠ.  Σε ό,τι αφορά 
το δημόσιο χρέος, στο ένα 
άκρο βρίσκεται η Ελλάδα 
(205,6% του ΑΕΠ), ακο-
λουθούμενη από την Ιταλία 
(155,8%) και την Πορτογαλία 
(133,%) και στο άλλο άκρο 
η Εσθονία (18,2%), το Λου-
ξεμβούργο (24,9%) και η 
Βουλγαρία (25%).

Πανευρωπαϊκός
«εκτροχιασμός»

Τη δέσμευση της Lockheed Martin 
ότι θα συμβάλει στη δραστική ανά-
καμψη της ελληνικής ναυπηγικής 
βιομηχανίας, εφόσον η πρότασή 
της για τη ναυπήγηση τεσσάρων 
φρεγατών για το Πολεμικό Ναυ-
τικό προκριθεί από την ελληνι-
κή κυβέρνηση, διατύπωσε μι-
λώντας σε κλειστή παρουσίαση 
στην Αθήνα ο αντιπρόεδρος προ-
γραμμάτων επιφανείας, Lockheed 
Martin Rotary & Mission Systems, 
Jo DePietro.

Απαντώντας σε σχετική ερώτη-
ση της «Κ», τόνισε πως η αμερικα-
νική αμυντική βιομηχανία έχει έρ-
θει σε επαφή με τους υποψήφιους 
επενδυτές τόσο των Ναυπηγείων 
Ελευσίνας όσο και των Ναυπηγεί-
ων Σκαραμαγκά, χωρίς ωστόσο 
να ξεκαθαρίσει αν προτίθεται να 
χρησιμοποιήσει το ένα ή το άλλο 
ναυπηγείο ή και τα δύο ταυτόχρο-
να. Οπως ανέφερε, αυτό αποτε-
λεί κομμάτι της ανταγωνιστικής 
προσφοράς της Lockheed Martin 
προς την ελληνική κυβέρνηση και 
γι’ αυτό δεν μπορεί να το αποκα-
λύψει ενόσω «τρέχει» διαδικασία 
επιλογής κατασκευαστή.

Εξήγησε επίσης πως στην αμε-
ρικανική ναυπηγική μονάδα που 
ελέγχει από κοινού με την ιταλική 
Fincantieri στο Ουισκόνσιν των 
ΗΠΑ, τη Fincantieri Marinette 
Marine (FMM), η αντίστοιχη ανά-
καμψη στην οποία πρωτοστάτη-
σε η Lockheed οδήγησε σε αύ-
ξηση των εργαζομένων από 300 
σε 2.500, ενώ υπολόγισε τους έμ-
μεσα απασχολουμένους εκεί σε 
25.000 άτομα. Εκανε μάλιστα λόγο 
για «κεφαλαιοποίηση» της ελληνι-
κής ναυπηγικής βιομηχανίας αλλά 
και για επενδύσεις που θα πρέ-
πει να κάνουν τα ελληνικά ναυ-
πηγεία ώστε να ανταποκριθούν 
στην πρόκληση της ναυπήγησης 

σύγχρονων φρεγατών. Να σημει-
ωθεί βεβαίως ότι αντίστοιχες πα-
ρουσιάσεις και δεσμεύσεις έχουν 
πραγματοποιήσει και διατυπώσει 
αντίστοιχα και άλλες ναυπηγικές 
βιομηχανίες, όπως η γαλλική Naval 
Group, υποσχόμενες σημαντικά 
οφέλη για την ελληνική οικονο-
μία. Κάτι που γίνεται εύκολα αντι-
ληπτό αν αναλογιστεί κανείς πως 
από τις τέσσερις φρεγάτες που θα 
αγοράσει η Ελλάδα και τις τέσσε-
ρις υπάρχουσες που θα αναβαθμί-
σει, σε ένα έργο συνολικού προ-
ϋπολογισμού 5 δισ. ευρώ, μόνο 
μία φρεγάτα θα ναυπηγηθεί στο 
εξωτερικό.

Σύμφωνα με τον Jo DePietro 
της Lockheed Martin, στόχος των 
έργων που προτείνει να πραγμα-
τοποιηθούν εδώ δεν είναι μόνο η 
ναυπήγηση των τεσσάρων φρε-
γατών αλλά και η ανάταξη των 
ελληνικών ναυπηγικών συγκρο-
τημάτων, ώστε να αποτελέσουν 

σύγχρονες μονάδες που μπορούν 
να εξυπηρετήσουν τις ανάγκες 
τόσο του ελληνικού Πολεμικού 
Ναυτικού όσο και του αμερικανι-
κού ναυτικού.

Οσον αφορά τις εκτιμήσεις της 
Lockheed Martin για τους χρόνους 
που θα απαιτηθούν εάν ανακηρυ-
χθεί ανάδοχος του προγράμματος, 
σημείωσε πως συνήθως ο μέσος 
χρόνος ναυπήγησης μιας φρεγά-
τας είναι 42 με 45 μήνες, ενώ ο 
χρόνος που χρειάζεται για να πα-
ραγγελθούν τα απαραίτητα εξαρ-
τήματα και συστήματα κυμαίνεται 
μεταξύ 12 και 18 μηνών. 

Ερωτηθείς κατά πόσον μία από 
τις δύο ελληνικές μονάδες των 
οποίων η εξυγίανση συζητείται, 
δηλαδή της Ελευσίνας ή του Σκα-
ραμαγκά, υπερτερεί της άλλης, αρ-
κέστηκε να απαντήσει ότι και οι 
δύο έχουν και προτερήματα και 
μειονεκτήματα.

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Σε θέση μάχης και η Lockheed 
Martin για τις νέες φρεγάτες

Η αμερικανική αμυντική βιομηχανία έχει έρθει σε επαφή με τους υποψή-
φιους επενδυτές των Ναυπηγείων Ελευσίνας και Σκαραμαγκά.
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Σε μια εμφανή προσπάθεια να 
ανταγωνιστεί την Κίνα, η Ε.Ε. 
επιχειρεί να θέσει σε εφαρμογή 
το αντίπαλον δέος του ∆ρόμου 
του Μεταξιού μέσω συνεργασίας 
με την Ινδία για μία σειρά έργων 
υποδομής ανά τον κόσμο. Για τον 
σκοπό αυτό διαπραγματεύεται με 
την Ινδία με την οποία σχεδιάζει 
από κοινού ένα δίκτυο «συνδέσε-
ων» με έργα υποδομής στους το-
μείς της ενέργειας, της ψηφιακής 
τεχνολογίας και των μεταφορών. 
Σύμφωνα με σχετικό ρεπορτάζ 
των Financial Times, στη συμ-
φωνία προβλέπονται δάνεια στη 
δεύτερη σε μέγεθος ασιατική οι-
κονομία αλλά με πολύ καλύτερους 
όρους από τους συχνά εξοντωτι-
κούς και άνισους που συνοδεύουν 
τις χορηγήσεις από το Πεκίνο. Η 
πρωτοβουλία, που οι δύο πλευρές 
σκοπεύουν να ανακοινώσουν σε 
τηλεδιάσκεψή τους στις 8 Μαΐου 
συμπίπτει με τις προσπάθειες που 
καταβάλλει παράλληλα η Ουάσι-
γκτον για να ανακόψει την αυξα-
νόμενη επιρροή της Κίνας. Σημει-
ωτέον ότι η κυβέρνηση Μπάιντεν 
έχει εκφράσει την πρόθεση να 
συγκροτήσει ένα μέτωπο δημο-
κρατικών χωρών που θα ανακό-
ψουν την άνοδο της Κίνας, ενώ 
τον Μάρτιο πρότεινε στην κυ-
βέρνηση της Βρετανίας να επι-
χειρήσουν από κοινού ένα δίκτυο 
έργων υποδομής ανταγωνιστικό 
στον ∆ρόμο του Μεταξιού.

Σύμφωνα με τη βρετανική εφη-
μερίδα, οι δύο πλευρές δεν σκο-
πεύουν να παρουσιάσουν τη με-
ταξύ τους συνεργασία ως μέτωπο 
εναντίον του Πεκίνου, αλλά σίγου-
ρα θα αντιμετωπιστεί ως εναλλα-
κτική στον ∆ρόμο του Μεταξιού 
και στα έργα του που θα συνδέ-
ουν Ευρώπη, Αφρική και Ασία. 
∆εν έχουν, πάντως, οριστικοποιη-
θεί ακόμη οι όροι της συμφωνίας 

όπως, για παράδειγμα, η προέλευ-
ση των χρημάτων που μάλλον θα 
προέλθουν τόσο από τον ιδιωτικό 
όσο και από τον δημόσιο τομέα. 

Τα σχετικά έργα θα επικεντρώ-
νονται κυρίως σε κοινά προγράμ-
ματα μέσα στην επικράτεια των 
χωρών αλλά θα καλύπτουν και 
πρωτοβουλίες σε τρίτα μέρη. Θα 
έχουν εγκαίρως μελετηθεί θέμα-
τα οικονομικής βιωσιμότητας των 
σχετικών σχεδίων. Παράλληλα θα 
εστιάζουν το ενδιαφέρον τους στη 

βελτίωση της διμερούς συνεργα-
σίας σε θέματα έρευνας και και-
νοτομίας. Από ευρωπαϊκής πλευ-
ράς έχουν παρουσιαστεί και στο 
παρελθόν σχέδια για την ανάπτυ-
ξη στενών δεσμών ανάμεσα στην 
Ευρώπη και την Ασία, που προέ-
βλεπαν τη διάθεση δισ. ευρώ τα 
οποία θα μπορούσαν να προσελ-
κύσουν πολλαπλάσιες επενδύσεις.  
Παράλληλα, όμως, και η Ινδία έχει 
επανειλημμένως δεσμευθεί να 
χρηματοδοτήσει διεθνή επενδυ-
τικά σχέδια. Οπως ανέφεραν, πά-
ντως, διπλωματικές πηγές, η συ-
νάντηση που είχαν την Τετάρτη 
εκπρόσωποι των δύο πλευρών 
λειτούργησε ως «αφύπνιση»  για 
την ανάγκη να επισπευσθεί η σύ-
σφιγξη σχέσεων.

Μιλώντας στους F.T. σε κα-
θεστώς ανωνυμίας, διπλωματι-
κές πηγές της Ε.Ε. ανέφεραν πως 
«υπάρχει ένα παράθυρο ευκαιρί-
ας για να συνεργαστούμε και να 
δημιουργήσουμε ένα περιβάλλον 
παγκοσμιοποίησης οικοδομημένο 
πάνω σε σχέσεις εταίρων και πιο 
ελκυστικό από εκείνο που προ-
σφέρει η Κίνα». Προσέθεσαν μά-
λιστα πως η Ε.Ε. και οι σύμμαχοί 
της έχουν κοινό συμφέρον να πα-
ρουσιάσουν μια εναλλακτική ένα-
ντι του ∆ρόμου του Μεταξιού «και 
να μην επιτρέψουν να κυριαρχή-
σουν οι κινεζικές επενδύσεις». 
Επισήμως, πάντως, οι  Βρυξέλλες 
επιβεβαίωσαν ότι βρίσκονται σε 

εξέλιξη οι σχετικές συνομιλίες με 
την Ινδία και τόνισαν ότι αφο-
ρούν σχέδια για τη σύνδεση της 
Ευρώπης με την Ασία, «για μια 
πλατφόρμα συνεργασίας ανοικτή 
σε όλους τους ενδιαφερόμενους 
εταίρους» και η οποία δεν στρέ-
φεται «εναντίον καμιάς χώρας ή 
περιοχής». 

Η Ε.Ε. επιχειρεί να ανταγωνι-

στεί την Κίνα, ενώ παράλληλα 
προσπαθεί και να συσφίγξει τους 
οικονομικούς της δεσμούς με τη 
δεύτερη οικονομία του πλανήτη 
όπως κατέδειξε η διμερής συμφω-
νία για τις επενδύσεις που υπέ-
γραψαν οι Βρυξέλλες και το Πε-
κίνο στα τέλη ∆εκεμβρίου. 

Σε ό,τι αφορά τον ∆ρόμο του 
Μεταξιού, το φιλόδοξο σχέδιο 

που ανακοίνωσε ο Κινέζος πρό-
εδρος το 2013 και προβλέπει έρ-
γα υποδομής έχει ενσπείρει ανη-
συχία και προβληματισμό στις 
χώρες της ∆ύσης. Αιτία είναι η 
συμμετοχή σε αυτό άνω των 150 
χωρών και διεθνών οργανισμών, 
μεταξύ των οποίων και περίπου 
οι μισές από τις 27 χώρες-μέλη 
της Ε.Ε. 

O Δρόμος του Μεταξιού, το φιλόδοξο σχέδιο που ανακοίνωσε το Πεκίνο το 2013 και προβλέπει έργα υποδομής 
σε γέφυρες, λιμάνια και σιδηροδρομικές γραμμές, έχει ενσπείρει ανησυχία και προβληματισμό στις χώρες της ∆ύ-
σης. Αιτία είναι η συμμετοχή σε αυτό άνω των 150 χωρών και διεθνών οργανισμών, μεταξύ των οποίων και περίπου 
οι μισές από τις 27 χώρες-μέλη της Ε.Ε. 

Προβλέπονται δάνεια 
προς την Ινδία με πο-
λύ καλύτερους όρους 
σε σύγκριση με αυ-
τούς που συνοδεύουν
τις πιστώσεις που 
χορηγεί το Πεκίνο. 

Συνεργασία με Ινδία 
σε έργα υποδομής 
επιδιώκει η Ευρώπη
Στόχος, η δημιουργία αντίπαλου δέους 

στον κινεζικό Δρόμο του Μεταξιού
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Αφθονη ρευστότητα θα εξακο-
λουθήσει να παρέχει η ΕΚΤ στην 
οικονομία της Ευρωζώνης του-
λάχιστον μέχρι τον Ιούνιο, συνε-
χίζοντας τις αγορές ομολόγων, 
ενώ διατηρεί το κόστος δανεισμού 
στο ιστορικό χαμηλό του -0,5%. Η 
Τράπεζα δεν εξετάζει προς το πα-
ρόν την πιθανότητα  να μειώσει 
τις αγορές ομολόγων στο πλαίσιο 
του έκτακτου προγράμματος κα-
τά της πανδημίας, μολονότι δι-
αβλέπει σημάδια βελτίωσης της 
οικονομίας της Ευρωζώνης και 
ελπίδες για ταχύτερη έξοδο από 
την κρίση. Το κατέστησε σαφές 
στην καθιερωμένη συνέντευξη 
Τύπου μετά τη συνεδρίαση της 
Τράπεζας, η πρόεδρος, Κριστίν 
Λαγκάρντ, όταν τόνισε πως η ΕΚΤ 
δεν συζητά καν μια μείωση των 
αγορών ομολόγων και χαρακτή-
ρισε «πρόωρη» την ιδέα.

Η κ. Λαγκάρντ υπογράμμισε 
πως μέχρι τον Ιούνιο η ΕΚΤ θα συ-
νεχίσει στον ρυθμό αγοράς ομολό-
γων που έχει υιοθετήσει από τον 
περασμένο μήνα, αγοράζοντας 
δηλαδή περισσότερα ομόλογα από 
όσα το πρώτο τρίμηνο του έτους. 
Σημειωτέον ότι από τον Μάρτιο 
η Τράπεζα αγοράζει κατά μέσον 
όρο ομόλογα αξίας 17 δισ. ευρώ 
την εβδομάδα στο πλαίσιο του 

έκτακτου προγράμματος κατά της 
πανδημίας, ενώ τις πρώτες εβδο-
μάδες του έτους είχε περιορίσει 
τις αγορές της κατά μέσον όρο 
στα 14 δισ. ευρώ την εβδομάδα. 
Η κ. Λαγκάρντ ανέφερε πως «έχει 
ανακάμψει η παγκόσμια ζήτηση, 
ενώ τα γενναιόδωρα προγράμμα-
τα στήριξης των οικονομιών ανά 
τον κόσμο υποστηρίζουν την πα-
γκόσμια οικονομία αλλά και την 
οικονομική δραστηριότητα στην 
Ευρωζώνη». Προσέθεσε, όμως, 
πως βραχυπρόθεσμα εξακολου-
θούν να σκιάζουν σύννεφα την 
εικόνα της οικονομίας καθώς την 
περιβάλλει η αβεβαιότητα για την 
εξέλιξη της πανδημίας». Σε ό,τι 
αφορά ειδικότερα την Ευρωζώνη, 
η κ. Λαγκάρντ επισήμανε πως «τα 
τελευταία στοιχεία, οι έρευνες και 
οι δείκτες καταδεικνύουν πως η 
οικονομική δραστηριότητα εν-
δεχομένως μειώθηκε και πάλι το 
πρώτο τρίμηνο του έτους», αλλά 
προσέθεσε πως τα ίδια στοιχεία 
«κατατείνουν σε ανάπτυξη της 
οικονομίας μέσα στο δεύτερο τρί-
μηνο». Οπως τόνισε χαρακτηρι-
στικά, «βραχυπρόθεσμα διαφαί-
νονται κίνδυνοι υποχώρησης της 
οικονομίας της Ευρωζώνης, αλλά 
μεσοπρόθεσμα η εικόνα φαίνεται 
να ισορροπεί». Τόνισε, έτσι, πως 

εξακολουθεί να είναι απαραίτητη 
η αναπτυξιακή νομισματική πολι-
τική όπως επίσης «κρίσιμα» είναι 
και τα γενναιόδωρα προγράμματα 
στήριξης των κυβερνήσεων της 
Ευρωζώνης.

Εξέφρασε, πάντως, την ελπίδα 
πως η πρόοδος στην εμβολιαστική 
διαδικασία θα επιτρέψει μια σταδι-
ακή χαλάρωση των περιοριστικών 
μέτρων, η οποία θα ανοίξει τον 
δρόμο για μια σταθερή ανάκαμψη 
της οικονομικής δραστηριότητας 

μέσα στο 2021. Στους κόλπους της 
ΕΚΤ επικρατεί πάντως και πάλι 
διχογνωμία, καθώς τα πλέον συ-
ντηρητικά στελέχη του ∆.Σ. προ-
σβλέπουν σε ταχύτερη βελτίωση 
των οικονομικών συνθηκών και 
ευελπιστούν πως τα νέα στοιχεία 
που θα δοθούν στη δημοσιότη-
τα τον Ιούνιο θα επιτρέψουν τη 
μείωση των αγορών ομολόγων. 
Σύμφωνα με τον Ντέιβιντ Πάου-
ελ, οικονομολόγο της Bloomberg 
Economics, τον Ιούνιο η Τράπεζα 
θα αρχίσει πράγματι να μειώνει 
τις αγορές ομολόγων. Οπως επι-
σημαίνουν οικονομικοί αναλυτές 
σχολιάζοντας τα αντίστοιχα προ-
γράμματα που επιστράτευσαν στη 
διάρκεια της πανδημίας άλλες με-
γάλες κεντρικές τράπεζες ανά τον 
κόσμο, το σημαντικότερο ζήτημα 
που απασχολεί τώρα τα στελέχη 
τους είναι ακριβώς αυτό, το πότε 
θα αρχίσουν να μειώνουν τις αγο-
ρές ομολόγων.

BLOOMBERG

Δεν εξετάζει 
την πιθανότητα να 
μειώσει τις αγορές 
ομολόγων στο 
πλαίσιο του έκτακτου 
προγράμματος 
κατά της πανδημίας.

Ανοιχτές
οι στρόφιγγες
της ΕΚΤ μέχρι
και τον Ιούνιο
Συνεχίζει να παρέχει άφθονη

ρευστότητα στην Ευρωζώνη

«Βραχυπρόθεσμα διαφαίνονται κίνδυνοι υποχώρησης της οικονομίας της Ευρωζώνης, μεσοπρόθεσμα η εικόνα φαίνεται να ισορροπεί», δήλωσε η Κρ. Λαγκάρντ.

Πρώτη ανάμεσα στις μεγάλες κεντρι-
κές τράπεζες που θα προχωρήσει σε 
σταδιακή μείωση των αγορών ομο-
λόγων είναι η Τράπεζα του Καναδά, 
καθώς διαβλέπει ικανοποιητικούς 
ρυθμούς ανάκαμψης της οικονομί-
ας της. Την απόφαση ανακοίνωσαν 
τα μέλη του ∆.Σ. και ο διοικητής της, 
Τιφ Μακλέμ, υπογραμμίζοντας ότι 
μειώνει τις αγορές ομολόγων κατά 
2,4 δισ. δολ., ενώ σχεδιάζει να επι-
σπεύσει την αύξηση των επιτοκίων. 
Η αντίδραση της αγοράς ήταν άμεση 
και θετική, καθώς οδήγησε το κανα-
δικό δολάριο στο υψηλότερο επίπεδο 
που έχει καταγράψει από τον Ιούνιο 
του περασμένου έτους. «Φαίνονται 
αρκετά σίγουροι πως μόλις υποχω-
ρήσει το τωρινό κύμα της πανδημίας 
θα ανακάμψει αμέσως η οικονομία», 
σχολίασε αναλυτής συναλλάγματος 
στη Monex Canada. Παράλληλα, η 

Τράπεζα του Καναδά διατήρησε αμε-
τάβλητο το βασικό επιτόκιό της στο 
0,25% και άφησε να εννοηθεί πως θα 
παραμείνει σε αυτό το επίπεδο μέ-
χρις ότου διασφαλιστεί η ανάκαμψη. 
Αναθεώρησε, άλλωστε, προς τα πά-
νω τις προβλέψεις της για το τρέχον 
έτος κατά δύο εκατοστιαίες μονάδες, 
καθώς εκτιμά τώρα πως η ανάπτυξη 
στο σύνολο του 2021 θα φτάσει στο 
6,5%. ∆εν φαίνεται, πάντως, να συμ-
μερίζονται ούτε την αισιοδοξία της 
ούτε τα σχέδιά της άλλες κεντρικές 
τράπεζες. Η αμερικανική ομοσπονδι-
ακή τράπεζα, η Federal Reserve, ανα-
κοίνωσε πως δεν βλέπει προοπτική 
για να μειώσει τις αγορές ομολόγων 
σύντομα. Η Τράπεζα της Αγγλίας, άλ-
λωστε, προέβλεψε προ ημερών ότι 
θα ολοκληρώσει το δικό της πρό-
γραμμα αγοράς ομολόγων προς τα 
τέλη του έτους.

Ο Μάριο Ντράγκι ετοιμάζει ένα φι-
λόδοξο επενδυτικό πρόγραμμα 
ύψους 221 δισ. ευρώ, με το οποίο 
ευελπιστεί να δώσει ώθηση στην 
ανάπτυξη της καθηλωμένης επί 
χρόνια ιταλικής οικονομίας με 
επενδύσεις στην ψηφιοποίηση, σε 
έργα υποδομής με έμφαση στο σι-
δηροδρομικό δίκτυο και την «πρά-
σινη» ενέργεια.

Για την εφαρμογή του θα κάνει 
χρήση του μεριδίου που δικαιού-
ται η Ιταλία από τα κεφάλαια του 
Ταμείου Ανάκαμψης, δεδομένου 
ότι η γειτονική χώρα, όπως, άλλω-
στε, και η Ισπανία και η Ελλάδα, 
θα είναι από τους σημαντικότε-
ρους δικαιούχους. Το πρόγραμμα 
Ντράγκι, που πρέπει να εγκριθεί 
από την κυβέρνηση της χώρας μέ-
χρι το τέλος της εβδομάδας, ανα-
μένεται να χρηματοδοτηθεί με 30 
δισ. ευρώ από τον προϋπολογισμό 
της Ρώμης, ενώ τα υπόλοιπα 191,5 
δισ. ευρώ θα προέλθουν από δά-
νεια και εγγυήσεις του Ταμείου 
Ανάκαμψης. Οπως τονίζουν πη-
γές προσκείμενες στην ιταλική 
κυβέρνηση, το πρόγραμμα ανα-

μένεται να σταθεί κρίσιμο, καθώς 
θα δώσει ώθηση στην ιταλική οι-
κονομία, ενώ θα επισπεύσει τη με-
τάβασή της σε μια οικονομία με 
χαμηλή κατανάλωση άνθρακα και 
με ισχυρό τομέα υψηλής τεχνολο-
γίας. Παράλληλα, αναμένεται να 
αποτελέσει κρίσιμη δοκιμασία για 
την αξιοπιστία των ευρωπαϊκών 
προσπαθειών για ανάκαμψη από 
την κρίση της πανδημίας.

Ο Μάριο Ντράγκι, τέως πρόε-
δρος της ΕΚΤ, που ανέλαβε επικε-
φαλής κυβέρνησης εθνικής ενό-
τητας στην Ιταλία στις αρχές του 
έτους, θα παρουσιάσει το σχετικό 

σχέδιο στο ιταλικό Κοινοβούλιο 
στις αρχές της επόμενης εβδομά-
δας. Στη συνέχεια θα το υποβάλει 
προς έγκριση στην Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή στο πλαίσιο της δια-
δικασίας που θα ακολουθήσουν 
όλες οι χώρες-μέλη της Ε.Ε., με τα 
εθνικά σχέδιά τους μέχρι το τέλος 

Απριλίου για να αντλήσουν κεφά-
λαια από το Ταμείο Ανάκαμψης. 
Σύμφωνα με πηγές προσκείμενες 
στην ιταλική κυβέρνηση, το πρό-
γραμμα θα επικεντρώνεται κατά 
κύριο λόγο στην αναβάθμιση του 
δικτύου ηλεκτροδότησης της Ιτα-
λίας, σε επενδύσεις σε ενεργεια-
κά σχέδια με βάση το υδρογόνο 
όπως και σε άλλες ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας αλλά και στην 
ενεργειακή αναβάθμιση των κρα-
τικών κτιρίων.

Τα κεφάλαια της Ε.Ε. ειδικότε-
ρα θα επενδυθούν σε σχέδια για 
τον ψηφιακό μετασχηματισμό της 
ιταλικής οικονομίας, για την αντι-
μετώπιση της κλιματικής αλλαγής 
και την προστασία του περιβάλλο-
ντος, σε έργα υποδομής αλλά και 
για την αναβάθμιση των τομέων 
της Υγείας και της Παιδείας. Πα-
ράλληλα, πάντως, ο Μάριο Ντρά-
γκι σχεδιάζει να προωθήσει διαρ-
θρωτικές μεταρρυθμίσεις με στόχο 
την αποσυμφόρηση του νομικού 
συστήματος της Ιταλίας αλλά και 
των τοπικών αρχών των περιφε-
ρειών, καθώς εκτιμά ότι πρόκειται 

για πεπαλαιωμένους μηχανισμούς 
που έχουν αναστείλει την ανάπτυ-
ξη της ιταλικής οικονομίας. Στις 
μεταρρυθμίσεις αυτές θα εντάξει 
και την ψηφιοποίηση των διαδι-
κασιών του δημόσιου τομέα, την 
επίσπευση της εκδίκασης υποθέ-
σεων, την αναδιοργάνωση των δι-
καστηρίων και τον εκσυγχρονισμό 
του δικαστικού συστήματος. Οι 
αργοί ρυθμοί του ιταλικού νομικού 
συστήματος το έχουν κατατάξει 
σε ένα από τα πλέον βραδυκίνη-
τα της Ε.Ε. Πολλοί επιρρίπτουν σε 
αυτό το νομικό σύστημα την ευ-
θύνη για το γεγονός ότι η Ιταλία 
δεν κατορθώνει να προσελκύσει 
επενδυτές. Ο μέσος χρόνος για 
τη διεκπεραίωση μιας υπόθεσης 
αστικού δικαίου που αφορά ένα 
εμπορικό συμβόλαιο μπορεί να 
φτάσει έως και τις 1.100 ημέρες 
στην Ιταλία σύμφωνα με εκτιμή-
σεις της Παγκόσμιας Τράπεζας. 
Το χρονικό αυτό διάστημα είναι 
σχεδόν διπλάσιο από τον αντί-
στοιχο χρόνο σε Γερμανία, Γαλ-
λία και Ισπανία. 

BLOOMBERG

To Σικάγο προστίθεται στις πόλεις 
των Ηνωμένων Πολιτειών που σχε-
διάζει να προσφέρει στους φτωχό-
τερους από τους πολίτες του ένα 
ελάχιστο εισόδημα σε μια προ-
σπάθεια για ισότιμη ανάκαμψη 
για όλους και ειδικότερα για όσους 
έχουν πληγεί δυσανάλογα από τον 
οικονομικό αντίκτυπο της πανδη-
μίας. Η πρωτοβουλία ανήκει στον 
δημοτικό σύμβουλο Γκίλμπερτ Βι-
γιέγκας, που πρότεινε να καταβά-
λει η πόλη από τα ταμεία της ποσό 
ύψους 500 δολαρίων τον μήνα επί 
ένα έτος σε 5.000 κατοίκους χαμη-
λού εισοδήματος. Σύμφωνα με τον 
Βιγιέγκας, τα χρήματα, που βάσει 
της πρότασής του θα δοθούν σε πι-
στωτικές κάρτες, θα λειτουργήσουν 
ως ένα είδος «ελάφρυνσης της κα-
ταστροφής», στηρίζοντας την ίδια 
την οικονομία της πόλης, καθώς θα 
δαπανηθούν σε ενοίκια, τρόφιμα, 
ρουχισμό και άλλες ανάγκες επιβίω-

σης. Αν εγκριθεί η πρόταση από το 
δημοτικό συμβούλιο, τα αναγκαία 
κεφάλαια θα αντληθούν από τα 30 
εκατ. δολάρια που δικαιούται να 
αντλήσει το Σικάγο από το πακέτο 
Μπάιντεν του 1,9 τρισ. δολαρίων. 
Στο μέλλον πάντως θα μπορούσε 
να χρηματοδοτηθεί το πρόγραμμα 
από έναν συνδυασμό αρωγής των 
φιλανθρωπικών οργανώσεων και 
κονδυλίων της πόλης.

Το Σικάγο είναι η τρίτη μεγαλύ-
τερη πόλη των ΗΠΑ με πληθυσμό 

σχεδόν 2,7 εκατ. κατοίκων. Ανάλο-
γες κινήσεις έχουν κάνει νωρίτερα 
άλλες πόλεις των ΗΠΑ από τη ∆υ-
τική μέχρι την Ανατολική Ακτή. Ο 
δήμαρχος του Λος Αντζελες, Ερικ 
Γκαρσέτι, έχει προτείνει πρόγραμ-
μα ύψους 24 εκατ. δολαρίων να 
ενταχθεί στον προϋπολογισμό της 
πόλης για το επόμενο έτος, προ-
κειμένου να χορηγηθεί οικονομι-
κή στήριξη σε 2.000 φτωχές οικο-
γένειες της δεύτερης σε μέγεθος 
πόλης των ΗΠΑ. 

Ο Βιγιέγκας τόνισε πως έχει με-
λετήσει ανάλογες προτάσεις πολ-
λών αμερικανικών πόλεων όπως 
των Στόκτον και Σεντ Πολ της 
Μινεσότα. Προτείνει ειδικότερα 
το πρόγραμμα στήριξης των φτω-
χών του Σικάγου να είναι ανοικτό 
σε όσους υποβάλλουν αίτηση και 
έχουν εισόδημα ίσο ή μικρότερο 
με το τριπλάσιο του επιπέδου της 
φτώχειας αλλά και σε όσους μπο-

ρούν να επικαλεστούν αξιόπιστα 
ότι έχασαν τη θέση εργασίας τους, 
ή μειώθηκαν οι ώρες της, ή δεν 
έχουν πρόσβαση σε φροντίδα των 
μικρών παιδιών, ή αντιμετωπίζουν 
κάποιου άλλου είδους οικονομι-
κή δυσπραγία οφειλόμενη στην 
πανδημία. 

Σημειωτέον ότι έρευνες στο δι-
ετές πρόγραμμα του Στόκτον της 
Καλιφόρνιας που προσέφερε 500 
δολάρια τον μήνα σε 125 οικογέ-
νειες κατέδειξαν πως μεταξύ των 
δικαιούχων ήταν υπερδιπλάσιο το 
ποσοστό των πολιτών που κατόρ-
θωσαν να  βρουν εργασία πλήρους 
απασχόλησης σε σύγκριση με το 
αντίστοιχο ποσοστό όσων δεν έλα-
βαν τέτοιου είδους βοήθημα. Και 
βέβαια οι σχετικές έρευνες απο-
κάλυψαν πως όσοι βοηθήθηκαν 
από την πόλη είχαν χαμηλότερο 
ποσοστό άγχους και κατάθλιψης.

BLOOMBERG 

«Φρένο» από τον Καναδά

Επενδύσεις 221 δισ. ευρώ με πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης σχεδιάζει ο Ντράγκι

Εγγυημένο εισόδημα για φτωχούς εξετάζει το Σικάγο

Το σχέδιο 
επικεντρώνεται 
στους κλάδους της 
«πράσινης» ενέργειας, 
των σιδηροδρόμων 
και στην ψηφιοποίηση 
κρατικών υπηρεσιών.

Καταβολή 500 δολ. 
τον μήνα, επί ένα έτος, 
σε 5.000 κατοίκους 
χαμηλού εισοδήματος 
προτείνει δημοτικός 
σύμβουλος.

Ο Ιταλός πρωθυπουργός Μάριο Ντράγκι θα παρουσιάσει το σχετικό σχέδιο 
στο Κοινοβούλιο στις αρχές της επόμενης εβδομάδας.

To πρόγραμμα του εγγυημένου εισοδήματος μπορεί να χρηματοδοτηθεί 
από τα 30 εκατ. δολάρια που δικαιούται να αντλήσει το Σικάγο από το πακέτο 
Μπάιντεν του 1,9 τρισ. δολαρίων.

EP
A
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Προβληματισμό για τα δυσθεώ-
ρητα επίπεδα χρέους που έχουν 
συγκεντρώσει οι περισσότερες 
χώρες του κόσμου κυρίως εξαι-
τίας της πανδημίας και τους κιν-
δύνους που αυτό εγκυμονεί εκ-
φράζουν δύο οικονομολόγοι του 
∆ΝΤ στο blog του Ταμείου. Πρό-
κειται για τους Μάρκος Τσάμον 
και Τζόναθαν Οστρι, που σε άρ-
θρο τους με τίτλο «Ενα μέλλον 
με υψηλό δημόσιο χρέος» προ-
ειδοποιούν για το ενδεχόμενο 
μιας αιφνιδιαστικής εκτίναξης 
των επιτοκίων και συνιστούν 
στις χώρες ανά τον κόσμο να 
σχεδιάσουν από τώρα τα δη-
μοσιονομικά προγράμματα με 
τα οποία θα περιορίσουν μελ-
λοντικά το χρέος τους σε βιώ-
σιμα επίπεδα.

Οπως τονίζουν οι Τσάμον και 
Οστρι, από την αρχή της παν-
δημίας, το ∆ΝΤ έχει παρεκκλί-
νει από τις πάγιες θέσεις του 
υπέρ της πολιτικής λιτότητας 
σε περιόδους κρίσεων και έχει 
επανειλημμένως καλέσει τις κυ-
βερνήσεις των χωρών ανά τον 
κόσμο να αυξήσουν γενναιό-
δωρα τις δαπάνες και το χρέος 
τους. Ζητούμενο εν μέσω της 
πανδημίας και του συντριπτι-
κού οικονομικού της αντικτύ-
που είναι, όπως έχει τονίσει το 
Ταμείο, να στηρίξουν οι κυβερ-
νήσεις τις οικονομίες τους, τις 
επιχειρήσεις τους αλλά και τα 
πλέον ευάλωτα στρώματα των 
κοινωνιών. Τους έχει συστήσει, 
έτσι, να αφήσουν για αργότερα 
τη μέριμνα για την υπερχρέω-
σή τους. Σημειωτέον ότι ανά-
λογη είναι η θέση και της ΕΚΤ 
και οι κυβερνήσεις, ιδιαιτέρως 
των ανεπτυγμένων οικονομιών, 
έχουν επωμισθεί δυσθεώρητα 
χρέη για να αντιμετωπίσουν 
τον οικονομικό αντίκτυπο της 
πανδημίας.

Πρωτοφανή επίπεδα
Οπως σχολιάζουν οι δύο οι-

κονομολόγοι, σε μεγάλο βαθμό 
οι κυβερνήσεις έχουν διευκο-
λυνθεί από το χαμηλό κόστος 
του δανεισμού. Ωστόσο, ο εκτε-
ταμένος δανεισμός τους έχει 
προκαλέσει προειδοποιήσεις 
από πλευράς του ∆ιεθνούς Χρη-
ματοπιστωτικού Ινστιτούτου 
για την υπερχρέωσή τους και 
γενικότερα για την εκτόξευ-
ση του παγκόσμιου δημοσίου 
χρέους σε πρωτοφανή επίπε-
δα. Εχει, επίσης, δημιουργήσει 
αντιπαραθέσεις μεταξύ οικο-
νομολόγων και πολιτικών, με-
ρίδα των οποίων έχει ζητήσει 
διαγραφή μέρους του χρέους 
– ειδικότερα οι Ιταλοί πολιτι-
κοί ζητούν τη διαγραφή των 

ιταλικών ομολόγων της παν-
δημίας που βρίσκονται στους 
ισολογισμούς της ΕΚΤ.

Οι δύο οικονομολόγοι του 
∆ΝΤ επαναλαμβάνουν τη θέση 
του Ταμείου πως στην τρέχου-
σα συγκυρία δεν είναι αναγκαίο 
να συγκεντρώσουν οι χώρες δη-
μοσιονομικό πλεόνασμα για να 
μειώσουν το χρέος τους. Η εν-
δεδειγμένη προσέγγιση, τονί-
ζουν, είναι να δώσουν ώθηση 
στην ανάπτυξη της οικονομίας 
ούτως ώστε να μειωθεί εκ των 
πραγμάτων το χρέος ως ποσο-
στό επί του ΑΕΠ τους. Πρόκειται 
για μια θέση που έχουν υποστη-
ρίξει, άλλωστε, πολλοί οικονο-
μολόγοι μεταξύ των οποίων και 
ο τέως πρόεδρος της ΕΚΤ και 

νυν πρωθυπουργός της Ιταλίας, 
Μάριο Ντράγκι. Οι Τσάμον και 
Οστρι θυμίζουν, πάντως, πως 
στο παρελθόν έχουν υπάρξει 
επανειλημμένως επεισόδια αιφ-
νιδιαστικής εκτίναξης των απο-
δόσεων των ομολόγων όταν αλ-
λάξει το κλίμα στην αγορά και 
οι πιστωτές μιας χώρας διαβλέ-
ψουν κίνδυνο. Οπως υπογραμμί-
ζουν, οι αγορές δεν περιμένουν 
να σημειωθεί υγιής ανάπτυξη 
για να αυξήσουν το κόστος του 
δανεισμού αλλά τείνουν να κά-
νουν το ακριβώς αντίθετο. Τονί-
ζουν, μάλιστα, πως ο κίνδυνος 
είναι μεγαλύτερος για τις ανα-
πτυσσόμενες οικονομίες των 
οποίων το χρέος είναι σαφώς 
υψηλότερο. Προσθέτουν επίσης 
ότι υπάρχουν πάντα κάποια όρια 
στο πόσο μπορεί να δανειστεί 
μια χώρα.

Οι δύο οικονομολόγοι ανα-
γνωρίζουν βέβαια πως το κόστος 
του δανεισμού μπορεί να παρα-
μείνει χαμηλό για μεγάλο χρο-
νικό διάστημα. Επικαλούνται 
μάλιστα τις πρόσφατες εξελί-
ξεις στην αμερικανική αγορά 
ομολόγων όπου παρά την άνοδο 
των αποδόσεων τους τελευταί-
ους μήνες, το κόστος δανεισμού 

παραμένει χαμηλό. Παράλλη-
λα υπογραμμίζουν πως το χρέ-
ος των χωρών εγγίζει επίπεδα 
που μέχρι προσφάτως θεωρού-
νταν επικίνδυνα και προειδοποι-
ούν πως «σε ορισμένες χώρες 
τα περιθώρια που έχουν μείνει 
για λήψη μέτρων δημοσιονομι-
κής πολιτικής είναι τόσο στενά 
ώστε σε περίπτωση νέου οικο-
νομικού πλήγματος δεν θα μπο-
ρούν να λάβουν μέτρα ανάλογα 
εκείνων που επιστράτευσαν κα-
τά της ύφεσης της πανδημίας». 
«Με τον κίνδυνο  να υπεραπλου-
στεύσουν» όπως παραδέχονται 
οι ίδιοι, σκιαγραφούν τρεις δι-
αφορετικές θεωρήσεις της κα-
τάστασης:

– Το κόστος δανεισμού παρα-
μένει χαμηλό στις ανεπτυγμένες 
οικονομίες ακόμη και με την 
περαιτέρω αύξηση του χρέους. 
Στην περίπτωση αυτή δεν συ-
ντρέχει λόγος ανησυχίας, καθώς 
το ποσοστό του χρέους επί του 
ΑΕΠ θα σταθεροποιηθεί τελικά.

– Το κόστος δανεισμού πα-
ραμένει χαμηλό αλλά αυξάνε-
ται όταν αυξηθεί σημαντικά το 
χρέος. Οι περισσότερες χώρες 
του G7 μπορούν να έχουν πρω-
τογενές δημοσιονομικό έλλειμ-
μα κοντά στο 2% του ΑΕΠ, ενώ 
θα σταθεροποιούν το ποσοστό 
του χρέους. Τότε δεν συντρέχει 
λόγος ανησυχίας όσο τα ελλείμ-
ματα παραμένουν κάτω από το 
επίπεδο σταθεροποίησης του 
χρέους.

– Το κόστος δανεισμού πα-
ραμένει χαμηλό αλλά μπορεί να 
αυξηθεί και ενδεχομένως απότο-
μα. Στην περίπτωση αυτή οι χώ-
ρες πρέπει να εκμεταλλευθούν 
τις ευνοϊκές συνθήκες για να 
μειώσουν το χρέος τους και να 
γεμίσουν πάλι τα ταμεία τους.

Ηθικόν δίδαγμα; Θα ήταν 
πράγματι λάθος να επιχειρή-
σουν οι χώρες να συγκεντρώ-
σουν πλεονάσματα όσο δεν 
έχουμε αφήσει πίσω μας την 
πανδημία. 

Πρέπει, ωστόσο, να ενδια-
φερθούμε για τις επιπτώσεις της 
ανοδικής πορείας που έχει πάρει 
το χρέος ακόμη κι αν οι πιθα-
νοί κίνδυνοι βρίσκονται ακόμη 
μακριά. Οι ανεπτυγμένες οικο-
νομίες που έχουν μεγάλα δημο-
σιονομικά περιθώρια ίσως δεν 
χρειάζεται να ανησυχούν ιδιαι-
τέρως, αλλά όσες είναι υπερχρε-
ωμένες ίσως πρέπει να λάβουν 
κάποια προληπτικά μέτρα. Ολες 
οι χώρες πρέπει να σχεδιάσουν 
τα προγράμματά τους με στό-
χο τη βιωσιμότητα του χρέους 
τους. Κάτι τέτοιο θα περιόριζε 
άλλωστε τον κίνδυνο έντονης 
αντίδρασης της αγοράς.

Οι Μάρκος Τσάμον και Τζόναθαν Οστρι, σε άρθρο τους με τίτλο «Ενα 
μέλλον με υψηλό δημόσιο χρέος» στο blog του ∆ΝΤ, τονίζουν πως ο κίν-
δυνος είναι μεγαλύτερος για τις αναπτυσσόμενες οικονομίες των οποίων 
το χρέος είναι σαφώς υψηλότερο. Προσθέτουν, επίσης, ότι υπάρχουν πά-
ντα κάποια όρια στο πόσο μπορεί να δανειστεί μια χώρα.

Προειδοποιούν
για τον κίνδυνο 
έντονης αντίδρασης 
της αγοράς και το εν-
δεχόμενο μιας αιφνι-
διαστικής εκτίναξης 
των επιτοκίων.

«Καμπανάκι» για την εκτόξευση
του παγκόσμιου χρέους 
Οικονομολόγοι του ΔΝΤ παροτρύνουν τις χώρες να λάβουν προληπτικά μέτρα

ΑΝΑΛΥΣΗ

Πριν από δύο εβδομάδες έλαβα 
ηλεκτρονική πρόσκληση για 
ψηφιακή συνάντηση ιστορι-
κών των βαλκανικών χωρών, 
που ασχολούνται με την οικονο-
μική ιστορία. Ο σύλλογός τους 
είχε συγκροτηθεί προ ετών. Αν 
και με ενδιέφερε να συμμετά-
σχω, δεν το κατόρθωσα, μιας 
και ήταν αναγκαίο να βρίσκομαι 
μία συγκεκριμένη χρονική στιγ-
μή στο Βελιγράδι. Τώρα ξαφνικά 
λόγω καραντίνας η συνάντηση 
πραγματοποιήθηκε μέσω ∆ιαδι-
κτύου. Κι ακόμα κι εγώ, που βρι-
σκόμουν χιλιάδες μίλια μακριά 
στην Ουάσιγκτον, μπορούσα να 
λάβω μέρος μαζί με άτομα από 
διαφορετικά μέρη του πλανήτη. 
Οντας στην Ουάσιγκτον, τους 

είπα τι μπορούσα να δω από το 
σπίτι μου (όχι και πολλά) και στις 
σύντομες καθημερινές μου βόλ-
τες κατά μήκος της Λεωφόρου 
του Κονέκτικατ. Με ρώτησαν αν 
είναι ανοιχτά τα καταστήματα, 
αν υπάρχουν άνθρωποι στους 
δρόμους και αν γίνονται διαδη-
λώσεις. Επρεπε να ομολογήσω 
ότι δεν είχα ιδέα. 

Εζησα τις ταραχές του περα-
σμένου καλοκαιριού, τις διαδη-
λώσεις που σχετίζονταν με τις 
προεδρικές εκλογές, τα γεγο-
νότα της 6ης Ιανουαρίου, την 
ανάληψη καθηκόντων από τον 
νέο πρόεδρο Τζο Μπάιντεν – 
όλα συνέβησαν σε απόσταση 2 
μιλίων από το σπίτι μου, αλλά 
δεν τα είδα. Εχω δώσει ομιλίες, 
συνεντεύξεις και διαλέξεις σε 
πανεπιστήμια και γυμνάσια και 
συμμετείχα σε ομάδες όχι μόνο 
στην Ευρώπη και τις Ηνωμένες 
Πολιτείες, όπου θα μπορούσα να 
το κάνω ούτως ή άλλως, αλλά και 
στην Κίνα, τη Νότια Κορέα, την 
Ιαπωνία, τη Μαλαισία, τη Ρωσία, 
την Τουρκία, την Αργεντινή, την 
Κολομβία και τη Βραζιλία. Εκα-
να συζητήσεις με ανθρώπους, 
που δεν θα μπορούσα ποτέ να 
συναντήσω προσωπικά. Οι άν-
θρωποι σε μακρινά μέρη γνωρί-
ζουν ακριβώς όσα κι εγώ για το 
τι συμβαίνει στην Ουάσιγκτον, 
όπως γνωρίζω κι εγώ το τι συμ-
βαίνει εκεί όπου ζουν.

Από την άλλη πλευρά, η άμε-
ση εμπειρία μου για τον κόσμο 

στον οποίο ζω φυσικά έχει συρ-
ρικνωθεί, ίσως εξίσου εξαιρετι-
κά. Υπό κανονικές συνθήκες, 
σίγουρα θα είχα συναντήσει 
τουλάχιστον μερικούς αυτό-
πτες μάρτυρες. Θα παραμείνει 
αυτού του είδους ο επίπεδος κό-
σμος και μετά την πανδημία; Πι-
στεύω ότι η σοβαρότερη έκβαση 
θα έχει να κάνει με μία μεγάλη 
αλλαγή στην παγκόσμια αγορά 
εργασίας

Η πανδημία θα φέρει μια σχε-
δόν ολοκληρωμένη παγκόσμια 
αγορά εργασίας. Θα δημιουρ-
γηθούν πολλές δουλειές για τον 
οποιονδήποτε έχει σύνδεση Wi-
Fi οπουδήποτε στον κόσμο. Αυ-
τά δεν είναι απαραιτήτως κα-
λά νέα για όλους, όπως, λόγου 
χάριν, για τη μεσαία τάξη στις 
πλούσιες χώρες, που έχουν ήδη 
πληγεί από την παγκοσμιοποίη-
ση. Υπάρχει μια διπλή ειρωνεία 
στην κατάστασή τους. Οχι μόνο 
θα πρέπει να ανταγωνιστούν, 
πιο ανοιχτά από ποτέ με ανθρώ-
πους που είναι πρόθυμοι να δε-
χθούν χαμηλότερους μισθούς σε 
δολάρια, αλλά και το πραγματι-
κό βιοτικό επίπεδο αυτών που 
εργάζονται με τέτοιες αμοιβές, 
ας πούμε στην Ινδία ή τη Νι-
γηρία, θα είναι υψηλότερο από 
το πραγματικό βιοτικό επίπεδο 
των ανθρώπων στην Καλιφόρ-
νια, που απαιτούν υψηλότερο 
ονομαστικό μισθό. Επίσης, θα 
υπάρξουν τουλάχιστον δύο επι-
πλέον εξελίξεις.

Πρώτον, οι περιοχές όπου κά-
ποιος θα ζει φθηνότερα θα γί-
νουν ελκυστικότερες ακόμα και 
εντός της ίδιας της χώρας. Οπως 
δείχνει το προηγούμενο παρά-
δειγμα, όσοι διαβιούν σε περι-
οχές χαμηλού κόστους όχι μό-
νο θα έχουν πλεονέκτημα στον 
ανταγωνισμό για μία θέση ερ-
γασίας, αλλά θα μπορούν να ζή-
σουν καλύτερα, αν και με περι-
ορισμένες αμοιβές. ∆εύτερον, η 
διαφορά της ώρας από κατάρα 
θα γίνει ευλογία. Ο προϊστάμε-
νος στη βόρεια Καλιφόρνια θα 
μπορεί να ξυπνήσει με τη βε-
βαιότητα ότι το πρόβλημα που 
ανέκυψε στο τέλος της βάρδιας 
την προηγούμενη ημέρα, θα λυ-
θεί από εργαζομένους στην Ασία 
ή την Ευρώπη: οι απαντήσεις 
θα περιμένουν στο ηλεκτρονικό 
ταχυδρομείο ή στο κινητό του.

* Επισκέπτης καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο της Πόλης 
της Νέας Υόρκης. Το άρθρο 
δημοσιεύθηκε στους ιστοτόπους 
IPS - Journal (International Politics 
and Society) του Ινστιτούτου 
Φρίντριχ Εμπερτ και του Social 
Europe.

Οι περιοχές όπου 
κάποιος θα ζει φθη-
νότερα θα γίνουν
ελκυστικότερες 
ακόμα και εντός 
της ίδιας της χώρας. 

Η πανδημία αλλάζει
ριζικά την αγορά εργασίας

Του BRANCO MILANOVIC*
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Ερωτήματα σχετικά με τη δεσπό-
ζουσα θέση τους στην αγορά ψη-
φιακών εφαρμογών σε κινητά και 
λοιπές συσκευές απηύθυναν στα 
μέσα της εβδομάδας προς τους 
εκπροσώπους των τεχνολογικών 
κολοσσών Apple και Google μέλη 
του Κογκρέσου – ωστόσο, οι απα-
ντήσεις δεν ήταν ικανοποιητικές. 
Συν τοις άλλοις, εξετάσθηκε το 
ζήτημα εάν οι εν λόγω εταιρείες 
καταχρώνται την ισχύ τους στην 
αγορά εις βάρος μικρότερων αντα-
γωνιστριών. Η Εϊμι Κλόμπεσαρ, 
επικεφαλής των ∆ημοκρατικών 
της Γερουσίας σε θέματα ανταγω-
νισμού, δήλωσε ότι οι Apple και 
Google είναι σε θέση να χρησι-
μοποιήσουν τη δύναμή τους, «για 
να αποκλείσουν ή να περιορίσουν 
εφαρμογές ευθέως ανταγωνιστι-
κές με τα δικά τους προϊόντα και 
να επιβάλουν υπερβολικά επα-
χθείς χρεώσεις που πλήττουν τον 
ανταγωνισμό». Εδώ και πολύ και-
ρό, δημιουργοί εφαρμογών, όπως 

η Spotify Technology, εταιρεία 
παροχής υπηρεσιών ροής μουσι-
κής, και ο κολοσσός στις ψηφια-
κές γνωριμίες Match Group, που 
διαθέτει την εφαρμογή Tinder, 
διαμαρτύρονται διότι επιβάλλε-
ται διαμοιρασμός στα έσοδα των 
πωλήσεών τους από το κατάστημα 
εφαρμογών App Store της Apple 
για συσκευές iPhone και iPad, κα-
θώς και από το αντίστοιχο Google 

Play σε συσκευές με το λειτουργι-
κό πρόγραμμα Android. Εκπρόσω-
ποι των κολοσσών ανέφεραν στα 
μέλη της Γερουσίας ότι ο αυστη-

ρός έλεγχος τον οποίο επιβάλλουν 
στα καταστήματα εφαρμογών τους 
και οι συμφωνίες για τον επιμερι-
σμό εσόδων τρίτων είναι απαραί-

τητα για λόγους ασφαλείας. Με 
τα όσα εισπράττουν μπορούν να 
εφαρμόζουν και να πληρώνουν 
εργαλεία προστασίας των κατα-
ναλωτών από επιβλαβείς πρακτι-
κές και εφαρμογές.

Ωστόσο, όταν ερωτήθηκε από 
τον γερουσιαστή Τζος Χόλεϊ για 
τις δαπάνες αυτές ο υπεύθυνος 
εταιρικής νομοθεσίας και συμ-
μόρφωσης της Apple, Κάιλ Αντίρ, 
απάντησε πως δεν διοχετεύονται 
όλες ανεξαιρέτως στα συστήματα 
ασφαλείας. Επιπλέον, ρωτήθηκε ο 
κ. Αντίρ, όπως και ο διευθυντής 
κυβερνητικών υποθέσεων της 
Google, Γουίλσον Γουάιτ, ποιος εί-
ναι ο λόγος για τον οποίο δεν ισχύ-
ουν οι χρεώσεις επί των εσόδων σε 
πλατφόρμες όπως αυτή της εται-
ρείας διασύνδεσης πελατών και 
οδηγών Uber Τechnologies και σε 
εφαρμογές που πωλούν συμβατι-
κά «χειροπιαστά» αγαθά. Πάντως, 
δεν δόθηκαν ικανοποιητικές απα-
ντήσεις. «Είχα την αίσθηση πως 

ήμουν ένας δικηγόρος της εποχής 
των σπηλαίων και δεν μπορούσα 
να κατανοήσω τα λεγόμενά τους», 
τόνισε ο γερουσιαστής Μάικ Λι. 
Επίσης, ο γερουσιαστής Ρίτσαρντ 
Μπλούμενταλ εξέφρασε την ανη-
συχία του, διότι στην περίπτωση 
της πλατφόρμας γνωριμιών Match 
συνέβη το εξής: ο διευθυντής νο-
μικών υποθέσεών της Τζάρεντ Σά-
ιν έλαβε τηλεφώνημα από στέλε-
χος της συνεταίρου του Google, 
ζητώντας να μάθει τον λόγο που 
η ήδη δημοσιευθείσα κατάθεσή 
του παρεξέκλινε από προηγούμε-
νες δηλώσεις του. Οπως υπογράμ-
μισε ο Ρίτσαρντ Μπλούμενταλ, 
αυτή η κλήση έμοιαζε με απειλή, 
προσθέτοντας πως η κίνηση της 
Google προς τη Μatch θα διερευ-
νηθεί περαιτέρω. Απαντώντας, ο 
Γουίλσον Γουάιτ είπε ότι η τηλε-
φωνική συνδιάλεξη στόχο είχε 
απλώς να θέσει μία ειλικρινή ερώ-
τηση, όχι να απειλήσει. 

REUTERS

Επιβάλλουν υπερβο-
λικές χρεώσεις για να 
αποκλείσουν ή να περι-
ορίσουν εφαρμογές 
ανταγωνιστικές 
με τα δικά τους προϊ-
όντα, υποστηρίζουν 
μικρότερες εταιρείες.

Νέα έρευνα του Κογκρέσου για Google, Apple
Εξετάζεται αν υιοθετούν μονοπωλιακές πρακτικές στην αγορά εφαρμογών για κινητά τηλέφωνα

Εκπρόσωποι των Google και Apple ανέφεραν στα μέλη της Γερουσίας 
ότι ο αυστηρός έλεγχος τον οποίο επιβάλλουν στα καταστήματα εφαρμο-
γών τους και οι συμφωνίες για τον επιμερισμό εσόδων τρίτων είναι απα-
ραίτητα για λόγους ασφαλείας.
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Οι καταθέσεις σε τράπεζες από Κύ-
πριους και μόνον, αυξήθηκαν κατά
περίπου €1δισ. μέσα σε ένα χρόνο.
Δεν χρειάζεται ιδιαίτερη ανάλυση
για τις δυνατότητες κατανάλωσης
αλλά και άλλων δραστηριοτήτων
κατά τους τελευταίους δώδεκα μή-
νες, αφού, όπως είναι γνωστό, αυ-
τές οι δραστηριότητες και δυνα-
τότητες ήταν πολύ περιορισμένες
σε εύρος λόγω των παρατεταμένων
lockdown και έτσι ο μέσος Κύπριος
έκανε αποταμιεύσεις.

Τώρα αυτό το ποσό από μόνο
του μπορεί να ακούγεται μεγάλο,
αλλά αν το διαιρέσουμε με τις
800.000 πληθυσμού, ανέρχεται σε
€1.250 ανά κεφαλή.  Δηλαδή μια
τετραμελής οικογένεια κατά μέσο
όρο έβαλε στην άκρη περίπου
€5.000 λόγω του νέου τρόπου ζωής
που του επέβαλε η πανδημία.  Ένα
τέτοιο ποσό δεν είναι μεγάλο για
να σκεφτεί κάποιος την επένδυση,
αλλά έχει άλλου είδους σημασία.  

Η κούραση του κόσμου είναι
δεδομένη και βλέπουμε καθημε-
ρινά πώς η πίεση της κούρασης
αυτής διοχετεύεται δεξιά και αρι-
στερά ακόμη και κάτω από συν-
θήκες περιοριστικών μέτρων.  Άρα
είναι λογικά αναμενόμενο πως
όταν επανέλθει η κατάσταση σε
πλήρη λειτουργία, ο κόσμος θα
δώσει έξω με τα μούτρα και αυτές
οι μικρές αποταμιεύσεις θα εξα-
φανιστούν σε πολύ σύντομο χρο-
νικό διάστημα.  Το €1 δισ. και κάτι

θα τονώσει την κατανάλωση σε
όλες της τις μορφές και αυτό θα
καταγραφεί σαν ένα μικρό περιο-
δικό οικονομικό ξέσπασμα με την
όποια σημασία του.

Φυσικά, ο μέσος όρος σε αυτή
την περίπτωση ίσως να μην είναι
ενδεικτικός της πραγματικότητας.
Είναι νοικοκυριά που δεν κατά-
φεραν να αποταμιεύσουν σχεδόν
τίποτα ή αναλογικά πολύ πιο λίγα
από όσο ένας μέσος όρος τους
αποδίδει.  

Και αυτό εξαιτίας του γεγονότος
ότι τον τελευταίο ένα χρόνο οι μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις έχουν
πληγεί οικονομικά – πολλές ανε-
πανόρθωτα – όπως επίσης και ερ-
γατικό δυναμικό που δραστηριο-
ποιείται στον ιδιωτικό τομέα. Συ-
νεπώς, έχουμε την κατηγορία των
υπαλλήλων του ευρύτερου κρατι-
κού και ημικρατικού τομέα και
του τομέα των τραπεζών που είδαν

τα εισοδήματά τους να μην μετα-
βάλλονται αρνητικά, αλλά συνάμα
είδαν τα έξοδά τους να συρρικνώ-
νονται. Αυτοί λοιπόν έχουν απο-
ταμιεύσει την μερίδα του λέον-
τος.

Υπάρχει και αν υπάρχει ποιο
είναι το όριο αποταμίευσης που
μπορεί να θεωρηθεί ικανό να ωθή-
σει κάποιον να προβεί σε μια επέν-
δυση και δη σε μια επένδυση ακι-
νήτου;

Η εύκολη απάντηση είναι πως

δεν υπάρχει ένα τέτοιο όριο αφού
τα πάντα έχουν να κάνουν με προ-
σωπικές επιλογές και δεδομένα.
Μπορεί κάποιος να έχει αποταμι-
εύσει €7.000 και να αποφάσισε
πως με την πρώτη ευκαιρία θα
αγοράσει ένα πακέτο διακοπών
επειδή έσπασαν τα νεύρα του.  Άλ-
λος μπορεί να αποταμίευσε €1.500
και να αποφάσισε πως θα τα φυ-
λάξει για τις σπουδές του παιδιού
του.  Άλλοι ενδεχομένως να έκαναν
διανομή του όποιου ποσού σε διά-

φορα πράγματα κατά σειρά προ-
τεραιότητας.

Οι επενδύσεις σε ακίνητα θα
δουν όφελος από τις πιο μόνιμες
αποταμιεύσεις και από το όποιο
περίσσευμα (αν υπάρχει) αυτών
του τελευταίου χρόνου.  Καθορι-
στικό ρόλο θα παίξουν και οι τρά-
πεζες με τις νέες χρηματοδοτήσεις
που είναι διατεθειμένες να κάνουν.
Από πλευράς ρευστότητας δεν
υπάρχει πρόβλημα.  Από πλευράς
θετικής αξιολόγησης πελατών

όμως υπάρχει πρόβλημα.  Κινη-
τήρια δύναμη μπορεί να είναι αυτοί
που δεν είχαν μείωση εισοδημάτων
και δεν έχουν ρίσκο αρνητικού
επηρεασμού λόγω της κατάστασης.
Άρα, αυτοί που δυνητικά έχουν
τη δύναμη αυτή την περίοδο να
προβούν σε επενδύσεις είναι οι
υπάλληλοι του ευρύτερου δημό-
σιου και ημικρατικού τομέα, αυτοί
του τραπεζικού τομέα και οι ψηλά
αμειβόμενοι του ιδιωτικού τομέα.
Όλοι αυτοί ανέρχονται σε αρκετές
χιλιάδες κόσμου και είναι λογικά
αναμενόμενο να αναμένονται πο-
λυάριθμες επενδύσεις τους επό-
μενους μήνες.

Τα συγκριτικά πλεονεκτήματα
των ακινήτων είναι χιλιοειπωμένα
και φαίνεται πως ο κόσμος τα ανα-
γνωρίζει.  Τα μηνύματα από επι-
χειρηματίες ανάπτυξης γης είναι
γενικά θετικά, αφού πολλοί σε
Λευκωσία δηλώνουν πως έχουν
ξεπουλήσει.  Φυσικά η ίδια εικόνα
δεν ισχύει στις άλλες επαρχίες.

Οι εξελίξεις στον τομέα το επό-
μενο διάστημα θα είναι ποικιλο-
τρόπως ενδιαφέρουσες. Προς το
παρόν ας... απολαύσουμε... το νέο
δεκαπενθήμερο γενικό lockdown
που πετύχαμε επειδή θεωρήσαμε
πως «εμάς δεν μας πιάνει ο κορω-
νοϊός...».

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Ρευστότητα και επενδύσεις

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Μεγάλη είναι η εμπιστοσύνη των
ξένων αλλά και των εγχώριων επεν-
δυτών ακινήτων στις προοπτικές
της ελληνικής αγοράς ακινήτων
μετά το πέρας της πανδημίας, κάτι
που αποδεικνύεται από το γεγονός
ότι οι αναπτύξεις νέων ακινήτων
συνεχίστηκαν αδιαλείπτως κατά
τη διάρκεια της πανδημίας. Στόχος
είναι να κατασκευαστούν διαμε-
ρίσματα υψηλής ποιότητας σε πε-
ριοχές υψηλής ζήτησης, καθώς το
υφιστάμενο απόθεμα, ιδίως στο
κέντρο της Αθήνας, είναι χαμηλής
ποιότητας.

Οπως εξηγεί στην «Κ» ο Δημή-
τρης Ρίζος, διευθύνων σύμβουλος
της εταιρείας ανάπτυξης και δια-
χείρισης ακινήτων Homm, «η κυ-
ρίαρχη τάση που καταγράφουμε
στην αγορά είναι η ανάπτυξη πο-
λυτελών κατοικιών, οι οποίες μι-
σθώνονται μέσω βραχυχρόνιων
μισθώσεων και πωλούνται σε εν-
διαφερόμενους αγοραστές που
επιθυμούν να εξασφαλίσουν άδεια
παραμονής μέσω του προγράμμα-
τος Golden Visa και ταυτόχρονα
να έχουν κάποια απόδοση από την
επένδυσή τους αυτή». 

Σύμφωνα με τον κ. Ρίζο, πρό-
κειται στην ουσία για ένα επεν-
δυτικό προϊόν με στόχο να προ-
σελκυστούν περισσότεροι ξένοι
αγοραστές, που ενδιαφέρονται να
τοποθετήσουν τα κεφάλαιά τους
στον τουρισμό της Ελλάδας και
ταυτόχρονα να εξασφαλίσουν και
άδεια παραμονής για τους ίδιους
και τα μέλη της οικογένειάς τους.

Η τάση αυτή δεν ανακόπηκε
καθόλου κατά τη διάρκεια του
2020. Δηλαδή, οι κατασκευές νέων
οικιστικών συγκροτημάτων συ-
νεχίστηκαν με αμείωτη ένταση.
Σύμφωνα με τον κ. Ρίζο, τον τε-
λευταίο χρόνο η Homm έχει ανα-
λάβει τη διαχείριση επτά νέων νε-
όδμητων συγκροτημάτων εκμί-
σθωσης επιπλωμένων κατοικιών
στην Αττική, πολλές εκ των οποίων
έχουν αναπτυχθεί από ξένους επεν-
δυτές. 

Για παράδειγμα, ένας Αιγύπτιος
κατασκευαστής κατοικιών προ-

χώρησε στην ανάπτυξη δύο δίδυ-
μων συγκροτημάτων κατοικιών
στο κέντρο της Βούλας, στην οδό
Βασ. Παύλου. Πρόκειται για 15
διαμερίσματα με κοινόχρηστη πι-
σίνα, τα οποία πρόκειται να πω-
ληθούν σε Αιγύπτιους πελάτες του
συγκεκριμένου επιχειρηματία, ο
οποίος έχει αναπτύξει κι άλλα αν-
τίστοιχα ακίνητα, εστιάζοντας κυ-
ρίως στα νότια προάστια. Οι αγο-
ραστές εξασφαλίζουν άδεια πα-
ραμονής, ενώ τα ακίνητα μισθώ-
νονται μέσω βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων.

Ανάλογο μοντέλο ακολουθεί κι
ένας Ισραηλινός επενδυτής, που
έχει κατασκευάσει ένα μπουτίκ

συγκρότημα κατοικιών στο κέντρο
της Αθήνας. Πρόκειται για μια
επένδυση της τάξεως των 2 εκατ.
ευρώ, η οποία ολοκληρώθηκε το
2020. Το The Diplomat’s homm
βρίσκεται στην οδό Χαριλάου Τρι-
κούπη 95 και αποτελεί στην ουσία
ένα συγκρότημα 21 επιπλωμένων
διαμερισμάτων, όπου όμως παρέ-
χονται και ξενοδοχειακές υπηρε-
σίες, καθώς υπάρχει η σχετική
άδεια. Λίγα μέτρα πιο μακριά, στον
αριθμό 147 της Χαριλάου Τρικού-
πη, έχει επενδύσει ένας κινεζικός
όμιλος, επίσης για τη δημιουργία
διαμερισμάτων που θα απευθύ-
νονται σε Κινέζους αγοραστές που
ενδιαφέρονται να λάβουν άδεια
παραμονής. Το εν λόγω συγκρό-
τημα κατασκευάστηκε το 2018
και αξιοποιείται μέσω βραχυχρό-
νιας μίσθωσης.

Εκτός από τους ξένους επεν-
δυτές, και η ίδια η Homm προχω-
ράει σε νέες αναπτύξεις αξιοποι-
ώντας και την τεχνογνωσία της,
καθώς πριν από την έλευση των
βραχυχρόνιων μισθώσεων ανέ-

πτυσσε και πωλούσε κατοικίες
υψηλών προδιαγραφών. Το τελευ-
ταίο διάστημα η εταιρεία έχει προ-
σθέσει δύο νέα συγκροτήματα κα-
τοικιών στο επενδυτικό χαρτοφυ-
λάκιό της, τα οποία πωλεί σε επεν-
δυτές εκτός Ε.Ε. που ενδιαφέρονται
για την εξασφάλιση «χρυσής βί-
ζας», ενώ, ως προς το μοντέλο της
εκμετάλλευσης, αυτό συνδυάζει
τη βραχυχρόνια με τη μακροχρόνια
μίσθωση, ανάλογα με τη ζήτηση.
Ενα από τα πιο πρόσφατα συγ-
κροτήματα που ανέπτυξε η εται-
ρεία βρίσκεται στην περιοχή του
Φιλοπάππου και συγκεκριμένα
στην οδό Γενναίου Κολοκοτρώνη.
Αντίστοιχα, στο Μοναστηράκι,
στην οδό Μιλτιάδου, η Homm έχει
αναπτύξει 13 πολυτελείς σουίτες
με θέα στην Ακρόπολη.

Συνολικά η Homm διαχειρίζεται
πλησίον των 400 διαμερισμάτων
στην Αττική (120 περισσότερα σε
σχέση με πριν από ένα χρόνο), εκ
των οποίων το 80% βρίσκεται στο
κέντρο. Περίπου 80 ακίνητα είναι
ιδιόκτητα και τα υπόλοιπα είναι
πελατών της εταιρείας. «Αυτό που
διαπιστώσαμε τον τελευταίο χρόνο
είναι ότι, παρά την πανδημία,
υπάρχει πολύ μεγάλο επενδυτικό
ενδιαφέρον για την αγορά ακινή-
των, τόσο στο κέντρο της Αθήνας
όσο και στα νότια προάστια. Η ζή-
τηση είναι δεδομένη, απλώς θα
εκδηλωθεί μόλις ξεπεραστεί η παν-
δημία», σημειώνει ο κ. Ρίζος.

Σύμφωνα με τον ίδιο, το 2020
η εταιρεία κατέγραψε ιδιαίτερα
υψηλή πληρότητα, κυρίως από Ελ-
ληνες επισκέπτες, μια τάση που
χαρακτήρισε συνολικά την αγορά
των βραχυχρόνιων μισθώσεων πέ-
ρυσι, αποτελώντας μια πλήρη αν-
τιστροφή των δεδομένων σε σχέση
με τα προηγούμενα χρόνια, όταν
οι ξένοι επισκέπτες αποτελούσαν
την πλειονότητα. «Στα ακίνητά
μας η ζήτηση καταγράφει άνοδο
της τάξεως του 63% συγκριτικά
με το 2020, κυρίως από Ελληνες,
με αποτέλεσμα ήδη να προσεγγί-
ζουμε το 100% της πληρότητας
για ορισμένες περιόδους, ιδίως
την υψηλή περίοδο του καλοκαι-
ριού», αναφέρει ο κ. Ρίζος.

Περιζήτητα τα διαμερίσματα... 5 αστέρων
Κινέζοι, Ισραηλινοί, Αιγύπτιοι και εγχώριοι επενδυτές αναπτύσσουν πολυτελή συγκροτήματα κατοικιών στην Αθήνα

<<<<<<

Οι επενδύσεις σε ακίνη-
τα θα δουν όφελος από
τις πιο μόνιμες αποταμι-
εύσεις και από το όποιο
περίσσευμα (αν υπάρ-
χει) αυτών του τελευ-
ταίου χρόνου.  

Aυτοί που δυνητικά έχουν τη δύναμη αυτή την περίοδο να προβούν σε επενδύσεις είναι οι υπάλληλοι του ευρύτε-
ρου δημόσιου και ημικρατικού τομέα, αυτοί του τραπεζικού τομέα και οι ψηλά αμειβόμενοι του ιδιωτικού τομέα.

<<<<<<

Οι ξένοι εξασφαλίζουν
άδεια παραμονής μέσω
της Golden Visa 
και εισόδημα από τη μί-
σθωση των ακινήτων. 

Τις προσδοκίες για υψηλότερα έσο-
δα από τη δραστηριότητα της
βραχυχρόνιας μίσθωσης κατά τη
φετινή καλοκαιρινή περίοδο επι-
βεβαιώνουν και οι διεθνείς τάσεις.
Οπως αναφέρει πρόσφατη έρευνα
της εταιρείας AirDNA, η οποία ει-
δικεύεται στη συγκεκριμένη αγο-
ρά, το γεγονός ότι ο αριθμός των
διαθέσιμων καταλυμάτων έχει
μειωθεί σημαντικά κατά τη διάρ-
κεια της πανδημίας μεταφράζεται
σε περισσότερα έσοδα για όσα
έχουν απομείνει στις σχετικές
πλατφόρμες. Μόνο στο κέντρο
της Αθήνας, σήμερα έχουν απο-
μείνει περίπου οι μισές αγγελίες
ακινήτων (6.500) σε σχέση με πριν
από δύο χρόνια, όταν το σχετικό
μέγεθος προσέγγιζε τις 12.000
ακίνητα. Οπως αναφέρουν στε-
λέχη της αγοράς, ουσιαστικά απο-

χώρησαν κυρίως ιδιώτες οι οποίοι
είχαν κάποιο ακίνητο και προσ-
δοκούσαν σε υψηλότερη απόδοση
μέσω της αξιοποίησής του διά
βραχυχρόνιων μισθώσεων. Πλέον,
τα ακίνητα αυτά μισθώνονται με
μεγαλύτερης διάρκειας μισθώσεις
και δύσκολα θα επιστρέψουν στις
ψηφιακές πλατφόρμες, ιδίως μά-
λιστα αν βρίσκονται σε περιοχές
χαμηλού ενδιαφέροντος για τους
ξένους.

Ετσι, ακόμα κι αν ο πιθανός
αριθμός των επισκεπτών εξακο-
λουθήσει να είναι αρκετά χαμη-
λότερος από το 2019, ιδίως μεταξύ
των ξένων, οι ιδιοκτήτες/διαχει-
ριστές που έχουν ποιοτικά ακίνητα
μπορούν να προσδοκούν σε υψη-
λότερα έσοδα. Μάλιστα, όπως
αναφέρει η AirDNA, πολλοί ιδιο-
κτήτες ζητούν υψηλότερες

τιμές/διανυκτέρευση, ακόμα και
σε σχέση με την περίοδο πριν
από την πανδημία. Εφόσον γνω-
ρίζουν ότι τα διαθέσιμα ακίνητα
στην περιοχή όπου βρίσκεται το
εκάστοτε ακίνητό τους είναι λι-
γοστά, έχουν το περιθώριο να αι-
τηθούν υψηλότερες τιμές.

Το ενδιαφέρον στοιχείο είναι
ότι κατά κανόνα η ζήτηση αντα-
ποκρίνεται. «Διαπιστώνουμε ότι
υπάρχει σημαντικό κοινό πρόθυμο
να καταβάλει περισσότερα χρή-
ματα για τις διακοπές του απ’ ό,τι
ίσως θα έπραττε πριν από την
πανδημία. Μετά την πανδημία οι
άνθρωποι έχουν πλέον μεγάλη
ανάγκη από πραγματικές διακοπές
σε ένα όμορφο μέρος και σε ένα
ποιοτικό ακίνητο κι έτσι σπεύδουν
να αυξήσουν τον προϋπολογισμό
τους», επισημαίνει ο κ. Ρίζος. 

«Ποντάρουν» στις βραχυχρόνιες μισθώσεις

Στην ανάπτυξη δύο δίδυμων συγκροτημάτων κατοικιών στο κέντρο της Βούλας προχώρησε ένας Αιγύπτιος κα-
τασκευαστής. Πρόκειται για 15 διαμερίσματα με κοινόχρηστη πισίνα, τα οποία θα πωληθούν σε Αιγύπτιους πελά-
τες του συγκεκριμένου επιχειρηματία, ο οποίος έχει αναπτύξει κι άλλα αντίστοιχα ακίνητα.
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Συνέντευξη

στον ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ ΚΟΝΤΟΚΩΣΤΑ

Τον Σεπτέμβριο του 2002, στη βυζα-
ντινή «μαύρη εκκλησία» (Καραν-
λίκ) στην Καππαδοκία, ο Ιρλανδο-
αμερικανός Τζον Ντόμινικ Κρόσαν 
παρατήρησε μια τοιχογραφία που 
ο τίτλος της δεν ταίριαζε σε τίποτε 
απ’ όσα γνώριζε εδώ και 67 χρό-
νια. Η τοιχογραφία ήταν η Ανά-
σταση του Χριστού, αλλά για τον 
Κρόσαν, πρώην καθολικό ιερέα, 
η βυζαντινή/ανατολική απεικόνι-
ση της Ανάστασης δεν είχε καμία 
σχέση με τη δυτική και έτσι ξεκί-
νησε μια έρευνα 15 ετών σχετικά 
με την ιστορία, την εξέλιξη και τη 
σημασία της Ανάστασης στη δυ-
τική και στην ανατολική χριστια-
νοσύνη. Ο Τζον Ντόμινικ Κρόσαν, 
ιστορικός, θεολόγος και μελετητής 
του ιστορικού Ιησού, μιλάει στην 
«Κ» για τη διαφορά στην απεικό-
νιση της Ανάστασης μεταξύ ∆ύ-
σης και Ανατολής και το πολιτικό 
μήνυμα της Μεγάλης Εβδομάδας, 
ενόψει Πάσχα.

 
– Το 2018, έπειτα από πολυετή 

έρευνα εκδόθηκε το βιβλίο σας: 

«Resurrecting Easter». Ποια είναι 

η διαφορά στην απεικόνιση της 

ανάστασης του Χριστού μεταξύ 

Δύσης και Ανατολής;

– Η βασική διαφορά είναι ότι 
στη δυτική απεικόνιση της Ανά-
στασης ο Χριστός εμφανίζεται θρι-
αμβευτής και επιβλητικός, αλλά 
είναι μόνος του. Στην αντίστοιχη 
ανατολική, ο Χριστός ανασταίνε-
ται αλλά κρατάει τον Αδάμ και την 
Εύα, οι οποίοι συμβολίζουν την αν-
θρωπότητα. Η Ανάσταση, λοιπόν, 
δεν αφορά μόνο τον Χριστό αλλά 
και εμάς, τους ανθρώπους. Απο-
καλώ αυτές τις δύο απεικονίσεις 
«ατομική» ανάσταση (individual 
resurrection) και «οικουμενική» 
ανάσταση (universal resurrection). 
Το θέμα δεν είναι, όμως, μόνον η 
απεικόνιση, αλλά και η συνέπεια 
με τις Γραφές. Να σας το θέσω αλ-
λιώς: αν ο Απόστολος Παύλος έβλε-
πε σήμερα τη δυτική και την ανα-
τολική απεικόνιση θα έλεγε ότι η 
πρώτη δείχνει την Ανάληψη του 
Χριστού και η δεύτερη την Ανά-
στασή του. Η «οικουμενική» απει-
κόνιση ανταποκρίνεται καλύτερα 
στην ιδέα της Ανάστασης όπως αυ-
τή διαμορφώθηκε από την ιουδα-
ϊκή παράδοση και την πρωτοχρι-
στιανική κοινότητα και αργότερα 
καταγράφηκε στην Καινή ∆ιαθήκη.

 
– Γιατί επικράτησε στη Δύση η 

«ατομική» Ανάσταση και στην 

Ανατολή η «οικουμενική»;

– Μέχρι τον 13ο αιώνα, οποια-
δήποτε από τις δύο απεικονίσεις 
θα μπορούσε να επικρατήσει. Η 
«οικουμενική» Ανάσταση είχε ήδη 
αποτυπωθεί και σε δυτικές εκκλη-
σίες, αλλά η ∆΄ Σταυροφορία, το 
1204, πιστεύω έβαλε μία για πά-

ντα τέλος σε αυτό το ερώτημα. Η 
Αλωση της Κωνσταντινούπολης 
από τους Σταυροφόρους είχε ως 
αποτέλεσμα, μεταξύ άλλων, οι κα-
θολικοί και οι ορθόδοξοι να κρατή-
σουν τα δικά τους σύμβολα. Αυτό 
όμως παρουσίαζε ένα πρόβλημα 
για τους δυτικούς. Τι θα γίνονταν 
οι τοιχογραφίες με την «οικουμε-
νική» Ανάσταση στις εκκλησίες 
τους; Η λύση ήταν η σταδιακή με-
τονομασία τους σε αυτό που σή-
μερα αποκαλούμε «Η κάθοδος του 
Χριστού στην Κόλαση».

 
– Πριν από την έρευνά σας για 

την Ανάσταση ασχοληθήκατε με 

τη μελέτη του ιστορικού Ιησού, 

της Ρωμαϊκής Αυτοκρατορίας και 

της Μεγάλης Εβδομάδας. Ποιο 

είναι το ιστορικό στοιχείο που 

πρέπει να γνωρίζουμε, κατά τη 

γνώμη σας, εάν θέλουμε να κα-

τανοήσουμε καλύτερα τα όσα 

διαδραματίζονται στη διάρκεια 

της Μεγάλης Εβδομάδας;

– Θα πρέπει κάποιος να γνωρί-
ζει ότι πρόκειται για σύγκρουση 
μεταξύ δύο οραμάτων σχετικά με 
το πώς επιτυγχάνεται η ειρήνη 
στη Γη. Από τη μία έχουμε τη Ρω-
μαϊκή Αυτοκρατορία, που επέβα-
λε την ειρήνη στη Μεσόγειο μέ-
σα από πολέμους, εμφυλίους και 
κατακτήσεις λαών. Ειρήνη μέσω 
στρατιωτικής κυριαρχίας λοιπόν. 
Την ίδια στιγμή, υπάρχει μια άλ-
λη οπτική που εκφράζεται από τον 
ιουδαϊκό λαό και λέει ότι η ειρή-
νη έρχεται μέσω της δικαιο-
σύνης του Θεού. Ειρήνη μέ-
σω δικαιοσύνης από τη 
μία και ειρήνη μέσω 
στρατιωτικής κυρι-
αρχίας από την 

άλλη. Αυτές είναι οι δύο μεγάλες 
ιδέες εκείνη την εποχή και η σύ-
γκρουσή τους διαμορφώνει το σκη-
νικό της Μεγάλης Εβδομάδας. 

 
– Στο έργο σας αναφέρετε ότι συ-

χνά μένουμε μόνο στο πνευμα-

τικό μήνυμα της Μεγάλης Εβδο-

μάδας και αγνοούμε το πολιτικό. 

Ποιο είναι αυτό;

– Πρέπει να θυμόμαστε ότι η 
τελευταία εβδομάδα του Ιησού εί-
ναι και η αντίστασή του κατά της 

κανονικότητας του 1ου αιώνα, 
δηλαδή της ρωμαϊκής ειρή-

νης μέσω των στρατιωτι-
κών θριάμβων και της 

καταπίεσης των 
κατακτημένων. 

∆εν πρέπει να ξεχνάμε επίσης ότι 
η αντίστασή του ήταν μη βίαιη 
και το ξέρουμε αυτό μελετώντας 
πρώτα την Ιστορία. Ο Ιώσηπος μας 
λέει ότι ο Ιησούς σταυρώθηκε και 
δεν αναφέρει κανέναν από τους 
μαθητές του. Η Καινή ∆ιαθήκη 
κάνει το ίδιο, χρόνια αργότερα. 
Το ρωμαϊκό δίκαιο αντιμετώπιζε 
τη βίαιη εξέγερση σταυρώνοντας 
τον υποκινητή της εξέγερσης και 
τους ακολούθους του. Για τη μη βί-
αιη εξέγερση, σταυρωνόταν μόνο 
ο ηγέτης του κινήματος. 

Στο Δίστομο
H μη βίαιη αντίσταση, ο πολιτι-

σμός και το μέλλον της ανθρωπό-
τητας είναι ιδέες που απασχολούν 
τον Κρόσαν στο τελευταίο του βι-
βλίο. Μια επίσκεψη στο ∆ίστομο 
το καλοκαίρι του 2010 υπενθύμισε 
στον συγγραφέα πώς αυτές οι ιδέ-
ες συνδέονται με το μήνυμα της 
«οικουμενικής» Ανάστασης και τη 
«διάσωση της ανθρωπότητας από 

την αυτοκαταστροφή της», όπως 
μας λέει χαρακτηριστικά κλείνο-
ντας τη συνέντευξη: «Το 2010, μαζί 
με τη γυναίκα μου, αφού επισκε-
φθήκαμε τη Μονή του Οσίου Λου-
κά, ο συνοδός μας μας ρώτησε αν 
θα θέλαμε να επισκεφθούμε και 
“τη δική του εκκλησία”. Μας πή-
γε στο ∆ίστομο και εκεί είδαμε για 
πρώτη φορά το μνημείο για τα θύ-
ματα της θηριωδίας από τις γερμα-
νικές κατοχικές δυνάμεις. Ηταν μια 
πολύ συγκινητική στιγμή και δια-
βάζοντας τα ονόματα των νεκρών 
είδα το όνομα Τασία, σύντμηση 
όπως γνωρίζετε της Αναστασίας. 
Εδώ έχουμε, λοιπόν, ένα μνημείο 
που υπενθυμίζει στον επισκέπτη 
μια πράξη βαρβαρότητας. Ο πολιτι-
σμός υποτίθεται προστατεύει την 
ανθρωπότητα από πράξεις βαρβα-
ρότητας, αλλά τι μας προστατεύει 
από τον πολιτισμό; Αν, όπως μας 
έχει διδάξει η Ιστορία, η εξέλιξη 
της ανθρωπότητας έρχεται μέσω 
των αυτοκρατοριών, της βίας και 
της κατάκτησης, πού θα σταμα-
τήσει αυτό; Η μη βίαιη αντίσταση 
στην αδικία και στην καταπίεση, 
που συμβολίζουν η Σταύρωση και 
η Ανάσταση του Χριστού, είναι για 
μένα ο μόνος τρόπος για να στα-
ματήσει η κλιμάκωση της βίας και 
να σωθεί η ανθρωπότητα από την 
αυτοκαταστροφή της. Και εδώ φαί-
νεται η σημασία του μηνύματος 
της “οικουμενικής” Ανάστασης, 
που καλεί και εμάς να συμμετέ-
χουμε σε αυτή την προσπάθεια».

Η «οικουμενική» Ανάσταση
Ο Τζον Ντόμινικ Κρόσαν εξηγεί στην «Κ» πώς η ανατολική χριστιανοσύνη διατήρησε το βαθύ νόημα του θριάμβου της ζωής

Ο Τζον Ντόμινικ Κρόσαν είναι 
ιστορικός, θεολόγος και μελετητής 
του ιστορικού Ιησού.

Τοιχογραφία της Ανάστασης στη βυζαντινή «μαύρη εκκλησία» στην Καππαδοκία: ο Ιησούς παίρνει από το χέρι τον Αδάμ, ο οποίος συμβολίζει την ανθρωπότητα. 

Η Ανάσταση του Χριστού στην περίφημη Σάντα Μαρία Νοβέλα της Φλωρεντίας.

«Η απεικόνιση
της Ανατολής
ανταποκρίνεται
καλύτερα στην ιδέα
της Ανάστασης όπως
αυτή διαμορφώθηκε
από την ιουδαϊκή παρά-
δοση και την πρωτοχρι-
στιανική κοινότητα».
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ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μια «Ανθοδέσμη»
παντός καιρού

Ε
χει τον τρόπο του ο Σταύρος Ζουμπου-
λάκης να προσκαλεί τον αναγνώστη 
σε διαδρομές προσωπικές και να τις 

μοιράζεται ανοίγοντας μονοπάτια όχι μό-
νο στη γνώση αλλά και στο συναίσθημα. 
Το πιο πρόσφατο βιβλίο του που μόλις 
κυκλοφόρησε έχει τίτλο «Ανθοδέσμη για 
τη Μεγάλη Εβδομάδα» (εκδ. Αρτος Ζωής), 
το αφιερώνει στην «ιερή σκιά του πατέρα 
του», ο οποίος ήταν ψάλτης, και στις 150 
σελίδες του αφήνεται σε μια σύνθετη εσω-
τερική περιπλάνηση. «Εσωτερική», γιατί 
δεν είναι μόνο η φωνή των παιδικών ανα-
μνήσεων που ακούγεται αλλά και όλη η 
«χριστιανική» πορεία του και οι αναζητή-
σεις του μέσα από εκκλησιαστικά κείμε-
να. Η Μεγάλη Εβδομάδα είναι, εξάλλου, 
ανεξάντλητη, όπως προλογίζει και ο συγ-
γραφέας. «Συμπυκνώνει όλο σχεδόν τον 
χριστιανισμό» αλλά και πολλές αναμνή-
σεις. Το πυκνό και θαλερό αυτό μπουκέ-
το δεν απευθύνεται αποκλειστικά στους 
πιστούς «αλλά σε όλους, τους εντός και 
τους εκτός, τους εγγύς και τους μακράν». 
Οι ημέρες και οι ακολουθίες της Μεγάλης 
Εβδομάδας είναι ο οδηγός του, στέκεται 
σε δημοφιλή τροπάρια και εγκώμια, τα 
διαβάζει αλλιώς, με γνώμονα τη συμφι-
λίωση και την απροϋπόθετη αγάπη που 
σπάει το σκληρό κέλυφος του εγωισμού. 
Χωρίς να παραγνωρίζει, βέβαια, τον φόβο 
και την ελπίδα, που πολλαπλασιάστηκαν 
με την πανδημία. «Ας συνειδητοποιήσου-
με μέσα από το κοινό βίωμα του φόβου 
πόσο γελοίο είναι κάθε αίσθημα ανθρώπι-
νης παντοδυναμίας», καταλήγει. «Είμαστε 
τρωτοί και ευάλωτοι. Αυτή η τρωτότητα 
όμως, όταν την αποδεχτούμε βαθιά μέσα 
μας, μπορεί να γίνει το θεμέλιο της αν-
θρώπινης καλοσύνης και αλληλεγγύης». 

Ο Σταύρος Ζουμπουλάκης ελπίζει ότι 
αυτό το Πάσχα μπορεί να αποδειχθεί ου-
σιαστικότερο από τα προηγούμενα, «από 
εκείνα του τρεχαλητού και του θορύβου». 
Και μπορεί να αναφέρεται στο Πάσχα του 
2020, αλλά σε τι διαφέρει, πραγματικά, 
από το φετινό; Ο κορωνοϊός μπορεί να 
μην είναι τόσο άγνωστος όπως πέρυσι, 
παραμένει όμως απρόβλεπτος. Τα εμβόλια 
δίνουν μεγάλη ανάσα, αλλά δεν υπόσχο-
νται ούτε κανονικότητα ούτε επιστροφή 
στις προ COVID-19 εποχές.

Η συγγραφική αυτή χειρονομία του 
Ζουμπουλάκη λειτουργεί αποφρακτικά 
στη μνήμη και στο συναίσθημα, στην αλ-
ληλουχία εικόνων και συνειρμών, συλλο-
γικών και ατομικών. Εξάλλου όλοι, όσοι 
έχουν και όσοι δεν έχουν σχέση με τον 
εκκλησιασμό (προσωπικά, καμία), συγκι-
νούνται και κλαίνε στα ίδια πάντα ση-
μεία. Είτε αναγνωρίζει κανείς σε αυτά την 
υψηλή λογοτεχνική αξία της βυζαντινής 
εκκλησιαστικής ποίησης είτε πρόκειται 
για δημοφιλή εγκώμια «άτεχνα, πρόχει-
ρα, φτιαγμένα σχεδόν μηχανικά». Ο Ζου-
μπουλάκης τα χαρακτηρίζει «εκκλησια-
στικά χαϊκού», όπως το τρις ψαλλόμενο 
«έρραναν τον τάφον αι μυροφόροι μύρα, 
λίαν πρωί ελθούσαι», τα οποία αρέσουν, 
όμως όχι για την ποίησή τους, αλλά για 
τη μουσική τους και για τη συνθήκη μέ-
σα στην οποία αποδίδονται. 

Είναι η «συνθήκη», λοιπόν. Των ημε-
ρών αυτών που καταλήγουν στην Ανά-
σταση και στο Πάσχα, τότε που σπάει η 
σιωπή και γιορτάζεται, επί της ουσίας, η 
Λαμπρή άνοιξη, δηλαδή η ζωή. Ο θάνα-
τος δεν σταματάει να είναι παρών. Ερ-
χεται αργά ή γρήγορα, η πανδημία τον 
επίσπευσε για εκατομμύρια ανθρώπους 
σε όλον τον πλανήτη. Και είναι ο ιός που 
ανέδειξε ακόμη περισσότερο τον κόσμο 
της φθοράς.

Η επίγνωση της θνητότητας, «μοναδι-
κό γνώρισμα του ανθρώπου και πηγή της 
δημιουργικότητάς του», όπως σημειώνει 
ο συγγραφέας, «δεν μας κάνει από μόνη 
της καλύτερους ανθρώπους». Μπορεί να 
αυξήσει κατακόρυφα τον κυνισμό, τον μη-
δενισμό, την επιθετικότητα. ∆εν μας κάνει 
σοφότερους, εν ολίγοις. ∆εν θεμελιώνει 
ανασύνταξη ή περισσότερη πνευματικό-
τητα. Ούτε «καλοσύνη και αλληλεγγύη», 
όπως ελπίζει ο συγγραφέας. Η μεγάλη 
ψυχική αναταραχή, που εντάθηκε με τον 
κορωνοϊό, δεν μας προετοιμάζει για τα κα-
λύτερα, κανείς δεν μπορεί να αποδιώξει 
τα δυσάρεστα και δυσοίωνα. Η «Ανθοδέ-
σμη» που μας προσφέρει ο Σταύρος Ζου-
μπουλάκης έχει χρώματα προσωπικά, του 
καθενός που θα το διαβάσει, και αρώματα 
εσωτερικά. Είναι γεύσεις και επιγεύσεις 
από πολλά Πάσχα, συγκεντρωμένα, σαν 
επίτομο αυτοβιογραφικό, με σπαράγματα 
κειμένων και αισθήσεων, τα οποία, ακόμη 
κι αν δεν είναι καταγεγραμμένα, φυτρώ-
νουν αθόρυβα στο μυαλό του αναγνώστη. 
Η Μεγάλη Εβδομάδα του είναι, εξ αφορ-
μής, ημερολογιακή.

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Η θεατρική ομάδα La Baracca παρουσιά-
ζει το έργο του βραβευμένου Ισπανού θε-
ατρικού συγγραφέα Αλμπέρτο Κονεχέρο 
«Η Σκοτεινή  Πέ τρα» σε σκηνοθεσία Γιώρ-
γου Κυριάκου. Ένα έργο που φαντάζεται 
τις τελευταίες ώρες της ζωής του Ραφαέ λ 
Ροντρί γκεθ Ραπού ν κατά τη διάρκεια του 
Ισπανικού Εμφυλίου. Τον φαντάζεται ως 
αιχμάλωτο σε μια ίσως πραγματική  φυλα-
κή, κάπου κοντά στο Σανταντέ ρ. Συγκρούε-
ται με έναν φανταστικό φύλακα, έναν πολύ 
πραγματικό έφηβο στρατιώτη, μιλώντας του 
για τη ζωή του, για τις ιδέες του, την ερω-
τική του σχέση με τον Φεδερί κο Γκαρθί α 
Λορκα και κυρίως για τη σημαντικότητα του 

συγγραφικού  έργου του τελευταίου. Μέσα 
στο παράλογο του πολέμου, δύο χαρακτή-
ρες συναντιούνται σε έναν παράλογο χώρο. 
Σε μια λεκτική και ιδεολογική αντιπαράθε-
ση, αναγκασμένοι να περάσουν μαζί, τις τε-
λευταίες ώρες μιας αντίστροφης μέτρησης. 
Ένα ζωντανό έργο για τη μνήμη, ως χώρο 
δικαιοσύνης αλλά και για την ανάγκη της λύ-
τρωσης και την ουσία της ελευθερίας. Μια 
παράσταση που παίρνει ένα σκληρό έργο 
και μέσω του χιούμορ, μιλάει για τις φαντα-
στικές εκδοχές τού. Ερμηνείες: Χά ρης Ευρι-
πί δου, Φώ της Καράλης. Παραστάσεις: 6, 7 

Μαΐου 8:00 μ.μ., ώρα Πολυχώ ρος Συνερ-

γεί ο, Ελευθερί ας 91, Λεμεσός. 

ΘΕΑΤΡΟ

«Η Σκοτεινή πέτρα» από τη La Baracca

Η Θεατρική Ομάδα Persona παρουσιάζει την 
καινούργια της θεατρική παραγωγή «Μείνε ∆ί-
πλα μου» των Κώστα Σιλβέστρου, Χριστίνας 
Κωνσταντίνου και Πάνου Μακρή σε σκηνοθε-
σία και τελική δραματουργική επεξεργασία Κώ-
στα Σιλβέστρου. Μία αλληγορική θεώρηση του 
«Νεαρού Βασιλιά» του Όσκαρ Ουάιλντ, μέσα 
από τον φακό της σύγχρονης σκληρής πραγμα-
τικότητας. Μια παράσταση που γεννήθηκε στην 
καρδιά της πανδημίας με μαύρο χιούμορ και 
κυνική διάθεση, με το παράλογο, και το οξύ-
μωρο να έχουν την πρώτη θέση. Πρόκειται για 
μια παράσταση επινοημένου θεάτρου, η οποία 
πρωτοσυστήθηκε στους θεατές τον περασμέ-
νο Φεβρουάριο μέσα από την online streaming 
προβολή της. ∆υο αδέρφια στην επαρχία, πα-

ρατημένα στο έλεος της τύχης, έχοντας χάσει 
τη μητέρα τους από ανίατη ασθένεια, αποφασί-
ζουν, μετά από πολλή σκέψη, να πραγματοποι-
ήσουν την τελευταία της επιθυμία. Ο θάνατός 
της κι η στερνή παράκλησή της -ακραία, παρά-
δοξη, ωμή και μακάβρια- δίνει σ’ αυτήν μια επ’ 
αόριστον παράταση στα εγκόσμια, και στους 
ίδιους, μια μοναδική ευκαιρία για επιβίωση. Οι 
κώδικες ηθικής ανατρέπονται από την ίδια την 
ανάγκη. Επί σκηνής: Χριστίνα Κωνσταντίνου, 
Πάνος Μακρής. Flea Theatre, Γιάννη Κορομία, 
Λευκωσία. Τακτικές pαραστάσεις: Παρασκευή, 
Σάββατο και Κυριακή, 7, 8, 9 Μαΐου, Παρα-
σκευή και Σάββατο 14 και 15 Μαΐου. ∆ευτέρα 
και Τρίτη 17 και 18 Μαΐου, ώρα 7:00 μ.μ. Πλη-

ροφορίες τηλέφωνο 70000138.

Η isnotgallery παρουσιάζει για 13η συνεχόμενη 
χρονιά τον θεσμό Πλούσια Τέχνη σε ∆ύσκολους 
Καιρούς. Ένας θεσμός του οποίου η ονομασία 
μεταλλάζεται για να ταιριάζει 
κάθε φορά στις εκάστοτε κοι-
νωνικές περιστάσεις. Στη φε-
τινή διοργάνωση, λαμβάνουν 
μέρος είκοσι δύο καλλιτέ-
χνες, των οποίων οι πρακτικές 
ποικίλουν. Επιτοίχια έργα με 
έμφαση στη ζωγραφική αλ-
λά και το σκίτσο, έργα μικτής 
τεχνικής, κεραμικά και άλλα 
απαρτίζουν φέτος τον κύριο 
κορμό των εκθεμάτων. Σκοπός του θεσμού αυ-
τού υπήρξε και παραμένει να παρουσιάζει στο 
κοινό έργα τέχνη σε προσιτές τιμές. Έτσι, και 
φέτος, παρουσιάζονται έργα των οποίων οι τιμές 
ξεκινούν στα 50 ευρώ, με ανώτατο όριο τιμής 

τα 500 ευρώ. ΚΣυμμετέχουν: Λάνα Αντωνιάδου, 
Ρεβέκκα Γεωργίου, Άντρος Ευσταθίου, Στέλλα 
Ίσσα, Σωτήρης Ιωαννίδης, Γιάννος Ιωάννου, Ελέ-

νη Κινδύνη, Μαρία Κοφτερού, 
Σταύρος Λάμπρου, Χριστίνα 
Μίτρεντσε, Μαριέλα Μπιλί-
τσα, Νίνα Μοράρη, Χαρούλα 
Νικολαΐδου, Θέκλα Παπαδο-
πούλου, Χριστίνα Παπαϊωάν-
νου, Νικολέττα Παπαξενοφώ-
ντος, PASHIAS, Ελένη Πρατσή, 
Αντρέας Σκουφάρης, Κων-
σταντίνος Στεφάνου, Σοφία 
Σχίζα, Χλόη Φίνν. Isnotgallery, 

Οδυσσέως 11, παλιά Λευκωσία. ∆ιάρκεια έως 
Σάββατο 22 Μαΐου. Ώρες λειτουργίας Τρίτη-Πα-
ρασκευή/10:00-13:00-15:00-18:00 — Σάββα-
το/10:00-14:00. Πληροφορίες 99569498 / 

www.isnotgallery.com

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Πλούσια Τέχνη σε Δύσκολους Καιρούς

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Θεατρική ομάδα Persona: «Μείνε δίπλα μου»

26.4 - 1.5.2021

ΕΚΘΕΣΗ

Ομαδική έκθεση 
στην Γκλόρια
Η Γκαλερί Γκλόρια παρουσιάζει 
την ομαδική έκθεση με πολλούς 
σπουδαίους καλλιτέχνες. Στην έκ-
θεση συμμετέχουν οι ακόλουθοι 
καλλιτέχνες: Στέλλα Αγγελίδου, 
Σταύρος Αντωνόπουλος, Ευγενία 
Βασιλούδη, Γιώργος Γαβριήλ, Αν-
δρέας Εφεσόπουλος, Κυριακή Εφε-
σοπούλου, Ρένος Εφεσόπουλος, 
∆ώρος Ηρακλέους, Glynn Hughes, 
Νίνα Ιακώβου, Βασίλης Ιερείδης, 
Κυριάκος Καλλής, Ευαγόρας Καρα-
γιώργης, Σταύρος Κίκας, Γιώργος 
Κοτσώνης, Μαρία Κυπριανού, Αν-
νίτα Λανίτη, Γεωργία Μιχαηλίδου, 
∆έσποινα Νικολαΐδου, Γιάννα Νικο-
λάου, Λευτέρης Ολύμπιος, Stefano 
Paci, Μάριον Πασχάλη, Γιώργος 
Παφίτηςμ Χαρά Σαββίδου, Μυρώ 
Σκαπούλλη, Όλγα Σπανού, Ανδρέ-
ας Φαρμακάς, Κατερίνα Φουκαρά, 
Μάριαμ Σουχάνοβα-Φουκαρά, Χρί-
στος Φουκαράς, Χαράλαμπος Χρι-
στοδούλου και Χριστίνα Χριστοφή. 
∆ιάρκεια έκθεσης έως 8 Μαΐου. 
Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος Σώζου 3, 
Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφω-

νο 22762605, www.facebook.com/

GloriaGalleryNicosia
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Ε
ίχα γράψει τον Αύγουστο του 2020: 
«Μήπως τελικά θα ήταν καλύτερα το 
φετινό Φεστιβάλ να είχε αναβληθεί 

και τα προϋπολογισθέντα χρήματα είτε να 
δινόντουσαν προς ενίσχυση την ντόπιας 
καλλιτεχνικής παραγωγής, είτε –αν αυτό 
είναι δυνατόν– να εντάσσονταν στον επό-
μενο προϋπολογισμό του Φεστιβάλ, ώστε 
αυτό να κάνει μία δυναμική και επαναστα-
τική αρχή το 2021;». Μετά τον Νοέμβριο 
του 2020 ξαναέγραψα: «Πάντως, το δρα-
στικότερο από όλα το έγραψα πριν από 
μερικούς μήνες και δεν ήταν άλλο από 
το να ακυρωθούν για το 2020 τα Κύπρια, 
και να βρισκόταν τρόπος να μη χαθούν τα 
χρήματα που προοριζόντουσαν γι’ αυτά. 
Ήταν μια καλή ευκαιρία να ανασυνταχθεί 
το πράγμα, να πέσουν ιδέες για το 2021, 
να ζυμωθεί περισσότερο το Υφυπουργείο 
Πολιτισμού, αλλά το κυριότερο, να απο-
φύγουμε δυσάρεστες καταστάσεις […]». 
Συγχωρέστε μου την περιαυτολογία, αλ-
λά ειλικρινά εξανίσταμαι…

Και διοργανώνονται για ακόμη μία χρο-
νιά τα «Κύπρια», τα οποία επιμένουμε να 
ονομάζουμε διεθνές φεστιβάλ, ενώ εδώ 
και πολλά χρόνια έχουν πάψει να είναι. 
Αλλά αυτό το προσπερνάω, διότι πολλάκις 

το περασμένο διάστημα έγραψα από αυ-
τή εδώ τη στήλη ότι τα Κύπρια του 2021 
και του 2020 θα έπρεπε να είχαν κυπρια-
κό πρόσημο, για πολλούς και διάφορους 
λόγους. Η πανδημία που ταλαιπωρεί τον 
κόσμο όλο άλλαξε και τους πολιτιστικούς 
σχεδιασμούς, τις παγκόσμιες διοργανώ-
σεις, έφερε νέες ιδέες, έβαλε σε αναστολή 
άλλες, τέλος πάντων, κάτι κινήθηκε, κάτι 
έγινε… εδώ σε εμάς, όμως, ουδέν εγένετο.

Το πρόγραμμα που ανακοινώθηκε εί-
ναι ένα υβρίδιο εκδηλώσεων, λίγο θάλασ-
σα, λίγο κρασί και ό,τι αγαπά ο καθένας/
καθεμία. Ευθύς εξ αρχής ξεκαθαρίζω ότι 
δεν κρίνω –ποιος είμαι για να το κάνω– 
την καλλιτεχνική αξία όσων θα συμμετά-
σχουν, Κύπριων ή μη. Είναι όλοι άξιοι, και 
έχουν παράσημα καλλιτεχνικά. 
Αλλά όταν βοά ο τόπος ότι η 
ντόπια πολιτιστική μηχανή εί-
ναι στο αμαξοστάσιο και 
μετά βίας συγκρατιέται 
να μη σπάσει τις μπάρες 
να τα πάρει όλα παραμάζω-
μα, γιατί να επιμένουν οι 
διοργανωτές στον διεθνή 
χαρακτήρα. Κάτι που στο 
τέλος της ημέρας δεν πε-

τύχαμε… και προσπερνάω το «από 27 πε-
ρίπου χώρες»… τι πάει να πει περίπου… 
η μία είναι και δεν είναι και τα πάντα ρει 
και ουδέν μένει; Είναι ακριβές παραγωγές 
που δεν μπορεί το φεστιβάλ να φέρει; Ε, 
τι περιμένει κανείς να του προτείνουν; 
Οι ελλαδικές παραγωγές είναι φτηνότε-
ρες; Γιατί να φέρεις χορό από την Ελλά-
δα; Ναι, είναι εξαιρετικός ο Φωνιαδάκης, 
αλλά από Στέγες Χορού στη χώρα δόξα τω 
Θεώ, πάμε πρίμα, και προσέξτε, κάνουν 
δουλειά; Θέλετε θέατρο; Γιατί να φέρουμε 
από την Ελλάδα –και το λέω γιατί από εκεί 
φέραμε, αν φέρναμε από το Τιμπουκτού, 
το ίδιο θα έλεγα– όταν εδώ οι ομάδες οι 
θεατρικές παράγουν έργο, φτιάχνουν θε-
ατρικές πράξεις που είναι όχι μόνο αξιο-

πρόσεκτες, αλλά πάρα πολύ καλές. 
Το ίδιο ισχύει και για τη μουσική, 
διοργάνωσε μια συναυλιάρα με 

κυπριακά σχήματα και μία 
μεγάλη συναυλία της Συμ-
φωνικής Ορχήστρας, και κά-

νε τα ταμεία να σπάσουν. 
Πολλά μπορούσαν να γί-

νουν, να πάρει μπρος η μηχα-
νή, να δούνε στο κάτω-κάτω 
και οι εγχώριοι καλλιτέχνες τι 

μπορούν να κάνουν, αν μπορούν να αντε-
πεξέλθουν. Να δούμε και εμείς οι κάτοικοι 
αυτού του τόπου τι βγάζει ο τόπος. Ειλι-
κρινά, αυτό το μισό σχεδόν εκατομμύριο 
ευρώ πώς θα κατανεμηθεί, γιατί –αν θέλε-
τε– το ποσό αυτό δεν είναι αρκετό για να 
έρθει μια καλή, διαφορετική παραγωγή; Ας 
είναι και από την περίπου χώρα, μπορεί 
επειδή είναι περίπου χώρα να μας τη δώ-
σει την παραγωγή πιο φτηνά… Συγχωρέ-
στε μου και πάλι την ειρωνεία, αλλά αυτό 
δεν πρόγραμμα κρατικού φεστιβάλ, αυτό 
είναι πρόγραμμα εκδηλώσεων ενός δήμου 
για ένα πλούσιο καλλιτεχνικό καλοκαίρι. 

Φρονώ ότι πρέπει να αλλάξει τελείως το 
φεστιβάλ, και ελπίζω ότι αυτό να γίνει με τη 
δημιουργία του υφυπουργείου Πολιτισμού, 
το οποίο και αυτό το μετακινήσαμε για την 
επόμενη Βουλή, μετά τις εκλογές, και ξανά 
μανά συζητήσεις. Ο πατέρας μου έλεγε ότι 
αν δεν βραχείς –αλλιώς το έλεγε, αλλά δεν 
μου επιτρέπεται…– ψάρι δεν τρως. Εμείς 
εδώ –όχι όλοι– στο τέλος της ημέρας ούτε 
ψάρι τρώμε, ούτε και βρεχόμαστε, μεταξύ 
μας μόνο καμιά φορά μπουγελωνόμαστε 
και στο τέλος μουτζωνόμαστε.

 Τι είχες Γιάννη, τι είχα πάντα!

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

Πάσχα στη Λεβέντειο
Οι μουσειοπαιδαγωγοί της Λεβεντεί-
ου Πινακοθήκης ετοίμασαν για τους 
μικρούς τους φίλους ένα παιχνίδι με 
το οποίο μπορούν να ασχοληθούν 
από το σπίτι. Πρόκειται για ένα κυνήγι 
κρυμμένων αβγών μέσα σε έργα τέ-
χνης. Κάποιος που θέλει να συμμετέ-
χει μπορεί να εκτυπώσει τις καρτέλες 
που είναι διαθέσιμες στην ιστοσελί-
δα αλλά και στο facebook και με ένα 
μολύβι ή ένα στυλό να κυκλώσει όλα 
τα κρυμμένα αυγά της φωτογραφίας. 
Έπειτα, αποστέλλοντας μας φωτο-
γραφίες με τις απαντήσεις μπορεί να 
κερδίσει ένα δωράκι από το πωλη-
τήριο της Λεβεντείου Πινακοθήκης. 
www.leventisgallery.org

ΕΚΘΕΣΗ

«Foam born» στην Eins Gallery

Η γκαλερί eins σε συνεργασία με το Ινστιτούτο Γκαί τε Κύπρου παρουσιάζει 
την έκθεση του καλλιτεχνικού ντού ο Peles Empire με τίτλο “foam born”. Το 
καλλιτεχνικό ντού ο Peles Empire αναλύει και αναδιοργανώνει την υποτιθε-

μένη πρωταρχική σημασία κάποιου τόπου (όπως το 
κάστρο Peles), κάποιου πράγματος (όπως μια συγκε-
κριμένη αρχιτεκτονική  μορφή ) η  κάποιου προσώπου 
(όπως η Κλεοπάτρα ή  η Αφροδίτη), για να εξετά-
σει την επίδραση του χρόνου και του πολιτισμού σε 
αυτά . Στην έκθεση διάφορες εκδοχές, ερμηνείες 
(π.χ. η εικόνα ενός αμφορέα από  το κά στρο Peles) 
και στοιχεί α που σχετίζονται με την Αφροδίτη, όπως 
το ρό δι, συνδυά ζονται με την τεχνική trompe l’oeil 
(χρήση οπτικών τεχνά σματων) και εί ναι τυπωμέ να 

σε μετά ξι και πλαισιωμέ να, εν μέ ρει, από  χαλκό . H έ ναρξη της έ κθεσης θα 
συμπέ σει με την έ ναρξη της έ κθεσης «Έ νας Ξέ νος στο Νησί  του Mostafa 
Sarabi» στο The Island Club. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 8 Μαΐου. Einsgallery, Θέ-
μιδος 28, Λεμεσός. www.einsgallery.com info@einsgallery.com  
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«Συλλογιζό μουνα τό τε με συγκί νηση 
ό τι ο Προυστ, μέ σα στην υπερθερ-
μασμέ νη και επενδυμέ νη με φελλό  
κά μαρά  του, θα έ νιωθε πολύ  ξαφ-
νιασμέ νος και ί σως συγκινημέ νος 
μαθαί νοντας πως, εί κοσι χρό νια 
μετά  τον θά νατό  του, κά ποιοι φυ-
λακισμέ νοι Πολωνοί , μετά  από  μια 
ολό κληρη μέ ρα μέ σα στο χιό νι και 
στο κρύ ο, που ά γγιζε συχνά  τους 
μεί ον σαρά ντα βαθμού ς, ά κουγαν 
με έ ντονο ενδιαφέ ρον την ιστορί α 
της δού κισσας ντε Γκερμά ντ, τον 
θά νατο του Μπεργκό τ και ό λα ό σα 
μπορού σα να θυμηθώ  από  εκεί νον 
τον κό σμο των πολύ τιμων ψυχολο-
γικώ ν ανακαλύ ψεων και της λογο-
τεχνική ς ομορφιά ς».

Ο Γιόζεφ Τσάπσκι (1896-1993) 
ο οποίος μιλάει παραπάνω, ήταν 
καλλιτέχνης, συγγραφέας και κρι-
τικός. Ηταν επίσης αξιωματικός 
του πολωνικού στρατού το 1940 
και από τους ελάχιστους Πολωνούς 
ένστολους που γλίτωσαν από τη 
μαζική σταλινική σφαγή στο δά-
σος του Κατίν. Βρέθηκε, μαζί με 
άλλους συμπατριώτες  του αιχμά-
λωτος, επέζησε του πολέμου και 
αργότερα κατέφυγε στο Παρίσι, 
όπου υπήρξε συνιδρυτής της μη-
νιαίας επιθεώρησης «Kultura», από 
τα πλέον επιδραστικά πολιτιστικά 

πολωνικά έντυπα του περασμένου 
αιώνα.  Σε αυτό το περιοδικό δη-
μοσιεύθηκε το 1948 μέρος των δι-
αλέξεων του Τσάπσκι με τον τίτλο 
«Ο Προυστ στο Γκριαζό βιετς». Οι 
διαλέ ξεις αυτέ ς εκφωνή θηκαν το 
1940-1941 για τους συγκρατού με-
νού ς του. Το κεί μενο δακτυλογρα-
φή θηκε στα γαλλικά  το 1943 ή  στις 
αρχέ ς του 1944 βά σει τετραδί ων 
από  τα οποί α μονά χα έ να μέ ρος 
γλί τωσε από  την καταστροφή . Αυ-
τές οι διαλέξεις πρόκειται να κυκλο-
φορήσουν σε λίγες ημέρες και στα 
ελληνικά από τις εκδόσεις Ποτα-
μός, με τον τίτλο «Ο Προυστ αντί-
δοτο στην κατάρρευση. ∆ιαλέξεις 
στο στρατόπεδο Γκριαζό βιετς», σε 
μετάφραση της Λίζυς Τσιριμώκου. 
Προδημοσιεύουμε σήμερα ένα εν-
δεικτικό απόσπασμα.

Η. Μ.

Ημασταν τέ σσερις χιλιά δες 
Πολωνοί  αξιωματικοί  στοι-
βαγμέ νοι σε δέ κα-δεκα-

πέ ντε εκτά ρια στο Σταρομπιέ λσκ, 
κοντά  στο Χά ρκοβο, από  τον 
Οκτώ βριο του 1939 έ ως την ά νοι-
ξη του 1940. Προσπαθή σαμε εκεί  

να ξαναπιά σουμε μια κά ποια δια-
νοητική  εργασί α που θα μας βο-
ηθού σε να ξεπερά σουμε την κα-
τά πτωσή  μας, την αγωνί α μας, και 
να σώ σουμε τα μυαλά  μας από  τη 
σκουριά  της αδρά νειας. Μερικοί  
από  εμά ς βά λθηκαν να δί νουν δια-
λέ ξεις στρατιωτικού , ιστορικού  και 
λογοτεχνικού  περιεχομέ νου. Aυτό  
κρί θηκε αντεπαναστατικό  από  τους 
τό τε επιστά τες μας και ορισμέ νοι 
από  τους εισηγητέ ς εκτοπί στηκαν 
πά ραυτα προς ά γνωστη κατεύ θυν-
ση. Τού τες οι διαλέ ξεις ό μως δεν 

δια-κό πηκαν, αλλά  συνεχί στηκαν 
με επιμέ λεια και μυστικό τητα.

Τον Απρί λιο του 1940 ό λο το 
στρατό πεδο του Σταρομπιέ λσκ 
μεταφέ ρθηκε ανά  μικρέ ς ομά δες 
προς τα βό ρεια. Την ί δια εκεί νη επο-
χή  εκκενώ θηκαν δύ ο ά λλα μεγά λα 
στρατό πεδα, του Κό ζιελσκ και του 
Οστά σκοφ, εν συνό λω δεκαπέ ντε 
χιλιά δες ά τομα. Οι μό νοι, σχεδό ν, 
από  αυτού ς τους φυλακισμέ νους 
που ξαναβρέ θηκαν, ή ταν τετρα-
κό σιοι αξιωματικοί  και οπλί τες συ-
γκεντρωμέ νοι στο Γκριαζό βιετς, 
κοντά  στη Βό λογκντα, τη χρονιά  
1940-1941. Ημασταν εβδομή ντα 
εννέ α από  τους τέ σσερις χιλιά δες 
του Σταρομπιέ λσκ. Oλοι οι ά λλοι 
σύ ντροφοί  μας του Σταρομπιέ λσκ 
εξαφανί στηκαν δί χως ί χνη.

Το Γκριαζό βιετς πριν από  το 
1917 ή ταν τό πος προσκυνή ματος, 
έ να μοναστή ρι. Απ’ την εκκλη-
σί α του με 10.000 τ.μ. μοναστη-
ριού  που ανατινά χτηκε με δυνα-

μί τη απέ μεναν μό νον ερεί πια. Οι 
αί θουσες ή ταν γεμά τες ξυλοδεσι-
έ ς, κουκέ τες που έ ζεχναν από  κο-
ριού ς, καθώ ς εκεί  πριν από  εμά ς 
εί χαν μεί νει Φινλανδοί  φυλακι-
σμέ νοι. Εδώ  ακριβώ ς λά βαμε, μετά  
από  πολλέ ς εκκλή σεις, την επί ση-
μη ά δεια για τα μαθή ματά  μας, υπό  
τον ό ρο να υποβά λλουμε κά θε φορά  
τα σχετικά  κεί μενα σε προληπτική  
λογοκρισί α. Σε μια μικρή  αί θουσα, 
ξεχειλισμέ νη από  συντρό φους, μι-
λού σε ο καθέ νας μας για ό ,τι θυ-
μό ταν καλύ τερα. Την ιστορί α του 
βιβλί ου την αφηγή θηκε με απα-
ρά μιλλη παραστατικό τητα έ νας πα-
θιασμέ νος βιβλιό φιλος από  το Λβοβ, 
ο δό κτωρ Ερλιχ· η Ιστορί α της Αγ-
γλί ας, η ιστορί α των μετακινή σεων 
των λαώ ν ή ταν το αντικεί μενο των 
διαλέ ξεων του αβά  Κά μιλ Κά ντακ 
από  το Πινσκ, πρώ ην συντά κτη 
μιας καθημερινή ς εφημερί δας του 
Γκντανσκ και μεγά λου θαυμαστή  
του Μαλαρμέ · για την ιστορί α της 

αρχιτεκτονική ς μά ς μιλού σε ο κα-
θηγητή ς Σιενί τσκι, καθηγητή ς στο 
Πολυτεχνεί ο της Βαρσοβί ας, και ο 
υπολοχαγό ς Οστρό βσκι, συγγρα-
φέ ας ενό ς εξαιρετικού  βιβλί ου για 
τον αλπινισμό , που εί χε και προσω-
πικά  κά νει αρκετέ ς αναρριχή σεις 
στα ό ρη Τά τρα, στον Καύ κασο, και 
στις Κορδιλιέ ρες, μας μιλού σε για 
τη Νό τια Αμερική .

Σε ό ,τι με αφορά , ανέ λαβα μια 
σειρά  διαλέ ξεων για τη γαλλική  
και την πολωνική  ζωγραφική , κα-
θώ ς και για τη γαλλική  λογοτεχνί α. 
Εί χα την τύ χη να αναρρώ νω μετά  
από  σοβαρή  αρρώ στια, ά ρα, απο-
δεσμευμέ νος από  ό λες τις σκλη-
ρέ ς δουλειέ ς, απαλλαγμέ νος από  
το πλύ σιμο της μεγά λης σκά λας 
της μονή ς και το καθά ρισμα της 
πατά τας, ή μουν ελεύ θερος και μπο-
ρού σα να προετοιμά ζομαι με την 
ησυχί α μου γι’ αυτέ ς τις ευχά ρι-
στες βραδιέ ς. Βλέ πω ακό μα τους 
συντρό φους μου στριμωγμέ νους 
κά τω από  τα πορτρέ τα του Μαρξ, 
του Ενγκελς και του Λέ νιν, ξεθεω-
μέ νους από  τη δουλειά  στο κρύ ο 
που έ πεφτε ί σαμε τους μεί ον σα-
ρά ντα πέ ντε βαθμού ς, να ακού ν τις 
διαλέ ξεις μας για θέ ματα 
τό σο απομακρυσμέ να από  
αυτό  που ζού σαμε.

Μέρος των διαλέξεων 
του Γιόζεφ Τσάπσκι 
προς τους συγκρατούμε-
νούς του δημοσιεύθηκε 
το 1948 στην πολιτιστική 
επιθεώρηση «Kultura».

Ενα μικρό μέρος από τις σημειώσεις του Γιόζεφ 
Τσάπσκι που διασώθηκε από την καταστροφή, 
ήταν το υλικό πάνω στο οποίο βασίστηκε η αρχι-
κή δακτυλογράφηση των διαλέξεών του. 

Το βιβλίο σε μετάφραση της Λίζυς 
Τσιριμώκου θα κυκλοφορήσει σύ-
ντομα στα ελληνικά από τις εκδόσεις 
Ποταμός.

Ο Προυστ,
αντίδοτο
στον πόλεμο
Οι διαλέξεις που κράτησαν όρθιους

Πολωνούς αιχμαλώτους το 1940-41

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η
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Tης ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«2017: η αρχή της περιπέτειας. Ενα 
email από την Παναγιώτα, τη Ρεγγί-
να και τη Νατάσα. Οι τρεις επιμελή-
τριες του Εθνικού Ιστορικού Μου-
σείου, όπως μου εξήγησαν στην 
πρώτη μας συνάντηση, είχαν δια-
βάσει το “Αϊβαλί”, που αφορούσε το 
1922. Μου πρότειναν να δημιουρ-
γήσουμε ένα graphic novel για το 
1821. Το αρχικό, κάπως διστακτικό, 
“ναι” διαδέχθηκε η συνειδητοποί-
ηση των πραγματικών διαστάσε-
ων μιας τέτοιας προσπάθειας. Από 
πού να πιάσεις την Ελληνική Επα-
νάσταση και πού να καταλήξεις; 
Ενα αχανές πεδίο προς διερεύνη-
ση, το οποίο δεν σχετίζεται μόνο 
με τις σωζόμενες πηγές, αλλά με 
την ίδια την εθνική ταυτότητα: την 
ύπαρξη του σύγχρονου ελληνικού 
κράτους, την κουλτούρα των Νεο-
ελλήνων, εντέλει τη δική μας ζωή, 
με όσα ξέρουμε και δεν ξέρουμε, 
με όσα φανταζόμαστε και υποθέ-
τουμε. Ξεκινήσαμε να δουλεύου-
με πάνω στη βασική ιδέα: πέντε 
ιστορίες ανθρώπων που έζησαν 
την Επανάσταση πλάι στους γνω-
στούς πρωταγωνιστές. Ομως, όσο 
βυθιζόμασταν στην έρευνα, τόσο 
σκοντάφταμε σε σημαντικές πλη-
ροφορίες που φώτιζαν διαφορετι-
κά τις συνθήκες και τις ισορροπίες 
του Αγώνα. Τι να πρωτοαναφέρεις; 
Ποιον να αφήσεις απέξω; Από πού 
να ξετυλίξεις το νήμα σε αυτό το 
τεράστιο κουβάρι από υποκειμε-
νικές καταγραφές, απομνημονεύ-
ματα, αντιπαραθέσεις ιστορικών, 
τεκμήρια, αρχεία, εικόνες, θεωρίες, 
στερεότυπα, ιδεολογίες; Και υπάρ-
χουν τόσα πράγματα που δεν μάθα-
με ποτέ. Μια άλλη ιστορία ή, καλύ-
τερα, πολλές διαφορετικές ιστορίες 
για την Ελληνική Επανάσταση, που 
απέχουν σημαντικά από τα στερε-
ότυπα του εθνικού αφηγήματος 
και των σχολικών επετείων. Πώς 
θα μπορούσαμε, λοιπόν, να τα δέ-
σουμε όλα αυτά μαζί; Τις διαφορε-
τικές θέσεις και τα αντικρουόμενα 
συμφέροντα των πρωταγωνιστών, 
τις κυρίαρχες αφηγήσεις πλάι στις 
αιρετικές; Και εκείνο που θα προ-
κύπτει στο τέλος να είναι, πάνω 
από όλα, ένα έντεχνο ανάγνωσμα, 
ένα κόμικ με τους δικούς του αφη-
γηματικούς και αισθητικούς κανό-
νες; Αέρας στα πανιά μας στάθηκε 
η ένταξη όλης αυτής της δουλειάς 
στο πρόγραμμα του ΕΛΙ∆ΕΚ, η συ-
νεργασία μας με το Πανεπιστήμιο 
Αιγαίου, η αρωγή της καθηγήτρι-
ας Εύης Σαμπανίκου, η συμβολή 
του Εθνικού Ιστορικού Μουσείου 
και του Μουσείου - Βιβλιοθήκης 

Στρατή Ελευθεριάδη-Tériade. Κά-
πως έτσι, αναζητώντας απαντήσεις 
σε πλήθος από παρόμοια ερωτήμα-
τα, καταλήξαμε στο βιβλίο που έχε-
τε μπροστά σας: με την κεντρική 
σπονδυλωτή ιστορία που ξετυλί-
γεται στη σημερινή Αθήνα κάτω 
από το άγαλμα του Κολοκοτρώνη, 
με τις εμβόλιμες αφηγήσεις βασι-
σμένες σε κείμενα ανθρώπων που 
έζησαν ή μελέτησαν τα γεγονότα, 
με τα ένθετα πορτρέτα “ηρώων” 
και “αντιηρώων”, με τα σχέδια και 
τις εικόνες σύγχρονων ή μεταγε-
νέστερων εικαστικών, ενσωματω-
μένες στα σκίτσα του “21. Η μάχη 
της πλατείας”. Η πρώτη του ολο-
κληρωμένη εκδοχή, ένα e-book στο 
επίπεδο των μολυβιών, όπως έχει 
κατατεθεί στο ΕΛΙ∆ΕΚ, συνοδευό-
μενο από πρόσθετες πληροφορίες, 

αναλυτικά κείμενα και πλήρη βιβλι-
ογραφία, αποκαλύπτει στους ανα-
γνώστες και στους ερευνητές όλη 
τη δουλειά, τις δομές και τις ανα-
ζητήσεις που απαιτήθηκαν και οι 
οποίες βρίσκονται κρυμμένες στο 
“21. Η μάχη της πλατείας”. Η δεύ-
τερή του εκδοχή εδώ, ένα βιβλίο 
με χαρτί και μελάνι (σαν να λέμε 
με σάρκα και οστά) για την από-
λαυση της ανάγνωσης, χάρη στη 
φροντίδα των εκδόσεων Ικαρος, 
βρίσκεται ήδη στα χέρια σας».

Από το 1922 στο 1821
Αυτά γράφει στο εισαγωγικό του 

σημείωμα στην έκδοση «21. Η μά-
χη της πλατείας» ο σκιτσογράφος 
Αντώνης Νικολόπουλος ή Soloup, 
όπως υπογράφει τα έργα του. Ηταν 
ακόμη φοιτητής στο Πάντειο όταν 
έφτιαξε το πρώτο του σκίτσο με το 
συγκεκριμένο καλλιτεχνικό ψευ-
δώνυμο. Εκτοτε πέρασαν μερικές 
δεκαετίες και, όπως φαίνεται από 
τον όγκο της δουλειάς του, υπήρ-
ξαν πολύ δημιουργικές: κόμικς, 
γελοιογραφίες, graphic novels. Ο 
μεταδιδακτορικός ερευνητής του 
Τμήματος Πολιτισμικής Τεχνολο-
γίας και Επικοινωνίας του Πανεπι-
στημίου Αιγαίου, πλέον Soloup, εί-
ναι από τους πιο αναγνωρίσιμους 
και αναγνωρισμένους δημιουργούς 

στον χώρο του ελληνικού κόμικ που 
απευθύνεται και σε ενήλικο κοινό. 
Ο ίδιος γράφει και σχεδιάζει τα βι-
βλία του –είναι σεναριογράφος και 
σκιτσογράφος–, συνεπώς το τελικό 
αποτέλεσμα τον εκφράζει απόλυτα. 
Οι μεγαλύτεροι σε ηλικία αναγνώ-
στες του ίσως τον γνώρισαν καλύ-
τερα μετά την επιτυχία του με το 
«Αϊβαλί», ένα graphic novel που έχει 
ως θέμα του τη Mικρασιατική Κατα-
στροφή. Κυκλοφόρησε το 2014, εν 

μέσω κρίσης, και η απόφαση του Κέ-
δρου να εκδώσει ένα graphic novel 
450 σελίδων με ιστορικό θέμα ήταν 
σίγουρα θαρραλέα. Η εμπιστοσύνη 
τους στον δημιουργό επαληθεύθη-
κε, το βιβλίο έγινε εμπορική επιτυ-
χία, πήρε ελληνικά και ξένα  βρα-
βεία, μεταφράστηκε πρόσφατα στα 
αγγλικά και κυκλοφορεί στις ΗΠΑ. 
Το επόμενο έργο ανάλογης έμπνευ-
σης είναι αυτό που σήμερα προδη-
μοσιεύουμε στην «Κ». Το πολυσέλι-

δο graphic novel αποτελείται από 
21 σπονδυλωτά κεφάλαια, χωρισμέ-
να σε πέντε μεγάλες ενότητες. Σε 
αυτά παρεμβάλλονται 21 ιστορίες 
βασισμένες σε αφηγήσεις και κεί-
μενα ανθρώπων που έζησαν ή με-
λέτησαν την Επανάσταση, καθώς 
και μια σειρά από ένθετα πορτρέ-
τα  φυσιογνωμιών της εποχής που 
εξετάζεται. Στο Παράρτημα αναλύε-
ται το σκεπτικό της συγγραφής και 
φωτίζονται πρόσωπα και γεγονότα 
της Ιστορίας, ενώ παρατίθενται και 
οι πηγές στις οποίες βασίστηκε το 
βιβλίο. Το εγχείρημα είναι σίγουρα 
τολμηρό και πολυσύνθετο, τόσο ως 
προς τη μορφή της αφήγησης όσο 
και ως προς το περιεχόμενο. Για αυ-
τό ο δημιουργός του έχει τον λόγο:

 
– Στο βιβλίο υπάρχει μια διπλή 

αφήγηση που εξελίσσεται παράλ-

ληλα στο παρελθόν και στο πα-

ρόν. Γιατί επιλέξατε αυτόν τον 

τρόπο αφήγησης;

– Ο τρόπος που ξαναβλέπουμε 
το παρελθόν συνδέεται άμεσα με 
το πώς σκεφτόμαστε τους εαυτούς 
μας στο σήμερα. Μιλώντας λοιπόν 
για τις δικές μας ζωές κι επιστρέφο-
ντας στο παρελθόν με flash back, 
η αφήγηση δεν γίνεται μόνο πιο 
ανάγλυφη αλλά και πιο ουσιαστική. 
Το να προσεγγίζουμε κάποιο θέμα 
έχοντας υπόψη και τη διάσταση 
του χρόνου, νομίζω πως μας δίνει 
μια σχετική αποστασιοποίηση και 
σίγουρα καλύτερη προοπτική. 

 
– Μέσω εικαστικών αναφορών 

και φωτογραφιών η πραγματικό-

τητα «μπαίνει» στη μυθοπλασία. 

Πώς το αποφασίσατε;

– Είχα δει να λειτουργεί και στα 
άλλα graphic novels μου, το «Αϊβα-
λί» και τον «Συλλέκτη». Ομως εδώ γί-
νεται σε μεγαλύτερη κλίμακα αφού 
μιλάμε για πάνω από 50 αναφορές 
σε έργα εικαστικών δημιουργών, οι 
οποίες συνομιλούν με περίπου 30 
συγγραφείς. Η αντίστιξη κειμένων 
και εικόνων στην αφήγηση, αλλά 
και η σημειολογία της εικόνας, εί-
ναι κάτι που με ενδιαφέρει έτσι κι 

αλλιώς, τόσο στα κόμικς όσο και 
θεωρητικά. Η διαμόρφωση της «ει-
κόνας» της Επανάστασης, άλλωστε, 
αποτελεί το αντικείμενο της μετα-
διδακτορικής μου διατριβής. 

 
– Υπάρχει σαφής ιδεολογική το-

ποθέτηση απέναντι στην Επα-

νάσταση του 1821, που ακολου-

θεί την προσέγγιση του Γιάννη 

Σκαρίμπα και δίνει έμφαση στην 

εθνικοκοινωνική διάσταση του 

γεγονότος;

– Το «1821 και η Αλήθεια» του 
Σκαρίμπα υπήρξε σημαντικό βιβλίο 
για την εποχή του γιατί αμφισβητού-
σε ευθέως ένα μονοδιάστατο εθνικό 
αφήγημα. Ας θυμηθούμε πως κυκλο-
φόρησε μέσα στη χούντα. Αλλά για 
τον σύγχρονο αναγνώστη είναι ένα 
παρωχημένο βιβλίο, με φορτίσεις 
που αλλοιώνουν τις προθέσεις του 
συγγραφέα και σημαντικές βιβλιο-
γραφικές ελλείψεις. Θα έλεγα πως 
βρίσκω μεγαλύτερες συγγένειες στη 
δουλειά πολλών αξιόλογων σύγχρο-
νων μελετητών, όπως συμβαίνει για 
παράδειγμα με το πρόσφατο βιβλίο 
της Χριστίνας Κουλούρη. Αν όμως 
κάποιος με επηρέασε σημαντικά 
στην αντίληψη της Ιστορίας, αυ-
τός είναι ο Αλμπέρ Καμύ. Η δική 
μας προσέγγιση στο graphic novel 
θα έλεγα πως είναι πολυπρισματική 
σε μια αφήγηση που θυμίζει παζλ. 
Γι’ αυτό και βάλαμε πολλούς ξένους 
αφηγητές, Γάλλους, Βρετανούς, Γερ-
μανούς, Τούρκους, Ιταλούς, να κα-
ταθέτουν τις δικές τους μαρτυρίες. 
Η προσπάθεια πολλαπλών προσεγ-
γίσεων, τα αρχεία που ψάξαμε και η 
χρήση μιας ευρύτατης βιβλιογραφίας 
από την ερευνητική μας ομάδα, νο-
μίζω πως αποτυπώνεται στις σχεδόν 
150 σελίδες του επιστημονικού πα-
ραρτήματος. Αλλωστε, όπως σημειώ-
νουμε κάπου σε αυτό, είναι ιστορίες 
πολλών ανθρώπων η ιστορία μας.

Με πυρήνα το graphic 
novel σχεδιάζονται πολλές 

παράλληλες δράσεις. Περισσότερες 
πληροφορίες στην επίσημη ιστοσελίδα: 
1821graphicnovel.gr.

Απόσπασμα από το εισαγωγικό ση-
μείωμα της Εύης Σαμπανίκου, κα-
θηγήτριας του Τμήματος Πολιτισμι-
κής Τεχνολογίας και Επικοινωνίας 
(ΤΠΤΕ) του Πανεπιστημίου Αιγαίου:

«Τι πραγματικά γνωρίζουμε σή-
μερα για το 1821; Και τι θα νιώθουν, 
τι θα λένε για την Επανάσταση οι 
millennials στα δικά τους παιδιά; 
Ποια είναι η εικόνα, η παράσταση, 
η οπτική αντίληψη που έχουμε για 
εκείνο τον Αγώνα; Ανταποκρίνεται 
στην αισθητική και στο περιεχόμενο 
των πινάκων του Βρυζάκη; Σε όσα 
μας εξιστορεί ο Μακρυγιάννης και 
αναπαριστά ο γνωστός ως Πανα-
γιώτης Ζωγράφος; Σε όσα έβλεπε σε 
αυτήν ο Θεόφιλος; Στη συγκινησια-
κή φόρτιση των κειμένων και των 
ζωγραφικών έργων των φιλελλή-

νων διανοουμένων της εποχής της; 
Ανταποκρίνεται στην οπτική –και 
σε έναν βαθμό κιτς– σημειολογική 
αφήγηση του ελληνικού εμπορικού 
κινηματογράφου, με ιδιαίτερα πα-
ραγωγική έμφαση κατά την περίο-
δο της Επταετίας; Κι αλήθεια, γιατί 
χρησιμοποιήθηκε τόσο πολύ η Ελ-

ληνική Επανάσταση –μια επανά-
σταση στο πλαίσιο του αγώνα των 
λαών για ανεξαρτησία και αυτοδιά-
θεση, μέσα στο εκρηκτικό κοινωνι-
κοϊστορικό και ιδεολογικό τοπίο της 
Ευρώπης που άλλαζε τόσο δραματι-
κά τον 19ο αιώνα– στα χείλη “εθνι-
κοφρόνων σωτήρων” παντός τύπου; 
∆ιακόσια. Μικρός ο αριθμός για ένα 
έθνος με σταθερή παρουσία μέσα 
στον χρόνο στην ίδια γεωγραφική 
περιοχή. Ικανοποιητικός αριθμός, 
όμως, αν σκεφτείς τον άλλο αριθμό 
–τετρακόσια– που αναφέρεται στα 
χρόνια της οθωμανικής κατοχής και 
κυριαρχίας. Και με την Επανάσταση 
να έρχεται μετά από αυτό ως ένας 
άθλος, που συμβαδίζει σε μεγάλο 
βαθμό με το ιδεολογικό πλαίσιο της 
νεωτερικότητας από τη μια πλευ-

ρά, αποτελώντας όμως ταυτόχρο-
να και μια μεγάλη νίκη που έρχεται 
από τη βάση, από κάτω προς τα πά-
νω, και όχι αντίστροφα, και γι’ αυτό 
ένα θαύμα: τη δικαίωση του αγώνα 
όσων δεν γνώριζαν το ιστορικό πα-
ρασκήνιο όπως εξελισσόταν εκείνη 
τη στιγμή στα κέντρα αποφάσεων, 
στα παλάτια των ισχυρών. Που δεν 
γνώριζαν, επίσης, πώς θα διαμορ-
φωθεί το αφήγημα της Επανάστα-
σης μετά. Αυτό το μετά είναι που 
αναζητήσαμε. Επιχειρήσαμε, λοι-
πόν, να ξαναδούμε την Επανάστα-
ση με όσο το δυνατόν πιο αποστα-
σιοποιημένη, σύγχρονη ματιά και 
να αποδώσουμε σε αυτήν τη δική 
μας ανάγνωση των αθέατων όψε-
ων, καλά φυλαγμένων σαν σκοτεινά 
μυστικά στα αρχεία της Ιστορίας».

Αθέατες όψεις, καλά φυλαγμένες στα αρχεία της Ιστορίας

Η Ελληνική
Επανάσταση
στο... παζλ
του Soloup
Graphic novel για το τότε και το σήμερα

«Ποια είναι η εικόνα 
που έχουμε για εκείνο 
τον Αγώνα; Ανταπο-
κρίνεται στην αισθη-
τική και στο περιεχό-
μενο των πινάκων 
του Βρυζάκη;».

«21. Η μάχη της πλατείας». Η κεντρική σπονδυλωτή ιστορία ξετυλίγεται στη σημερινή Αθήνα κάτω από το άγαλμα του Κολοκοτρώνη.

Πρόκειται για ένα εγχείρημα τολμηρό και πολυσύνθετο, τόσο ως προς τη 
μορφή αφήγησης όσο και ως προς το περιεχόμενο.

Ανδρούτσος, Κολοκοτρώνης, Μπουμπουλίνα, Καποδίστριας, Μπότσαρης και 
Ρήγας διά χειρός Αντώνη Νικολόπουλου (Soloup).

«Η δική μας προσέγγιση 
είναι πολυπρισματική. 
Είναι ιστορίες 
πολλών ανθρώπων 
η ιστορία μας», 
λέει στην «Κ» 
ο δημιουργός του.
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

O Χρίστος Κακουλλής stencil artist, 
γνωστός ως CRS για τα έργα του 
στον δρόμο, μίλησε στην «Κ» για 
τα κύρια κομμάτια της ζωής του 
και πώς αυτά επηρέασαν την καλ-
λιτεχνική του πορεία. Η γκαλερι37, 
όπως την ονομάζει ο Χρίστος, βρί-
σκεται στην καρδιά την παλιάς 
Λευκωσίας στη Λαϊκή Γειτονιά. 
Μπαίνοντας μέσα αντίκρισα ένα 
αναπαλαιωμένο χώρο, γεμάτο από 
τέχνη, όλος ο χώρος του εκεί είναι 
ένα δημιούργημα από μόνο του. 
Ο Χρίστος, ένας καλλιτέχνης εσω-
στρεφής αλλά και επαναστάτης, 
ευαίσθητος αλλά και γνώμονας της 
δίκης του αξίας, μίλησε στην «Κ» 
αληθινά. Ο Χρίστος είναι ένας καλ-
λιτέχνης που δεν φοβάται να μιλή-
σει για θέματα που μπορεί να θεω-
ρούνται ακόμη «ταμπού» στην δική 
μας κοινωνία. 

Ο Χρίστος εξήγησε στην «Κ» για 
το κεφάλαιο που τον έκανε να θέλει 
να ασχοληθεί με τη συγκεκριμένη 
θεματολογία στα έργα του (μετανά-
στες, πόλεμος), «Η ίδια η κοινωνία» 
λέει «είναι πολύ σκληρό να βλέπεις 
ανθρώπους να κοιμούνται στους 
δρόμους, να λιμοκτονούν ή να φεύ-
γουν από τον τόπο τους, φοβισμένοι 
από τον πόλεμο και τις κακουχίες.

Μεγαλώνοντας ως ένα παιδί από 
προσφυγική οικογένεια ξέρω πολύ 
καλά τι πάει να πει προσφυγιά. Ο 
πάππους μου και η μάνα μου μου 
μιλούσαν συχνά για αυτό. Ως ένα 
παιδί αντιδραστικό μέσα από την 
τέχνη μου ήθελα να δείξω την αλή-
θεια του κόσμου. Γι’ αυτό επέλεξα 
να ξεκινήσω με μια πιο επαναστατι-
κή μορφή τέχνης, το γκράφιτι μπή-
κε στην ζωή μου από την παιδική 

μου ηλικία και αυτά τα υλικά ακόμα 
χρησιμοποιώ στα έργα μου». Σημα-
ντικό κομμάτι στη ζωή του αλλά και 
στην καλλιτεχνική του πορεία είναι 
όταν γνώρισε τον Banksy,

«Όταν πήγα στο Μπρίστολ για 
να εκπροσωπήσω την Κύπρο στο 
μεγαλύτερο φεστιβάλ street art της 
Ευρώπης είχα την τύχη και τη χαρά 
να γνωρίσω τον Robert (Banksy), 
ήταν μια μοναδική εμπειρία ζωής, 
γνωρίζοντας τον ίδιο αλλά πιο μονα-
δικό ήταν που είδα τα έργα του από 
κοντά, ο τρόπος που σκέφτεται και 
λειτουργεί ο Banksy για εμένα είναι 
κάτι το πολύ ιδιοφυές, τον θεωρώ 
ένα από τους πιο έξυπνους καλλι-
τέχνες όχι μόνο του δρόμου αλλά 
γενικά στον τομέα της τέχνης».

Ένας μεγάλος πόλεμος
Στα έργα του αλλά και στον ίδιο 

τον καλλιτέχνη η ψυχική υγεία εί-

ναι κύριο κομμάτι στη ζωή του αλ-
λά και στη δουλειά του, «ως παιδί 
συναισθηματικά ευαίσθητος και 
ασχολούμενος με τα θέματα που 
ταλανίζουν την κοινωνία, τα στοί-
βαζα μέσα μου με αποτέλεσμα να 
μου δημιουργηθεί η υποτροπιάζου-
σα κατάθλιψη, αυτό επηρέασε σί-
γουρα τη ζωή μου αλλά και την ίδια 
μου την τέχνη. Πλέον λειτουργώ με 
ένα διαφορετικό τρόπο από ό,τι λει-
τουργούσα στην αρχή, πλέον είμαι 
πιο στοχευμένος και πιο προσεχτι-
κός όταν είμαι στον δρόμο και κάνω 
την τέχνη μου».

Όταν ήμουν στην γκαλερί του 
παρατήρησα ότι σε μερικά από τα 
έργα του υπόγραφε ως Χρίστος Κα-
κουλλής και σε αλλά ως CRS και 
τον ρώτησα… «Τον CRS τον δη-
μιούργησα μέσα μου ως ένα μικρό 
επαναστάτη της τέχνης, ο οποίος 
δεν φοβόταν τίποτα και κανένα, τα 

έβαζε με όλους και είχε τις δικές 
του ιδέες, όμως ερχόταν σε αντί-
θεση με τον αληθινό μου εαυτό, 
τον Χρίστο. 

Ο οποίος Χρίστος είναι ένα πιο 
κοινωνικά ήσυχο και ευαίσθητο παι-
δί που ζωγραφίζει πίνακες.  Οπότε 
το να δημιουργήσω ένα επαναστά-
τη και να συνυπάρχουν με τον Χρί-
στο ήταν ένα μεγάλος πόλεμος μέ-
σα μου, αυτό με οδήγησε σιγά σιγά 
στην κατάθλιψη, οπότε θα έπρεπε 
να διαλέξω έναν από τους δύο μου 
εαυτούς ή να καταφέρω να τους 
φέρω σε ειρήνη μεταξύ τους. Πράγ-
μα το οποίο πέτυχα και σύντομα ο 
CRS θα επιστρέψει στους δρόμους 
σε ειρήνη με τον Χρίστο.» Αυτός ο 
«πόλεμος» που βίωνε μέσα του τον 
έβλεπε και στον δρόμο όπως μου 
εξήγησε, «∆υστυχώς ζούμε σε μια 
εμπόλεμη ζώνη όσο αφορά τον δρό-
μο, πολλοί είναι αυτοί πουν έχουν 

σκοπό και στόχο να καταστρέψουν 
έργα για να φανεί περισσότερο το 
όνομά τους, κάποιοι πιστεύουν ότι 
το stencil δεν ανήκει στον δρόμο, 
και έτσι προτιμούν να το καταστρέ-
ψουν. Επίσης υπάρχει ένας ανελέη-
τος πόλεμος χωρίς σεβασμό ο ένας 
προς τον άλλο, το μόνο που τους 
νοιάζει είναι να μεγαλώνει το όνο-
μα και τίποτα άλλο. Αλλά πέρα από 
τον πόλεμο υπάρχουν συμμαχίες και 
ομάδες που είναι κάτι πολύ όμορφο 
στον κόσμο του γκράφιτι, όπου νε-
αρά ταλαντούχα παιδιά ενώνονται 
και δημιουργούν ένα πανέμορφο 
αποτέλεσμα».

Η γκαλερί του Χρίστου, όπως μου 
τόνισε, είναι ανοικτή για όλους, για 
όσους θέλουν να δουν τα έργα του 
από κοντά αλλά και για όσους θέ-
λουν συζητήσουν για ένα καλύτε-
ρο αύριο, «ο κόσμος στην γκαλερί 
μου μπορεί να δει τα έργα μου, το 
στούντιο όπου δημιουργώ, μπορεί 
να δει πίνακες που αφορούν την 
κοινωνική παθογένεια, τον πόλε-
μο, την φτώχεια αλλά και την πείνα, 
επίσης μπορεί να δει τα 2 μου πα-
γκόσμια ρεκόρ και τον πίνακα με το 
παγκόσμιο βραβείο στην Αμερική, 
πιστεύω ότι έχω δημιουργήσει ένα 
πολύ όμορφο χώρο γεμάτο τέχνη 
και γεμάτο stencil art, μια διαφο-
ρετική τεχνική που ξεκίνησε στους 
δρόμους και τώρα με την εξέλιξη της 
βρίσκεται στις μεγαλύτερες γκαλερί. 
Επίσης, μπορεί κάποιος να έρθει να 
μιλήσουμε για ιδέες στην γκαλερί 
και το πώς μπορούμε να κάνουμε 
την τέχνη στην Κύπρο καλύτερη και 
να δημιουργήσουμε ένα καλύτερο 
μέλλον για τους αυριανούς καλλι-
τέχνες του δρόμου ή μη. Η γκαλερί 
μου είναι ένας τόπος για συλλογι-
κότητα και ιδέες».

«Ο Banksy για εμένα είναι κάτι το πολύ ιδιοφυές, τον θεωρώ έναν από τους πιο έξυπνους καλλιτέχνες όχι μόνο του 
δρόμου αλλά γενικά στον τομέα της τέχνης», λέει στην «Κ» ο Χρίστος Κακουλλής.

Το αντιδραστικό παιδί μέσα από την τέχνη 
Ο stencil artist Χρίστος Κακουλλής μιλάει στην «Κ» για την τέχνη του, αλλά και για τη γνωριμία του με τον Banksy

«Ως ένα παιδί αντιδρα-
στικό μέσα από την τέχνη 
μου ήθελα να δείξω την 
αλήθεια του κόσμου»,
λέει ο καλλιτέχνης
Χρίστος Κακουλλής.

«Τον CRS τον δημιούργησα μέσα 
μου ως ένα μικρό επαναστάτη της 
τέχνης, ο οποίος δεν φοβόταν τίποτα 
και κανένα, τα έβαζε με όλους και εί-
χε τις δικές του ιδέες, όμως ερχόταν 
σε αντίθεση με τον αληθινό μου εαυ-
τό,  τον Χρίστο».
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«Η 
ομορφιά μού δίνει μιαν 
αίσθηση πληρότητας, 
μέτρου, ειρήνευσης και 

παλλόμενης θρησκευτικής ταύ-
τισης με την Πανουσία της ζωής 
(...) η ομορφιά θα σώσει τον κό-
σμο». Αυτή η περίφημη και δια-
χρονική φράση εκστομίζεται από 
τον πρίγκιπα Μίσκιν, τον ευαί-
σθητο και καλοσυνάτο πρίγκιπα 
στο περίφημο έργο του Φίοντορ 
Ντοστογιέφσκι με τον τίτλο «Ο 
ηλίθιος». Ο Ντοστογιέφσκι, με 
την ταλαιπωρημένη του υγεία και 
προσωπική ζωή, δημιούργησε τα 
αριστουργήματα που κληροδό-
τησε στην ανθρωπότητα. Κάθε 
Πάσχα, παράλληλα με τον λόγο 
των Ευαγγελίων, ο Ρώσος συγγρα-
φέας, εγγονός κληρικού, γιατρός 
στο επάγγελμα που αφοσιώθηκε 
στη λογοτεχνία, μέσω των ηρώ-
ων του μεταφέρει τα ανθρώπινα 
πάθη τους, όμοια με τα Πάθη του 
Χριστού. Αλλωστε έχει ειπωθεί 
πολλές φορές ότι ο «Ηλίθιος», ο 
νεαρός, αθώος, καλοκάγαθος πρί-
γκιπας Μίσκιν, φέρει χαρακτηρι-
στικά αυταπάρνησης και ιερότη-
τας, όμοια με του Χριστού. 

Οι μέρες που θα ακολουθήσουν 
θα σφραγιστούν φέτος περισσό-
τερο από πέρυσι από τις εξής δύο 
κοινωνικές «εκρήξεις». ∆ιερχόμε-
νοι ένα δριμύ τρίτο πανδημικό 
κύμα, η άνοιξη με το «Ω γλυκύ 
μου έαρ» έχει δείξει ήδη τα δό-
ντια της. Από τη μια οι πιστοί που 
θα ακολουθήσουν τις κρυφές και 
φανερές οδηγίες της Εκκλησίας 
και θα παρακολουθήσουν από κο-
ντά μέσα στους ναούς το δράμα 
της Σταύρωσης, από την άλλη οι 
νεαροί και ημιπιτσιρικάδες που 
βγαίνουν ήδη στις πλατείες για 
να ξορκίσουν με μπόλικο αλκοόλ 
το δικό τους «δράμα», του επιβε-
βλημένου εγκλεισμού στα σπίτια 
τους λόγω πανδημίας. Το αίσθημα 
της αυτοθυσίας που περιγράφεται 
στον πρίγκιπα Μίσκιν, που συν-
θλίβεται από τις κοινωνικές νόρ-
μες της εποχής, διόλου δεν μπορεί 
να εφαρμοστεί στους νεόκοπους 
«πρίγκιπες» του κέντρου και των 
άλλων προαστίων, που δεν αντέ-
χουν να υποστούν άλλο τον αυ-
τοπεριορισμό, εις βάρος της κοι-
νωνίας και της εθνικής υγείας.

Σκέφτομαι πόσα έργα στηρί-
χθηκαν πάνω στη φράση «Η ομορ-
φιά θα σώσει τον κόσμο». Είναι σα-
φές ότι ο κόσμος δεν σώθηκε, αλλά 
ίσως δεν χρειάζεται καν να σωθεί. 
Ούτε με τη θυσία του Χριστού ού-

τε με την απαράμιλλη ομορφιά 
που μπροστά της συγκλονίζεται 
ο Μίσκιν. Παρ’ όλα αυτά, ο 20ός 
αιώνας θα μπορούσε να χαρακτη-
ριστεί ο αιώνας της αναζήτησης 
της ομορφιάς. Σε αυτή την ανα-
ζήτηση και την τελειοποίησή της, 
μπήκαν στον χορό μια σειρά από 
τέχνες, επιστήμες και άλλες δρα-
στηριότητες. Ο άνθρωπος ο ίδιος 
θεώρησε χρέος εαυτού να αναζη-
τήσει το ωραίο, στηριζόμενος πε-
ρισσότερο στην εξωτερική εικόνα, 
ξεφεύγοντας πολύ από τη διάστα-
ση που έδινε ο Ντοστογιέφσκι στη 
φράση του. Η ομορφιά έγινε συνώ-
νυμο ενός εγκλωβισμού, όχι μιας 

ελευθερίας. Η αρχιτεκτονική, η 
ζωγραφική, η γραφή, η μόδα, η 
δημοσιογραφία, η αισθητική, όλα 
κυμάνθηκαν προς την αναζήτηση 
της τελειότητας, προς την ικανο-
ποίηση του αδηφάγου βλέμματος. 
Η αναζήτηση του τέλειου προσώ-
που, οι τέλειες αναλογίες, τα κα-
λοφτιαγμένα ντιζαϊνάτα κτίρια, η 
αισθητικοποίηση του περιβάλλο-
ντος, της υψηλής γαστρονομίας, 
της υψηλής μόδας, τα ταξίδια, οι 
ιδανικοί προορισμοί, η φωτογρα-
φία, η λατρεία της εικόνας, όλα 
μα όλα αναζητούν την ομορφιά. 
Είναι γεγονός ότι προσέφερε και 
προσφέρει συναισθηματική τέρ-
ψη. Ποιος δεν θέλει να ζει μέσα σ’ 
ένα αισθητικά άρτιο περιβάλλον; 
Αρκεί όμως πλέον αυτό; Αρκεί η 
ικανοποίηση του βλέμματος με τη 
διαμόρφωση της εξωτερικής πραγ-
ματικότητας, όταν η ομορφιά λαμ-
βάνει τον ρόλο του περιβλήματος 
και όχι του περιεχομένου; Και την 

ίδια στιγμή, όταν αυτή ταυτίζεται 
με την αίσθηση δύναμης, μιας αέ-
ναης και ασύγκριτης φαλλικότη-
τας, που μετατρέπει όποιον την 
κατέχει σε νικητή σε μια σημα-
ντική κούρσα. Εν ολίγοις, η ομορ-
φιά μεταφράστηκε σε ύλη. Πολύ 
μακριά, δηλαδή, από την ταπει-
νή και ταλαιπωρημένη ομορφιά 
της Μαρίας Μαγδαληνής ή την 
ομορφιά που δεν έχει συνείδηση 
της Ναστάζια Φιλίπποβνα. Στον 
αντίποδα του αισθήματος που νιώ-
θει ο πρίγκιπας Μίσκιν ή ο Χρι-
στός αντικρίζοντας την αδυναμία 
και την ευθραυστότητα της εσω-
τερικής όψης του κόσμου. Στον 
αντίποδα μιας ομορφιάς που δεν 
διώχνει, αλλά φέρνει κοντά τους 
ανθρώπους, τους ηρεμεί, καταλα-
γιάζει τα εσωτερικά θεριά, ηρεμεί 
τους δαίμονες και τα στοιχειά. Η 
ομορφιά αυτή σήμερα δεν διαθέ-
τει όνομα. ∆εν γνωρίζουμε πού να 
την αναζητήσουμε.

Αν θα ήταν η ομορφιά της ορ-
θόδοξης πίστης, θα είχε εσωτερι-
κευτεί το βλέμμα του Χριστού μέ-
σα μας και δεν θα είχαν ανάγκη 
οι πιστοί Του από την ορατή βε-
βαίωση της επικίνδυνης παρου-
σίας τους στον ναό. Η ομορφιά 
της κατάνυξης και του ρίγους που 
προσφέρει η πίστη θα άντεχε την 
απουσία και την εσωτερίκευση. 
Οπως ακόμα περισσότερο οι νέ-
οι, αν είχαν κατάλληλα εργαλεία 
σκέψης, εκπαίδευσης, θα άντεχαν 
να στοχαστούν πάνω στη νεότη-
τά τους, στις ανάγκες τους, στην 
ομορφιά τους μέσα σε μικρότερα 
σχήματα, στη συμφιλίωση με την 
εποχή, στην αποδοχή της επικιν-
δυνότητας και στην αναζήτηση 
άλλων τρόπων να υμνήσουν την 
οργιώδη φύση της άνοιξης, τον 
έρωτα και την ανάγκη για εκτό-
νωση. Η ομορφιά της άφθαρτης 
νεότητας δεν θα κυλούσε στις 
λάσπες των απορριμμάτων που 
εγκατέλειψαν στην πλατεία Βαρ-
νάβα και αλλού, δεν θα άντεχαν 
αυτή την εικόνα ως αποτύπωμα. 

Η ομορφιά ίσως μαζί με την 
αγάπη να είναι στις μέρες μας οι 
πιο κακοποιημένες λέξεις. Ισως 
είναι αυτές που έχουν υποστεί τη 
μεγαλύτερη κατάχρηση. Είναι κε-
νές νοήματος. Γιατί τι σημαίνει 
τελικά η αγάπη για τον Αλλο, τον 
συνάνθρωπο που υποφέρει, όταν 
η ομορφιά έχει χάσει την τρυφερό-
τητά της για την ανθρώπινη ύπαρ-
ξη. Αυτή τη γλυκιά παραδοχή της 
ανθρώπινης πτώσης και ερημίας. 

Ο Γιώργος Χ. Θεοχάρης γεννήθη-
κε το 1951 στη Δεσφίνα Φωκίδος. 
Εργάστηκε στη χημική βιομηχανία. 
Εξέδωσε έξι ποιητικά βιβλία, κα-
θώς και ένα βιβλίο ιστορικής έρευ-
νας για τη σφαγή στο Δίστομο το 
1944 (Κρατικό Βραβείο Χρονικού 
- Μαρτυρίας το 2011). Επιμελήθη-
κε πέντε ανθολογίες ελληνικών 
ποιημάτων. Μετείχε στη σύντα-
ξη της έντυπης εφημερίδας Book 
Press. Μεταφράστηκε στα αγγλι-
κά, γαλλικά, γερμανικά, ισπανικά 
και αλβανικά. Διευθύνει το λογο-
τεχνικό περιοδικό «Εμβόλιμον». 
Είναι μέλος της Εταιρείας Συγγρα-
φέων και του Κύκλου Ποιητών. 
Τελευταίο του βιβλίο, η «Δίφορη 
μνήμη» (Πόλις, 2021).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Τα ποιήματα» του Απόστολου Με-
λαχρινού.
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Etienne από το «Germinal» του 
Ζολά, γιατί στην επαγγελματική μου 
ζωή υπήρξα συνδικαλιστής. Το ίδιο 
ιδεαλιστής. Το ίδιο αφελής.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;
Μέλπω Αξιώτη, Μάριο Χάκκα, Γιώρ-
γο Μαρκόπουλο και Léo Ferré.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

Σημαντικά στοιχεία σχετικά με την 
Αυτοκρατορία της Νικαίας από το 
βιβλίο του Κ. Χατζηαντωνίου «Το 
στέμμα των αυγών».
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
«Ο μαιτρ και η Μαργαρίτα» του Μι-
χαήλ Μπουλγκάκοφ.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
«Το κόκκινο ιππικό» του Ισαάκ 
Μπάμπελ.
 
Πού σταματάει η αυτοβιογραφία 
και πού αρχίζει η μυθοπλασία στη 
«Δίφορη μνήμη»; 
Ελάχιστα είναι τα σημεία μυθοπλα-
σίας, ενυπάρχουν μόνον εκεί όπου 
θέλησα να δώσω τόνους λογοτεχνι-
κότητας στην πραγματικότητα.
 
Μια πανσπερμία συναρπαστικών 
ιστοριών των ανθρώπων του γε-
νέθλιου τόπου σας είναι, μεταξύ 
άλλων, το βιβλίο σας. Πώς συγκε-
ντρώσατε αυτές τις ιστορίες;
Ενα μέρος προέρχεται από τη βι-
ωμένη μνήμη μου. Το μεγαλύτερο 
μέρος των ιστοριών αποτελεί δια-
μεσολαβημένη μνήμη, κυρίως από 
αφηγήσεις της μάνας μου, την οποία 
ηχογραφούσα για καιρό, μάλιστα σε 
μία κασέτα μαγνητοφώνου ακού-
γεται η φωνή της και μαζί ο ήχος 
από τη βέργα που τίναζα λιόδεντρα, 
αφού το μαγνητοφωνάκι έγραφε 
καθώς μαζεύαμε πικρό καρπό.
 
Η μνήμη είναι και μια μορφή επι-
νόησης; Είχατε αυτή την αίσθηση 
γράφοντας το βιβλίο; 
Εχω γράψει τον στίχο: «Ο,τι θυμά-
μαι είμαι/ ή μήπως μετατρέπονται 
τα όνειρα σε μνήμη;» (το έβαλε 
μότο ο Ντίνος Κατσουρίδης στην 
αυτοβιογραφία του), συνεπώς ναι, 
πολλάκις η μνήμη είναι και μια μορ-
φή επινόησης. Γράφοντας το βιβλίο 
είχα την αίσθηση ότι πολλά πραγ-
ματικά γεγονότα υπερέβαιναν την 
πραγματικότητα, ήταν απίστευτα, 
γι’ αυτό και παραθέτω τεκμηριώ-

σεις από εφημερίδες της 
εποχής που αναφέρονται 
σε αληθινά γεγονότα 
του χωριού μου τα 
οποία πέρασαν στην 
ειδησεογραφία.

ΜΑΡΙΑ ΞΥΛΟΥΡΗ
Πέτρινα πλοία
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 168

 

Μ
ε σκούρα μπλε ξυλομπογιά η 
Φάλκα ζωγραφίζει χάρτες 
πάνω σε χασαπόχαρτα, που 

ήταν τα μόνα ταξίδια της ζωής 
της. Οι χάρτες της ήταν χαρτιά, 
«ένας επίπεδος κόσμος που θα 
την κρατούσε για πάντα απέξω». 
Ο Ντέιβ βουτάει από έναν γκρε-
μό για να κυνηγήσει το πλοίο που 
ήταν για αυτόν ο μόνος προορι-
σμός. Η κόρη του Γιαρ έχει την 
αίσθηση πως από τότε που πέθα-
νε ο πατέρας της, η γεωγραφία 
της μικραίνει, χάνονται από το 
μυαλό της οι λίμνες, τα βουνά, 
τα ποτάμια και οι πρωτεύουσες 
του κόσμου. Η γυναίκα του Γιαρ 
περιδιαβαίνει έναν φασματικό 
χάρτη, πολύ πλατύτερο από το 
νησί όπου περπατά. 

Ενας ναυαγός στην «πολιτεία 
των φυγάδων» ατενίζει στη φα-
ντασία του μέρη μακρινά, πέρα 
από τις εσχατιές του θανάτου. 
Εξήντα ναυαγοί πάνω σε μια 
κουκκίδα χώματος, «στην πιο 
ελάχιστη στεριά του ωκεανού», 
σπέρνουν τους τάφους τους σε λί-
γα μέτρα άμμου. Οσοι γλιτώνουν, 
μετοικούν πάνω σε μια σχεδία 

που γίνεται η μόνη τους στεριά. 
Τα μέρη όπου ταξιδεύουν οι ήρω-
ες της Ξυλούρη είναι πλωτά. «Εί-
ναι καράβια πέτρινα που πλέουν 
στον χρόνο, ώσπου ν’ αποφασί-
σει ο χρόνος να τ’ αποτελειώσει».

Η νησιωτική σκηνογραφία των 
διηγημάτων υποβάλλει την εντύ-
πωση μιας έσχα-
της ερημίας. Οι 
μέτοικοι αυτών 
των παντέρημων, 
απροσπέλαστων 
νησίδων μοιάζει 
να έχουν διαβεί 
το κατώφλι των 
εγκοσμίων, συνε-
χίζοντας να υπάρ-
χουν χάρη σε μια 
σωτήρια πλάνη, 
που έχει το σχή-
μα μιας ελάχιστης 
στεριάς. Οι ναυ-
αγοί της σχεδίας 
επιζούν διαπλέο-
ντας μια παραίσθηση. «Αν ό,τι 
συμβαίνει στη σχεδία είναι πράγ-
ματι πλάνη, είναι η πιο πειστική 
και πολύτιμη απ’ όλες». Ο τελευ-
ταίος στην πολιτεία των φυγά-
δων πέφτει σε ένα βάραθρο από 
βράχια, νομίζοντας ότι θα τον 
δροσίσει η πνοή της ελευθερίας, 
ενώ τον βιτσίζει η πιο άγρια αιχ-

μαλωσία. Στην κοσμογονία κά-
ποιων αρχαίων ανθρώπων, οι έν-
θεοι πρόγονοι έριχναν βράχια στη 
θάλασσα για να φτιάξουν ένα μο-
νοπάτι καταμεσής του ωκεανού, 
που κανείς από τους επιγόνους 
δεν πάτησε ποτέ και κανείς δεν 
το περπάτησε για να επιστρέψει 

στον τόπο που 
εγκατέλειψε.

Χωρίς να υπο-
βαθμίζω καθόλου 
την αλληγορική 
δραστικότητα των 
νεκροπόλεων που 
προβάλλουν μέ-
σα από την ωκε-
άνια τοπιογραφία, 
προτιμώ τα διη-
γήματα που δεν 
βρέχονται από θά-
λασσα. Συγκλονι-
στικό θεωρώ το 
εναρκτήριο πεζό, 
όπου συντελείται 

η νοσηρή, χοϊκή και αβάσταχτα 
σπαρακτική συνάντηση ενός άν-
δρα με τη νεκρή γυναίκα του. Συ-
ντετριμμένος από το πένθος είναι 
και ο άνδρας στο επόμενο διήγη-
μα. Καθώς ετοιμάζει το πρωινό για 
τα παιδιά του, δεν καταφέρνει να 
αποστρέψει το βλέμμα του από τη 
γυναίκα του, που ακόμα και μετά 

την ταφή της εξακολουθεί να κρέ-
μεται από το ταβάνι. Υπέροχη εί-
ναι και η φανταστική ιστορία «Ο 
βήχας του Ιουλίου». Σε έναν παρά-
ξενο τόπο, κάθε Ιούλιο σηκώνεται 
ένας σφοδρότατος, άρρωστος αέ-
ρας, που μετατρέπει το μεσοκαλό-
καιρο σε γόο και λυγμό. Είναι «οι 
προδομένες προσευχές, που επι-
στρέφουν σ’ αυτούς που έχασαν 
την ελπίδα και την πίστη τους κι 
έπαψαν να τις λένε».

Μολονότι εννέα από τα δεκα-
πέντε διηγήματα έχουν προδημο-
σιευτεί, η χωροταξική επιμέλεια 
της Ξυλούρη αναδεικνύει τους με-
ταξύ τους αρμούς. Ανάμεσα στα 
όμορα πεζά ορισμένες λεπτομέ-
ρειες και μοτίβα επανέρχονται, 
ενόσω σε όλα κυριαρχεί η οδύνη 
της αποδημίας. Η γραφή ιχνηλα-
τεί την επικράτεια του φανταστι-
κού για να προσδώσει στον θάνα-
το μυθοπλαστική αχλή ή, αλλιώς, 
λογοτεχνική ομορφιά. 

Σε απόκρημνες νεκροπολιτείες, 
σκλάβοι φαντασιώνονται μια ανέ-
φικτη απολύτρωση. Αλλοι αποσύ-
ρονται σε μύχιες νησίδες, που πε-
ριφρουρούν με άκρα απελπισία. Σε 
απορφανισμένα σπίτια χάσκουν 
ανοιχτοί λάκκοι. Μέσα από την ει-
κονοποιητική ευρηματικότητα της 
Ξυλούρη, ο θάνατος γίνεται τόπος.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Στενόχωρη γεωγραφία

Τι θα σώσει τον κόσμο;

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η ομορφιά ίσως μαζί 
με την αγάπη να είναι 
στις μέρες μας οι πιο 
κακοποιημένες λέξεις.

Eχει ειπωθεί πολλές φορές ότι ο «Ηλίθιος» του Φίοντορ Ντοστογιέφσκι, 
ο νεαρός, αθώος, καλοκάγαθος πρίγκιπας Μίσκιν, φέρει χαρακτηριστικά 
αυταπάρνησης και ιερότητας, όμοια με του Χριστού.
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η ζωή με λιγότερα πράγματα,
η απόλαυση της αφαίρεσης

Τα κορίτσια του πεταμένου ναού

ΗΠΑ
Από το πλήθος των βίντεο που κυ-
κλοφορούν στο ∆ιαδίκτυο για μια 
καλύτερη καθημερινότητα, ο Τζό-
σουα Μπέκερ έχει αποκτήσει την 
ιδιότητα ενός κινηματογραφικού 
αστέρα. Φαινόμενο η ίδια η ανέλκυ-
σή του στη δημόσια σφαίρα, καθώς 
ο ίδιος ξεκίνησε από πάστορας, που 
σταδιακά στα κηρύγματά του ενσω-
μάτωνε απλές αλήθειες της καθημε-
ρινότητας. Ρήτορας χαρισματικός, 
προχώρησε αξιοποιώντας τις τάσεις 
της εποχής και ανταποκρινόμενος 
στις διάφορες προτάσεις για θεματι-
κές ομιλίες σε ζωντανό κοινό, έφθα-
σε να περιγράψει με απλότητα και 
πειστικότητα μια νέα αντίληψη για 
μια μινιμαλιστική ζωή. Χωρίς ψυ-
χαναγκασμούς, χωρίς ενοχές, χωρίς 
περιττά υλικά αγαθά, χωρίς άχρη-
στη διακόσμηση, χωρίς πολλά ρού-
χα και παπούτσια, χωρίς πολλά παι-
δικά παιχνίδια, αλλά με μεγαλύτερη 
απόλαυση της στιγμής, των σχέσε-
ων, του νέου εαυτού. Τα βιβλία του 
είναι γραμμένα απλά. Το πιο πρό-
σφατο (Τhe Minimalist Home) είναι 
μια πρόταση για την καθημερινό-
τητα στο σπίτι, που άλλωστε υπε-
ρασπίζεται στο μπλογκ του (https://
www.becomingminimalist.com/), 
το οποίο επισκέπτονται άνθρωποι 
από όλον τον κόσμο. Στα βίντεο 
του Τζόσουα Μπέκερ, εύκολα δι-
απιστώνει κανείς ότι έχει πείσει 
πολύ κόσμο γιατί, σε αντίθεση με 
άλλους γκουρού της καλής ζωής, 
μοιάζει να πιστεύει απόλυτα όσα 

λέει και να τα έχει εφαρμόσει στην 
οικογενειακή του ζωή. Με την οικο-
γένειά του, προβάλλει ένα πρότυπο 
ταύτισης. Ωρες δοκιμών, τον έχουν 
προικίσει με σωστή εκφορά λόγου, 
μεστά και σύντομα κείμενα, πειστι-
κό ηχόχρωμα. Ο Μπέκερ απολαμ-
βάνει πλέον μια διεθνή αναγνώρι-
ση στον τομέα της αυτοβοήθειας, 
που στην περίπτωσή του όμως εί-
ναι μια ολιστική θεώρηση καθημε-
ρινής ζωής βασισμένη στην κοινή 
λογική, στην προσφορά και στην 
ενδυνάμωση μέσω της αφαίρεσης. 
Η βιομηχανία του αυτοκληθέντων 
προπονητών για να ζούμε καλύτερα 
είναι τεράστια. Και συχνά υπηρετεί-
ται από διάττοντες αστέρες και από 
ανθρώπους με αναλώσιμο χάρισμα. 
Ο Μπέκερ θεωρείται η χρυσή τομή 
με μια πρόταση που, αν και πολύ 
«αμερικάνικη» στην αφετηρία της, 
δείχνει ότι έχει διείσδυση σε όλες 
τις κουλτούρες, αν κρίνει κανείς 
από τις επισκέψεις και τους συν-
δρομητές, από ∆ύση και Ανατολή. 
Ενα φαινόμενο της εποχής μας εί-
ναι η ανάγκη αναρίθμητων ανθρώ-
πων για έμπνευση σε έναν κόσμο 
που μοιάζει όλο και πιο χαοτικός 
και απρόβλεπτος. Μερικά από τα 
μότο του Τζόσουα Μπέκερ: «Oταν 
αποδεσμευόμαστε από πράγματα 
που δεν έχουν πραγματική αξία 
για εμάς, τότε ανακαλύπτουμε όσα 
πραγματικά αξίζουν»· «ίσως η ζωή 
που πάντα ήθελες να ζήσεις, να εί-
ναι θαμμένη κάτω από τα πράγματα 
που έχεις συσσωρεύσει». 

Κλείνει αυτή η μικρή «τριλογία του 
μπορντέλου», μέσα από το βιβλίο 
της Τζέιν Λίστερ «Η ιστορία του 
αγοραίου έρωτα» (το βιβλίο θα εκ-
δοθεί προσεχώς στα ελληνικά από 
τις εκδόσεις Καπόν), με μία ακόμα 
επίσκεψη στην Απω Ανατολή. «Η 
Ιαπωνία μας καλεί», σχολιάζει ο κύ-
ριος Γκρι. «Και δεν θέλει πολύ για να 
τρέξουμε κοντά της», συμπληρώνει.

Ο λόγος για έναν απλό βουδιστι-
κό ναό στο Τόκιο, τον Γιοκάν-τζι. 
Χρονολογείται περί τα μέσα του 
17ου αιώνα και την περίοδο του 
Eντο (1603-1868). 

Εχει αυτήν τη λεπτή ομορφιά 
των παραδοσιακών ιαπωνικών κτι-
σμάτων, αυτών που αποθέωσε στο 
περίφημο «Εγκώμιο της σκιάς» ο με-
γάλος Τανιζάκι (επιλέγοντας, όμως, 
να ζει σε δυτικού τύπου σπίτι για 
καθαρά πρακτικούς λόγους). Οι λε-
πτές γραμμές εν μέσω μιας φύσης 
που έχεις πάντοτε την αίσθηση ότι 

δένει με μιαν ιδιαίτερη, εσωτερική 
αρμονία, με τους ανθρώπους. 

Ο συγκεκριμένος ναός έχει και 
μιαν άλλη ονομασία στα ιαπωνικά: 
«Ο πεταμένος ναός». Υπάρχει εξή-
γηση γι’ αυτό. Κάποτε βρισκόταν 
στην καρδιά της «συνοικίας της 
ευχαρίστησης», αυτού που εμείς 
αποκαλούμε «κόκκινα φανάρια». 

Χιλιάδες πόρνες ζούσαν και ερ-
γάζονταν ολόγυρά του. Και χιλιά-
δες είναι θαμμένες εκεί, όταν δεν 
υπήρχαν χρήματα για τα έξοδα 

της κηδείας. Ο θρύλος λέει ότι τα 
κορμιά τους τυλίγονταν σε ψάθι-
να στρώματα από τους ιδιοκτή-
τες των μπορντέλων και αφήνο-
νταν στην πίσω πόρτα για να τα 
ξεφορτωθούν. 

Η Λίστερ γράφει πως υπάρχει 
αναμφίβολα κάποια αλήθεια σε αυ-
τό, όμως πολλές από αυτές τις γυ-
ναίκες χάθηκαν στον μεγάλο κα-
ταστροφικό σεισμό του 1855 και 
τάφηκαν εκεί μαζικά. 

Ολο αυτό ακούγεται πολύ στενά-
χωρο. Ωστόσο, υπάρχει μια ζεστή 
λεπτομέρεια: σήμερα, οι άνθρωποι 
καίνε θυμιάματα εκεί και αφήνουν 
ως δώρα χτένες μαλλιών και λου-
λούδια στους τάφους, προσφορά 
στη μνήμη των απόκληρων νεκρών 
τόσο πολλά χρόνια μετά.

Μια πλάκα έξω από τον ναό πα-
ρέχει και μια σύντομη ιστορία της 
περιοχής και ορισμένων από τα 
πρόσωπα που έζησαν εκεί. Πρό-

σωπα με σώματα που υποτίθεται ότι 
προσέφεραν την ηδονή αλλά που 
«πετάχτηκαν» στο νεκροταφείο της 
περιοχής. Περιέχει επίσης αράδες 
γραμμένες από μια πόρνη ονόμα-
τι Χαναμάτα Χαναγιόι (Hanamata 
Hanayoi): «Γεννήθηκα για να ζήσω 
στην κόλαση και να ταφώ στον ναό 
Γιοκάν-τζι».

Ο κύριος Γκρι επιστρέφει στο 
απόσπασμα που έχει η Λίστερ ως 
προμετωπίδα στο κεφάλαιο για την 
περίοδο Εντο στην Ιαπωνία. Κάτι 
σαν ύστατος χαιρετισμός σε όλα 
αυτά τα άγνωστα κορίτσια: «Χαλα-
ρώνοντας τη σάρπα του ποταμού 
Γιοσίνο, συνενώνοντας τα βουνά 
Ιμο και Σε, απλώνοντας το κράσπε-
δο του όρους Τσουκούμπα – έτσι 
κάνουν οι εραστές, τυλιγμένοι μέ-
σα σ’ ένα πέπλο ομίχλης, σκορπώ-
ντας ένα στρώμα λουλουδιών, κα-
θώς τεντώνονται για να πιάσουν 
ένα μαξιλάρι».

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Εμιλι Ντίκινσον
Στη Βιβλιοθήκη Μόργκαν, στο Μαν-
χάταν, έχουν ετοιμάσει ένα θαυ-
μάσιο αφιέρωμα στην Εμιλι Ντίκιν-
σον, από τις αγαπημένες μορφές 
του 19ου αιώνα. Είναι μια διαδρα-
στική προσέγγιση στο έργο της με 
ανάγνωση ποιημάτων της από την 
ποιήτρια Λι Αν Μπράουν, καθώς 
και επιλογή από τη μεγάλη έκθεση 
του 2017 με τίτλο «Είμαι ο κανένας! 
Ποιος είσαι εσύ;». Η αντοχή της Ντί-
κινσον στον χρόνο αποδεικνύεται 
και από τις νέες μεταφραστικές από-
πειρες σε διάφορες γλώσσες. 

ΒΑΣΙΛΕΙΑ
Ολαφουρ Ελίασον
Από τους πιο σύνθετους και ενδιαφέ-
ροντες καλλιτέχνες της εποχής μας, 
ο Ολαφουρ Ελίασον παρουσιάζει 
υβριδικές προσεγγίσεις σε ρευστές 
καταστάσεις. Η νέα έκθεση «Life» 
παρουσιάζεται τώρα και έως τον 
Ιούλιο στην Ελβετία, στο Ιδρυμα 
Beyeler. Ο Ελίασον καλεί το κοι-
νό σε έναν διαδραστικό στοχασμό 
πάνω στον πολιτισμό και στη ζωή, 
χωρίς συγκεκριμένη αρχή και προ-
καθορισμένο τέλος, αλλά σαν μια 
διαρκή και απρόβλεπτη ροή ήχων, 
εικόνων, αισθήσεων. 

ΜΟΝΑΧΟ
Μνημείο Λουδοβίκου Β΄
Ο Λουδοβίκος Β΄ της Βαυαρίας (1845-
1886) έμεινε στην ιστορία για την 
ασταθή ψυχική υγεία του, τα εντυ-
πωσιακά κάστρα και την αγάπη του 
για τον Βάγκνερ. Το μνημείο του 
στο Μόναχο, στη γέφυρα Κορνέ-
λιους, χυτεύθηκε από τους ναζί πλην 
της κεφαλής που εκτίθεται ως αντί-
γραφο. Μια επιτροπή με επωνυμία 
«Μνημείο για τον βασιλιά Λουδοβί-
κο Β΄» επιθυμεί να στηθεί ένα νέο 
γλυπτό στην ίδια θέση, αντάξιο της 
θέσης του Λουδοβίκου στην ιστορία 
της Βαυαρίας. 

ΒΕΝΕΤΙΑ
Νέα εποχή
Με διεθνείς συναντήσεις για το καλο-
καίρι και το φθινόπωρο, η Βενετία 
ελπίζει να αναθερμάνει τις σχέσεις 
της με τον πολιτισμό και το διεθνές 
κοινό. Το 49ο ∆ιεθνές Φεστιβάλ Θε-
άτρου θα αρχίσει στις 2 Ιουλίου και 
το ∆ιεθνές Φεστιβάλ Χορού θα δι-
εξαχθεί την τελευταία εβδομάδα 
του ίδιου μήνα. Μουσικά γεγονότα 
οργανώνονται για τις 17 και 26 Σε-
πτεμβρίου. Η Ιταλία σχεδιάζει να 
ανοίξει στους τουρίστες το καλο-
καίρι και θα ποντάρει και πάλι στον 
πολιτιστικό τουρισμό. 

ΒΡΑΖΙΛΙΑ
Ιησούς Χριστός
Το τρίτο υψηλότερο άγαλμα του Χρι-
στού στον κόσμο γεννιέται, λίγο λί-
γο, στο Ενκαντάδο, στη νότια Βραζι-
λία, κοντά στην Ουρουγουάη. Οταν 
ολοκληρωθεί θα έχει ύψος 43 μέτρα, 
ψηλότερο από το διάσημο άγαλμα 
του Ιησού στο Ρίο, που φθάνει τα 
38 μέτρα και αποτελεί ένα από τα 
εμβλήματα της χώρας. Το έργο έχει 
προϋπολογισμό 350.000 δολάρια και 
η πατρότητα της ιδέας ανήκει στον 
πολιτικό Αντροάλντο Κοντσάτι, ο 
οποίος απεβίωσε τον περασμένο 
Μάρτιο από COVID-19.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Γεννήθηκα για να ζήσω στην κόλαση και να ταφώ στον ναό Γιοκάν-τζι», 
άφησε ως επίγραμμα μια κοπέλα που εργάστηκε κάποτε στην περιοχή.

Ο Τζόσουα Μπέκερ είναι από τους 
επιτυχημένους Αμερικανούς προπα-
γανδιστές της καθημερινής ζωής με 
λιγότερα υπάρχοντα. 

Ο θρύλος λέει
ότι τα κορμιά τους
τυλίγονταν
σε ψάθινα στρώματα
από τους ιδιοκτήτες 
των μπορντέλων.
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Αναθάρρησε η γειτονιά, όταν από 
το κτίριο της οδού Μαυρομιχάλη 
6, λίγα μόλις μέτρα από την πολύ-
βουη Ακαδημίας, απομακρύνθηκαν 
οι λινάτσες και τα ικριώματα. Και 
πίσω από την γκρίζα όψη που είχα-
με συνηθίσει να βλέπουμε σχεδόν 
δέκα χρόνια σε αυτό το σημείο του 
κέντρου, μια περιοχή των θεάτρων, 
των βιβλιοπωλείων και της μουσι-
κής, αποκαλύφθηκε το τριώροφο με 
τα ψηλά παράθυρα και τις έξι κεφα-
λές Καρυατίδων να σμιλεύουν πάνω 
του μια ιστορία 139 χρόνων. Και τι 
ιστορία! Το αστικό σπίτι μιας άλ-
λης Αθήνας δύο μεγάλων ανδρών: 
Πρώτα του Ερνέστου Τσίλλερ που 
το σχεδίασε για μόνιμη κατοικία 
του και έζησε εδώ με τη σύζυγό 
του, πιανίστρια Σοφία ∆ούδου και 
τα παιδιά τους, φιλοξενώντας στο 
σαλόνι τους προσωπικότητες όπως 
οι Ντέρπφελν, Ραγκαβής, Μαυρομι-
χάλης, Τσαλδάρης. Και έπειτα του 
Κεφαλονίτη τραπεζίτη και συλλέ-
κτη ∆ιονύσιου Π. Λοβέρδου, που 
αγόρασε σε πλειστηριασμό το σπίτι 
όταν ο Γερμανός αρχιτέκτονας το 
πούλησε αντιμέτωπος με μεγάλα 
οικονομικά προβλήματα. 

Ηταν το 1912, όταν ο τραπεζί-
της το αγόρασε για κατοικία αλ-
λά και για να εκθέσει τις πλούσιες 
συλλογές του. Εδώ δημιούργησε 
το ιδιωτικό Μουσείο Βυζαντινής 
Τέχνης με το όνομά του, με τρο-
ποποιήσεις και προσθήκες όπως 
το «παρεκκλήσι» χωρίς ανοίγματα, 
με τρούλο και οκταγωνικό τύμπα-
νο και την αίθουσα με τους μαρμά-
ρινους κίονες, που επιμελήθηκε ο 
αρχιτέκτονας Αριστοτέλης Ζάχος.

Κορωνοϊού επιτρέποντος, από 
τον Μάιο το «Μουσείο ∆ιονυσίου 
Λοβέρδου» θα λειτουργήσει ως πα-
ράρτημα του Βυζαντινού και Χρι-
στιανικού Μουσείου, στεγάζοντας 
την υπέροχη συλλογή Λοβέρδου. 
Η αποκατάσταση και ανάδειξη του 
ρημαγμένου αρχοντικού που δοκι-
μάστηκε από σεισμούς, αλλά και 
από μια πυρκαγιά το 1980, όταν 
φιλοξενούσε το βεστιάριο της Λυ-
ρικής Σκηνής, είναι μια ανάσα για 
την περιοχή και τους κατοίκους 
της. Αποτελεί και μέρος μιας ανα-
βάθμισης κτιριακών υποδομών για 
πολιτιστικές χρήσεις που δημιουρ-
γούνται ήδη στην πόλη και θα αυ-
ξηθούν σταδιακά τα επόμενα χρό-
νια. Πολιτιστικών πυρήνων που 
βοηθούν το city branding της Αθή-
νας – την προβολή του κέντρου,  
την ανάπτυξη του χειμερινού του-
ρισμού, την αύξηση της παραμο-
νής των ξένων επισκεπτών τα κα-
λοκαίρια στο κέντρο της πόλης, 
προσφέροντας περισσότερες ευ-
καιρίες να επιλέξουν διαδρομές σε 
μουσεία, μνημεία, γειτονιές. Ενας 
κύκλος έργων κλείνει και ένας νέ-
ος κύκλος θα ανοίξει προκειμένου 
να αποκατασταθούν χώροι και να 
δοθούν σε νέες χρήσεις. Εργα του 
υπουργείου Πολιτισμού που κά-
ποια χρηματοδοτούνται από την 
Περιφέρεια Αττικής, μέσω του ΠΕΠ 
Αττικής, στο ΕΣΠΑ.

Το έργο επέκτασης, οι γυάλινες 
επιφάνειες, η νέα εικόνα και οι επι-
πλέον χώροι της Εθνικής Πινακο-
θήκης - Μουσείο Αλεξάνδρου Σού-
τσου, δημιουργούν μια αισιόδοξη 
διάθεση. Επιπλέον σχηματίζεται 
ένας ισχυρός πολιτιστικός πυρήνας 
ο οποίος ξεκινά από τη Βασιλίσσης 
Σοφίας και το Μέγαρο Μουσικής, 
συνεχίζει στη Βασιλέως Κωνστα-
ντίνου, τη Ρηγίλλης, τη Νεοφύτου 

∆ούκα και την Κουμπάρη, περιλαμ-
βάνοντας και το Πολεμικό Μου-
σείο, το Βυζαντινό και Χριστιανικό 
Μουσείο (ΒΧΜ), το Ωδείο Αθηνών, 
το Λύκειο του Αριστοτέλη, τα Μου-
σεία Κυκλαδικής Τέχνης και Μπε-
νάκη. Στο μεταξύ, στο Ωδείο Αθη-
νών πραγματοποιούνται εργασίες 
εκσυγχρονισμού που χρηματοδο-
τούνται από το ΠΕΠ 2014-2020, οι 
οποίες περιλαμβάνουν αποπερά-
τωση του αμφιθεάτρου 600 θέσε-
ων, κέντρο μουσικής τεχνολογίας, 
δημιουργία καφέ στο ισόγειο κ.ά. 

Ενας δεύτερος πυρήνας δημι-
ουργείται στην Πλάκα. Στρίβο-
ντας δεξιά από τη Λεωφόρο Αμα-
λίας στην Περιάνδρου, συναντάμε 
το παρατημένο διώροφο στο νού-
μερο 5. Μόνο η πλάκα πάνω από 
την πόρτα του θυμίζει τη σημασία 
του: «Στο σπίτι αυτό πέθανε ο εθνι-
κός μας ποιητής Κωστής Παλαμάς 
στις 27 Φεβρουαρίου 1943». Είναι 

το σπίτι όπου πέρασε τα τελευταία 
χρόνια της ζωής του ο ποιητής με-
τά την έξωσή του από την κατοι-
κία της Ασκληπιού 3. Εδώ έζησε σε 
ένα από τα δύο διαμερίσματα του 
δευτέρου ορόφου με τη σύζυγό του 
Μαρία και την κόρη τους Ναυσικά. 
Με παρέμβαση της υπουργού Πολι-
τισμού Λίνας Μενδώνη προχωρούν 
οι διαδικασίες απαλλοτρίωσης του 
κτιρίου από το υπουργείο, προκει-
μένου να μετατραπεί σε χώρο με-
λέτης και σπουδής της νεότερης 
ελληνικής λογοτεχνίας.

Διοσκούρων και Πολυγνώτου 
Συνεχίζοντας τη διαδρομή στην 

Πλάκα και τα δαιδαλώδη σοκάκια 
της με όλες τις αναφορές πολιτι-
σμού ολόγυρα, συναντάμε το κτίριο 
της ∆ιοσκούρων 4 και Πολυγνώτου 
7. Εδώ θα στεγαστεί το Αρχείο Ελύ-
τη που διαφυλάσσει η Ιουλίτα Ηλι-
οπούλου. Οταν με το καλό αποκα-
τασταθεί, –γιατί υπήρξε ολιγωρία 
από το 2013, όπως παραδέχθηκε η 
υπουργός Πολιτισμού– το κοινό θα 
μπορεί να επισκεφθεί τον χώρο και 
οι μελετητές να μελετήσουν το έργο 
του νομπελίστα. Στο ισόγειο δημι-
ουργείται χώρος υποδοχής των επι-
σκεπτών αλλά και έκθεσης με τους 
σημαντικότερους σταθμούς της ζω-
ής και του έργου του ποιητή που 
θα περιλαμβάνει χρονολόγιο, πρώ-
τες εκδόσεις (52 βιβλία), χειρόγρα-
φα, ζωγραφικά κολάζ, ενδεικτικές 
μεταφράσεις, ηχητικά ντοκουμέ-
ντα κ.ά. Στον όροφο θα λειτουργή-
σει χώρος πληροφοριών, αίθουσα 
πολλαπλών χρήσεων για διαλέξεις, 
συνέδρια, εκπαιδευτικά προγράμ-
ματα, αλλά και μουσικές και ποιη-
τικές εκδηλώσεις, μικρό καφέ. Και 
στο υπόγειο βιβλιοθήκη με βιβλία, 
περιοδικά (περίπου 1.000 τίτλοι), δί-
σκους, φωτογραφικό, ηχητικό και 
κινηματογραφικό υλικό. Ο προϋπο-
λογισμός του έργου ανέρχεται σε 
657.200 ευρώ και η δημοπράτησή 
του έχει προγραμματιστεί για το α΄ 
τρίμηνο του 2021.

Στην οδό Πολυγνώτου με τις 
μαγαρισμένες από τις μουτζούρες 
όψεις των νεοκλασικών, όπως τα 

κτίρια που στεγάζουν το Ιδρυμα Με-
λίνα Μερκούρη αλλά και διάφορες 
υπηρεσίες του ΥΠΠΟΑ, βρίσκεται 
και η οικία Κωλέττη (1773-1847). Το 
αρχοντικό όπου έζησε από το 1844-
1847 ο πρωθυπουργός, κάποτε, της 
χώρας, ο οποίος συνδέθηκε με ρα-
διουργίες και δωροδοκίες, στέκει 
ετοιμόρροπο μέσα σε έναν άναρχο 
κήπο με την αινιγματική πήλινη 
γυναικεία μορφή να δεσπόζει στην 
πρόσοψη, δίπλα στα ξεχαρβαλωμέ-
να παράθυρα. Το οίκημα στο οποίο 
βρίσκουν κατά καιρούς καταφύγιο 
άστεγοι, θα στεγάσει το πολύτιμο  
αρχείο της Υπηρεσίας Συντήρησης 
Μνημείων Ακρόπολης, με όλες τις 

αναστηλωτικές επεμβάσεις στον 
Ιερό Βράχο. Σε αυτό το οίκημα γυ-
ρίστηκε η ταινία «Το Αμαξάκι» με 
τον Ορέστη Μακρή στον ρόλο του 
Πλακιώτη αμαξά. Και δίπλα ακρι-
βώς η περίφημη «Στέλλα» του Κα-
κογιάννη. Κατηφορίζοντας προς το 
Μοναστηράκι, το οικοδομικό τε-
τράγωνο Aρεως - Κλάδου - Βρυσα-
κίου - Αδριανού περιλαμβάνει ένα 
συγκρότημα κτιρίων: το Μουσείο 
Νεότερου Ελληνικού Πολιτισμού. 
Θα ανοίξει σταδιακά από τον Ιού-
νιο με την έκθεση «Αντίδωρα του 
‘21: Ηρωες και σύμβολα» στο πλαί-
σιο του εορτασμού των 200 χρόνων 
από την Επανάσταση του ’21. Εκτός 

από το κτίριο Κ στο οποίο θα στε-
γαστεί η έκθεση, ανοίγουν το Γ1 
και 2 και το Ε και, λίγο πιο κάτω, 
επί της Αρεως, το Τζαμί Τζισταρά-
κη που λειτουργεί ως παράρτημα 
του Μουσείου Νεότερου Ελληνι-
κού Πολιτισμού. Η περίφημη «Αυ-
λή των Θαυμάτων» υλοποιείται με 
χρηματοδότηση από το ΠΕΠ Αττι-
κής 2007-2013 και 2014-2020. 

Ανηφορίζοντας από την Ομό-
νοια τη Σταδίου, το τριώροφο στον 
αριθμό 47 συνδέεται με την ιστο-
ρία του νεότερου ελληνικού κρά-
τους. Είναι το σπίτι όπου διέμενε 
ο Αλέξανδρος Σούτσος, χαρακτη-
ριστικό δείγμα όψιμου νεοκλασι-

κισμού με πλούσιο μορφολογικό 
διάκοσμο. Σήμερα βρίσκεται σε 
κακή κατάσταση εξαιτίας περυσι-
νής πυρκαγιάς, αλλά και άναρχων 
παρεμβάσεων επί δεκαετίες από 
τις εμπορικές χρήσεις. Η ένταξή 
του στη χρηματοδοτική περίοδο 
2021-27 και η αποκατάστασή του 
είναι στους σχεδιασμούς του υπ. 
Πολιτισμού για τα εγκαταλελειμμέ-
να κτίρια του κέντρου. Θα αποτε-
λέσει –εκτός απροόπτου– το σπίτι 
του πολύπαθου Θεατρικού Μουσεί-
ου. Στο Μεταξουργείο, στην οδό 
Πλαταιών, συνεχίζονται οι εργα-
σίες καθαρισμού στο ηλικίας 130 
ετών συγκρότημα του Τυποβαφι-
κού Εργαστηρίου «Βιοτεχνία Ελλη-
νικών Μαντιλιών (ΒΕΜ)», θα γίνει 
ένα ζωντανό Κέντρο Χειροτεχνίας. 
Τέλος, στην Ακαδημία Πλάτωνος 
σε συνεργασία με τον ∆ήμο Αθη-
ναίων (Προγραμματική Σύμβαση 
Πολιτισμικής Ανάπτυξης) δρομο-
λογούνται η ανάπλαση και η ανά-
δειξη του αρχαιολογικού χώρου της 
Ακαδημίας Πλάτωνος. Η προκήρυ-
ξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού για 
την εκπόνηση της μελέτης θα οδη-
γήσει στην ανέγερση του Αρχαι-
ολογικού Μουσείου Αθήνας στον 
χώρο που χωροθετήθηκε το 2002. 
Στο ΥΠΠΟΑ έχει εγκριθεί η κτιρι-
ολογική και η μουσειολογική με-
λέτη. Ενα μουσείο για την ιστορία 
της πόλης.

Τινάζοντας
τη... λήθη
από κτίρια
της Αθήνας
Αλλάζει ο πολιτιστικός χάρτης της πόλης

Εμβληματικά ιστορικά 
οικοδομήματα 
αναστηλώνονται
και αναπαλαιώνονται για 
να στεγάσουν μουσεία 
και χώρους πολιτισμού.

Το εκκλησάκι του Αγίου Ελισσαίου θα ενταχθεί στο Μουσεί ο Νεό τερου Ελληνικού  Πολιτισμού . ∆εξιά, το τελευταί ο 
σπί τι όπου έ ζησε ο Κωστής Παλαμά ς στην οδό  Περιά νδρου, στην Πλά κα, ρημάζει εδώ και δεκαετίες.

Το αρχοντικό όπου έζησε από το 1844 έως το 1847 ο Ιωάννης Κωλέττης.

Η οικία Αλεξάνδρου Σούτσου στην οδό Σταδί ου θα αποκατασταθεί  και προορί ζεται να στεγάσει το Θεατρικό  Μουσεί ο.
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Το πολύπλοκο Μέγαρο Τσίλλερ - Λοβέρδου με έντονα τολμηρά χρώματα σε κάθε δωμάτιο, πανέμορφα ψηφιδωτά με φυτικό και ζωικό διάκοσμο, εντυπωσιακές τοιχογραφίες και οροφογραφίες, περίτεχνα γύψινα και ξυλόγλυπτα.

Το παρεκκλή σι με τρού λο στο εσωτερικό του μεγάρου της οδού Μαυρομιχάλη, το οποίο αναμένεται να ανοίξει τις πύλες του τις προσεχείς εβδομάδες. ∆εξιά, εργασίες κατά το «στήσιμο» της έκθεσης της «συλλογής Λοβέρδου».

Της ΛΙΝΑΣ ΜΕΝΔΩΝΗ

Η επαναλειτουργία των μουσείων, 
μόλις οι υγειονομικές συνθήκες 
το επιτρέψουν, σηματοδοτείται 
από την επανένταξη στον μου-
σειακό χάρτη της Αθήνας της 
Εθνικής Πινακοθήκης, από την 
έναρξη λειτουργίας του Μεγάρου 
Λοβέρδου - Τσίλλερ, επί της οδού 
Μαυρομιχάλη, ως παραρτήματος 
του Βυζαντινού και Χριστιανικού 
Μουσείου και χώρου έκθεσης μέ-
ρους της συλλογής των εικόνων 
του ∆ιονυσίου Λοβέρδου, και από 
τη σταδιακή απόδοση στο κοινό 
του Μουσείου Νεότερου Ελληνι-
κού Πολιτισμού. Είναι εξαιρετικά 
σημαντικό ότι το καλοκαίρι 2021 
προστίθενται στην Αθήνα τρεις 
νέοι μουσειακοί χώροι, όχι μόνο 
για τα μοναδικά τους εκθέματα, 
αλλά και για την αρχιτεκτονική 
τους, που αναφέρεται σε τρεις πε-
ριόδους της ιστορίας των Αθηνών.  

Με την αφαίρεση των πρόχει-
ρων περιφράξεων, τα χρονίζοντα 
εργοτάξια στην καρδιά της πρω-
τεύουσας αποκαλύπτουν νέους 
προορισμούς, που ενισχύουν την 
πολιτιστική δυναμική της πόλης. 
Για την Αθήνα, που έχει βιώσει 
έντονα και δραματικά τις επιπτώ-
σεις της οικονομικής κρίσης, αλλά 
και της πανδημίας, έχουμε χρέος 
–ο καθένας στο μέτρο που του ανα-
λογεί– να επουλώσουμε τις πληγές 
της. Από τις 17 Ιουνίου 2021, απο-
δίδουμε τμηματικά το Μουσείο Νε-
ότερου Ελληνικού Πολιτισμού, που 
αναπτύσσεται σε 19 κτίρια στον 
πυρήνα του ιστορικού κέντρου, 
ανάμεσα στην Αρχαία και τη Ρω-
μαϊκή Αγορά των Αθηνών. Μια 
γειτονιά του 19ου αιώνα –με έντο-
νες τις μνήμες των ∆ραγούμηδων, 
του Παπαδιαμάντη, του Νικολάου 
Πλανά– αναβιώνει και προβάλ-
λει τη νεότερη ιστορία της χώρας 

μας. Ως παράρτημα του Μουσείου 
Νεότερου Ελληνικού Πολιτισμού 
προβλέπεται να λειτουργήσει και 
το Κέντρο Χειροτεχνίας που δρο-
μολογούμε στις εγκαταστάσεις της 
Βιοτεχνίας Ελληνικών Μαντιλιών, 
στο Μεταξουργείο, στην οδό Πλα-
ταιών.   Μέσα στο καλοκαίρι, δη-
μοπρατούνται –στην Πλάκα– στην 
οδό ∆ιοσκούρων, το κτίριο που 
θα φιλοξενήσει το αρχείο Ελύτη 
και, στην Πολυγνώτου, η οικία Κω-
λέττη, που θα στεγάσει το αρχείο 
των αναστηλωτικών εργασιών των 
μνημείων Ακροπόλεως. Σε εξέλιξη 
βρίσκεται η διαδικασία απαλλοτρί-

ωσης της οικίας Παλαμά, στην οδό 
Περιάνδρου, και των προσκτισμά-
των στο Τζαμί Τζισδαράκη, επί της 
πλατείας Μοναστηρακίου. Σταδι-
ακά η εικόνα της Αθήνας αλλάζει. 
Παρεμβάσεις, όπως οι παραπάνω, 
λειτουργούν ως ψηφίδες που συν-
θέτουν ένα πολύτιμο αμφιπρόσω-
πο μωσαϊκό για την πόλη: της πο-
λιτιστικής της φυσιογνωμίας στη 
μακρά ιστορική της διάρκεια και 
της αναπτυξιακής δύναμης και 
δυναμικής της.

 
Η κ. Λίνα Μενδώνη είναι υπουργός 
Πολιτισμού.

Ενισχύεται η πολιτιστική
δυναμική της πρωτεύουσας

«Για την Αθήνα, 
που έχει βιώσει 
τις επιπτώσεις της 
οικονομικής κρίσης
και της πανδημίας, 
έχουμε χρέος,
ο καθένας στο μέτρο 
που του αναλογεί,
να επουλώσουμε
τις πληγές της».

TH
O

M
A

S 
K

AT
SI

K
A

D
A

KO
S

N
IK

O
S 

M
Y

LO
N

A
S

N
IK

O
S 

M
Y

LO
N

A
S

Η είσοδος του «Μουσείου ∆ιονυσίου 
Λοβέρδου» στη στενόχωρη Μαυ-
ρομιχάλη δεν έχει ακόμη αποκα-
λυφθεί εξ ολοκλήρου. Τα τελευταία 
προστατευτικά θα απομακρυνθούν 
τον Μάιο, όταν ανοίξουν –εκτός 
απροόπτου– όλα τα μουσεία. Τό-
τε θα θαυμάσουμε ένα πολύπλοκο 
μέγαρο, με έντονα τολμηρά χρώ-
ματα σε κάθε δωμάτιο, πανέμορφα 
ψηφιδωτά με φυτικό και ζωικό δι-
άκοσμο, εντυπωσιακές τοιχογρα-
φίες και οροφογραφίες, περίτεχνα 
γύψινα, ξυλόγλυπτα, διάκοσμο με 
νεοπομπηιανά θέματα στην αίθου-
σα υποδοχής που θυμίζουν διακο-
σμήσεις του Γιούρι Σούμπιτς, στο 
Ιλίου Μέλαθρον. Το Μέγαρο Τσίλ-
λερ - Λοβέρδου είναι ένα αρχιτε-
κτονικό στολίδι μιας άλλης Αθήνας 
που αναπαλαιώθηκε με συγχρη-
ματοδότηση υπουργείου Πολιτι-
σμού - ΠΕΠ Αττικής. Στο οίκημα 
αυτό σμίγουν δύο διαφορετικές 
αισθητικές. Η ευρωπαϊκή νεοα-
ναγεννησιακή ιδιοσυγκρασία του 
Τσίλλερ με την ελληνικότητα του 
Λοβέρδου. Στο ισόγειο ο Γερμανός 
αρχιτέκτονας είχε το γραφείο του, 
ενώ στον δεύτερο όροφο βρίσκο-
νται τα δωμάτια της οικογένειας. 
Συγκινούν τα ζωγραφικά θέματα, 
οι ελικοειδείς βλαστοί, το μονό-
γραμμα του Τσίλλερ στην οροφή 
του υπνοδωματίου (Ε.Ζ.) και βέβαια 
της συζύγου του (S.E.Z.) Σοφίας. 
Κομψοτεχνήματα παντού και στις 
πιο απρόβλεπτες γωνιές, όπως τα 
τσιμεντοπλακίδια που σχεδίαζε ο 
ίδιος. Ξαφνιάζουν το αναβατόριο 
τροφίμων και τα γύψινα που κρύ-
βουν πίσω τους, αεραγωγούς. Το 
σύστημα που δρόσιζε το σπίτι τα 
καλοκαίρια. 

«Το παράρτημα του Βυζαντινού 
Μουσείου, το “Μουσείο ∆. Λοβέρ-
δου” προορίζεται αποκλειστικά για 
την έκθεση επιλεγμένων έργων 
της περίφημης συλλογής η οποία 

φυλάσσεται 42 χρόνια ως παρακα-
ταθήκη στο ΒΧΜ μετά την παρα-
χώρηση του μεγάρου στο ελληνι-
κό ∆ημόσιο, με σκοπό την έκθεση 
της συλλογής», λέει στην «Κ» η 
δρ Κατερίνα ∆ελλαπόρτα, διευθύ-
ντρια του Βυζαντινού και Χριστια-
νικού Μουσείου. «Η επανέκθεση 
της συλλογής αποσκοπεί να εκ-
θέσει με σύγχρονα μέσα, αλλά με 
λιτό τρόπο, εικόνες, ξυλόγλυπτα, 
χειρόγραφα, αντικείμενα μικρο-
τεχνίας και άμφια. Επιπλέον, να 
αποκαταστήσει και να αποδώσει 
κατά το δυνατόν την ατμόσφαιρα 
που ο ∆. Λοβέρδος είχε δημιουργή-
σει στην έκθεση και στους χώρους 
του μεγάρου, που είχε διττή χρή-

ση, αυτήν της ιδιωτικής οικίας του 
συλλέκτη και του μουσείου του». 
Επίσης να προβάλει το κτίριο ως 
διατηρητέο μνημείο αναδεικνύο-
ντας τις αρχιτεκτονικές του φά-
σεις, του Τσίλλερ καθώς και του 
αρχιτέκτονα της μεταγενέστερης 
φάσης του μεγάρου, Αριστοτέλη 
Ζάχου. Το μουσείο θα έχει αναψυ-
κτήριο, πωλητήριο, ενώ στο Πο-
μπηιανό δωμάτιο και στο δώμα θα 
μπορούν να φιλοξενούνται μικρές 
συναυλίες, προβολές, διαλέξεις, πε-
ριοδικές εκθέσεις. Οπως δήλωσε ο 
περιφερειάρχης Αττικής, Γιώργος 
Πατούλης, σε επίσκεψή του «είναι 
σημαντικό να αποκαλύπτονται τέ-
τοιου είδους πολιτιστικά και ιστο-

ρικά μνημεία τα οποία έχουν συμ-
βάλει στην αστική φυσιογνωμία 
της Αθήνας».

Η διοργάνωση της έκθεσης εί-
χε δυσκολίες διότι το κτίριο δεν 
επιτρέπει μεγάλες παρεμβάσεις, 
τονίζει η κ. ∆ελλαπόρτα. «Σκόπι-
μα η έκθεση χαρακτηρίζεται από 
αφαιρετική και λιτή αντίληψη ως 
προς την ποσότητα των εκθεμά-
των, ώστε να αποφευχθεί “ασφυ-
ξία” στους χώρους, ενώ η επιλογή 
του εκθεσιακού εξοπλισμού έγινε 
με τρόπο ώστε να μην επιβάλλεται 
ούτε να τους επισκιάζει. Επιχειρή-
θηκε μεγαλύτερη εκμετάλλευση 
των στοιχείων που παρέχει το ίδιο 
το κτίριο για να αποφευχθούν επί 
πλέον σύγχρονες εγκαταστάσεις 
που βαραίνουν τον χώρο και δημι-
ουργούν έντονες υφολογικές αντι-
θέσεις. Για αυτό αποφύγαμε μα-
κροσκελή κείμενα τοίχου. Ομως θα 
προβάλλονται ενημερωτικά βίντεο».

Εδώ δεν υπάρχουν μεγάλες, 
άνετες αίθουσες. «Οπως και άλλα 
παλαιά αθηναϊκά μέγαρα που με-
τατράπηκαν σε μουσεία (Μπενάκη, 
Ισλαμικό, Κυκλαδικό, Βούρου - Ευ-
ταξία, κ.ά.), έτσι και το Μουσείο ∆. 
Λοβέρδου αποτελεί μία ιδιάζουσα 
και ιδιαίτερη περίπτωση, εφόσον 
το κτίριο κατασκευάστηκε ως ιδι-
ωτική οικία», λέει η διευθύντρια 
του ΒΧΜ. Ομως όλα εναρμονίζο-
νται: «Η κρητική σχολή εκτίθεται 
στην αίθουσα του ισογείου που 
παραπέμπει σε εσωτερικό ναού 
της βυζαντινής Ιταλίας, με έντονο 
χρυσό ψηφιδωτό διάκοσμο στην 
κόγχη, κίονες και τόξα με φυσιο-
κρατικά μοτίβα κ.λπ., ενώ για την 
έκθεση της επτανησιακής σχολής 
θεωρήθηκε πλέον κατάλληλη η αί-
θουσα του α΄ ορόφου που θυμίζει 
piano nobile επτανησιακού αρχο-
ντικού». Βοήθησε ο τρόπος που ο 
ίδιος ο Λοβέρδος είχε οργανώσει 
το μουσείο του το 1930, τοποθετώ-

ντας τα αντικείμενα σε προθήκες 
και τοίχους προβάλλοντας κυρίως 
τα έργα επτανησιακής προέλευσης. 
«Ο ∆. Λοβέρδος προήρχετο από 
μία από τις παλαιότερες οικογέ-
νειες του κεφαλληνιακού libro d’ 
oro. Επίσης, η αείμνηστη θυγατέρα 
του, κληρονόμος και δωρήτρια Ιω-
άννα Βασιλειάδη με επιστολή της 
προς το υπουργείο είχε ζητήσει να 
είναι Μουσείο Επτανησιακής και 
Μεταβυζαντινής Τέχνης». Η συλλο-
γή αποτελείται από μεγάλο αριθμό 
εικόνων της συλλογής του φιλολό-
γου Αλεξίου Κολυβά (1848-1915) 
την οποία αγόρασε και εμπλούτισε 
ο Λοβέρδος με νέες αγορές. Ανα-
λυτικά περιλαμβάνει 470 εικόνες 
της κρητικής και επτανησιακής 
ζωγραφικής, 169 χειρόγραφα, 4 
υφάσματα, ελάχιστα αντικείμενα 
μικροτεχνίας. 

Ο σιδερένιος δράκος
Φεύγοντας αναρωτιέσαι, για την 

άλλη πόρτα, επί της οδού Ακαδη-
μίας 58, όπου έστεκε αγέρωχος ο 
σιδερένιος δράκος και άφηνε αχα-
λίνωτη τη φαντασία μας όταν περ-
νούσαμε τη δεκαετία του ’80 από 
εκεί τα βράδια. Είναι κι αυτό μέρος 
του δαιδαλώδους μεγάρου. Η εί-
σοδος από την οποία έμπαιναν οι 
επισκέπτες του ιδιωτικού μουσεί-
ου του ∆ιονυσίου Λοβέρδου. Οσο 
για τον απρόσιτο μυθικό πτερωτό 
δράκο, που κάποτε εξαφανίστηκε 
από το θύρωμα, δεν κρύβει τίποτε 
δαιμονικό όπως πιστεύαμε έφηβοι. 
«Ηταν συνηθισμένο διακοσμητικό 
μοτίβο στη μεσαιωνική και νεό-
τερη Ευρώπη, κυρίως στη Γερμα-
νία και στην Αγγλία, κατ’ εξοχήν 
όμως διακοσμούσε τις υδρορροές 
(gargouilles) των γοτθικών καθε-
δρικών ναών», μας προσγειώνει η 
διευθύντρια του Βυζαντινού Μου-
σείου και του παραρτήματός του, 
του Μουσείου Λοβέρδου.

Το Μέγαρο Τσίλλερ - Λοβέρδου

Στο αρχιτεκτονικό 
κόσμημα της οδού 
Μαυρομιχάλη θα 
στεγαστεί το παράρτημα 
του Βυζαντινού 
Μουσείου, το «Μουσείο 
Δ. Λοβέρδου».
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
12.00 Xωρίς αποσκευές (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
12.30 Βrand News
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή. 
15.00 Αποτυπώματα - (Ε)
 Ιστορικές στιγμές. 
16.30 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Γλωσσική παιδεία.
17.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ
  Στιγμές από την Κύπρο.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
το εξωτερικό.

18.55 Μουσικό ραντεβού
  Μουσική εκπομπή με την 

Αγγελική Νικηφόρου.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά, με τους
 Μαριλένη Σταύρου,  
 Μαρίνο Χατζηβασιλείου. 
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Άντρη Καραντώνη.
23.15 EIΔHΣEIΣ
23.20 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.25 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.15 Brand News (E)

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.15 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
16.00 Expedition with 
 Steve Backshall - (Ε)
 Ταξιδιωτικό ντοκιμαντέρ,
 με τoν Steve Backshall.
16.45 Baywatch, IX
 Περιπετειώδης σειρά.
17.30 Προσωπογραφίες - (E)
  Κοινωνική εκπομπή με τη 

Μαρία Αγγελίδου.
18.15 Mαζί / Birlikte, II
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
19.00 Art of Space - (E)
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
19.30 Γυναίκα
  Κοινωνική εκπομπή
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.00 Macau Concert
 Συναυλία κλασικής  
 μουσικής. Η Φιλαρμονική  
 Ορχήστρα Βιέννης.
22.30 Fathers And Daughters  
 Κοινωνική ταινία, 
 με τους Ράσελ Κρόου, 
 Αμάντα Σάιφρεντ, κ.ά.     
23.15 ArtCafe, IV - (E)
 Mε τη Μαρίνα Μαλένη.
00.20 EIΔHΣEIΣ
00.40 Επαναλήψεις

06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση
 Ενημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
13.45 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
14.30 Λούης Νight Show - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.00   Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Έλα στη θέση μου
 Κωμική σειρά
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου
 (Συνέχεια)
18.20 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε)
19.20 ∆ώσε Βάση 
 Κωμικό show. 
20.20 ALPHA NEWS
21.20 24 ώρες
  Nτοκιμαντέρ, με τον 

Κων/νο Κωνσταντίνου.
22.30 Κάρμα
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.30 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ (Ε)
00.30 Battle of the Couples
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Παναγιώτη Βασιλάκο.
02.00 Έρωτας με επιδότηση ΟΓΑ
02.45 10η εντολή - (Ε)
03.30 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

06.30 Άκρως οικογενειακόν
 Κωμική σειρά.
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
  Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Εκπομπή με το Νίκο Χα-

τζηνικολάου.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
 Εκπομπή μαγειρικής, με
 τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Casa De Mikel, II - (Ε)
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Μιχάλη Σοφοκλέους.
16.15 Η Φάρμα (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι
  Αγωνίσματα ατομικής 

ασυλίας και μονομαχία 
αποχώρησης

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Παρουσιάστε
 Κωμική σειρά.
19.30 Τaxi
 Τηλεπαιχνίδι.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Your Face Sounds 
 Familiar - All Star
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Μαρία Μπεκατώρου.
00.50 Βest Friend’s Fear  - (Ε)
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σάββα Πούμπουρα.
01.40 Ποτέ δεν ξέρεις - (E)  
02.30 Κάνε γονείς 
 να δεις καλό - (E)  
 Ελληνική κωμική σειρά.

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
  Τηλεπαιχνίδι, με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Γλυκές αλχημείες
  Εκπομπή ζαχαροπλαστικής 

με τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
17.10 My Greece - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 ΜasterChef-MasterClass
 ∆ιαγωνισμός μαγειρικής,
 με τους Σωτήρη Κοντιζά,
 Πάνο Ιωαννίδη,
 Λεωνίδα Κουτσόπουλο.
20.10 OMEGA NEWS
22.15 Go with me
 Περιπέτεια, με τους
 Άντονι Χόπκινς, 
 Τζούλια Στάιλς, κ.ά. 
23.45 Ου φονεύσεις - (E)
  Ιστορίες πραγματικές 

που έμειναν χαραγμένες 
στη μνήμη μας.

00.30 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
03.30 Εικόνες - (E)
04.30 Τhe Booth - (E)
05.30 Ο άντρας των ονείρων

06.30 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Love it - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
09.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
10.15 Dot. - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Xωρίς περιστροφές - (E)
 Με τον Γιάννη Καρεκλά.
13.10 Ώρα για φαγητό - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,
 με την Αργυρώ
 Μπαρμπαρίγου.
13.40 Βουράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Super Makeover - (E)
 Με τη ∆ούκισσα Νομικού.
15.30 Σου Κου Family
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τους Χάρη και Αντελίνα 
Βαρθακούρη.

17.30 Στα παρά πέντε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Στο παρά πένε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.40 Πενήντα - Πενήντα
 Κωμική σειρά.
19.40 Η πεθερά - (Ε)
 Κωμική σειρά.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.30  Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 House of Fame - (E)
03.40 Dot - (Ε)
04.40 Παντρεμένοι κι οι δυο (Ε)

05.00 ∆ις διευθυντής
06.40 Αντίο ζωή
08.15 Λόλα
10.00 Ο πύργος των ιπποτών
11.25 Η αρχόντισσα
 κι ο αλήτης
13.15 Αυγή του θριάμβου
15.00 Ο Θόδωρος και το δίκανο
16.45 Ο ταυρομάχος προχωρεί
18.10 Το θύμα
20.00 ∆ις διευθυντής
21.40 Ο κατεργάρης  
23.10 Λόλα
00.40 Το γέλιο βγήκε
  απ’ τον παράδεισο
02.15 Ο πύργος των ιπποτών
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21.30 Παραδοσιακή βραδιά 22.30 Fathers And Daughters 21.20 24 ώρες 21.00 YFSF - All Star 22.15 Go with me 21.15 Survivor 21.00 Birdman

21.40 Ο κατεργάρης

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Ελληνική ταινία
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Παιδική ταινία
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Ελληνική ταινία
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Ελληνική ταινία
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

06.15 Legacy
08.00 The Preacher’s Wife
10.05 Nixon
13.20 Tangerines
15.00 Treasure Planet
16.45 Dead Poets Society
19.00 Alice In Wonderland
21.00 Birdman   
23.30 Oscars 2021:
 Red Carpet Live
02.30 Tangerines
04.00 Dead Poets Society

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η τελετή απονομής των φετινών βρα-
βείων Οσκαρ, η οποία θα πραγμα-
τοποιηθεί σε μερικές ώρες στο Λος 
Αντζελες, αλλά και σε ζωντανή σύν-
δεση με την Ευρώπη, είναι ομολογου-
μένως μία από τις παράξενες στην 
ιστορία του θεσμού. Οχι μόνο διότι 
το παραδοσιακό κόκκινο χαλί με τους 
εκατοντάδες σταρ που συνωστίζο-
νται στην είσοδο του Dolby Theatre 
θα μοιάζει με ανάμνηση, αλλά και λό-
γω των ταινιών που πρόκειται αυτήν 
τη φορά να γνωρίσουν την οσκαρι-
κή δόξα. Με τις μεγάλες στουντιακές 
παραγωγές να μένουν στον «πάγο» 
λόγω πανδημίας, τα φιλμ που ξεχώ-
ρισαν τη σεζόν 2020-21 ήταν κατά 
κανόνα αυτά του αμερικανικού ανε-
ξάρτητου κινηματογράφου, τα «ξενό-
γλωσσα» και εκείνα που προέρχονται 
από τις ανερχόμενες διαδικτυακές 
πλατφόρμες. Η τελευταία κατηγορία 
είναι ουσιαστικά η μόνη στην οποία 
το ελληνικό κοινό είχε (νόμιμη) πρό-
σβαση, καθώς οι υπόλοιπες ταινίες 
πρόκειται να πάρουν διανομή με το 
άνοιγμα των κινηματογράφων.

Κάπως έτσι το «Mank» του Ντέι-
βιντ Φίντσερ, η σπουδαιότερη φετι-
νή παραγωγή του Netflix, είναι υπο-
ψήφιο για δέκα χρυσά αγαλματίδια, 
αφηγούμενο την ιστορία δημιουργί-
ας του εμβληματικού «Πολίτη Κέιν» 
μέσα από τα μάτια του θρυλικού σε-
ναριογράφου Χέρμαν Μάνκιεβιτς. Το 
ασπρόμαυρο φιλμ του Αμερικανού 
δεξιοτέχνη είναι από κάθε άποψη 
εξαιρετικό, ωστόσο δεν διαθέτει –σε 
πρώτο πλάνο τουλάχιστον– τα απα-
ραίτητα επίκαιρα «μηνύματα» (φύ-
λου, φυλής, σεξουαλικότητας κ.ο.κ.) 
ώστε να διακριθεί.

Κάποια από αυτά, αντιθέ-
τως, φέρνει μαζί του το υπέροχο 
«Nomadland» της Κινέζας Κλόε Ζάο, 
η οποία έχει σχεδόν «κλειδώσει» και 

τα Οσκαρ σκηνοθεσίας και φωτο-
γραφίας, για την ιστορία μιας σύγ-
χρονης νομάδος που διατρέχει την 
Αμερική ψάχνοντας για δουλειά και 
ταυτόχρονα γιατρειά στα ψυχικά της 
τραύματα. Την τελευταία υποδύεται 
η Φράνσις Μακ Ντόρμαντ, σε άλλη 
μία καταπληκτική ερμηνεία, που δεν 
αποκλείεται να της χαρίσει το τρίτο 
Οσκαρ της καριέρας της.

Ο ανταγωνισμός ωστόσο, ιδιαί-
τερα στην κατηγορία του πρώτου 
γυναικείου ρόλου, είναι φέτος πολύ 
έντονος, έχοντας μάλιστα και άρω-
μα... μουσικής. Η επίσης σπουδαία 
Βαϊόλα Ντέιβις υποδύεται τη «Θρυλι-
κή Μα Ρέινι», τη μητέρα των μπλουζ, 
στο ομώνυμο φιλμ του Netflix που 
ξεχωρίζει για τις ερμηνείες και τη 
θεατρική του χροιά, ενώ η τραγου-
δίστρια Αντρα Ντέι ντύνεται Μπίλι 
Χόλιντεϊ («The United States vs. Billie 
Holliday»), κερδίζοντας μεταξύ άλ-
λων και τη σχετική Χρυσή Σφαίρα. 
Αξια αναφοράς, επιπλέον, είναι και η 
ανερχόμενη Βρετανίδα Βανέσα Κίρ-
μπι, η οποία παρέδωσε μια έντονα 
φορτισμένη ερμηνεία στα «Θραύ-
σματα μιας γυναίκας» του Netflix.

Στην αντίπερα όχθη, ο πρώτος 
ανδρικός ρόλος μάς οδηγεί στην 
πιο ευχάριστη έκπληξη και, κατά 
τη γνώμη μας, στην καλύτερη ται-
νία της χρονιάς. Στο «The Father» 
του Φλόριαν Ζέλερ, αλλά και του 

δικού μας μοντέρ, Γιώργου Λαμπρι-
νού, ο Αντονι Χόπκινς «διδάσκει» 
την υποκριτική, υποδυόμενος έναν 
ηλικιωμένο που βλέπει το μυαλό και 
τις αναμνήσεις του να καταρρέουν 
λόγω του Αλτσχάιμερ. Η πρωτότυ-
πη προσέγγιση από την πλευρά του 
ασθενούς, με τα ιδιοφυή ευρήματα 
–η ταινία θεωρείται φαβορί και για 
το Οσκαρ διασκευασμένου σεναρί-
ου– και τον ρυθμό που παραπέμπει 
σχεδόν σε θρίλερ, δημιουργούν ένα 
καλοκουρδισμένο όσο και συγκινη-
τικό σύνολο.

Παρ’ όλα αυτά, είναι σχεδόν βέ-
βαιο πως ο Χόπκινς δεν θα κερδίσει 
απόψε το δεύτερο Οσκαρ του, με το 
βραβείο να πηγαίνει στον πρόωρα 
εκλιπόντα Τσάντγουικ Μπόουζμαν, ο 
οποίος ήταν επίσης εξαιρετικός στη 
«Θρυλική Μα Ρέινι». ∆ίπλα στους 

δύο υποψηφίους βρίσκονται ακό-
μη ο Γκάρι Ολντμαν του «Mank», ο 
Στίβεν Γιουν του «Minari» και ο Ριζ 
Αχμεντ από το «Sound of Metal». Οι 
δύο τελευταίες ταινίες, δημιουργη-
μένες με προϋπολογισμό που δεν 
ξεπερνά τα 2-3 εκατ. δολάρια, είναι 
υποψήφιες για έξι αγαλματίδια εκά-
στη, αποτελώντας χαρακτηριστικά 
παραδείγματα τούτης της ασυνήθι-
στης κινηματογραφικής σεζόν. Στην 
πρώτη ο Κορεάτης Λι Ισαάκ Τσανγκ 
αφηγείται την ιστορία της οικογέ-
νειάς του, η οποία μεταναστεύει στο 
αγροτικό Αρκανσο της δεκαετίας 
του 1980, ενώ στη δεύτερη παρακο-
λουθούμε εκείνη ενός ντράμερ της 
μέταλ μουσικής, ο οποίος σταδιακά 
χάνει την ακοή του.

Ενδιαφέρον, τέλος, παρουσιά-
ζει και η κατηγορία των διεθνών 

(πρώην ξενόγλωσσων) ταινιών, εκεί 
όπου το φαβορί «Another Round» 
του Τόμας Βίντερμπεργκ –είναι επί-
σης υποψήφιος στη σκηνοθεσία– 
έχει να ανταγωνιστεί κυρίως το συ-
γκλονιστικό «Quo Vadis, Aida» από 
τη Βοσνία και το δημοσιογραφικής 
υφής «Collective» από τη Ρουμανία. 

Στα υπόλοιπα της τελετής μέ-
νουν κυρίως κάποια ερωτήματα: 
Θα είναι, όπως όλα δείχνουν, το 
«Nomadland» ο μεγάλος θριαμβευ-
τής; Θα μείνει όντως το «Mank» 
δίχως σημαντικό βραβείο; Θα κα-
τακτήσει κάποιο τέτοιο το πολυ-
συζητημένο «Promising Young 
Woman» της πρωτάρας Εμεραλντ 
Φενέλ; Θα γράψει ιστορία η 74χρο-
νη Γιου-Γιουνγκ Γιουν («Minari») 
επικρατώντας στην κατηγορία του 
δεύτερου ανδρικού ρόλου; Και φυ-

σικά, τι είδους τελετή θα δούμε; Το 
σίγουρο είναι πως οι διοργανωτές 
έχουν εργαστεί σκληρά, καιρό τώ-
ρα, ώστε να δημιουργήσουν ένα 
τηλεοπτικό προϊόν αντάξιο των 
απαιτήσεων και κατά το δυνατόν 
κοντινό σε όσα λαμπερά είχαμε συ-
νηθίσει να βλέπουμε τα προηγού-
μενα χρόνια. Για τον σκοπό αυτό, η 
ζωντανή μετάδοση με τους περισ-
σότερους υποψηφίους παρόντες θα 
είναι πολλαπλή: από το παραδοσι-
ακό Dolby Theatre και το Union 
Station στο Λος Αντζελες, αλλά και 
από δέκα ακόμη τοποθεσίες ανά-
μεσα στις οποίες το Λονδίνο και 
το Παρίσι, ώστε να παρευρεθούν 
οι (αρκετοί) Ευρωπαίοι υποψήφι-
οι. Η τελετή απονομής ξεκινά στις 
3 τα ξημερώματα και στην Ελλάδα 
μεταδίδεται από την Cosmote TV.

Από αριστερά: Ο συγκλονιστικός Αντονι Χόπκινς («The Father») ίσως χάσει το Οσκαρ Α΄ ανδρικού ρόλου, αφού φαβορί θεωρείται ο πρόωρα εκλιπών Τσά-
ντγουικ Μπόουζμαν (φωτ., «Θρυλική Μα Ρέινι»). Στην κατηγορία Α΄ γυναικείου ρόλου θα μονομαχήσουν η Φράνσις Μακ Ντόρμαντ («Nomadland») με τη Βαϊό-
λα Ντέιβις («Θρυλική Μα Ρέινι»). Τέλος, το χαμηλού προϋπολογισμού «Minari» του Λι Ισαάκ Τσανγκ συγκέντρωσε έξι υποψηφιότητες.

Τα Οσκαρ
στον καιρό
της καραντίνας
Αγωνία και... περιέργεια για την –ειδικών

συνθηκών– τελετή, ξημερώματα Δευτέρας

Τα φιλμ που ξεχώρισαν 
τη σεζόν 2020-21 ήταν 
αυτά του αμερικανι-
κού ανεξάρτητου κινη-
ματογράφου, τα «ξενό-
γλωσσα» και εκείνα που 
προέρχονται από τις δια-
δικτυακές πλατφόρμες.

Το «Mank» του Ντέιβιντ Φίντσερ, η σπουδαιότερη φετινή παραγωγή του Netflix, με πρωταγωνιστή τον Γκάρι Ολντμαν, είναι υποψήφιο για δέκα χρυσά αγαλματίδια.
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Του ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΥ
Τέως Προέδρου της Δημοκρατίας,

επίτιμου καθηγητή της Νομικής Σχολής

του Εθνικού και Καποδιστριακού

Πανεπιστημίου Αθηνών

Π Ρ Ο Λ Ο Γ Ο Σ
Στους χαλεπούς καιρούς που βιώ-
νουμε, και ιδίως στο πλαίσιο της 
Πανεπιστημιακής μας Κοινότητας, 
τίθεται και το εξής ζήτημα: Αρκεί 
η μετάδοση της γνώσης από τους 
διδάσκοντες στους διδασκόμενους 
ή απαιτείται, επιπλέον, ο διδάσκων 
–ο «∆άσκαλος»– να υπηρετεί και 
ένα πρότυπο επιστήμης και ζωής, 
προκειμένου να επιτελεί την απο-
στολή του στο ακέραιο; Με άλλες 
λέξεις, έχουμε σήμερα ανάγκη από 
«Μέντορες»; Η ειδικότερη αναφο-
ρά στην Πανεπιστημιακή μας Κοι-
νότητα δικαιολογείται και από το 
ότι στη Χώρα μας, όπως προκύπτει 
από τις διατάξεις του άρθρου 16 
παρ. 5 και 6 του Συντάγματος, ακο-
λουθούμε, διαχρονικώς, το κλασι-
κό ευρωπαϊκό πρότυπο της «σωμα-
τειακού» –και όχι «ιδρυματικού», 
κατά την αγγλοσαξονική παρά-
δοση, κατ’ εξοχήν δε στις ΗΠΑ– 
χαρακτήρα οργάνωσης του Πανε-
πιστημίου. Ητοι της οργάνωσης 
που ανταποκρίνεται στην αρχή 
της «Universitas Magistrorum et 
Scholarium», δηλαδή της ένωσης 
διδασκόντων και διδασκομένων. 
Η απάντηση σε αυτό το ερώτημα 
επιβάλλει μια σύντομη ανασκόπη-
ση, αφενός, ως προς το ποιες είναι 
οι ρίζες του όρου «Μέντωρ». Και, 
αφετέρου, ως προς το αν εντός του 
πεδίου της σύγχρονης Μάθησης 
νοείται μια μορφή «Μέντορος» 
και τι μπορεί τούτο να συμβολίζει.

Ι. Μέντωρ: Από τον Μύθο 
στην Ιστορία.

Πίσω στις ρίζες λοιπόν, κάμποσες 
χιλιετίες πριν, με οδηγό τα Ομη-
ρικά Επη.

Α. Φεύγοντας από την Ιθάκη, 
για να συμμετάσχει στον Τρωικό 
Πόλεμο, ο Οδυσσέας αφήνει «στο 
πόδι του» τον επιστήθιο φίλο του, 
τον Μέντορα τον Ιθακήσιο, για να 
φροντίζει «τα του οίκου» του και, 
πρωτίστως, ν’ ασκεί καθήκοντα 
ενός είδους «οδηγού» του γιου του, 
του Τηλεμάχου.

1. Κατά τη Μυθολογία, η θεά 
Αθηνά έπαιρνε τη μορφή του Μέ-
ντορος και συνόδευε τον Τηλέμα-
χο, σε αναζήτηση του πατέρα του, 
του Οδυσσέα. Οπως, επίσης, συ-
μπαρίστατο στον Τηλέμαχο, όταν 
αυτός έσπευδε σε βοήθεια του πα-
τέρα του, π.χ. κατά τη διάρκεια της 
«μνηστηροφονίας».

2. Είναι φανερό πως, ήδη από 
τότε, με τη «μετάβαση» από τον 
αυθεντικό Μέντορα τον Ιθακήσιο 
στη θεά Αθηνά, προστάτιδα και 
οδηγό του Τηλεμάχου ώς τον γυρι-
σμό του Οδυσσέα, έχουμε τα πρώτα 
δείγματα της συμβολικής μετουσί-
ωσης του Μέντορος.

Β. Πολλές και πολυπρισματικές 
υπήρξαν, στη συνέχεια, οι αναφο-
ρές στον ρόλο του Μέντορος. Για 
να έλθουμε στη δική μας εποχή, 
μάλλον πρέπει να σταθούμε σε μια 
κρίσιμη περίοδο που συμπυκνώνει, 
με σχεδόν ιδανικό τρόπο, την ιστο-
ρία και τη λογοτεχνία. Πρόκειται 
για την περίοδο μεταξύ 1693 και 
1694, όταν ο François de Salignac 
de la Mothe Fénelon συνέγραψε το 
περίφημο εκπαιδευτικό του μυθι-
στόρημα-πραγματεία, με τίτλο «Les 
aventures de Télémaque» («Οι πε-
ριπέτειες του Τηλεμάχου»).

1. Ο Fénelon ήταν σπουδαί-
ος θεολόγος αλλά και, γενικότε-
ρα, άνθρωπος των γραμμάτων, με 
εξαιρετικά φιλελεύθερες για την 
εποχή του απόψεις ως προς την 
εκπαίδευση. Το κατά τ’ ανωτέρω 
εκπαιδευτικό του μυθιστόρημα, 
«Οι περιπέτειες του Τηλεμάχου», 
γράφτηκε ως μια μορφή οδηγού για 
την εκπαίδευση του νεαρού δού-
κα της Βουργουνδίας, στον οποίο 
ο Fénelon έδωσε τη μορφή του Τη-
λεμάχου, με τη θεά Αθηνά να τον 
συμβουλεύει για την ολοκλήρωση 
της εκπαίδευσής του. Για την ιστο-
ρική ακρίβεια, «Οι περιπέτειες του 
Τηλεμάχου» ασκούσαν δριμύτατη 
κριτική στη γενικότερη εκπαιδευ-
τική πολιτική της Γαλλίας, όπως 
αυτή διαμορφωνόταν σύμφωνα 

με τα άκρως συντηρητικά –απο-
λύτως αναχρονιστικά, κατά τον 
Fénelon– πρότυπα του Λουδοβίκου 
Ι∆΄ και της αυλής του. Το έργο του 
Fénelon είχε και πρωτοφανή απή-
χηση στην τότε Ευρώπη, μεσ’ από 
πολλές μεταφράσεις.

2. ∆εν είναι, κατά συνέπεια, 
υπερβολή να δεχθούμε πως ο ρό-
λος και οι συμβολισμοί του «Μέντο-
ρος» στη δική μας εποχή ανάγο-
νται, κατ’ εξοχήν, στις «περιπέτειες 
του Τηλεμάχου» του Fénelon και 
αναδεικνύουν το μέγεθος του «εκ-
παιδευτή-συμβούλου», ο οποίος 
μπορεί να εμπνεύσει, πρωτίστως 
ως πρότυπο, έναν νέο άνθρωπο, 
προκειμένου αυτός να ολοκληρώ-
σει, μέσ’ από τη μόρφωσή του και 
την αντίστοιχη στάση ζωής, την 
όλη προσωπικότητά του.

ΙΙ. Ο σύγχρονος «Μέντωρ»

Μπορούμε, άραγε, ιδίως στο πλαίσιο 
της κατά τ’ ανωτέρω Πανεπιστημι-
ακής μας Κοινότητας, να δεχθούμε 
ότι ο ρόλος του «Μέντορος», μέ-
σα στο πεδίο της μαθησιακής δι-
αδικασίας –υπό τη διπλή, βεβαίως 
συμπληρωματική, διάσταση της 
έρευνας και της διδασκαλίας–, εί-
ναι δυνατό να λειτουργήσει;

Α. Πιστεύω πως στο κρίσιμο αυ-
τό ερώτημα η απάντηση πρέπει 
να είναι καταφατική, υπό τις εξής 
όμως, αμφιδρόμως λειτουργούσες 
εν προκειμένω, προϋποθέσεις:

1. Πρώτον, ότι ο «Μέντωρ» εκ-
προσωπεί και εκφράζει ένα αυ-
θεντικό πρότυπο μιας ολοκλη-
ρωμένης, στο δικό του πεδίο του 
επιστητού –αλλ’ ακόμη και πέρα 

από αυτό, με την έννοια του ότι 
οφείλει να αντιπροσωπεύει ένα 
minimum «κοσμοθεωρίας» ως προς 
την αποστολή της μάθησης–, προ-
σωπικότητας. Και, δεύτερον, ότι ο 
«Μέντωρ» δεν επιβάλλει, σ’ εκεί-
νους προς τους οποίους απευθύνε-
ται, το δικό του πρότυπο, όσο και 
αν είναι πεπεισμένος για την πλη-
ρότητά του. Αλλά, πολύ περισσό-
τερο, ανοίγει σε αυτούς νέους δρό-
μους, αφήνοντάς τους ν’ ασκήσουν 
ελεύθερα το δικαίωμα της επιλογής, 
a fortiori δε και της αμφισβήτησης 
των κατεστημένων αντιλήψεων.

2. Και για να γίνω κάπως σαφέ-
στερος: Ο σύγχρονος «Μέντωρ» 
μπορεί να διεκδικήσει αυτό τον 
ρόλο στο πλαίσιο της μαθησιακής 
διαδικασίας –ιδίως δε σ’ εκείνο που 
αφορά την Πανεπιστημιακή μας 
Κοινότητα– όταν, πριν απ’ όλα, ο 
ίδιος έχει φθάσει σ’ ένα αρκούντως 
πλήρες επίπεδο μόρφωσης. Και μά-
λιστα μιας μόρφωσης που, οπωσ-
δήποτε, εκτείνεται όσο το δυνατόν 
στο σύνολο του επιστητού, μέσα 
στο οποίο κινείται η εξειδίκευσή 
του. Πλην όμως, ταυτοχρόνως, το 
υπερβαίνει, κατ’ ανάγκην, και πα-
ρέχει τα εχέγγυα μιας στέρεης γενι-
κότερης «κοσμοθεωρίας» μάθησης, 
πολλώ μάλλον όταν η σύγχρονη 

Μεθοδολογία των Επιστημών κα-
ταδεικνύει πως δεν υπάρχουν από-
λυτα στεγανά μεταξύ τους.

3. Ο σύγχρονος «Μέντωρ» πρέ-
πει να είναι ο «∆άσκαλος», ο οποί-
ος εμπνέει τον διδασκόμενο «Τη-
λέμαχο» να του μοιάσει, όχι μόνο 
με την έννοια του να τον φθάσει 
ως προς τη μόρφωση. Αλλά και με 
την έννοια του να μιμηθεί τον εν 
γένει τρόπο ζωής του και δημιουρ-
γίας του. Και τούτο προσθέτει στους 
ώμους του σύγχρονου «Μέντορος» 
το ακόλουθο βάρος: Τότε μόνο μπο-
ρεί να εμπνεύσει τον διδασκόμενο 
ως πρότυπο, υπό την κατά τ’ ανωτέ-
ρω έννοια, όταν, επιπλέον, ασκώντας 
στην πράξη την Επιστήμη του, το 
πράττει χωρίς καμία «έκπτωση» ως 
προς την πιστή τήρηση της κοινώς 
αποδεκτής επιστημονικής δεοντο-
λογίας. Και ακόμη περισσότερο, το 
πράττει υπό όρους που δείχνουν ότι 
και αυτή η άσκηση της Επιστήμης 
στην πράξη, έχει ως πρώτιστο στόχο 
την επιβεβαίωση και την αναγκαία 
προώθησή της κατά την αποστολή 
της. Μια τέτοια στάση, κυρίως εκ 
μέρους των μελών της Πανεπιστη-
μιακής μας Κοινότητας, είναι τόσο 
περισσότερο σημαντική για το ίδιο 
το Πανεπιστήμιο, όσο συνιστά, επι-
πλέον, μια έμπρακτη και γενναία 

απάντηση στην «μικρόψυχη» μι-
σθολογική του αντιμετώπιση εκ μέ-
ρους της Πολιτείας, η οποία αρνείται 
να κατανοήσει, ιδίως στη σημερινή 
συγκυρία, ακόμη και το νόημα της 
κατά Ματθαίον (δ΄,4) ρήσης: «Ουκ 
επ’ άρτω μόνω ζήσεται άνθρωπος».

Β. Πέραν τούτων όμως, ο σύγ-
χρονος «Μέντωρ» δικαιολογεί 
τους αντίστοιχους συμβολισμούς 
της οντότητάς του μόνον όταν, ως 
«∆άσκαλος», μένει πιστός στα στοι-
χειώδη προτάγματα της διδασκα-
λίας και της μάθησης, όπως αυτά 
πηγάζουν από τα δεδομένα της εν 
γένει επιστημονικής μεθοδολογίας.

1. Προς αυτή την κατεύθυνση 
το πρώτιστο μέλημά του είναι να 
κατανοεί ότι η μετάδοση της μάθη-
σης, διά της διδασκαλίας, επ’ ουδε-
νί σημαίνει την επιβολή, προς τον 
διδασκόμενο, των επιστημονικών 
αντιλήψεων που ενστερνίζεται ως 
διδάσκων. Κατά συνέπεια, ο σύγ-
χρονος «Μέντωρ» δεν διδάσκει, κα-
τά το «αυτός έφα», μέσ’ από ένα 
«Ιερό Βιβλίο». Αντιθέτως, οφείλει 
να είναι απέναντι σε κάθε «δόγμα», 
άρα απέναντι σε κάθε είδους κατε-
στημένες αντιλήψεις. Και μάλιστα 
σε τέτοιο βαθμό, ώστε να ωθεί τον 
διδασκόμενο να τον αμφισβητήσει 
και να τον ξεπεράσει, υπό όρους ευ-
γενούς άμιλλας, στο πεδίο της επι-
στημονικής δημιουργίας.

2. Τούτο, άλλωστε, προκύπτει 
αβιάστως και από τις επιταγές της 
σύγχρονης Μεθοδολογίας των Επι-
στημών. ∆οθέντος ότι, κατά γενική 
παραδοχή και ομολογία, η Επιστή-
μη προάγεται και οδηγείται στην 
οριακή της καταξίωση μόνο μέσ’ 
από την επιλάθευση των εκάστοτε 
δεδομένων της. Ολως αντιθέτως, η 
εμμονή με μια, δήθεν «παραδεδεγμέ-
νη», θέση ισοδυναμεί με καταστρο-
φική επιστημονική υποχώρηση και 
υπαναχώρηση, η οποία μας φέρνει 
πίσω στις μακρινές προκαταλήψεις 
της «αυθεντίας» και του «δόγματος». 
Προκαταλήψεις, τις οποίες πρώτοι 
«γκρέμισαν» οι Προσωκρατικοί, ενώ 
το τελικό «χτύπημα» μάλλον οφεί-
λεται, φυσικά μεταγενεστέρως –πε-
ρί το 170 π.Χ. και ύστερα–, στον 
Καρνεάδη τον Κυρηναίο. Ο οποίος, 
ολοκληρώνοντας την προηγούμενη 
διδασκαλία του Αρκεσίλαου του Πι-
ταναίου –καταγόμενου από την Πι-
τάνη της Μικρασιατικής Αιολίδας–, 

διατύπωσε την άποψη ότι η «απόλυ-
τη γνώση» είναι απλώς ψευδαίσθη-
ση, αφού ο άνθρωπος δεν κατέχει, 
ούτε μπορεί να κατέχει, την απόλυ-
τη και «αιώνια» αλήθεια.

3. Τα προαναφερόμενα εξηγούν 
αλλά και αιτιολογούν, όπως νομίζω, 
το ότι για να οριοθετήσουμε τον 
ρόλο του «Μέντορος» στην εποχή 
μας, και ιδίως στο πεδίο της Πανε-
πιστημιακής μας Κοινότητας –που 
οφείλει να κινείται, πάντα, και μέ-
σα στο πλαίσιο του κοινού μας Ευ-
ρωπαϊκού Πολιτισμού–, πρέπει να 
γυρίσουμε πίσω στις ρίζες της ουσι-
αστικής Μάθησης. Τις ρίζες, δηλα-
δή, που προσδιορίζουν και αναδει-
κνύουν το νόημα και την αποστολή 
της Μάθησης και της μαθησιακής 
διαδικασίας, ως αποστολής που έχει 
βασικό στόχο την ολοκλήρωση της 
προσωπικότητας του Ανθρώπου, 
κατά τον προορισμό του.

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ο Σ
Οι προηγηθείσες θέσεις, αναφορι-
κά με το πρότυπο του σύγχρονου 
«Μέντορος», ίσως «ηχούν», ώς ένα 
σημείο, με τρόπο που «αποπνέει» 
έναν ρομαντισμό, ο οποίος αγγί-
ζει τα όρια της ουτοπίας. Ομως η, 
όποια, τεκμηριωμένη εξιδανίκευση 
του προτύπου του σύγχρονου «Μέ-
ντορος» όχι μόνο δεν είναι ουτοπι-
κή αλλά, όλως αντιθέτως, υπηρετεί 
εκείνο το οποίο το πρότυπο αυτό 
οφείλει να εκφράζει και να εκπρο-
σωπεί, κατ’ εξοχήν στην περίπλοκη 
και ταραγμένη εποχή μας, όταν οι 
προκλήσεις για τον Ανθρωπο και 
την Ανθρωπότητα γίνονται ολοέ-
να και πιο ορατές, ολοένα και πιο 
επώδυνες και, επέκεινα, επικίνδυ-
νες. Οσο για την περί ρομαντισμού 
κριτική που θα μπορούσε να μου 
ασκηθεί, την αποδέχομαι πλήρως. 
Με την έννοια ότι δεν πρέπει να 
ξεχνάμε πως ο Ρομαντισμός εν γέ-
νει –άρα και στον τομέα της Μάθη-
σης– υπήρξε ένα πραγματικά «επα-
ναστατικό» κίνημα του Πνεύματος, 
προορισμένο να σπάσει τα δεσμά 
της συντήρησης του «δόγματος» 
και της «αυθεντίας». Και, όπως ήδη 
τονίσθηκε, τέτοια δεσμά δεν ται-
ριάζουν, κατ’ ουδένα τρόπο, στην 
πραγματική Μάθηση, ούτε, κατά 
λογική ακολουθία, στο πρότυπο του 
σύγχρονου «Μέντορος», όπως προ-
σπάθησα να το περιγράψω.

Ο Ρομαντισμός εν γένει 
–άρα και στον τομέα
της Μάθησης– υπήρξε 
ένα πραγματικά 
«επαναστατικό»
κίνημα του Πνεύματος, 
προορισμένο να σπάσει 
τα δεσμά της συντή-
ρησης του «δόγματος» 
και της «αυθεντίας».

Χαρακτικό που απεικονίζει τον Οδυσσέα και τον Τηλέμαχο την ώρα που πλένονται, με τη βοήθεια δούλων, αφού έχουν σκοτώσει τους μνηστήρες. 

Μωσαϊκό που απεικονίζει τον Οδυσσέα δεμένο στο κατάρτι προκειμένου να 
ακούσει με ασφάλεια το τραγούδι των Σειρήνων.
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Το πρότυπο του «Μέντορος» στην εποχή μας
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